
Deem ass bei der Opstellung vum
Budget fir d'Joer 2009 Rechnung ze
droen. (…)
Déi bishereg Exekutioun vum Bud-
get fir d'Joer 2008, déi Der am De-
tail kënnt noliesen an enger Note,
déi um Büro vum President vun Ärer
Chamber scho läit, iwwert d'Exeku-
tioun vum Budget 2008, ergëtt bis
elo folgend Bild: Par rapport zum
Joer 2007 klëmmt d'Lounsteier
staark - dat ass virun allem op déi
expansiv Entwécklung op eisem
Aarbechtsmaart zréckzeféieren -,
d'Accisë stagnéieren, d'Quellesteier
entwéckelt sech normal, d'Taxe
d'abonnement fält par rapport zum
selwechten Zäitraum vum leschte
Joer ëm 10,5%, d'Kierperschafts-
steier fält staark. Ergo ass Virsiicht
ugesot, ergo muss de Budget fir
d'Joer 2009 strikt opgestallt ginn an
de Budget vum Joer 2008 streng
ausgefouert ginn, ergo wäert am
Budget vum Joer 2009 keng Plaz fir
all méiglech Wahlgeschenker sinn.
Déi selektiv steierlech, akommes- a
familljepolitesch Moossnamen - déi
jo och allerguer eppes wäerte
kaschten, an net wéineg - loossen
dat net zou.
An anere Wierder: Déi, déi nach
manner Steieren an nach méi Dé-
pensë froen, droen der Realitéit vun
dësem a vum nächste Joer keng
Rechnung. D'Regierung muss där
Realitéit awer Rechnung droen.

• • •
Dir gesitt also, Här President, dass
dës Regierung an dass mir nach
villes virhunn. Ech liesen heiansdo
an héieren dacks, der Regierung géif
lues a lues d'Puste ausgoen, si géif
an Otemnout geroden, si wéisst ei-
gentlech net méi richteg, woufir se
nach do wier.
Déi programmatesch Erklärung vun
haut an den Hiwäis op eis legislativ
Prioritéite vun deenen nächste
Méint hunn Iech gewisen: Dëser Re-
gierung geet net d'Puste aus, dës Re-
gierung ass am Géigendeel voll ge-
lueden.
D'Regierung geet dat lescht Joer vun
der Legislaturperiod mat vollem
Asaz un. Kee soll sech Hoffnunge
maachen, dass d'Wahle virgezu
ginn.
Nodeems mer dëst Joer d'Steiermo-
deratioun fir d’Kanner an e Kanner-
bonus ëmgewandelt hunn, transfor-
méiere mer d'nächst Joer den Ar-
beitnehmerfreibetrag, de Rentner-
freibetrag, den Abattement monopa-
rental an den Abattement fir
Scholdzënsen an en Nettosteierkre-
dit, ersetze mer den Heizkostenzu-
schuss duerch eng Deierechtzoulag
an duebeler Héicht, erhéije mer
d'Mindestléin, d'Renten an d'Pen-
siounen, féiere mer „Chèques ser-
vices“ an, berengege mer de Steier-
tarif an hiewen eenzel steierlech
Abattementer.
Fir d'éischt gëtt dat gemaach. An
dann eréischt maache mer Wahl-
kampf. 

(D’Deklaratioun kënnt Dir integral
op de Säite 499 bis 504 noliesen.
Den Optakt vun den Debatte fannt
Dir ab Säit 506.)
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Allgemeng gëllt: Mir hu wéineg Ur-
saach fir ze kloen a kee Grond zur
kollektiver Larmoyanz. Wa mir eis
bekloen, da bekloe mir eis am Re-
gelfall op héijem Niveau. Jiddferee
vun eis hätt gäre méi, absolut méi,
komparativ méi, mä jiddferfalls méi.
Kee vun eis huet genuch a bal jidd-
feree seet, en hätt gäre méi. Mir
mussen oppassen, dass mir net lues
a lues zu enger ëmmer méi onze-
friddener Ech-Gesellschaft verkom-
men. Et géif eis alleguer guttdinn,
eis méi dacks ze froen, wie mir
wëlle sinn, anstatt eis permanent
domat ofzeginn, wat a wéi vill mer
gäre méi hätten.

Et kann een och vill sinn, wann ee
manner huet. Déi, déi manner
hunn, sinn duerfir net manner wéi
mir. An doduerch, dass mir méi
hunn, si mir net méi wéi si. Dat ass
wouer heiheem, dat ass och wouer
queesch duerch d’Welt.

• • •
D'Wirtschaft ass kee Selbstzweck,
mä si ass zweckorientéiert. Si muss
hëllefen, déi kollektiv Besoinen ze
kofinanzéieren. Duerfir si mir géint
deen internationale fiskalen Dum-
ping bei der Betribsbesteierung,
deen am Endeffekt zu soss näischt
féiert, wéi dass d'Wirtschaft sech
lues a lues aus der Steierflicht eraus-
schläicht an dass déi ganz Steier-
laascht op de Facteur Aarbecht ze
leie kënnt. Dat wier net gutt, esou
ee Wiessel, fir den Equiliber an eiser
Gesellschaft.

Mä wat muss, dat muss: D'Steier-
landschaft muss fir eis Betriber, déi
hei sinn, a fir déi Betriber, vun
deene mer gären hätten, dass se géi-
fen heihinner kommen, kompetitiv,
wettbewerbsfäeg bleiwen.

• • •
Mä esou wéi mer dat scho fir d'Joer
2008 gemaach hunn, menge mer, et
wier och gutt am Joer 2009
d'Leeschtungsbereetschaft vun dee-
nen, déi schaffen, duerch eng wei-
der Inflatiounsupassung vum Steier-
tarif unzeerkennen.

D'Inflatiounsberengegung wäert
och am Joer 2009 6% bedroen. Dat
heescht, wann déi Steierupassung
bis gemaach ass, bezilt jiddfereen
nëmmen esou vill Steieren, wéi
wann e 6% manner verdénge géif.
Dat mécht een Nettogewënn fir
jiddfereen, dee Steiere bezilt. Et
ginn och eenzel Steierabattemente
gehéicht, jiddefalls emol deen, deen
d'Ofsetzbarkeet vun den Assu-
rancëkäschte betrëfft.

• • •
Här President, Dir Dammen an Dir
Hären, offensiven Ëmgang mat der
Globaliséierung, kompetitiv Steier-
landschaft, séier Stroossen, schéi
Brécken, optimal Eisebunnsverbin-
dungen, dat alles ass net vill wäert,
wa mir eis Gesellschaft net beienee
behalen.

De gesellschaftlechen Zesummen-
halt, déi sozial Kohesioun si vun es-
senzieller Zukunftsbedeitung. Wa
mer se verléieren, da verléiere mer
eis mat. Wa mer se behalen, an do,
wou se brécheg ginn ass, flécken an
op nei Bunne schéissen, da kënne
mer méi roueg ootmen.

➤ Sozial Kohesioun vun 
essenzieller Zukunftsbedeitung“
Auszich aus dem Premier senger Deklaratioun zur Lag vun der Natioun

D'Reaktioune
vun de
Fraktiounen
Dës Ried war beschreiwend a
perspektivesch zugläich. Aus der
Realitéit vun haut huet de Regie-
rungschef d'Aktioune vu muer of-
geleet. D'politesch Aktiounen,
mat deenen dee gesellschaftle-
chen Zesummenhang verstäerkt,
déi wirtschaftlech Leeschtungs-
fäegkeet vu Lëtzebuerg ofge-
séchert, déi sozial Dynamik ver-
déift soll ginn.

Michel Wolter, 
CSV-Fraktiounschef

Ënnert dem Stréch muss ee soen,
datt duerch déi Mesuren, déi pro-
poséiert gi sinn, d'Situatioun vun
der Mëttelschicht - also vun dee-
nen, déi méi e groussen Aarmuts-
risiko awer déi lescht Zäit erfue-
ren - eigentlech net däitlech ver-
bessert ginn ass. An et ass jo grad
d'Mëttelschicht, déi de Motor vun
eiser Gesellschaft ass. Et sinn déi
Leit, déi Verantwortung droen. Et
sinn déi Leit, déi all Dag schaffe
ginn. Et sinn déi Leit, déi fir sech
suergen, déi fir hir Kanner suer-
gen, fir hir Famill suergen, déi
zum Deel och zum Finanzement
vum Allgemengwiese bäidroen.

Claude Meisch, 
DP-Deputéierten a -President

Dës CSV/LSAP-Regierung ass eng
Regierung vun de Reformen. Si
huet sech virgeholl, a wichtegen
Aspekter vun onsem Land Neies
ze schafen (…). Et geet drëm ze
rassuréieren, de Mënschen ze
soen, dass de Stat hir Suerge ver-
steet an dass e wëllt eppes maa-
chen, fir dass se iwwert d'Ronne
kommen. D'LSAP ass bereet mat
aller Kraaft dozou bäizedroen, all
déi Mesuren a Gesetzer esou
schnell wéi méiglech ze be-
schléissen an ëmzesetzen.

Ben Fayot, 
LSAP-Fraktiounschef

De wirtschaftlechen a gesell-
schaftleche Strukturwandel, dee
virun der Dier steet, dee spieren
d'Mënschen an dësem Land och.
Si hunn en och längst erkannt. Si
hunn eng Rei Suergen a si er-
waarde sech duerfir méi wéi jee,
datt d'Politik an de kommende
Jore fäeg ass, positiv Äntwerten ze
ginn, fir dëse Strukturwandel ze
packen. Déi Gréng soen: „Jo, en
ass ze packen“, ënnert der Kondi-
tioun, datt mer de Kapp net an de
Sand stiechen an de Leit kloer
soen, wou d'Chancen, d'Risiken
an deem Strukturwandel leien, a
wéi mer virun allem d'Chancë
kënnen notzen.

François Bausch, 
Fraktiounschef Déi Gréng

Dës Regierung geet an d'Ge-
schicht an als déi, déi de gréisste
Sozialofbau zënterhier hei zu Lët-
zebuerg realiséiert huet. Si geet
an d'Geschicht an als déi Regie-
rung, déi um Enn vun hirer Period
déi meeschte Leit hei am Land
zielt, déi net méi zefridde sinn.
Mir haten nach ni hei am Land
esou vill Leit, déi net méi zefridde
sinn, déi Angscht virun der Zu-
kunft hunn, déi un der Aarmuts-
grenz leien, wéi um Enn vun dë-
ser CSV/LSAP-Regierung.

Gast Gibéryen, ADR

Kohesioun ass méi wéi nëmme
Koexistenz. Et geet net drëm, ein-
fach a reiwungslos niefteneen ze
liewen, jiddfereen a sengem Eck,
jiddfereen esou, dass en deen ane-
ren net stéiert. Et geet drëm, gutt ze-
summenzeliewen. Et geet drëm,
openeen zouzegoen, an zwar esou
laang, bis ee mateneen deen zen-
trale Punkt erreecht huet, wou
d'Differenzen esou kleng sinn, dass
een et zesummen an der Mëtt gutt
aushält.

Eréischt wann d'Gesellschaft dee
Punkt fonnt huet, wou hir Diffe-
renze matenee kompatibel ginn,
wou si sech ausgläicht, eréischt da
kënnt d'Gesellschaft an d'Géigend
vun der kollektiver Maturitéit. Esou
verstan heescht Gesellschaftspolitik
net Politik mat der Gesellschaft
maachen; Gesellschaftspolitik
heescht, Politik fir d'Gesellschaft ze
maachen. A genau esou eng Politik
wëlle mir och maachen.

• • •

D'sozial Kohesioun, déi verdréit
keng ze grouss Akommesënner-
scheeder an der Gesellschaft. D'so-
zial Kohesioun verdréit keen héije
Prozentsaz vu Leit, déi an Aarmut
liewen oder déi musse fäerten an
Aarmut ze geroden.

Den Aarmutsrisiko ass fir Famillje
mat Kanner méi grouss, wéi fir Fa-
milljen ouni Kanner, en ass méi aus-
geprägt fir Elengerzéier wéi fir Kop-
pele mat Kanner. Duerfir solle mer
den Aarmutsrisiko évitéieren do,
wou e sech stellt, d'Aarmut
bekämpfen do, wou se ass, a virun
allem eis mat der Kanneraarmut
auserneesetzen.

Aarmut ass keng Fatalitéit. Et kann
een eppes géint se maachen. A mir
wëllen eppes géint se maachen.

• • •

Sozial Kohesioun, dat reimt sech
mat Integratioun. Ee Land, dat esou
een héijen Auslännerundeel huet
wéi Lëtzebuerg, kënnt net der-
laanscht, d'Integratioun vun den
Netlëtzebuerger, dat heescht dat ge-
wollte Matenee vu Lëtzebuerger an
Netlëtzebuerger, geziilt unzestrie-
wen. Duerfir ass et vun eminenter
Bedeitung, d'Gesetzesprojeten iw-

wer Immigratioun an Integratioun
séier an de Mémorial ze kréien.(…)

Ech hu mech, Här President, an der
Vergaangenheet an zënter Joren ëm-
mer nees fir déi duebel Nationalitéit
agesat. Och wann elo sech ëmmer
méi Stëmme Gehéier verschafen,
déi géint de Prinzip vun der duebe-
ler Nationalitéit sinn, géint de Prin-
zip vum duebele Pass optrieden,
bleiwen ech bei menger Meenung a
bleift d'Regierung bei hirer Mee-
nung, dass déi duebel Nationalitéit
eng Integratiounsschubwierkung an
ee Méi un Integratioun a sozialer
Kohesioun bedeit. Dat Gesetz muss
kommen. Et muss den 1. Januar vum
nächste Joer kënnen a Kraaft trie-
den.

Ech wëll de Géigner vun der duebe-
ler Nationalitéit - an Dir wäert ge-
sinn, dass déi sech an den nächste
Méint nach massiv wäerten äusse-
ren - soen, dass déi duebel Nationa-
litéit keng Optioun géint Lëtzebuerg
ass, mä eng Optioun fir Lëtzebuerg.

Duerch d'duebel Nationalitéit
kréien d'Auslänner, wa si aus Län-
ner kommen, déi och d'duebel Na-
tionalitéit kennen, net méi Rechter
wéi d'Lëtzebuerger, mä si kréien
hire Wëllen, fir mat eis gläichbe-
rechtegt zesummenzeliewen, doku-
mentéiert.

Mir ginn eis Nationalitéit net op, mä
mir maache se op. A fir se kënnen
opzemaachen, ass et absolut nout-
wendeg, dass déi Leit, fir déi se op-
geet, sech a lëtzebuergesche Saa-
chen auskennen an an der lëtze-
buergescher Sprooch kënnen aus-
drécken.

• • •
An anere Wierder an nach ëmmer
ouni Zuelen: D'Weltwirtschaft
wiisst méi lues, d'amerikanesch
Wirtschaft leeft Gefor rezessiv ze
ginn, d'Eurowirtschaft wiisst ënnert
hirem Wuesstumspotenzial, d'Lët-
zebuerger Wirtschaft leet manner
zou wéi an deene leschte Joren.
D'Konklusioun aus all deem: Am
Joer 2009 geet et de Statsfinanzen,
virun allem dem Budget vum Zen-
tralstat, eiser Ekonomie an eis sel-
wer manner gutt, wéi an de Joren
2006, 2007 an héchstwahrschein-
lech och nach 2008.
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➤ Plenarsitzung des IPR in Luxemburg

IPR unterstützt die Forderung nach Koordination 
des öffentlichen Transportes

In einer kurzfristig eingereichten
Empfehlung des Ausschusses
„Transport und Kommunikation“
hat sich der Interregionale Parla-
mentarier-Rat in seiner Plenarsit-
zung am 6. Juni in der Abgeordne-
tenkammer Luxemburgs den Vor-
schlägen des Wirtschafts- und So-
zialrates der Großregion zur Ver-
kehrsentwicklung angeschlossen.
Der IPR unterstützt damit die bei
der zweiten Verkehrskonferenz am
19. Mai vorgestellten Projekte ei-
nes gemeinsamen Fahrplan- und
Preisinformationssystems und die
Durchführung einer Machbarkeits-
studie eines Verkehrsverbundes.

Die Delegation des Conseil Régio-
nal de Lorraine hat sich bei der
Abstimmung zu dieser Empfeh-
lung enthalten. Bei über 20 allein
in Lothringen an der Organisation
des öffentlichen Transportes betei-
ligten Gremien müsse erst eine in-
terne Koordination stattfinden, so
das IPR-Mitglied Michael Weber
(Conseil Régional de Lorraine).

Auch die vom Ausschuss „Schul-
wesen, Ausbildung, Forschung
und Kultur“ eingereichte Empfeh-

Innenminister Jean-Marie Halsdorf stellte die wichtigsten Themen der
Präsidentschaft der Großregion vor. Den Vorsitz der Plenarsitzung hatte
der Abgeordnete Marcel Oberweis, umgeben von Generalsekretär
Claude Frieseisen und Sekretärin Rita Brors.

lung zur Schaffung eines Kultur-
fonds der Großregion stieß auf Kri-
tik seitens der lothringischen De-
legation. Die Vizepräsidentin des
Conseil Régional de Lorraine, Do-
minique Ronga, erklärte, sie wolle
nicht etwas fordern, was im Ge-

gensatz zu dem stehe, was gerade
durch die Exekutive eingerichtet
wurde. Die kulturelle Zusammen-
arbeit soll, laut Beschluss der Re-
gierungen, von einer Gesellschaft
ohne Gewinnzweck koordiniert
werden. Die Finanzierung soll

Die Abgeordnete Lydia Mutsch, der Präsident des Stadtparlaments von
Coimbra, Carlos Encarnação, und Parlamentspräsident Lucien Weiler.

➤ Jungbauern fördern

Der Landwirtschaftsausschuss des
Parlaments, unter dem Vorsitz von
Marcel Oberweis, sucht und pflegt
den Dialog mit den Interessenver-
tretern des ländlichen Raums.

Nachdem im März dieses Jahres
die Abgeordnetenkammer das

neue Agrargesetz verabschieden
konnte, traf sich der Ausschuss mit
Vertretern der Jungbauern, um di-
verse Aspekte der Umsetzung des
neuen gesetzlichen Rahmens zu
erörtern. In der Tat legt das neue
Agrargesetz einen wesentlichen

Eine Delegation der „Lëtzebuerger Jongbaueren a Jongwënzer a.s.b.l.“…

…sowie der „Lëtzebuerger Bauerejugend“ wurde von Mitgliedern des
parlamentarischen Landwirtschaftsausschusses zu Gesprächen empfan-
gen.

➤ Hoher Besuch 
aus Coimbra

Am 29. Mai empfing Kammerprä-
sident Lucien Weiler den Präsi-
denten des Stadtparlaments von
Coimbra, Carlos Encarnação. Die-
ser befand sich auf einer dreitägi-
gen Visite in der Stadt Esch, Part-
nergemeinde von Coimbra in Por-
tugal seit 2006.

In dem Gespräch ging es um eine
mögliche Zusammenarbeit zwi-
schen der renommierten Univer-
sität von Coimbra, eine der älte-

sten Universitäten Portugals, und
der luxemburgischen Universität.
Des Weiteren wurde über den
neuen Verfassungsvertrag sowie
über die Integration der portugie-
sischen Mitbürger in Luxemburg
diskutiert.

Anschließend wohnte Carlos En-
carnação der öffentlichen Sitzung
bei, wo über den Lissabon-Vertrag
diskutiert wurde.

über ein am 14. März 2008 einge-
reichtes INTERREG-Projekt abge-
sichert werden.

Der Landtagsabgeordnete und
Präsident des Ausschusses „Schul-
wesen, Ausbildung, Forschung
und Kultur“ Dieter Burgard (Rhein-
land-Pfalz) unterstrich jedoch,
dass sich der Gipfel der Großre-
gion bisher nicht auf die Einrich-
tung eines gemeinsamen Kultur-
fonds einigen konnte und regte an,
diese Forderung zu unterstützen.
Diese Empfehlung wurde mehr-
heitlich, mit der Enthaltung der
Delegierten des Conseil Régional
de Lorraine und der Enthaltung
des luxemburgischen Abgeordne-
ten Xavier Bettel, angenommen.

Einstimmig sprach sich der IPR zur
Weiterentwicklung der Bilingua-
lität Deutsch-Französisch in der
Großregion und zur Einrichtung
grenzüberschreitender Schulen
nach dem Modell des Deutsch-Lu-
xemburgischen Schengen-Ly-
zeums aus. Ebenfalls einstimmig
wurde eine Empfehlung angenom-
men, in der sich der IPR für eine
zügige Unterzeichnung und das

Inkraftsetzen des Quatrolateralen
Vertrags zwischen Frankreich, Bel-
gien, Luxemburg und Deutschland
zur polizeilichen Zusammenarbeit
ausspricht.

Neben der Diskussion und Ab-
stimmung über die Empfehlungen,
die den jeweiligen Regierungen
der Großregion zugestellt werden,
standen vor allem die Reden des
luxemburgischen Innenministers
Jean-Marie Halsdorf und des Prä-
sidenten des Wirtschafts- und So-
zialrats der Großregion, Norbert
Geisen, im Mittelpunkt. Eine kurze
Analyse der Orientierungsdebatte
über die Großregion, die am 19.
März 2008 in der Abgeordneten-
kammer stattgefunden hatte,
wurde vom luxemburgischen Ab-
geordneten Marcel Oberweis vor-
gestellt, der als Vertreter des ver-
hinderten Präsidenten Lucien Wei-
ler die Plenarsitzung leitete.

Die auf der Plenarsitzung ange-
nommenen Empfehlungen des IPR
können auf der Internet-Seite
www.cpi-ipr.com eingesehen wer-
den.

Akzent auf die Förderung der
Jungbauern.

So fand im April ein Meinungsaus-
tausch mit einer Delegation der
„Lëtzebuerger Jongbaueren a
Jongwënzer a.s.b.l.“ statt. Im Mai
folgte eine Unterredung mit der
„Lëtzebuerger Bauerejugend“.

Diskussionspunkte bei beiden
Treffen waren unter anderen die
Einführung einer Mindestberufs-
ausbildung für Landwirte, die Re-
gelung der Erstinstallierungsbei-
hilfe, die geforderte Erstellung
eines „Businessplans“ bei Be-
triebsübernahme, Möglichkeiten
administrativer Vereinfachung, al-
ternative Produktionsmöglichkei-
ten (Bioenergie) und ein kürzlich
erlassenes Reglement über Vieh-
transporte.

Die Agrarkommission unterstrich,
dass die Unterstützung der Jung-
bauern im Interesse des Erhalts ei-
ner produktiven, modernen Land-
wirtschaft in Luxemburg sei. Einer
Landwirtschaft, die nicht nur der
reinen Nahrungsmittelproduktion
dient, sondern einen vielfältigen
Beitrag leistet - sowohl was den
Erhalt und Unterhalt unserer Land-
schaften als auch die allgemeine
Belebung des ländlichen Raumes
betrifft.

www.chd.lu
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➤ Zesummenaarbecht
mat Zentralasien

D’Fréijoerssessioun vun der Parla-
mentarescher Versammlung vun
der NATO gouf organiséiert vum
23. bis de 27. Mee 2008 zu Berlin.
D’Chamber war representéiert
duerch den Här Marc Spautz, Pre-
sident vun der Delegatioun, be-
gleet vum Här Marc Angel, vun
der Madame Colette Flesch, béid
effektiv Memberen, a vum Här
Fred Sunnen, vun der Madame Ly-
dia Mutsch a vum Här Claude
Adam, bäigeuerdnet Memberen.
Den Här Marcel Glesener huet
sengersäits d’Parlamentaresch Ver-
sammlung vun der WEU (West-Eu-
ropäesch Unioun) vertrueden, vun
där hie Vizepresident ass.

Den Här Angel huet a senger Qua-
litéit als Rapporteur vun der Sous-
commission sur la gouvernance
démocratique vun der Commis-
sion de la Dimension civile de la
Sécurité e Bericht virgestallt iw-
wert «Démocratie et sécurité en
Asie centrale: Quelles politiques
pour l’OTAN et l’UE?». Dëse Rap-
port konzentréiert sech op d’Situa-
tioun a Kasachstan, a Kirgisien, an
Usbekistan, an Tadschikistan an an
Turkmenistan. „D’NATO an d’Eu-
ropäesch Unioun hu vill gemein-
sam Interessien an Erausfuerde-
rungen, wat hir Relatioune mat de
besote Länner aus Zentralasien
ugeet“, huet hien erkläert. Eng co-
ordonnéiert Approche kann dozou
bäidroen, fir sech Virdeeler ze ver-
schafen a fir den Afloss op dës
Partner auszedehnen. „Béid hunn
ee kloeren Interessi fir datt an Zen-
tralasien stabil, räich an demokra-
tesch Länner entstinn.“ Trotz dëse
gemeinsamen Interessien hätten
d’NATO an d’EU awer an der Ver-

gaangenheet zum Deel grond-
leeënd verschidden Approchë ver-
follegt an hire Relatioune mat
deene fënnef Länner, wat de Ri-
siko mat sech bréngt, datt déi
zwou Organisatioune géinteneen
ausgespillt ginn.

Fir d’Promotioun vun der Demo-
kratie a vun de Mënscherechter
ass et virun allem wichteg, fir kloer
an transparent Ziler ze hunn, fir
net op Onverständnis a Mëss-
trauen ze stoussen, well westlech
Aktiounen an der Regioun oft
ugesi ginn als aggressiv Politik fir
de Regime ze änneren. „EU an
NATO missten évitéieren, fir net
négociabel Exigenzen ze stellen a
missten éischter den Akzent leeën
op eng graduéiert a flexibel Ap-
proche, déi och den Dialog mat
den Autoritéiten an der Zivilgesell-
schaft sicht.“

D’Aarbechte vun der Parlamenta-
rescher Versammlung vun der
NATO hu sech ënner anerem och
nach konzentréiert op d’Situatioun
am Kosovo, d’Energiesécherheet
an d’Missioun an Afghanistan.

Zu dësem leschte Punkt huet de
NATO-Generalsekretär, den Här
Jaap de Hoop Scheffer, a senger
Ried ënnerstrach, datt d’Missioun
an Afghanistan ee vun den Haapt-
punkten op der NATO-Agenda
bleift. „Mäin Appel un Iech ass fir
virunzefueren, net nëmmen
d’NATO-geféiert ISAF-Missioun ze
ënnerstëtzen, mä och déi graduell
Ëmgewiichtung vun der Implika-
tioun vun der internationaler Ge-
meinschaft, an der Opinion pu-
blique dat ze erklären an Ën-
nerstëtzung duerfir ze kréien.“

Membere vun der lëtzebuergescher Delegatioun: Marc Angel, Marc
Spautz, Colette Flesch (1. Rei), Lydia Mutsch, Claude Adam, Fred Sunnen
(2. Rei)

➤ Interparlamentarisches Treffen zum Westbalkan
Die Frage der europäischen Per-
spektive für die Staaten des West-
balkans stand im Mittelpunkt eines
Treffens europäischer und nationa-
ler Abgeordneter aus den 27 Mit-
gliedstaaten der EU sowie der
Nachfolgestaaten des früheren Ju-
goslawiens und Albanien. Eine eu-
ropäische Perspektive für den
Westbalkan wird als einzige Mög-
lichkeit angesehen, in der Region
für dauerhafte Stabilität und wirt-
schaftlichen Aufschwung zu sor-
gen.

Die Teilnehmer des Treffens wie-
sen auf die besondere Rolle des
Westbalkans in der europäischen
Geschichte hin und unterstrichen,
dass die Stabilität in der Region
auch für ganz Europa von Bedeu-
tung sei. Die EU sieht daher die
Förderung von Frieden, Stabilität,
Wohlstand und Freiheit in Südost-
europa (d.h. Kroatien, Serbien,
Montenegro, Bosnien-Herzego-
wina, Ehemalige jugoslawische

Republik Mazedonien (FYROM)
und Albanien) als eine Priorität an.

„Südosteuropa hat seine Vergan-
genheit hinter sich gelassen und
nähert sich unaufhörlich der eu-
ropäischen Familie“, erklärte der
Präsident des Europäischen Parla-
ments, Hans-Gert Pöttering, und
betonte, dass die Zukunft dieser
Region eindeutig innerhalb der EU
liege. Diese Bewertung Pötterings
erfreute sich eines breiten Konsen-
ses unter den Teilnehmern. Sie
wurde auch geteilt von Kommis-
sionspräsident José Manuel Bar-
roso, der in der Region des West-
balkans einen integralen Bestand-
teil Europas sieht. Aus diesem
Grund hat die Kommission ihre Er-
weiterungsagenda konsolidiert
und die Heranführungshilfen für
die Beitrittskandidaten (derzeit:
Kroatien, Türkei, Ehemalige jugos-
lawische Republik Mazedonien)
erhöht. Neben den Hilfen für die
Kandidatenstaaten fördert die

Kommission die längerfristige
Annäherung der Staaten des West-
balkans an die EU durch die syste-
matische Ausdehnung der Stabili-
sierungs- und Assoziierungsab-

kommen auf alle Staaten der Re-
gion, die mit denjenigen Ländern
unterzeichnet werden, die be-
stimmte politische und wirtschaft-
liche Voraussetzungen erfüllen.

Trotz der politischen und wirt-
schaftlichen Fortschritte der letz-
ten Jahre gibt es noch dringenden
Handlungsbedarf in einigen Berei-
chen, wie dem Ausbau der regio-
nalen Zusammenarbeit, dem
Kampf gegen Korruption, der Zu-
sammenarbeit mit dem Internatio-
nalen Strafgerichtshof für Kriegs-
verbrechen, dem Minderheiten-
schutz, dem Ausbau des Rechts-
staats, dem Kampf gegen organi-
sierte Kriminalität und dem Aus-
bau des Verkehrsnetzes.

Viele Teilnehmer forderten von der
Kommission die Liberalisierung
des aktuellen Visasystems für die
Länder des Westbalkans: Die
junge Generation dürfe nicht iso-
liert werden und es müsse verhin-

dert werden, dass ihre Generation
schlechtere Reisebedingungen
vorfände, als die Generation ihrer
Eltern, die unter dem Kommunis-
mus aufwuchsen.

Dissens herrschte in Bezug auf die
Statusfrage des Kosovo. Der Präsi-
dent des kosovarischen Parla-
ments, Jakup Krasniqi, meinte,
dass die kürzlich erfolgte Unab-
hängigkeitserklärung „dem Frie-
den und der Stabilität in der Re-
gion helfen würde“. Der serbische
Parlamentspräsident, Oliver Dulić,
hat seiner Hoffnung Ausdruck ver-
liehen, dass „Serbien demnächst
eine prowestliche Regierung“ bil-
den könne, warnte hingegen da-
vor, die auf „illegitime Weise“ er-
langte Unabhängigkeit des Kosovo
anzuerkennen. „Kosovo ist kein
neues Land“, erklärte er, und rief
die EU auf, dieser Tatsache Rech-
nung zu tragen, bis eine „endgül-
tige Lösung der Statusfrage“ gefun-
den worden sei.

Félix Braz vertrat das Luxemburger
Parlament beim interparlamentari-
schen Treffen zum Westbalkan

➤ Besuch zu Bukarest

Op Aluedung vun der Chancë-
gläichheetskommissioun vum ru-
mänesche Senat war eng Delega-
tioun vun der Familljen-, Jugend- a
Chancëgläichheetskommissioun
vun der Chamber vum 6. bis den
8. Mee op Besuch zu Bukarest.
Um Programm stungen Entrevuen
an der Nationaler Agence fir de
Schutz vun der Famill an an der
Nationaler Agence fir d’Chancë-
gläichheet vu Fraen a Männer.
Nieft der Virstellung vun den
Agencen an hirer Aarbecht waren
d’Zentralthemen d’Bekämpfung
vun der haislecher Gewalt an d’In-
tegratioun vun de Fraen um Aar-
bechtsmaart, Themen, déi och an
der Aarbecht vun der Chambers-
kommissioun hir fest Plaz hunn.

D’Delegatioun ass duerno am Pa-
lais vum Parlament vun der Mme

Cornelia Cazacu, Presidentin, an
dem Här Nicolae Iorga, Vizepresi-
dent vun der Chancëgläichheets-
kommissioun, souwéi dräi Senato-
rinnen aus där Kommissioun emp-
faange ginn a krut d’Entwécklung
vun den Aarbechten a Rumänien
um Gebitt vun der Chancëgläich-
heet virgestallt.

Déi frëndschaftlech Bezéiungen
tëscht deenen zwee Länner si be-
sonnesch zur Sprooch komm beim
informellen Austausch mam Här
Iorga, deen och Member vun der
Frëndschaftsgrupp Rumänien-Lët-
zebuerg ass. Doriwwer eraus huet
d’Delegatioun sech iwwert
d’Wierk vun der Lëtzebuerger
Schwëster Marie-Renée Colling
vun der Chrëschtlecher Doktrin in-
forméiert, e Wierk fir Stroossekan-
ner zu Bukarest, dat elo vun der

Schwëster Marie-Anne Mathieu vi-
rugefouert gëtt. Bei dëser Geleeën-
heet huet d’Schwëster Merci gesot
fir déi vill finanziell Hëllefe vu Lët-
zebuerger Säit. Och een Treffe
mam Honorarkonsul vum Grouss-
herzogtum zu Bukarest, dem Här
Mihai Ferariu, huet d’Wichtegkeet
vun der Zesummenaarbecht vun
deenen zwee Länner a ville Beräi-
cher ënnerstrach.

Als Ofschloss ass an der Stad Bra-
sov eng Spezialschoul fir behën-
nert Kanner besicht ginn.

D’Delegatioun huet sech esou ze-
summegesat: Marie-Josée Frank
(CSV), Presidentin, Claudia
Dall’Agnol (LSAP), Vizepresiden-
tin, Xavier Bettel (DP), Vizepresi-
dent, Jean-Paul Schaaf (CSV) an
Aly Jaerling (Onofhängeg).

Eng lëtzebuergesch parlamentaresch Delegatioun op Aarbechtsvisite am rumänesche Senat.

Nadine Geisler, Lucien Weiler an Aly Jaerling

➤ Petitioun fir d'Lëtzebuerger Sprooch
D’Initiativ „Fir eis Sprooch“, repre-
sentéiert duerch den Här Aly Jaer-
ling, huet de 27. Mee dem Presi-
dent vum Lëtzebuerger Parlament,
Lucien Weiler, eng Petitioun iw-
werreecht, fir d’Lëtzebuerger
Sprooch an d’Verfassung anze-
schreiwen.

Nieft der Opfuerderung un d’Par-
lament, d’Lëtzebuergescht als
Sprooch vun de Lëtzebuerger an
eiser Verfassung ze verankeren,
gëtt och d’Regierung ugereegt,
Démarchë bei den zoustännegen
EU-Instanzen anzeleeden, fir datt
d’Lëtzebuergescht als europäesch
Sprooch unerkannt soll ginn.
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Jugendgesetz
5685 - Projet de loi sur la jeunesse

Le projet de loi 5685 entend substituer à la
loi du 27 février 1984 portant création de
l’administration du Service National de la
Jeunesse un cadre légal élargi et actualisé
en phase avec le nouveau contexte dans le-
quel se situe la politique de la jeunesse et les
besoins et attentes des jeunes concernés.
Afin de tenir compte du caractère transver-
sal et global de la politique de la jeunesse, le
projet de loi sous rubrique prévoit la mise en
place d’un comité interministériel et l’élabo-
ration d’un rapport national quinquennal. Ce
faisant, il tient compte des recommandations
du Conseil de l’Europe qui avait invité le
Luxembourg en 2002 à développer une ap-
proche plus globale pour mieux tenir compte
du «nouveau visage des transitions et des
attentes des jeunes».

En outre, le présent texte prévoit la création
d’un Observatoire de la jeunesse qui sera
appelé à fournir les éléments à la base du
rapport national et à contribuer aux travaux
européens.

Le projet de loi entend par ailleurs donner
une base légale au dialogue structuré avec
les jeunes. Le Conseil supérieur de la jeu-
nesse devient ainsi un organe de dialogue

avec la société civile du secteur jeunesse.
L’assemblée nationale des jeunes, instituée
par le projet de loi sous rubrique, permettra
aux jeunes de s’exprimer directement sur
toutes les questions les concernant. Les
commissions consultatives communales sont
l’enceinte qui permet aux jeunes de s’impli-
quer davantage dans l’organisation de leur
environnement local et les mécanismes dé-
mocratiques.

Les acteurs du secteur jeunesse sont préci-
sés et les aides financières de l’État sont ac-
cordées en conséquence. L’importance du
bénévolat et des organisations de jeunesse
est valorisée par une reconnaissance for-
melle.

Finalement, le projet de loi sous rubrique ré-
vise les missions et les structures administra-
tives du Service National de la Jeunesse
(SNJ) afin de les adapter aux défis actuels.

La loi en projet se fonde essentiellement sur
les conclusions des deuxièmes Lignes direc-
trices pour la politique jeunesse élaborées
en dialogue avec les jeunes et leurs organi-
sations en 2004 ainsi que sur les résolutions
adoptées par le Conseil des ministres de la
jeunesse de l’Union européenne dans le
cadre de la méthode ouverte de coordina-
tion. 

Dépôt par Mme Marie-Josée Jacobs, Ministre de la Famille et de l’Intégration, 
le 16.02.2007

Rapportrice: Mme Marie-Josée Frank

Travaux de la Commission de la Famille, de l’Égalité des chances et de la Jeunesse
(Présidente: Mme Marie-Josée Frank):

27.03.2007 Présentation du projet de loi

Désignation d’un rapporteur

29.01.2008 Examen de l’avis du Conseil d’État

19.03.2008 Examen de l’avis complémentaire du Conseil d’État

23.04.2008 Présentation et adoption d’un projet de rapport

Vote en séance publique: 28.05.2008

Élections européennes
5803 - Proposition de loi portant mo-
dification de la loi électorale modi-
fiée du 18 février 2003

La législation relative à l’élection directe des
représentants luxembourgeois au Parlement
européen prévoit que «le nombre des candi-
dats figurant sur une liste ne peut pas dépas-
ser le double du nombre des représentants
luxembourgeois siégeant au Parlement euro-
péen».

Le Luxembourg disposant de six sièges au
Parlement européen, le nombre des candi-
dats par liste ne peut donc pas dépasser le
nombre de douze.

Le nombre élevé de candidats permet aux
partis politiques de composer leurs listes
électorales en y inscrivant surtout des candi-
dats attirant un maximum de voix.

Toutefois, les candidats élus n’ont souvent
pas accepté le mandat qui leur était confié
par l’électeur, mais ils ont préféré assumer
d’autres fonctions politiques au niveau natio-
nal ou européen.

Cette façon de procéder a créé un malaise
grandissant auprès des électeurs qui, à juste
titre, ont critiqué ce comportement des élus.

La proposition de loi a pour objet de modifier
les textes de la loi électorale «de façon à ce
que les effets pervers des dernières élec-
tions, consistant surtout dans le désistement
des premiers élus, soient écartés».

Pour atteindre cet objectif, deux modifica-
tions sont apportées à la législation en vi-
gueur:

- la réduction du nombre de candidats par
liste de douze à six;

- l’attribution à l’électeur de deux suffrages
préférentiels par candidat.

Une troisième modification écartant la
double candidature en cas d’élections
conjointes pour la Chambre des Députés et
pour le Parlement européen n’a pas été rete-
nue. 

Toutefois, rien n’empêche les partis poli-
tiques de mettre cette proposition en appli-
cation, même sans un texte législatif formel.

Dans sa prise de position, le Gouvernement
donne son aval au système envisagé par la
proposition de loi, compte tenu du fait que la
solution proposée repose sur un accord poli-
tique entre les groupes politiques représen-
tés à la Chambre des Députés.

Pour le Conseil d’État, la solution proposée,
qui n’est pas parfaite, a toutefois le double
avantage «d’avoir été jugée acceptable par
les groupes parlementaires au sein de la
Chambre des Députés et d’exercer une
pression suffisante sur les partis politiques
pour les obliger à inscrire sur leur liste de
candidats un maximum de candidats dont il
est sûr qu’ils accepteront le mandat qui leur
sera confié en cas d’élection».

Le Conseil d’État souligne encore qu’il faut
que «les candidats et les partis politiques
acceptent de „jouer le jeu “».

Dépôt par M. Paul-Henri Meyers, Député, le 14.11.2007

Rapporteur: M. Paul-Henri Meyers

Travaux de la Commission des Institutions et de la Révision constitutionnelle
(Président: M. Paul-Henri Meyers):

16.04.2008 Désignation d’un rapporteur

Examen de la proposition de loi et de l’avis du Conseil d’État

06.05.2008 Présentation et adoption d’un projet de rapport

Vote en séance publique: 28.05.2008

Traité de Lisbonne
5833 - Projet de loi portant approba-
tion du Traité de Lisbonne modifiant
le Traité sur l’Union européenne et le
Traité instituant la Communauté eu-
ropéenne, des Protocoles, de l’An-
nexe et de l’Acte final de la Confé-
rence intergouvernementale, signés
à Lisbonne, le 13 décembre 2007

La Chambre des Députés vient de ratifier le
Traité de Lisbonne, presque trois ans après
avoir mis le point final sous la ratification du
Traité constitutionnel le 25 octobre 2005. Le
Grand-Duché de Luxembourg avait claire-
ment confirmé à trois reprises - par un pre-
mier vote à la Chambre le 28 juin 2005, par
un référendum de nature consultative le 10
juillet 2005 et enfin par un deuxième vote
parlementaire le 25 octobre 2005 - son très
large soutien à ce texte élaboré par la
Convention sur l’avenir de l’Europe. La
Chambre des Députés y avait participé acti-
vement, de même que le Gouvernement
luxembourgeois. Elle s’était ensuite large-
ment impliquée dans la campagne du réfé-
rendum par des réunions publiques, des au-
ditions et d’autres moyens de publicité pour
expliquer la Constitution européenne.

Avec le Traité de Lisbonne, l’Union euro-
péenne espère en arriver enfin à une période
empreinte de plus de sérénité, après la
poussée de fièvre des référendums négatifs
en France et aux Pays-Bas en 2005. La
Chambre a décidé, par une résolution du 23
octobre 2007 votée à une très large majorité,
de procéder à une ratification parlementaire
du nouveau Traité. Cette décision est le fruit
d’un certain nombre de considérations.
D’abord, le référendum est au Luxembourg
un instrument de démocratie directe utilisé
dans des circonstances exceptionnelles.
C’est parce que le Traité constitutionnel de-
vait être un texte refondateur d’une Europe à
27 qu’il avait paru nécessaire de faire appel
directement au peuple. Ce n’est plus le cas
avec le Traité de Lisbonne qui modifie deux
traités existants, modifications dont par
ailleurs l’essentiel a été approuvé lors du ré-
férendum sur le Traité constitutionnel.

Le Traité de Lisbonne favorise la participa-
tion active des citoyens à la vie politique
communautaire. En confirmant et en éten-
dant le pouvoir du Parlement européen, le
Traité de Lisbonne contribue de manière
substantielle à l’approfondissement démo-
cratique de l’Union.Le Traité de Lisbonne
renforce encore le rôle des parlements natio-
naux et introduit pour la première fois un ar-
ticle spécifique consacré au rôle des parle-
ments nationaux, lesquels «contribuent acti-
vement au bon fonctionnement de l’Union»
(art. 12 TUE). Plusieurs dispositions, toutes
déjà contenues dans le Traité constitutionnel,
visent d’abord à mieux informer les parle-
ments nationaux et ensuite à leur donner
plus de poids dans les rouages institution-
nels.

Un des principaux défis que devait relever le
nouveau Traité était celui d’adapter les insti-
tutions de l’Union de manière à leur per-
mettre de faire face à la nouvelle situation is-
sue de l’élargissement. D’abord, le terme
unique employé dans les deux traités est ce-
lui d’Union: nous parlerons désormais du
Traité de l’Union européenne (TUE) et de ce-
lui sur le fonctionnement de l’Union euro-

péenne (TFUE). On relèvera ensuite que le
Conseil européen devient une institution à
part entière, à côté du Conseil, ce dernier
étant composé des formations sectorielles
(comme p.ex. le Conseil Écofin, le Conseil
Transports, etc.) et que la Banque centrale
européenne est inscrite dans l’article 13 TUE
avec les six autres institutions. La montée en
puissance du Conseil est soulignée par
l’élection d’un président pour une période de
deux ans et demi, renouvelable une fois.
Quant à la Commission, elle sera réduite aux
deux tiers du nombre d’États membres à par-
tir du 1er novembre 2014 «selon un système
de rotation strictement égale» de sorte que
notre pays y sera représenté dans deux
commissions sur trois (art. 17 § 5 TUE). On
retiendra encore que le Conseil européen
nommera, à la majorité qualifiée, le Haut re-
présentant pour les affaires étrangères et la
politique de sécurité (art. 18 §1 TUE) qui est
le mandataire du Conseil, préside le Conseil
des affaires étrangères et est vice-président
de la Commission.

Le Traité apporte une clarification indispen-
sable pour permettre aux citoyens de bien
cerner les responsabilités politiques au ni-
veau européen. Les compétences de l’Union
sont distribuées en trois catégories: 

- les compétences exclusives de l’Union;
cette catégorie englobe les domaines dans
lesquels les États membres ont entièrement
transféré leur compétence à l’échelon euro-
péen. L’exemple le plus emblématique est
celui de la politique monétaire pour les pays
membres de la zone euro.

- les compétences partagées avec les États
membres: il s’agit là de compétences com-
munes à l’Union et aux États membres pour
lesquelles l’Union doit respecter les prin-
cipes de subsidiarité et de proportionnalité si
elle décide de légiférer.

- les actions d’appui ou complémentaires de
l’action des États membres: il s’agit des do-
maines dans lesquels l’Union ne peut inter-
venir que pour appuyer, coordonner ou com-
pléter l’action des États membres. Ceci ex-
clut toute mesure d’harmonisation des légis-
lations au niveau européen.

Le Traité de Lisbonne réaffirme avec vigueur
le principe de l’égalité entre les femmes et
les hommes.

L’ambition du Conseil européen de mars
2007 qui s’est fixé l’objectif de diminuer de
20% les émissions de CO2 d’ici à 2020 est re-
flétée dans une série de dispositions du
Traité de Lisbonne, qui fait de la lutte contre
le changement climatique une priorité de
l’action de l’Union.

Le Traité de Lisbonne retient les avancées du
Traité constitutionnel en matière sociale.

Malgré les avancées évidentes énumérées
ci-dessus, certains aspects du Traité de Lis-
bonne constituent des sujets de regret ou de
préoccupation. Ainsi, contrairement à la
Constitution européenne, le Traité de Lis-
bonne n’intègre pas le texte de la Charte des
droits fondamentaux, mais se réfère à cette
dernière à l’article 6 TUE. La Charte qui a été
l’œuvre de la première Convention de 1999 –
2000 ne se retrouve, après la proclamation
solennelle par le Parlement européen, le
Conseil et la Commission, que dans le Jour-
nal officiel de l’Union européenne.

Dépôt par M. Jean Asselborn, Ministre des Affaires étrangères et de l’Immigration, 

le 25.01.2008

Rapporteur: M. Ben Fayot

Travaux de la Commission des Affaires étrangères et européennes, de la Défense, de la
Coopération et de l’Immigration

(Président: M. Ben Fayot):

11.02.2008 Désignation d’un rapporteur

19.05.2008 Examen du projet de loi et de l’avis du Conseil d’État

21.05.2008 Présentation et adoption d’un projet de rapport

Vote en séance publique: 29.05.2008
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2. Question avec débat N°30
de M. Jacques-Yves Henckes
- Création d’un Laboratoire
National de Médecine Légale
et de Police Scientifique

❱❱❱ M. Jacques-Yves Henckes (ADR).-
Merci, Här President. Här President, Dir
Dammen an Dir Hären, léif Kolleeginnen a
Kolleegen, mir brauchen zu Lëtzebuerg e
Laboratoire national de police scientifique
et de médecine légale. Dat ass Sënn an
Zweck vu menger Question avec débat.

Wat d’ADN-Analysen ugeet, esou sinn
d’Zuelen net ganz prezis, mä no deenen,
déi ech konnt zesummerechnen, komme
mer am Land op ongeféier 6.000 Analyse
pro Joer, dat an de Strofprozesser, an den
zivile Prozesser, wéinst der Paternitéit, op
privat Demanden, am Test am Kader vun
der Immigratioun fir de Regroupement fami-
lial, fir d’Identité génétique, an am CRP-
Santé gëtt och nach recherchéiert iwwert
d’Puces à ADN. Dat heescht, mir hunn also
schonn eng ganz grouss Aktivitéit op deem
Gebitt.

Dat Zweet ass, bei der Médecine légale,
der Geriichtsmedezin gëtt et zwou Zorten:
d’Thanatologie, dat heescht, wou een op
d’Plaz kucke geet, wou eng Persoun ge-
stuerwen ass, wou Autopsië gemaach ginn,
Prélèvementer op Doudegen.

Déi Aarbecht gëtt bis elo, well mer kee Mé-
decin légiste, kee Geriichtsmedeziner méi
zu Lëtzebuerg hunn, zu Homburg gemaach
- wann ech richteg informéiert sinn.

Da gëtt et déi klinesch Geriichtsmedezin.
Do ass et esou, datt dat vun dësem oder
deem Dokter gemaach gëtt, ouni datt dat e
spezifeschen Team ass, ouni datt do mat
spezifeschen Doktere geschafft gëtt.

Dat huet munch Nodeeler, well déi Leit jo
haaptsächlech derfir do sinn, fir Constats
médicaux ze maachen a Gewalt- a Sexual-
verbriechen an esou weider.

Da muss ee festhalen, datt hei am Land, wa
meng Informatiounen och richteg sinn, pro
Joer eng 4.500 Dépistagë vu verschidde-
nen Droge gemaach ginn. Ouni vun deenen
Analyses balistiques an aneren ze schwät-
zen, déi elo vun onser Police gemaach ginn.

Wat ee muss feststellen, dat ass, datt
d’ADN-Analysen elo vun enger kompletter
Anarchie regéiert ginn. Si gi queesch uech-
ter Europa ordonnéiert, jee nodeem wou de
Procureur, de Substitut, den Untersu-
chungsriichter oder d’Police oder soss ee
mengt, datt et misst geschéien.

Dat huet dozou gefouert, datt de Procureur
général elo iwwer Joren an dem Rapport
vum Ministère de la Justice Folgendes
schreift: «…le Luxembourg (…) continue à
vivre d’expédients et du recours, au cas par
cas, à des institutions et experts étrangers
avec tous les inconvénients que cela com-
porte.» An hien huet wéi oft och nach am
Detail op déi Problematiken do higewisen
an dorobber, datt et, esou wéi et elo fonc-
tionnéiert, op jiddfer Fall net gutt ass.

D’Chamber huet d’lescht Joer, 2007, och fir
d’Kreatioun vun engem Institut médico-légal
geschwat, an datt d’Regierung dat sollt en-
visagéieren. A wann ech kucken, wat um Ni-
veau vun der Regierung gesot ginn ass,
dann ass anscheinend virgesinn, fir déi
ADN-Analyse vum Laboratoire national de
la Santé maachen ze loossen. Ob dat elo de
Fall ass, weess ech net.

Mä wat mer op jiddfer Fall kloer ass: Mir
brauche méi Professionalismus, méi Iwwer-
siicht, méi Kontroll a méi Rapiditéit. Et kann
net sinn, datt een zwee Méint muss op eng
Autopsie waarden, well op eng Kéier ier-
gendwou verschidden Analysen net kënne
gemaach ginn.

Dat war de Fall bei dem Tsunami. Et kann
net sinn, wéi et an engem Fall geschitt ass,
dass mer sechs Wochen op e Resultat vun
enger ADN-Analys musse waarden, wou an
der Tëschenzäit déi Persoun inhaftéiert gi
war an hir Plaz verluer huet, an och nach en
Divorce amgaange war. Et kann net sinn,
datt dat sechs Wochen dauert, well einfach
dee Laboratoire keng Zäit oder keng Loscht
huet, fir eppes ze maachen.

Duerfir mengen ech, datt ee misst, éisch-
tens, all national Entitéiten aus dem Labora-
toire national de la Santé, déi sech ëm
d’ADN-Analysen an d’Toxikologie këmme-

ren, an och déi vun der Police regruppéie-
ren, entweder an engem Établissement pu-
blic oder soss ënner iergendenger Form, en
attendant wéi dat Ganzt soll organiséiert
ginn, mä et muss méi strukturéiert ginn.

Zweetens muss eng Kollaboratioun mat en-
gem Institut am Ausland ofgeschloss ginn.
Déi muss regelméisseg sinn an all deene
Gebidder, vun deenen ech elo geschwat
hunn.

Mir mussen och déi Leit dozou féieren, fir
datt se an Equipen zesummeschaffen. Am
Ablack ass et esou, datt, wann iergendee
Crime festgestallt gëtt, d’Police scientifique
dohinner geet, mä de Geriichtsmedeziner,
deen, deen d’Médecine légale kritt, net op
d’Plaz geet. Et ass keen op der Plaz! Dee
kritt dat dann e puer Deeg méi spéit oder
eng Woch méi spéit ze gesinn. Dat ass net
professionell, dat gëtt a kengem Land esou
gemaach.

Duerfir mengen ech, datt et gutt wier, datt
een, wann een och elo nach kee Médecin
légiste hei zu Lëtzebuerg huet, wéinstens
sécherstellt, datt e puer Medeziner der Po-
lice kënne soen: Hei ass ongeféier den Zäit-
punkt, wéini déi Persoun gestuerwen ass. A
si kann och eventuell soen: Kuckt, déi oder
déi Analysen oder Prélèvementer ze maa-
chen.

Ech mengen, dat ass och wichteg an den
Tatbestänn, déi sech op der Plaz erginn.

Dann - an dat ass dat, vun deem ech géif
soen, datt et essenziell ass - muss een et
ënner iergendenger Form fäerdeg bréngen,
fir all déi Komponenten, déi elo e bësse
jiddferee fir sech schaffen, zesummenze-
bréngen.

Ech hunn dat a menger Question écrite e
bësse méi detailléiert. Duerfir wëll ech elo
just nëmmen déi puer Froen, déi ech ge-
stallt hunn, nach eng Kéier virbréngen.

Éischtens, wëllt d’Regierung esou e Labora-
toire national oder en Institut national de po-
lice scientifique et de médecine légale
schafen, sief et formell oder informell?

Wa Jo, wéini? Wann net, woufir?

Deen zweete Punkt, deen ech wollt opwer-
fen, ass: Mir brauchen eng Chambre des
scellés, déi internationale Kritären ent-
sprécht. Ass esou eng am neie Palais de
justice virgesinn?

Woufir ass eng Chambre des scellés wich-
teg? Ma, da weess ee wéinstens, wat fir eng
Preuven do sinn, wou déi sinn a wéini se
erakomm sinn. Déi Preuvë sinn enregis-
tréiert. Da kann et net esou sinn, wéi et an e
puer Fäll virkomm ass, datt ADN-Analysen
an iergendengem Büro sinn, an datt se
herno net méi ze gebrauche sinn. Einfach,
well se net répertoriéiert goufen. Dat ass elo
an zwee Fäll, wéi mer gesot ginn ass, be-
kannt ginn. Dat war vläicht iertümlecherweis
passéiert. Do war een an der Vakanz oder
esou, a schonn ass de Problem do.

Deen anere Punkt, deen ech och wollt mat
an dësem Kontext ervirsträichen, ass, datt
oft Familljen an déi Morgue, wou elo déi Ge-
riichtsmedezin operéiert, ginn, fir de Kada-
ver ze identifizéieren. Ech däerf Iech net
soen, wéi et do ausgesäit. Et wier gutt, wann
d’Regierung do géif eng Renovatioun vir-
huelen, well et ass scho bei deem Trauma,
deen d’Famill muss matmaachen, op jiddfer
Fall net déi richteg Plaz, an och op jiddfer
Fall net eng digne Plaz, fir esou eppes vir-
zehuelen.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här
Henckes. De Justizminister Luc Frieden gëtt
eng Äntwert respektiv hëlt Stellung zu dëser
Question avec débat.

❱❱❱ M. Luc Frieden, Ministre de la Jus-
tice.- Här President, Dir Dammen an Dir Hä-
ren, ech deelen a wäite Stécker d’Analys,
déi den Här Henckes mécht iwwert d’Wich-
tegkeet vun engem Institut fir médico-légal
Analysen ze maachen, déi am Kader vu
Strofprozesser musse gemaach ginn.

Ech géif just wëllen dem Här Henckes an
der Chamber soen, datt opgrond vun där
Meenung, déi mer deelen, datt esou en Ins-
titut noutwendeg ass, mer scho virun zwee
Joer d’Décisioun geholl hunn, esou en Insti-
tut ze schafen. Mir hunn déi Décisioun ge-
holl, mengen ech, am Dezember 2005.

❱❱❱ M. le Président.- D’Sitzung ass op.

Huet d’Regierung der Chamber iergendwel-
lech wichteg Matdeelungen ze maachen?

❱❱❱ M. Luc Frieden, Ministre de la Jus-
tice.- Neen, Här President.

1. Communication

❱❱❱ M. le Président.- Ech hu folgend
Kommunikatioun un d’Chamber ze maa-
chen:

Du 14 au 18 avril 2008 s’est tenue à Stras-
bourg la 2e partie de la session ordinaire de
2008 de l’Assemblée parlementaire du
Conseil de l’Europe. Y ont assisté les six
membres de la délégation luxembour-
geoise, à savoir la présidente Madame Ly-
die Err et les Membres effectifs MM. Marcel
Glesener et Charles Goerens et les sup-
pléants MM. Jean Huss, Norbert Haupert et
Mme Anne Brasseur.

Parmi une vingtaine de points à l’ordre du
jour, il y a lieu de relever le point sur l’accès
à un avortement sans risque et légal en Eu-
rope, pour lequel Madame Err a aussi pré-

senté une contribution, et le point sur l’Immi-
gration en provenance d’Afrique subsaha-
rienne, lors duquel est intervenu Monsieur
Goerens.

Trois orateurs de marque ont pris la parole
lors de la susdite session, à savoir la chan-
celière fédérale d’Allemagne, Madame An-
gela Merkel; le Premier Ministre de
l’Ukraine, Madame Ioulia Timochenko; et le
Ministre des Affaires étrangères et europé-
ennes de la France, Monsieur Bernard
Kouchner.

L’Assemblée parlementaire a adopté sept
résolutions et cinq recommandations.

La troisième partie de session de 2008 de
l’Assemblée parlementaire du Conseil de
l’Europe se tiendra à Strasbourg du 23 au
27 juin 2008.

Als éischte Punkt vun eiser Dagesuerdnung
vun haut de Mëtteg hu mer d’Question avec
débat vum honorabelen Här Henckes iw-
wert d’Schafung vun engem Laboratoire na-
tional de médecine légale et de police
scientifique. Den Här Henckes huet heifir
fënnef Minutten Zäit an d’Regierung zéng
Minutten, fir ze äntwerten. Elo huet den Här
Henckes d’Wuert.
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D’Regierung huet déi geholl besonnesch op
Virschlag vum Gesondheetsminister a vu
mir selwer.

Mir hunn décidéiert, datt, fir spuersam vir-
zegoen an awer effikass ze sinn, mir all
méiglech Synergië solle maachen, an duer-
fir gëtt deen Institut als e separate Pilier in-
nerhalb vum Laboratoire national de Santé,
dee gebaut gëtt zu Diddeleng, an der zwee-
ter Phas integréiert.

Deen Institut, deen da wéi gesot zu Didde-
leng an dem Laboratoire national de Santé
fonctionnéiert, huet dräi Komponenten: eng,
fir d’Médecine légale ze maachen, dat
heescht am Fong d’Autopsien ze maachen;
eng, fir chemesch, biologesch an toxikolo-
gesch Analysen ze maachen, déi ee brauch
bei Geriichtsprozeduren, an eng drëtt, fir
ADN-Analysen ze maachen.

Do muss et also dann eng Konventioun ginn
engersäits tëschent de Justiz- a Policeauto-
ritéiten an anerersäits dem Laboratoire de
Santé. Duerfir mengen ech, datt dat an dee-
nen Délaien, déi ee brauch, fir dee Projet ze
realiséieren, wäert gemaach ginn.

Ech géif awer just wëllen drop hiweisen, datt
contrairement zu deem, wat den Här
Henckes hei gesot huet, net 6.000 ADN-
Analyse pro Joer fir d’Justiz gemaach ginn,
mä 600, dat ass also ee wesentlechen Ën-
nerscheed,...

(Interruption)

...et ass also eng Null manner.

Mir maachen och haut schonn ADN-Analy-
sen, déi ginn och zum Deel, zënter datt mir
den Traité vu Prüm hunn, deen och an dë-
ser Chamber approuvéiert ginn ass, iwwer-
préift, wa mir ADN-Spuren hunn, ob déi net
an enger auslännescher Datebank vun
auslännesche Justiz- oder Policeautoritéite
sinn.

Mir konnten eleng am Joer 2007 - deen
Traité ass am Mee a Kraaft getrueden - zéng
esou Fäll mat Däitschland klären, a mir ha-
ten zwee ADN-Ofgläicher, déi korrespon-
déiert hunn zu Donnéeën aus Éisträich. Dat
heescht, dee System fonctionnéiert. An och
um nationalen Niveau hu mir mat den ADN-
Prouwe scho fënnef Affäre bis elo kënne
matenee connectéieren, wou mir virdrun net
woussten, datt si géifen zesummenhänken.

D’ADN-Analysen, déi daueren och net esou
laang, wéi hei gesot ginn ass. Dat hängt
ganz dovunner of, ëm wéi eng Zort Affären
et sech handelt. Wann et schlëmm Saache
sinn - Mordfäll oder esou -, da ginn déi
ADN-Analysen innerhalb vun e puer Deeg
gemaach. Bei aneren Affären, déi manner
urgent sinn, dauert dat heiansdo e bësse
méi laang. Selbstverständlech wär ech och
frou, wann dat géif nach méi séier goen. Dat
ass awer net ëmmer alles esou méiglech.

Wat d’Autopsie-civilen ubelaangt, deelt de
Laboratoire national de Santé mir mat, datt
19 Autopsies civiles gemaach gi sinn, also
keng 800, wéi an der Question parlemen-
taire uginn.

(Interruption)

Also, 80 sinn an der Question écrite uginn.
Et sinn der 19 no den Donnéeë vum Labo-
ratoire.

A schliesslech, wat déi zwou aner Froen
ubelaangt vum Här Henckes, géif ech wëlle
soen, datt mir haut schonn eng Chambre
des scellés hunn. Déi ass haut a Lokaler
vun der WSA a wäert och an Zukunft fir ver-
schidde Saachen do bestoe bleiwen. Der-
niewent wäert besonnesch fir ADN-Analy-
sen en ähnleche Lokal geschafe ginn am
Kader vum nationale Laboratoire de Santé.

Schliesslech deele mir och d’Meenung, datt
een eng uerdentlech Morgue an deem Insti-
tut médico-légal soll schafen, fir d’Famillje
vun deene betraffene Persounen och op
eng würdeg Aart a Weis kënnen ze empfän-
ken.

Wann Dir erlaabt, Här President, géif de Ge-
sondheetsminister, an deem seng Kompe-
tenz jo de Laboratoire de Santé fält, nach e
puer ergänzend Erklärunge ginn.

❱❱❱ M. le Président.- Selbstverständlech.
Merci, Här Minister Frieden. Den Här Minis-
ter Di Bartolomeo huet d’Wuert.

Siwe Minutten a 26 Sekonnen.

❱❱❱ M. Mars Di Bartolomeo, Ministre de
la Santé et de la Sécurité sociale.- Här Pre-
sident, Dir Dammen an Dir Hären, vu dass
de Kolleeg Justizminister, de Luc Frieden,
ech selwer an eis Servicer zënter 2005 an
enkem Kontakt matenee waren, fir eis
zukünfteg Médecine légale vun Ufank u ge-
meinsam ze plangen, kann ech ganz kuerz
sinn. 

Just e puer Informatiounen zu Feelinterpre-
tatiounen, déi vläicht aus de Froe vum
Jacques-Yves Henckes kéinten erausgoen.

Et ass net esou, dass mir am Moment virum
Näischt stinn. Zum Beispill d’Toxicologie lé-
gale fonctionnéiert exzellent ënnert der Res-
ponsabilitéit vum Laboratoire national de
Santé. Do hu mir eng laang Erfahrung a
schaffe ganz exzellent mat anere Referenz-
laboen zesummen. Dat heescht, deen
éischte Pilier vun deenen dräi Piliere vun en-
ger Médecine légale fonctionnéiert ganz
gutt.

Deen zweete Pilier, dee vun den ADN-Ana-
lysen, si mir amgaangen opzebauen. Mat
Ënnerstëtzung vum Bauteminister, dem
Clause Wiseler, ass et eis méiglech, an dee-
nen nächste Méint e moduläre Bau niewent
dem Laboratoire national de Santé opze-
bauen an an enker Zesummenaarbecht mat
engem spezialiséierten Institut vu Strooss-
buerg déi doten Aktivitéit opzebauen.

Wat elo d’Autopsien ugeet, do musse mir e
bësse méi laang waarden. Mir sinn eis iw-
wert de Konzept eeneg, mä, wann déi
zweet Phas vum LNS fäerdeg ass, déi a Pla-
nung ass, da kënne mir en eegestännege
Service opbauen, deen och fir d’Autopsien
zoustänneg ass.

Ech ënnersträichen allerdéngs, dass mat
där Zuel vun Autopsien, déi mir zu Letze-
buerg hu souwuel an deem Beräich, deen
Dir erwähnt hutt, wéi am zivile Beräich, mir
net genug Autopsien hunn, fir op Dauer
kënne mat där beschtméiglecher Konse-
quenz ze schaffen, sou dass mir Intérêt
hunn, eis an auslännesch Réseauen ze inte-
gréieren. Dat wäerte mir och maachen, fir
weiderhin Austausche kënnen ze maachen,
vun deene spezialiséierten Instituter a Rich-
tung Lëtzebuerg a vun eis a Richtung spe-
zialiséiert Instituter am Ausland.

D’Konklusioun ass also déi heiten: Déi
Froen, déi den Här Henkes opgeworf huet,
stoussen eigentlech bei der Regierung op-
pen Dieren op, well mir zënter 2005 am-
gaange sinn, dat doten ze preparéiere
Stéck fir Stéck. Deen éischten Drëttel steet,
deen zweeten ass a Planifikatioun an dee
leschten Drëttel wäert mat der Fäerdegstel-
lung vum Laboratoire national de Santé zu
Diddeleng ofgeschloss sinn.

Villmols Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Den Här Henckes
huet nach eng Zousazfro, obscho seng Zäit
eriwwer ass. Här Henckes, Dir hutt d’Wuert.

❱❱❱ M. Jacques-Yves Henckes (ADR).-
Här President, ech soen de Membere vun
der Regierung Merci fir déi Äntwerten, déi si
mir ginn hunn. Ech mengen, mäin Zweck
war, fir den Dossier ze aktualiséieren a fir de
Point ze maachen.

Wat déi eenzel Donnéeën ugeet vun den
ADN-Analysen, ass et esou, datt effektiv
nëmmen eng 600 gemaach ginn am ge-
riichtleche Kader. Mä da kommen nach all
déi zivilrechtlech, déi genetesch, medezi-
nesch, etc. derbäi. Dat heescht, et ass vill
méi. Ech hat e bëssen iwwerall doruechter
gefrot, fir déi Donnéeën zesummenze-
kréien. Mä vu datt näischt nirgendwou
schwaarz op wäiss steet, sinn ech awer
frou, datt mir wéinstens fix Donnéeën hunn,
wat alleguerten déi ADN-Analysen ugeet,
déi mat de Geriichter ze dinn hunn. Ech si
frou, datt mer doriwwer wéinstens Kloerheet
hunn.

Déi zweet Saach, déi ech och feststellen,
dat ass, datt d’Regierung seet, datt
munches amgaangen ass. Dat ass positiv.

Déi eenzeg Fro, meng Zousazfro, déi geet
just nëmmen drëm, ob et net méiglech ass,
datt alleguerten déi Capacitéiten, déi mir
hunn an déi do sinn an déi sech nach solle
verbesseren, datt déi och en équipe zesum-
meschaffen, anstatt datt - op Basis vun den
Informatiounen, déi ech elo kritt hunn - jidd-
fereen eleng schafft. Zum Beispill geet d’Po-
lice eleng op eng Scène de crime, net mat
engem Médecin légiste oder mat engem
Dokter zesummen, bei Sexualverbriechen
geet iergendeen Dokter, e Generalist do
Constatë maachen, ouni datt en awer onbe-
déngt...

(Coups de cloche de la Présidence)

❱❱❱ M. le Président.- Här Henckes, Dir
musst zum Schluss kommen!

❱❱❱ M. Jacques-Yves Henckes (ADR).-
Sou datt meng Iddi war, fir eng besser Kol-
laboratioun ënnert deenen eenzelne Kom-
ponenten ze erreechen.

(Interruption)

❱❱❱ M. le Président.- Wëllt d’Regierung
nach eng Kéier dozou Stellung huelen?

❱❱❱ M. Mars Di Bartolomeo, Ministre de
la Santé et de la Sécurité sociale.- Mir si
ganz frou, dass den Här Henckes honnert-
prozenteg op där Linn ass, déi d’Regierung
souwisou ageleet huet. Selbstverständlech
soll dat regruppéiert ginn a selbstverständ-
lech gëtt dat koordinéiert, soss hätt dat
Ganzt jo kee Sënn.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Minister.

(Interruptions diverses)

Dir Dammen an Dir Hären, mir kommen elo
zum nächste Punkt vun eisem Ordre du jour.
Dat sinn d’Ännerungsvirschléi iwwert d’Arti-
kelen 10 an 9, éischten Alinea, vun der Ver-
fassung. Béid Propositioune ginn an enger
Diskussioun behandelt.

Bei der Ofstëmmung ass laut dem Artikel
114 vun der Verfassung eng qualifizéiert
Majoritéit vun zwee Drëttel vun de Stëmmen
erfuerdert, an de Vote par procuration ass
net erlaabt. Duerfir géif ech Iech bieden,
Iech dorobber anzestellen.

D’Riedezäit ass nom Modell 2 festgeluecht.
Et si bis elo ageschriwwen: d’Madame
Flesch, déi Häre Bodry, Braz an Henckes.
D’Wuert huet elo de Rapporteur vu béide
Propositiounen, den honorabelen Här Paul-
Henri Meyers. Här Meyers, Dir hutt d’Wuert.

3. 5595 - Proposition de révi-
sion de l’article 10 de la
Constitution

5672 - Proposition de révision
de l’article 9, alinéa 1er de la
Constitution

Rapports de la Commission des Institu-
tions et de la Révision constitutionnelle

❱❱❱ M. Paul-Henri Meyers (CSV), rap-
porteur.- Här President, Dir Dammen an Dir
Hären, déi wichteg Ännerungen an der Ge-
setzgebung iwwert d’Lëtzebuerger Nationa-
litéit, déi nach an dësem Joer vun der
Chamber gestëmmt solle ginn, fänken haut
u mat der éischter Ofstëmmung iwwert d’Ar-
tikelen 9 an 10 vun eiser Verfassung.

Déi zwee Artikelen, déi bal onverännert
bliwwe sinn zënter 1848, kann een eigent-
lech an dräi Sätz zesummefaassen, esou
wéi se elo an der Verfassung verankert sinn:

1) Lëtzebuerger ginn duerch Naturalisa-
tioun ass nëmme méiglech duerch e Ge-
setz.

2) All Bestëmmungen am Zesummenhang
mat der Lëtzebuerger Nationalitéit ginn
duerch Gesetz geregelt.

3) D’Prozesser am Zesummenhang mat der
Lëtzebuerger Nationalitéit gehéieren an de
Kompetenzberäich vun den Zivilgeriichter.

Vun deenen dräi Bestëmmungen aus eiser
Verfassung soll eng bestoe bleiwen, eng
soll ofgeschaaft ginn, an eng drëtt gëtt of-
geännert.

De Prinzip, dass all Bestëmmungen am Ze-
summenhang mat der Lëtzebuerger Natio-
nalitéit duerch Gesetz geregelt ginn, bleift
och an Zukunft bestoen.

D’Aart a Weis an d’Bedéngungen, wéi een
d’Lëtzebuerger Nationalitéit ka kréien, wéi
ee se behält a wéi ee se ka verléieren,
musse weiderhin ausschliesslech duerch
d’Gesetz geregelt ginn.

D’Bestëmmungen iwwert déi Lëtzebuerger
Nationalitéit bleiwen also och an deem
neien Artikel 9 vun der Verfassung eng Ma-
tière, déi ganz dem Gesetz virbehalen ass.

Ofgeschaaft gëtt d’Bestëmmung vun der
Verfassung, déi virgesäit, dass d’Naturalisa-
tiounen eng Prerogativ vum Pouvoir législa-
tif sinn. Well d’Naturalisatioun nom Artikel 10
vun der Verfassung nëmme méiglech war
duerch e Gesetz, oder nëmme méiglech
ass duerch e Gesetz, muss och d’Prozedur
agehale ginn, wéi se beim Gesetz virgesinn
ass. Dat heescht: d’Noutwendegkeet vum
Avis vum Statsrot; no dem Vote vun der
Chamber d’Sanktioun an d’Promulgatioun
duerch de Grand-Duc, an d’Publikatioun am
Mémorial.

D’Naturalisatiounen hunn och d’Effetë vun
engem Gesetz, dat heescht, d’Naturalisa-
tiounen, d’Entscheedung, fir eng Lëtzebuer-
ger Nationalitéit ze ginn oder fir se ze refu-

séieren, ass e souveränen Akt vun dem Ge-
setzgeber.

Obschonn d’Naturalisatioun en individuel-
len Akt ass, kann awer doduerch, dass
deen Akt duerch e Gesetz realiséiert gëtt,
déi Persoun, wann hir Demande ofgewise
gëtt, net bei e Geriicht kloe goen.

Si kann net virun engem onparteieschen an
onofhängege Geriicht hir Demande, fir Lët-
zebuerger ze ginn, virdroen an ënnersiche
loossen, ob déi gesetzlech virgesinne Be-
déngungen agehale goufen.

No den international geltende Rechtsregele
kann een dat als e Manktum ugesinn. Et ent-
sprécht och net den heitegen Opfaassunge
vun engem Rechtsstat, dass ee bei esou
enger wichteger Fro wéi där vun der Natio-
nalitéit, wat eng individuell Décisioun ass fir
deen Eenzelnen, keng Méiglechkeet hätt, fir
seng Cause virun engem onofhängege Ge-
riicht virzedroen.

Duerfir war d’Verfassungskommissioun ze-
summe mat der juristescher Kommissioun
der Meenung, et sollt een d’Entscheedung
vun der Lëtzebuerger Nationalitéit deem
zoustännege Minister aus der Regierung iw-
werloossen. Domat ginn all d’Entscheedun-
gen am Zesummenhang mat der Lëtzebuer-
ger Nationalitéit individuell, administrativ
Entscheedungen, déi bei enger Oflehnung
virum zoustännege Geriicht contestéiert
kënne ginn.

Dat bedeit fir deen Eenzelnen, deem seng
Demande ofgelehnt ginn ass, eng zousätz-
lech juristesch Garantie. Fir de Bierger,
deen duerch Naturalisatioun Lëtzebuerger
wëllt ginn, ass dat e wesentleche Fort-
schrëtt.

Et gëtt en zweet Argument, fir aus der Natu-
ralisatioun eng administrativ, individuell Ent-
scheedung ze maachen: Déi gesetzlech
Prozedur ass duerch déi verfassungsméis-
seg operluechte Contrainten net ganz rapid.
Eng administrativ Entscheedung ka méi
séier goen. Duerfir ass an deem neien Text
iwwert d’Lëtzebuerger Nationalitéit, deen
nach an dësem Joer misst gestëmmt ginn,
en Délai vun aacht Méint virgesinn, ban-
nescht deem de Minister seng Entschee-
dung muss huelen. Och dat ass e Virdeel fir
deen, dee Lëtzebuerger wëllt ginn.

Aus all deene Grënn war d’Verfassungs-
kommissioun der Meenung, dass een déi
Prerogativ vum Gesetzgeber, fir d’Naturali-
satioun virzehuelen, sollt opginn. Dat Zil
kann awer nëmmen erreecht ginn duerch
d’Abrogatioun vum Artikel 10 vun der Ver-
fassung.

Ech maachen och hei drop opmierksam,
dass an den europäesche Länner, ausser
der Belsch, keen anert Land déi do Prero-
gativ dem Gesetzgeber virbehalen hat.

D’Décisioun, fir den Artikel 10 ofzeschafen,
ass an der Kommissioun mat enger ganz
grousser Majoritéit geholl ginn. Duerfir kann
ech der Chamber och virschloen, den Text
iwwert d’Ofschafe vum Artikel 10 vun der
Verfassung esou unzehuelen, wéi d’Kom-
missioun dat proposéiert huet.

Den Artikel 9 vun der Verfassung gëtt
nëmme liicht ofgeännert. Et ass deen Arti-
kel, dee virgesäit, viru wéi ee Geriicht ee ka
kloe goen, wann et sech ëm Problemer vun
der Lëtzebuerger Nationalitéit handelt.

Am éischte Saz steet nämlech dran, dass
alles, wat am Zesummenhang steet mat der
Acquisitioun a mat dem Verléiere vun der
Lëtzebuerger Nationalitéit, vun der Loi civile
geregelt gëtt. Duerfir proposéiert d’Verfas-
sungskommissioun och, am éischte Saz dat
lescht Wuert „civile“ ze sträichen.

Déi Ofännerung erlaabt et, dass mam neien
Nationalitéitsgesetz all d’Prozesser am Ze-
summenhang mat der Uwendung vun deem
neie Gesetz an den Zoustännegkeets-
beräich vun den administrative Geriichter ka
verwise ginn. D’Prozedur, déi am Zesum-
menhang mat der Zouerkennung oder der
Oferkennung vun der Lëtzebuerger Natio-
nalitéit geregelt gëtt, kann domat als eng
administrativ Prozedur ugesi ginn.

De Statsrot, dee mat de Revisioune vum Ar-
tikel 9 an 10 d’accord war, huet a sengem
Avis déi Argumentatioun, fir déi ganz Pro-
zesser virun d’administrativ Geriichter ze
bréngen, unerkannt. En huet allerdéngs
drop higewisen, dass ee genee misst ën-
nerscheeden, ob déi Prozesser am direkten
Zesummenhang si mam Nationalitéitsge-
setz, oder awer aner Prozesser, déi am Ze-
summenhang sti mam État civil. Do huet en
also en Distinguo gemaach, an ech men-
gen, deen Distinguo ass och richteg.

De Conseil d’État, fir seng Argumenter a
Richtung vun der Kommissioun ze ën-
nerstëtzen, huet dann awer och drop hige-
wisen, dass d’Naturalisatioun als déi lescht
Etapp vun engem anere Statut, deem vum
Auslänner, kann ugesi ginn. A well all Déci-
siounen, déi am Zesummenhang mat dem448822 www.chd. lu
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Auslännerstatut stinn, an d’Kompetenz vun
den administrative Juridiktioune falen, huet
de Conseil d’État gemengt, et kéint een
dann och déi Propositioun, déi d’Commis-
sion juridique an d’Commission des Institu-
tions et de la Révision constitutionnelle ge-
maach hunn, esou unhuelen.

Ech wëll dann ofschléissend nach drop hi-
weisen, dass bei den Aarbechten iwwert
d’Revisioun vun den Artikelen 9 an 10 vun
der Verfassung och e Bléck geworf ginn ass
op d’Proposition de révision N°4811, déi am
Joer 2001 vun der Madame Renée Wagener
deponéiert ginn ass. Duerch de Vote, dee
mir haut virhuelen, gëtt déi Propositioun na-
tierlech hifälleg.

Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
d’Revisioun vun den Artikelen 9 an 10 vun
eiser Verfassung huet an der zoustänneger
Verfassungskommissioun eng grouss
Zoustëmmung fonnt. Duerfir froen ech och
d’Chamber, déi zwee Artikelen esou ze
stëmmen, wéi d’Kommissioun dat virge-
schloen huet.

Ech mengen, ech kéint och hei den Accord
vu menger Partei zu deenen doten Ofänne-
runge bréngen.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Meyers.
D’Madame Flesch huet d’Wuert fir DP-Frak-
tioun.

Discussion générale

❱❱❱ Mme Colette Flesch (DP).- Här Pre-
sident, léif Kolleegen, et geet also hei ëm
zwou Propositiounen, fir ons Verfassung ze
änneren. Zwou Propositiounen, déi, wéi de
Rapporteur et gesot huet, direkt verbonne si
mam Projet de loi iwwert d’Lëtzebuerger
Nationalitéit, deen de Moment an der Aar-
becht ass an der Commission juridique.

Déi éischt Propositioun, déi am Dokument
5595 steet, geet drop eraus, den Artikel 10
vun onser Constitutioun ofzeschafen, deen
Artikel, dee virgesäit, esou wéi dat och an
der belscher Constitutioun virgesinn ass,
dass d’Naturalisatioun duerch de Pouvoir
législatif accordéiert gëtt.

Wéi de Rapporteur et gesot huet, sinn
d’Belsch a mir déi eenzeg Länner an Eu-
ropa, déi esou eng Dispositioun hunn. Et
kéint ee sech och éischter schlecht virstel-
len, wéi an engem Land wéi Däitschland
oder Frankräich all Naturalisatioun misst zu
engem Gesetzestext ginn.

Also, mir ginn elo doduerch, dass mir op
d’Procédure administrative ginn, ee Wee an,
deen an anere Länner säit ganz laanger Zäit
besteet.

D’Dokument 5672, wat amendéiert ginn ass
en fonction vum Avis vum Conseil d’État,
gesäit vir, dass d’Contestatioune bei den
Décisiounen iwwert d’Nationalitéit an de
Beräich vum Gesetz falen, mä net an de
Beräich vun der Loi civile. Dat Wuert „civile“
gëtt also am Artikel 9, Alinea 1 vun onser
Verfassung gestrach, an da muss natierlech
och d’Kompetenz un d’Juridiction adminis-
trative goen. De Conseil d’État war der Mee-
nung, dass den Artikel 85 vun onser Verfas-
sung duergeet, fir dat sécherzestellen.

Wann een elo en termes de technique légis-
tique iwwert déi zwou Verfassungsännerun-
gen nodenkt, da seet ee sech, et ass am
Fong einfach, et geet drëm, een Artikel ze
sträichen an an engem Alinea vun engem
aneren Artikel ee Wuert ze sträichen.

Mä nach muss ee wëssen, woufir, an nach
muss ee wëssen, wat dann d’Konsequenze
sinn. A wéi gewéinlech huet onse Rappor-
teur mat exzellente Wierder, souwuel a sen-
gem schrëftleche wéi a sengem mëndleche
Rapport elo hei, drop higewisen, wat gewollt
ass a wat d’Konsequenze si vun deenen u
sech einfache Modifikatiounen, déi mir an
onser Constitutioun haut sollen an éischter
Liesung virhuelen.

Ech wëll och gläich dobäi soen, dass ons
Fraktioun wäert déi zwou Propositiounen,
esou wéi se vun der Kommissioun virge-
luecht si ginn, stëmmen.

An deem Mooss, wou elo d’Acquisitioun vun
der Lëtzebuerger Nationalitéit eng Preroga-
tiv vum Pouvoir législatif war an ass, war et
esou, wéi de Rapporteur et gesot huet:
Wann d’Décisioun emol bis gefall war, war
kee Recours méi méiglech.

Wann dat am 19. Jorhonnert vläicht nach
virstellbar war, dann ass et evident, dass mir
haut net méi kënne mat esou enger Situa-
tioun liewen, wéi de Rapporteur et ganz gutt
a sengem schrëftleche Rapport geschriw-
wen huet: «...dans une société respec-
tueuse des droits fondamentaux chacun
doit avoir le droit de porter, en toutes cir-
constances, sa cause devant une juridiction
indépendante et impartiale.»

Et ass also dofir, dass proposéiert ass am
Projet de loi 5620 iwwert d’Lëtzebuerger
Nationalitéit, dass bei der Naturalisatioun
eng Procédure administrative an Zukunft
soll virgesi ginn, déi dann natierlech en-
gersäits ënnert d’Kompetenz vum Ministre
de la Justice fält, mä bei där bei den admi-
nistrative Juridiktiounen eng Possibilitéit vu
Recours soll bestoen. Dofir, am Zesummen-
hang also mam Nationalitéitsgesetz, wéi et
am Projet elo virun ons läit, gëtt elo hei pro-
poséiert, an éischter Liesung den Artikel 10
vun onser Verfassung ofzeschafen.

Wéi scho gesot, wann d’Naturalisatioun elo
enger administrativer Prozedur ënnerläit,
ass et kloer, dass d’Recoursen effektiv mus-
sen de Juridictions administratives uvertraut
ginn, an an engem Souci vun - géif ech
soen - Kohärenz, ass dann och proposéiert,
dass an Zukunft den Ensembel vun de
Contestatiounen, déi mat der Nationalitéit ze
dinn hunn, mä net mat aneren Akte vum État
civil, wéi de Rapporteur et zu Recht ervirge-
huewen huet, bei der Juridiction administra-
tive läit.

An deem Zesummenhang ass also hei elo
proposéiert, einfach an der Verfassung vir-
zegesinn: «...que les règles sont fixées par
la loi.» Full stop. Dann erméiglecht, wéi
scho gesot, den Artikel 85 vun der Verfas-
sung, dass d’administrativ Juridiktioune be-
faasst ginn, wann e Recours introduzéiert
gëtt.

De Rapporteur huet op deen enken Zesum-
menhang tëschent deenen zwou Verfas-
sungsrevisiounen, déi mir haut virhuelen, an
dem Nationalitéitsgesetz higewisen. An e
schreift: «...la législation sur la nationalité
s’inscrit dans la continuité d’une politique
volontaire d’intégration politique et sociale
d’une partie croissante de résidents non
luxembourgeois, permettant ainsi de garan-
tir une meilleure cohésion sociale de la po-
pulation.» Enn vum Zitat.

Ech si ganz d’accord mat him, mä ech froe
mech, ob déi Volonté d’ouverture, déi hei
annoncéiert gëtt, effektiv vun de Parteie vun
der Majoritéit gedeelt a gedroe gëtt.

De Projet de loi iwwert d’Nationalitéit ass um
gudde Wee. Bei der leschter Réunioun vun
onser Commission juridique leschte Mëtt-
woch hu mir e leschten Train vun Amende-
menter au point gesat mat enger ganz
grousser Majoritéit. Mir hunn en Accord do
fonnt, an déi Amendementë sinn un de
Conseil d’État geschéckt ginn.

Zwee Punkten, awer Punkte vu fundamenta-
ler Wichtegkeet trennen awer elo nach ëm-
mer d’Spriecher vun der Majoritéit vun de
Spriecher vun den zwou Fraktioune vun der
Oppositioun. Déi zwee Punkte betreffen
d’Residenzdauer an d’Sproochekenntnis-
ser, déi vun deene verlaangt ginn, déi wëlle
Lëtzebuerger ginn.

Déi zwou Ofstëmmungen, déi haut stattfan-
nen, si wéi scho gesot ganz enk mat der Of-
stëmmung iwwert dat Gesetz iwwert d’Na-
tionalitéit verbonnen. An am Virfeld vun
deem Vote, deen am Hierscht wäert statt-
fannen, wéilt ech en dréngenden Appel un
d’Parlamentarier vun der Majoritéit riichten,
de Courage vun hiren Ambitiounen ze hunn.

2001 hu mir d’Gesetz iwwert d’Nationalitéit
geännert an hunn d’Residenzdauer vun
zéng op fënnef Joer erofgesat. D’Chrëscht-
lech-Sozial Vollekspartei duerch de Mond
vum honorabelen Här Mosar, Rapporteur
deemools, a vum Här Minister Frieden hu
gemengt, dass déi Reduktioun eng verstän-
neg Propositioun war. De Minister huet sou-
guer drop higewisen, dass déi Dauer vu
fënnef Joer déi ass, déi an der Majoritéit vun
de Länner vun der Europäescher Unioun
gëllt. Dat ass haut och net vill anescht.

Ënnert deene Virzeeche schéngt et ons to-
tal onverständlech, wisou d’Regierung elo
proposéiert, dass een d’Durée de résidence
soll op siwe Joer eropsetzen.

De 24. Abrëll no der leschter Réunioun vun
der juristescher Kommissioun vun der
Chamber huet d’Chrëschtlech-Sozial Vol-
lekspartei sech félicitéiert, dass si et fäer-
deg bruecht hunn, sech ze imposéieren an
där Fro, an dass de Vote, deen an der Com-
mission juridique geholl ginn ass, majoritär
en faveur vu siwe Joer gaangen ass.

D’CSV ass vläicht zefridden, mä si brauch
sech net ze mengen, well si ass derbäi,
d’Rad vun der Geschicht zréckzedréien!

❱❱❱ Une voix.- Non!

❱❱❱ Une autre voix.- Si!

❱❱❱ Mme Anne Brasseur (DP).- Très
bien!

❱❱❱ Mme Colette Flesch (DP).- Wann
d’Chrëschtlech-Sozial Vollekspartei wierk-
lech eng oppe Législatioun wëllt hu bei den
Naturalisatiounen, wa si wëllt eng Politique

volontaire d’intégration politique et sociale
hunn, da kann ech nëmme soen: Wat ass
dat eng mickreg Attitüd...

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ Mme Colette Flesch (DP).- …a wat
ass dat en aarmséilege Symbol, wann een
an deemselwechten Otemzuch higeet an
d’Residenzdauer vu fënnef op siwe Joer
eropsetzt!

(Interruptions diverses)

Duerch hir Propositioun sinn d’Regierung an
d’Majoritéit en porte-à-faux mat hiren eege-
nen Deklaratiounen, wéi de Conseil d’État et
répétitif a sengem Avis iwwert d’Nationali-
téitsgesetz ervirgehuewen huet.

❱❱❱ Une voix.- Non, Madame Flesch.

❱❱❱ M. le Président.- Loosst d’Madame
Flesch elo hir Ausféierunge maachen!

❱❱❱ Mme Colette Flesch (DP).- Här Pre-
sident, ech hunn elo vill vun der CSV ge-
schwat, ech wëll awer och e puer Wuert iw-
wert d’LSAP soen.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Aaahhh!

(Hilarité)

❱❱❱ Une voix.- Déi sinn nach méi
schlëmm!

❱❱❱ Une autre voix.- Mir kommen op
d’DP, Madame Flesch.

❱❱❱ Mme Colette Flesch (DP).- D’Attitüd
vun der LSAP ass nach manner verständ-
lech. 2001 huet den honorabelen Här Fayot
an der Debatt hei an der Chamber ge-
mengt, wann ee géif d’Residenzdauer vu si-
wen op fënnef Joer erofsetzen, da wär dat
net gutt genuch. Hien hat an der Kommis-
sioun derfir plädéiert, dass ee soll op eng
Residenzdauer vu véier Joer iwwergoen.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ Mme Colette Flesch (DP).- Wéi
kann d’LSAP mat där doter Attitüd 2001 elo
esou virun der CSV kapituléiert hunn, déi
sech jo elo mengt - d’CSV -, dass si et fäer-
deg bruecht hunn, sech ze imposéieren!
Ech weess, dass den Här Bodry, deen no
mir d’Wuert kritt, mer elo wäert soen: Dat
doten ass alles ee Package. An deem
Mooss, wou mer elo op siwe Joer ginn...

(Interruption)

❱❱❱ Une voix.- Et ass wéi iwwerall: Et ass
e Kompromiss.

(Hilarité)

❱❱❱ Mme Colette Flesch (DP).- Här Pre-
sident, ech schwätze vun deem Nationali-
téitsgesetz, well de Rapporteur selwer drop
higewisen huet, wat fir een enke Lien të-
schent deenen zwou Verfassungsrevisiou-
nen an dem Nationalitéitsgesetz besteet.
Wa mir d’Nationalitéitsgesetz net virun ons
leien hätten, da bräichte mer d’Verfassungs-
ännerung net ze maachen.

Dofir wëll ech also drop hiweisen, dass den
Här Bodry mer sécherlech seet: Siwe Joer,
dat ass e Package...

(Interruption et hilarité)

…domadder, dass mer den Délai, dee mer
dem Minister an der administrativer Proze-
dur elo zouerkennen, op aacht Méint redu-
zéiert hunn. De Minister muss an aacht
Méint seng Décisioun huelen.

Här President, dat ass ee spécieuxt Argu-
ment. D’Impositioun vun engem kuerzen
Délai huet näischt mat der Residenzdauer
ze dinn. Mir sinn der Meenung, dass den
Délai vun aacht Méint och soll gëllen, wann
d’Residenzdauer fënnef Joer ass.

Woufir ass deen Délai verkierzt ginn? Well
mer vun enger Procédure législative eriw-
wer ginn an eng Procédure administrative,
wou eng Partie Consultatiounen ewechfa-
len. Et brauch keen Avis méi vum Conseil
communal gemaach ze ginn. Et gëtt keng
Transmissioun vum Commissaire de district
méi erfuerdert; a mir wësse wat fir Retarden
dat heiansdo mat sech bruecht huet. An et
gëtt och keen Avis vum Conseil d’État méi
gefrot.

Doduerjer, dass déi Prozedur méi kuerz
gëtt, kann ee jo natierlech dem Minister
soen: Dir hutt elo een Délai, an deem Der
musst kënnen Är Décisioun huelen. Dat huet
mat der Residenzdauer, déi den Interes-
séierte muss opweisen, fir kënne seng De-
mande anzereechen, rigoureusement
näischt ze dinn.

Fir ofzeschléissen op deem Punkt, Här Pre-
sident - awer nëmmen op deem Punkt, ech
schléissen nach net ganz of -, géif ech awer
wëllen en Appel un d’Parteie vun der Majo-

ritéit riichten, dass si sollen hir Positioun bis
zum Hierscht zu deem Punkt iwwerdenken,
fir dass, wa mer dann hei zréckkommen op
den zweete Vote vun deenen zwee Artikelen
aus der Constitutioun, an op deen éischte
Vote vum Nationalitéitsgesetz, se dann eng
aner Positioun hunn.

Den Haut Commissariat aux Réfugiés vun
der UNO ass besuergt iwwert d’Augmenta-
tioun vun deem Délai vu fënnef op siwe
Joer. De Conseil d’État, d’Chambre de Com-
merce, all d’Gewerkschaften - ouni vun den
ONGen, déi an deem Secteur täteg sinn, ze
schwätzen - froen, bieden drëm, dass mer
bei der Residenzdauer vu fënnef Joer blei-
wen. Et wär bedauerlech, wa parteipoli-
tesch, konservativ Considératioune géifen
dozou féieren,...

❱❱❱ Plusieurs voix.- Ooohhh!

❱❱❱ Mme Colette Flesch (DP).- …dass
mer beim Vote vun dësem Gesetz géifen e
falscht Signal ginn.

❱❱❱ Une voix.- Jo, dat ass schued.

❱❱❱ Mme Anne Brasseur (DP).- Très
bien, Madame Flesch!

❱❱❱ Mme Colette Flesch (DP).- Wat nun
d’Sproochekenntnisser betrëfft, déi jo och
am Gesetz vun 2001 stinn, mä déi nach pre-
ziséiert ginn an deem Projet de loi, deen elo
virun ons läit, do proposéiert d’Regierung,
dass ee beim Verständnis vum Lëtzebuer-
geschen den Niveau B1 a bei der Expres-
sioun vum Lëtzebuergeschen den Niveau
A2 vum Cadre européen commun de réfé-
rence pour les langues soll erreechen.

Ëm wat geet et hei? D’Regierung seet et
ganz kloer am Commentaire vun hirem Pro-
jet de règlement grand-ducal, dee se noge-
reecht huet am Zesummenhang mam Projet
de loi iwwert d’Nationalitéit.

Am Commentaire des articles schreift d’Re-
gierung, den Niveau A2 op Däitsch an op
Franséisch entspriechen dem Niveau, deen
d’Schüler mussen erreeche wa se sollen a
kënnen am Enseignement post-primaire op-
geholl ginn. Et geet also ëm eng Kenntnis
vun der Lëtzebuerger Sprooch, wat deem
entsprécht, wat e Schüler muss maîtriséie-
ren, dee sechs Joer Enseignement hanneru
sech huet.

Den Niveau B1 fir d’Verständnis entsprécht
am Franséischen - esou schreift et d’Regie-
rung - dem Niveau, dee muss erreecht gi
vun den Élèven, vun de Schüler, déi wëllen
an de Cycle moyen et supérieur vum Ensei-
gnement secondaire kommen. Dat heescht
also a kloerer Sprooch: sechs Joer Primär-
schoul an dräi Joer Lycée.

Déi Connaissancë musse vun de Leit, déi
d’Naturalisatioun beantragen, erreecht ginn.
Déi Leit, déi an där Situatioun sinn, dat si
meeschtens a bal ëmmer Leit, déi och be-
rufflech täteg sinn. Wann déi Schwellewäer-
ter, déi ech elo erwähnt hu fir d’Kenntnis vun
der Lëtzebuerger Sprooch, wahrscheinlech
kënnen erreecht gi vun deene Leit, déi eng
zolidd schoulesch Virbildung hunn an déi
de préférence och nach zwou oder dräi
Sproochen ausser hirer eegener schwätzen,
dann ass dat awer sécher net de Fall fir all
déi, déi wëllen d’Lëtzebuerger Nationalitéit
beantragen. Do sinn anerer, déi déi Avanta-
gen net hunn.

Här President, mir wëllen als Demokratesch
Partei sécherlech net d’Wichtegkeet vun der
Lëtzebuerger Sprooch minimiséieren. Et ass
e wichtege Facteur d’intégration,...

❱❱❱ M. Michel Wolter (CSV).- Dir hutt
virun enger Véirelstonn just de Contraire ge-
sot.

❱❱❱ Mme Colette Flesch (DP).- …mä
Här President, an domadder äntweren ech
dem honorabelen Här Wolter, mir wëllen
awer net, dass déi Konditioun vun de Sproo-
chekenntnisser zu engem inavouéierten an
inavouabelen Obstacel gëtt, fir zur Lëtze-
buerger Nationalitéit kënnen ze kommen.
Mir wëllen net, dass d’Sproochekenntnisser
sollen e Facteur d’exclusion et de discrimi-
nation sociale ginn.

Dofir, Här President, plädéiere mir ganz
kloer fir en Niveau A1, souwuel fir
d’Verständnis wéi och fir d’Expressioun an
der Lëtzebuerger Sprooch.
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❱❱❱ M. Michel Wolter (CSV).- Mir wäer-
ten eis an den nächste Méint mat de Leit do-
riwwer ënnerhalen.

❱❱❱ M. le Président.- Här Wolter...

❱❱❱ M. Michel Wolter (CSV).- Här Presi-
dent, et ass schéin a richteg, mä wann esou
Saache wéi déi dote gesot ginn, da soll een
och notéieren, dass se esou gesot ginn am
Numm vun der Demokratescher Partei.

❱❱❱ Une voix.- Hutt Dir eng Fro, Här Wol-
ter?

❱❱❱ M. le Président.- Et gëtt jo e Procès-
verbal gemaach. Ech géif elo bieden, d’Ma-
dame Flesch hir Ausféierunge maachen ze
loossen.

❱❱❱ Mme Anne Brasseur (DP).- Et ass
net wéi den Här Mosar gemengt huet, fir ze
soen, mir wéilten net, dass ee misst Lëtze-
buergesch kënnen, fir Lëtzebuerger ze
ginn. Dat ass net wouer! Et misst een den
Niveau A1 hunn. An et ass dat, wat prezi-
séiert ginn ass, fir dass och Leit, déi net déi
héich Bildung hunn, och däerfen ons Natio-
nalitéit kréien.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. Laurent Mosar (CSV).- D’Ma-
dame Brasseur huet d’Madame Flesch jo
elo nach eng Kéier confirméiert.

(Coups de cloche de la Présidence)

❱❱❱ M. le Président.- Jo lauschtert, mir
hunn awer hei keng Poterstonn, wou jiddfe-
ree ka soe wat hie wëllt! D’Wuert huet d’Ma-
dame Flesch a soss keen. Madame Flesch,
fuert virun, wann ech gelift!

(Interruption et hilarité)

Här Jaerling, et ka jiddferee sech hei zu
Wuert mellen, mä et geet elo duer. Madame
Flesch, wann ech gelift.

❱❱❱ Mme Colette Flesch (DP).- Här Pre-
sident, ech deelen dem Här Wolter seng
Meenung! Ech wënschen, dass dat, wat
ech elo hei gesot hunn, textuell festgehale
gëtt, well mir stinn zu deem, wat mer soen.
An ech weess, Här President, dass dat ef-
fektiv de Fall ass, well ech hu Confiance an
d’Secrétariat général vun der Chamber,
dass an dëser Geleeënheet wéi bei allen
anere fidèlement e Bericht vun deem ge-
maach gëtt, wat haut an dëser Sitzung ge-
sot ginn ass.

Här President, mäin Appel un d’Kolleege
vun der CSV a vun der LSAP - zwou Par-
teien, déi dat Wuert „sozial“ an hirem Fir-
meschëld droen - am Virfeld vun der Dis-
kussioun am Hierscht ass, se ze froen, si
sollen dach hirem Häerz an hirem soziale
Gewëssen an deenen zwou Froen nogoen.

Här President, fir ofzeschléissen nach eng
Remarque, déi awer guer näischt mat deem
ze dinn huet, wat ech bis elo gesot hunn. De
Rapporteur huet drop higewisen, dass déi
Décisiounen, déi mer haut huelen, ganz enk
mam Gesetz iwwert d’Nationalitéit zesum-
menhänken.

Mir stëmmen haut déi Verfassungsännerun-
gen an éischter Liesung. Duerno, wann dat
geschitt ass, muss vun der Säit vun der
Chamber a vum Conseil d’État an engem
gewësse Sënn eng Auerméchersaarbecht
gemaach ginn, fir derfir ze suergen, dass
déi Texter zäitlech an der richteger Concor-
dance iwwert d’Bühn ginn, fir dass se och
kënnen normal an uerdentlech applizéiert
ginn.

Ech sinn iwwerzeegt, dass de Conseil d’État
sech däers bewosst ass. Ech weess, dass
d’Chamber an d’Commission juridique sech
däers bewosst sinn. Mir hu schonn driwwer
geschwat a mir hunn d’Modalitéiten defi-
néiert, wéi dat soll viru sech goen. Nach ass
dat eppes, wou mer musse Suerg derfir
droen, dass dat zäitlech och richteg iwwert
d’Bühn geet.

Här President, ech wëll ofschléissend nach
eng Kéier ënnersträichen oder bestätegen,
dass d’Fraktioun vun der Demokratescher
Partei wäert deenen zwou Propositions de
révision vun onser Constitutioun, déi haut
ustinn, hiren Accord ginn.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Madame
Flesch. D’Wuert huet elo den honorabelen
Här Alex Bodry.

❱❱❱ M. Aly Jaerling (Indépendant).-
Wann den Här Wolter draschwätzt, geschitt
guer näischt.

❱❱❱ M. le Président.- Här Jaerling,
schreift Iech an, wann Der wëllt d’Wuert er-
gräifen.

❱❱❱ M. Aly Jaerling (Indépendant).- Dat
hunn ech gemaach, Här President.

❱❱❱ M. le Président.- Dann ass et gutt.
Da packt Iech elo ee Moment. Et ass ge-
schwënn esou wäit.

(Hilarité)

Här Bodry, Dir hutt d’Wuert.

❱❱❱ M. Alex Bodry (LSAP).- Merci, Här
President. D’Madame Flesch huet sech
schonn e bësse waarm gelaf fir déi Diskus-
siounen, déi mer héchstwahrscheinlech
wäerten am Oktober dëst Joer hei am Parla-
ment hunn, wann iwwert de Projet de loi iw-
wert d’Nationalitéit wäert diskutéiert ginn.

Effektiv besti Lienen tëschent där Revisioun
hei an deem neie Gesetz. Nach wëll ech
awer drop hiweisen, och wa mer deen hei-
ten Text änneren esou wéi proposéiert, dass
dann awer eis bestehend Gesetzgebung
voll kéint a Kraaft bleiwen. Dat heescht, wa
mir deen heiten Akt setzen - éischt Lecture,
zweet Lecture - an d’Verfassung esou
ëmännere wéi et hei proposéiert ass, musse
mer eis Gesetzgebung iwwert d’Nationalitéit
net änneren. Dat ka parfaitement weider
esou fonctionnéiere wéi bis elo.

Nach si mer eis alleguerten eens, dass mer
eng Reform wëlle maachen, wou an eisen
Aen - dat soen ech ganz kloer - den essen-
zielle Punkt net d’Fro ass vu fënnef oder
siwe Joer, oder och net onbedéngt deen
ass vun der Sprooch, mä den essenzielle
Punkt, dee groussen Duerchbroch an där
Reform ass, dass et méiglech gëtt, Lëtze-
buerger ze ginn oder Lëtzebuerger ze sinn
an derniewent nach eng aner oder méi Na-
tionalitéiten ze hunn.

Dat ass eigentlech dee groussen Duerch-
broch, dee mat deem Gesetz do geschitt.
Dat huet eis Partei scho laang gefrot. Ech
sinn e bësse paff, dass d’Vertriederin vun
der liberaler Partei hei esou hardi Lektiou-
nen ausdeelt. Grad hir Partei huet laang ge-
zéckt, fir deen dote Wee ze goen. An hirem
Wahlprogramm vun ’99 wäert Der keng
Spur dovunner fannen. Si hu sech och
eréischt am Laf vun der leschter Legislatur-
period duerchgerongen, fir op deen dote
Wee kënne matzegoen.

Mä loosse mer haut iwwert dat diskutéieren,
wat op der Dagesuerdnung ass.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. Alex Bodry (LSAP).- Dat ass eis
Verfassung op engem wesentleche Punkt:
der Fro vun der Nationalitéit. Mir hunn eng
Particularitéit hei zu Lëtzebuerg an eiser
Verfassung. Et sinn nëmmen déi Belsch an
Europa, déi datselwecht hunn. Déi zwou
Bestëmmungen hunn och deeselwechten
Ursprong, nämlech déi belsch Verfassung
vun 1831.

Dat ass, dass zu Lëtzebuerg net nëmmen
an der Verfassung steet, wat praktesch an
allen anere Verfassungen an Europa steet -
dass d’Fro vun der Nationalitéit en Domaine
réservé vum Gesetz ass, dass also d’Ge-
setz d’Konditioune fixéiert, wien d’Nationali-
téit vun engem Stat kritt -, mä mir sinn hei zu
Lëtzebuerg wéi d’Belsch méi wäit gaangen
a mir hunn och Regele vum Fong an de Ver-
fassungstext erageschriwwen.

Et gëtt gesot, dass d’Naturalisatioun en Akt
muss si vum Pouvoir législatif. Also, d’Parla-
ment leet net nëmmen iwwer ee Gesetz
d’Konditioune fest, mä d’Parlament hëlt sel-
wer Décisiounen am Kader vum Accès zur
Lëtzebuerger Nationalitéit. Dat ass schonn
eppes relativ Aussergewéinleches an eisem
System, well dat och nach iwwer e Gesetz
geschitt.

Dat heescht, déi Décisioun vun der Cham-
ber - wat jo awer eng individuell Décisioun
ass fir jiddfereen, deen déi Nationalitéit zou-
gesprach kritt -, deen Akt huet déi materiell
Form vun engem Gesetz. E Gesetz ass nor-
malerweis nëmmen do, fir allgemeng
Bestëmmunge festzeleeën. Et ass also eng
relativ cocasse Vermëschung vu Konzepter,
déi am Lëtzebuerger an am belsche
Rechtswiese bestinn.

Hei maache mer e Schratt zur Normalitéit,
wa mer déi dote Bestëmmungen ofänneren
an an Zukunft just nach soen, dass d’Froe
vun der Nationalitéit iwwert d’Gesetz gere-

gelt ginn. Dir gesitt, dass dat also e Punkt
ass, wou d’Gesetz muss Konditioune fest-
leeën.

Dat heescht also an engem Räsonnement a
contrario, dass d’Exekutiv - d’Regierung
oder de Grand-Duc - keng direkt originaire
Kompetenzen en matière vun den Nationali-
téiten huet. Si huet à la rigueur eng Compé-
tence d’attribution, wann d’Gesetz hir déi
zousprécht. Dat ass also eng ganz grouss
Nuance, op déi ee muss oppassen.

Wat opfält, dat ass, dass eisen Text, deen
aus de Joren 1848 an 1856 staamt zu en-
gem ganz groussen Deel, eng Referenz
mécht op den Droit civil. Geduecht domad-
der ass de Code civil. D’Erklärung ass, dass
fréier am Code civil déi wesentlech Bestëm-
mungen iwwert d’Nationalitéite verankert
waren. Dat ass awer zënter engem Gesetz
vun 1934 net méi de Fall. Zënterdeem be-
steet e Spezialgesetz. Eenzel Artikelen aus
dem Code civil sinn einfach abrogéiert ginn.

Et besteet awer nach een Artikel. Dee
misste mer och mat ofänneren, vläicht am
selwechte Siess, wa mer elo un d’Nationali-
téitsgesetz kommen; an zwar den Artikel 7,
deen nach ausdrécklech eng Referenz op
d’Loi constitutionnelle mécht.

An deem Sënn, wou awer an der Loi consti-
tutionnelle keng Règle de fond méi drasteet,
ergëtt déi Referenz vum Code civil op
d’Constitutioun och kee Sënn méi. Ech géif
also hei proposéieren - et ass mer opgefall
wéi ech meng Interventioun preparéiert
hunn -, dass mer am Zesummenhang vum
Nationalitéitsgesetz och vläicht géife profi-
téieren, fir eng punktuell Modifikatioun vum
Artikel 7 aus dem Code civil virzehuelen,
well eng Referenz op d’Loi constitutionnelle
an deem Zesummenhang elo mat deem
neien Text kee richtege Sënn méi ergëtt. Mä
dat ass jo eng Fro, déi mer nach kënne wei-
der an den zoustännege Kommissiounen
diskutéieren.

D’Fro stellt sech, firwat a ville Länner vun
der Nationalitéit gesot ginn ass: Dat ass eng
Fro, déi muss iwwer Gesetz geregelt ginn.
Sécherlech, well et e wichtegen Domän ass,
well et d’Relatiounen definéiert tëschent
dem Bierger an dem Stat, a well nach eng
ganz Rëtsch vu Rechter a Flichten hänken
un där Qualitéit vu Lëtzebuerger oder vun
nationalem Bierger.

Ech wëll awer hei och vläicht zitéieren, well
dat ganz interessant ass, wat am 19. Jor-
honnert d’Beweggrënn waren, fir esou eng
Bestëmmung an d’Verfassung ze schrei-
wen. Ech wëll hei kuerz de Professer Tho-
nissen zitéieren. E belsche Professer, deen
a sengem Wierk iwwert déi belsch Constitu-
tioun aus dem Joer 1879 zwee Grënn uginn
huet, firwat d’Verfassung an der Belsch - a
mir hunn déiselwecht Bestëmmung - vir-
gesäit, dass dat doten eng Fro ass, déi
muss iwwer e Gesetz geregelt ginn, wou
also de Pouvoir législatif Zoustännegkeeten
huet.

Den éischte Grond ass - ech zitéieren -: «Il
ne fallait pas permettre que les étrangers
vinssent, sans l’agrément des représentants
de la nation, prendre une part des avan-
tages que celle-ci s’est acquis au prix de
travaux, de luttes et de sacrifices sécu-
laires»; an zweetens - an dat ass den
Haaptgrond -: «Il ne fallait pas surtout
mettre à la disposition du pouvoir exécutif
un moyen sûr et commode d’élever à des
emplois lucratifs des étrangers qui s’attire-
raient ses faveurs par des complaisances
peu honorables.»

D’Suerg war sengerzäit do fir ze verhënne-
ren, dass iwwer Regierungsdécisioune Leit
géifen d’Nationalitéit kréien, déi eigentlech
keng richteg Mériten hätten an dann och op
bestëmmte Plazen am Stat géife gesat ginn.
Dat war de Räsonnement, deen am Ufank
vum 19. Jorhonnert derzou gefouert huet,
firwat iwwerhaapt déi Dispositioun do an déi
belsch respektiv dann duerno an déi Lëtze-
buerger Verfassung iwwerholl ginn ass.

Interessant ass - och dorop sinn ech ge-
stouss bei menger Recherche -, dass et
sengerzäit an deem éischten Nationalitéits-
gesetz an an der Belsch speziell Bestëm-
munge gi si fir d’Awunner vu Lëtzebuerg a
vu Limburg. Also déi, déi eng Zäit um Terri-
toire vun der Belsch gewunnt hunn, hu Faci-
litéite gemaach kritt, fir kënnen déi belsch
Nationalitéit bäizebehalen. Och dat ass in-
teressant ze gesinn, wann een e bëssen his-
toresch op dat Ganzt ze schwätze kënnt.

Ech wëll also soen, dass mir als sozialis-
tesch Fraktioun frou sinn, dass mer déi heite
Modifikatioune virhuelen, well dat elo dach
awer Dieren opmécht, fir eng Rei vu Refor-
men am Nationalitéitsgesetz ze maachen,
déi mir och als Partei scho laang gefuerdert
hunn.

Mir hunn eis ëmmer an deene leschte Joren
ausgeschwat fir eng Vereinfachung a fir eng
Beschleunegung vun de Prozeduren, fir Lët-

zebuerger ze ginn, well mer der Meenung
waren, dass et kaum ze rechtfertegen ass,
dass esou Prozeduren oder Naturalisatiou-
nen haut hei zu Lëtzebuerg - dat wësse mer
alleguerten - alt dräi Joer an nach méi daue-
ren. Dat ass mat engem normale Fonction-
nement vun enger Verwaltung net ze recht-
fertegen.

Mir hunn eis och ëmmer ausgeschwat fir
d’Aféierung vun engem Rekursrecht géint
d’Décisiounen, déi den Erwerb oder
d’Oflehnung vum Erwerb vun der Nationali-
téit betreffen. Et ass haut an engem mo-
derne Rechtsstat net ze erklären, dass et
Akte gëtt, déi déi direkt individuell Rechter a
Fräiheete vum eenzelne Bierger betreffen,
déi guer kenger Kontroll vun onofhängege
Geriichter géifen ënnerleien, déi also och
kéinten Arbitrairë sinn.

Dat ass net méi hinzehuelen. Duerfir ass et
nëmmen normal, dass een haut seet: Neen,
loosse mer op de Wee goe vun normalen
administrativen Décisiounen, mat alle Ga-
rantien, déi dat fir den eenzelne Bierger mat
sech bréngt. Mä loosse mer awer och paral-
lell derfir suergen, als Législateur, well dat
bleift jo eis grondleeënd Kompetenz, dass
mer déi Konditiounen, déi Prozeduren esou
prezis definéieren an eisem Gesetz, fir dass
et och kloer ass, wéi d’Administratioun, wéi
den zoustännege Minister a wéi herno d’Ge-
riichter déi gesetzlech Bestëmmungen ze
interpretéieren hunn.

Eis geet et och als LSAP drëm, dass mer
méi Rechtssécherheet a Rechtsgarantien
an dee ganze System vun der Acquisi-
tioun...

(Brouhaha et coups de cloche de la Pré-
sidence)

...vun der Lëtzebuerger Nationalitéit era-
kréien.

Dës Revisioun ass geduecht als Virstuf zu
enger méi grondleeënder Reform vun eisem
Nationalitéitsgesetz. Mir als Sozialiste ge-
sinn dat als eng Weiderentwécklung vun ei-
sem Recht op deem dote Punkt a virun al-
lem zu engem ganz wichtegen - géif ech
soen - qualitative Sprong, andeem mer hei
zu Lëtzebuerg endlech vun engem Recht
vun der Lëtzebuerger Nationalitéit eriwwer-
ginn an e Recht op eng Lëtzebuerger Natio-
nalitéit no prezise Bedéngungen, déi d’Ver-
waltung ze respektéieren huet an déi herno
ënnert der Kontroll vun onofhängege Ge-
riichter stinn. Mir mengen, dass dat soll déi
Verwaltungsgeriichtsbarkeet sinn, déi
d’Kompetenz an deem dote Beräich kritt.

Mir sinn och der Meenung, dass dat, wat elo
um Dësch läit, zu méi Rechtssécherheet an
zu méi Rechtsgarantië féiert. Mir begréissen
och Ouverturen, déi gemaach sinn. Dat ass
fir eis de wesentlechen Duerchbroch am
Beräich vun Duebel- a vu Plurinationalitéi-
ten.

Mir kommen do vu wäit hier. Et ass nach net
esou laang hier: Virun 20, 30 Joer war et. Et
si jo Konventioune sengerzäit gemaach
ginn, fir ze verhënneren, dass ee kéint méi
wéi eng Nationalitéit hunn. No an no hu mer
do éischt Upassunge gemaach. Mir sinn elo
och do beim vollen Duerchbroch, wou mer
eigentlech e bëssen eng aner Konzeptioun
vun der Nationalitéit amgaang sinn an eis
Législatioun anzeféieren.

Et ass och duerch e Virstouss, deen an der
Kommissioun gemaach ginn ass, eng kleng
Ouverture zousätzlech hei an deen Text era-
komm, wat „ius soli“ ubelaangt, wou eigent-
lech elo Leit aus der drëtter Generatioun au-
tomatesch déi Lëtzebuerger Nationalitéit
kréien. Och dat ass awer ee Punkt, deen
een däerf positiv an där Diskussioun hei er-
virsträichen.

Mä eppes ass selbstverständlech, wann
een op d’Entwécklung vun deene leschten
100 Joer hei zu Lëtzebuerg an och an anere
Länner zréckkuckt: Dat hei ass e Prozess.
D’Fro, wien d’Nationalitéit vun engem Land
huet, ass eng Fro, déi ni definitiv geregelt
gouf an déi ofhängeg ass vu gesellschaftle-
chen Entwécklungen a vun historeschen
Evénementer.

Et ass evident:

- dass, wann een eng Analys mécht vun
deene ville Gesetzgebungen, ee mierkt,
dass a Krisen-, a Krichs- an an Nokrichssi-
tuatiounen - duerfir ass d’Reform jo och
1948 hei zu Lëtzebuerg komm - et ëmmer
erëm nei Iwwerleeunge gi par rapport zu
enger Nationalitéit;

- dass d’Fro vun der demographescher
Entwécklung hei matspillt. Iwwerleeunge
wéi ee seng Gesetzgebung an deem dote
Punkt orientéiert, an

- dass et och d’Froe si vum Wonsch no Inte-
gratioun, déi matspillen, fir vläicht op nei
Weeër ze goen an deem dote Beräich.448844 www.chd. lu
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Esou dass ee Fluktuatioune feststellt iwwert
déi lescht 80, 100 Joer; och hei zu Lëtze-
buerg. Bal ass et méi opgaangen, bal ass
et méi zougaangen, jee nodeem wéi eben
déi gesellschaftlech Stëmmung war. Nach
mengen ech, dass mer amgaang sinn hei
awer e Schratt ze preparéieren, deen insge-
samt an déi richteg Richtung geet, och
wann ee selbstverständlech Divergenze
behält an der Appréciatioun vun eenzelne
Punkte vun där Reform, déi momentan dis-
kutéiert gëtt. Dat gëllt selbstverständlech
och fir meng Partei.

Wichteg bleift et, dass mer dee Schratt do
maachen an dass mer elo mat deem heite
Punkt eng Rei vu Reformen an der Gesetz-
gebung méiglech maachen, déi ouni déi
Ofännerung vun der Verfassung net méig-
lech géife ginn. Et ass an deem Sënn, wou
eis Partei och wäert deen heiten Text stëm-
men.

Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Bodry.
Den nächste Riedner ass den honorabelen
Här Félix Braz.

❱❱❱ M. Félix Braz (DÉI GRÉNG).- Merci,
Här President. Ech wëll direkt aganks
d’Zoustëmmung vun der grénger Fraktioun
bréngen zu deem Vote, dee mer herno
wäerte virhuelen, an och dem Rapporteur
Merci soe fir säi schrëftlechen an och fir säi
mëndleche Bericht.

Ech mengen och, dass déi Ännerungen, déi
haut an der Verfassung virgeholl ginn, wich-
teger sinn, dass dat net nëmmen technesch
Upassunge sinn. Et ass wuel de Fall, dass
dës Modifikatioun muss virgeholl ginn en
vue vum Nationalitéitsgesetz, wéinst deem,
wat mer virhu beim Nationalitéitsgesetz. An
awer ass et wesentlech méi wéi nëmmen
eng technesch Upassung.

Et ass eiser Meenung no eng Saach, déi eis
Relatioun zu Lëtzebuerg zur Nationalitéit
frësch definéiert. Bis elo hu mer eng Tradi-
tioun - den Alex Bodry huet drop higewisen
-, déi mat klenge Schrëtt evoluéiert huet an
eigentlech parallell zur Belsch evoluéiert
huet an engem bestëmmte Rhythmus a mat
bestëmmte Considératiounen.

Hien huet drop higewisen, dass et haut just
zwee Länner gëtt, déi nach déi aktuell poli-
tesch Prozedur, wéi mir se praktizéieren,
hunn. Dat huet awer eiser Meenung no och
eng praktesch Ursaach. Bei méi grousse
Länner géif déi Prozedur, déi mir hei adop-
téiert hunn, ganz einfach um Praktesche
scheiteren, wa se déi wéilte bäibehalen.

Dee Luxus, dee mir eis hei leeschten, fir all
eenzelnen Dossier am Parlament duerchze-
huelen, geet soulaang een ongeféier bis
150 Leit de Mount an der Moyenne huet. Da
gëtt ee sech mat deene Points vidés favo-
rables of, déi an den Dossiere leien an dann
huet ee seng Solutiounen.

Wann een an engem Land vun der Dimen-
sioun vun Däitschland oder Frankräich oder
England op esou eng Prozedur misst zréck-
gräifen, da wär ee séier vun de Prinzipien
erof. An et wier ee ganz séier - wat jo och de
Fall ass - bei enger administrativer Proze-
dur, wou d’Laascht op ganz vill Beamte ver-
deelt gëtt, well do einfach dann d’Prinzipien
un der Realitéit scheiteren. Da gëtt ee
vernünfteg an da sinn déi Prinzipien op ee-
mol net méi esou vill wäert wéi dat, wat ee
virdrun dovunner gehalen huet. Dat spillt
och hei mat, firwat dass mir an d’Belsch déi
heite Prozedur hunn.

Mä wat awer och interessant war un deem,
wat den Här Bodry gesot huet, dat ass,
dass een och e Fil rouge erkennt an deenen
Evolutiounen, déi d’Nationalitéitsgesetzge-
bung kannt huet, dass ganz oft an deene
Gesetzer den Haaptsouci war, sech géint
eppes ze wieren, méi nach bal, wéi dass ee
wéilt eppes domat erreechen.

Et ass ganz oft eng defensiv Argumenta-
tioun an deene Modifikatiounen. Et goufen
zu jiddfer Zäit Dämonen, déi een huet misse
mam Nationalitéitsgesetz an de Grëff
kréien. Dee Fil rouge zitt sech bis haut der-
duerch, wa mer méi spéit dann d’Debatt
wäerte féieren iwwert d’Nationalitéitsgesetz.
Bis haut gesäit een, dass et ëmmer nees
drëm geet, och an deem Gesetz bestëmmte
Saache wëllen ze évitéieren; supposéiert
oder affirméiert Geforen, déi op d’Land
géife laueren, déi sech awer nach net
erausgestallt hunn an och net agestallt
hunn.

Mir mengen och, dass mer haut, am Joer
2008, méi offen a fräi misste kënnen iwwert
dat Thema do schwätzen an engem Land,
deem d’Immigratioun nach ëmmer nëmme
Guddes bruecht huet; sief dat déi Zäit, wou
d’Lëtzebuerger hu misse vun der Immigra-
tioun profitéieren, fir hei fortzekommen, fir ze
iessen ze hunn, an awer och an deenen Zäi-

ten zënter dem Krich an och virdru schonn,
wou ganz vill Leit bei eis op Lëtzebuerg
koumen, fir hei ze iwwerliewen.

D’Immigratioun huet hei nach ni dem Land
geschuet. Déi Dämonen, déi ëmmer nees
am Nationalitéitsgesetz solle bekämpft ginn,
si méi Phantasmen, wéi dass se mat enger
Realitéit eppes ze dinn hätten.

Trotzdeem menge mir, dass mer haut mat
dëser Ännerung vun der Verfassung wierk-
lech ee Schratt méi wäit ginn an en zolitte
Schratt no vir ginn, well mer eis Relatioun
zur Nationalitéit hei zu Lëtzebuerg wierklech
op eng nei Aart a Weis definéieren. Mir
maachen dat op zwou Manéieren.

Éischtens emol duerch d’Aféierung vum
Prinzip selwer vun der duebeler Nationali-
téit, déi jo den Hannergrond duerstellt vun
där Modifikatioun vun der Verfassung, déi
mer haut maachen; woubäi d’Verfassung
net misst geännert ginn. Ech wëll dat och
preziséieren. Wéinst der duebeler Nationali-
téit misst een d’Verfassung net änneren. Dat
kann een och maachen ouni Verfassungs-
ännerung. Et ass wéinst aneren Aspekter -
Deelaspekter - vun där Debatt, wou mer se
mussen änneren.

Mä dat wat mer maache mat der Aféierung
vun der duebeler Nationalitéit ass och e
Stéck Abandon vun enger Exklusivitéit, déi
mer bis elo deene Leit ofverlaangt hunn, wa
se da wollten de Lëtzebuerger Pass unhue-
len. Domadder akzeptéiere mer och elo e
Stéck aner Realitéiten, wéi nëmmen déi Lët-
zebuerger Realitéit.

Méi nach: Mir akzeptéieren haut aner Reali-
téiten, wa mer d’duebel Nationalitéit bis
stëmmen, net nëmmen als aner Realitéiten,
mä och an Zukunft als e Stéck vun eiser ee-
gener Realitéit. Dat ass e grousse Sprong
no vir.

Mir verlaangen net méi, dass déi Leit wéi
mir sinn, mä dass se mat eis sinn a mat eis
ginn. Dat ass eppes anescht, wat mer elo
an der Nationalitéitsgesetzgebung propo-
séieren. Mir considéréieren och domadder
d’Villfalt, déi Lëtzebuerg duerstellt, als e
Räichtum a manner, wéi an der Vergaan-
genheet, als en Handicap, mä als eppes
Positives.

Dat ass net näischt. Wann een d’Nationali-
téitsgesetzgebung aus engem anere
Bléckwénkel considéréiert, wéi dat bis elo
de Fall war, da si mer amgaang e grousse
Schratt hei zu Lëtzebuerg ze maachen, an
net just e klenge mat enger technescher
Upassung.

Et muss een och derbäi soen, dass mer ce
faisant net no hanne kucken, wa mer op de
Wee gi vun der duebeler Nationalitéit, dass
mer also net d’Vergaangenheet vun deene
Leit kucke ginn oder eis eege Vergaangen-
heet kucke ginn. Et ass kee Bléck no han-
nen, mä et ass ee Schratt, deen no vir geet
an deen och no vir kuckt, fir dat Stéck Wee
ze beliichten, wat mer zesumme wëlle
maache mat all deene Leit, a wou mer eis
net méi esou vill drëms këmmeren, wat dat
Stéck Wee war, wat mer eventuell getrennt
gaange sinn. Et ass also net näischt, wat
mer hei maachen; och doduerch, dass mer
d’Verfassung dorobber preparéieren.

Déi zweet Aart a Weis, wéi mer eis Relatioun
zur Nationalitéit frësch definéieren, ass dee
Wiessel op déi administrativ Prozedur an
ewech vun der politescher Prozedur. Och
dat ass net näischt. Mir ginn eriwwer - de
Statsrot huet et och scho soulignéiert - vun
engem Droit sur la nationalité op en Droit à
la nationalité.

Et ass also keng politesch Opportunitéit
méi, déi spillt, ob ee Lëtzebuerger gëtt oder
net; et ass kee Cadeau du souverain méi,
ob een déi Nationalitéit attribuéiert kritt, mä
et huet mat Rechtsstaatlechkeet ze dinn, et
huet mat Transparenz ze dinn an et huet mat
Gläichbehandlung vun all de Leit ze dinn,
déi hei am Land liewen.

Wat mer behalen, ass awer en Droit d’ex-
ception fir d’Chamber. Et gëtt also net kom-
plett doduerch fir d’Chamber ofgeschaaft,
wa mer dës Verfassungsännerung virhue-
len. Et bleift, dass a bestëmmten Ausnah-
mefäll d’Chamber kann iwwert de Wee vun
engem Gesetz d’Lëtzebuerger Nationalitéit
attribuéieren. Et gëtt also net ganz ofge-
schaaft. Dat bleift e Pouvoir d’exception.

Déi zweet Remarque: Mir mussen eis awer
och an der Commission juridique nach eng
Kéier mat der Fro vum Numm vun de Leit
beschäftegen. Mir hu bis elo iwwert déi le-
gal Prozedur net nëmmen de Leit kënnen
d’Lëtzebuerger Nationalitéit attribuéieren,
mä si hunn och domadder kënnen de
Wonsch ausdrécken, hiren Numm geännert
ze kréien.

Doduerch, dass mer eriwwer ginn op déi
administrativ Prozedur solle mer och drun
denken, an deem Gesetz wéinstens een Ar-
tikel virzegesinn, deen - elo wou mer jo
d’Optiounen ofschafen - och am Fall vun
den Naturalisatiounen der Verwaltung
d’Recht gëtt, sech mat enger Demande ze
befaassen, fir den Numm ze änneren. Dat
hu mer bis elo am Gesetz net virgesinn.

Dat wär awer eiser Meenung no eng utile
Preziséierung, fir dass mer net mat der Pro-
zedur vun der Chamber, déi mer ofschafen,
déi dote Possibilitéit vun der méi liichter
Verännerung vum Numm géife mat ofscha-
fen an ersatzlos géife sträichen. Do misste
mer nach vläicht am Gesetz iwwert d’Natio-
nalitéit iwwer en Amendement der Verwal-
tung och déi Kompetenz ginn, déi se elo jo
schonn huet am Beräich vun den Optiou-
nen.

D’Konsequenz dovunner ass och, wa mer
op de Wee gi vun der administrativer Proze-
dur, dass mer dann natierlech och folgerich-
teg solle probéieren, de Contentieux vun
där doter Matière ewechzehuele vun den zi-
vile Geriichter eriwwer bei den Tribunal a bei
d’Cour administrative. Et ass e Konsens an
der Kommissioun, dass mer op deen dote
Wee wëlle goen.

Fir eis ass dëst en Iwwergank eriwwer zum
Recht op d’Nationalitéit. Et gëtt elo e Recht,
Lëtzebuerger ze ginn, an net just méi eng
Méiglechkeet, dat unzefroen. Dass et elo e
Recht gëtt, dat ze ginn, dat ass fir eis eng
ganz wichteg Notioun. Mir hunn eis och als
Gréng ganz vill dofir agesat. Mir haten eis
och schonn a fréiere Gespréicher mam Jus-
tizminister - ier den Dépôt vum Projet de loi
stattfonnt huet, hat de Minister eng Ronn vu
Concertatioune gemaach - doriwwer ënner-
halen.

Dat war net d’initial Absicht vun der Regie-
rung, mä mir hu gemengt, et géif eng ganz
Rei valabel Grënn ginn, fir op deen dote
Wee ze goen. Mir hunn och probéiert an der
Institutiounskommissioun déi doten Iddi
virunzedreiwen. Mir sinn och frou, dass déi
Iddi konnt hire Wee maachen, well mer dat
wierklech als vläicht dee gréisste Fort-
schrëtt am Kader vum Nationalitéitsgesetz
halen, nieft der Aféierung vum Prinzip vun
der duebeler Nationalitéit, well dat wierklech
an der Relatioun, déi mir hunn zur Nationali-
téit, e richtege Schratt no vir ass a méi mo-
dern Zäiten.

Dat gesot, beäntwert dat natierlech net all
d’Froen, déi an eiser Gesellschaft gestallt
ginn, wann et ëm Theme geet wéi Integra-
tioun oder wann et ëm Theme geet wéi de-
mokrateschen Defizit, dee mer jo hunn do-
duerch, dass ëmmer manner Leit, déi de
Räichtum vum Land erwirtschaften, um poli-
tesche Prozess bedeelegt sinn.

Haut ass just nach ee Créateur d’entreprise
vu véier e Lëtzebuerger. Dräi vu véier, déi
Aarbecht schafen, si keng Lëtzebuerger
méi. Um politesche Prozess bedeelegt si se
awer dofir net. Dat ass e Problem. Dat gëtt
net besser, wann een net wierklech pro-
béiert do erëm eng Kéier och iwwert den
Ëmwee vun der Nationalitéit fir d’Cohésion
sociale ze suergen, déi am Moment net vum
selwe stattfënnt.

Mir hu méi e friddlecht a produktiivt Niefte-
naner wéi e produktiivt Matenaner. Dat gëtt
vum selwen net besser. Dat heiten ass en
Instrument, wat kann op deen dote Wee
goen, wou mir awer mengen, dass mer net
op all de Punkten deem Zil - deem auto-
proklaméierten Zil - vun der Regierung
wäerte kënne gerecht ginn.

Et sinn also och anerer gefuerdert - net
nëmmen an dësem Kontext -: D’Schoul ass
gefuerdert; d’Aarbechtswelt ass gefuerdert;
d’Gewerkschafte si gefuerdert; d’Veräinslie-
wen ass gefuerdert. Dozou gehéiert méi wéi
nëmmen d’Gesetz iwwert d’Nationalitéit.

Zum Gesetz selwer wäert nach selbst-
verständlech villes ze soe sinn. Dat wäerte
mer dann och maachen, wa mer hei an der
Plénière iwwert d’Gesetzer selwer wäerten
diskutéieren. Leider sinn och e puer méi ne-
gativ Saachen dozou ze soen; notamment -
an d’Madame Flesch huet et scho gemaach
- zur Sproocheregelung, déi virgesinn ass.

Mir biede wierklech nach eng Kéier och
d’Kolleege vun der Majoritéit, sech am De-
tail mat deenen Niveauen auserneenzeset-
zen, déi am Moment proposéiert sinn. Dat,
wat mer zënter 2001 am Gesetz stoen hunn
als Connaissance de base, ass mat Sécher-
heet besser erëmginn, wann ee wierklech
dann och den Niveau de base hëlt, deen et
an deenen Tabellë gëtt. Dat ass den Niveau
A1.

Et gëtt och fir eis kee Grond, firwat dass een
am passive Sproochberäich soll méi Ufuer-
derunge stellen un d’Leit wéi am aktive
Sproochberäich. Contrairement vläicht zu

deem, wat een als Gefill kritt, wann een déi
Tabellë gesäit, ass dat, wat do verlaangt
gëtt, alles anescht wéi eng Connaissance
de base. Déi Connaissancë sinn eiser
Aschätzung no, opgrond vun der Lecture,
déi mer gemaach hu vum Exposé des mo-
tifs vum Projet de règlement grand-ducal -
dat sinn also Dokumenter vun der Regie-
rung, déi déi Saachen do beinhalten -, wäit
méi wéi Connaissances de base a si wäer-
ten de facto zu enger sozialer Klausel an
deem Gesetz féieren.

Et wäert fir eng ganz Partie Leit mat enger
bestëmmtener Qualifikatioun schlichtweg
onméiglech sinn, deen Niveau ze erree-
chen, deen e Kand am 6. Schouljoer huet.
Dat Kand ass duerch 6.000 Stonne Primär-
schoul gaangen, bis et am Aktiven déi
Connaissancen am Däitschen a Franséi-
schen hat. Wann een dat niewebäi wëllt
maachen, an dee géif och nach aacht Ston-
nen d’Woch Coursen huelen, an dat 52 Wo-
chen am Joer, da wier e 15 Joer domat am-
gaangen. An dat ass net en immersion to-
tale an ouni deeselwechten Hannergrond.

Just fir eng Kéier virun Aen ze féieren, dass
déi Connaissancen, déi do verlaangt sinn,
wierklech keng Connaissances de base
sinn. Mir hoffen, dass mer no deem neie Re-
tour vum Statsrot nach eng Kéier kënnen
och sachlech iwwert déi doten Aspekter
diskutéieren. Well mir hunn d’Gefill, dass net
jiddferee sech bewosst ass, wéi héich déi
Niveaue sinn, déi mer am Moment do ver-
laangen.

Wat mech awer stéiert, an déi Remarque
wëll ech awer och hei maachen: Ech hunn
der Madame Flesch ganz opmierksam no-
gelauschtert. Den Här Wolter schéngt dat jo
och gemaach ze hunn, wéi d’Madame
Flesch geschwat huet. An et huet mech
eppes gestéiert: Wann den Här Wolter fir
d’CSV virdrun heibanne gesot huet, déi Po-
sitioun, déi d’DP hei ageholl hätt, doriwwer
wär an den nächste Wochen a Méint nach
ganz vill mat de Leit ze schwätzen an de
Leit och nozebréngen an ze erklären, wat
d’DP do géif soen: Ech stelle mer d’Fro, wat
Der domadder de Leit wëllt soen.

Wat wëllt Der de Leit da soen iwwert d’Posi-
tioun vun der DP? Dass si schlecht Patriote
sinn? Well se net den héijen Niveau vu
Connaissancë verlaangen, deen Dir ver-
laangt? Wat ass de Virworf, deen Der do u
si riicht? Ass et eng normal Divergenz, déi
ee kann hunn am Parlament? Firwat sot Der
eis dat mat engem drohenden Ënnertoun?

Et ass dat wat d’DP do als Positioun huet, fir
ganz normal ze soen, mir mengen, déi
Connaissancë sinn ze héich.

(Interruption)

Firwat schwätzt Dir mat engem drohenden
Ënnertoun, dass Der de Leit dat elo géift
soen? Wat wëllt Der de Leit soen? Et wiere
schlecht Patrioten? Et wiere schlecht Lëtze-
buerger?

(Interruption)

Ech stellen Iech déi Fro. Ech ënnerstellen
iwwerhaapt guer näischt. Ech stellen Iech
déi Fro, Här Wolter.

Wat wëllt Der de Leit da soen iwwert d’Posi-
tioun vun der DP? Wat ass dorunner esou
verwerflech, dass Der Iech drop freet, an
den nächste Wochen a Méint de Leit se
kënnen ze erklären? Dass si op dëser we-
sentlecher Fro schlechter wieren? Dass déi
elo géifen iergendeppes verroden?

Ech mengen dat net. Ech soen Iech just de
Contraire. Dir sidd amgaang de Contraire
dovunner ze maachen, well dat, wat Dir do
verlaangt, féiert net nëmme komplett
laanscht d’Saach; an ech ginn Iech och eng
Zuel: Mir hunn hei am Land eppes iwwer
450.000 Leit. 40% dovu sinn Auslänner, also
potenziell Demandeure fir dës Prozedur. 
Potenziell. Mir hunn am Moment Natura-
lisatiounen an d’Optiounen - déi jo ewech-
falen -, do komme mer emol net op 2.000
Leit pro Joer; 1.700, 1.800 Leit. Dat ass also
ee Prozent vun de Leit.

Dir sidd amgaang dem Land ze probéieren
ze erklären, dass, wa mer hei Sproochefuer-
derunge stellen, an och nach héich Sproo-
chefuerderunge stellen, géife mer iergend-
eppes Wesentleches verbesseren an der Si-
tuatioun vun de Sproochen hei am Land. Dir
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sidd amgaang Iech mat engem Prozent vun
de Leit ze beschäftege vun den Auslänner.
Ee Prozent!

Alles dat, wat Dir do sot, am Kader vun dë-
sem Gesetz, ass fir 99% vun den Auslänner
hei vu Lëtzebuerg keen Thema. Tendenz
steigend. Well wann 1.800 Leit pro Joer Lët-
zebuerger wëlle ginn, an et kommen der
3.000 bis 4.000 netto an d’Land nei eran,
dann hutt Der domadder net nëmmen ee
Prozent kontaktéiert, mä d’Tendenz ass fa-
lend. Et bleift emol net ee Prozent.

Dat heescht, wouriwwer diskutéiere mer?
Wëlle mer wierklech eppes maachen dofir,
dass och d’Sprooch - d’Lëtzebuerger
Sprooch, déi vill Leit heibanne geléiert
hunn, jiddfereen op seng Aart a Weis - eent
vun den Elementer ka gi vu Cohésion so-
ciale hei am Land? Da musse mer wierklech
eppes dofir maachen. An dat fënnt net am
Kader vum Nationalitéitsgesetz statt, wou
mer ee Prozent vun de Leit just uschwätzen.

Haalt op d’Leit gleewen ze dinn, dass, wann
een hei net Ärer Meenung wier, da wier en-
gem dat egal. Da musst Dir konsequent
sinn am Kader vum Immigratiounsgesetz an
derfir suergen, dass all d’Leit, déi an d’Land
kommen, an d’Konditioun gesat ginn, fir
wierklech Lëtzebuergesch ze léieren, an da
brauche mer eis am Nationalitéitsgesetz
emol net méi doriwwer ze ënnerhalen.

Dir maacht also iwwerhaapt guer näischt fir
d’Lëtzebuerger Sprooch mat dësem Ge-
setz. Dir schwätzt vun engem Prozent vun
de Leit, Tendenz falend.

Dann haalt op d’Leit aner Saache gleewen
ze dinn an deenen, déi mat Iech op där do
Fro net enger Meenung sinn, wëlle bäize-
bréngen, si wiere schlecht Patrioten. Et geet
elo duer mat deem Unfug!

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Braz. Mir
kommen zum nächste Riedner, dat ass den
honorabelen Här Henckes.

❱❱❱ M. Jacques-Yves Henckes (ADR).-
Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
ech wonnere mech e bësselchen iwwert
d’Debatt. Ech hat geduecht, mir géifen iw-
wert eng Verfassungsreform diskutéieren,
déi essentiellement technescher Natur ass
a wou et nuren dorëm geet, datt mer end-
lech dovunner ofgesinn, datt mir als Cham-
ber d’Naturalisatioun accordéieren, esou
wéi fréier an adlegen Zäiten de Grof oder de
Grand-Duc d’Nationalitéit accordéiert huet
als e Cadeau,…

(Brouhaha et coups de cloche de la Pré-
sidence)

…deen hien deem engen oder deem anere
Bierger gemaach huet. Ech verstinn dofir
och net dee Lien, deen hei gemaach gëtt
mat der duebler Nationalitéit.

De Projet huet wuel, an den Här Rapporteur
huet dat ervirgestrach, e Lien mam Gesetz
iwwert d’duebel Nationalitéit, mä et kéint
een déi bestehend Verfassungsreform och
virhuelen, ouni datt een d’duebel Nationali-
téit géif aféieren. Ech mengen et ass dee
Prinzip, deen hei zur Diskussioun steet, an
et ass och dowéinst wou ech mech wëll op
dee Prinzip do konzentréieren.

Mir hu bis elo e Regime gehat, wou mer
d’Naturalisatiounen hei an der Chamber dis-
kutéiert hunn. Dat waren eng 150 d’Joer; et
waren der och emol 180 oder 120, et huet
do dertëschent geschwankt. An dann hate
mer ongeféier, iwwert d’Optiounen, sief et
nom Mariage oder vun de Kanner mat 18
Joer, eng 1.500, 1.600 där Fäll.

D’Optioune si bis elo schonn ëmmer an de
Kompetenze vun der Regierung gewiescht,
wou eng administrativ Décisioun ass, wou
och Méiglechkeete waren, virun den admi-
nistrative Geriichter Klo ze féieren.

Elo gi mer hin a mir soen, datt mer och fir
d’Naturalisatiounen deeselwechte Prinzip
wëlle gëlle loossen. Dat ass e Prinzip mat
deem mir als ADR d’accord sinn, well en
näischt mat der duebler Nationalitéit ze dinn
huet, mä well en domadder ze dinn huet,
datt mer dem Bierger d’Recht ginn, datt e
säin Dossier net nuren eng Kéier ka virbrén-
gen an datt dann eng Décisioun ass, op déi
kee Recours méi ass, mä datt en, doduerjer,
datt mer et an administrativ Prozeduren era-
ginn, d’Méiglechkeet huet, an éischter an an

zweeter Instanz virun den administrative
Geriichter e Recours anzereechen, wann en
net mat der Décisioun vun dem Justizminis-
ter d’accord ass.

Dat ass e weideren Déngscht um Bierger an
dat ass och e Punkt, mat deem mir d’accord
sinn. En huet absolut näischt mat der due-
bler Nationalitéit en tant que telle ze dinn.
Ech wonnere mech och dofir, datt vun dëser
Geleeënheet profitéiert gëtt fir elo eng De-
batt ze féieren, déi souwisou elo nach am
Parlament an an der zoustänneger Kommis-
sioun an nach mat dem Statsrot muss ge-
fouert ginn.

Ech hoffen, datt mer deen Ablack, wou mer
d’Gesetz iwwert d’duebel Nationalitéit hunn,
Kloertext kënne schwätzen an datt een
dann déi eenzel Mesurë kann huelen. Mä fir
ons ass dat heiten eng Verfassungsreform,
déi méi technescher Natur ass, déi dem
Bierger méi Rechter gëtt, an duerfir kënne
mer ons domadder d’accord erklären. Et
huet näischt mat der duebler Nationalitéit ze
dinn.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här
Henckes. Den Här Jaerling huet d’Wuert,
wann ech gelift.

❱❱❱ M. Aly Jaerling (Indépendant).- Här
President, ech begréissen och déi Änne-
rung vun der Verfassung hei, well ech ein-
fach der Meenung sinn, dass all Initiative fir
d’Integratioun ze vereinfache musse ge-
schéien an och ganz wichteg sinn.

Ech si just e bëssen erstaunt, well virun
néng Joer, wéi mer eng Kéier d’Diskussioun
haten iwwert d’Wahlgesetz, do hunn ech déi
Propos an där zoustänneger Kommissioun
gemaach, wéisou een net kann iwwert den
administrative Wee goe fir Lëtzebuerger ze
ginn. An do hu verschidde Leit gesot, ech
hätt eng mat der Dänn.

(Hilarité)

Wann dat och an aneren Ëmstänn vläicht de
Fall war, mä deemools louch ech jo net esou
falsch. Ech sinn och frou, dass dat haut elo
- dat wat ech deemools gefuerdert hunn -
zur Realitéit gëtt. Ech fänken och ganz lues
u mech drun ze gewinnen, dass ech am
Endeffekt ëmmer Recht behalen,...

(Hilarité)

…mä ech sinn awer och traureg iwwert dës
Verfassungsännerung. Éischtens, well an
dëser Chamber awer wierklech jiddfereen
eppes genoss huet, an dat sinn der honora-
beler Madame Doerner hir herrlech Rappor-
ten iwwert déi Naturalisatiounen.

(Interruptions et hilarité)

Dat mécht mech e bëssen traureg, dass
mer dorobber musse verzichten.

Elo sinn ech awer erfreet, dass besonnesch
bei der CSV wierklech mat Inbrunst hei iw-
wert d’Lëtzebuerger Sprooch geschwat
gëtt, dass d’Lëtzebuerger Sprooch op ee-
mol den Nonplusultra ass vun allem, esou
dass et jo dann elo net méi laang wäert
daueren, bis déiselwecht CSV wäert do-
madder d’accord sinn, dass mer d’Lëtze-
buerger Sprooch endlech an d’Verfassung
aschreiwen. Well do leie jo awer zwou Pro-
positions de loi vir - eng vum Här Henckes
an eng vu mir -, wou gefuerdert gëtt, dass
d’Lëtzebuerger Sprooch soll an d’Verfas-
sung ageschriwwe ginn. Ech froe mech, u
wiem et läit, well et ass jo awer wierklech de
Wëllen do, dass d’Lëtzebuerger Sprooch
soll hei am Land méi u Wichtegkeet gewan-
nen.

Da wär ech och frou, wann ech erëm eng
Kéier kéint hei déi Motioun deponéieren,
mat där ech d’Regierung deemools opge-
fuerdert hunn, dass se sech soll asetzen,
dass d’Lëtzebuerger Sprooch emol endlech
um europäesche Plang och als Sprooch
unerkannt gëtt. Well d’Lëtzebuerger
Sprooch, och nach ausgerechent als
Sprooch vun engem vun de Grënnerlänner
vun Europa, nämlech déi eenzeg ass, déi
nach ëmmer net als europäesch Sprooch
unerkannt ass.

Ech hoffen, dass déiselwecht Leit, déi sech
hei esou fir d’Lëtzebuerger Sprooch agesat
hunn, dann awer och endlech mat deemsel-
wechte Wëllen dorunner eruginn, dass
d’Lëtzebuerger Sprooch och emol endlech
um europäesche Plang als Sprooch uner-
kannt gëtt.

Wat elo de Gesetzesprojet iwwert d’Integra-
tioun ubelaangt, do sinn ech, wat d’Sproo-
chen ubelaangt, och der Meenung, dass
d’Lëtzebuerger Sprooch onbedéngt eng
wichteg Roll muss spillen an och e bëssen
d’Instruction civique, mä ech sinn awer net
onbedéngt der Meenung, dass een do elo
muss an deenen zwee Fächer Bac+7 hunn,
fir elo kënne Lëtzebuerger ze ginn.

(Hilarité)

Ech sinn einfach der Meenung, dass een
dat gutt preparéiere soll.

Mä, wat elo déi Residenzklausel ubelaangt,
esou war ech nach ëmmer anerer Meenung,
well ech einfach soen, d’Integratioun ge-
schitt net duerch en Délai oder duerch ier-
gendwellech Coursen, mä d’Integratioun
geschitt haaptsächlech duerch den Integra-
tiounswëllen. Wann ech Leit gesinn, déi den
Integratiounswëllen hunn, déi hei an d’Land
kommen an dès le départ ufänke Lëtze-
buergesch ze léieren oder sech fir eis Insti-
tutiounen ze interesséieren an och déi
Coursë matmaachen, da gesinn ech net an,
firwat déi Leit siwe Joer waarde mussen, fir
dann endlech kënnen dat ze kréien, wat se
am Fong wëllen, nämlech eng Integratioun.

Dat heescht, ech sinn einfach der Meenung,
dass een déi Residenzklausel ganz soll
sträichen an do par contre drasetze soll,
dass Leit, déi hei am Land wëlle sech inte-
gréieren an dee Wëlle beweisen, andeem
se Lëtzebuergesch léieren, andeem se an
déi Coursë ginn iwwert d’Instruction civique,
dee Moment, wou se dat gepackt hunn,
dann och kënnen hir Demande maachen, fir
Lëtzebuerger ze ginn, an net brauche siwe
Joer ze waarden. Dat ass fir mech eng För-
derung vun der Integratioun an dee Wee, op
dee mer solle goen.

(Interruption)

Wann ech gelift?

❱❱❱ Une voix.- Wou spillt dann do
d’Sprooch mat?

❱❱❱ M. Aly Jaerling (Indépendant).- Jo,
d’Sprooch. Ma ech ginn Iech e Beispill vun
der Sprooch: Et ass eng Russin hei an
d’Land komm, déi Lëtzebuerger ginn ass,
déi ka perfekt Lëtzebuergesch. Dunn ass se
an d’Coursë gaangen, fir de Führerschäin
ze léieren, an huet keen Text fonnt op Lëtze-
buergesch fir de Führerschäin. Zum Bei-
spill.

Oder wa mer vun der Lëtzebuerger Sprooch
schwätzen: Wéini kréie mer dann emol eis
Verfassung a Lëtzebuerger Sprooch? Hu
mer déi? Neen!

❱❱❱ M. Xavier Bettel (DP).- Wie schreift
se?

❱❱❱ M. Aly Jaerling (Indépendant).- Oh,
hei kuck, wie schreift se?!

(Hilarité générale)

Majo, Här Bettel, dat kënne jo awer alleguer
déi maachen, déi sech elo haut fir d’Lëtze-
buerger Sprooch esou agesat hunn!

Ech kann Iech just soen, den Här Roth ka se
schreiwen, ech kann Iech se schreiwen, an
et sinn nach aner Leit hei am Land, déi sech
eng Freed géife maachen, fir se kënnen ze
schreiwen.

Mä ech soen Iech just op jidde Fall eent:
Ech si frou, dass Dir Iech all esou fir d’Lët-
zebuerger Sprooch asetzt. Dat gëtt mer
d’Hoffnung fir d’Zukunft, dass eis Sprooch
net ausstierft.

A wann déi Fuerderungen, déi ech elo ge-
stallt hunn, nämlech d’Lëtzebuerger
Sprooch an d’Verfassung anzeschreiwen an
d’Lëtzebuerger Sprooch europäesch uner-
kennen ze loossen, erfëllt sinn, da kënnt Dir
emol mat rouegem Gewëssen higoen a vu
jiddferengem hei verlaangen, dass hien de
Bac+7 muss an der Lëtzebuerger Sprooch
hunn, fir Lëtzebuerger ze ginn.

Mä am anere Fall loosst d’Leit mat Rou a
loosst se sech integréieren, wa se den Inte-
gratiounswëllen hunn, an emmerdéiert se
net mat esou kanneresche Residenzklause-
len.

Ech soen Iech Merci.

(Hilarité)

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Jaerling.
Den Här Wolter huet d’Wuert gefrot.

(Brouhaha général)

❱❱❱ M. Michel Wolter (CSV).- Här Presi-
dent, Merci fir d’Wuert. Et ass jo esou, dass
mer eng duebel Verfassungsännerung hei
sollen ofstëmmen an dass d’Debatt e bës-
sen duerch d’Interventioun vun der honora-
beler Madame Flesch op en anere Sujet,
deen domat liéiert ass selbstverständlech,
ofgeglëtscht ass an nach eng Kéier duerch
déi dach zimlech opgereegten Interven-
tioun vum Här Braz verstäerkt ginn ass.
Duerfir am Numm vun der CSV vläicht e
puer Considératiounen zu där Fro, déi sech
hei stellt.

Et gëtt - an et ass gutt, dass een dat fest-
stellt - Ënnerscheeder tëschent deenen
eenzelne Parteien, wéi se verschidden De-
gréë gesi vun der Integratioun an eisem
Land. Et gëtt de Leit dobaussen ëmmer ge-

sot, d’Parteie wären alleguerte gläich an der
Aart a Weis wéi se Politik géife maachen a
wéi se géife räsonnéieren. Abee, ech stelle
fest, dass et e fundamentalen Dissenz gëtt
tëschent der Aart a Weis vun der CSV, fir
d’Integratioun vun de Leit zu Lëtzebuerg ze
gesinn, an där vun deene Gréngen.

Mä, an dat ass nei, ech stelle fest, dass mer
deeselwechten Dissenz säit haut spéits-
tens, nom Gefill scho méi laang, mat der
Demokratescher Partei hunn, an zwar geet
et ëm déi kombinéiert Fro vun der Integra-
tioun a vun der Nationalitéit, wat zum Deel
déiselwecht an zum Deel eng verschidden
Notioun ass.

Fir eis ass all Mënsch, deen op Lëtzebuerg
kënnt, wëllkomm. Dat solle mer ganz kloer
an däitlech gesinn an do net eng Diskus-
sioun ervir wëlle schwiewe loossen, déi et
net gëtt! Dat kann d’ailleurs net aneschters
sinn an engem Land wéi Lëtzebuerg, wat
40% auslännesch Matbierger huet. Jiddfer-
een, deen op Lëtzebuerg wëllt kommen,
deen de Konditiounen entsprécht, fir op Lët-
zebuerg ze kommen, an deen hei mat sech
a mat senger Famill säi Liewe wëllt mat eis
verbréngen, deen ass zu Lëtzebuerg wëll-
komm.

Dat ass awer eppes aneschters wéi d’Fro,
ob ech d’Nationalitéit vun engem Land wëll
huelen oder net. Ech ka mir ganz gutt vir-
stellen, jorelaang an engem Land ze liewen,
wat net mäin Heemechtsland ass, also Lët-
zebuerg, ganz gutt integréiert ze ginn, ganz
gutt do ze liewen, an net nécessairement
d’Nationalitéit vun deem Land wëllen ze
huelen.

Ech ka mer awer ganz gutt virstellen, dass,
wann ech d’Nationalitéit vun deem Land
wëll huelen, ech dann d’Sprooch vun deem
Land schwätzen, an deem ech mech do
wëll zur Nationalitéit beginn.

(Interruptions)

An dat, Dir Dammen an Dir Hären, ass eng
fundamental Notioun an der Approche të-
schent der Chrëschtlech-Sozialer Volleks-
partei an deene Gréngen, an ech menge
säit haut och tëschent der Chrëschtlech-So-
zialer Vollekspartei an der Demokratescher
Partei.

Fir eis ass d’Fro vum Octroi vun der Natio-
nalitéit den Ofschloss vun enger Integra-
tioun, an net den Ufank vun enger Integra-
tioun.

❱❱❱ Une voix.- Richteg!

❱❱❱ M. Michel Wolter (CSV).- An déi na-
tional Integratioun an déi national Identitéit
spigele sech och erëm an der Maîtrise oder
der Netmaîtrise vun där Sprooch, déi deem
Land, vun deem ech d’Nationalitéit wëll
hunn, nidderläit. An dat ass zu Lëtzebuerg -
an entschëllegt, dass ech dat soen; ech
muss mech bal entschëllege bei verschid-
dene vu menge Virriedner! - d’Lëtzebuer-
gescht.
Et ass och net richteg, Madame Flesch,
wann Dir sot, dass Dir net verstitt, dass
d’Diskussioun geännert hätt. Mir sinn an en-
ger fundamental anerer Diskussioun wéi am
Joer 2001. Am Joer 2001 ware mer an der
Situatioun, dass mer eng Residenzklausel
vun zéng Joer op fënnef Joer erofgesat
hunn an engem Moment, wou deejéinegen,
deen d’Lëtzebuerger Nationalitéit wollt
kréien, op seng Nationalitéit huet misse ver-
zichten. Et ass eppes ganz aneschters, och
am Degré d’intégration, ob ech op déi Na-
tionalitéit, déi meng ass, muss verzichten,
fir eng aner Nationalitéit unzehuelen, oder
ob ech niewent menger Nationalitéit nach
eng aner Nationalitéit kann derniewent als
Surplus huelen.
Ech gesinn dat besonnesch an engem Land
wéi Lëtzebuerg anescht, wou mer ganz vill
Leit hunn, déi nëmmen en Deel vun hirem
Liewen zu Lëtzebuerg wëlle verbréngen an
duerno weiderreesen a sech d’Fro musse
stellen, an déi Fro hu mir fir eis beäntwert:
Ass de Pass e Surplus oder ass de Pass
eppes, wat d’Integratioun an déi Commu-
nautéit op dauerhaft Aart a Weis zemen-
téiere soll?
D’Sprooch ass an deem Kontext e wesent-
lecht Element fir ze dokumentéieren, ob ech
déi Integratioun hanneru mer hunn. Mir wël-
len - an dat ass ee vun de Grënn firwat dass
mer der Meenung sinn, dass een op siwe
Joer soll goen - kee Passtourismus. Mir wël-
len net, dass Leit, déi en Deel vun hirem Lie-
wen zu Lëtzebuerg verbréngen an dann
nees op aner Deeler vun der Welt weider-
reesen, bis un d’Längs eise Pass als zwee-
ten, drëtten oder véierte Pass och nach
kënne matféieren.
Mir sinn der Meenung, dass d’Objektiver,
déi dem Gesetzesprojet ënnerleien, déi
sinn, dass mer et mat Leit ze dinn hunn, déi
definitiv op Lëtzebuerg wëlle kommen an
déi sech och definitiv zu Lëtzebuerg wëllen
integréieren.448866 www.chd. lu
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(Interruptions diverses)

Ech schwätzen net fir de Koalitiounspartner,
esou wéi och net déi Gréng fir déi Blo an déi
Blo fir déi Gréng an déi Schwaarz fir déi
Mauve schwätzen; ech schwätze fir
d’Chrëschtlech-Sozial Vollekspartei.

Mir gesinn d’Angscht, jo, Madame Flesch,
an dat differenzéiert eis. Duerfir soen ech
Iech, op d’Interventioun vum Här Braz hin,
dass mer dann doriwwer an engem rouege
Gespréich, esou wéi mer dat probéieren elo
hei ze maachen, an deenen nächste Méint
mat de Lëtzebuerger mussen diskutéieren,
ob déi Aart a Weis, wéi Dir et gesitt, oder ob
déi Aart a Weis, wéi mir et gesinn, ob dat déi
Aart a Weis ass, wéi d’Lëtzebuerger et ge-
sinn.

An deem Kader soen ech Iech, dass
d’Chrëschtlech-Sozial Vollekspartei sech
net kéint mat enger Approche identifizéie-
ren, déi doranner géif bestoen, dass d’Leit
de Lëtzebuerger Pass als en Deel vun hirem
Liewenswee a fern Länner mathuelen, mä
dass mer der Meenung sinn, dass een am
Virfeld een Integratiounseffort muss ge-
maach hunn an de Wëllen och muss hunn,
fir, dans la mesure du possible a sauf erre-
ment vun der Carrière, och zu Lëtzebuerg
ze bleiwen.

Mir gesinn de Risiko, deen doranner be-
steet, dass, wann ech eng fënnefjähreg
Klausel ouni Sproochklausel aféieren, e
Rush op Lëtzebuerg géif kommen, fir de
Pass ze kréien, ouni déi definitiv Integra-
tioun zu Lëtzebuerg ze hunn.

Zum Zweete si mer der Meenung, dass een
och Zäit muss hunn - an den Här Braz huet
eis mat senger Argumentatioun doranner
nach eng Kéier confortéiert -, fir déi Integra-
tioun duerchzeféieren. Duerfir si mer och
mam Här Jaerling net d’accord, wann hie
seet, et kéint ee praktesch vum éischte Mo-
ment un d’Nationalitéit unhuelen. Neen!
D’Nationalitéit ass eppes, wat sech ergëtt
aus engem Prozess, wou een an e Land
erageet, sech mat deem Land identifizéiert
a sech dann zu deem Land bekennt. An
deem Kader si mer der Meenung, dass et
noutwendeg ass, minimal Délaien ze hunn,
ier een de Pass vun deem Land ka kréien.

Zur Sprooch: Et ass fir eis kloer, dass an en-
ger klenger Communautéit wéi eiser
d’Sprooch vläicht nach vill méi eng grouss
Wichtegkeet huet, wéi dat an anere Länner
de Fall ass.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. Michel Wolter (CSV).- D’Sprooch
ass zu Lëtzebuerg, wäit méi wéi an anere
Länner, den Ausdrock vun der nationaler
Identitéit. An ech sinn d’accord - dat ass
deen eenzege Punkt, op deem ech mam
Här Braz d’accord war a senger Interven-
tioun -, dass mer an der Vergaangenheet
net genuch gemaach hunn, fir déi Sprooch
ze förderen, an dass mer an Zukunft, op-
grond vun deem Wëllen, dee mer hunn, fir
der Lëtzebuerger Sprooch en anere Stel-
lewäert ze ginn, mussen a wäerten d’Viraus-
setzunge schafen, souwuel an der Schoul
wéi op der Aarbechtsplaz, fir dass d’Leit
besser an ënner bessere Konditiounen
d’Maîtrise vun der Lëtzebuerger Sprooch
kënne kréien.

An et ass keng Fro an et däerf keng Fro gi
vu sozialem Ënnerscheed. Déi Leit, mat
deene mir diskutéieren dobaussen, dat sinn
net alles lauter Universitäre mat Bac+7. Mir
begéinen dobausse ganz ville Leit, och
Auslänner, déi op Lëtzebuerg komm sinn an
déi soen: Lauschtert, et ass extrem wichteg,
dass een d’Maîtrise vun der Lëtzebuerger
Sprooch huet fir d’Nationalitéit ze kréien,
well dat ass den Ausdrock vun der Identi-
téit, déi ech mat deem Land hunn.

Mir sinn also der Meenung, dass och an der
Schoul a ronderëm d’Schoul eng Debatt
muss stattfannen, fir sécherzestellen, dass
ee vun deene ganz wéinege Punkten, déi
mer hunn, fir eis national Identitéit ze mar-
kéieren, bestoe bleift.

Da kommen ech, ouni wëllen an den Detail
ze goen, ee Moment op den Niveau, Ma-
dame Flesch. Well et kann net sinn, an ech
schätzen Iech vill ze vill duerfir, dass Dir net
wësst, wat den Niveau A1 am internationale
Kontext an der Maîtrise vun enger Sprooch
bedeit. Ech hu mer et elo nach eng Kéier
komme gelooss. Well et ass jo net esou, wéi
wann ee sech mat deene Froen net géif be-
schäftegen, an et ass net esou, wéi den Här
Jaerling seet, dass déi Propositioun vun der
Regierung, vun der Majoritéit, déi d’ailleurs,
wann ech dat richteg verstanen hunn, an
der Kommissioun ugeholl ginn ass vun en-
ger Majoritéit, de Leit onméiglech Kondi-
tioune géif operleeën.

Mä si operleeë Standardkonditiounen, no
deenen ee feststelle kann, an zwar an en-
gem double degré, ob een d’Sprooch ver-
steet, an zwar op eng einfach Aart a Weis,

an de B1 ass eng international Norm - dat
huet d’CSV net erfonnt, dat huet d’DP net er-
fonnt an net déi Gréng -, déi kloer seet, dass
et en Niveau-seuil ass. Et ass deen Niveau,
vun deem un een d’Sprooch versteet. Mir
sinn domat d’accord a mir sinn eis an der
Koalitioun eens ginn, dass mer den Niveau
A2 huelen, wat en Ufängerniveau ass an der
Kommunikatioun mat de Leit, wat d’Maîtrise
vun der Sprooch ubelaangt.

Den Niveau A1 ass en Niveau introductif ou
de découverte. Den Niveau A1 ass den Ni-
veau fir sech en Taxi ze bestellen. Den Ni-
veau A1 ass den Niveau fir en Hotel kënnen
ze reservéieren am Taxi. Mä den Niveau A2
an den Niveau B1, dat sinn d’Niveaue fir
mam Taxichauffer kënnen, wann en da Lët-
zebuergesch am Taxi mat Iech schwätzt,
well Dir Lëtzebuerger wëllt sinn,...

(Brouhaha général)

Et ass den Niveau B1 international.

(Interruptions diverses)

❱❱❱ M. le Président.- Loosst den Här
Wolter elo seng Ausféierungen hei fäerdeg
maachen!

❱❱❱ M. Michel Wolter (CSV).- Jo, mä ech
verstinn, Här President, d’Nervositéit. Ech
verstinn d’Nervositéit, well et eng total Di-
chotomie gëtt. Et gëtt en totale Widder-
sproch tëschent deem wann ech soen: Ech
brauch d’Sprooch an der Integratioun!, an
dann der Fuerderung vum A1. Well den A1
ass, wéi wann ech keng Sproochekondi-
tioun stellen. An duerfir, Här Braz, huet dat
näischt mat rechtsextrem ze dinn; dat huet
näischt mat der Aart a Weis...

(Interruptions diverses)

Ech weess, dass Dir dat net textuell gesot
hutt, mä Dir hutt probéiert eis an eng
gewësse Richtung ze drécken...

❱❱❱ Plusieurs voix.- Ooohhh!

(Interruptions diverses)

❱❱❱ Une voix.- …20 Joer laang.

❱❱❱ M. Michel Wolter (CSV).- Wéi sot
Der?

❱❱❱ Une voix.- Dir waart responsabel fir
d’Schoulsystemer, an dat schonn 20 Joer
laang.

(Interruptions diverses)

❱❱❱ M. Michel Wolter (CSV).- Jo, jo. Ech
ka mech erënneren, dach. Genau esou ass
et.

❱❱❱ M. Aly Jaerling (Indépendant).- Dir
waart viru 50 Joer net op der Welt, schwätzt
also net doriwwer!

(Hilarité et interruptions)

❱❱❱ M. Norbert Haupert (CSV).- Ech war
awer schonn drop; ech weess, ëm wat et
geet.

(Coups de cloche de la Présidence)

❱❱❱ M. Aly Jaerling (Indépendant).- Här
Haupert, Alter schützt vor Torheit nicht.

❱❱❱ M. Michel Wolter (CSV).- Ech ver-
stinn, Här President, dass vill Leit de Besoin
hunn an där Diskussioun hei, déi Leit, déi hir
Meenung hei äusseren, éierens hinzestel-
len. Mä déi Leit, déi dat diskutéieren, déi
hätte gären, dass gewosst ass, an dësem
Dossier wéi an aneren Dossieren, wat
d’Meenung vun deenen engen an deenen
anere konkret an deenen Dossieren ass.

An et ass kloer an däitlech noweisbar, dass
den Niveau A1 an der Sproochekenntnis,
am Verstoen an am Schwätzen, ass wéi
wann ee keng Sproocheklausel freet. A
wann dat eis ënnerscheet, da solle mer ein-
fach festhalen, dass dat eis ënnerscheet, an
da wäerte mer an deenen nächste Wochen
a Méint an deem Kader mat de Leit dobaus-
sen déi Diskussioun féieren, ob den Accès
zur Lëtzebuerger Nationalitéit ouni Sproo-
chekenntnis, ouni Beherrschung an engem
verstännege Kader vun der Lëtzebuerger
Sprooch de Wëllen ass oder net.

Ech weess säit haut, dass zwou Parteien
dat fuerderen. Mir fuerderen dat net. Mir
wäerte mat de Leit dobaussen an deenen
nächste Méint doriwwer diskutéieren.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- D’Diskussioun ass
elo ofgeschloss.

(Interruptions diverses)

Här Bettel, wëllt Dir op d’Tribün kommen?

❱❱❱ M. Xavier Bettel (DP).- Ech hu just
eng Fro un den Här Haupert elo gestallt,
well hie jo deemools eng Führungspositioun
beim COSL hat, wéi et dann deemools ge-
wiescht wier beim Här Girardelli, ob deen
och der Lëtzebuerger Sprooch esou gutt
mächteg war.

Haut huet hien zwar eng aner Kap un an
huet mir de Virworf gemaach, ech wier viru
50 Joer net hei gewiescht...

❱❱❱ M. le Président.- Mir kënnen elo hei
keng Zwiegespréicher féieren. Et sinn der
nach esou vill, déi d’Wuert gefrot hunn. Fir
d’éischt d’Madame Flesch an duerno den
Här Braz.

(Brouhaha)

An all déi aner, déi sech wëllen zu Wuert
mellen, déi solle sech aschreiwen! Da
komme se hei op d’Tribün a si soen dat, wat
se ze soen hunn. Den Här Bettel, den Här
Haupert an anerer.

Madame Flesch, Dir hutt d’Wuert.

❱❱❱ Mme Colette Flesch (DP).- Här Pre-
sident, ganz kuerz zu engem Fait personnel.
Den Här Wolter, deem ech nogelauschtert
hunn, deen ech net ënnerbrach hunn, huet
Recht wann hie seet, et soll ee roueg iwwert
déi Saache kënne schwätzen an et wär och
normal, wa Meenungsverschiddenheete
géife bestoen.

Wat awer net richteg ass, dat ass, wann den
Här Wolter mir a menger Partei wëllt ënner-
stellen, wat hien hei gemaach huet, mir wä-
ren en faveur vun enger Clause vu fënnef
Joer Residenz, ouni Sproocheklausel. Dat
hunn ech ni gesot. Ech hunn au contraire
gesot, dass onser Meenung no d’Sproo-
cheklausel e wichtegt Element wär um Wee
vun der Integratioun. Mä mir kënnen awer
enger anerer Meenung sinn, wat fir een Ni-
veau muss bei där Sproocheklausel er-
reecht ginn. Ech verwiere mech géint déi
Ënnerstellunge vum Här Wolter a vu senger
Partei!

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien! Ganz gutt!

❱❱❱ M. le Président.- Den Här Braz huet
elo d’Wuert gefrot.

❱❱❱ M. Félix Braz (DÉI GRÉNG).- Merci,
Här President. Ech wëll och just kuerz op
dat reagéieren, wat den Här Wolter gesot
huet. Mir kréie jo nach d’Geleeënheet - am
Kader vum Nationalitéitsgesetz -, fir iwwert
eng Rei vun deenen Aspekter do ze disku-
téieren an, net just an den nächste Wochen,
hei am Parlament eng anstänneg legislativ
Aarbecht ze maachen. Ech wëll just dräi,
véier Remarquë maachen, fir dat Gesamt-
bild, wat den Här Wolter wollt zeechnen,
awer vläicht erëm a säi richtege Kader ze
setzen.

Déi éischt Remarque: Et war d’CSV, déi
d’Residenzzäit vun zéng op fënnef Joer
erofgesat huet, net déi Gréng.

Déi zweet Remarque: Wann haut esou wéi-
neg Leit, esou wéineg Lëtzebuerger Lëtze-
buergesch kënne schreiwen, an esou wéi-
neg Auslänner Lëtzebuergesch kënne
schwätzen, dann ass dat net vum Himmel
gefall. Dat ass d’Resultat vu jorzéngtelaan-
ger Politik oder vu jorzéngtelaange
Versäumnisser vun deene Leit, déi all déi
Joren an der Regierung waren. Wa mer haut
eng Sproochesituatioun hunn, déi iwwre-
gens net esou negativ ass, wéi Dir se bes-
chreift, mä déi fir eis net zefridde stellend
ass, esou huet se Iech jo laang Joren ze-
fridde stellend geschéngt, soss hätt Dir Iech
schonn éischter drëm beméit.

Mir hu scho ganz fréi bemängelt, dass dat
een Element vu Cohésion sociale kéint sinn,
mä du war Iech dat nach laang Zäit egal.
Haut stellt Dir dat fest, an et ass net esou
negativ wéi Dir et zeechent. Mä trotzdeem,
wann haut esou wéineg Leit et schreiwe
kënnen an esou wéineg Auslänner et
schwätze kënnen, dann drot Dir dorunner
méi Verantwortung wéi déi Gréng oder wéi
d’Kolleege vun der DP.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. Félix Braz (DÉI GRÉNG).- Eng
drëtt Remarque: Wann Dir erkläert, dass
een dat elo onbedéngt muss vun deene Leit
verlaangen, dann ënnerstellt Dir eppes, wat
net ass. Dir ënnerstellt, dass déi Leit, ouni
déi Dispositioun am Gesetz, de linguiste-
schen Effort net géife maachen. Dat ass net
de Fall. Wa mer d’Dossiere kucken an der
Commission juridique, déi mer haut hunn -
an d’Zuel vun den Demanden ass zënter
dem Gesetz vun 2001 net zréckgaangen, et
sinn nach ëmmer esou vill Leit wéi dee-
mools, bon an, mal an, déi wëllen iwwert
dëse Wee Lëtzebuerger ginn -, déi erfëllen
d’Connaissances linguistiques de base
zënter 2001. Et ass also net esou, dass een
deene Leit do de B1 oder den A2 oder soss

en aneren Niveau misst opzwéngen. Déi
hunn dat schonn alleguerte gemaach, och
ier Dir et vun hinne gefrot hutt.

Déi sinn also net resistent géint d’Erwaar-
dung vum Lëtzebuergeschen, mä déi hunn,
laang ier Dir hinnen dat erkläert hat, Här
Wolter, fir sech erausfonnt, dass et vu grous-
sem prakteschen Notzen am Alldag ass,
wann ee sech wëllt an der Lëtzebuerger
Gesellschaft erëmfannen, dass ee Lëtze-
buergesch kann. Déi maachen dat also a si
hunn Iech net gebraucht, fir dat ze maa-
chen.

Véiert Remarque: An do musst Dir dann
awer iergendwann och eng Kéier konkret
ginn. Wann ee wëllt, dass déi Leit tatsäch-
lech an d’Positioun versat ginn, déi Sprooch
ze léieren - wat mer alleguerten, mengen
ech, heibanne wëllen, well dat wierklech e
Stéck vu Cohésion sociale ass -, da muss
ee se och an d’Lag dozou versetzen, an dat
ass net fir jiddfereen datselwecht. Dat huet
mat dem Congé linguistique ze dinn.

Ech wëll Iech rappeléieren, dass elo rezent
e Kolleeg aus Ärer Fraktioun sech mat deem
Thema do beschäftegt huet. Et waren awer
déi Gréng, déi sech scho laang virdrun do-
madder beschäftegt haten, an déi duerch
d’Persoun vun der Madame Wagener
d’Thema vum Congé linguistique hei an
d’Chamber bruecht hunn. Dat war awer
nach zu enger Zäit, wou Dir dat net wollt.
Dat war zu där Zäit, wou Dir Iech vläicht
nach net esou vill mam Thema Sprooch als
Mëttel vu sozialer Kohesioun beschäftegt
hutt wéi déi Gréng. Do hu mir schonn deen
dote Virschlag gemaach, mä dat ass dee-
mools bei Iech op net vill Géigeléift ge-
stouss. Dont acte.

Fënneft a lescht Remarque: Et ass fir eis, als
gréng Fraktioun, näischt Neies. Bei eis gëtt
et do keng Ännerung an der Positioun. Dat
schéngt awer bei Iech de Fall ze sinn. Ob et
zum Gudden ass, woen ech ze bezweifelen.
Fir eis war d’Sproocheconnaissance nach
ëmmer en Element vu sozialer Kohesioun an
och vun Integratioun.

Wann dat fir Iech och de Fall wär, Här Wol-
ter, an et ass am Fong geholl dat, wat ech
virdru probéiert hu kloerzemaachen - Dir
hutt probéiert d’Hand ze reechen andeems
Der gesot hutt, op engem Punkt wäert Dir
mat mir d’accord gewiescht -, dann huelen
ech déi Hand, déi Dir do gereecht hutt an,
wann dat, wat Dir do gesot hutt, wierklech
Är Suerg ass, an zwar dass et wichteg ass,
dass Lëtzebuergesch hei vun all de Leit,
och vun deenen, déi als Auslänner heihin-
ner kommen, beherrscht gëtt op eng akzep-
tabel Aart a Weis - an et gëtt der vill, déi dat
fäerdeg bréngen -, da proposéieren ech
Iech: Kommt mir ginn eis mat deenen 99%
of, déi mat der Nationalitéitefro manner ze
dinn hunn a mir fokusséieren eis net op eng
komplett bildverstellend Aart a Weis op
deen ee Prozent, deen och nach amgaang
ass dat ze maachen, wat Dir vun hinnen er-
waart, nämlech deen nächste Schratt ze
maachen an och de Pass unzehuelen.

All déi aner, 99% vun de Leit, do ass de
Match ze maachen. A wa mer wierklech
wëllen, dass Lëtzebuerg eng positiv Roll ka
spillen - dat ass eis Meenung zënter Laan-
gem, a wann Dir och elo där Meenung sidd,
Här Wolter -, da reechen och ech Iech
d’Hand a soen: Kommt mir maachen dat do
Stéck Wee zesummen a beschäftegen eis
mat deenen 99% wéinstens esou vill wéi
mat deem enge Prozent.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Dir Dammen an Dir
Hären, wann der elo nach vill sech wëllen
aschreiwen an dëser Debatt, da géif ech
d’Chamber froen, ob se d’accord ass mat
enger Modifikatioun vum Ordre du jour. Mir
diskutéiere jo hei elo de Projet de loi iwwert
d’double nationalité an net méi d’Proposi-
tion de loi, déi den Här Meyers hei presen-
téiert huet.

Den Här Fayot huet d’Wuert gefrot.

❱❱❱ M. Ben Fayot (LSAP).- Här President,
ech hat bekanntlech net wëlles, de Mëtteg
d’Wuert hei ze ergräifen. Ech mengen, esou
wéi déi Diskussioun sech entwéckelt huet
zu deenen zwee Artikele vun der Verfas-
sung, muss ech awer am Numm vun der
LSAP och e puer Saachen hei soen.
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Éischtens emol, mir maache jo déi Modifika-
tioune vun der Verfassung opgrond vun en-
gem neie Gesetz iwwert d’Nationalitéit, an
ech wéilt do rappeléieren, dass déi wesent-
lech Errongenschaft vun deem neien Natio-
nalitéitsgesetz déi ass, fir d’duebel Nationa-
litéit anzeféieren. Firwat féiere mer déi due-
bel Nationalitéit an? Mir féiere se an, well
mer an enger gesellschaftlecher Situatioun
zu Lëtzebuerg sinn, déi et de Parteie kloer-
gemaach huet, dass ee soll d’Méiglechkeet
ginn, eng Nationalitéit ze halen an d’Lëtze-
buerger Nationalitéit derbäizekréien.

Déi gesellschaftlech Realitéit ass jo déi,
dass mer hei zu Lëtzebuerg niewent
250.000, 260.000 Indigènen - wann ech dat
emol esou kann nennen - och nach iwwer
200.000 Leit hunn, déi hei liewen, schaffen,
eng Famill hunn an héchstwahrscheinlech
op laang Dauer an dësem Land wëlle lie-
wen. An déi duebel Nationalitéit soll jo erla-
ben, dass méiglechst vill vun deene Leit
sech zur Lëtzebuerger Gesellschaft
schloen, dass se och politesch Rechter
kréien, dass mer net eng gespléckte Gesell-
schaft kréien, mä dass mer eng Gesell-
schaft kréien, wou méiglechst vill Leit ze-
summen d’Geschécker vum Land féieren
an décidéieren, an net eng Zwouklassege-
sellschaft: engersäits d’Lëtzebuerger an
anerersäits déi Leit, déi hei näischt matze-
bestëmmen hunn.

Dat hu mer jo zum Deel schonn iwwert d’eu-
ropäesch Biergerschaft bei de Wahle fir
d’Gemengen an och bei den Europawahlen
erreecht. Ech mengen, dat hei ass e Schrëtt
zu méi Kohesioun vun der Lëtzebuerger Ge-
sellschaft.

Elo wësse mer, dass et verschidden Op-
faassunge gëtt. D’Madame Flesch huet och
schonns déi Debatt vun 2001 rappeléiert.
Selbstverständlech hu mir als LSAP Posi-
tiounen, déi sech net 100%eg decke mat
deene vun der CSV. Ech si perséinlech der
Meenung, dass ee vum Integratiounswee,
fir Lëtzebuerger ze ginn, ka soen, dass dee
muss ofgeschloss sinn, ier ee Lëtzebuerger
gëtt. Et kann een d’Acquisitioun vun der Lët-
zebuerger Nationalitéit och als e Schub
ugesi fir een, deen um hallwe Wee oder um
Dräivéierelswee ass vun der Integratioun,
sech nach méi ze integréieren.

Mir hunn also mat der CSV probéiert e Kom-
promëss auszeschaffen, an dee Kom-
promëss besteet doranner, dass mer och
bei der Lëtzebuerger Sprooch gesot hunn,
mir solle bei dem Verständnis méi wäit goe
wéi bei deem aktiven, dagdeegleche
Schwätzen. Zu deem Kompromëss sti mer,
a mir hu jo och gefuerdert als LSAP, dass
d’Regierung soll Effortë maachen, fir dat iw-
werhaapt méiglech ze maachen.

Duerfir begréissen ech, dass d’Regierung
leschte Freideg e Gesetzesprojet op den
Instanzewee ginn huet, fir de Centre de
langues zu engem Institut national des
langues ze développéieren, mat grousse
Moyenen ze versinn, och Ressources hu-
maines, fir Lëtzebuergesch zu Lëtzebuerg
ze enseignéieren an also de Leit d’Méig-
lechkeet ze ginn, eben och déi Konditioun
vum Lëtzebuergeschen ze erfëllen. Mir stinn
also zu deem Kompromëss, souguer wa
mer wéinst deene fënnef oder siwe Joer
Diskussiounen haten, dat ginn ech gären
zou.

Ech wëll awer zu de Sproochen nach eppes
aneschters soen. Wann elo gesot gëtt, Lët-
zebuergesch ass d’Haaptmierkmal vun der
Identitéit vu Lëtzebuerg, da wëll ech soen,
dass ech ganz frou mam Lëtzebuergesche
sinn an dass ech fannen, dass dat effektiv e
wesentlecht Mierkmal vun onser Identitéit
ass, mä dass mer eben duerch ons kulturell
a geopolitesch Situatioun zu Lëtzebuerg ei-
gentlech e Sproochesystem hunn, deen ons
Identitéit och ausmécht. Et ass jo net fir
näischt, dass an dem Projet de loi iwwert
d’Nationalitéit och eng Maîtrise vun enger
vun deenen anere Sprooche gefrot gëtt, nie-
went Lëtzebuergesch och d’Maîtrise entwe-
der vum Franséischen oder vum Däitschen.

Loosse mer also iwwert där ganzer Be-
geeschterung fir d’Lëtzebuergescht net ver-
giessen, dass mer och Franséisch an
Däitsch hunn an dagdeeglech praktizéieren
a brauchen, fir iwwerhaapt kënnen an där
Welt vun haut ze iwwerliewen. Dat heescht
also, déi Manéier, wéi mer un d’Lëtzebuer-
gescht eruginn, dat ass net eppes Iso-
léiertes, mä dat ass eppes wat zesum-

menhänkt mat onser kultureller Identitéit a
mat onsem Sproochesystem, esou wéi e
sech säit onser Onofhängegkeet 1839 hei
erausgeprägt huet.

Dat wollt ech soen an ech mengen, mir soll-
ten déi Diskussioun hei - dat ass en Opruff
un alleguerten d’Parteien - roueg a beson-
nesch am Hibléck op d’Realitéite féieren.
Net iergendee Wonschdenken, mä de Bléck
op d’Realitéiten, déi et hei gëtt, an déi et dë-
sem Land erlaben, sech esou ze entwécke-
len - Lëtzebuerger an Auslänner zesummen
-, wéi mer dat an der Vergaangenheet ge-
maach hunn.

Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Fayot.
Den Här Justizminister Luc Frieden huet
d’Wuert.

❱❱❱ M. Luc Frieden, Ministre de la Jus-
tice.- Här President, ech hu mech de Mët-
teg heiansdo gefrot, u wéi enger Debatt ech
géif deelhuelen, well et war mir esou, wéi wa
mer géifen am Hierscht iwwert de Projet de
loi vun der Regierung iwwert d’duebel Na-
tionalitéit diskutéieren an haut iwwer eng
domat zesummenhängend, mä am Fong
awer och ganz onofhängeg dovun existéie-
rend Verfassungsreform. An et ass och zu
där, wou ech wollt schwätzen.

❱❱❱ Une voix.- Et war d’Generalprouf!

(Hilarité)

❱❱❱ M. Luc Frieden, Ministre de la Jus-
tice.- Ech géif och wëllen, am Numm vun
der Regierung, dem President vun der Insti-
tutiounskommissioun a Rapporteur vun
deene Verfassungsreformen, dem Här Paul-
Henri Meyers, Merci soen. Hien huet eis be-
wisen, wat fir eng wichteg Verfassungsre-
form mer haut virhuelen, well d’Chamber an
deem wichtege Beräich vun der Natioun op
ee vun hiren historesche Pouvoiren, näm-
lech d’Nationalitéit ze accordéieren, ver-
zicht, fir deen dem Exekutiv, en l’occurrence
dem Justizminister, ze ginn. An engem Ge-
setz, wat mer spéider am Joer definéieren,
ginn d’Bedéngunge beschriwwen, inner-
halb vun deenen de Justizminister d’Natio-
nalitéit an Zukunft accordéiert.

Dat ass eng net onwesentlech Verfassungs-
ännerung. Si betrëfft d’Natioun, si betrëfft
d’Nationalitéit - duerfir och vläicht déi
Opreegung de Mëtteg a verschiddenen In-
terventiounen -, mä déi Reform, déi besteet
onofhängeg vun deem Projet de loi. Et ass
och net de Projet de loi, deen dës Verfas-
sungsreform noutwendeg gemaach huet.

Dës Verfassungsreform huet d’Chamber
proposéiert. Et ass net d’Regierung, mä
d’Chamber, déi se proposéiert huet, well se
der Meenung war, datt dat hei zu méi
Rechtsstaatlechkeet féiert, well et net méi
einfach en discrétionnairet Recht ass, wat
d’Chamber engem gëtt, mä well et kloer
Konditioune gëtt, innerhalb vun deenen de
Justizminister d’Nationalitéit accordéiert,
well hie seng Décisioun och muss motivéie-
ren a well, wann ee mat där Décisioun net
d’accord ass, een Asproch kann aleeë virun
de Verwaltungsgeriichter vu Lëtzebuerg.
Dat ass eng wesentlech Reform, fir
d’Rechtsstaatlechkeet zu Lëtzebuerg ze
verdéiwen, an dat ass eng Reform, déi
d’Regierung begréisst.

An deem Verfassungstext steet, datt nëm-
men d’Gesetz kann an Zukunft fixéieren, wat
fir eng Konditiounen ee muss erfëllen, fir
Lëtzebuerger ze ginn. Dat ass gutt, dat ass
richteg, well d’Natioun ass dat, wat eis
verbënnt. D’Natioun setzt sech zesummen
aus objektiven a subjektiven Elementer. Dat
ass dat, wou mer gemeinsam freedeg a
schwiereg Momenter zesummen haten. Dat
ass awer och e gemeinsame Wëllen, fir ze-
summen d’Zukunft vun eisem Land virzebe-
reeden.

Et ass déi gemeinsam Zukunft, déi mer dee-
nen offréieren, déi wëllen eis Nationalitéit
unhuelen. Déi eng kréie se duerch d’Ge-
buert, déi aner kréie se, well se bei eis
wunne komm sinn a well se wëlle mat eis déi
Zukunft preparéieren. Dat muss net jiddfer-
een effektiv sinn, deen an eist Land wunne
kënnt.

Duerfir huet d’Regierung jo och dräi ver-
schidde Projets de loi déposéiert, déi awer
aus därselwechter Philosophie entstinn: en
Immigratiounsgesetz, wat déi legal Immi-
gratioun regelt, en Integratiounsgesetz, wat
versicht, déi Leit, déi bei eis wunnen, an eis
Gesellschaft ze integréieren, an en drëtt Ge-
setz, wat d’Gesetz ass iwwert d’Acquisitioun
vun der Nationalitéit.

Domadder kréien déi Leit, déi wëllen nach
eng Etapp méi wäit an der Integratioun
goen, déi eng laangfristeg Perspektiv an
dësem Land wëllen hunn a wëlle mat am

Entscheedungsprozess agebonne sinn,
d’Méiglechkeet offréiert, ënner kloer defi-
néierte Konditiounen och kënne Lëtzebuer-
ger ze ginn. Immigratioun, Integratioun an
Nationalitéit, et gëtt Intersectiounen, mä et
sinn dräi verschidde Saachen.

D’Zil vun där Verfassungsreform vun haut
besteet doranner, de Rechtsstat ze verdéi-
wen. D’Regierung begréisst dat ausdréck-
lech. D’Nationalitéitsgesetz, wat mer am
Hierscht diskutéieren, huet zum Zil, sécher-
zestellen, datt déi, déi mat eis d’Zukunft
vum Land als Lëtzebuerger wëlle gestalten,
och deen Integratiounswëlle bewisen hunn.
Et ass en Effort vun deenen, déi bei eis kom-
men, an et ass en Effort vun där Gesell-
schaft, déi déi Leit soll ophuelen.

Dat war och d’Philosophie vun deem Projet
de loi, deen ech am Numm vun der Regie-
rung déposéiert hunn, fir sécherzestellen
duerch déi Konditiounen - d’Residenzdauer,
d’Sprooch, d’Absence vun engem Strof-
regëster an d’Assistenz a Coursen iwwer
verschidde Grondrechter vun eisem Land -,
datt déi Integratioun och bei deenen, déi
wëlle Lëtzebuerger ginn, assuréiert gëtt.

Et besteet e fundamentalen Ënnerscheed
zu deem, wat mer virun e puer Joer ge-
maach hunn. Dat ass d’Ursaach, firwat ech
deemools eppes aneschters konnt soe wéi
haut - well och deemools war ech Justizmi-
nister -, well deemools sollte mer net d’due-
bel Nationalitéit aféieren, déi mer haut aféie-
ren. Mir hunn och deemools, an duerfir ass
dëst Gesetz eng Suite vun deem, wat mer
deemools gemaach hunn, éischt Elementer
vun der Lëtzebuerger Sprooch ageféiert,
mä ech mengen et wier gutt, wa mer an
deem Gesetzesprojet och d’Konditioune
géife preziséieren, fir datt och do keen Arbi-
traire besteet. Da mussen d’Konditiounen
och esou sinn, datt een och déi Lëtzebuer-
ger Sprooch wierklech ka schwätzen, datt
een also domadder och a sengem sozialen
Ëmfeld déi Cohésion sociale, dat soziaalt
Zesummeliewe kann assuréieren, dat an ei-
sem Land extrem wichteg ass.

Mir sollten déi Froen onpolemesch, mä awer
och net mat Naivitéit behandelen. Déi, déi
se mat Naivitéit an enger Iwwermooss vun
„Dat wäert scho goen“ am Ausland geregelt
hunn, déi hunn öfters an op verschiddene
Plazen op eng dramatesch Aart a Weis
misse spieren, wat dobäi erauskomm ass.
Et ass de Wonsch vun der Regierung, datt
mer an deene Méint, déi bleiwen, déi Dis-
kussioun op eng sachlech Aart a Weis, mat
gudden Argumenter, och wann et ënner-
schiddlech Meenunge ginn, féieren. Se net
ze féieren, wär e Feeler, an an deem Sënn
war dës Debatt vun de Mëtteg, déi zwar
anescht ugefaangen huet, awer eng ganz
wichteg.

De Projet de loi, deen d’Regierung dépo-
séiert huet an deen eng Majoritéit an der
Commission juridique d’lescht Woch fonnt
huet, ass e Projet, dee fousst op enger Iw-
werleeung vun enger erfollegräicher Inte-
gratioun, an zu deem ech total stinn, well et
ass d’Resultat vu laange Consultatiounen,
vu laange Reflexiounen an och vun Obser-
vatioun vun deem, wat am Ausland geschitt.

E lescht Wuert vläicht, Här President, fir datt
d’Leit dobaussen och verstinn, wat mer an
dem Kalenner maachen.

Haut stëmmt d’Chamber d’Verfassungsre-
form eng éischte Kéier. Domat ass de Jus-
tizminister nach net eleng zoustänneg fir
d’duebel Nationalitéit, well dee Verfas-
sungstext muss jo eng zweete Kéier
gestëmmt ginn. Doduerch kann och de Pro-
jet de loi eréischt am Hierscht gestëmmt
ginn a wäert viraussiichtlech ronderëm den
1. Januar vum nächste Joer a Kraaft trieden,
well et Etappe gëtt, déi mussen an der
Chambersprozedur, an der Verfassungspro-
zedur an an der Gesetzesprozedur respek-
téiert ginn. Ech soen dat, well oft d’Fro ge-
stallt gëtt dobaussen: Ma wéini ass dann elo
d’duebel Nationalitéit do?

Et ass also net méiglech wéinst dëser Ver-
fassungsännerung, datt mer dat Gesetz elo
scho géifen a Kraaft triede loossen oder elo
scho géife stëmmen. Mir brauche fir
d’éischt d’Verfassungsännerung, da kënnt
d’Gesetz an dat trëtt also uganks 2009 vir-
aussiichtlech a Kraaft, wann d’Chamber bis
dohinner hir Aarbechten ofgeschloss huet.

Op jidde Fall, dës Verfassungsreform ass
eng, déi de Rechtsstat zu Lëtzebuerg
stäerkt. Si gëtt der Regierung méi Pouvoir,
mä dat ass net dat, woufir mer et gefrot
hunn. Ech mengen awer, dass et d’Prozedur
méi schnell, besser a méi grondrechtfrënd-
lech mécht, well d’Leit, déi e Grondrecht hei
exercéieren, wëssen, no wéi enge Kritären
a mat wéi enge Rechtsmëttele kann exer-
céiert ginn.

Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Här Minister, den
Här Jaerling wëllt Iech nach eng Fro stellen.
Här Jaerling, Dir hutt d’Wuert.

❱❱❱ M. Aly Jaerling (ADR).- An där gan-
zer Diskussioun, wou Der elo sot, déi soll
sereine gefouert ginn, och iwwert d’Lëtze-
buerger Sprooch, wär ech dann awer frou
gewuer ze ginn, wéi d’Lëtzebuerger Regie-
rung dann derzou steet mat deenen zwou
Propositions de loi, fir d’Lëtzebuerger
Sprooch an d’Verfassung anzeschreiwen. A
wat d’Lëtzebuerger Regierung gedenkt ze
maachen, dass d’Lëtzebuerger Sprooch
endlech och als europäesch Sprooch offi-
ziell unerkannt gëtt.

❱❱❱ M. Luc Frieden, Ministre de la Jus-
tice.- Här President, ech mengen net, datt
ech am Numm vun der ganzer Regierung
zu Propositions de loi ka schwätzen, déi -
souwäit ech weess - bis elo net am Regie-
rungsrot aviséiert gi sinn.

Ech kann Iech just soen, als Member vun
där Regierung, datt ech mengen, datt d’Lët-
zebuerger Sprooch als een Element vun der
Identitéit sécherlech kéint eng Plaz an en-
ger nationaler Verfassung fannen, sou wéi
dat och am Ausland bei anere Länner mat
der Sprooch de Fall ass.

Wat eng europäesch Benotzung vun der
Lëtzebuerger Sprooch ubelaangt, sou muss
ech Iech soen, datt ech dat…

(Interruption)

Jo, Unerkennung ass och Benotzung, wéi
bis elo bei all deene Sproochen, déi mer an
Europa unerkannt hunn. Ech sinn der Mee-
nung, datt mer haut an Europa an den euro-
päeschen Institutioune vill ze vill Sproochen
hunn, datt dat een enorme Käschtepunkt
ass an datt mer do eng Kéier mussen eng
Reflexioun féieren, ob all déi Sprooche
wierklech néideg sinn. Jiddferee muss do-
heem kënne seng Sprooch schwätzen, dat
stellt jo och guer keen a Fro, mä an den eu-
ropäeschen Institutiounen ass et a mengen
Aen en Unfug, fir alles mussen an esou vill
Sproochen ze iwwersetzen.

Duerfir mengen ech, datt een déi Fro muss
an deem Liicht och gesinn. Mä, wéi gesot,
grondsätzlech - an do hoffen ech och, datt
et hei e Konsens am Parlament gëtt -: Mir si
Lëtzebuerger, an ech mengen an ech hof-
fen, datt mer eis och an der Nationalitéitefro
missten am Fong eens ginn, datt d’Sprooch
e wichtegt Element ass an datt dat och ka
säi Reflet a Grondtexter fannen, wéi mer se
an der Verfassung hunn. Do ginn ech der
Verfassungskommissioun d’Vertrauen, datt
se dee richtege Wee fënnt. Ech fir mäin
Deel géif dat begréissen.

Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Entschëllegt, Här
Minister, den Här Fayot huet nach eng Fro.

❱❱❱ M. Ben Fayot (LSAP).- Ech hu keng
Fro. Ech wollt just eppes derbäifügen, wat
d’Sprooch an d’Lëtzebuergescht an Europa
ugeet. Et gëtt eng Distinctioun ze maachen
zwëschent enger Sprooch als Langue de
travail an enger Sprooch, déi offiziell ass.

Lëtzebuergesch ass als offiziell Sprooch an
der Europäescher Unioun unerkannt. Mä si
ass, Här Jaerling, vu Lëtzebuerg ni als
Langue de travail gefrot ginn.

Ech sinn der Meenung, an do sinn ech mam
Här Minister d’accord, dass et awer vläicht
e bësschen iwwerdriwwe wär, wa mer och
elo nach d’Lëtzebuergescht géifen niewent
deenen 23 anere Sprooche verlaangen.
Well mer jo awer och als Lëtzebuerger…

(Interruption)

Ma, Här Jaerling, loosst mech dach schwät-
zen!

Well mer als Lëtzebuerger net nëmme Lët-
zebuergesch hunn, mä och nach Fran-
séisch an Däitsch als offiziell Sproochen a
mer fir de Kontakt am Europaparlament zum
Beispill mat Lëtzebuergesch net ganz wäit
géife lafen, mä mat Franséisch an Däitsch
ganz vill kënne maachen. Et geet jo hei ëm
d’Effikassitéit vun der Sprooch.

Nach eng Kéier: Lëtzebuergesch ass als of-
fiziell Sprooch an Europa unerkannt an et
kënnen och offiziell Texter op Lëtzebuer-
gesch iwwersat ginn, wann dat gefrot gëtt.

❱❱❱ M. le Président.- Mir kommen elo zur
Ofstëmmung vun de Propositiounen, déi
den Här Meyers ons haut de Mëtteg hei vir-
gedroen huet. Fir d’éischt d’Ofstëmmung
iwwert d’Proposition de révision 5595.

Dir wësst, dass mer eng Zweedrëttelmajori-
téit brauchen an dass de Vote par procura-
tion net erlaabt ass.448888 www.chd. lu
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Vote sur la proposition de révision de la
Constitution N°5595

D’Propositioun 5595 ass mat 50 Jo-Stëm-
men - bei kenger Nee-Stëmm a kenger Abs-
tentioun - ugeholl ginn.

Ont voté oui: Mmes Sylvie Andrich-Duval,
Nancy Arendt, M. Lucien Clement, Mme
Christine Doerner, MM. Marcel Glesener,
Norbert Haupert, Mme Françoise Hetto-
Gaasch, MM. Ali Kaes, Paul-Henri Meyers,
Laurent Mosar, Marcel Oberweis, Gilles
Roth, Patrick Santer, Marcel Sauber, Jean-
Paul Schaaf, Marco Schank, Marc Spautz,
Fred Sunnen, Lucien Thiel, Lucien Weiler et
Michel Wolter;

MM. Marc Angel, Alex Bodry, Mme Claudia
Dall’Agnol, MM. Fernand Diederich, Ben
Fayot, Jean-Pierre Klein, Mme Lydia
Mutsch, MM. Roger Negri, Jos Scheuer, Ro-
main Schneider et Roland Schreiner;

MM. Eugène Berger, Xavier Bettel, Mme
Anne Brasseur, M. Fernand Etgen, Mme Co-
lette Flesch, MM. Charles Goerens et Carlo
Wagner;

MM. Claude Adam, François Bausch, Félix
Braz, Camille Gira, Jean Huss, Henri Kox et
Mme Viviane Loschetter;

MM. Gast Gibéryen, Jacques-Yves
Henckes et Robert Mehlen;

M. Aly Jaerling.

Mir kommen elo zur Ofstëmmung iwwert
d’Proposition de révision 5672.

Vote sur la proposition de révision de la
Constitution N°5672

Och dës Propositioun ass mat 50 Jo-Stëm-
men - bei kenger Nee-Stëmm a kenger Abs-
tentioun - ugeholl ginn.

Ont voté oui: Mmes Sylvie Andrich-Duval,
Nancy Arendt, M. Lucien Clement, Mme
Christine Doerner, MM. Marcel Glesener,
Norbert Haupert, Mme Françoise Hetto-
Gaasch, MM. Ali Kaes, Paul-Henri Meyers,
Laurent Mosar, Marcel Oberweis, Gilles
Roth, Patrick Santer, Marcel Sauber, Jean-
Paul Schaaf, Marco Schank, Marc Spautz,
Fred Sunnen, Lucien Thiel, Lucien Weiler et
Michel Wolter;

MM. Marc Angel, Alex Bodry, Mme Claudia
Dall’Agnol, MM. Fernand Diederich, Ben
Fayot, Jean-Pierre Klein, Mme Lydia
Mutsch, MM. Roger Negri, Jos Scheuer, Ro-
main Schneider et Roland Schreiner;

MM. Eugène Berger, Xavier Bettel, Mme
Anne Brasseur, M. Fernand Etgen, Mme Co-
lette Flesch, MM. Charles Goerens et Carlo
Wagner;

MM. Claude Adam, François Bausch, Félix
Braz, Camille Gira, Jean Huss, Henri Kox et
Mme Viviane Loschetter;

MM. Gast Gibéryen, Jacques-Yves
Henckes et Robert Mehlen;

M. Aly Jaerling.

Dir Dammen an Dir Hären, mir kommen elo
zum nächste Punkt vun eisem Ordre du jour.
Dat ass d’Diskussioun vum Projet de loi
5731 iwwert d’Inzidenze vu verschiddenen
Ëmweltprogrammer a vum Projet de loi
5735, eng Konventioun iwwert d’Auswäer-
tung vum Ëmweltimpakt am grenziwwer-
schreidende Kontext. Béid Projete ginn an
enger Diskussioun behandelt.

Et si bis elo ageschriwwen: den Här Ober-
weis, den Här Berger, den Här Gira an den
Här Mehlen. D’Wuert huet de Rapporteur,
den honorabelen Här Negri.

4. 5731 - Projet de loi relatif à
l’évaluation des incidences
de certains plans et pro-
grammes sur l’environnement

5735 - Projet de loi portant
approbation du Protocole à la
Convention sur l’évaluation
de l’impact sur l’environne-
ment dans un contexte trans-
frontière, relatif à l’évaluation
stratégique environnemen-
tale, fait à Kiev (Ukraine), le
21 mai 2003

Rapports de la Commission de l’Environ-
nement

❱❱❱ M. Roger Negri (LSAP), rapporteur.-
Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
d’Ëmweltkommissioun huet an deene lesch-
ten zwee Méint folgend zwee Gesetzespro-
jeten zesummen analyséiert, well se am di-
rekte Lien matenee stinn.

Et handelt sech engersäits ëm de Projet de
loi 5735, dee grenziwwerschreidend zwë-

schent de Länner déi strategesch Evalua-
tioun vu Projete fir den Impakt op d’Ëmwelt
regléiert, an dëst am internationale Kader
vum Protokoll vu Kiew vum 21. Mee 2003 an
als Amendement zur Konventioun vun
Espoo vum 25. Februar 1991. An ane-
rersäits handelt et sech ëm de Projet de loi
5731 iwwert d’Evaluatioun vum Impakt op
d’Ëmwelt vu konkreten national definéierte
Pläng a Programmer.

Et wier net richteg ze soen, dass den zweet-
genannte Projet dat an Nationalrecht ëm-
setzt, wouzou mer eis duerch deen éischten
um internationalen Niveau verflichten. An
dach kënnt et an der Praxis dorop eraus.
Dofir stellen ech déi zwee Projets de loi ze-
summe vir.

Béid Gesetzesprojeten ënnerstëtzen ee ge-
meinsamt Zil: Bei alle grousse Projeten, déi
sech negativ op d’Ëmwelt auswierke kéin-
ten, soll méiglechst systematesch analy-
séiert ginn, wat fir en Impakt se op d’Ëmwelt
hunn an ob deen Impakt net ka minimiséiert
oder kompenséiert ginn.

(M. Jos Scheuer prend la Présidence)

An dësem Fall soll virun allem derfir ge-
suergt ginn, dass dat méiglechst fréi ge-
schitt, an zwar net eréischt dann, wann en
eenzelne Projet soll ëmgesat ginn, mä och
scho wann um nationalen, regionalen Ni-
veau oder an anere Länner Programmer
oder Pläng ausgeschafft ginn, a Secteuren,
déi ee staarken Afloss op d’Ëmwelt hunn.

Béid Gesetzesprojete leeën och grousse
Wäert op d’Participatioun vum Public an dë-
sem Kontext. Souwuel d’Konventioun vun
Espoo wéi och de Protokoll vu Kiew wéi och
d’EU-Direktiv 2001/42/CE sollen dozou bäi-
droen, dass eis Politik méi nohalteg an och
méi transparent a méi demokratesch gëtt.

Här President, ech wëll fir d’éischt op de
Projet de loi 5735 agoen, op déi souge-
nannte Konventioun vun Espoo an de Proto-
koll vu Kiew, ëm déi et hei geet. Am zwee-
ten Deel vu menger Ried ginn ech dann op
de Projet de loi 5731 an, deen d’EU-Direktiv
2001/42/CE an nationaalt Recht ëmsetzt an
domat deem virgenannte Protokoll vu Kiew
Rechnung dréit.

Zu Espoo a Finnland hunn de 25. Februar
1991 30 Staten ënnert dem Patronage vun
der Commission économique pour l’Europe
vun de Vereenegten Natiounen eng Kon-
ventioun iwwert d’Evaluatioun vum Impakt
op d’Ëmwelt an engem grenziwwerschrei-
dende Kontext ënnerschriwwen.

Domat hu se sech verflicht, bestëmmten Ak-
tivitéite schonn an enger Planungsphas ze
evaluéieren an déi betraffen Nopeschlänner
ze konsultéieren. Dës Konventioun ass den
10. September 1997 a Kraaft getrueden.
Haut sinn 42 Staten iwwert d’Konventioun
vun Espoo an dës Evaluatiounspolitik mat
agebonnen.

Am Kader vum Programm Environnement
pour l’Europe gouf während der fënnefter
Ministerkonferenz tëschent dem 21. an dem
23. Mee 2003 zu Kiew en zousätzleche Pro-
tokoll ënnerschriwwen, deen de grousse
Kader, deen d’Konventioun vun Espoo ge-
sat huet, e Stéck méi prezis a contraignant
mécht.

Ausserdeem hëlt en Elementer vun der Kon-
ventioun vun Aarhus mat eran, iwwert déi
mer heibanne jo scho méi wéi eng Kéier ge-
schwat hunn. Am Sënn vun der Aarhus-Kon-
ventioun gesäit de Protokoll deemno vir,
dass de Public vun Ufank u participativ mat
agebonnen ass, wann et drëm geet, an en-
gem grenziwwerschreidende Kontext Pläng
a Programmer auszeschaffen, déi en nega-
tiven Impakt op d’Ëmwelt an d’Gesondheet
kënnen hunn.

Lëtzebuerg huet genausou wéi 35 aner Sta-
ten de Protokoll vu Kiew am Mee 2003 ën-
nerschriwwen. Wa mer haut als Chamber
dëse Protokoll approuvéieren, da gi mir do-
mat eis Zoustëmmung zu enger kohärenter
Ëmweltpolitik, déi iwwert déi lescht Jore ge-
kuckt ëmmer méi konkret Contourë kritt
huet. An dach ass d’Ratifizéierung vum Pro-
tokoll vu Kiew éischter eng Formsaach. Et
hunn nämlech net nëmme 36 Staten, mä
och d’Europäesch Unioun als solch dëse
Protokoll ënnerschriwwen. Mir sinn deemno
souwisou iwwert d’Ëmsetze vum d’EU-
Recht un d’Espoo-Konventioun an de Proto-
koll vu Kiew gebonnen.

D’Europäesch Unioun huet an dësem Fall
eng Virreiderroll gespillt. Nach ier de Proto-
koll vu Kiew ënnerschriwwe gouf, hat d’Eu-
ropäesch Unioun schonn eng Direktiv aus-
geschafft, déi konkret an obligatoresch Me-
surë virgesäit, fir d’Konventioun vun Espoo
ëmzesetzen. An dës Direktiv beschränkt
sech natierlech net nëmmen op e grenziw-
werschreidende Kontext, mä schreift d’Eva-
luatioun vu bestëmmte Pläng a Programmer
och um nationalen Niveau vir. Dës Direktiv
huet fir de Protokoll vu Kiew Modell gesta-
nen.

Här President, et handelt sech hei wéi gesot
ëm d’EU-Direktiv 2001/42/CE, déi mer am
Kader vum Projet de loi 5731 an nationaalt
Recht ëmsetze wëllen. Vu dass mer iwwert
d’Ëmsetzung vun dëser Direktiv ënner ane-
rem och eise Verflichtungen a Bezuch op de
Protokoll vu Kiew gerecht ginn, wëll ech elo
méi am Detail op de Projet de loi 5731 agoe
wéi op de Projet de loi 5735, dee jo just en
Acte d’approbation ass. De Statsrot huet
dat a sengem Avis iwwregens genausou
gehalen.

Komme mer ee Moment zréck op d’Direktiv
2001/42/CE. Och heibäi handelt et sech ëm
d’Fortschreiwung vun enger Politik, déi sech
drëm beméit, an alle relevante Beräicher
systematesch Iwwerleeungen zur Ëmwelt
an zur Nohaltegkeet mat eranzebréngen.

Virun 2001 gouf et schonn eng EU-Direktiv
85/337/CEE, déi eng Ëmweltevaluatioun fir
bestëmmten öffentlech a privat Projete vir-
geschriwwen huet. D’EU-Direktiv 2001/42/
CE geet elo e Schratt méi wäit, andeem se
eng systematesch Evaluatioun vun den
Auswierkungen op d’Ëmwelt schonn zu en-
gem vill méi fréien Zäitpunkt fuerdert, wou
d’Gesetzer oder national a regional Pläng a
Strategien opgestallt a festgeluecht ginn,
déi spéider bei hirer Realiséierung e wichte-
gen Impakt op d’Ëmwelt wäerten hunn. Dat
schléisst och d’Pläng a Programmer mat an,
déi riskéieren, déi sougenannten Habitat-
Zonen ze affectéieren.

Automatesch mussen esou Evaluatioune
gemaach gi bei Pläng a Programmer am
Beräich vum Aménagement du Territoire,
vum Verkéier, der Energie, der Offall- a
Waasserwirtschaft, der Industrie, der Tele-
kommunikatioun, der Land- an der Forstwirt-
schaft an dem Tourismus.

Doriwwer eraus kënnen och Pläng a Pro-
grammer aus aneren Aktivitéitsberäicher
ënnert déiselwecht Prozedure falen, wa se
bestëmmte Kritären erfëllen, déi an der An-
nex 2 vun der Direktiv beschriwwe sinn an
aus deenen ervirgeet, dass dës Pläng oder
Programmer schwéierwiegend Auswierkun-
gen op d’Ëmwelt hunn. Konkret bedeit dat,
dass, ier esou e Plang oder e Programm
oder e Gesetz ugeholl gëtt, eng Impaktstu-
dië an e Rapport gemaach muss ginn, an
dëst an Zesummenaarbecht mat der
zoustänneger Ëmweltverwaltung.

D’EU-Direktiv hält och fest, wat fir eng Infor-
matiounen an deem Rapport dran enthale
musse sinn. Dës si folgend:

1) d’Objektiver vum Plang oder Programm
an de Résumé, wat dëse Plang oder Pro-
gramm beinhalt;

2) d’Ëmweltcharakteristike vun dem Terrain,
deen duerch de Plang oder de Programm
affectéiert gëtt;

3) d’Ëmweltproblemer, déi fir de Plang oder
Programm eng Roll spillen;

4) d’Ëmweltschutzziler, sief et um nationa-
len, communautairen oder internationalen
Niveau, déi fir d’Ausschaffe vum Plang oder
Programm eng Roll spillen;

5) d’Auswierkungen op d’Ëmwelt, déi de
Plang oder Programm aller Viraussiicht no
mat sech bréngt;

6) d’Moossnamen, déi geplangt sinn, fir en
negativen Ëmweltimpakt méiglechst kleng
ze halen;

7) d’Iwwerwaachungsmoossnamen, déi vir-
gesi sinn, an

8) leschtens kënnt ausserdeem an de Rap-
port och e Resumé, deen net technesch ass
an domat och vun Netfachleit ka verstane
ginn. Dëse Rapport gëtt nämlech net
nëmme pour avis un déi zoustänneg Ëm-
weltverwaltung geschéckt, mä och der Öf-
fentlechkeet zougänglech gemaach.

De Public muss dës Informatioune fréi ge-
nuch kréien, fir kënne säin Avis dozou ofze-
ginn. Am Sënn vum Protokoll vu Kiew mus-
sen och d’Nopeschregiounen dës Informa-
tioune kréien, wann e Plang oder Programm
Auswierkungen op hiren Territoire huet, oder
wa se dës Informatiounen ufroen.

Wann dee betraffenen Nopeschstat dat
wëllt, kann en un der Consultatioun deel-
huelen, an och déi hei betraffe Bevölkerung
gëtt op déiselwecht Manéier mat an dës
Prozedur agebonne wéi de Public vun
deem Land, dat de Plang oder de Pro-
gramm ausschafft.

D’Avisen, déi am Kader vun dëser Prozedur
vun de Concernéierten erakommen, solle
mat an de Plang oder Programm afléissen,
dee schliesslech genehmegt gëtt. Nodeem
de Plang oder Programm ugeholl gouf,
mussen déi concernéiert Acteuren nach
emol eng Rei vun Informatioune kréien. An
zwar musse se déi verschidden Avisë kën-
nen agesinn an iwwert d’Resultat vun de
Consultatiounen informéiert ginn.

Si mussen och eng Erklärung kréien, firwat
dës Iddien tatsächlech ugeholl goufen a
mat enger Begrënnung, firwat de Plang
oder Programm an där Form ugeholl gouf.
Déi Concernéiert ginn ausserdeem och
nach iwwert d’Iwwerwaachungsmesurë vun
deem betreffende Plang oder Programm in-
forméiert.

Här President, am Prinzip ass et esou, dass
bei alle wichtege Pläng, Programmer an da
spéider Projeten hir Auswierkungen op
d’Ëmwelt gepréift a méiglechst kleng ge-
hale solle ginn, an dass esou fréi wéi méig-
lech Impaktstudië sollen a musse gemaach
ginn, esou dass déi néideg Ëmweltadap-
tiounen ouni gréisser Problemer kënne ge-
maach ginn. Dat ass einfach ze verstoen.

Trotzdeem ass d’Ëmsetzung vun der EU-Di-
rektiv 2001/42 net esou einfach. Wéi esou
oft stécht den Däiwel dobäi am Detail. Dat
gesäit een un deem eelef Säite laangen
éischten Avis vum Statsrot vum 13. Novem-
ber vum leschte Joer, un deene ville klen-
gen Ännerungen an deene 14 Amendemen-
ter, déi d’Ëmweltkommissioun zum initialen
Text de 17. Januar 2008 gemaach huet, an
dem Fait, dass de Statsrot a sengem Avis
complémentaire vum 4. Mäerz 2008 ëmmer
nach e puer Bedenke behält.

Ech wëll hei op e puer Punkten agoen, déi
zu méi prinzipiellen Diskussioune gefouert
hunn.

Eng éischt wichteg Remarque, déi de Stats-
rot a sengem Avis gemaach hat, war, dass
mer entre-temps an enger ganzer Rei vu
Gesetzer Virschrëften hunn, déi Ëmweltim-
paktstudië virgesinn. De Statsrot ass be-
suergt, dass d’Gesetzgebung doduerch
ëmmer manner transparent gëtt an et even-
tuell zu Iwwerschneidungen oder Konfu-
sioune komme kann. De Statsrot ass der
Meenung, dass et besser wär, e Gesetz iw-
wert d’Evaluatioun vum Impakt op d’Ëmwelt
mat enger kloerer Prozedur ze maachen a
just nach zousätzlech ee Gesetz ze maa-
chen, wann et an deem engen oder anere
Beräich néideg wär doriwwer erauszegoen.

An der Ëmweltkommissioun hu mir doriwwer
diskutéiert. Allerdéngs war eis bewosst,
dass esou eng Iddi am Kader vum Projet de
loi 5731 net ëmsetzbar ass. Wann d’Regie-
rung dem Statsrot seng Approche gewielt
hätt, hätt si e ganz anere Projet de loi misse
virleeën.

Esou e Projet de loi auszeschaffen, ass fir
d’Regierung mat engem groussen Opwand
verbonnen, deen an deem enken Zäitkader,
dee mer hunn, net ze realiséieren ass. Well
d’Direktiv 2001/42/CE hätt bis den 21. Juli
2004 missen ëmgesat ginn, wat awer leider
an der leschter Legislaturperiod net geschitt
ass. Mir sinn entre-temps wéinst der Netëm-
setzung vun der Direktiv veruerteelt an hunn
Intérêt drun, dass mer elo esou séier wéi
méiglech handelen, wa mer net vun der EU
wëlle bestrooft ginn.

Doriwwer eraus ass d’Ëmweltkommissioun
awer och net iwwerzeegt, dass d’Approche,
déi de Statsrot recommandéiert, d’Evalua-
tioun am Ëmweltberäich an der Praxis wierk-
lech méi einfach maache géif. Et wier wuel
méi liicht ze gesinn, wat fir e Gesetz muss
applizéiert ginn, mä d’praktesch Uwendung
ass a bleift relativ komplizéiert. En Indiz do-
fir ass och, dass all déi aner EU-Member-
staten - mat enger Ausnahm, nämlech
Frankräich - de Wee gewielt hunn, dee mir
och ginn.

Ee grousse Problem bleift esou oder esou.
Et kënnen net all konkret Situatiounen, déi
sech spéider stellen, virausgesi ginn. Et soll
och beduecht ginn: Wann een en ze vill
héije Grad u Prezisioun an d’Gesetz era-
bréngt, riskéiert een a konkrete Fäll säin Zil
net ze erreechen oder awer onnéideg büro-
kratesch Hürden opzebauen, déi mer am
Sënn vun der Simplification administrative jo
grad net wëllen.

Bleift d’Gesetz méi vag, dann ass et grad-
esou kloer, dass et zu ënnerschiddlechen
Interpretatioune komme kann. Genau dat
war och e wichtege Kritikpunkt vum Stats-
rot, dee fäert, dass eenzel Dispositiounen
net prezis genuch sinn an domat zu Rechts-
onsécherheete féiere kënnen.

D’Ëmweltkommissioun war awer der Mee-
nung, dass d’Regierung richteg läit, an-
deems si genau déi Definitiounen a Begrëf-
fer iwwerholl huet, déi an der EU-Direktiv
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drastinn. Zumindest ass esou de Risiko limi-
téiert, dass mer d’Direktiv net korrekt géifen
ëmsetzen.

Här President, eng Erausfuerderung wäert
op alle Fall d’Ëmsetzung vun deem neie Ge-
setz an der Praxis sinn. An dat net, well den
Text, dee mer hei virleien hunn, net prezis
genuch ass, mä well mer e Mentalitéitswan-
del brauchen an der Aart a Weis wéi mer hei
zu Lëtzebuerg plangen a wéi mer ënner-
schiddlech Interesse géinteneen ofweien.
Mir hunn déi fest Gewunnecht, dass et
schwaarz op wäiss Regele gëtt, wat een,
deen e Projet realiséiere wëllt, vun Oplagen
erfëlle muss a wat aus Ëmweltschutzgrënn
verbueden ass, mam Resultat, dass de Res-
ponsabelen dës Regelen esou minimalis-
tesch ëmsetzt wéi et nëmme geet; oder zu-
mindest gëtt dat ënnerstallt.

An deeselwechte Kontext passt et och,
dass de Responsabelen esou mann wéi
méiglech Informatiounen erausgëtt, fir even-
tuell déi eng oder aner Regel net esou ge-
nau mussen anzehalen, ouni dass et opfält.

Op där anerer Säit hu mir direkt concer-
néiert Leit an Ëmweltschutzorganisatiounen,
déi sech d’Méi maachen, genau drop opze-
passen, dass all Regele respektéiert ginn
an an deem Sënn och Klorecht virum Tribu-
nal administratif kréien.

Dozou kommen dann nach aner Interesse-
gruppen, déi e Projet aus anere Grënn net
wëllen a fir déi all Argument gutt ass, fir
dëse Projet ze kippen a mat ze hëllefen Ëm-
weltregelen esou restriktiv auszeleeë wéi et
nëmme geet.

Mir liewen deemno an engem System, an
deem all Projet an e Konflikt zwësche fest-
gefuerene Fronten ausaart. Ouni wëllen
deem engen oder deem aneren d’Schold
dorunner zouzeweisen, muss ee feststellen,
dass d’Konsequenzen dovunner enorm
schiedlech sinn, souwuel fir eist Land wéi fir
deen eenzelne Bierger.

Mir hunn enorm laang Prozeduren, wann et
drëm geet, fir iergendeng Aktivitéit oder e
Standuert festzeleeën, Pläng ze maachen a
Projeten ze realiséieren. De Fait, dass jidd-
fereen, deen un der Prozedur bedeelegt
ass, oft nëmme seng eegen Interesse gesäit
an duerch all Instanze verdeedegt, mécht
eis quasi verhandlungsonfäeg. Dat ass
schlecht fir eis Kompetitivitéit, mä et schuet
och deem eenzelne Bierger, well dës Ineffi-
zienz oft richteg deier gëtt an d’Resultat net
seelen e méisseg gudde Kompromëss
duerstellt.

Wat feelt, ass e konstruktiven Dialog. A ge-
nau dat setzt d’Direktiv 2001/42/CE viraus.
Si setzt viraus, dass d’Ministèren an aner öf-
fentlech Verwaltungen net aus Prinzip esou
vill Informatiounen zréckhale wéi si nëmme
kënnen. Si setzt viraus, dass déi betraffe
Verwaltunge grondsätzlech transparent
schaffen a schaffe wëllen, a just do Informa-
tiounen zréckhalen, wou et e gudde Grond
derfir gëtt.

D’Direktiv 2001/42 geet och dovunner aus,
dass all öffentlechen Optraggeber genuch
Interessi un Ëmweltschutz an Nohaltegkeet
huet, an dass hien net absichtlech schlecht
Décisiounen an deem Sënn trëfft, obwuel
hien aner Léisunge kennt, déi duerchaus
realiséierbar sinn a wären.

D’Zil vun der EU-Direktiv 2001/42 ass net,
där enger oder där anerer Säit an engem
Konflikt, wou een deem anere schlechte
Wëllen ënnerstellt, nei Argumenter ze liwwe-
ren. D’Zil ass et, schiedlech Ëmweltaflëss
méiglechst fréi sichtbar ze maachen a wäh-
rend allen Etappe vun der Prozedur ëmmer
erëm eng Reflexioun doriwwer anzebauen,
wéi een en negativen Ëmweltimpakt redu-
zéieren oder verhënnere kann. D’Zil ass et
och, dass dës Reflexioun net eesäiteg vun
deem gefuerdert gëtt, deen e Plang oder
Programm duerchzéie wëllt, mä dass jidd-
fereen, dee betraff ass, d’Prozedur ka mat
verfollegen a gegebenenfalls seng Argu-
menter an d’Diskussioun mat erabrénge
kann.

Och an Zukunft wäerte Konflikter, bei dee-
nen Ëmweltschutzargumenter eng Roll
spillen, net ausbleiwen. Mä et ass ze hoffen,
dass mer et packen, ëmmer méi oft och e
konstruktiven an e participativen Dialog
kënnen ze féieren, bei deem jiddfereen och
d’Interesse vun deem aneren unerkennt.

Här President, mir wäerten dëst dringend
brauchen, wa mer wëllen zum Beispill mat
all eise Plans sectoriels virukommen. De
Plan sectoriel „Transports“ an de Plan sec-
toriel fir déi grouss zesummenhängend
Landschafte solle jo geschwë virleien. An
da musse mer genau deen Exercice an der
Praxis maachen, iwwert dee mer hei
schwätzen. Grad bei de Plans sectoriels ass
et ganz kloer, dass keen en Intérêt drun
huet, wann aus dëse Pläng näischt gëtt.

Et ass awer och kloer, dass esou Pläng vill
eenzel Interesse beréieren. Vu Privatper-
sounen, vun ënnerschiddlechen Interesse-
gruppen, vu Gemengen, vun anere Ministè-
ren an esou weider.

Wa mer eis do an endlosem Gestreits ver-
hedderen, verpasse mer, eist Land op d’Zu-
kunft virzebereeden, an dobäi kënne mer al-
leguerten nëmme verléieren.

Här President, mir mussen also alleguer ze-
summe léieren, wéi mer ouni ze vill Zäit ze
verléiere Léisunge kënne fannen, déi e fai-
ren Equiliber zwëschent verschiddenen In-
teressen duerstellen.

D’Politik muss hei hir Verantwortung als
Vermëttler iwwerhuelen. Déi zwee Projets de
loi, iwwert déi mer hei ofstëmmen, ginn eis e
wichtegt Instrument an deem Sënn an de
Grapp fir eng nohalteg a responsabel Ëm-
weltpolitik.

Wa vun der initialer Planungsphas bis zur
konkreter Realisatioun vu Projete konti-
nuéierlech séchergestallt ass, dass all Inter-
esséiert déi ëmweltrelevant Informatiounen
hunn, déi si brauchen, wa se zu bestëmm-
ten Zäitpunkten hir Argumenter kënne vir-
bréngen, an domat och de Kader fir eng
breet öffentlech Diskussioun ginn ass, da
sinn d’Chancë gutt, dass mir keng oder net
ze vill Feeldécisiounen huelen, wou mer ze
spéit mierken, dass aner Variante vun en-
gem Projet besser gewiescht wieren.

(Interruption)

Voilà, genau dat!

A wa mer d’Leit vill méi an transparenter a
participativer Form un den demokrateschen
Décisiounsprozesser bedeelegen, da
kënne mer eis och erwaarden, dass déi néi-
deg a fälleg Décisiounen akzeptéiert ginn
an domat och Décisioune mat Courage an
deem néidegen Entscheedungswëlle geholl
ginn, fir eist Land nohalteg no vir ze brén-
gen.

An deem Sënn géif ech Iech bieden, dësen
zwee Projets de loi Är Zoustëmmung ze
ginn. Ech ginn dozou den Accord vu men-
ger Fraktioun a soen Iech Merci fir d’No-
lauschteren.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ Une voix.- Allez, au vote!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Negri.
Den éischten ageschriwwene Riedner ass
den Här Oberweis. Dir hutt d’Wuert, Här
Oberweis.

Discussion générale

❱❱❱ M. Marcel Oberweis (CSV).- Jo, Här
President, de Vote dauert nach e puer Se-
konnen.

Dir Dammen an Dir Hären, Här Minister, er-
laabt mer am Ufank wéi ëmmer dem Rap-
porteur, dem Roger Negri, Merci ze soe fir
säi schrëftlechen a mëndleche Rapport. De
virleiende Protokoll behandelt d’Evaluatioun
vum Impakt, deen duerch Aktivitéiten op
d’Ëmwelt ausgeléist gëtt, an dat speziell am
Grenzberäich tëschent de Länner, déi Mem-
ber si vun der Konventioun vun Espoo.

D’Konventioun selwer reit sech an d’Iwwer-
leeunge vun der Aarhus-Konventioun iwwert
den Accès zur Informatioun vum 25. Juni
1998 an. Si ass zu Kiew während der fën-
nefter Europäescher Ëmweltministerkonfe-
renz, an dat am Kader vun der Initiativ Ëm-
welt fir Europa, ausgeschafft ginn.

Dës ass zu Espoo de 25. Februar am Joer
1991 während der éischter Ëmweltminister-
konferenz an d’Liewe geruff ginn. Mir waren
ee Joer virun der grousser Rio-Konferenz
derbäi. Dat heescht, Europa huet deemools
scho kloer Akzenter gesat, wou et wëllt hi-
goen.

D’Konferenz zu Kiew ass aberuff ginn…

(Interruption)

❱❱❱ M. le Président.- Här Jaerling, wann
Der dem Här Oberweis Froe wëllt stellen,
stellt se.

❱❱❱ M. Aly Jaerling (Indépendant).- Ech
hu just dat bestätegt, wat e sot!

❱❱❱ M. le Président.- Jiddferee weess,
datt dat, wat den Här Oberweis seet,
stëmmt.

❱❱❱ M. Marcel Oberweis (CSV).- Dat
wär schéin, Här President.

D’Konferenz zu Kiew ass aberuff ginn, fir
och d’State vu Mëttel-…

(Interruption)

Et ass ëmmer esou schéin, wann een ënner-
brach gëtt hei, mä ech probéieren awer elo
de Saz ganz fäerdeg ze maachen. Et geet
mer drëm hei ze soen, dass an där Konfe-
renz festgehale ginn ass, dass d’Länner aus
Mëttel- an Osteuropa deemools schonn
agebonne si ginn.

Dat war wäit virun deem Moment, wou se an
Europa erakomm sinn. Et waren also scho
Leit, déi wäit gekuckt haten, och deene Län-
ner den Ëmweltgedanke mat eran ze imp-
fen. Doriwwer eraus sinn och d’Länner aus
dem Kaukasus, aus Zentralasien, Usbekis-
tan an Tadschikistan invitéiert ginn. Also
wäit ewech vun hei, mä trotzdeem, déi ginn
och an déi gesamteuropäesch Ëmweltstra-
tegie agebonnen.

Wéi schonn am Gesetzesprojet ausgeféiert,
stinn hei d’Auswierkunge vun de Pläng a
Programmer, bei deenen notabel Ëmwelt-
auswierkungen a gesondheetlech Schied
antriede kënnen, am Mëttelpunkt.

Et soll duerch dëse Gesetzesprojet déi no-
halteg Entwécklung méi staark ëmgesat
ginn. Si ass schonn amgaangen, mä mer
gesinn ëmmer nach negativ Punkten, an hei
soll ganz kloer och am Sënn vun der partici-
pativer Demokratie geschafft ginn.

Jiddfer Matbierger muss d’Recht kréien, an
engem ökologesche Gläichgewiicht mat der
Natur ze liewen, an zwar esou, dass seng
Gesondheet protegéiert gëtt. Fir dat awer ze
realiséieren, mussen d’Matbierger an en-
gem fréie Stadium an d’Entscheedungspro-
zesser mat Ëmweltimpakt agebonne ginn.
Zu den Auswierkungen op d’Ëmwelt ziele
mir notamment d’Awierkungen op d’Flora,
op d’Fauna an op déi dräi Liewensres-
sourcë Buedem, Waasser a Loft, vun deene
mir jo liewen, an och ons Landschaften.

An dësem Fall spillen awer d’Auswierkun-
gen am Grenzberäich tëschent de Staten
déi wichteg Roll. De Roger Negri ass drop
agaangen, ech kann op e puer Saache pas-
séieren, da gëtt et méi kuerz. Et gëtt och an
dem Rapport ausgeschafft, wou all Form
vun Impakt op d’Ëmwelt an d’Gesondheet
festgehale gëtt.

Dës Informatioune soll de Stat engersäits
senge Verwaltungen zougänglech maa-
chen, an anerersäits och den ugrenzende
Länner, wann duerch dës Aktivitéiten even-
tuell an hirer Ëmwelt Schied optriede kéin-
ten oder d’Gesondheet vun de Matbierger
déisäits der Grenz an d’Diskussioun
bruecht kéint ginn.

Et läit op der Hand, dass de Public via déi
modern Telekommunikatiounstechnologien,
ënner anerem Internet, all Informatiounen
iwwer Pläng a Programmer mat Zäit muss
agesinn.

Et ass och evident, dass Netregierungsor-
ganisatiounen Abléck an déi strategesch
Ëmweltpréiwung vun de Pläng an de Pro-
grammer kréien. E puer Beispiller vun esou
grenziwwerschreidende Projete mat Impakt
op d’Ëmwelt an d’Gesondheet kënne sinn,
zum Beispill de Bau vu Pipelines fir Äerdgas
an Äerduelech, mat enger Längt awer vun
2,1 Kilometer; d’Opriichte vu Fräileitunge
mat 220.000 Volt an enger Längt vu mindes-
tens 15 Kilometer; oder souguer, wat er-
staunlech ass, d’Opstelle vu Wandparken.

Zur grenziwwerschreidender Consultatioun
nach e puer Wuert. Wann en ugrenzend
Land seriös Douten huet, dass duerch Pro-
grammer a Pläng, dat heescht Projeten, ne-
gativ Auswierkungen op sengem Territoire
entstoe kéinten, da muss dat Land, dat de
Projet duerchféiert, deem anere Land all In-
formatiounen iwwert dëse Projet zoukomme
loossen. Dat ass interessant an och wich-
teg.

Wann de Geescht vun der virleiender Kon-
ventioun an all d’Käpp agaangen ass - an
ech kann nëmmen hoffen, dat geschitt -,
dann dierfte reng theoretesch keng negativ
Auswierkunge vun engem Projet op en
ugrenzend Land entstoen, an en aval och
an deem eegene Land.

Am Sënn vun der nohalteger Entwécklung
bréngen ech dann den Accord vun der
CSV-Fraktioun zu dësem Projet a ginn dann
direkt weider op den zweete Projet, wou ech
awer, Här President, dem Roger Negri Merci
soe fir seng Aarbecht, fir de schrëftlechen a
mëndleche Rapport.

An deem virleiende Projet de loi geet et ëm
d’Evaluatioun vun den Auswierkungen op
eis Ëmwelt, déi eben och dann duerch déi
bestëmmte Pläng a Programmer ausgeléist
kënne ginn. Dat war mat der Konventioun vu
Kiew festgehale ginn; de Roger ass drop
agaangen. En huet gesot, dass d’Directive

européenne 2001/42 muss hei a Lëtzebuer-
ger Recht ëmgesat ginn.

Duerch dëse Gesetzesprojet soll eng Eva-
luatioun op d’Ëmwelt a folgende Fäll age-
fouert ginn, nëmmen dräi kleng Fäll: bei
Pläng a Programmer vun dem Aménage-
ment du Territoire, sief dat am urbane
Beräich oder am ländleche Beräich; bei der
Notzung ënner anerem vum Buedem, am
Beräich vun der Energie oder vum Offall; an
der Gestioun vum Waasser.

Et geet am Endeffekt drëm erauszefannen,
wellechen Impakt dës Pläng a Programmer
op eis Planzen an Déierewelt hunn; ënner
anerem.

Am Mëttelpunkt stinn awer hei eendeiteg
déi mëttel- a laangfristeg Auswierkungen op
eis Liewensressourcen: Buedem, Waasser
a Loft. Mir mierke jo ëmmer méi, wa mer
d’Press liesen, d’Programmer kucken, dass
et grad déi sinn - ech hunn et oft schonn hei
gesot -, déi keng Stëmm hunn, déi mat
Féiss getrëppelt ginn.

Och op d’Biodiversitéit, de kulturellen an ar-
chitekturalen oder archeologesche Patri-
moine souwéi op den Impakt vun de Land-
schafte muss hei opgepasst ginn. Des Wei-
dere solle bei den Ënnersichungen d’Wahr-
scheinlechkeet, d’Dauer, d’Frequenz an de
reversible Charakter vun esou negativen
Aflëss op d’Natur am Mëttelpunkt stoen.

Ech hunn et schonn eng Kéier gesot: D’Ge-
sondheet - dat héchste Gutt - steet hei och
am Mëttelpunkt. Well dës Pläng a Program-
mer an de meeschte Fäll nëmme
bestëmmte Parzellen oder Zone betreffen,
sollt d’Vulnérabilitéit och op déi Zon be-
schränkt an deem Plang dann ausgewise
ginn.

Awer net nëmmen déi zoustänneg Autori-
téite mussen an d’Bild gesat ginn. Och dem
Public mussen all dës Pläng a Programmer
zur Asiicht virgeluecht ginn. Et muss och e
Rapport ausgeschafft ginn, an deem all De-
tailer an Agrëffer festgehale ginn. An och
d’Avisë vun anere responsabelen Instanze
musse mat erafléissen. Am Fall vu grenziw-
werschreidenden Aflëss, dorëm ass et jo
haut grad gaangen, mussen d’Bemierkunge
vun den Autoritéite souwéi den Awunner
vum Nopeschland mat eragezu ginn. Dëse
Rapport soll op enger Homepage dem Pu-
blic zougänglech gemaach ginn an a min-
destens véier Dageszeitunge publizéiert
ginn.

Mat dem virleiende Gesetzesprojet soll de
Referenzkader opgespaant ginn, fir d’Aus-
wierkungen op d’Ëmwelt eendeiteg festze-
halen. Et muss nämlech alles an d’Wee ge-
leet ginn, fir dass d’Inzidenzen esou kleng
wéi méiglech gehale ginn.

Fir dass awer an Zukunft net ëmmer déisel-
wecht Prozeduren duerchlafe musse ginn,
sollen hei och Iwwerleeungen als „copy
paste“ festgehale ginn. Dat ass och ganz
wichteg, well domadder och dann d’Projete
méi schnell kënnen duerchgeféiert ginn.
Domat gewanne mer Zäit an et kënnt och zu
kengem Double emploi.

Et läit op der Hand, dass den Ëmweltminis-
ter, an deem seng Attributiounen den Natur-
schutz fält, hei als eng iwwergeuerdnet Ins-
tanz muss wierken. Esou sollen an engem
fréie Stadium vun engem Projet, wou
d’Pläng an d’Programmer virleien, eventuell
dann negativ Aflëss op d’Ëmwelt erkannt
ginn.

Ee wichtege Punkt op alle Fall an och de
leschte fir mech, dat ass den Artikel 12, dee
seet, dass een och e Recours kann hunn.
De méigleche Recours en annulation géint
d’Décisioune ka bei Geriicht bis 40 Deeg no
der Publikatioun ageklot ginn. An dëst muss
och den Associatioune vun nationaler Wich-
tegkeet am Beräich vun der Ëmwelt zouge-
stane ginn.

Wéi gesot, dës zwee Projete sinn en Ensem-
bel. D’CSV-Fraktioun ass sech der Wichteg-
keet vun der nohalteger Entwécklung be-
wosst. Dee virleiende Gesetzesprojet an
dee virdru sinn Haaptelementer dovun, an
duerfir kann ech och den Accord vun eiser
Fraktioun erabréngen a soe wéi ëmmer
Merci fir d’Nolauschteren.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Ober-
weis. Den nächsten ageschriwwene Ried-
ner ass den Här Berger. Här Berger, Dir hutt
d’Wuert.

❱❱❱ M. Eugène Berger (DP).- Merci, Här
President. Ech wéilt och dem Rapporteur
Merci soe fir säin ausféierleche schrëftle-
chen a mëndleche Bericht. Dat mécht et
den nofolgende Spriecher méi einfach, well
mir kënnen eis dann och méi kuerzfaassen.

Ech wéilt fir d’éischt e puer Remarquë maa-
chen zum Projet 5731. Dat ass jo dee Projet,
mat deem mer eng europäesch Direktiv ëm-449900 www.chd. lu
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setzen, déi d’Evaluatioun vum Impakt be-
trëfft, dee gréisser Projeten op d’Ëmwelt
hunn. Eng Evaluatioun, déi am Virfeld vum
Ëmsetze vu gréissere Projete muss ge-
maach ginn.

Mir hu schonn zu Lëtzebuerg e Reglement,
wat méi spezifesch kloer begrenzt baulech
Konstruktiounen ofdeckt. Mat deem Gesetz,
dat elo zur Diskussioun steet, erweidere mer
déi Dispositiounen op gréisser Projeten, déi
een zu engem gewëssenen Deel oder zu
engem groussen Deel an déi Kategorie lan-
desplaneresche Beräich kéint aglidderen,
natierlech awer och an aner Domänen. Den
Här Negri huet jo och dovunner geschwat.

Sécherlech ass et eng Schwieregkeet, fir all
déi Pläng, déi a Fro kommen, genau kënnen
am Virfeld ze definéieren. Dat kann e Plan
sectoriel sinn, et kann den IVL insgesamt
sinn, eng städteplaneresch Mesure, eng flä-
chendeckend Mesure am landwirtschaft-
leche Beräich, wéi zum Beispill e Remem-
brement.

D’Fro stellt sech zum Beispill: Kann dat och
sinn, wann décidéiert gëtt am landwirt-
schaftleche Beräich, datt een zum Beispill
massiv géif amplaz vu Weess Energieplan-
zen an enger ganzer Regioun uplanzen?

Et muss een awer och wëssen, datt et fir
eng ganz Rei Projeten elo scho kloer ge-
setzlech Dispositiounen a Prozedure gëtt,
déi zum Deel méi wäit gi wéi dat, wat hei an
der Direktiv virginn ass, an déi och méi
contraignant sinn.

Duerfir war och schonn déi Iddi vum Stats-
rot berechtegt, fir sech ze froen, ob et net
méi sënnvoll wier, een eenheetlecht Gesetz
ze maachen, wou een dann alles kënnt an
ee Package paken.

Ganz positiv un där Direktiv ass sécher och,
datt de Bierger soll dès le départ mat an de
Prozess agebonne ginn a seng Meenung
äussere kann. D’Texter gesi vir, datt den
zoustännege Minister, en l’occurrence den
Ëmweltminister, zu all Projeten, déi kënnen
eng Inzidenz op d’Ëmwelt hunn, kann - an
ech zitéieren do elo net aus der Direktiv, mä
aus dem Rapport: «...émettre son avis,...»
an «...faire part de son avis,...»

Dat kléngt jo scho bal léif.

Et muss ee sech awer froen, wat den Ëm-
weltminister domadder iwwerhaapt u Ge-
wiicht herno kann hunn an där Prozedur, fir
konkret op d’Gestaltung vu Projeten am Vir-
feld kënnen anzewierken an zum Beispill an
enger Phas, wou e Projet eréischt uge-
duecht gëtt, eventuell och kënnen e Projet
ze verhënneren, wann hie géif mengen, datt
ze vill negativ Impakter op d’Ëmwelt kéinten
duerch esou e Projet verursaacht ginn.

Et kéint ee jo emol e Gedankespill maachen
zum Beispill vun engem Remembrement,
wou et jo esou ass, datt den Ëmweltminister
bis elo ëmmer e bëssen hannendrugelaf
ass, wéi et dann ass, wa mer elo dës Texter
ëmgesat hunn, ob dann d’Gewiicht an d’Po-
sitioun vum Ëmweltminister an deene Proze-
dure méi wichteg gëtt.

Déiselwecht Remarquë kéint een och par
rapport zu dem Comité interministériel maa-
chen, deen am Gesetz virgesinn ass. Wann
do Konflikter entstinn tëschent Departemen-
ter - déi klassesch Fäll si jo Konflikter të-
schent der Agrikultur an der Ëmwelt: Wien
tranchéiert dann, wien huet dann d’Priori-
téit?

D’Gesamtimpressioun ass, datt hei sécher-
lech gutt Absichten am Spill sinn, mä
d’Praxis muss herno weisen, wat deen Text
wierklech wäert ass. Och wat d’Effizienz
transfrontière, also déi grenziwwerschrei-
dend Effizienz ubelaangt, bleiwe fir mech
Douten.

Mir kenne jo Beispiller aus der Vergaangen-
heet wéi zum Beispill de Fall IKEA, wou op
lëtzebuergescher Säit en europäescht
Schutzgebitt ausgewisen ass an dann dräi
Meter dernieft, well do dann e Stréch op der
Landkaart ass an d’Belsch ugeet, e grousse
kommerziellen Aménagement realiséiert
gouf. Dat ass eis jo ganz gutt an Erënne-
rung.

Et ass sech also ze froen, ob elo da mat
deenen heiten Texter esou landesplane-
resch Feelplanungen un der Grenz vun en-
gem Land, déi sécher Inzidenzen op d’No-
peschland hunn, kënnen an Zukunft verhën-
nert ginn. Och do hunn ech awer meng
Zweifel.

Här President, ech komme schonn esou
lues zum Schluss. Zesumme mat der Direk-
tiv solle mer och de Protokoll vu Kiew hei
guttheeschen, dee jo am enken Zesummen-
hang mat der Direktiv steet. Awer d’Direktiv
geet scho méi wäit wéi dee Protokoll.

Ech muss hei soen, dass ech an deem Dos-
sier op eng gewëss Aart a Weis befaange
sinn, well ech d’Éier hat, dee Protokoll zu
Kiew deemools fir d’Regierung kënnen ze

ënnerschreiwen. Deem Protokoll wäert ech
also eng kloer Zoustëmmung ginn, grad wéi
och meng Fraktioun dat mécht. Datselwecht
gëllt awer och fir de Projet de loi 5731.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Berger.
Den nächste Riedner ass den Här Camille
Gira. Dir hutt d’Wuert, Här Gira.

❱❱❱ M. Camille Gira (DÉI GRÉNG).- Här
President, Dir Dammen an Dir Hären, och
ech wéilt dem Rapporteur Roger Negri vill-
mools Merci soe fir déi ausféierlech Rappor-
ten, déi mir et och erlaaben, wat bestëmmt
vill vun Iech wäert freeën, mech relativ kuerz
ze halen an och déi zwee Projete mateneen
ze behandelen.

Wéi esou oft am Ëmweltberäich, Här Presi-
dent, setzt dëse Projet de loi eng EU-Direk-
tiv mat grousser Verspéidung ëm. A wann et
ëm d’Matsproocherecht vun de Leit geet,
dann deet Lëtzebuerg sech nach méi
schwéier, a besonnesch schwéier mat der
Ëmsetzung vun EU-Direktiven.

Ech muss vläicht nach eng Kéier drun erën-
neren, dass d’Impaktstudiendirektiv vun
1985 iwwer 20 Joer gebraucht huet, fir hei
zu Lëtzebuerg ëmgesat ze ginn an eiser
Meenung no nach ëmmer net ganz komplett
ëmgesat ze ginn. Hei si mer net gradesou
hannendran, dat ginn ech ganz gären zou,
mä awer hu mer et erëm net fäerdeg
bruecht, fir an der Zäit déi Texter hei zu Lët-
zebuerg wierken ze loossen.

Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
ech perséinlech sinn der Meenung, dass
dat keen Zoufall ass. Dat huet eiser Mee-
nung no domat ze dinn, dass d’Biergerbe-
deelegung vu ville Politiker a Politikerinnen
zu Lëtzebuerg just als lästegen Exercice
ugesi gëtt, bei deem net vill erauskënnt,
ausser d’Prozeduren ze verlängeren.

Dat huet awer och domat ze dinn, dass
nach net genuch erkannt ginn ass, dass déi
grouss gesellschaftlech Erausfuerderungen
am Ëmweltberäich virun allem aus dem 21.
Jorhonnert net nëmme kënne vu Politiker a
Politikerinnen an Technokrate geléist ginn,
mä dass mer duerfir den Know-how vun alle
Bierger a Biergerinne brauchen.

Déi Gréng sinn net der Meenung, dass e
participative Prozess d’Projete verlängert,
am Géigendeel. Et brauch ee vläicht fir un-
zefänken e bësse méi Zäit, mä duerno ass
d’Akzeptanz vill méi grouss an et kënnt ee
besser duerch de Bësch. Mir sinn och der
Meenung, dass an 100 Käpp méi drastécht,
wéi an zéng. Wann d’Bierger vun Ufank u
bedeelegt sinn, da kann ee ganz vill Konflik-
ter verhënneren. Dat beschte Beispill ass
dat berühmte Beispill vun Helleng, wat vun
de Géigner vun der Participatioun ëmmer
benotzt gëtt fir ze soen: „Voilà, do gesitt Der,
wat geschitt, wa mer de Leit e Matsprooche-
recht ginn!“

Här President, Dir Dammen an Dir Hären, et
ass genee ëmgedréint! Hätte mer d’Im-
paktstudiendirektiv vu ‘85 mat Zäit ëmgesat,
hätt den Här Goebbels sech net ëmmer -
contre vents et marées - dergéint gewiert,
dass se ëmgesat gëtt, hätte mer d’Leit mat
Zäit agebonnen an de Bau vun der Saar-
strooss, hätte mer eis Direktiv gehat, hätte
mer eng gesetzlech Basis gehat, da géifen
d’Autoen an d’Camionen haut net méi
duerch den Enkpass zu Helleng fueren, da
wier dat längst gebaut.

Et ass net deene Leit hir Schold, déi sech
do wieren, dass mer haut esou wäit sinn. Et
ass deene jeeweilege Regierungen hir
Schold, dass se sech net un Direktive geha-
len hunn, dass se net erkannt hunn, dass
een d’Leit misst mat abannen, wann ee gär
duerch de Bësch kënnt.

❱❱❱ Une voix.- Ass et dem Här Goebbels
seng Schold?

❱❱❱ M. Camille Gira (DÉI GRÉNG).- Majo
sécher ass et dem Här Goebbels seng
Schold! Dat ass ganz kloer. Et kann een eng
Kéier doriwwer e Buch schreiwen, iwwert
den Enkpass zu Helleng, well en ass jo och
muer nach net opgeléist, a mir si gespaant,
ob dee jeemools eng Kéier kann opgeléist
ginn.
Duerfir, Här President, well mir déi Participa-
tioun vun de Bierger a Biergerinne vill méi
positiv gesi wéi vläicht vill anerer heiban-
nen, si mir natierlech ganz frou, dass d’Di-
rektiv soll ëmgesat ginn, besonnesch well
se an engem ganz fréie Stadium, wann
theoretesch nach all Optiounen opstinn, et
de Bierger a Biergerinnen erméiglecht mat-
zeschwätzen. Net nëmme kënne se hir Mee-
nung soen, mä déi Meenung muss och
berücksichtegt gi bei der schlussendlecher
Décisioun. A wa se net berücksichtegt gëtt,
da muss souguer begrënnt ginn, firwat déi
Argumenter net gutt sinn.

Duerfir hu mir mam Fong vun dëser Direktiv
an och vum Projet de loi guer kee Problem,
well mer schonn d’Gefill hunn, dass d’Re-
gierung wëllt de Geescht vun dëser EU-Di-
rektiv korrekt ëmsetzen.

Mir hate während den Diskussiounen an der
Kommissioun gewësse Problemer a Beden-
ken - an ech muss soen, dass déi nach net
ganz aus der Welt geschaaft sinn - mat der
Form vun der Ëmsetzung, mat dem Wee,
deen d’Regierung gewielt a festgeluecht
huet, fir mat de Bierger a Biergerinnen an
deenen eenzelne Secteuren ze schwätzen.
Dee Wee fanne mer e ganz komeschen.

An dësem Gesetz steet just eng allgemeng
Bestëmmung, den Artikel 4.2, dee seet,
dass déi Prozedure géifen an aner Prozedu-
ren integréiert ginn, ausser wann déi dee-
nen heite scho géife gerecht ginn. Dat ass
awer net grad dat, wat de Rapporteur gesot
huet, nämlech prezis: „Ech si gespaant, elo
an der Praxis, déi dann deemnächst wäert
kommen, wéi dat da wäert vir sech goen.
Hoffentlech geléngt eis dat.“

Här President, mir fäerten, dass dat eng
komplizéiert, laangootmeg, laangwiereg
Prozedur gëtt, bis mer iwwerall konform
sinn. Zweetens, dass et ganz schwéier
wäert ginn, dass nach iergendwéi een an
der Hällewull vu Prozeduren do eens gëtt.
Ech denken do besonnesch u Gemengese-
kretären, déi all Kéiers eng wichteg Roll
spillen, wann et drëm geet, eppes ze affi-
chéieren. Eng Kéier sinn et 15 Deeg, eng
Kéier sinn et der 20, eng Kéier sinn et der
30.

Schlussendlech fäerte mer, drëttens, dass
mer eng Rei juristesch Onsécherheete
wäerten hunn, an dass eng Rei Dossiere
wäerte wéinst Prozedurgeplänkel - an dat
ass ëmmer schued - virum Geriicht landen
an do musse behandelt ginn. Dat gëtt na-
tierlech erëm deene Leit, déi soen „Gesitt
Der, elo ass erëm alles blockéiert“, Waasser
op d’Millen, obwuel eigentlech ganz oft net
iwwert de Fong diskutéiert gëtt, mä iwwert
d’Prozedur.

Mir hätte léiwer gehat, wann an dësem Ge-
setz eng Evaluatiounsmethod an eng Kon-
sultatiounsprozedur als Régime de droit
commun festgehale gi wier. Mir stinn, an dat
ass hei scho gesot ginn, net eleng mat eiser
Meenung, well de Statsrot huet fervent der-
fir plädéiert, an och Organisatioune wéi de
Mouvement écologique.

D’Regierung huet eis, net ganz zu Onrecht,
entgéintgehalen, ausser Frankräich wier
keent vun deenen anere Länner deen dote
Wee gaang. Dat beweist sécherlech, dass
deen dote Wee ze goen net onbedéngt
deen einfachsten ass, dat ginn ech a meng
Fraktioun och ganz gären zou. Ech muss
och soen, dass mir och elo kee juristeschen
Text hei parat hätten, fir déi Procédure de
droit commun do ze proposéieren. Et weist
dann awer, dass, wann ee gewollt hätt, een
et hätt kënne maachen. Wann d’Fransousen
et fäerdeg bruecht hunn, hätte mir et jo
héchstwahrscheinlech och kënne fäerdeg
bréngen.

Ech soen Iech awer, Här President, dass
mer eis schlussendlech duerchgerongen
hunn, als Gréng, trotzdeem Jo ze soen zu
dësem Projet, och wa mir déi Ängschten net
ganz aus dem Wee geschaaft gesinn. Mir
sinn awer frou, dass d’Gesetz relativ séier
kann ëmgesat ginn an dass mer de Leit
esou séier wéi méiglech an esou vill wéi
méiglech d’Méiglechkeet gi matzeschwätze
bei Projeten, déi kommen. Mir hunn och
agesinn, dass et elo net derwäert ass, Stro-
fen ze bezuelen zu Bréissel, well mer han-
nendra sinn, obwuel dat eigentlech keng
Ursaach dierft si fir schlecht legislativ Aar-
becht ze maachen.

Wéi de Rapporteur et scho richtegerweis
erwähnt huet, stinn elo eng ganz Rei grouss
a wichteg Planungen un, wéi déi eenzel
Plans sectoriels. Ech denken awer och un
de Plan national des déchets. Ech weess
net, ob deen elo nach an d’Prozedur fält.
Wann, da géif ech et awer gutt fannen,
wann en no där heiter Prozedur géif ge-
maach ginn.

Et stinn och déi eenzel PAGen an de Ge-
mengen un. Ech weess net, ob d’Gemenge-
vertrieder heibanne sech all esou bewosst
sinn, dass dat hei och eng Direktiv ass, déi
si ugeet, an zwar beim Ausschaffe vun där
neier Generatioun vu PAGen. Dat ass och e
Plang, deen ënnert déi heiten Direktiv fält.
Ech mengen, dass et wäert noutwendeg
sinn, dass de Ministère de l’Intérieur e bës-
sen Opklärungsaarbecht mécht, fir dass
mer eis net duerno a prozeduralem Geplän-
kels virun de Geriichter erëmfannen, mä
dass allgemeng, no deemselwechte
Schema, no därselwechter Prozedur, déi
nächst Generatioun vu PAGe kann opge-
stallt ginn.

Also ënnert dem Stréch dann awer e Jo vun
eis, och wa mer eng gewëssen Angscht
hunn, dass mer eis relativ séier wäerten hei
erëmgesinn an, vläicht no deem engen oder
anere Geriichtsprozess, schonn erëm
musse frësch légiféréieren.

Et ass evident, dass, wa mer zu deem enge
Projet Jo soen, mer natierlech och zu dem
zweeten, nämlech d’Unhuele vum Protokoll
vu Kiew, wäerte Jo soen.

Just eng Fro dozou vläicht un den Ëmwelt-
minister. Ech hat an der Ëmweltkommis-
sioun nogefrot, ob scho Pourparleren am-
gaang wären, fir bilateral Ofkommesse mat
eisen dräi Nopeschlänner ze maachen.
Dunn ass mer mat Nee geäntwert ginn.
Wann dat haut nach ëmmer esou ass, géif
ech awer ganz vivement recommandéieren,
vläicht esou Diskussiounen opzehuelen.
Ech géif et net gutt fannen, wa mer eréischt
géifen iwwerleeën, wéi mer de Protokoll vu
Kiew mat eise jeeweilegen Noperen ëmset-
zen, wann en akute Fall a vläicht e kridde-
leche Projet an enger vun eise Grenzre-
gioune wier.

Och do besteet e Risiko vu Geriichtsproze-
duren, an duerfir géif ech et besser fannen,
wa mir elo scho preventiv géife mat deenen
dräi Länner Ofkommesse maachen, fir
dass, wann de Fall sech sollt stelle vun en-
gem Plang oder engem Programm wou mer
d’Nopere musse froen, mer do gerüst sinn
an op béide Säite vun de Grenze jiddferee
weess, wéi e sech soll uleeën.

Merci villmools fir d’Nolauschteren.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Gira. De
leschte Riedner ass den Här Mehlen. Här
Mehlen, wann ech gelift.

❱❱❱ M. Robert Mehlen (ADR).- Merci,
Här President. Merci un de Rapporteur. Een-
zel Virriedner si schonn am Detail op de Pro-
jet agaangen. Ech wäert mech hidden, dat
hei ze maachen. Ech wëll just e puer allge-
meng Remarquë maachen.

Et ass kloer, datt, mat der Entwécklung vun
eiser Gesellschaft, d’Problemer, déi bei
grousse Projete fir d’Ëmwelt an de Mënsch
entstinn, ëmmer méi grouss ginn, an datt
d’Tendenz besteet, fir dat och ëmmer méi a
Prozeduren anzebannen, wou d’Mënsche
kënnen, éischtens, am Virfeld informéiert
ginn an och iergendwéi eng Méiglechkeet
hunn, sech dozou ze äusseren. Dat ass gutt
esou. Ech mengen, do ass och all Mënsch
domat d’accord.

Déi aner Säit vun der Medail ass natierlech
déi, datt et ëmmer méi schwéier gëtt, fir Pro-
jeten ëmzesetzen an, virun allem, fir se an
Délaien ëmzesetzen, déi nach iergendwéi
räsonnabel sinn. Duerfir hunn ech d’Hoff-
nung, datt - esou wéi den Här Gira et gesot
huet - wann d’Leit direkt vun Ufank u mat
agebonne sinn, et herno bei der Ëmsetzung
net zu weidere Verzögerunge kënnt.

Mä et ass och richteg, datt d’Prozeduren
ëmmer méi komplizéiert ginn, datt mer ëm-
mer méi Gesetzer kréien an deem heiten
Domän, an datt et fir den normale Mënsch
bal onméiglech gëtt, fir sech nach an deem
Gewulls do erëmzefannen. Ech wollt och
nach froen, wa mer schonn iwwer eis grouss
Infrastrukturprojete schwätzen, ob mer eng
aner Nordstrooss gebaut hätten, wa mer déi
Gesetzgebung hei deemools scho gehat
hätten?

Et ass jo interessant, datt een Impaktstudien
am Virfeld mécht. De Minister Goebbels,
deen hei scho genannt ginn ass, huet dee-
mools héich an helleg versprach, all Gras-
hallem tëschent der Stad a Miersch wär ëm-
gedréint ginn. Et bräicht ee keng Suerg ze
hunn.

Ech mengen, leschtenenns wosst jiddfer-
een, wéi mer déi Strooss gestëmmt hunn,
wat mer géife stëmmen. An eng Strooss ze
bauen, déi keen Impakt op d’Ëmwelt huet,
dat gëtt et net.

(Interruption)

Jo. Elo kann een natierlech soen, wann aus
deenen Etüden ervirgeet, datt dat an dat an
dat an dat ëmweltméisseg tangéiert gëtt,
datt mer dann nach méi Kilometeren ënnert
dem Buedem erduerchgefuer wären, wou
mir jiddefalls awer der Meenung sinn, datt
dat ongeféier déi verkéiertsten Décisioun
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war, déi mer konnten huelen. Och aus Sé-
cherheetsgrënn an aus finanzielle Grënn.

Wéi gesot, et geet jo hei drëm, datt méi
Transparenz soll an déi Prozedure kommen,
datt d’Leit solle besser informéiert sinn, datt
se och eng Méiglechkeet kréien, fir hiert
Wuert do matzeschwätzen, an duerfir
wäerte mir eis och dem Vote vun deenen
zwee Projeten hei net verspären.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Mehlen.
Elo huet d’Regierung d’Wuert, den Här Ëm-
weltminister.

❱❱❱ M. Lucien Lux, Ministre de l’Environ-
nement.- Merci, Här President. Ech wëll et
ganz kuerz maachen. Zum Fong gëtt et net
ganz vill bäizefügen zu deem, wat de Rap-
porteur op seng gewinnten exzellent Aart a
Weis hei gesot huet. Ech mengen, dass et
och e Konsens gëtt a ville Froen. Ech wëll
just zwou praktesch Saache vläicht soen.

Dat Éischt ass eng Äntwert op déi Fro, déi
de Kolleeg Camille Gira gestallt huet. Déi
éischt Pläng, déi wäerten där Evaluatioun
hei ënnerzu ginn; wat de Plan sectoriel vum
Transport an dee vun de grands ensembles
paysagers wäert sinn. Mir sinn eis doriwwer
eens, dass déi Evaluatioun op der Basis vun
dëser Gesetzgebung a vun dëser Direktiv
am Hierscht wäert ugoen. Zweetens ass zu
deem Punkt och ze soen, dass natierlech
de Plan national iwwert d’Décheten, wann
deen dann, esou wéi mer et elo am Timing
virgesinn hunn, bis Enn des Joers fäerdeg
ass, och där heiter Evaluatioun ënnerzu
gëtt. Doriwwer däerf et keng Diskussioun
ginn.

An déi zweet Bemierkung nach vläicht: Ech
hu vu ville Riedner eppes opgefaangen,
wat, mengen ech, richteg ass. Den Här
Mehlen huet dat genannt „Gewulls“ an den
Här Gira an anerer hu gesot: „Opklärung,
déi wuel néideg ass“.

Ech mengen hei mat an de Ministère - ech
wollt elo soen „mat heemzehuelen“, dass
een effektiv och mat 97/11 a mat 2001/42
vläicht muss, zesumme mam Här Wiseler a
mam Här Halsdorf, eng Agence domat
beoptragen, fir déi Gesetzgebungen eng
Kéier op eng relativ einfach Aart a Weis ze
erklären, net nëmme fir d’Gemengen, mä
och fir déi staatlech Autoritéiten a fir all déi
privat, déi hei och kënne mat esou Projete
behaft sinn. Et ass noutwendeg, fir eng
Kéier kloerzemaachen, wien do elo wat fir
eng Kompetenz wéini huet, wat fir eng Dé-
laien dass et da gëtt a wéi laang d’Prozedu-
ren daueren.

Eng lescht Bemierkung vläicht och nach: Et
soll hei ëmmer den Zweck sinn, hei beson-
nesch jo, et an engem Stade précoce ze
maachen, wat evidenterweis ganz wichteg
ass, dass et eis awer drëm geet, fir Proze-
duren domadder déifgrënneg ze maachen
a gutt ze maachen, awer net onbedéngt
onendlech an d’Längt ze zéien. Well mir hu
bei ville Projeten hei am Land, wann ech elo
d’Kap als Transportminister géif undoen,
wierklech de Souci, dass mer och virukom-
men an dass d’Prozeduren net dofir do sinn,
fir d’Saachen onendlech an d’Längt ze
zéien. Hei brauche mer och e gesonden
Equiliber. Duerfir der Kommissioun Merci fir
hir schnell Aarbecht.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Minister.
Mir kommen dann zur Ofstëmmung iwwert
de Projet de loi 5731; Dir fannt den Text am
Document parlementaire 57317.

Vote sur l’ensemble du projet de loi et
dispense du second vote constitutionnel

De Projet de loi 5731 ass ugeholl mat 60 Jo-
Stëmmen.

Ont voté oui: Mmes Sylvie Andrich-Duval,
Nancy Arendt (par M. Marcel Oberweis), M.
Lucien Clement, Mmes Christine Doerner,
Marie-Josée Frank (par M. Patrick Santer),
Marie-Thérèse Gantenbein-Koullen (par M.
Laurent Mosar), MM. Marcel Glesener, Nor-
bert Haupert, Mme Françoise Hetto-
Gaasch, MM. Ali Kaes, Paul-Henri Meyers,
Laurent Mosar, Marcel Oberweis, Gilles
Roth, Patrick Santer, Marcel Sauber (par
Mme Sylvie Andrich-Duval), Jean-Paul

Schaaf, Marco Schank, Marc Spautz, Mme
Martine Stein-Mergen (par M. Marc Spautz),
MM. Fred Sunnen, Lucien Thiel, Lucien Wei-
ler et Michel Wolter;

MM. Marc Angel, Alex Bodry, John Casteg-
naro (par Mme Claudia Dall’Agnol), Mme
Claudia Dall’Agnol, M. Fernand Diederich,
Mme Lydie Err (par M. Alex Bodry), MM.
Ben Fayot, Jean-Pierre Klein, Mme Lydia
Mutsch, MM. Roger Negri, Jos Scheuer, Ro-
main Schneider, Roland Schreiner et Mme
Vera Spautz (par M. Roland Schreiner);

MM. Eugène Berger, Xavier Bettel (par Mme
Colette Flesch), Mme Anne Brasseur, M.
Fernand Etgen, Mme Colette Flesch, MM.
Charles Goerens, Paul Helminger (par Mme
Anne Brasseur), Alexandre Krieps (par M.
Eugène Berger), Claude Meisch (par M.
Carlo Wagner) et Carlo Wagner;

MM. Claude Adam, François Bausch, Félix
Braz, Camille Gira, Jean Huss, Henri Kox et
Mme Viviane Loschetter;

MM. Gast Gibéryen, Jacques-Yves
Henckes, Jean-Pierre Koepp (par M. Gast
Gibéryen) et Robert Mehlen;

M. Aly Jaerling.

Gëtt d’Chamber d’Dispens vum zweete Vote
constitutionnel?

(Assentiment)

Dann ass et esou décidéiert.

Mir kommen dann zur Ofstëmmung iwwert
de Projet de loi 5735; den Text steet am Do-
cument parlementaire 57352.

Vote sur l’ensemble du projet de loi et
dispense du second vote constitutionnel

De Projet de loi 5735 ass ugeholl mat 60 Jo-
Stëmmen.

Ont voté oui: Mmes Sylvie Andrich-Duval,
Nancy Arendt (par M. Marcel Oberweis), M.
Lucien Clement, Mmes Christine Doerner,
Marie-Josée Frank (par M. Patrick Santer),
Marie-Thérèse Gantenbein-Koullen (par M.
Laurent Mosar), MM. Marcel Glesener, Nor-
bert Haupert, Mme Françoise Hetto-
Gaasch, MM. Ali Kaes, Paul-Henri Meyers,
Laurent Mosar, Marcel Oberweis, Gilles
Roth, Patrick Santer, Marcel Sauber (par
Mme Sylvie Andrich-Duval), Jean-Paul
Schaaf, Marco Schank, Marc Spautz, Mme
Martine Stein-Mergen (par M. Marc Spautz),
MM. Fred Sunnen, Lucien Thiel, Lucien Wei-
ler et Michel Wolter;

MM. Marc Angel, Alex Bodry, John Casteg-
naro (par Mme Claudia Dall’Agnol), Mme
Claudia Dall’Agnol, M. Fernand Diederich,
Mme Lydie Err (par M. Roland Schreiner),
MM. Ben Fayot, Jean-Pierre Klein, Mme Ly-
dia Mutsch, MM. Roger Negri, Jos Scheuer,
Romain Schneider, Roland Schreiner et
Mme Vera Spautz (par M. Romain Schnei-
der);

MM. Eugène Berger, Xavier Bettel (par M.
Carlo Wagner), Mme Anne Brasseur, M. Fer-
nand Etgen, Mme Colette Flesch, MM.
Charles Goerens, Paul Helminger (par M.
Fernand Etgen), Alexandre Krieps (par M.
Charles Goerens), Claude Meisch (par M.
Eugène Berger) et Carlo Wagner;

MM. Claude Adam, François Bausch, Félix
Braz, Camille Gira, Jean Huss, Henri Kox et
Mme Viviane Loschetter;

MM. Gast Gibéryen, Jacques-Yves
Henckes, Jean-Pierre Koepp (par M. Gast
Gibéryen) et Robert Mehlen;

M. Aly Jaerling.

Gëtt d’Chamber d’Dispens vum zweete Vote
constitutionnel?

(Assentiment)

Et ass esou décidéiert.

Mir kommen dann zur Diskussioun vum Pro-
jet de loi 5826 iwwert de SIDOR. D’Riedezäit
ass nom Modell 1 festgeluecht. Et hu sech
ageschriwwe bis elo: den Här Oberweis,
den Här Berger, den Här Gira an den Här
Gibéryen. D’Wuert huet de Rapporteur vum
Projet de loi, den honorabelen Här Roger
Negri.

5. 5826 - Projet de loi autori-
sant le Gouvernement à parti-
ciper au financement des tra-
vaux de renouvellement des
infrastructures d’élimination
des déchets ménagers et as-
similés du SIDOR

Rapport de la Commission de l’Environ-
nement

❱❱❱ M. Roger Negri (LSAP), rapporteur.-
Merci, Här President. Här President, Dir
Dammen an Dir Hären, de SIDOR zu Leide-

leng ass déi eenzeg Müllverbrennungsan-
lag, déi mir hei am Land hunn.

De SIDOR, de Syndicat Intercommunal pour
la Destruction des ORdures, verbrennt den
Haushaltsmüll vun de 36 Gemengen aus de
Kantone Lëtzebuerg, Esch a Capellen, fir
ronn 300.000 Awunner. Dat sinn zwee Drët-
tel vun der Gesamtawunnerzuel an eisem
Land.

De SIDOR gouf 1971 gegrënnt an ass 1976
a Betrib gaangen. D’Müllverbrennungsan-
lag fonctionnéiert de Moment mat dräi Ie-
wen, bei enger Temperatur vun 850 Grad
Celsius. Pro Stonn kënnen 8 Tonne Müll ver-
brannt ginn. D’Gesamtcapacitéit läit bei
147.000 Tonne Müll pro Joer.

De SIDOR huet sengerzäit en Exploita-
tiounskontrakt mat der Firma SOLUCOM of-
geschloss, deen elo 2008 ausleeft.

D’Müllverbrennungsinfrastrukture sinn am
Schnëtt méi wéi 30 Joer a Betrib. Fir weider
produktiv ze bleiwen an d’Betribs- a virun al-
lem d’Versuergungssécherheet ze garan-
téieren, déi enorm wichteg ass, mussen
d’Verbrennungsinfrastrukturen an deenen
nächste Joren integral erneiert ginn.

De SIDOR huet och schonn iwwert de Wee
vun enger öffentlecher europäescher Aus-
schreiwung engem neie Gestionnaire, der
Firma SOTEC vu Saarbrécken, d’Exploita-
tioun fir déi nächst 20 Joer iwwerdroen,
woubäi déi 52 Leit vun der SOLUCOM, déi
beim SIDOR schaffen, integral vun der
SOTEC iwwerholl ginn; an dëst opgrond
vum Gesetz vum 19. Dezember 2003 iwwert
de Maintien des droits des travailleurs en
cas de transfert d’entreprises.

D’Gesamtkäschte vun der Erneierung vun
de Müllverbrennungsinfrastrukture belafe
sech op ronn 100 Milliounen Euro, fir genau
ze sinn 99.745.250 Euro. D’Käschte gi vum
SIDOR-Gemengesyndikat gedroen. De Stat
bedeelegt sech um Projet mat 25% iwwert
de Fonds de la protection pour l’environne-
ment. Dat mécht fir de Stat en chiffres ronn
25 Milliounen Euro oder genau 24.936.310
Euro aus.

Well dëse Chiffer vu 25 Milliounen Euro nom
Gesetz vum 8. Juni 1999 no Artikel 80 de
Seuil vu 7,5 Milliounen dépasséiert, déi
d’Regierung investéiere kann ouni den Ac-
cord vun der Chamber, brauche mer e Ge-
setz, wat mer haut de Mëtten hei wëlle stëm-
men.

Här President, éier ech op den Detail vun
der neier Müllverbrennungsanlag zu Leide-
leng ze schwätze kommen, wëll ech fir
d’éischt op déi allgemeng Hausmülloffallsi-
tuatioun hei zu Lëtzebuerg agoen.

D’Gestioun vum Hausmüll ass am Gesetz
vum 17. Juni 1994 geregelt. D’Haaptobjekti-
ver dofir sinn:

1) d’Preventioun an d’Reduktioun vum Müll,

2) d’Valoriséierung vum Müll duerch Recy-
cling an

3) d’Eliminatioun vun deem Müll, deen net
méi ka valoriséiert ginn.

Dëse leschten drëtte Punkt vun der Elimina-
tioun vun dem Reschtmüll geschitt hei zu
Lëtzebuerg an dräi interkommunale Syndi-
kater: éischtens dem SIDOR, ëm deen et
hei haut geet; zweetens dem SIDEC, en in-
terkommunale Syndikat vu 55 Gemengen
aus der Regioun Dikrech, Ettelbréck a Col-
mar-Bierg, mat der Décharge um Friedhaff
bei Dikrech, an drëttens dem SIGRE, en in-
terkommunale Syndikat vu 25 Gemengen
aus der Regioun vu Gréiwemaacher, Réi-
mech an Iechternach mat der Décharge am
Muertendall zwësche Betzdorf a Gréiwe-
maacher.

De SIDEC fonctionnéiert mat enger mecha-
nescher Virbehandlung a seng maximal Ex-
ploitatioun ka bis zum Joer 2020 goen. Hei
gëtt zesumme mam Ëmweltminister no ane-
ren Eliminatiounsméiglechkeete gesicht. De
SIGRE huet nach eng Exploitatiounszäit fir
déi aktuell Extentiounsphasen 1 an 2 bis
zum Joer 2010. Am Ganze bestinn awer do
Stockagecapacitéite bis zum Joer 2060. Er-
virsträiche wëll ech déi gutt Zesummenaar-
becht ënnert deenen dräi Syndikater, déi
sech géigesäiteg hëllefe bei Enkpäss.

Här President, de Fonctionnement vum SI-
DOR baséiert um Gesetz vum 23. Februar
2001 a begräift wéi scho gesot 36 Gemen-
gen aus de Kantone Lëtzebuerg, Esch a
Capellen.

D’Vokatioun, fir den Hausmüll net nëmmen
ze verbrennen, mä sech och am Recyclage
ze engagéieren, weist sech um gudde
Fonctionnement vun zwee Gemengesyndi-
kater, éischtens dem Minettkompost, deem
22 vun deene 36 Gemenge vum SIDOR
ugehéieren, an zweetens dem SICA aus
dem Westen, deem aacht vun de SIDOR-
Gemengen ugehéieren.

Déi nei Müllverbrennungsanlag vum SIDOR
fonctionnéiert nach just mat engem grous-
sen Uewen a grad wéi déi aktuell Anlag mat
850 Grad Celsius. D’Verbrennungscapaci-
téit läit bei 20 Tonne pro Stonn a bei 150.000
Tonne pro Joer. D’Gasen, déi entstinn, ginn
duerch Katalysatore gefiltert, fir Dioxin a
Schwéiermetaller net an d’Luucht ze blosen.
Hei ginn déi neisten Technologien agesat,
déi deene méi strengen Norme vun der Pro-
tektioun vum Buedem, dem Waasser an der
Loft vun haut och entspriechen.

D’Chaudière, fir d’Verbrennungsanlag ze
bedreiwe vum SIDOR, dégagéiert nach eng
Hëtzt vu 400 Grad Celsius a Form vun
Damp mat engem Drock vu 40 Bar. Dat ass
ganz héich. Dëst erlaabt et, eng Cogénéra-
tiounsanlag ze bedreiwen, an hei eraus
erkläert sech och haaptsächlech, firwat de
Projet vum Fonds pour la protection de l’en-
vironnement ënnerstëtzt gëtt.

D’Cogénératiounsanlag erlaabt et en-
gersäits, Stroum ze produzéieren an en an
d’öffentlecht Stroumnetz anzespeisen, mat
enger Capacitéit vu 16,5 Megawatt. Dëst
entsprécht enger Stroumversuergung vu
ronn 10.500 Haushalter.

Hei wëll ech erwähnen, dass och elo scho
Stroum an d’Netz agespeist gëtt mat enger
Capacitéit vun 11 Megawatt fir eng Equiva-
lenz vu 7.000 Haushalter. Déi aktuell 11 Me-
gawatt entspriechen engem Prozent vun ei-
ser nationaler Stroumconsommatioun. An
déi 16,5 Megawatt vun där neier Anlag ent-
spriechen 1,5% vun der nationaler Stroum-
consommatioun, wat schonn impression-
nant ass.

Wat de Projet awer vum Ëmweltaspekt
zousätzlech interessant mécht, ass, dass
d’Cogénératiounsanlag sënngeméiss och
Hëtzt auskoppelt mat enger Capacitéit vun
18 Megawatt. Dës Hëtzt soll Gebailechkee-
ten hëtzen an der Zone d’activité vun der
Cloche d’or a Gaasperech. Heifir soll eng
siwe Kilometer laang Leitung vu Leideleng
op d’Cloche d’or verluecht ginn. Do soll vun
der Stad Lëtzebuerg eng Zentralheizung
gebaut ginn, déi d’Hëtzt iwwert de Wee vun
engem Réseau urbain de chauffage a ver-
schidden Deeler vun dëser Zone d’activité
transportéiert.

Et ass estiméiert ginn, dass Bürosraimlech-
keeten, dat hänkt awer och vill vun der
Konstellatioun of, fir eng méi wéi 10.000 Leit
op dësem Wee kënne gehëtzt ginn. Dës
Käschte gi vun der Stad Lëtzebuerg ge-
droen.

Här President, erwähne wëll ech och, dass
d’Schlaken, déi bei der Müllverbrennung op
der SIDOR entstinn, déi 25% vum Gewiicht
an 10% vum Volume vum verbrannte Müll
duerstellen, no Däitschland bei Krefeld
transportéiert ginn an eng speziell Entei-
sungsanlag, wou de Rescht vum Metall ré-
cupéréiert a recycléiert gëtt. Déi entstehend
Äsche bei der Verbrennung, déi 3% vum
Gewiicht vum verbrannte Müll duerstellen,
ginn an Däitschland an ënnerierdesche
Salzmine gelagert, wou se geschützt sinn,
well hei keng Fiichtegkeet besteet a se sech
domat net zersetzen.

Här President, de Projet de loi ass den 2. Ja-
nuar 2008 déposéiert ginn. D’Kommodo-In-
kommodo-Prozedur ass um Lafen a wäert
Enn 2008 ofgeschloss ginn. Déi nei Müllver-
brennungsanlag vum SIDOR zu Leideleng
wäert am Prinzip Enn 2010, Ufank 2011 a
Betrib goen. Déi nei Müllverbrennungsanlag
vum SIDOR kascht wéi gesot 100 Milliounen
Euro a gëtt aus deene virdrun erkläerten
ëmweltspezifeschen Aspekter mat 25%
vum Fonds pour la protection de l’environ-
nement nom Gesetz vum 31. Mee 1999 a
mat 25 Milliounen Euro vum Stat subsi-
diéiert.

Domadder bieden ech Iech, dësem Projet
de loi zouzestëmmen, ginn den Accord vu
menger Fraktioun a soen Iech Merci fir
d’Nolauschteren.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Negri.
Den éischte Riedner ass den Här Oberweis.
Här Oberweis, Dir hutt d’Wuert.

(Interruptions)

Discussion générale

❱❱❱ M. Marcel Oberweis (CSV).- Här
President, Dir Dammen an Dir Hären, d’1.-
Mee-Féiwer fänkt un. Ech kréie scho gesot,
ech soll virumaachen an net vill schwätzen.
Ech gi mer dann all Méi.
(Hilarité)
Dir Dammen an Dir Hären, Här Minister, er-
laabt mer am Ufank wéi ëmmer dem Roger
Negri, no deem ech oft hei muss schwätze
goen, well de Roger ass viru mir am Ëmwelt-
beräich, Merci ze soe fir dee Rapport, deen
hie gemaach huet, mëndlecher a schrëftle-
cher Aart. 449922 www.chd. lu
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Et ass gesot ginn hei, d’Verbrennungsanlag
vu Leideleng, déi eenzeg am Land, soll er-
sat ginn, well se al ass a well och de Vertrag
vun der SOLUCOM zu Enn soll kommen. In-
teressant ass awer Folgendes: An dem
Beräich vum Syndikat SIDOR an der Mi-
nettsgéigend an och a Capellen a Lëtze-
buerg wunnen 300.000 Mënschen. Dat si
70% vun allen Awunner, an déi produzéiere
ronn 66% vum gesamten Haushaltsoffall hei
am Land.
Amplaz vun dräi Anlagen, dat ass interes-
sant a sech an der Technik, gi keng dräi nei
Anlage gebaut, mä eng eenzeg. Et ass in-
teressant, well domat muss ech dovun aus-
goen, dass déi Firma wéinst Redundanziw-
werleeungen eng ganz seriö an ökologesch
Anlag wëllt bauen. Well, wa se nëmmen eng
wëllt maachen, da muss se dovunner aus-
goen, dass hir Anlag mat 20 Tonne pro
Stonn eng ganz fiabel ass. Mä si huet awer
virgebaut. An duerfir hu mer nach déi zwee
aner Syndikater, de SIGRE an de SIDEC, déi
mat Hëllefsprogrammer ëmmer bereet sinn,
wann eppes géif schifgoe beim SIDOR,
dann zäitweileg Müll opzehuelen a bei sech
ofzelageren.

(Interruption)
Jo, dat maacht Dir heiansdo, an dat ass
sympathesch. Mir hëllefen Iech awer och.
Ech denken do un d’Thomasschlake viru
ville Joren.
D’SOTEC huet och zougesot, dass si even-
tuell den Haushaltsmüll an hir Verbren-
nungsanlagen am Ausland, an der Grouss-
regioun, géif ausféieren an dann do elimi-
néieren.
E puer Wuert awer nach zu den Tabellen,
déi mer virgestallt kritt haten. Do ass opge-
fall, dass beim SIDOR iwwer zéng Joer eng
Moyenne vun 125.000 Tonne pro Joer ver-
brannt gi sinn.
Et ass hei gesot ginn, an ech répétéieren et
ganz gären nach eng Kéier. Eis Offallpolitik
gëtt gedroe vun e puer Kärpunkten: der Ver-
meidung, dem Recycling, der Weiderver-
aarbechtung an zum Schluss der Verbren-
nung. 
An dat gesäit ee scho ganz gutt dobaussen
um Terrain. Wann ee méi al ass wéi déi jonk
Mënschen heibannen, weess een, wéi vill
Müllkippe fréier hei am Land waren an,
wann een haut duerch d’Land geet, wéi vill
Recyclinghäff dorëmmer sinn, wou d’Leit
sech d’Klensch an de Grapp ginn, fir hire
Müll ofzeliwweren, dee se virdrun doheem
triéiert hunn.
Dat beweist, wéi déif d’Ëmweltpolitik an
d’Offallverwäertung schonn an de Käpp vun
de Mënsche verwuerzelt sinn, an et kann
een déi Leit nëmmen ënnerstëtzen, déi an
d’Schoule ginn a mat jonke Leit dee Prozess
virundreiwen. 
Well déi Jonk, déi haut an der Schoul sët-
zen, dat sinn déi Leit, déi muer d’Décisiou-
nen huelen an de Betriber an an den Haus-
halten, an duerfir kann een de Minister nëm-
men ënnerstëtzen a sengen Iwwerleeungen
a Beméiungen, den Ëmwelt- an Offallge-
danke wäit an d’Schoulen ze droen.
Nach e puer Wuert zu den Analysen. Wann
een d’Tabell kuckt, dann huet een awer
esou e mulmegt Gefill. An den dräi Syndika-
ter SIGRE, SIDEC a SIDOR sinn zesummen
am leschte Joer 199.000 Tonnen ugefall.
D’Quantitéit ass also vum Joer 1997 bis
2006 ëm 7.000 Tonne an d’Luucht gaangen,
obschonn am Land vill méi Leit bäikomm
sinn. Dat heescht ganz einfach, wat ech
schonns gesot hunn: D’Leit maache vill méi
Tri. 7.000 Tonnen an Zäit vun dach bal néng
Joer.
Mä interessant ass awer Folgendes: Den
Duerchschnëttsoffall ass vu 461 kg am Joer
1997 op 434 kg am leschte Joer gefall. Dat
ass net vill. Dat bedeit also, dass nach ganz
vill Aarbecht um Terrain ze maachen ass, fir
och déi Leit ze sensibiliséieren, déi doheem
nach ëmmer alles an hir Poubelle werfen.
Dat gesi mer jo, wa mer duerch d’Stroosse
ginn, wéi d’Poubellen deelweis iwwerlafe
vum Dreck, an da freet ee sech oft: Wär do
net nach munches erauszehuelen?
Aus den Analysen iwwert den Offall kann
een erausliesen, dass den Undeel vu Pa-
beier a Kartong an de Joren 1992 bis 2005
vu 47 kg op 64 kg eropgaangen ass. Wat
mech am meeschten erschreckt huet, dat
ass den Undeel u Plastik: vun 19 kg op 44
kg an där Zäit. Dat schéngt mir e bësse ko-
mesch ze sinn, wëll ech dach soen, Plastik
ass Äerduelech. A mat engem Äerduelech-
präis vun 117, 118 Dollar de Barrel...

❱❱❱ Une voix.- 120 Dollar de Barrel.

❱❱❱ M. Marcel Oberweis (CSV).- ...120
Dollar - Merci fir den Awand -, da muss een
dovunner ausgoen, dass et sech lount ëm-
mer méi Plastik aus der Mülltonn erausze-
huelen an anere Weeër zouzeféieren, voire
e Recycling ze maachen.

Et géif duerfir a mengen Ae Sënn maachen
- et ass elo ewell ze spéit - nozedenken an
am SIDOR eng Recyclinganlag fir de Plastik
anzebauen. Dat kann een am Ausland ge-
sinn, an et ass eigentlech ni ze spéit, fir dat
ze maachen. Well mir sollen net vergiessen,
dass beim PVC den C fir Chlor steet. Chlor
ass eng Verbindung, déi douewen an der
Atmosphär hiert Onwiesen dreift am Kader
vum Treibhauseffekt. Och wa mir Filteren
abauen, e Quäntche geet ëmmer der-
duerch, well 100%eg Filteranlage kréie mer
jo ni.

Vläicht wier et och sënnvoll nozedenken, ob
een dann déi ugesammelt Plastikmengen
net eventuell als Ersatzstoff vun der Braun-
kohle kënnt huelen zu Rëmeleng an der In-
termoselle-Verbrennungsanlag. Do gëtt mat
2.000 Grad Celsius verbrannt, also schad-
stofffräi. An deem Zesummenhang wär et
vläicht och derwäert nozedenken, ob een
de Klärschlamm, deen am Land ufält, sollt
dréchnen an och an der Intermoselle ver-
brennen, well do gi mat 2.000 Grad Celsius
d’Schwéiermetaller agebonnen am Klinker.

Ech kommen zum Schluss. Et ass wichteg
ze ënnersträichen, dass, och wa mir noge-
schalt Filteranlagen hunn, déi de Schwiefel-
dioxid, Stickoxiden, Dioxiden a Furanen
erausfilteren, awer nach, wéi ech schonns
gesot hunn, en Deel dovunner an d’Ëmwelt
kënnt. Ech sinn och ganz frou, dass emol
opgehéiert gëtt mat der Ausso, dass d’Tem-
peratur op der SIDOR ze niddreg wier. 

Ech hunn nogesicht beim Karlsruher Fuer-
schungszenter, an déi Wëssenschaftler
soen, dass 600 Grad Celsius duerginn, fir
dass Furanen an Dioxinen eliminéiert kënne
ginn. Derniewent ginn och d’Schwéierme-
taller wéi Kadmium, Bläi a Quecksëlwer an
de Filteren ausgescheed.

Ee Wuert nach just zu der Energiebilanz. Mir
hu festgestallt, dass aus enger Tonn Haus-
haltsoffall ronn 400 Kilowattstonnen elek-
tresch Energie gewonne kënne ginn.
D’lescht Joer waren dat 50 Millioune Kilo-
wattstonnen. Dovu sinn der 38 an de Ré-
seau vun der Cegedel agespeist ginn. Dat
waren 1,4% vum Verbrauch vun elektre-
scher Energie an deem Réseau d’lescht
Joer, awer 14% vun den erneierbaren Ener-
gien hei am Land, wann een dat däerf
derbäirechnen. Bréissel erlaabt jo nach ëm-
mer, dass een Offall niewent d’Waasser,
Wand a Sonn däerf stellen.

Ee positiivt an domat och en ökologescht
Element ass an deem Dossier hei d’Auskop-
pele vun der Wäermt aus dem Verbren-
nungsprozess, well domat jo den Notzungs-
grad vun der verbrannter Meng verbessert
gëtt. Dëse Réseau gëtt opgebaut mat der
Stad Lëtzebuerg an d’Wäermt soll op
d’Cloche d’or bruecht ginn. Et ass a sech
gutt, well domat kréie mer schonn en
zweete flotte Réseau, niewent der Twinerg
am Minett, wou d’Wäermt vun der Twinerg
de Frichen zu Belval zougeféiert soll ginn.

Dat sinn Iwwerleeungen - a mir ginn net
midd et hei ze soen -, d’nohalteg Entwéck-
lung fänkt bei ons un, a wann een de Kyoto-
Protokoll genau wëllt huelen, da muss all
Tonn CO2, déi mer anerwäerts aspuere kën-
nen, erausgehuewe ginn. Well wa mer esou
kënnen d’Wäermt op d’Cloche d’or brén-
gen, da gëtt do manner Äerdgas a Mazout
verbrannt.

E leschte Punkt a menger Interventioun, Här
Minister, dat sinn d’Iwwerleeunge vun de
Syndikater fir d’Zukunft. Ech konnt als Beo-
bachter an der Chamberskommissioun vun
der Territorialreform materliewen, dass do
iwwert d’Gestioun vun den Déchete ge-
schwat gëtt. Zurzäit hu mer jo d’Déchargë
vum SIGRE am Osten. Do gëtt gesot, dass
d’Exploitatioun bis 2010 garantéiert ass an
et dierft, wann een de Volume kuckt, nach
bis 2060 weidergefuer ginn. Dat ass net
glécklech, well do gëtt nëmmen Offall ofge-
lagert an de Methangas kann eventuell ge-
notzt ginn. Derniewent hu mer de SIDEC,
wou gesot gëtt, dass do ka bis 2010 voire
2020 ofgelagert ginn. Da wär do d’Capaci-
téit ausgenotzt.

Vläicht sollte mer déi kommend Joren ze-
summen Iwwerleeungen ustellen, wéi mer
eng Offallvermeidungs- a Recyclingcam-
pagne mat onse Matbierger fir eng nohalteg
Offallwirtschaft aleede kéinten. Domadder
kéinten ons Matbierger dat, wat se bei
ILReS-Ëmfroe soen, dass si zu 90% fir
d’Erhale vun der Ëmwelt sinn, a boer Mënz
ëmsetzen.

Vläicht kann een dann och, wann déi Anlag
zu Leideleng gebaut ass, spéiderhin de
Reschtmüll, wann dee gutt triéiert ginn ass,
vum Norden a vum Osten an d’Anlag vu Lei-
deleng bréngen. Domat hätte mer dann eng
gemeinsam, eng eenzeg Verbrennungsan-
lag fir eist klengt Land. Dat ass Zukunftsmu-
sek, Här Minister, mä mir invitéieren Iech,
mat deene kompetente Leit an den nächste
Joren doriwwer ze schwätzen.

De Käschtepunkt vum Projet ass hei
schonns genannt ginn.

Ech bréngen dann, well der CSV den Ëm-
weltschutz an d’nohalteg Entwécklung
wichteg sinn, den Accord vu menger Frak-
tioun zu dësem Projet.

Ech soen Iech Merci fir d’Nolauschteren.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Ober-
weis. D’Wuert huet elo den Här Berger.

❱❱❱ M. Eugène Berger (DP).- Merci, Här
President. Ech wëll och dem Rapporteur
Merci soe fir säin ausféierleche schrëftle-
chen a mëndleche Bericht. Et wäert och
haut net déi leschte Kéier sinn, well hie
wäert jo och nach herno beim e-go-Projet
eng Kéier Rapporteur sinn.

Léif Kolleeginnen a Kolleegen, laang Zäit
goufen, vläicht net zu Onrecht, wichteg Be-
denke vun de Géigner vu Müllverbren-
nungsanlagen ugefouert. Dat war ënner
anerem d’Loftverschmotzung, d’Energiebi-
lanz, d’Schlakenentsuergung. Och hei zu
Lëtzebuerg hu mer nach déi Diskussiounen
an Erënnerung, déi jo bis an d’90er Jore ge-
fouert gi sinn.

An deenen zitéierte Beräicher sinn awer an
der Vergaangenheet grouss technesch
Fortschrëtter gemaach ginn, d’Filteranlage
si verbessert an optimiséiert ginn, d’Ener-
gieréckgewënnung ass héich effizient wei-
derentwéckelt ginn an och d’Verbrennung u
sech ass optimiséiert ginn, esou datt man-
ner Réckstänn bleiwen. Duerfir ass also
haut d’Müllverbrennung praktesch den Op-
timum am Beräich vun der Entsuergung
vum Hausoffall ginn.

Am Vergläich zur Mülldeponie kann een och
ervirsträichen, datt ënner anerem d’Gefor vu
Buedem- a Waasserverschmotzung, an
awer och zum Deel Loftverschmotzung,
praktesch net méi gi sinn. Ausserdeem ass
et an dicht besidelte Gebidder ëmmer méi
schwéier fir noutwendeg Deponieflächen ze
fannen. An der Schwäiz, zum Beispill, ass
een dozou iwwergaangen, fir den Hausmüll
ausschliesslech an Anlagen ze verbrennen.
Och hei zu Lëtzebuerg ass also elo d’Müll-
verbrennung am SIDOR zu engem Haapt-
standbee gi vun der Offallpolitik am Beräich
vum Hausoffall. Dëst niewent den Deponië
vu SIGRE a SIDEC.

Optimal wier et jo natierlech, wann ee kéint
an déi Situatioun kommen, datt een hei am
Land esou vill géif recycléieren, datt ee guer
keng Verbrennung, guer keng Oflagerung
bräicht, mä mir wëssen awer, datt dat leider
wäert eng Utopie bleiwen.

Et muss een awer ervirsträichen, datt d’Ton-
nagen am Hausmüll hei zu Lëtzebuerg stag-
néieren. D’Chifferen, déi de Rapporteur ge-
nannt huet respektiv déi am schrëftleche
Rapport ugefouert ginn, weise jo och op,
datt hei zu Lëtzebuerg de Bierger gutt sen-
sibiliséiert a gezillt ass an datt hie vill Effortë
mécht, déi och vun de Gemengen an de
Gemengesyndikater ënnerstëtzt ginn.

Mir brauchen awer weiderhi Verbrennungs-
anlagen. D’Anlag vum SIDOR ass um Enn
vum Zyklus ukomm a muss komplett er-
neiert ginn, woufir mer jo dann hei dee Fi-
nanzementsprojet an der Chamber disku-
téieren. Ouni elo an all déi technesch Detai-
ler anzegoen, déi de Rapporteur ganz gutt
beschriwwen huet, kann ee feststellen a be-
gréissen, datt et eng Installatioun ass, déi
wierklech um allerleschte Stand vun der
Technik ass.

En anere Punkt, deen ervirzehiewen ass,
ass dat Konzept, fir d’Hëtzt an d’Ofwäermt
bei der Anlag optimal ze notzen, méi spe-
ziell och déi Initiativ vun der Stad Lëtze-
buerg, fir d’Wäermt bis op d’Cloche d’or a
Gaasperech ze transportéieren an do d’Ge-
baier domat ze versuergen. Dat ass letzt-
endlech och am Sënn vun den Effortë fir de
Klimaschutz. Hei huet d’Haaptstad wierk-
lech voll hir Verantwortung iwwerholl.

Ier ech ofschléissen, wéilt ech nach eng,
zwou méi spezifesch Remarquë maachen.

Déi éischt Remarque betrëfft d’Personal vun
der Anlag. Et ass eng Ausschreiwung, fir en
neie Bedreiwer ze bestëmmen, gemaach
ginn. De SIDOR huet do en neie Choix ge-
maach. Et ass an deem Kontext meng
Suerg, datt d’Personal - ronn 50 Leit, déi de
Moment op der Anlag schaffen - och vun
deem neien Exploitant iwwerholl ginn, well
ech hätt awer e bëssen e schlecht Gefill,
wann ech duerch mäi Vote géif derzou bäi-
droen, datt deen een oder anere géif an eng
prekär Situatioun kommen.

Eng weider Remarque betrëfft den Accès
zur Anlag. Mir kenne jo alleguer de Site am
Leidelenger Bësch, dee sécher verkéiers-
technesch net optimal ass. Vill Camione
mussen duerfir duerch Leideleng fueren,
wat sécherlech net zur Liewensqualitéit an

der Gemeng bäidréit. Et ass och scho méi
wéi eng Kéier driwwer geschwat ginn, fir
méi en direkten Zougang vun der Escher
Autobunn op dee Site ze maachen. Et wier
also gutt, wann deen Dossier erëm géif op
de Leescht geholl ginn, fir do eng convena-
bel Solutioun am Intérêt vun de Leidelenger
Leit ze fannen.

Eng lescht Fro ass déi am Beräich vun der
erneierbarer Energie respektiv vum
Urechne vun der erneierbarer Energie. Et
war esou, datt an der Vergaangenheet emol
déi Energie, déi produzéiert ginn ass am
SIDOR, eis ugerechent ginn ass an der na-
tionaler Bilanz, wat d’Produktioun respektiv
d’Consommatioun vun erneierbarer Energie
betrëfft. Wann een awer elo kuckt, wat esou
eng Anlag duerstellt, da kéint ech mer vir-
stellen, datt dat net méi de Fall ass. Duerfir
d’Fro, ob dat dann och nach an Zukunft
esou vun der Europäescher Kommissioun
oder den europäeschen Instanze gesi gëtt
oder ob dat net méi dozou gehéiert.

Dat gesot, kann ech awer voll a ganz den
Accord vu menger Fraktioun zu dësem Pro-
jet abréngen.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Berger.
Den nächste Riedner ass den honorabelen
Här Camille Gira.

❱❱❱ M. Camille Gira (DÉI GRÉNG).- Här
President, Dir Dammen an Dir Hären, och vu
mir aus e Merci un de Rapporteur fir säin ex-
trem ausféierleche schrëftlechen an awer
och gudde mëndleche Rapport; wat et mir
och erlaabt mech kuerzzefaassen.
Jo, och déi Gréng wäerten dëse Projet
stëmmen. Dat mag eng Rei Leit wonneren,
déi sech nach un déi vehement Oppositioun
vun der Grénger Partei géint d’Müllverbren-
nung am Allgemengen an och d’Fonction-
néiere vun der SIDORs-Anlag, am Speziel-
len an de Grënnungsjore vun der GAP a
GLEI, erënneren.
Wa mir also fir dëse Projet sinn, dann huet
dat näischt mat engem Meenungswiessel
vun eiser Partei ze dinn. Et huet och näischt
domat ze dinn, dass an Tëschenzäit deen
een oder anere Member vum Büro vum
SIDOR eng gréng Parteikaart huet. Mä dat
huet domat ze dinn, Här President, dass
Müllentsuergung am 21. Jorhonnert net méi
vill ze dinn huet mat deem, wat nach an de
70er an den 80er Jore vum leschte Jorhon-
nert drënner verstane ginn ass. Et huet och
domat ze dinn - a mäi Virriedner huet dat
scho gesot -, dass d’Müllverbrennung haut
nëmme méi wéineg gemeinsam huet mat
deem vu virun 20 Joer.
Schlussendlech huet et och domat ze dinn,
dass d’Problematik am Offallberäich insge-
samt eng aner ass. Virun 30 Joer huet am
Kontext „Müllentsuergung“ nach kee
Mënsch vum CO2 a vun allgemengen Ener-
giebilanze geschwat. Dat war keen Thema.
Mir haten zwee Themen. Dat eent war de
Mangel u Plaz, fir Deponien ze fannen, an
dat anert war effektiv d’Belaaschtung vun
der Atmosphär mat schwierege Gasen.
Déi Problemer do besti sécherlech och
nach a sollen a mussen och nach ëmmer
bei der Müllentsuergung gekuckt ginn, mä
et ass awer wierklech e ganz wichtege
Kritär derbäikomm. Dat ass dee vun der all-
gemenger Energiebilanz. Wann een haut
zum Beispill eng Entsuergung am orga-
nesche Beräich ugeet, da muss ee sécher-
lech aner Iwwerleeunge mat afléisse loos-
sen. Da muss ee sech d’Fro stellen zum Bei-
spill, ob eng ganz normal Kompostéierung
haut nach zäitgeméiss ass, wann ee weess,
dass ee soll probéieren aus alle Ressour-
cen, déi mer eng Kéier an de Circuit
bruecht hunn, wa méiglech erëm esou vill
wéi méiglech Energie zréckzewannen.
Do ass also schrecklech vill geschitt an
deene leschten 20, 25 Joer. Effektiv, wann
een nach zréckdenkt, déi Zäit hu mer ein-
fach alles an eng gro Dreckskëscht gehäit:
organesch Offäll, Pabeier, Glas, jo souguer
Batterien, elektronesch Apparater an esou
weider. Dann ass dat alles op Leideleng ge-
fouert ginn, oder op de Friedhaff, oder an
de Muertendall. Dann ass dat entweder an
e grousst Lach getippt ginn oder an e
groussen Uewe gehäit ginn, deen da
gedämpt huet.
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Deen Uewen hat dann déi Zäit och nëmmen
e Minimum vu Filteren. Et ass wuel e bëssen
Elektresch mat deem Uewe produzéiert
ginn, mä dat war et dann. Dat war u sech
eng enorm Ressourcëverschwendung an et
si wierklech ganz problematesch Gasen
uewen erauskomm, wéi Dioxinen a Furanen.
Ech mengen, dass et schonn awer och grad
de Match ass, deen eng Gréng Partei an
hire Grënnerjoren zesumme mat aneren Or-
ganisatioune wéi Greenpeace an dem Mou-
vement écologique gefouert huet, dass re-
lativ séier zu Leideleng déi bescht Techno-
logie agesat ginn ass an dass déi Verbren-
nungsanlag, obwuel se net prinzipiell eng
nei Technologie kritt huet, awer trotzdeem
déi Filtere kritt huet, fir dass - wann ech gutt
informéiert sinn - se haut zu deenen Anla-
gen an Europa gehéiert, déi mat am
mannste geféierlech Gasen ausginn.

Wann een d’Müllentsuergung oder d’Müll-
politik haut kuckt, dann huet dat relativ wéi-
neg mat deem ze dinn. Mir wëssen alleguer,
dass haut eng Villfalt vun Trien a Recyclagë
virun der Endentsuergung ass; mir hu beim
Glas - kann ee bal soen - 95% vun deem,
wat recycléiert gëtt. Do, wou blo Drecks-
këschte stinn, kënnt een och beim Pabeier
a beim Kartong extrem héich. Et gëtt
Biomüll gesammelt, Gras, Heckeschnëtt an
esou weider an esou fort.

Eppes ganz Wichteges soll een net ënner-
schätzen, wat vläicht vun der Quantitéit hier
net esou enorm vill ass, awer vun der Ge-
féierlechkeet: déi ganz Aktioun Super-
DrecksKëscht mam Sondermüll. All déi Bat-
terien, déi soss monter an eng gro
Dreckskëscht geflu sinn, fléien haut net méi
doran.

Et soll een och de positiven Effet vun enger
Initiativ Ecotrel net ënnerschätzen, fir sämt-
lech elektronesch Geräter - an déi wäerten
net méi kleng; dach, méi kleng vläicht, awer
net méi kleng an der Zuel ginn -, dass mer
déi an Zukunft kréien.

Dat ass och d’Zukunft vun der Offallpolitik:
generell d’Hiersteller mat an d’Verantwor-
tung zéien. Wann ee sech iwwerleet, wat an
der Automobilindustrie geschitt ass: Zënter
dass d’Automobilindustrie selwer responsa-
bel ass, fir hir Autoen zréckzehuelen an ze
recycléieren, ass d’Zuel vun de Plastike vun
iwwer 20 an engem Auto - déi mer fonnt
hunn, déi een net méi konnt recycléieren,
well een net méi wousst, wéi eng Zort vu
Plastik dass et war - erofgaangen op zwou
oder dräi, déi ganz genee gezeechent sinn
an déi beim Entsuerge vun den Autoen an
der Automobilindustrie erëm ganz kloer
kënne recycléiert a frësch agesat ginn.

Dat ass déi grouss Stoussrichtung, op déi
mer sollten um europäeschen Niveau kom-
men. Mä et ass ganz wichteg, dass grad déi
dote kleng Quantitéite vu ganz geféierle-
chem Müll net méi dra sinn.

Wann een dann dernieft och nach gesäit,
dass elo mat der Auskoppelung vun der
Wäermt vu Leideleng bis op d’Cloche d’or
ganz vill Energie ka gespuert ginn, da kënnt
Der verstoen, dass och déi Gréng dëse Pro-
jet wäerte stëmmen. Ech mengen, dass déi
Ausso vun engem vun de Virriedner hei
stëmmt, dass, nodeem d’Müllverbrennung
eng Zäit ganz hefteg an der Kritik stoung, et
ganz sécher ass, dass déi Technologie zu-
kunftsträchteg ass.

Et gesäit ee jo och, dass d’EU-Législatioun
ganz kloer a Richtung geet, dass lues a lues
d’Deponéierung vun - op jidde Fall onvirbe-
handeltem - Müll wäert geschwënn eriwwer
sinn. Ech si fest iwwerzeegt, dass iwwer-
haapt d’Deponéierung vu Müll an deenen
nächste 15, 20 Joer en Enn wäert hunn.

Duerfir, Här Oberweis, et ass ganz léif, dass
Der eng Zesummenaarbecht umahnt të-
schent deenen dräi grousse Syndikater a
frot, mir sollten eis Gedanke maachen. Mä
mir hunn net op Iech gewaart, fir eis scho
Gedanken ze maachen. De SIDEC, beson-
nesch - dat kënnt Der Iech virstellen - wann
ee weess, dass d’Lach spéitstens 2020
wäert voll sinn, da muss ee sech onofhän-
geg vun enger EU längst virdru Suerge
maachen.

Wou ech awer net méi esou iwwerzeegt
sinn, Här Oberweis, an och do ass d’Tech-
nologie ganz wäit gaangen: Ech weess net,
ob a 15 Joer d’Léisung nach wäert sinn,
honnerten an dausende Camionen duerch
d’ganzt Land fueren ze loossen, fir alles op
enger Plaz ze verbrennen, wou mer da
vläicht awer net genuch Abnehmer hunn, fir
déi Hëtzt ze huelen.

Ech wëll net ze wäit goen an och net schonn
eng Rei Iwwerleeunge verroden, déi nach
intern am Büro vum SIDEC sinn. Ech kéint
mer awer en Zeenario virstellen, dass mer
souguer vläicht eng Kéier zwou oder dräi
Müllverbrennungsanlagen hätten. Och do
sinn et viru 15, 20 Joer nach keng Anlage
ginn, déi fir 100.000 Leit oder esou kleng
genuch wieren; wann ech esou däerf soen.
Dat gëtt et ewell haut alles an et ass ganz
gutt méiglech, dass mer eng Kéier en Zee-
nario hunn, dass mer vläicht zwou oder dräi
dezentral Anlagen hunn, déi dann no bei de
Verbraucher fir d’Hëtzt kënnen e Maximum
vun der Hëtzt auskoppelen. Dat ass ënnert
der Optik „CO2-Problematik am 21. Jorhon-
nert“ dee Wee, dee mer sollte goen.

Mir sinn amgaang do ze iwwerleeën. Ech ka
confirméieren, dass d’Zesummenaarbecht
tëschent deenen dräi Syndikater exzellent
ass a mir waarden op déi nächst Phas vum
Plan national des déchets, fir déi lokal a re-
gional Zesummenaarbecht ofzeschwätze
mat deene vun der Regierung. Ech gesinn
am Ëmweltberäich aner Domäner, wou mer
vill méi Hausaufgaben nach hunn a wou
mer vill méi Handlungsbedarf hunn, wéi
eventuell am Müllberäich. Ech mengen do
huet Lëtzebuerg sech an deene leschte 25,
30 Joer relativ gutt opgestallt kritt.

Dat gesäit een och un de Quantitéiten, déi
entsuergt musse ginn. Trotz relativ steigen-
der Populatioun hu mer déi Quantitéiten, déi
wierklech entweder verbrannt oder depo-
néiert musse ginn, eenegermoossen am
Grëff. Ech wëll net soen, dass net nach Ef-
fortë musse gemaach ginn. Mä do ass ganz
villes geschitt, esou dass et evident ass,
dass mir als gréng Partei deen heite Projet
nëmme kënnen ënnerstëtzen.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Gira.
D’Wuert huet elo den Här Gibéryen.

❱❱❱ M. Gast Gibéryen (ADR).- Merci, Här
President. Och vun eiser Säit aus dem Ro-
ger Negri Merci fir säin exzellente Rapport,
esou wéi mer dat vun him gewinnt sinn, an
et kann ee vläicht d’Virriedner bal mat
aschléissen, déi alleguer jiddfereen nach
iergendwéi e spezifeschen Deel hei mat en-
gem grousse Fachwësse virgedroen hunn.

1976 ass de SIDOR opgemaach ginn. Haut,
also quasi 30 Joer duerno, hu mer en neie
Projet virleie fir de SIDOR, deen de Müll
asammelt vun iwwer 300.000 Awunner aus
de Kantonen Esch, Capellen a Lëtzebuerg,
e Projet, wann een dat mat virun 30 Joer
vergläicht, deen haut eigentlech ganz roueg
iwwert den Instanzewee geet.

Et waren net nëmmen, wéi de Camille Gira
virdru gesot huet, déi gréng Kolleegen, déi
aus aneren Iwwerleeungen deemools sech
géint esou Projeten ausgeschwat hunn, mä
et war och déi Zäit an der Bevölkerung sel-
wer, kann ech mech erënneren, an deem
Eck eng vill méi grouss Oppositioun. Et war
ongeféier bal esou eng Diskussioun wéi mer
se haut hunn, wa mer mussen anzwousch e
Prisong implantéieren; esou war och déi
Zäit eng grouss Diskussioun, wien da géif
elo déi Müllverbrennungsanlag do ophue-
len.

D’Zäiten hu geännert an haut ass et eng
Selbstverständlechkeet ginn, datt all Par-
teien an och all Leit am Land, géif ech men-
gen, sech där Problematik bewosst sinn a
sech och domadder intensiv beschäftegen
an hirem dagdeegleche Liewen.

Et ass eng Investitioun, déi net kleng ass. Et
sinn ëmmerhin 100 Milliounen Euro, déi hei
investéiert ginn, wou de Stat mat 25% dru
participéiert. Déi aner gi vun deene syndi-
kéierte Gemengen iwwerholl. Mir wëssen al-
leguerten, wann de Stat eng Participatioun
vun iwwer 7,5 Milliounen hëlt, datt mer da
mussen e Gesetz maachen; duerfir ass dat
Gesetz haut do.

Ech wéilt och soen, datt haut aner Iwwer-
leeunge komm sinn - meng Virriedner hunn
et schonn ugeschwat. Ech denken zum Bei-
spill un d’Cogénératioun; wann een dat
virun 30 Joer engem gezielt hätt, datt een
eng Kéier géif eng Leitung leeë vu siwe Ki-
lometer vu Leideleng bis op d’Cloche d’or
fir do, am Zesummenhang mat der Stad Lët-
zebuerg, Energie, d’Hëtzt weiderzever-
schaffen, dann hätt wahrscheinlech keen et
gegleeft. Et ass also eng risen Evolutioun an
déi Richtung do gaangen, wou et derwäert

ass, datt mer alleguer zesummen dorunner
schaffen an de Fachleit och déi néideg
Moyenë ginn, fir Recherchen an déi Rich-
tung ze maachen, well eben och nach ganz
villes erauszehuelen ass.

Insgesamt sinn ech awer der Meenung,
wann och hei Virriedner gesot hunn, datt
mer den Haushaltsmüll eenegermoossen
am Grëff hätten, datt e souguer liicht erof-
gaange wär, datt, global gesinn, mer haut
als Bierger vill méi Müll am Gesamte maa-
chen, wéi dat virun enger Rei vu Jore war.
Well wa mer kucken, wat mer haut alles
erauszéien - dat geet beim Minettkompost
un iwwer Recyclingparken, et geet iwwert
d’SuperDrecksKëscht -, a wann ee kuckt,
wat jiddfereen doheem haut nach an deem
Beräich mécht - ech hunn elo grad emol no-
geduecht, bei mir doheem hunn ech insge-
samt aacht Saachen, déi recycléiert ginn -,
da stellen ech mer alt ëmmer d’Fro, wéi Leit
an Appartementshaiser et iwwerhaapt nach
fäerdeg bréngen, ze recycléieren, wann ee
bedenkt, wat een haut vun de Gemengen
alles doheem ewechgeholl kritt respektiv op
Recyclingparke féiert. A wann een da kuckt,
datt een da wuel net méi esou vill an déi nor-
mal Haushaltsmülltonn gehäit, da gesäit
een awer, datt een do derniewent nach on-
wahrscheinlech vill u Müll produzéiert, deen
eben op aner Weeër vun esou engem Recy-
cling geet.

Esou datt ech mengen, datt et net nëmmen
duergeet, datt mer higinn an datt mer Alter-
nativen zu der Müllverbrennung ubidden
doduerch, datt mer eben eng ganz Rei vu
Recyclingmesurë proposéieren, mä datt
mer och missten nach méi dohinner schaf-
fen, fir insgesamt dat, wat ech alles als Müll
betruechten, iwwer e Wee reduzéiert ze
kréien. Dat wier och e wesentleche Schratt,
dee mer misste maachen.

Dat gesot, Här President - ech menge meng
Virriedner hu praktesch alles gesot, wat hei-
zou ze soen ass -, géif ech och d’Zoustëm-
mung vun dem Grupp vun der ADR heizou
bréngen.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Gibé-
ryen. Dann huet d’Regierung d’Wuert. Här
Ëmweltminister, wann ech gelift.

❱❱❱ M. Lucien Lux, Ministre de l’Environ-
nement.- Merci, Här President. Och kuerz
mäi Merci un d’Kommissioun an un hire
Rapporteur, de Roger Negri, fir déi schnell
Aarbecht vum Januar bis elo, fir d’Stëmmen,
an domadder och fir dem SIDOR déi néideg
Assurance ze ginn, wat d’Finanzéierung
ubelaangt. Hei war jo de Mëtteg e bësse
schonn en Training fir déi Diskussioun, déi
mer ze féieren hunn iwwert den nationalen
Déchetsplang.

Eng Rei vun Elementer si scho komm, déi
och an eise Virbereedungen dra sinn, déi
bis Enn des Joers sollen ofgeschloss sinn.
Mir wäerten dann d’Geleeënheet kréien,
och iwwert d’Froe vun der Cogénératioun ze
schwätzen an iwwer all dat, wat am Laf vun
der Zäit sech an der Entwécklung vun der
Technik an der Technologie gemaach huet.
An et ass richteg hei bemierkt ginn: Wann et
eng Politik gëtt, wou mer an deene leschte
Joren iwwer eng Rei Legislaturperioden
ewech eng gutt, zilorientéiert Politik ge-
maach hunn, dann ass et ouni Zweifel déi
heiten.

Et sinn e puer Froe gestallt ginn, op déi ech
kuerz nach wëll agoen. Mir ass d’Assurance
gi ginn, dass déi 52 Leit, déi op där Anlag
schaffen, effektiv vun deem neie Bedreiwer
och iwwerholl wäerte ginn. Dat war de
Souci, dee vum Här Berger ausgedréckt
ginn ass.

D’selwecht Äntwert op d’Fro - och vun him -,
wat d’erneierbar Energien ubelaangt. Si
ginn net ugerechent, well einfach d’Kom-
missioun der Meenung ass, an doriwwer
kann een natierlech stonnelaang diskutéie-
ren, dass Energiekonzepter, déi op Offall-
verbrennung bauen, a sech d’Offallvermei-
dung net onbedéngt als Prioritéit hunn an
domadder och net ugerechent ginn. Do
kann een och anerer Meenung sinn, mä dat
ass jiddefalls am Moment nach déi Mee-
nung, déi d’Kommissioun an där Fro do aus-
dréckt.

Ech wëll och nach eng Kéier soen, dass
mer e Freideg an der Regierung de Règle-
ment grand-ducal ugeholl hu fir de Comité
d’accompagnement anzesetzen, fir ze-
summe mat der Stad Lëtzebuerg déi Fro
vun der Ubannung, wat d’Wäermt ube-
laangt, vun der SIDORs-Anlag mat der
Cloche d’or an dem Ban de Gasperich ze
décidéieren, esou dass dee Comité schnell
kann zesummekommen, fir dann och déi
Froen - an do gëtt et eng Rei vu Froen nach,
déi ze diskutéiere sinn - ze diskutéieren an

dann och eng Propositioun un d’Regierung
ze maachen, well mer méiglecherweis och
do mat engem Gesetz mussen heihinner
zréckkommen, well eis Participatioun méi-
glecherweis och do kéint iwwert déi 7,5 Mil-
liounen erausgoen, ähnlech wéi mer et mam
SUDCAL an Zesummenhang mat der
Wäermt vun der Twinerg fir de Beräich vun
de Frichë gemaach hunn.

Ech wëll leschtens soen, well dat vun een-
zelne Riedner gesot ginn ass, dass et där
Strategië vill gëtt, an deene mer amgaang
sinn ze schaffen, an ech géif hoffen, dass
mer hei bei där Politik vum Offall déisel-
wecht Resultater hätten, wéi an anere Beräi-
cher.

Mir sinn am Moment amgaangen ze schaf-
fen un der Strategie fir de Plan national vum
Développement durable. Mir schaffen um
Plan national fir den Offall, mir schaffen un
der Klimaschutzstrategie, mir schaffen un
der Ëmsetzung vum nationalen Natur-
schutzplang, dee mer gemaach hunn, a
wäerten an deenen nächste Wochen och
erausgoe mat der Strategie vun der Ëmset-
zung vun der Kaméidispolitik. Et gëtt also
villes ze maachen. Ze hoffe wär, dass mer
bei deene Strategien alleguerten déisel-
wecht Resultater hätten, wéi mer se déi
lescht 20 Joer am Offallberäich haten.

Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Minister.
Domat ass d’Diskussioun ofgeschloss. Mir
kommen dann zur Ofstëmmung iwwert de
Projet de loi 5826. Dir fannt den Text am Do-
cument parlementaire 58262.

Vote sur l’ensemble du projet de loi et
dispense du second vote constitutionnel

De Projet de loi 5826 ass eestëmmeg uge-
holl mat 59 Jo-Stëmmen, bei kenger Nee-
Stëmm a kenger Enthalung.

Ont voté oui: Mmes Sylvie Andrich-Duval,
Nancy Arendt (par M. Marcel Oberweis), M.
Lucien Clement, Mmes Christine Doerner,
Marie-Josée Frank (par M. Laurent Mosar),
Marie-Thérèse Gantenbein-Koullen (par
Mme Christine Doerner), MM. Marcel Glese-
ner, Norbert Haupert, Mme Françoise Hetto-
Gaasch, MM. Ali Kaes, Paul-Henri Meyers,
Laurent Mosar, Marcel Oberweis, Gilles
Roth, Patrick Santer, Marcel Sauber (par
Mme Sylvie Andrich-Duval), Jean-Paul
Schaaf, Marco Schank, Marc Spautz, Mme
Martine Stein-Mergen (par M. Marc Spautz),
MM. Fred Sunnen, Lucien Thiel, Lucien Wei-
ler (par M. Lucien Thiel) et Michel Wolter;

MM. Marc Angel, Alex Bodry, John Casteg-
naro (par Mme Claudia Dall’Agnol), Mme
Claudia Dall’Agnol, M. Fernand Diederich,
Mme Lydie Err (par M. Roland Schreiner),
MM. Ben Fayot, Jean-Pierre Klein (par M.
Romain Schneider), Mme Lydia Mutsch,
MM. Roger Negri, Jos Scheuer, Romain
Schneider, Roland Schreiner et Mme Vera
Spautz (par M. Roger Negri);

MM. Eugène Berger, Xavier Bettel (par M.
Fernand Etgen), Mme Anne Brasseur, M.
Fernand Etgen, Mme Colette Flesch, MM.
Charles Goerens, Alexandre Krieps (par
Mme Anne Brasseur), Claude Meisch (par
M. Eugène Berger) et Carlo Wagner;

MM. Claude Adam, François Bausch (par
Mme Viviane Loschetter), Félix Braz, Ca-
mille Gira, Jean Huss, Henri Kox et Mme Vi-
viane Loschetter;

MM. Gast Gibéryen, Jacques-Yves
Henckes, Jean-Pierre Koepp (par M. Gast
Gibéryen) et Robert Mehlen;

M. Aly Jaerling.

D’Madame Brasseur freet d’Wuert.

❱❱❱ Mme Anne Brasseur (DP).- Här Pre-
sident, ech wollt Iech soen, dass mir d’Pro-
kuratioun hate vum Här Helminger, mä mir
hunn als DP net fir den Här Helminger
gestëmmt, well den Här Helminger Presi-
dent vum SIDOR ass, an et soll een do
d’Part des choses maachen. Duerfir huet
den Här Helminger net un dësem Vote parti-
cipéiert.

❱❱❱ M. le Président.- Domat bleift et bei
59 Jo-Stëmmen.

Gëtt d’Chamber d’Dispens vum zweete Vote
constitutionnel?

(Assentiment)

Dann ass et esou décidéiert.

Mir kommen dann zur Diskussioun vum Pro-
jet de loi 5822. Dat ass de Projet de loi iw-
wert de System „e-go“. D’Wuert huet de
Rapporteur vum Projet de loi, wéi ëmmer
haut de Mëtteg, den honorabelen Här Ro-
ger Negri.449944 www.chd. lu
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6. 5822 - Projet de loi relative
au financement du système
de perception tarifaire élec-
tronique dans les transports
publics

Rapport de la Commission des Trans-
ports

❱❱❱ M. Roger Negri (LSAP), rapporteur.-
Merci, Här President. Här President, Dir
Dammen an Dir Hären, ab dem 27. Juni
2008 soll et méiglech ginn, de Billjee, fir
mam Zuch oder mam Bus ze fueren, op
elektroneschem Wee ze kafen. Vun dann u
brauch ee sech net méi an eng File ze stel-
len, fir säi Monatsbilljee ze kafen. Och brau-
chen déi Leit, déi gär mam Bus oder Zuch
fuere géifen, awer net wëssen, wou een
dann ausser op deene grousse Garen e Bill-
jee kritt, sech dës Fro net méi ze stellen.

Wann een aus iergendenger Uertschaft de
Bus fir an d’Stad huele wëllt, fir vläicht mat
de Kanner bei den Dokter ze fueren, da froe
sech vill Leit: Ginn ech eens, wann ech elo
an de Bus klammen? Kréien ech beim
Chauffer e Billjee? Kréien ech och fir d’Kan-
ner vläicht eng Reduktioun? Wat maachen
ech, wann ech keng Mënz hunn? Ginn ech
da matgeholl am Bus, oder halen ech de
ganze Betrib op, wann ech mat menger Fa-
mill an de Bus klammen an net direkt weess,
wéi alles leeft?

Oder wann een op iergendengem Quai am
Land steet, wou et kee Billjeesschalter gëtt
an ee kee froe kann, well keen do ass,
klëmmt een dann an den Zuch, wann ee kee
Billjee huet? A wat mécht een dann am
Zuch? Leeft ee bei de Kontroller, wéi een
esou schéi seet, oder muss ee fäerten, en
extra deiere Präis als Strof, quasi als Proto-
koll ze bezuelen?

Vill Leit, déi sech all déi Froe stellen, huelen
dann oft d’Décisioun, fir guer net den öffent-
lechen Transport ze huelen a ganz einfach
mam Auto ze fueren. Mat der neier „e-go“-
Kaart sinn ab Enn Juni 2008 all déi elo grad
gestallte Froe kee Grond méi, fir net mam öf-
fentlechen Transport ze fueren. Déi Plastiks-
e-go-Kaart huet d’Gréisst vun enger Kredit-
kaart. Ech hunn Iech esou eng matbruecht,
hei gesitt Der se.

Här President, ech géif Iech eng iwwerree-
chen a schenken.

❱❱❱ M. le Président.- Ass déi fir ze benot-
zen, Här Negri?

❱❱❱ M. Roger Negri (LSAP), rapporteur.-
Jo, vum 27. Juni un. Ech ginn och de Kol-
leegen eng. Da kënnt Dir se eng Kéier ku-
cken.

(Brouhaha général)

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Rappor-
teur.

❱❱❱ M. Roger Negri (LSAP), rapporteur.-
Gär geschitt.

Déi nei Plastiks-e-go-Kaart huet d’Gréisst,
wéi gesot, vun enger Kreditkaart. Dir kënnt
se kucken.

(Interruptions et hilarité)

Op enger e-go-Kaart, déi Dir elo gesitt,
kann ee sechs verschidden Zorte vu Billjeeë
lueden. Déi heefegst dovu sinn: den einfa-
chen Zwee-Stonne-Billjee, de Carnet fir méi
Faarten, de Monatsbilljee an esou weider.

Fir dee ganzen elektronesche System ron-
derëm d’e-go-Kaart opzebauen, ass e
grousse Projet ënnert dem Numm e-go aus-
geschafft ginn, dee mer haut a Form vun en-
gem Gesetz stëmme wëllen.

Vum Fong hier ass den e-go-Projet als Ein-
stieg an d’elektronesch Tarificatioun e
Quantesprong, fir den öffentlechen Trans-
port ëmmer méi attraktiv ze maachen.

Vun der Form hier, wéi et zu dësem Projet
de loi komm ass, ass dëse Projet net grad-
esou gutt, well mer hei virun engem Joer
virun engem Fait accompli stoungen.

Mä loosse mer emol der Rei no fueren, an
da wäert sech ënnert dem Stréch dat Posi-
tiivt fir den öffentlechen Transport bei dë-
sem Projet de loi décortiquéieren.

Här President, scho säit 1996 hunn d’Opé-
rateure vum öffentlechen Transport hei am
Land doriwwer nogeduecht, fir d’Kondi-
tioune vum Billjeesverkaf ze verbesseren
duerch en elektroneschen Ofrechnungssys-
tem. Déi véier national Opérateuren am öf-
fentlechen Transport sinn d’CFL, als Eise-
bunn, den AVL mat de Bussen aus der Stad
Lëtzebuerg a ronderëm, den TICE mat de
Bussen aus de Südgemengen an den
RGTR - soen ech emol - mat de Landbus-
sen. Déi véier Opérateuren hu sech 1999 op

den e-go-System gëeenegt no enger Visite
zu Berlin, wou den elektroneschen e-go-
System scho fonctionnéiert huet.

Ee vun de Grënn, fir sech fir den e-go-Sys-
tem ze entscheeden, war virun allem, well
ee sech op d’Erfahrung aus enger grousser
Stad aus dem Ausland baséiere konnt. Na-
tierlech ass et haut am Joer 2008, bal zéng
Joer no där Entscheedung, einfach ze soen,
dass de System net deen allermodernste
Stand duerstellt. Mä mir wësse jo alleguer,
wéi rasant déi elektronesch Entwécklung an
alle Beräicher ass, da muss een, wann ee
sech eng Kéier op ee System festgeluecht
huet, och emol eng Zäit laang derbäi blei-
wen.

Här President, politesch huet sech de Re-
gierungsrot op Propositioun vum Transport-
minister den 21. Dezember 2001 décidéiert,
fir den e-go-System anzeféieren a Form vun
engem Pilotprojet. E Pilotprojet, fir sécher-
zestellen, dass de System fonctionnéiert, ier
en op d’ganzt Land bei Zuch a Bus genera-
liséiert ka ginn.

Et dierf een nämlech net vergiessen, an dat
ass enorm wichteg, dass, nodeem ee sech
fir den e-go-System décidéiert hat, dëse
Produit nach „taylor made“, also op
d’Mooss huet misse gemaach ginn, fir mat
alle Spezifissitéiten eens ze ginn, déi mer
nun emol hei am Land hunn. Schliesslech
muss de System jo bei deene véier virge-
nannten Opérateure fonctionnéieren, an
zwar och ënnereneen, also interopérabel
sinn.

Dëse Projet pilote ass aus deem Grond par
voie de gré à gré un eng Firma fir e Montant
vun 2.656.710 Euro adjugéiert ginn. Heifir
huet dës Firma déi ganz Software entwé-
ckelt op Basis vun der RFID-Technologie,
der Radio Frequency Identification.

D’Konzept dovunner war folgend: D’e-go-
Kaart kann op Automaten opgeluede ginn,
déi souwuel d’Sue cash unhuele wéi och
d’Kreditkaarten akzeptéieren, ähnlech wéi
de System, deen Dir an de Parkhaiser
kennt. An all Bus an op all Eisebunnsquai gi
Bornen opgeriicht, wou een d’e-go-Kaart op
eng markéiert Plaz hält, an domat bucht de
System automatesch déi respektiv Fraisen
of. Zousätzlech soll et och nach méiglech
sinn, all méiglech Statistiken opzestellen iw-
wert d’Mobilitéit an d’Gewunnechte vun de
Clienten.

Am Joer 2002 ass den e-go-Projet op der
Buslinn vu Miersch an d’Stad getest ginn.
Nodeems dass de Projet pilote hei validéiert
gi war, ass den e-go-System och nach vun
de städtesche Bussen - der AVL - an den
CFL getest ginn. Well d’Resultater dovunner
positiv waren, huet de Regierungsrot den
30. Juli 2003 décidéiert, den e-go-System
op de ganzen öffentlechen Transport hei am
Land ze generaliséieren. D’Commande ass
un déiselwecht Firma gaangen, déi de Sys-
tem entwéckelt huet, fir e Montant vu
7.397.705 Euro.

Ab dem Joer 2004 huet dunn déi respektiv
Firma ugefaangen, d’Equipementer bei
deene verschiddenen Opérateuren opze-
riichten. Mat der Zäit huet sech awer ëmmer
méi erausgestallt, dass de Projet net richteg
virukomm ass. Doropshin hunn den Trans-
portminister an de Budgetsminister am Sep-
tember 2005 décidéiert, de ganze Projet en-
ger kritescher Analys ze ënnerzéien.

Den 2. Mee 2006 huet den Transportminis-
ter dem Regierungsrot en Dossier virge-
luecht, fir déi bis elo geleeschten Aarbecht
ze bezuelen iwwert de Wee vun engem Pro-
jet de loi, well de Seuil vu 7,5 Millioune jo dé-
passéiert war. Zugläich sollt awer och den
e-go-Projet vun enger externer speziali-
séierter Firma auditéiert ginn, souwuel um
technesche wéi um finanziellen Niveau, fir
no Léisungen ze sichen an de Projet ze fi-
naliséieren.

D’Missioun un den Auditeur war ausser-
deem, den definitive finanzielle Montant
vum Projet ze estiméieren, deen dann an
dëst Gesetz ageschriwwe gi soll.

Den 19. Mee 2006 huet de Regierungsrot
dëser Propositioun vum Transportminister
zougestëmmt. Den Auditeur, deen dunn
ugefaangen huet mat schaffen, huet als
Haaptproblemer vum e-go-Projet folgend
Punkte festgehalen:

De Projet war 2003 ouni prezisen Aktiouns-
plang gestart ginn.

Et hunn ënnert den Opérateure grouss Dif-
ferenze bestanen, virun allem wat den elek-
troneschen Check-in ugeet, esou dass
d’Opérateure quasi net méi um Projet mat-
geschafft hunn.

Den drëtte Problem. D’Tarificatioun huet ba-
séiert op zwee Kritären: der Distanz an der
Dauer vun engem Trajet. Den e-go-System
ass softwareméisseg awer mat der Proble-
matik vun der Distanz net eens ginn a war
elektronesch net an de Grëff ze kréien.

Als wichteg technesch Konklusioun ass
dunn e Kompromëss mat den Opérateure
fonnt ginn, fir bei der Tarificatioun net nëm-
men de Facteur Zäit vun engem Trajet
zréckzebehalen. Dëst ass scho bei der
neier Tarificatioun vum 1. Juli 2007 ëmgesat
ginn, wou e Billjee elo fir zwou Stonnen Tra-
jet gëllt, amplaz fir eng Stonn, wéi bis dohin-
ner.

Als finanziell Konklusioun ass festgehale
ginn, dass d’Envergure vum Projet total
sousestiméiert war. Et ass e Kompromëss
fonnt ginn, fir e sougenannten „e-go de
base“ - also e Basis-e-go - ze installéieren,
dee genau definéiere soll, wivill Infrastruktu-
ren opgeriicht solle ginn.

Als weider Konklusioun ass proposéiert
ginn, de ganze Projet mat engem „Project
management“ ze assistéieren, fir all zukünf-
teg Aktivitéite permanent am Viraus ze vali-
déieren a virun allem duerno och ze kontrol-
léieren.

Den 23. Abrëll 2007 huet den Transportmi-
nister deen neien Aktiounsplang der Bud-
getskontrollkommissioun vun der Chamber
virgeluecht. An den 23. Mee huet d’Cham-
ber hei an dësem Sall an enger Motioun
d’Regierung opgefuerdert, innerhalb vun
engem Joer: 1. e System e-go de base aus-
zeschaffen; 2. e Projet de loi auszeschaffe
mat den definitive Fraisen an zugläich déi
bis dohinner ugefale Fraisen ze regulari-
séieren, an 3. e Cahier des charges vun der
Communauté des transports ausschaffen
ze loosse fir déi spéider Exploitatioun vum
e-go.

Här President, dëse Projet de loi hu mir haut
elo virleien. De Gesamtmontant beleeft sech
op 16,68 Milliounen Euro. Dovunner sinn
duerch d’Käschte vum Projet pilote an der
éischter Commande scho ronn 10 Milliou-
nen Euro verschafft. An deene gesamte
16,68 Milliounen Euro sinn d’Maintenance-
an d’Gestiounskäschte vun 2,32 Milliounen
Euro mat enthalen, fir den Démarrage an
der Phase transitoire ze assuréieren; vum
27. Juni 2008 bis den 1. Januar 2009, bis
deen neie Contrat de gestion et de mainte-
nance vun der Communauté des transports
opgestallt ass.

Här President, den e-go de base, wéi en am
Juni 2008 a Betrib geet, huet folgend
Haaptkomponenten:

Éischtens, d’e-go-Kaart - Dir hutt se gesinn
-, op där sechs verschidde Fonctiounen op
enger an därselwechter Kaart kënne char-
géiert ginn, där sinn der an enger éischter
Phas 180.000 Stéck disponibel. Transito-
resch ginn awer och nach Kartongsbilljeeën
an Ticketen op Pabeier fir an de Bussen
agesat. Ausserdeem - an dat ass net on-
wichteg - bleift deen aktuelle Billjeessystem
de Moment och nach a Betrib.
Déi zweet Haaptkomponent vum e-go de
base: Et kann een en „autoload“-Kontrakt
ofschléissen iwwer en Ordre de domicilia-
tion, wou, wann op der e-go-Kaart keng Sue
méi drop sinn, bei der éischter Benotzung
erëm spéider, och wa se komplett ofgelaf
ass, d’e-go-Kaart automatesch erëm opge-
luede gëtt. Dat ass e ganz interessante
Punkt. Domat ass een dann erëm perma-
nent operationell, fir mat Zuch a Bus ze fue-
ren, ouni an iergendee Guichet mussen ze
goen.
Déi drëtt Komponent: D’Bezuelautomaten -
oder am Jargon AVMen, „Automatic Ven-
ding Machines“, wéi se genannt ginn -, där
sinn der fir d’Mobilitéitswoch am September
eelef a Betrib a stinn um neie flotte Flugha-
fen, um Park & Ride Bouillon, um Centre Ha-
milius, zwee op der Gare Lëtzebuerg a jee-
weils een op de Garen Ettelbréck, Esch,
Diddeleng, Déifferdeng, Péiteng a Keel.
Déi véiert Komponent: d’Oblitérateuren. Dat
sinn also Apparater, wou een d’e-go-Kaart
ka validéieren, déi op de Quaië stinn - dat
sinn der 147 Stéck - oder an de Bussen -
dat sinn der 1.400 Stéck; esou vill Busse
gëtt et - montéiert ginn.
Déi fënneft Komponent: Verschidde Kon-
trollapparater fir d’Zuchkontrolleren an
d’Buschaufferen, déi et och erlaben, e-go-
Kaarten opzelueden - wou ech Iech elo hei
d’Stéckzuelen erspueren -, an och well se
vum Client am Zuch a Bus via d’Personal
vun den Opérateure jo iwwerall erreechbar
sinn.
Här President, Dir gesitt, den neien elektro-
neschen Tarificatiounssystem, den e-go de
base, wéi en Enn Juni 2008, also an zwee
Méint, a Betrib geet, ass eng flott a sënnvoll
Saach a wäert eng Promotioun ginn, fir den
öffentlechen Transport vun Zuch a Bus
verstäerkt ze gebrauchen. De Projet kascht
16,68 Milliounen Euro an e begräift vill Kom-
ponenten, déi ech jo elo grad erkläert hunn.
Domadder bieden ech Iech, dësem Projet
de loi zouzestëmmen, ginn den Accord vu
menger Fraktioun a soen Iech Merci fir
d’Nolauschteren.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Negri.
Den éischte Riedner ass den Här Spautz.

Discussion générale

❱❱❱ M. Marc Spautz (CSV).- Här Presi-
dent, Kolleeginnen a Kolleegen, wéi ech dë-
ser Deeg eng Kéier an de Parking vun der
Chamber gaange sinn,...

❱❱❱ Une voix.- Den Här Castegnaro ass
awer haut net do.

(Hilarité et interruptions)

❱❱❱ M. Marc Spautz (CSV).- ...dunn huet
ee mech ugehalen an huet mer gesot, ech
soll elo emol eng Kéier net nëmmen de Rap-
port vun der Transportkommissioun kucken,
mä hien huet mer esou en Ziedel an de
Grapp gedréckt an huet gesot: Da lies och
emol eng Kéier d’Rapportë vun der Co-
mexbu! An de Rapportë vun der Comexbu
fënnt ee bal méi, wéi an deene Rapportë
vun der Transportkommissioun an deem ex-
zellente Bericht, an deem de Roger elo e
wonnerbaren Historique gemaach huet.

Déi éischte Kéier huet sech d’Comexbu den
20. November 2006 mam Problem vum e-go
beschäftegt. Firwat d’Comexbu sech do-
madder huet misse beschäftegen, huet de
Roger Iech gesot. Et ass ugaange mat 2,2
Milliounen, duerno ware mer op siwe Milliou-
nen, duerno op zéng, an de Moment si mer
op 16,8 Milliounen.

Do liest een dann am Bericht vun der Co-
mexbu, dass den Här Grethen, dee Presi-
dent war vun der Comexbu, gesot huet,
dass, well hien awer a sengem fréiere Lie-
wen Transportminister war, hien déi Sitzun-
gen net wéilt presidéieren. An et war do un
engem vun de Vizepresidenten, déi Sitzun-
gen ze presidéieren, wann et ëm d’Thema-
tik gaangen ass vum e-go.

Wann Dir dann déi Berichter weiderliest,
stellt Der fest, dass an der Sitzung vum 19.
Januar den Transportminister Lucien Lux
zesumme mat sengem Conseiller an där Sit-
zung war, déi ënnert der Présidence vum
John Castegnaro stoung. Do ass drop hige-
wise ginn, och vun der Sociétéit KPMG,
dass op verschidde Säite vun deenen hirem
Rapport Ännerunge misste virgeholl ginn,
wat zum Beispill den Décompte automa-
tique des tickets vendus dans le bus géif
ubelaangen, wat déi Sociétéit chargéiert gi
war, fir dee Projet ze maachen.

Et muss ee jo drun erënneren, dass, fir dee
Pilotprojet ze maachen, dee System dee-
mools zu Berlin gekuckt gi war. Berlin war
1990 bei der Wiedervereinigung eng Stad
vun 3,46 Milliounen Awunner, 8,89 km2

grouss, 23 Bezierker - 12 West an 11 Ost -,
fir och d’Proportiounen eng Kéier ze vergläi-
chen tëschent Berlin a Lëtzebuerg.

Do ass dann och geschwat ginn iwwert
d’AVMen. Dee Moment ass nach geschwat
ginn, Dir Dammen an Dir Hären, léif Frënn,
vu 50 AVMen. De Roger huet Iech elo grad
erkläert, wat en AVM ass. An där Sitzung
drop si mer erofgaange vu 50 op 42, fir
herno am Endeffekt bei néng AVMen ze
bleiwen. Dat ass déi Maschinn, mat där een
d’Kaart ka lueden.

Déi Sitzung drop ass d’Fro gestallt ginn, fir-
wat kee Cahier des charges ausgeschafft gi
wier. De Roger huet erkläert, an d’Leit hei-
banne wëssen alleguerten, dass, wann ee
7,5 Milliounen dépasséiert, een da muss
eng Soumissioun maachen. D’Fro ass ge-
stallt ginn, ob dann net eng Analys misst ge-
maach ginn. De Conseiller vum Minister
huet do alles explizéiert, firwat et vu 50 op
42 an duerno op eelef erofgaange wier,
dass deemools gerechent gi wier, dass dee
Projet 2,2 Millioune géif kaschten an een
duerfir net vun enger Soumission publique
geschwat hätt, dass eng Sociétéit awer elo
engagéiert gi wier, fir dee ganze Sujet ze
analyséieren - en Auditeur, fir et esou aus-
zedrécken.

Et ass awer och vu Kolleegen ugereegt
ginn, dass et awer elo vläicht géif Zäit ginn,
driwwer nozedenken, ob net och misst eng
Analys gemaach ginn net nëmme vun en-
gem Externen, mä och vun der Chambre
des Comptes, fir ze kucken, wéi esou eppes
méiglech wär.

SÉANCE 

38Mercredi, 
30 avril 2008

www.chd. lu 449955

38



Dobäi haten awer verschidde Leit Beden-
ken, ob et richteg wier, fir d’Chambre des
Comptes...

❱❱❱ M. Roland Schreiner (LSAP).- Cour
des Comptes!

❱❱❱ M. Marc Spautz (CSV).- D’Cour des
Comptes. Merci, Här Schreiner.

...ob et richteg wier, dass d’Cour des
Comptes dann do misst ageschalt ginn.

An der Sitzung vum 7. Mee ass sech nach
eng Kéier domadder beschäftegt ginn. Do
war dann och de President vun der Cour
des Comptes mat an d’Sitzung vun der Co-
mexbu geruff ginn. Et ass sech nach eng
Kéier mat deenen Dépassementer befaasst
ginn an domadder, wéi dat méiglech wier.

Well nämlech 2002 iwwer aner Chiffere ge-
schwat ginn ass, war do eng Interventioun,
dass mer och net méi sollte schwätze vun
engem Engagement financier de l’État à
hauteur de dix millions, mä elo ass propo-
séiert gi vum Chef, deen d’Sitzung presi-
déiert huet, nach just ze schreiwen: «...de
ne plus faire figurer les montants concernés
et de parler des ’engagements financiers de
l’État’.» Firwat den Här Castegnaro net méi
wollt, dass d’Chiffre figuréieren, dat weess
ech net.

An där Sitzung ass och festgehale ginn, eng
Motioun ze maachen, an déi Motioun huet
d’Chamber jo duerno och gestëmmt.

An där Sitzung drop ass sech dann doriw-
wer gewonnert ginn, dass den Numm vum
President net géif um Procès-verbal stoen.
Dat ass och alles nozeliesen.

Also, dat, wat ech soen, kënnt Dir alleguer-
ten noliesen an deene jeeweilege Rapportë
vun der Comexbu. Ech maache just Cita-
tiounen.

An do ass dann och fonnt ginn, dass et
awer elo Zäit wier, dass mer géife kucken,
de Projet vum e-go an der Prozedur un d’La-
fen ze kréien. Et ass och ofgestëmmt gi mat
sechs géint dräi Stëmmen, fir d’Cour des
Comptes domat ze chargéieren, fir e Rap-
port ze maachen.

Dir Dammen an Hären, léif Frënn, wéi ech
dann ënnerwee war fir op de Parking an ech
du gesot kritt hunn, ech soll déi Ziedelen all
kucken, well do ee mer dat geflüstert huet,
hunn ech mer och Froe gestallt iwwert de
Sujet vum e-go am Allgemengen.

Wat ass d’Plus-value vum e-go? Wat soll
deen e-go eis bréngen? De Roger huet
erkläert, et soll eis bréngen, dass et méi
séier geet, wann Dir an den Transport pu-
blic aklammt, dass et soll méiglech sinn, dat
steet op alle Fall an där Note, déi virläit, fir
ze zielen, wéi vill Leit den öffentlechen
Transport hei am Land géife benotzen.

Ech hu mer dann awer direkt d’Fro gestallt:
Wéi ass et da mat der Invalidekaart a mat
der Jumbokaart, well déi musse jo net
laanscht den Apparat goen? Wéi kéint een
déi dann iwwerhaapt kontrolléieren?

Déi Fro, déi ee sech da stellt, ass: Wann
deemools gemengt gi war, et bräicht ee 50
AVMen an et sinn der elo nach néng, geet
dat dann duer fir d’Leit? Geet dat duer fir
d’Usageren, wann ee seet, mir brauchen
eppes no bei de Leit, fir dass et einfach ass,
fir dass d’Leit déi Kaart séier kënne lueden,
fir dass et kommerziell attraktiv ass? Well,
wat mécht den Tourist?

D’lescht Woch ass hei reklaméiert ginn, den
Tourismus wier hei net attraktiv genuch. Wat
mécht dann den Tourist, dee wëllt op den
öffentlechen Transport klammen? Dee ka jo
dann net mat AVM a mat enger Carte puce
fueren. Dat sinn alles Punkten, iwwert déi ee
sech awer och nach muss Froe stellen.

Dass d’Iddi, déi hannert dem e-go stoung,
sécherlech net schlecht war, dat ass richteg
an dat bestreit och keen. Mä dass mer elo
soen, mir wiere bei 16,5 Milliounen ukomm
an et géif derbäi bleiwen, Dir Dammen an
Hären, léif Frënn, dat ass ze bezweifelen. Et
bleift vläicht bei där doter Budgetsartikel-
nummer bei 16,5 Milliounen, mä et wäerten
awer nach aner Fraisen op de ganze Sys-
tem zoukommen. Och wann dat net méi
dann direkt un den Transportministère geet,
mä, esou wéi et am Gesetz steet, un d’Divi-
sion des transports, déi soll gespeist ginn
iwwert d’Recetten, déi kommen.

Et si jo awer och nach déi véier Provideren
do. De Roger huet se genannt: d’Stad Lët-
zebuerg, d’TICE, den RGTR, déi Privat alle-
guerten. Wéi geet et do mat den Engage-
menter? Wéi geet et do mat de Fraisen? Wéi
geet et herno mam Entretien vun all deem
Material? Mir sinn elo bei deenen néng
AVMen. Gëtt et där net och nach méi?

Duerfir muss ee sech d’Fro stellen, och wa
mer haut soen, mir mussen e Gesetz hu fir
déi 16,5 Milliounen, fir d’Situatioun ze regu-
lariséieren, ob domat da wierklech definitiv
Schluss ass, an ob deen e-go eis och déi
Plus-valuë bréngt, déi mer alleguerten
erhofft an erwaart hunn.

Dir Dammen an Hären, léif Frënn, de Projet
e-go ass an enger gudder Optik 1996 ge-
start ginn. De Roger huet et och gesot,
d’Entwécklung vun 1996 bis haut ass…

(Interruption)

Pardon, den honorabelen Deputéierte Ro-
ger Negri huet dat schonn hei gesot, dass
d’Entwécklung vun 1996 bis haut eng ganz
aner war, well 1996 ass de Projet komm.

(Interruptions et hilarité)

Léif Kolleeginnen a Kolleegen, ech sinn der
Meenung, dass et falsch ass, wa mer haut
soen, dass dee Projet elo bei 16,68 Mil-
lioune géif stoppen. Well en net wäert bei
16,68 Millioune stoppen. Och wann de Mi-
nister mer elo wäert äntwerten, et bleift bei
deene 16,68 Milliounen op deem Budgets-
artikel, wéi virgesinn ass, esou ass dat rich-
teg, mä et wäerten nach zousätzlech Frai-
sen op eis zoukommen, an ech zweifelen
drun, dass et den 28. Juni mat der Carte
puce, déi de Roger, ech wëll soen, den ho-
norabelen Här Roger Negri hei leie gelooss
huet,...

(Hilarité)

...esou wäert klappen, wéi et soll.

Domadder wëll ech net soen, dass ech
géint den e-go sinn.

(Interruption)

Ech wëll awer soen, dass dee Projet, esou
wéi en elo duergestallt ginn ass, nach vill
Froen op léisst, mä dass et awer elo wich-
teg ass, dass mer dee legale Kader zou-
maachen an dass mer fir déi Moyenen, déi
bis elo engagéiert gi si vu 16,5 Milliounen,
déi legal Basis schafen, fir déi och ze libé-
réieren, well et ass jo net de Feeler vun
deene Leit, déi déi Suen zegutt hunn, mä et
muss ee sech aner Froe stellen.

Ech mengen domat och elo net Froen iw-
wert den Transportminister, well et ass jo net
deen, deen hei sëtzt als Transportminister,
deen déi politesch Verantwortung fir de Pro-
jet huet, deen déi Engagementer geholl
huet, mä dat ass vun anere Plazen aus ge-
maach ginn.

Et ass elo wichteg, dass d’Chamber
d’Moyenë fräisetzt, fir déi Rechnungen ze
bezuelen. Mä mir sollen eis awer net op dë-
ser Plaz selwer beléien a mengen, dass
d’Problemer elo mat dem e-go komplett ge-
léist wieren an dass de Problem vun haut op
muer vum Dësch wier an alleguerten déi
Buten an déi Wënsch, déi 1996 zum Aus-
drock komm sinn, wäerte realiséiert sinn.

Kolleeginnen a Kolleegen, gleeft mer, och
wann d’CSV d’Zoustëmmung gëtt aus dee-
nen Ursaachen, déi ech gesot hunn, näm-
lech well d’Leit net dofir kënnen an net
waarde sollen, bis se hir Sue kréien, ass et
net fir d’lescht, dass mer heivunner schwät-
zen.

Do gëtt jo eng Enquête gemaach vun der
Cour des Comptes, a mir waarde jo alle-
guerte voller Spannung drop, wat derbäi
wäert erauskommen. Mä gleeft mer, dass
mer awer nach méi wéi eng Kéier eis hei
wäerten iwwert de Sujet e-go ënnerhalen a
mierken, dass déi 16,68 Milliounen nach
laang net wäerten duergoen an dass do
nach vill Sue wäerten op eis zoukommen.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Spautz a
Merci fir déi Konzessiounen un de Protokoll.
Den Här Berger ass den nächste Riedner.
Här Berger, Dir hutt d’Wuert.

❱❱❱ Une voix.- Den Här Spautz geet ze
dacks an de Parking.

❱❱❱ M. Marc Spautz (CSV).- Bis gëschter
sinn ech ni dohinner gaang.

❱❱❱ M. Eugène Berger (DP).- Merci, Här
President. Ech wéilt och dem Rapporteur,
dem honorabelen Här Roger Negri, Merci
soe fir säin ausféierleche Rapport, deen
hien hei ofginn a presentéiert huet. Ech wollt
am Fong och net weider op den Historique
agoe vum Projet.

Ech muss awer soen, datt ech e bëssen er-
staunt sinn iwwert d’Ausféierunge vu men-
gem Virriedner, dem honorabelen Här
Spautz, dee ganz kritesch war. Wahrschein-
lech wëllt hien, datt éischter vläicht esou
eng Gesellschaft wéi „ProActif“ esou e Pro-
jet misst géréieren, well déi jo besonnesch
gutt kënne mat öffentleche Gelder ëmgoen.

(Interruptions)

Dat gesot, mir sinn eis eens, datt d’Iddi an
de Konzept vun e-go absolut ze begréisse
sinn. Et soll dem Benotzer an dem
Transportubidder d’Liewe vereinfachen.
Virun allem soll et dem öffentlechen Trans-
port zousätzlech Attraktivitéit bréngen.

Virdeeler sinn ënner anerem - ech ziele se
net méi all op, mä e puer wëll ech awer nach
eng Kéier rappeléieren -, datt een all öffent-
lechen Transport ka mat enger perséinle-
cher Kaart benotzen. Mir konnte se jo elo
eng Kéier liicht touchéieren, hei läit se nach.

Et kann een esou eng e-go-Kaart och iwwer
eng Kreditkaart rechargéieren, iwwert de
sougenannten „autoload“. Et ass eng prak-
tesch Kaart. Déi Carte puce fonctionnéiert e
bëssen esou, wéi mer et scho kenne vun de
Parkingen, well ee se net méi brauch aus
der Täsch erauszehuelen, mä da laanscht
déi verschidden Apparater ka goen. Op där
anerer Säit ass et och fir d’Buschaufferen
eng Erliichterung. Et bedeit jo, datt déi sech
net méi musse mat Ticketausstellen ofginn.
Och déi gemeinsam Gestioun vun den
Ofrechnunge fir déi verschidden implizéiert
Betriber ass en aneren Aspekt, deen uge-
fouert gëtt.

De System erlaabt et och, op eng méi ein-
fach Manéier Statistiken iwwert d’Fuerge-
wunnechte vun den Utilisateuren ze erhie-
wen an domadder also och eventuell op De-
manden, déi een do kann erausliesen, ze
reagéieren.

läicht stellt sech natierlech och déi eng oder
aner e bësse méi kritesch Fro. Wann de
klassesche Billjeessystem weider wäert pa-
rallell fonctionnéieren, ass et dann net awer
esou, datt een en Double emploi respektiv
awer nach duebel Aarbecht huet?

Oder ëmgedréint kann ee soen, wann een
elo nëmme méi esou e System huet, ass et
dann iwwerhaapt nach méiglech fir en oc-
casionnellë Benotzer mat dem öffentlechen
Transport ze fueren, well deen et vläicht net
gewinnt ass oder ebe keng esou eng Kaart
huet?

Et kann ee sech och d’Fro stellen iwwert
d’Protection des données, well jo hei op där
Carte puce eng Rei Donnéeë gesammelt
ginn.

Trotzdeem si mir ënnert dem Stréch awer
zur Konklusioun komm, datt et hei eng
grouss Zoustëmmung fir de Prinzip an de
System vum elektroneschen Ticket gëtt an
datt natierlech och eng gewëss Erwaardung
drastécht, fir dem öffentlechen Transport
domadder zu méi Attraktivitéit ze verhëlle-
fen.

Datt mer haut de Projet de loi stëmme mus-
sen, huet domat ze dinn, datt d’Finanze-
ment vun deem Projet aus dem Rudder ge-
laf ass. Een Aspekt, dee sécherlech net
esou positiv ze beuerteelen ass, an deen
hei jo och schonn des Laangen an des
Breede kommentéiert ginn ass.

Ech wëll just nach eng Kéier soen, an der
Comexbu ass vill iwwert de Pourquoi et
comment diskutéiert ginn. D’KPMG huet jo
och en Audit am Ministère gemaach. Op Hi-
wierke vum fréieren Transportminister ass
och an der Comexbu décidéiert ginn, datt
d’Cour des Comptes net nëmme soll e
Contrôle vun der Legalitéit a vun der Regu-
laritéit vum Projet maachen, mä et si jo och
Recommandatioune gemaach ginn, fir datt
et net méi zu engem finanzielle Problem soll
kommen.

Et ass dunn den 23. Mee 2007 och eng Mo-
tioun gestëmmt ginn hei an der Chamber, fir
et eben dem aktuellen Transportminister ze
erlaben, déi Rechnungen, déi nach auss-
toungen, ze bezuelen. Déi néideg virleefeg
Konklusioune si gezu ginn. D’Chamber huet
hir Responsabilitéit iwwerholl.

Bleift also ze hoffen, datt mer kënnen an Zu-
kunft e grousse Succès erwaarde vun deem
e-go, vun deem elektroneschen Ticketsys-
tem. Et bleift awer natierlech och ze hoffen,
datt mer hei dann awer esou lues um Enn
vun de Käschte vum Projet ukomm sinn an
déi noutwendeg Léieren dorauser gezu
ginn.

Ech wéilt op alle Fall hei och den Accord vu
menger Fraktioun zu dësem Projet abrén-
gen. Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Den Här Kaes huet
d’Wuert gefrot.

❱❱❱ M. Ali Kaes (CSV).- Här President,
ech wollt dem honorabelen Här Berger eng
Fro stellen: Wat huet hien dann elo mat där
onsënneger Ausso iwwer „ProActif“ ge-
mengt?

(Hilarité)

❱❱❱ M. le Président.- D’Fro ass gestallt,
den Här Berger muss net drop äntwerten.

(Interruption)

Här Mehlen, Dir hutt d’Wuert.

❱❱❱ M. Robert Mehlen (ADR).- Ech wollt
zur Berouegung vum Här Kaes soen, datt
mir haut eng Question parlementaire ge-
stallt hunn, do wäert d’Äntwert dann an al-
len Detailer a schrëftlech kommen, hoffe
mer op jidde Fall.

❱❱❱ M. le Président.- Mir fuere weider
mam Ordre du jour. Den nächste Riedner
ass den Här Braz. Här Braz, Dir hutt
d’Wuert.

❱❱❱ M. Félix Braz (DÉI GRÉNG).- Merci,
Här President. Et ass e bësse mat ge-
mëschte Gefiller, dass een zu deem Projet
haut schwätzt, well de Projet eng Virge-
schicht huet. En huet eng Virgeschicht, déi
dësen Transportminister betrëfft, awer och
seng zwee Virgänger. Et ass net just de Pro-
jet vun engem Transportminister, emol net
vun zwee, mä dat geet zréck op 1996 a be-
trëfft also schonn dräi Transportministeren
an och dee jeeweilege Koalitiounspartner,
deen an där Zäit net schrecklech vill va-
riéiert huet. Dat mannst, wat ee muss soen,
ass, dass an deenen zwielef Joer zënter
1996 relativ villes schifgaangen ass.

A well den honorabelen Här Spautz virdru
säi Réckbléck ugefaangen huet mat där Sit-
zung vun der Comexbu, an där se sech mat
der Prozedur am Detail beschäftegt huet,
wëll ech awer drop hiweisen, dass déi Co-
mexbu och net zoufälleg zesummekomm
ass, mä zesummekomm ass, well déi Gréng
déi heite Froen un d’Rulle bruecht hunn
duerch eng Question parlementaire vum
Kolleeg François Bausch an och duerch e
Bréif vun de Gréngen, fir dass d’Kommis-
sioun sech heimadder beschäftegt an
ofgëtt. An dat war och net vu Muttwëll.

Ech ginn och net vill op den Historique haut
an. Dat meescht ass scho gesot ginn. Mir
hu par rapport zu deem, wat am Artikel 80
vun der Statskontabilitéit an am Artikel 99
vun der Verfassung steet, en Dépassement,
dee bei iwwer 100% läit. Dat war ab engem
bestëmmten Zäitpunkt prévisibel, an duerfir
hu mer och déi Diskussioun virun engem
Joer schonn an der Comexbu an och hei an
der Plénière gefouert. Déi Diskussioun hat
als Resultat deen, wann ech mech gutt
erënneren, unanimë Vote vun enger Mo-
tioun. An et ass en fait och dat, wat an dë-
sem Projet de loi elo soll realiséiert ginn an
ëmgesat ginn.

Et ass also net onbedéngt noutwendeg, fir
haut nach eng Kéier dee ganzen Historique
do ze maachen. Dat hu mer wéi gesot an
der Motioun den 23. Mee 2007 gemaach.

Dat, wat deemools votéiert ginn ass, huet
och de grénge Virschléi entsprach, an haut,
sou wéi et an der Motioun stoung, bannent
zwielef Méint, sou hat d’Motioun gefrot, sollt
déi Saach duerch den Dépôt an de Vote vun
engem Gesetz regulariséiert ginn - zumin-
dest, wat d’Form betrëfft.

Zum Fong ass awer eng aner Diskussioun
ze féieren. Fir d’éischt de positive Punkt. De
positive Punkt ass, dass mer elo och op de
Wee gi vun engem elektronesche System
am Payement. Et ass grondsätzlech den
Einstieg an d’Elektronik an deem dote
Beräich, an et ass net méi wéi normal, dass
mer am Joer 2008 probéieren, op dee Wee
do ze goen an déi Potenzialitéiten, déi et an
deem dote System gëtt, ze notzen.

Mir sinn also géintiwwer där Saach do posi-
tiv agestallt. Mir menge just, dass dat, wat
elo gemaach gëtt - an do duerf een net all
Virworf un déi Leit riichten, déi elo probéiert
hunn, d’Kar aus dem Dreck ze zéien -, en
„e-go“ de base ass. Dat ass net en „e-go“ a
senger ganzer Potenzialitéit.

Et ass en „e-go“ de base, an deen huet
eben nun emol just eng Rei Funktionalitéi-
ten. Esou war et vun der Motioun ge-
wënscht, an dowéinst huet d’Motioun sech
d’Fräiheet erausgeholl, op deem Délai vun
zwielef Méint ze insistéieren, fir ze soen, et
muss méiglech sinn, an där relativ kuerzer
Zäit eng Rei Basisfunktiounen a Betrib ze
huelen. Den Ausbau vum System ass
selbstverständlech duerno net nëmme
méiglech, mä mir hoffen, dass en um Ordre
du jour vun deene wäert sinn, déi sech hei-
madder ze beschäftegen hunn.

Wann een elo zréckkuckt op zwielef Joer an
op iwwer 16 Milliounen Euro, ass d’Resultat,
wat mer elo kréien, awer iergendwou e for-449966 www.chd. lu
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midabele Gâchis an ënnert dem Stréch e
Fiasko fir all déi, déi dorunner bedeelegt
waren. Do sinn der, déi selbstverständlech
méi dru bedeelegt waren, wéi anerer.

Et ass einfach och e Moment vu Frust, wann
ee kuckt, wat mer fir 17 Milliounen Euro kritt
hunn. Do ass e rise Batz Geld investéiert gi
fir e Resultat - dat, wat eben an de leschten
zwielef Méint méiglech war, an do wëll ech
kengem e Virworf maachen -, wat awer
nëmmen e Basisresultat ass - fir net manner
wéi 17 Milliounen Euro!

Wann een da considéréiert, wat déi initial
Uspréch waren, wat soss nach sollt ge-
maach a méiglech gemaach ginn, a wann
ee kuckt, wat méiglech ass an där doter Ma-
tière, wann een d’Elektronik an déi Systemer
do eranhëlt, also d’Relatioun mam Client,
d’Relatioun tëschent öffentlechem Transport
an Usager, wann een déi op elektronesch
Supporten hëlt, net nëmme beim Payement,
mä och bei der Informatioun an nach ane-
ren Applikatiounen, ass do ganz villes méig-
lech.

D’Elektronik an der Gare, den Affichage
vum Délai, an deem d’Busse sollen erakom-
men, wou d’Bussen ënnerwee sinn, a wéi
vill Minutte se dobanne sinn an esou weider,
do gëtt et eng Abberzuel vun Applikatiou-
nen, déi kënne gemaach ginn.

Wa mer haut zréckkucken an dat Gesetz hei
stëmmen - well mir wëlle jo déi Situatioun re-
gulariséieren, esou wéi d’Motioun et och
eestëmmeg festgehalen hat -, bleift et awer
quant au fond e formidabele Gâchis, a virun
allem och e Resultat, wat wäit ewech ass
vun deem, wat et initialement sollt sinn a wat
et hätt kënne sinn. Dat muss een awer och
kënne soen.

Eng zweet Remarque ass, dass mer an der
Kommissioun souguer méi wéi eng Kéier
gefrot hunn - wat elo déi lescht definitiv Tes-
ter, déi den 28. Juni lancéiert ginn, betrëfft -
, ob d’Acteuren, déi heimadder ze dinn
hunn, eis kéinte versécheren, dass et wäert
ouni Accrocë lafen. Do gëtt et ënnerschidd-
lech Informatiounen. D’Acteuren hunn eis
an der Kommissioun bestätegt, dass si der
Meenung wieren, dass raisonnablement
alles gemaach gi wier, wat dozou soll féie-
ren, dass déi Testphas ouni Schwieregkeete
kann iwwert d’Bühn goen.

Mir sinn allerdéngs do nach skeptesch. Mir
wëllen et och hei an aller Däitlechkeet soen,
dass mer do nach eng zolidd Portioun
Skepsis hunn, well et ass eigentlech net
egal, ob et klappt oder net. Wa mer elo bei
der Aféierung och nach e Couac kréien,
beim Ëmklamme vun deem engen op deen
anere System, gëtt dat erëm eng Kéier fir
den Usager, fir de Client vum öffentlechen
Transport alles anescht wéi eng positiv In-
formatioun.

Mir mengen, dass et besser wier - well no all
där Zäit kënnt et definitiv net méi op e Mount
un oder zwee -, et géif een dee Lancement
an déi lescht Testphas eréischt lancéieren,
wa wierklech kloer ass, dass raisonnable-
ment alles gemaach ginn ass, fir kënnen a
Betrib ze goe mat deem neie System, well
mir mengen, dass mer eis nach ee Couac
an där heiter Diskussioun, besonnesch par
rapport zum Usager, net sollen erlaben an
net solle leeschten, well dat ka ganz zolidd
negativ Konsequenzen hunn.

Et sinn nach eng ganz Partie Froen onkloer
an ech weess, dass zum Beispill den AVL
hei an der Stad - déi jo ganz vill heimadder
ze dinn hunn, well bei deene fënnt daagsiw-
wer, notamment am Beräich vun der Vente
vun Ticketen, extrem villes an der Stad Lët-
zebuerg statt an déi si jo mat hiren techne-
schen Déngschter an deem doten Aar-
bechtsgrupp, zesumme mat deenen aneren
Acteure vum öffentlechen Transport - eng
ganz Partie Bedenken huet. Si hunn drop hi-
gewisen, dass eng Rei Apparater getest gi
sinn, awer eng Rei aner Apparater nach
kengem seriöse Belaaschtungstest ënnerzu
gi sinn.

Si hunn och schrëftlech, mengen ech, der
Regierung oder deem Aarbechtsgrupp mat-
gedeelt, dass si do ganz staark Bedenken
hätten, a froen, dass een déi Testphas nach
eng Kéier sollt ëm e puer Wochen no hanne
réckelen, fir wierklech kënnen all déi Appa-
rater do eng Kéier engem seriösen Test ze
ënnerzéien, wat d’Chancë steigert, dass ee
kann, wann een dat heiten a Betrib hëlt,
wierklech mat guddem Gefill de Leit soen:
„Hei gëtt et en neie Produit, dat ass kee
Flop, dat ass eppes, wat fonctionnéiert.“

Am Moment ass et eist Gefill, dass et net ka
mat leschter Certitude beäntwert ginn, ob
een elo scho soll op deen dote Wee goen.
Si werfen eng hallef Dose Punkten op, zum
Beispill d’individuell Vente vu Billjeeën an de
Bussen, an notamment d’Attributioune vun
den Décompten, déi wäerten eréischt a
plus/minus aacht Méint, vun elo un, zefridde
stellend organiséiert sinn. Et ass elo scho

gewosst, dass dat mat Sécherheet net am
Juni wäert de Fall sinn. Dat wäert nach
aacht Méint daueren, bis mer dat wëssen.

Ob d’Oblitérateuren an de Busse genee
fonctionnéieren, ass net gewosst, well déi
effektiv nach kengem Belaaschtungstest
ënnerzu gi sinn. Dat ass awer en zolitten
Handicap, ob een dat dote weess oder net.

Déi Kaarten, déi solle kommen, déi mussen
och nach zum Deel bestallt ginn, soen d’Leit
vum AVL. Si soen och, dass d’Prévente op
verschiddene Plazen - et soll jo och e Ré-
seau, an net nëmmen Apparater, benotzt
ginn, vu bestehende Bankagencen oder
anere Commercen, déi d’Leit kennen a wou
se am Alldag eraginn, an do sollen och kën-
nen där Kaarte verkaaft ginn - wäert virun
Enn 2008 net méiglech sinn, well do och
nach eng Partie Maschinne feelen, fir déi
Lokaler ze équipéieren. Och dat ass e
Manko.

Et kommen där Saachen nach derbäi, an
duerfir wëlle mir haut soen, dass mir d’Gefill
hunn, dass mer hei wuel net ze fréi dee Pro-
jet stëmmen - deen ass esou, wéi déi Mo-
tioun et verlaangt huet, an do huet d’Regie-
rung hir Hausaufgab gemaach an dem
Wonsch vum Parlament Rechnung gedroen;
dat ass an der Rei a mir wäerten en och
duerfir stëmmen -, mä mir hunn awer d’Ge-
fill, dass an der Saach selwer déi Testphas
vum 28. Juni méiglecherweis e bëssen ze
fréi kënnt a mir fannen dat schued. Do gi
mer en onnëtz héije Risiko an en vue vun
der Aféierung vun deem dote System.

Vläicht leie mer falsch. Mir wären net méi
wéi frou. Mä mir hunn awer de Verdacht,
dass mer net falsch leien an dass mer
wierklech erëm op e puer Panne lasssteie-
ren, déi herno de System wäerten an der
Perception publique vun de Leit ganz staark
no hanne geheien. Dann hu mer dem öffent-
lechen Transport net direkt en Déngscht ge-
leescht. Au contraire, mir mussen eis dann
erëm während e puer Wochen a Méint do-
madder beschäftegen, déi éischt Impres-
sioun, déi ee jo net ka widderhuelen, ze re-
dresséieren an ze korrigéieren, a mir froen
eis, ob een dat onbedéngt muss maachen.

Duerfir och eis Fro un d’Regierung: Si mer
wierklech prett fir den 28. Juni an déi Test-
phas ze goen, oder hätte mer net besser,
eis do nach e puer Woche Bedenkzäit ze
ginn, fir da wierklech ze starten, wa mer al-
leguerten der Meenung sinn, dass et prett
ass virgestallt ze ginn?

Mat deene Remarquen an deene Froe
brénge mer awer d’Zoustëmmung zum Text,
well deen deem entsprécht, wat mer virun
engem Joer zesummen ausgemaach hunn.
Dann ass déi Saach wéinstens an der Form
elo emol propper. Mir wënsche selbst-
verständlech dem System awer bonne
chance, well mer d’Gefill hunn, hie wäert
der brauchen.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Braz.
Den nächste Riedner ass den Här Mehlen.
Här Mehlen, wann ech gelift.

❱❱❱ M. Robert Mehlen (ADR).- Merci,
Här President. Merci un de Rapporteur. Här
President, ech wëll fir unzefänken eng poli-
tesch Äusserung hei maachen, an zwar
mengem Bedaueren Ausdrock ginn, datt eis
sozialistesch Kolleege sech an der Regie-
rung mat hirer Wahlprogrammsfuerderung
no der Gratuitéit vum Transport public net
konnten duerchsetzen,...

❱❱❱ Une voix.- Bedauert Iech elo net!

❱❱❱ M. Robert Mehlen (ADR).- ...well
dann hätte mer dat Milliounegraf hei mat
Zäit kënnen zoumaachen a mir bräichten
elo net nach weider ze zidderen, ob déi
ganz Investitioun do jeemools zum Erfolleg
wäert féieren.

Här President, de Projet e-go ass eigentlech
e Paradebeispill vu staatlechem Versoen an
der Planung, der Konzeptioun an an der
Ëmsetzung vun engem grousse Projet d’in-
vestissement. 1995 ass d’Iddi lancéiert gi
vun der Madame Minister Delvaux - d’Iddi
war jo an a fir sech net esou verkéiert. Ech
ginn e bësse séier duerch den Historique.

Am Dezember 2001 huet de Conseil de
Gouvernement décidéiert, op Propositioun
vum deemolegen Transportminister Henri
Grethen, per Marché négocié - a wann een
d’Dokumenter kuckt, da muss een der Éier-
lechkeet hallwer soen, datt den Här Grethen
handschrëftlech op där Note, déi e kritt hat,
vermierkt huet, hie wär der Meenung, et
misst ausgeschriwwe ginn, vu l’importance
oder d’Envergure vum deem Investisse-
ment.

Den Här Grethen huet zéng Deeg duerno
erëm handschrëftlech vu sengem Beamte
geäntwert kritt, vu la spécificité vun der gan-
zer Geschicht wär et net fir dat öffentlech

auszeschreiwen, mä fir dat enger speziali-
séierter Firma ze ginn, déi och capabel wär,
fir dat ëmzesetzen.

Wann een da kuckt, wat dat fir eng Firma
war - eng Firma namens SMARTEC -, déi zu
50% enger panamesescher Gesellschaft
namens Roska Investment S.A. gehéiert
huet, wou d’KPMG schreift, de Bénéficiaire
économique wär zu deem Zäitpunkt héchst-
wahrscheinlech net bekannt gewiescht, da
muss ee sech dach awer Froen iwwert dee
komeschen Deal do stellen.

Et muss ee sech och vläicht Froen driwwer
stellen, wéi de Ministerrot mat esou Ent-
scheedungen ëmgeet. Ech hu Verständnes
derfir, well mir wësse jo och, ënner wat fir
engem Drock mir heiansdo an der Chamber
schaffen an datt ee wahrhafteg net ëmmer
Zäit huet alles ze liesen. Mä hei ass et effek-
tiv relativ liichtfankeg iwwert d’Bühn gaan-
gen. D’Décisioun ass geholl ginn an de
Marché négocié ass esou zougeschloe
ginn.

De Betrag vum Kontrakt war 2,7 Milliounen
Euro. Dat waren - déi 2,7 Milliounen Euro,
dat kléngt jo no net vill - awer schliesslech
108 Milliounen där aler Frang. An der Phase
finale kënnt dann, wéi gesot ginn ass, de
Projet wär concluant an et kéint een en ëm-
setzen, en zweete Projet no - dee gëtt erëm
net ausgeschriwwen - fir 7,4 Milliounen. Dat
si ronn 300 Milliounen där aler Frang. Wéi
gesot, dat si keng Bagatellen. Dat ass dann
och geschitt.

De fréiere Minister Grethen seet, bei him
wären d’Clignotanten ugaangen, wéi hien
de Betrag vu 7,4 gesinn hätt, well dat ass
bekanntlech esou zimlech déi leschte
Grenz, wou kee Gesetz brauch gestëmmt
ze ginn. Dat ass eppes, wat eis och als Lé-
gislateur schliesslech awer muss ze denke
ginn. Dat heescht, och den Här Grethen war
sech deemools net ganz sécher, ob net do
d’Regierung sollt gewéckelt ginn. A wann
een da bis drastécht - an dat ass jo elo de
Fall -, da musse een alt kucken, datt een
aus der Affär erauskënnt.

Elo sti mer da leschtenenns bei 16,7 Milliou-
nen. Dat si sage und schreibe 668 Millioune
Frang; dat heescht sechsmol méi, wéi et an
der éischter Approche geplangt gi war.

D’KPMG, déi vum aktuelle Minister beop-
traagt gi war, en Audit ze maachen, wéi
d’Affär aus dem Rudder gelaf ass, bean-
stant virun allem, datt keng Ausschreiwung
gemaach ginn ass, datt et eng kleng Firma -
„une petite structure“ - ass. Do muss een da
scho soen, wann d’Regierung gesot kritt:
Aha, dat heiten ass ganz speziell, do muss
een och eng speziell Firma hunn! - Déi hei-
ten ass eréischt e Joer virdru gegrënnt ginn.
D’KPMG seet „une petite structure“, wou
een och emol net esou richteg wosst, wien
do géif hannendrustoen.

Déi aner Kritike si vu menge Virriedner
gréisstendeels opgezielt ginn. Ech kommen
awer net derlaanscht, se zum Deel nach
eng Kéier ze ernimmen.

De Projet ass lancéiert ginn op Basis vun
„objectifs sommaires sans plan d’action
précis et validé entre les parties concer-
nées“, tëschent all deenen, déi do sollten
drun deelhuelen. Einfach: Elo fuere mer
emol lass an da kucke mer, wou mer eraus-
kommen.

(M. Lucien Weiler reprend la Présidence)

„Désaccords entre opérateurs sur des as-
pects fondamentaux“: Déi muss ee virdrun
ausgeraumt hunn, éier ee lasszitt.

„La participation aux réunions“. Et ass eis
gesot ginn, datt do regelrecht Leit de Fort-
gang boykottéiert hunn an net dru partici-
péiert hunn, wéi et da sollt virugoen.

„La tarification nationale est basée sur deux
critères“ - virun allem deem vun der „dis-
tance et durée“. Dat wär net méiglech. Da
gi bei mir sämtlech rout Luuchten un, wann
ech vum fréiere Minister Grethen héieren,
hien hätt de Projet presentéiert kritt als e
System, deen operationell wär, dat heescht,
deen tatsächlech scho géif fonctionnéieren.

Insuffisances quant à la sécurité informa-
tique“, bei esou enger spezialiséierter
Firma!

„Dépendance du Ministère des Transports
et des opérateurs par rapport au fournis-
seur.“ Dat heescht, wann ee bis eng Kéier
dranhänkt an et seet een: Elo setze mer et
ëm, da kann een natierlech net gutt soen:
Dann huele mer elo erëm en aneren.

„Gestion de projet insuffisante pour un pro-
jet de cette envergure.“ Dat heescht, Ge-
wurschtels op der ganzer Linn.

Här President, dat, wat fir eis bedenklech
ass, dat ass den Netrespekt vum Budgets-
a Kontabilitéitsgesetz. Wéi gesot, et ass net
ausgeschriwwe ginn. De Juli 2006 waren
zéng Milliounen Euro engagéiert. Dat dierft,
laut eiser Gesetzgebung a laut dem

Contrôle, deen installéiert ass op Basis vun
där Gesetzgebung, iwwerhaapt net méig-
lech sinn.

Wéi ass et méiglech, datt e Betrag enga-
géiert ass? D’KPMG huet eis gesot, en ass
geschëlt. Et däerf ee sech awer d’Fro stel-
len: Wann e Kontrakt gemaach ass mat 7,4
Milliounen, wéisou kann déi Firma da kom-
men a soen: Ech hale mech net un de Kon-
trakt? Wat stoung nach an deem Kontrakt
do dran, datt awer zéng Milliounen, déi en-
gagéiert si ginn, geschëlt sinn? Dat ass
eppes, wat een eigentlech net versteet. De
Projet war zu deem Zäitpunkt wäit dervun
ewech, fäerdeg ze sinn.

Mir stelle fest, datt d’Finanzkontroll hei ver-
sot huet. Ech sinn och frou, datt - an ech
muss dann awer och soen, wa mer aus der
Kommissioun schwätzen - opgrond vun der
Fuerderung vun der ADR gesot ginn ass, da
soll och den Direkter vum Contrôle financier
kommen an eis emol erklären, wéisou datt
dat dote méiglech war.

Här President, d’Konklusioun ass, datt de
Stat hei op der ganzer Linn ugeschmiert
ginn ass. Nach eng Kéier, den Här Grethen
seet: De Projet ass eis presentéiert ginn als
e Projet, deen operationell ass, dee mer net
méi mussen nach laang entwéckelen, mä
deen een am Fong geholl just muss op
d’Lëtzebuerger Verhältnisser applizéieren.
Dat war awer net wouer.

D’Fro stellt sech: Wien huet do gelunn a
geschwindelt? Mäi Gefill seet mer, datt et e
Fall fir de Procureur ass. Mä d’Regierung
huet drop verzicht, eng Plainte oder en in-
ternt Disziplinarverfahren anzeleeden. Och
hei muss een der Regierung de Reproche
maachen, datt se am Fong geholl elo pro-
béiert, aus der Geschicht erauszekommen,
mä datt - an dat huet mech och e bësse
schockéiert - an där enger oder anerer
Kommissiounssitzung gesot ginn ass: Et
huet kee Wäert, datt mer elo déi Responsa-
bel sichen; mir musse kucken, datt mer
erauskommen, datt mer no vir kommen.

Wat mir nach méi schlëmm fannen, dat ass,
datt d’lescht Joer d’Chamber eng Motioun
gestëmmt huet - ouni d’Stëmme vun der
ADR -, wou d’Regierung opgefuerdert gëtt,
mat därselwechter Schwindelfirma - well et
muss een emol fir d’alleréischt opklären,
wien dann do gelunn a geschwindelt huet -
erëm eng Kéier ouni Ausschreiwung wei-
derzefueren.

Dat ass jo och eng vun de Kritike vum Stats-
rot: Egal wéi et hei ass, wann da soll viruge-
fuer ginn, da kann et eiser Meenung no
nëmmen iwwer Marché public goen. Et gëtt
sécher aner Opérateuren, déi méi capabel
sinn, fir dat doten ëmzesetzen, wéi déi, déi
bis elo d’Regierung an de Stat ugeschmiert
hunn.

Elo solle mer dann e Gesetz stëmme fir 16,7
Milliounen Euro. An dat, wat geplangt war,
nämlech - dat war jo den Hit - d’Tarificatioun
no Distanz op Basis vum GPS-System, dat
kréie mer net geliwwert. Dat heescht, d’Tari-
ficatioun leeft elo haaptsächlech op der
Zäit, wat fir de Client bedeit, datt, wann de
Bus am Stau steet, en dat och nach muss
zousätzlech bezuelen.

Wat mech zur Konklusioun féiert, datt d’Re-
gierung hei e Rolls-Royce bestallt hat, well
vun der Ambitioun hier war et e Rolls-Royce.
Mir bezuelen der elo dräi a mir kréien eng
R4 geliwwert. Här President, ech kann
nëmme soen: Wann ech als Privatpersoun
esou géif bei d’Lisette gelooss ginn, da géif
ech esou eng Firma op d’Geriicht huelen.

Et kann een eng aner Rechnung maachen.
De Projet kascht 16,7 Milliounen Euro, plus
dat, wat et eis all Joer kascht; Fraisen, déi
hannendrukommen; Frais courants; Frais
d’entretien; Frais de remplacement; wat
alles och ëmmer. E Kuerzstreckebilljee
kascht 1,5 Euro. Fir dat, wat den e-go elo
kascht, wat mer haut solle votéieren, kéint
een der Populatioun 11.120.000 Billjeeën of-
fréieren, oder 25 där Billjeeë fir jiddferee vun
eise 450.000 Résidanten.

Eng aner Fro ass: Wéi vill Personnel accom-
pagnant hätt ee kënnen domat bezuelen? Et
ass gesot ginn - dat war eng vun de Be-
grënnungen -: Mir mussen d’Chaufferen ent-
laaschten, well déi mat deem ganze Geklim-
pers, mat der Mënz an esou weider, ze vill
Zäit verléieren. Dann hunn d’Busse Retard
an doduerch gëtt den öffentlechen Trans-
port manner attraktiv.
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Wéi vill Personal hätt een hei kënnen enga-
géieren an en permanence bezuelen?
Wann ech mat Buschaufferen, notamment
hei an der Stad, schwätzen - ech kennen
der eng etlech -, déi u mech erugetratt sinn,
déi hu sech am Gespréich driwwer beklot,
ënner wat fir enge Konditiounen datt se
heiansdo owes spéit musse fueren. Wou si
sech emol net trauen, de Billjee ze froen,
well se menacéiert ginn. Een aneren huet
mer gesot, datt en de Knäip gesinn huet.
Ech soen dat hei. Wann Der d’Nimm gären
hätt, ech ginn Iech se; da kënnt Der selwer
mat deene Leit schwätzen.

(Interruption)

Gutt. Dat ass jo dann egal.

Ech wëll just vun där Onsécherheet schwät-
zen, déi bei deene Leit ass, net nëmme
wéinst dem Billjee. Et wär a muncher Hi-
siicht besser, mir hätten am öffentlechen
Transport méi Personnel accompagnant.
Déi kéinte sech ëm d’Billjeeë bekëmmeren,
well dat wäert jo net ausbleiwen - ech si jo
net deen Éischten, deen dat hei op dëser
Tribün seet. Déi, déi bis elo mat den Abon-
nementer gefuer sinn, dat war jo och relativ
onproblematesch. Dat sinn och déi Éischt,
déi hei op d’Käertche sprangen. Mä déi, déi
nëmmen occasionnellement fueren, dat
sinn Touristen. Dat si wahrscheinlech eeler
Leit, wann net een hinnen hëlleft fir dat
Ganzt ëmzesetzen, datt se domat eens
ginn. Et bleiwen der ëmmer nach an et
muss ëmmer nach mat der Mënz gespillt
ginn. Oder mir soen zu deenen: Dir kënnt
dann awer fir näischt fueren.
Da wier et gradesou gutt, et hätt ee Person-
nel accompagnant derbäi. Och fir eeler Leit,
déi sech net méi esou gutt hëllefe kënnen.
Ech hu gëschter Owend mat engem Dokter
geschwat, deem seng Mamm al ass an
ufänkt gebriechlech ze ginn, dee seet, si
traut sech net méi ze fueren, well et esou ra-
pid geet. Et ass keen do, deen der Fra hël-
left. Si muss wierklech fäerten, dass se net
zur Zäit erakënnt, oder wa se dobannen
ass, da fiert de Bus un, si fält schonn am
Gank ëm, éier se iwwerhaapt Zäit hat fir
sech ze sëtzen an esou weider. All dee
Confort hätte mer mat deem Geld de Leit
kënne bidden. Et bleift, wéi gesot, datt mer
och heimat, wann et dann ëmgesat gëtt,
den Ticket ni ganz wäerte kënnen ofscha-
fen.
Här President, ech kommen zur Konklu-
sioun. D’Regierungen - ech soe bewosst hei
d’Regierungen - hunn an dëser Fro aus der
Siicht vum Législateur, aus der Siicht vun ei-
ser Législatioun onverantwortlech gehan-
delt. Dee Projet hei ass miserabel virbereet
an ëmgesat ginn. D’Gesetzer si violéiert
ginn. Et ass onmoosseg Steiergeld hei ver-
schwéngst ginn. Et si géint déi, déi hei ganz
sécher mat gezénkte Kaarte gespillt hunn,
bis elo eises Wëssens keng Sanktiounen er-
graff ginn. Domadder mécht d’Regierung
sech matschëlleg. A mir soen, d’Regie-
rungsparteie mussen elo kucken, wéi se do-
mat eens ginn.
Mir als ADR kënnen dës Mësswirtschaft net
och nach duerch en nodréigleche Vote gutt-
heeschen. Duerfir wäert eise Vote ganz
kloer a prezis Nee sinn.
Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Mehlen.
Leschte Riedner ass den honorabelen Här
Jaerling.

❱❱❱ M. Aly Jaerling (Indépendant).-
Merci, Här President. Nodeems dass mer
gëschter jo en historeschen Dag hate mam
Eenheetsstatut, ass haut dann erëm esou
en historeschen Dag, well endlech gëtt den
öffentlechen Transport gratis!
Ech kann dat nëmme begréissen. Wann ech
elo gesinn hunn, dass den éierewäerten Här
Rapporteur déi Kaart hei gewisen huet,
dann huelen ech jo un, dass een elo näischt
méi brauch ze bezuelen, wann ee mat där
Kaart do un deen Apparat fiert - oder leien
ech do falsch?
Do wollt ech am Fong dann awer och
d’LSAP félicitéieren, dass se endlech 13
Méint virun de Wahlen hiert Verspriechen
awer wouermécht an den öffentlechen
Transport gratis ubitt, andeems dass se
dann un déi Leit déi Kaarten do alleguer
gratis verdeelt.

Dass natierlech elo déi Apparaten eppes
kaschten, dat verstinn ech. Ech wëll och net
doriwwer streiden, firwat dass se ëmmer
méi deier gi sinn. Mä ech huele jo awer un,
dass fir d’éischt op enger Plaz probéiert
ginn ass an dass der ëmmer méi bäikomm
sinn an dass dat am Fong dann dee Mo-
ment déi Käschtenexplosioun mat sech
bruecht huet.

Dee ganze System begréissen ech, well
ech einfach soen, et muss een eng Kéier
endlech versichen, iergendee System ze
fannen, wou een och mat all deene Kontrol-
leren a mat deem Prépayement do ier-
gendwéi muss ophalen, fir de Leit et méi
einfach ze maachen. Mä wat ech vermës-
sen, dat ass, dass mer hei am Fong nëm-
men national geduecht hunn an net regio-
nal, well jo awer ee vun eise gréisste Proble-
mer de Flux ass vun deene Leit, déi vu
baussen erakommen. Do hätt een och scho
kënne méi am regionale Charakter an der
Groussregioun denken an dee System hei
opbaue mat de Groussregiounen.

Well mir hu jo awer do e ganze Koup Comi-
téën, wou der vill eraginn an ni eppes
erauskënnt. Do hätten déi jo awer emol eng
Kéier kënne sënnvoll schaffen a versichen,
hei en „e-go“-System ze maachen, deen
och fir déi Leit, déi hei an d’Land schaffe
kommen, d’Méiglechkeete ginn hätt, fir
eben da mam öffentlechen Transport esou
einfach wéi méiglech hei eranzekommen.

Ech mengen, mir hunn där Systemer jo pro-
béiert mam eSanté, wou mer versiche regio-
nal ze denken. Et hätt een hei an dësem
Beräich awer och kënne méi regional den-
ken an dann de System d’office esou aus-
bauen, dass en och regional hätt kënne be-
notzt ginn.

Dat si leider déi eenzeg Bedenken, déi ech
hunn, an ech freeë mech schonn, wann ech
dann elo am August endlech déi Gratiskaart
do a meng Boîte kréien. Also ech mengen,
da fueren ech och erëm mam öffentlechen
Transport.

(Hilarité)

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Jaerling.
D’Schlusswuert huet den zoustännege Mi-
nister, den Här Lucien Lux.

❱❱❱ M. Lucien Lux, Ministre des Trans-
ports.- Här President, Dir Dammen an Dir
Hären, léif Kolleeginnen a Kolleegen, ech
hätt mer an deene leschten zwee Joer oder
souguer e bësse méi schonn an deem Dos-
sier hei et kënne liicht maachen an all Blé-
cker an domadder all Schold verweisen op
mäi Virgänger, deen an de Joren 2002 an
2003 sécherlech e bësse liichtfankeg, ze-
summen iwwregens mat enger gesamter
Regierung, dee Projet hei op de Wee ginn
huet, op eng Aart a Weis, déi, mengen ech,
vun alle Riedner zu Recht duergestallt ginn
ass als eng Aart a Weis, wéi se a sech net
hätt dierfte sinn.

Ech wëll awer haut bei där Linn bleiwen, déi
ech ëmmer hat, fir och mengem Virgänger,
dem Henri Grethen, zouzegestoen, dass en
am Gudde gehandelt huet, fir, berode vu
senge Mataarbechter, e Projet op de Wee
ze kréien, vun deem hien, ech a vill heiban-
nen haut nach eng Kéier gesot hunn, dass
se der Meenung sinn, dass e fir d’Attraktivi-
téit vum öffentlechen Transport fir d’Usager-
en dobaussen eng gutt Saach ass.

Dass een effektiv eng Rei vu Feeler ge-
maach huet an deene Joren 2002 an 2003,
ass evident, an deen Éischten, deen dat
agestanen huet, war de Kolleeg Henri Gre-
then selwer, deen an de Sëtzunge souwuel
vun der Comexbu wéi vun der Transport-
kommissioun Amende honorable gemaach
huet.

Ech wëll et och haut nach eng Kéier a sen-
gem Numm maachen, fir ze soen, dass ef-
fektiv 2002, a virun allem 2003, schonn
eleng - an ech hunn em dat oft gesot - de
Montant vu 7,3 Milliounen esou e verräte-
resche Montant war, wou a sech all Anten-
nen hätte missen erausgoe fir ze soen: 7,3,
dat ass esou no bei 7,5, a wann een déi 2,4
Millioune fir de Projet pilote, déi kontabili-
téitsméisseg net zum Projet an zur Limite ze
ziele sinn, awer derbäirechent, da wär et
gutt gewiescht, schonn am Joer 2002 a
spéitstens am Joer 2003 d’Décisioun ze
huelen, fir bei d’Chamber ze kommen an ze
soen: Voilà, hei ass e Projet, mir leien an
deene Montanten, mir légiféréieren, mir
leeën dohinner wat mer maachen, an
d’Chamber décidéiert, esou wéi vill Geset-
zer dat soen, esou wéi eis Verfassung et
seet, wéi d’Kontabilitéitsgesetz an esou
virun et soen, dass se den Aval gëtt fir dat
ze maachen.

Elo hu mer dat 2005 gesot kritt. Ech wëll net
streiden, wien dann elo dee war, deen zum
richtege Moment 2005 dunn d’Antennen
erausgemaach huet an der Chamber dat
gemellt huet. Ech wëll just soen, dass ech

mech selwer invitéiert hunn an d’Transport-
kommissioun an an d’Comexbu, selwer invi-
téiert hunn, net gefrot gi si vun iergenden-
gem Deputéierte fir heihinner ze kommen,
mä selwer gesot hunn, dass mer am Ufank
2006 dat heiten op de Métier missten hue-
len, well mer amgaange wären, fir effektiv
Gesetzer ze violéieren - esou muss een dat
jo dann och nennen - an an eng Situatioun
eranzekommen, déi net gutt wier.

Mir hu fir d’éischte Kéier, kann ech mech
ganz gutt erënneren, am Bilatéral am Sep-
tember 2005 mam Budgetsminister Luc
Frieden festgestallt, dass mer eng Situa-
tioun géife kréien, déi net gutt wier, a mir
hunn an der Regierung duerfir Ufank 2006
décidéiert fir ze légiféréieren, fir heihinner
ze kommen a fir och en Audit fonctionnel et
financier vu KPMG maachen ze loossen.
Dat waren eis Décisiounen; mir si vu ken-
gem duerch d’Stroosse gehetzt ginn, fir dat
ze maachen. Zu där Konklusioun si mer Enn
2005 an Ufank 2006 selwer komm, fir dat ze
maachen.

iewent där Responsabilitéit do huet d’Cour
des Comptes jo den Optrag nach eng Kéier
kritt, fir niewent deem, wat d’KPMG an ech
selwer mat menge Mataarbechter, mengen
ech schonn, relativ alles op den Dësch ge-
luecht hunn - ech weess net, ob d’Cour des
Comptes nach zousätzlech Saache fënnt;
wann, da wär et gutt, wa se och nach eng
Kéier op den Dësch géife kommen. Ech
mengen awer, dass souwuel dat, wat
d’KPMG gemaach huet, wéi dat, wat mir
selwer gemaach hunn, scho bal all d’Infor-
matioune beinhaltet.

Hei ass zu Recht gesot ginn, de fréieren
Transportminister Henri Grethen ass dee
Leschten, dee sech dergéint gewiert huet.
Hie selwer war et, dee gesot huet: „Ech
stinn hei a si bereet, fir all Froen ze beänt-
werten, fir och alles op den Dësch ze leeën,
wat noutwendeg ass.“

Ech wëll awer och eppes derbäisoen, dat
ass, dass niewent där Erfahrung, dass Pro-
jete vun där doter Zort technesch an opera-
tionell schwiereg sinn, ech jiddefalls d’Er-
fahrung gemaach hunn, an dat hu mer jo
och diskutéiert an der Comexbu an an der
Transportkommissioun, dass et sécherlech
gutt ass, wann de Stat, wann d’Regierung
sech bei esou Projete vu vireran eng extern
Hëllef gëtt. Dat maache mer haut a villen
anere Projeten, déi mer am Transportminis-
tère an och an anere Ministèren, beim Här
Wiseler am Bauteministère an esou virun,
hunn. Do gi mer ganz vill dee Wee, deen
och gutt ass a bei deem et och richteg ass,
fir dat vun Ufank un ze maachen.

Eng vun den Erfahrungen heibäi ass déi -
an dat ass jo e puermol hei ernimmt ginn,
awer et ass net d’Konklusioun bis zum
Schluss gezu ginn -, dass vu vireran déi
aner Concernéiert responsabiliséiert musse
ginn. Mir hunn hei ëmmer ze di gehat mat
véier Opérateuren: d’TICE, d’AVL, der CFL
an d’RGTR. Et war och e Feeler an der Es-
senz vun Ufank un, dass déi véier Opéra-
teuren net vun Ufank un, souwuel wat
d’Konzept ubelaangt wéi och déi finanziell
Implikatiounen, mat responsabiliséiert gi
sinn.

Well ech muss soen, och fir mäi Virgänger a
fir d’Mataarbechter am Ministère, dass
villes, wat geschleeft huet, wat net virugaan-
gen ass, och domadder ze dinn huet, dass
Opérateuren dosouzen, déi keng Verant-
wortung haten, déi näischt finanziell mat
bäigedroen hunn an déi vu Sëtzung zu Sët-
zung erëm nei Wënsch haten, erëm mat
neie Leit opgetratt sinn - déi Leit woussten
net, wat déi virdru gesot haten -, sinn erëm
mat neien Iddië komm, hunn erëm gesot,
dat do, wat mer ofgemaach hunn, dat ass
awer elo net méi richteg.

Ech mengen, dass een also, wann een als
Stat Partner huet, et ëmmer richteg mécht,
wann een déi mat responsabiliséiert, fir
dass jiddferee weess, dass all Mount, deen
ee verléiert, och mat Käschte verbonnen
ass, an dass dat och verbonnen ass mat en-
ger operationeller Aart a Weis, déi noutwen-
deg ass.

Mir hunn och den Audit, dee mer maache
gelooss hunn, deen externen Audit financier
et opérationnel - dat wëll ech hei soen - um
Oflaf, an engem Moment gemaach, wou
d’Limite vun de 7,5 Milliounen net iwwer-
schratt war.

Ech wëll dat einfach nëmme formell hei
soen, fir kloerzemaachen, dass mer dat zum
richtege Moment gemaach hunn - well déi
2,4 Millioune kann een net derbäirechnen -,
dass mer also zum richtege Moment vis-à-
vis vun der Chamber stoungen, fir ze soen,
hei leeft eppes aus dem Rudder. Mir hunn
dat jo och duerfir hei an der Chamber erëm
eng Kéier an där Motioun kloer constatéiert.

Mir hu jo net gemaach, wéi wa mer do - ech
schwätzen da fir déi viregt Regierung mat -

gutt gehandelt hätten. Mir hunn dat jo och
hei constatéiert an hunn den Aval vun der
Chamber kritt mat enger grousser Majoritéit,
fir de Projet ëmzesetzen, well ee jo dann
och an der Situatioun war, wann ee scho si-
wen oder aacht an da bal néng, wann een
alles zesummerechent, Milliounen inves-
téiert huet, wou ee sech d’Fro gestallt huet,
ob een dat net dach duerchzéie sollt.

Déi Fro hätt jo dobaussen de Steierzueler
eis och gestallt. Wa mer do e brutale „Cut“
gemaach hätten a mir hätten de Projet
ewechgehäit, dann hätten d’Leit jo och zu
Recht gesot: Elo hutt Dir bal zéng Milliounen
Euro investéiert; wär et dann net vläicht
trotzdeem méi intelligent, elo awer nach dat
Bescht erauszehuelen an déi Suen nach ze
investéieren, fir wierklech de Basismodell ze
kréien an dann derfir ze suergen, dass ee
wierklech an eng nei Ära vun Tarificatioun
erakënnt, an déi mer wierklech mussen era-
kommen, fir eis déi Moyenen ze ginn?

Wann ee ronderëm an aner Stied geet, da
gesäit een, dass déi scho laang dee Wee
do fonnt hunn, dee mir och endlech mussen
aschloen.

Ech mengen, och dat wier en Argument ge-
wiescht, wann een hei vum Steierzueler
schwätzt. De Steierzueler wier manner frou
gewiescht, wa mer deem gesot hätten, zéng
Milliounen Euro sinn elo einfach an de Sand
gesat ginn, a mir geheien elo d’Apparaten
all, wéi se dann och ëmmer heeschen,
ewech.

Ech mengen och, dass dat net ganz intelli-
gent gehandelt wier an net am Sënn ge-
wiescht wier vun enger Gestion en bon père
de famille, wéi ee se jo misst maachen.

Ech wëll ofschléissend soen, dass de Prin-
zip, esou wéi de Rapporteur, de Roger Ne-
gri, et hei a senger exzellenter Kontributioun
gesot huet, richteg a sënnvoll ass.

Ech hunn heibannen dach d’Gefill, dass déi
meescht derfir sinn. Souguer den Här
Spautz, dee fir dës Regierung zu engem
klengen Deel - ech wëll keng Prozentzuel
soen - a fir déi viregt Regierung zu engem
gudden Deel eng kritesch Analys gemaach
huet, huet awer zum Schluss gesot, dass
den e-go en tant que tel eng gutt Saach ass
an dass een an déi Richtung soll weider-
goen.

Elo zu de Froen, déi vun eenzelne Kollee-
gen doriwwer opgeworf gi sinn, wéi et han-
nendru weidergeet. Ech wëll soen, wa mer
den e-go de base realiséieren, da wësse
mer pertinemment heibannen, dass, wann
dat elo bei d’CDT, bei d’Communauté des
transports iwwergeet, en natierlech a sen-
ger Gestioun a sengen zukünftege Fonc-
tionnalitéiten nach wäert Geld kaschten. Mä
ech mengen, dat ass awer fir vill Projeten,
déi mer hei stëmmen, an esou Beräicher
wéi an anere Beräicher, och de Fall.

Eng Schoul, déi mer hei stëmmen, déi huet
e Montant x; domadder wësse mer awer,
dass et net fäerdeg ass. Och an där Schoul
kommen nei Wënsch, ginn nei Saachen in-
vestéiert an esou virun.

Mir halen elo fest dee Moment um e-go de
base, an et ass un der CDT, aus all deenen
Erfahrungen, déi elo gemaach gi sinn, an
hei sinn der jo muncher gemaach ginn, fir
mat den Opérateuren dann déi zukünfteg
Fonctionnalitéiten ze diskutéieren, ze déci-
déieren, se op enger operationell a finanziell
propperer Basis ze décidéieren an ëmze-
setzen. C’est l’évidence même, dass et
nach weider Fonctionnalitéite gëtt, déi mer
hei kënnen erauskëddelen an déi fir den
Usager och wichteg sinn.

Déi zweet a lescht Saach, déi ech wëll soen,
dat ass, dass mer décidéiert hunn, et ass jo
schonn hei gesot ginn, de 27. Juni den e-go
de base ze lancéieren. Elo hunn ech héie-
ren an och gelies vun eenzelnen Opérateu-
ren - d’AVL, fir se net ze nennen -, dass een
elo erëm eng Kéier soll waarden.

Ech wëll Iech just soen, mir hunn e Freideg
den neie Flughafen ageweit. Wann een do
virun engem Mount de Chantier besicht
huet, dann hätt een och net ugeholl, dass
mer e Freideg géifen aweien, an et hätt een
ni ugeholl, dass mer den 21. Mee fir d’Usa-
geren dobaussen dann och operationell
sinn.

Iergendeng Kéier, och beim e-go, musse
mer décidéieren a mussen de Leit, déi do-
bausse schaffen un der Ëmsetzung, och e
kloren Datum ginn, an da muss et klappen,
an da muss een och wierklech derfir suer-
gen, deen néidegen Drock maachen, déi
néideg Motivatioun ginn, fir dass mer dann
och wierklech fäerdeg ginn. Duerfir soen
ech, de 27. Juni gi mer an de Lancement
vun deem e-go de base, well mer eis Aar-
becht och dobaussen dem Bierger wëlle
weisen, fir dass mer déi Akzeptanz, déi mer
da verluer hunn en aval vum Projet, awer an
Zukunft erëmgewannen doduerch, dass449988 www.chd. lu
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❱❱❱ M. le Président.- D’Sitzung ass op.

Dir Dammen an Dir Hären, mir hunn haut de
Mëtteg een eenzege Punkt op eisem Ordre
du jour, nämlech d’Deklaratioun vum Här
Stats- a Premierminister zur Lag vun der Na-
tioun, eng Deklaratioun, déi d’Chamber
d’nächst Woch hei debattéiere wäert.

Ech ginn elo dem Här Premierminister Jean-
Claude Juncker d’Wuert, fir seng Deklara-
tioun zur Lag vun der Natioun virzedroen.

Déclaration de politique gé-
nérale sur l’état de la nation
de M. Jean-Claude Juncker,
Premier Ministre, Ministre
d’État

❱❱❱ M. Jean-Claude Juncker, Premier
Ministre, Ministre d’État.- Här President, Dir
Dammen an Dir Hären, et kann ee sech,
wann een iwwert d’Lag vum Land schwätzt,
direkt mat Karacho op den Ambiente on op
d’Befindlechkeeten heiheem stierzen. Et
kann een an d’Luxemburgensia antauchen
an och an deenen ënnergoen, sech un
hinne mat Genoss a Verdross festbäissen.

Ech kann dat haut net maachen; duerfir ass
d’Welt ze grouss an duerfir si mir ze kleng.
D’Welt ass ze grouss a si stécht voller Misär.
Mir sinn ze kleng an et geet eis, och wa mir
dat ni zouginn, am Schnëtt ganz gutt.
D’Zuel vun deenen, deenen et net esou gutt
geet, d’Zuel vun deenen, déi net méi esou
gutt matkommen, d’Zuel vun deenen, dee-
nen um Enn vum Mount, an heiansdo och
ier d’Enn vum Mount komm ass, d’Loft aus-
geet, d’Zuel vun deenen alleguer hëlt zou.

Mä allgemeng gëllt: Mir hu wéineg Ursaach
fir ze kloen a kee Grond zur kollektiver Lar-
moyanz. Wa mir eis bekloen, da bekloe mir
eis am Regelfall op héijem Niveau. Jidd-
feree vun eis hätt gäre méi, absolut méi,
komparativ méi, mä jiddferfalls méi. Kee vun
eis huet genuch a bal jiddferee seet, en hätt
gäre méi. Mir mussen oppassen, dass mir
net lues a lues zu enger ëmmer méi onze-
friddener Ech-Gesellschaft verkommen. Et
géif eis alleguer guttdinn, eis méi dacks ze
froen, wie mir wëlle sinn, anstatt eis perma-
nent domat ofzeginn, wat a wéi vill mer gäre
méi hätten.

Et kann een och vill sinn, wann ee manner
huet. Déi, déi manner hunn, sinn duerfir net
manner wéi mir. An doduerch, dass mir méi
hunn, si mir net méi wéi si. Dat ass wouer
heiheem, dat ass och wouer queesch
duerch d’Welt.

D’Problemer vun der Welt, déi si bombas-
tesch, a wat ee méi wäit vun heiheem
ewechgeet, wat d’Problemer méi bombas-
tesch ginn.

Kuckt no China. Dat Land, dat esou
erfollegräich ënnerwee war fir an d’Zukunft,
vläicht fir seng Verhältnisser souguer ze
séier, dat gëtt duerch dat fuerchtbaart Äerd-
biewe vu Päischtméindeg regelrecht er-
schloen an a sengem Zukunftstempo ofge-
bremst. Dat ass net gutt fir China, dat ass
och net gutt fir eis. Dat ass net gutt fir eis,
well et schlecht ass fir de Weltwirtschafts-
wuesstum. Vum Leed vun de Leit, déi no
hire Kanner gruewen, iwwerhaapt net ze
schwätzen.

Kuckt no Myanmar, no Birma, wou ee
Stuerm ouni Merci honnertdausenden
Dreem ewechgeblosen huet. An déi Dreem,
déi ware schonn net schrecklech grouss,
well dee Militärregime, deen dat Land fest
am Grëff huet, d’Leit souwisou dru gehën-
nert huet, fir vun der Plaz ze kommen. Elo
ginn d’Burmesen nach weider no hanne
gehäit, well déi international Solidaritéit -
eppes immens Wäertvolles, well d’interna-
tional Solidaritéit ass eng Allianz géint den
nationalen Egoismus - op der Grenz ge-
stoppt gëtt.

Mir an Europa wëssen net méi, wat Grenze
sinn. D’Leit zu Rangun stierwen, well et eng
Grenz gëtt. D’Grenze sinn déi schlechtsten
Erfindung, déi d’Politiker jee gemaach hunn.
Europa ass eng schéin Erfindung, well mir
d’Grenzen ofgeschaaft hunn an domat dat
eliminéiert hunn, wat eis esou laang an
heiansdo esou dramatesch auserneege-
driwwen huet.

Kuckt op d’Krichsplaze vun dëser Welt. Et
gëtt der iwwer 100! Iwwer 100 Krichsplaze
gëtt et de Moment op der Welt! 100-mol
Krich, dat heescht honnertdausende ge-
brache Biografien. Dat heescht, dass mat
all Doudegem een neie Kär vun zukünfte-
gem Haass geluecht gëtt. A wann deen
Haass bis opgeet, da kënnt en och bei eis.
Mä e kritt eis net méi esou total ze pake wéi
fréier, well mir et an Europa geléiert hunn,

aus dem Haass keen Zukunftssom fir eise
Kontinent méi ze maachen.

Europa bleift déi schéinsten Nokrichsinven-
tioun. D’Europa-Iddi hätt eigentlech missen
dausend Friddensnobelpräisser beienee
kréien. Déi Eenzeg, déi dat net méi esou
richteg ze schätze wëssen, dat schéngen
d’Europäer selwer ze sinn, virun allem déi
méi jonk. Dass si ni méi mat deem alen eu-
ropäesche Krichsdämon konfrontéiert ginn,
dorunner schaffe mer zu vill. An et wier gutt,
wann déi méi Al an déi méi Jonk mat Häerz
a Verstand dobäi géife matmaachen, anstatt
eppes fir normal ze halen, wat an Europa ni
selbstverständlech war.

Kuckt och op déi nei Hongersnout, déi op
d’Welt zouleeft, jo, déi hir deelweis schonn
d’Iesse geholl huet. Milliounen a Millioune
Mënsche ginn an den Hongerdoud gedriw-
wen, well d’Welt net richteg fonctionnéiert.
Déi nei Hongersnout, déi bei déi al
derbäikënnt, huet méi wéi eng Ursaach, a
mir kenne se.

D’Bevölkerung wiisst a si wäert weider
wuessen; ëmmer méi Mënschen, beson-
nesch an den asiatesche Schwellelänner,
fänken un hiert Recht op Ernährung och ze
praktizéieren. Mir haten an allen Deeler vum
Planéit aussergewéinlech schlecht Récolten
d’lescht Joer. Spekulatiounsgeiere kreesen
iwwert dem Liewensmëttelmaart an hëlle-
fen, d’Präisser an d’Luucht ze joen. An
deene leschten dräi Joer sinn d’Lie-
wensmëttel weltwäit 83% méi deier ginn,
eleng de Weess 181%! Déi Präiserhéijun-
gen treffen déi arem Länner méi wéi déi
räich, an hei am Land déi mannerbemëttelt
Famillje méi wéi déi bessergestallten. D’Po-
litik - déi national an déi international - muss
dorop reagéieren.

D’Ernährungskris weist, dass mir net Lie-
wensmëttele genuch produzéieren, an
duerfir ass et och grondfalsch, de Baueren
an der Landwirtschaft, deene mir virun e
puer Joer nach Iwwerproduktioun virgeworf
hunn, elo wëllen d’Ernährungskris an
d’Schong ze schëdden.

Am Géigendeel: Et gëtt elo ëmmer méi
kloer, dass mer eng produktiv, eng multi-
funktionell, eng effikass an eng leesch-
tungsfäeg Landwirtschaft brauchen. A mir
brauche se méi wéi jee. Déi, déi d’Wichteg-
keet vun der Landwirtschaft op hiren Un-
deeI um PIB reduzéieren an duerfir och der
gemeinsamer Agrarpolitik an Europa de
Krunn wëllen zoudréinen, well se ze deier
géif ginn, déi ire sech fundamental.

D’Landwirtschaft ass net d’Spillwiss vun de
Baueren, si ass d’Grondlag vun eiser Ernäh-
rung. Ech mengen, dat hate mer an deene
leschte Joren e bëssen ze vill vergiess.

Ech respektéieren d’Baueren an hir Aar-
becht jiddefalls vill méi wéi d’Aktivitéite vun
de Finanzmaartjongleuren, déi d’Lie-
wensmëttelpräisser mat hire perverse Spe-
kulatiounsgeschäfter hëllefen an d’Luucht
ze dreiwen. D’Liewensmëttelpräisser zum
eegene Gewënnzweck no uewen ze pu-
shen, dobäi Honger a Krich - well Honger
féiert ëmmer zu Krich - als kleng Kollateral-
schied esou niewebäi mat a Kaf ze huelen,
dat ass de Géigendeel vun enger ethesch
fundéierter Maartwirtschaft. Esou ee Behue-
len ass strikt kriminell. Vun Zäit zu Zäit
wënscht ee sech d’Rebelliounsfäegkeet an
d’Onrou vum Mee ‘68 erëm, déi eis esou vill

Hoffnung an och esou vill Perspektive ginn
hunn.

Onëmstridden ass, dass mer eis Begeesch-
terung fir de Biosprit e puer Kräck mussen
zréckdréinen. De massiven Ausbau vun der
Bioenergie riskéiert zu engem liewensge-
féierlechen Ofbau vun de Liewensmëttel-
produktiounsflächen ze féieren. Mir halen
um EU-Zil fest, fir zu enger zéngprozente-
ger Biospritbäimëschung an de Kraaftstof-
fer ze kommen, awer nëmmen dann, esou
wéi mir et iwwregens ëmmer gesot hunn, wa
Biosprit zu nohaltegen a weltwäit ekolo-
gesch vertrietbare Konditiounen ze kréien
ass. D’Ernährung muss Virfahrt virum Sprit
hunn. Mir setze verstäerkt op déi zweet Ge-
neratioun Biosprit.

An deem an an aneren Zesummenhäng och
nach dat hei: Haut ass den internationalen
Dag vun der Biodiversitéit. 70% vun de
Planze si weltwäit vum Ausstierwe bedroht.
De Kampf géint déi Biopiraterie do, dee
muss an der Welt an och hei zu Lëtzebuerg
- an net nëmme vum Ëmweltminister - ge-
fouert ginn.

Zréck bei de Sprit. Wann ee weess, dass
mer eis Kyoto-Ziler, un deene mer festhalen,
ouni Biospritbäimëschung net erreeche
kënnen, da musse mer all aner Hiewele vun
der Klimapolitik méi intensiv bedéngen:

Mir mussen Energie aspueren. Duerfir gëtt
d’Energieberodung zu Lëtzebuerg an dem
nächste Joer intensivéiert.

Den Haiserbau no passive Baukritären,
d’energetesch Sanéierung vun den Haiser,
d’Holzhackschnitzelanlagen an d’ther-
mesch Solarkollektere gi besser gefördert,
eleng an dësem Joer - am Joer 2008 - mat
zéng Milliounen Euro.

De Gebrauch vu gréngem Stroum musse
mer ausbauen.

Et musse Biomasskritären ausgeschafft
ginn, déi op d’Nahrungs- an d’Fuddermët-
telnoutwendegkeet Rücksicht huelen.

Öffentlech Ausschreiwunge musse méi
„kyoto-kompatibel“ gemaach ginn.

Et gëtt eng Campagne - am Oktober, men-
gen ech - fir e méi ekologescht Autofuere
lancéiert, well duerch en ugepasste Fahrstil
kann ee bis zu 10% CO2-Emissiounen
aspueren.

Mir probéieren eis lues a lues vum souge-
nannte Bensinstourismus ewechzemaa-
chen. Dat geet net vun haut op muer. Et
kënnt zu kenger weiderer Kyoto-Cent-Erhéi-
jung an zu kenger weiderer Accisenerhéi-
jung op Diesel a Bensin, well dat léisst
d’Prioritéit vun der Inflatiounsbekämpfung
am Moment net zou. Déi, déi nach virun net
allze laanger Zäit iwwregens proposéiert
hunn, d’Spritpräisser statt d’Autosteier ze
héijen, missten domat eigentlech averstane
sinn, well et héiert een näischt méi vun hire
Fuerderungen.

D’Moyenne vun der Autosteier läit bei 170
Euro. 35% vun de Chauffeure bezuele man-
ner wéi 100 Euro. De Subsid fir energie-
spuersam Autoen - 750 Euro - kennt ee
grousse Succès, wéi d’Verkafszuele vum
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mer dem Usager, dem Bierger dobausse
weisen, dass déi Steieren, déi mer hei in-
vestéiert hunn, trotzdeem fir eppes Sënn-
volles a Richteges gutt waren. Dat musse
mer fäerdeg bréngen an duerfir mussen och
all d’Acteure bis de 27. Juni déi néideg Hël-
lef ginn.

Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Minister.
Mir kommen dann zum Vote iwwert de Pro-
jet de loi.

Vote sur l’ensemble du projet de loi et
dispense du second vote constitutionnel

De Projet de loi 5822 ass ugeholl, Här Minis-
ter Lux, mat 50 Jo-Stëmmen, bei 4 Nee-
Stëmmen a kenger Abstentioun.

Ont voté oui: Mmes Sylvie Andrich-Duval,
Nancy Arendt (par M. Marcel Oberweis), M.
Lucien Clement (par M. Laurent Mosar),
Mmes Christine Doerner, Marie-Josée Frank
(par Mme Françoise Hetto-Gaasch), Marie-
Thérèse Gantenbein-Koullen (par Mme
Christine Doerner), MM. Marcel Glesener,
Norbert Haupert (par M. Lucien Thiel), Mme
Françoise Hetto-Gaasch, MM. Ali Kaes,
Paul-Henri Meyers, Laurent Mosar, Marcel
Oberweis, Gilles Roth, Patrick Santer, Mar-
cel Sauber (par Mme Sylvie Andrich-Duval),
Jean-Paul Schaaf (par M. Marcel Glesener),
Marco Schank (par M. Paul-Henri Meyers),
Marc Spautz, Mme Martine Stein-Mergen
(par M. Marc Spautz), MM. Fred Sunnen,
Lucien Thiel, Lucien Weiler et Michel Wolter;

MM. Marc Angel (par M. Roland Schreiner),
Alex Bodry, John Castegnaro (par M. Ro-
main Schneider), Mme Claudia Dall’Agnol

(par M. Roger Negri), M. Fernand Diede-
rich, Mme Lydie Err (par M. Ben Fayot), M.
Ben Fayot, Mme Lydia Mutsch, MM. Roger
Negri, Jos Scheuer, Romain Schneider et
Roland Schreiner;

MM. Eugène Berger, Xavier Bettel (par Mme
Colette Flesch), Mmes Anne Brasseur (par
M. Charles Goerens), Colette Flesch, MM.
Charles Goerens et Claude Meisch (par M.
Eugène Berger);

MM. Claude Adam, François Bausch (par
Mme Viviane Loschetter), Félix Braz, Ca-
mille Gira, Jean Huss, Henri Kox (par M. Fé-
lix Braz) et Mme Viviane Loschetter;

M. Aly Jaerling.

Ont voté non: MM. Gast Gibéryen, Jacques-
Yves Henckes, Jean-Pierre Koepp (par M.
Gast Gibéryen) et Robert Mehlen.

Gëtt d’Chamber d’Dispens vum zweete Vote
constitutionnel?

(Assentiment)

Dann ass et esou décidéiert.

Dir Dammen an Dir Hären, mir sinn um Enn
vun eisen Aarbechten ukomm. Dir kritt
d’Convocatiounen an den Ordre du jour fir
déi nächst Sitzung schrëftlech.

D’Sitzung ass opgehuewen.

(Fin de la séance publique à 19.52
heures)
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Autofestival weisen. Dëse Subsid gëllt
nëmme fir Privatween. E gëtt vum nächste
Joer un och op d’Firmeween ausgeweit, déi
ëmmerhin ee Fënneftel vun eisem Fuhrpark
heiheem ausmaachen.

Logescherweis, wann dee Subsid ausge-
weit gëtt op d’Firmeween, kënnen d’Betriber
d’Autosteier op hire Firmeween net méi vun
der Betribssteier ofsetzen. Op den 1. Januar
2009 trëtt och wéi versprach een Abatte-
ment op der Autosteier vu kannerräiche Fa-
milljen a Kraaft.

Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
ech hunn Iech vu China geschwat, vu
Myanmar, vun der neier Hongersnout, déi
d’Welt onglécklech mécht. D’Welt ass en
Duerf a mir leiden ënnert den direkten an in-
direkte Konsequenze vun deem, wat sech
an eisen Nopeschdierfer an Asien an an
Afrika ofspillt.

Mir profitéieren och dacks vun de Spëtze-
leeschtungen, déi an eisen Nopeschdierfer
erbruecht ginn. Ouni déi konstant Impulser,
déi d’Wirtschaftsraim aus de Schwellelän-
ner dem Weltwirtschaftswuesstum ginn,
ouni de Bäitrag vu China, vun Indien a vun
aneren opstriewende Länner wier eise Wirt-
schaftswuesstum an Europa an zu Lëtze-
buerg däitlech méi schappeg.

D’Globaliséierung ëmspaant d’Welt, am
Gudde wéi am Schlechten. Doriwwer ze la-
mentéieren, bréngt kengem vill. 59% vun de
Lëtzebuerger - esou liesen ech - wieren der
Meenung, d’Globaliséierung géif Aar-
bechtsplazen zu Lëtzebuerg zerstéieren.
Dobäi gehéiert Lëtzebuerg zu de grousse
Globaliséierungsgewënner, an dat schonn
zanter laanger Zäit: D’CLT, d’SES a vill ane-
rer ware global, ier dat Wuert iwwerhaapt
bestanen huet.

Et kënnt vir - och bei eis -, dass Betriber
sech an d’Ausland délocaliséieren. Mä ën-
nert dem Stréch ass et awer esou, dass hei
zu Lëtzebuerg trotz an heiansdo grad
wéinst der Globaliséierung zanter dem 1.
Januar 2000 iwwer 70.000 nei Aarbechts-
plazen entstane sinn. A kengem aneren EU-
Land ass et esou eng Aarbechtsmaartex-
pansioun ginn, wéi hei zu Lëtzebuerg.

Zanter dass d’Globaliséierung sech offiziali-
séiert huet, huet eis Wirtschaft u Kraaft an u
Stäerkt gewonnen. Dat ass och op d’Effortë
vum Wirtschafts- an Aussenhandelsminister
a vum Tresorminister zréckzeféieren, déi der
lëtzebuergescher Wirtschaftspromotioun
am Ausland een neien Opdrift ginn hunn.

Ech si kee Globaliséierungsfanatiker. Ech
verdroen eenzel doktrinär Sätz och net méi,
déi regelméisseg iwwert de Globaliséie-
rungsradio ginn. „Ëmmer méi Maart“ ruffen
d’Maartfundamentalisten, „ëmmer manner
Politik“ jäizen déiselwecht. „D’Politik soll
sech aus der Wirtschaft eraushalen“, esou
ruffe se. „D’Politik soll eis gewäerde loos-
sen“, esou gëtt verlaangt.

Meng Meenung ass dat net. De Maart ass
eng Noutwendegkeet. En ass keng Äntwert.
De Maart eleng produzéiert keng Solidari-
téit. D’Solidaritéit ass dat gewolltent Resul-
tat vum Matenee vu Maart a Politik. An déi,
déi dem Stat an der Politik de Monopol op
exklusiv Normesetzung streideg maachen,
déi sinn an de leschte Méint mat hirer rich-
sécherer Nues klak an d’Mauer gelaf.

Grad déi, déi an deene leschte Joren net
midd gi sinn, der Politik ze soen, si soll sech
an den Eck stellen a roueg sinn, waren déi
Éischt, déi nom Stat geruff hunn, wéi se mat
hirem Spekulatiounslatäin um Enn waren.
Duerfir war et richteg, dass déi grouss Zen-
tralbanken, och déi Europäesch, den aus-
gedréchente Mäert zousätzlech Liquiditéi-
ten zougefouert hunn an esou de Mäert eng
Solidaritéitssprëtz ginn hunn.

Duerfir war et richteg, dass d’G-7-Staten, an
deene jo och d’Eurozon vertrueden ass, bei
hirer leschter Sitzung am Abrëll zu Washing-
ton op d’Besäitegung vun deene
Schwaachstellen insistéiert hunn, déi sech
an dat internationaalt Finanzmaartge-
schéien ageschlach haten: Si verlaange méi
Transparenz, méi Informatiounsdicht iwwer
opaque Finanzprodukter, méi Offeleeung
vun alle Risiken an eng besser Bewäertung
vun deeneselwechten.

Duerfir, mä och aus Grënn vun der interner
Effizienzsteigerung, wäerte mer d’Zesum-
menaarbecht tëschent der CSSF an der Lët-
zebuerger Zentralbank verstäerken a ver-

besseren. D’Gestioun vun de Liquiditéite
vun de Kreditétablissementer brauch eng
méi pousséiert Reglementatioun.

Duerfir, awer och aus Gerechtegkeets-
grënn, hunn ech an deene leschte Wochen
déi iwwerhéichte Managergehälter europa-
a weltwäit kritiséiert: Et schuet een der so-
zialer Maartwirtschaft an hirer Akzeptanz,
wann ee vun den Arbeitnehmer gréisste
Lounzréckhalung verlaangt a gläichzäiteg
d’Rémunératiounen an de Chefetagë wëll
galoppéiere léisst, a wann een dann och
nach strategesch Fehldécisioune mat exor-
bitant héijen Ofgangsentschiedegunge be-
lount, déi och nach vun der Steier kënnen
ofgesat ginn; dat heescht, déi vun deenen
anere Leit musse bezuelt ginn.

Et ass falsch, Dir Dammen an Dir Hären, fir
ze behaapten, mir hätten eis der Globali-
séierung regelrecht ausgeliwwert. Et ass
falsch, fir ze behaapten, Europa géif der
Globaliséierung neutral an ouni Reaktioun
géintiwwerstoen. Europa huet sech en vue
vun der Globaliséierung organiséiert.

Den Euro, deen der esou vill verhënnere
wollten an deen der esou vill fir eng Utopie
gehal hunn, ass dee wichtegsten Dispositif
an dem europäesche Globaliséierungsarse-
nal. Den Euro, dës gréisst politesch Leesch-
tung vun den Europäer am leschte Véierel
vum leschte Jorhonnert, kritt den nächsten
1. Januar zéng Joer. Hien huet de Wäh-
rungsturbulenzen, déi den Europäer an
deene leschten 20 Joer esou dacks op de
Kapp gefall waren, en Enn gemaach. Hien
huet den Aus bedeit fir kompetitiv Ofwäer-
tungen, mat deenen europäesch Länner
sech an der Vergaangenheet ongestrooft op
d’Käschte vun hiren Nopere beräichert
hunn. An en huet dem europäesche Wirt-
schaftsraum eng Stabilitéit bruecht, déi
dëse virdrun ni kannt huet.

Dës Stabilitéit ass fir eng kleng, eng butzeg
exportorientéiert Wirtschaft wéi eis vun es-
senzieller Bedeitung: Mir bedreiwen eisen
Aussenhandel mat eise wichtegste Wirt-
schaftspartner an därselwechter Währung.
Dat huet deene Bedéngungen, zu deene
lëtzebuergesch Betriber schaffen an expor-
téieren, commercéieren an importéieren,
eng enorm Prévisibilitéit ginn.

Zanter der Euroaféierung hu mir an Europa
17 Milliounen Aarbechtsplazen nei geschaf,
ass d’Aarbechtslosegkeet op deen
niddregste Stand zanter 25 Joer gefall, ass
de Beschäftegungstaux an d’Luucht gaang
an d’Defiziter erof. D’Realzënse sinn op en-
gem historesch niddrege Stand. D’Inflatioun
huet sech am Schnëtt gutt gehalen: Si ass
an den 80er Joren ëm 8%, an den 90er Jo-
ren ëm 4% an an dësem Jorzéngt an der
Moyenne ëm 2% gedréit.

Fir ee Land, dat d’automatesch Indexéie-
rung vun de Léin kennt, huet dat eng Kom-
petitivitéitsstabiliséierung bruecht, déi mer
ouni den Euro net kritt hätten. Mir Lëtzebuer-
ger hungen 80 Joer laang am monetäre
Schlepptau vun der Belsch. Haut si mer déi
gläichberechtegt Copropriétairë vun der
stäerkster Währung vun der Welt. Europa
bréngt dësem Land vill. Mir sinn net manner,
mir si méi souverän ginn duerch Europa an
duerch den Euro.

Duerch den Euro ass d’europäesch Wirt-
schaft, och eis, wesentlech méi resistent
ginn. D’Amerikaner, déi kucken an d’Rezes-
siounslach an d’europäesch Wirtschaft
wiisst virun. Si wiisst manner séier wéi virun
engem oder virun zwee Joer, mä si wiisst
staark a si wiisst méi wéi déi amerikanesch.

Fréier, wann et ëm d’Wirtschaft gaangen
ass, ëm d’Währung gaangen ass, dann
hunn d’Amerikaner op eis erofgekuckt a mir
op si erop. Haut kënne mer hinne riicht an
d’Ae kucken. Dat mécht och d’europäesch
Aussepolitik méi staark. Den Euro ass zu en-
gem wichtege Stéck Aussendiplomatie vun
der Europäescher Unioun ginn.

Här President, ech hu gesot, d’Welt géif ëm-
mer méi global ginn. Doraus resultéiert, mir
däerfen elo net ufänken, radikal lokal ze
ginn. Mir mussen d’Erausfuerderungen, déi
sech stellen, unhuelen. Mir hunn och Mëtte-
len, mir hunn Talenter, fir dat kënnen ze
maachen, à moins dass mer wéilte Globali-
séierungsverléierer ginn, an déi gi mer, wa
mer mat eis selwer iwwerméisseg zefridde
sinn.

Mir mussen a wirtschaftlecher, mä awer och
a sozialer Topform bleiwen. Fit fir d’Globali-
séierung gëtt een net doduerch, dass een
all Globaliséierungsextravaganze mat-
mécht, se regelrecht noäfft. Mir brauchen
eis der maartradikaler Dereguléierungslogik
um Aarbechtsrecht net Hals iwwer Kapp an
d’Äerm ze geheien. Mir hunn en zolitte Kën-
negungsschutz a mir wäerten deen och be-
halen. Lëtzebuerg ass dat Land an Europa,
dat deen héchste Prozentsaz vun onbefris-
teten Aarbechtsverträg huet: 94%, fir méi
prezis ze sinn. Alleguer déi aner hunn der

wesentlech manner. Lëtzebuerg huet ee
Gesetz iwwer Leiharbeit, dat gutt fonction-
néiert, mä wat een trotzdeem op eenzel
Abusen hin iwwerpréiwe muss. D’Leiharbeit
ass fir eis an alleréischter Linn een Aglidde-
rungsinstrument op den Aarbechtsmaart,
net nëmmen een Ajustéierungsmechanis-
mus vun deemselwechten. An eenzelne
Branchë musse selbstverständlech Zäitver-
träg kënne gemaach ginn, mä si däerfen net
zum Regelaarbechtsvertrag ginn a si wäer-
ten dat och hei zu Lëtzebuerg net ginn.

Net Extravaganzen nomaachen, mä Perfor-
mancen opmaachen, dat ass de Motto vun
enger offensiver Globaliséierungsstrategie.
Esou eng offensiv Globaliséierungsstrategie
setzt sech aus e puer Deeler zesummen. All
eenzelnen Deel fir sech gekuckt mag en-
gem kleng a butzeg virkommen, mä ze-
summe gekuckt erginn déi Deeler ee Ganzt,
wat et a sech huet.

Wie vu Globaliséierung an domat vu Kom-
petitivitéit schwätzt, wien Topform seet an
eng optimal Fitness wëllt, dee muss sech
mam steierlechen Ëmfeld vun eise Betriber
beschäftegen.

D’Wirtschaft ass kee Selbstzweck, mä si ass
zweckorientéiert. Si muss hëllefen, déi kol-
lektiv Besoinen ze kofinanzéieren. Duerfir si
mir géint deen internationale fiskalen Dum-
ping bei der Betribsbesteierung, deen am
Endeffekt zu soss näischt féiert, wéi dass
d’Wirtschaft sech lues a lues aus der Steier-
flicht erausschläicht an dass déi ganz
Steierlaascht op de Facteur Aarbecht ze
leie kënnt. Dat wier net gutt, esou ee Wies-
sel, fir den Equiliber an eiser Gesellschaft.

Mä wat muss, dat muss: D’Steierlandschaft
muss fir eis Betriber, déi hei sinn, a fir déi
Betriber, vun deene mer gären hätten, dass
se géifen heihinner kommen, kompetitiv,
wettbewerbsfäeg bleiwen. Mat 29,6% ass
d’steierlech Punktioun op de Lëtzebuerger
Betriber méi wéi 11% méi niddreg wéi um
Enn vun den 80er Joren. D’Betribsbesteie-
rung huet also hei zu Lëtzebuerg eng
Schlankheetskur matgemaach.

Mä eis Noperen an déi aner OECD-Länner,
eis Konkurrenten, déi ginn och ëmmer méi
schlank. Ergo musse mer nach eng Kéier e
bëssen ofspecken. Duerfir gëtt den Droit
d’apport, dee mer dëst Joer halbéiert hunn,
d’nächst Joer ganz ofgeschaaft. Duerfir
senke mer d’Besteierung op de Betriber an
e puer Etappen op 25,5%, net ouni d’Be-
steierungsbasis - do wou et geet an do wou
et si muss - ze verbreeden. Déi Moossna-
men erlaben eis et, op der internationaler
Kompetitivitéitsskala genau dee Sprong no
vir ze maachen, dee mer brauchen.

Ech hunn Iech d’lescht Joer hei ouni vill
Succès virgerechent, jo regelrecht bewisen,
dass d’Steieren op de Privatpersoune vun
1990 bis haut 3,4-mol méi gefall sinn, wéi
d’Inflatioun geklommen ass. Et huet zwar
keen iwwerzeegt, mä et konnt och kee mer
et falsch maachen. Mir hunn, ech bleiwen
derbäi, op 20 Joer zréck betruecht, eng
Steierupassungsavance op d’Inflatioun.
D’Steierprogressioun zu Lëtzebuerg ass
keng kal, wéi am Ausland. Heiheem ass se
wootlech bis waarm. Mä esou wéi mer dat
scho fir d’Joer 2008 gemaach hunn, menge
mer, et wier och gutt am Joer 2009
d’Leeschtungsbereetschaft vun deenen, déi
schaffen, duerch eng weider Inflatiouns-
upassung vum Steiertarif unzeerkennen.

D’Inflatiounsberengegung wäert och am
Joer 2009 6% bedroen. Dat heescht, wann
déi Steierupassung bis gemaach ass, bezilt
jiddfereen nëmmen esou vill Steieren, wéi
wann e 6% manner verdénge géif. Dat
mécht een Nettogewënn fir jiddfereen, dee
Steiere bezilt. Et ginn och eenzel Steierabat-
temente gehéicht, jiddefalls emol deen,
deen d’Ofsetzbarkeet vun den Assu-
rancëkäschte betrëfft.

Iwwert d’Aféierung vun der Individualbe-
steierung ass an de leschte Jore vill disku-
téiert ginn. Déi Diskussioune musse mer
viruféieren. Ech iwwerreechen Iech zu deem
Thema - ech hunn et iwwregens scho ge-
maach, Här President - eng fundéiert Etüd
vun der Steierverwaltung, esou dass mer iw-
wert d’Machbarkeet vun der Individualbe-
steierung an der Finanzkommissioun kënne
mateneen diskutéieren. An ech hannerleeën
Iech och eng Etüd vun därselwechter Ver-
waltung iwwert déi sougenannte Flat-Tax,
déi mer parallell an därselwechter Kommis-
sioun kënne studéieren.

Net nëmme Steiere spillen eng Roll bei der
Kompetitivitéitsbemiessung. Och den Ni-
veau vun der Inflatioun huet Afloss op
d’Wettbewerbsfäegkeet vun engem Land.
Besonnesch vun engem Land, dat seng
Léin a Gehälter via Indexéierung un d’Lie-
wenskäschtenentwécklung upasse muss.
Ech soen: „muss“. An domat hunn ech ge-
sot, dass et selbstverständlech esou ass,
dass, wann d’Tripartitemoossname bis aus-
gelaf sinn, et am Prinzip vum 1. Januar 2010

un erëm zur integraler Indexupassung
kënnt.

Et wäert d’Aufgab vun der nächster Regie-
rung sinn, déi aus de Wahle vum Juni 2009
ervirgeet, fir dat ze confirméieren. Oder
awer, falls d’wirtschaftlech Situatioun sech
géif zolidd verschlechteren, mat de Sozial-
partner iwwer aner Léisungen nozedenken.
Ofmaachunge sinn Ofmaachungen, an
duerfir bleiwen d’Ofmaachunge vun der Tri-
partite fir hir ganz Lafdauer och ganz a
Kraaft. Gesetzer si Gesetzer, an duerfir
spréngt den Index den 1. Januar 2010 am
Prinzip erëm voll un.

Wann d’Inflatioun héich ass, da kann den In-
dex zum Problem ginn. Wann een d’Infla-
tioun an de Grëff kritt, dann ass d’Indexéie-
rung kee Problem. Duerfir musse mer der
Inflatioun Meeschter ginn. D’Anti-Infla-
tiounsmoossnamen, déi an der Tripartite ge-
plangt gi sinn, sinn op de Wee bruecht ginn.
D’Regierung huet zousätzlech dozou virun
e puer Wochen décidéiert, all staatlech
verfügte Präisser fir de Rescht vun dësem
Joer a fir dat nächst ganzt Joer anzefréie-
ren. Iwwerall do, wou d’Regierung mat un
deem Dësch sëtzt, wou iwwer Präiserhéijun-
gen debattéiert gëtt, iwwerall do, wou se
Statsinteressen am Actionnariat ze vertrie-
den huet, bréngt se déiselwecht Meenung
zum Ausdrock.

Mir invitéieren d’Gemengen, bei der Fest-
leeung vun hiren Taxen no Méiglechkeet
datselwecht ze maachen. Wann dat ge-
schitt, wann administréiert Präiserhéijungen
ënnerbleiwen a wann d’Kommunaltaxen net
klammen, da kënne mer der Inflatioun den
Aarm béien. Mir mussen hir souwisou den
Aarm falen, well si klëmmt duerch déi héich
Pëtrolspräisser an déi méi héich Lie-
wensmëttelpräisser, ouni dass mer dofir
kënnen. Mir hunn, ganz éierlech, keen
anere Choix, wéi déi administrativ Präisser
anzefréieren.

Well d’Inflatiounsverhältnisser esou sinn,
wéi se sinn, brauche mer och eng weider
Period vu Lounmoderatioun. Och dat ass
een Deel vun den Tripartitebeschlëss. Loun-
moderatioun heescht net Lounstopp,
heescht net eng onendlech laang Rei vu
Lounnullronnen. Lounmoderatioun heescht,
dass d’Léin net méi séier solle klammen,
wéi Produktivitéitsverbesserungen dat zou-
loossen. D’Gewerkschaften hunn den 1.
Mee - an zu Recht - drop higewisen, dass et
hinne gelongen ass, real Lounerhéijungen
an de Kollektivverträg fir zejoert an dëst
Joer duerchzesetzen. Wann déi Lounerhéi-
jungen am Aklang mat de Produktivitéitsfort-
schrëtter stinn, a si stinn am Aklang mat
deenen, da brénge se méi Kafkraaft an
heize se d’Inflatioun net un. Esou soll et sinn
an esou muss et och nach eng Zäit laang
bleiwen. Och hei hu mer keen anere Choix.

Alles dat, Här President, féiert awer nëm-
men dann zum vollen Erfolleg, wa mer et
fäerdeg bréngen, eis Infrastrukturen a
Schoss ze bréngen. An der zweeter Jores-
halschent gëtt duerfir de sektorielle Plan di-
recteur iwwert déi wirtschaftlech Aktivitéits-
zone fäerdeg gestallt. Hie wäert et erlaben,
iwwer 400 Hektar nei Aktivitéitszonen,
haaptsächlech fir Kleng- a Mëttelbetriber,
mat Bléck op d’Joer 2020 zur Verfügung ze
stellen.

Nieft der Rekonversioun vun de Frichen op
Arbed/Belval wäerten dräi national Aktivi-
téitszonen op deenen ale Frichë vun Didde-
leng/Beetebuerg, dem Crassier zu Éilereng
an dem Pafewee zu Déifferdeng/Suessem
entwéckelt ginn.

Ech sinn esou un de Pafewee gewinnt, Här
Meisch, dass ech mer guer net virstelle
kann, dass et deen elo zu Déifferdeng gëtt.

(Hilarité)

D’Surface vun deenen dräi Aktivitéitszone
wäert 150 Hektar bedroen.

Mir fuere virun, hei zu Lëtzebuerg e Logis-
tikzenter opzebauen. D’Aarbechte fir de Lo-
gistikzenter op de fréiere WSA-Terrainen zu
Beetebuerg/Diddeleng fänken am zweete
Semester 2009 un. Eis Breedbandinfra-
strukture gi weiderentwéckelt, de Bau vun
Datenzentre virugedriwwen. Mir probéiere
weider, Betriber am Beräich vum E-Com-
merce zu Lëtzebuerg unzesidelen.

Mir sinn amgaangen, een Aktiounsplang a
Saachen Ecotechnologien auszeschaffen.
D’Législatioun iwwer ecoenergetesch In-
vestissementshëllefen ass geplangt.
D’Reorganisatioun vun den Elektrizitéits- a
Gassecteure geet virun.

LuxTrust SA stellt sech ëmmer méi eraus als
eng performant international Plattform fir
elektronesch Zertifikatioun. D’Betriber kën-
nen hir TVA-Erklärungen elektronesch maa-
chen. De Projet „Paperless Douane“ erlaabt
et, d’Deklaratiounen en ligne ze maachen.
D’Sécuriséierung vun der Informatik a vun
de Réseauë mécht gutt Fortschrëtter.550000 www.chd. lu

SÉANCE 

39 Jeudi, 
22 mai 200839



Zu de liewensnoutwendegen Infrastrukture
gehéieren awer och Elementer, un déi een
am éischten Abléck net esou denkt. Wa mir
wëllen Ankerplaz fir international Betriber
sinn, da musse mer eis international Schou-
len zu Lëtzebuerg ausbauen. Wa mir wëllen
eng wichteg Plaz op der Weltwirtschafts-
kaart bleiwen, da musse mer eis Flugverbin-
dungen an d’Ausland optimal gestalten.
D’Extensioun vum Cargocenter an déi nei
Aérogare um Findel si genau esou ze ge-
sinn.

Här President, wien an der globaliséierter
Welt vun der Plaz wëllt kommen, dee muss
méi séier sinn, dee muss mobil sinn. D’Mo-
bilitéit an hir Organisatioun sinn zu Lëtze-
buerg awer net optimal. Zanter dass mir
den IVL-Konzept am Joer 2004 virgestallt
hunn, hunn d’Zuelen iwwert déi zukünfteg
Verkéiersstréim zu Lëtzebuerg sech dras-
tesch verännert.

D’Erausfuerderungen, esou wéi se am IVL
duergestallt sinn, déi bleiwen - si bleiwen,
mä si si méi grouss ginn. D’Awunnerzuel
vun eisem Land klëmmt bestänneg. Wien
hat scho méi vum 700.000-Awunner-Stat
geschwat? - D’Awunnerzuel klëmmt, an
d’Zuel vun de Frontalieren och.

Onofhängeg vun der Zuel vun den Trans-
portbewegunge muss et eis Ambitioun blei-
wen, ee Véierel vun hinne via öffentlechen
Transport ze organiséieren. Wa mer een
„modal split“ vu 75% Individualverkéier a
25% öffentlechen Transport erreechen, da
klëmmt bis an d’Joer 2020 Stroossebe-
laaschtung nach ëmmer ëm 30%.

Wa mir dee Split net erreechen - an haut hu
mer eréischt 13% erreecht -, da klëmmt de
Stroosseverkéier tëschent 40 a 60%. Dann
ass en absolut net méi ze bewältegen. Da
steet Lëtzebuerg, anstatt virunzekommen.
Also musse mir eis drugi mam IVL a mat der
Mobilitéitsorganisatioun.

Der Schinn kënnt dobäi déi alleréischte Be-
deitung zou. Mir brauchen eng zousätzlech
Zuchstreck vun der Stad op Beetebuerg. An
zwar net nëmmen, well den Transportminis-
ter zu Beetebuerg wunnt. Mir brauchen déi
Zuchstreck vun der Stad op Beetebuerg,
well si wichteg ass fir d’Leit heiheem a wich-
teg ass fir d’franséisch Frontalieren, där ëm-
merhi schonn haut 65.000 all Dag op Lëtze-
buerg schaffe kommen.

Mir brauchen en Ausbau vun den Zuch-
strecken op Rodange an op Klengbetten.
Déi ass wichteg fir d’Leit heiheem a fir
d’belsch Frontalieren. A si ass wichteg, fir
Lëtzebuerg besser u Bréissel unzebannen.
Mir mussen et fäerdeg bréngen - déi Ge-
spréicher lafe jo mat Däitschland, Frank-
räich an der Belsch -, eng gemeinsam, effi-
zient öffentlech Verkéiersorganisatioun op
d’Been ze stellen.

D’Grenzgänger huelen den Zuch oder de
Bus net eréischt op der Grenz, mä esou no
wéi méiglech bei där Plaz, wou si wunnen.
An duerfir mussen eis Noperen - déi dräi,
déi ech genannt hunn - eise Wonsch an de
Wonsch vun hire Leit no méi séiere Mobili-
téitsverbindunge mat Lëtzebuerg eescht
huelen.

Trotz dem Ausbau vum Schinnennetz
brauche mir wahrscheinlech d’Verbreede-
rung vun zwou op dräi Piste vun der Auto-
bunn tëschent Beetebuerg a Mamer. Déi
brauche mir haut schonn, well den Transit-
verkéier tëschent Frankräich an der Belsch
an den Aarbechtsverkéier hei am Land re-
gelméisseg grouss Problemer mat sech
bréngen.

Mir mussen déi grouss Entwécklungszentre
vum Land effikass matenee verknäppen.
Mir brauchen direkt Verbindungen tëschent
dem Süden, der Haaptstad an der Nord-
stad. Dat gëllt an éischter Linn fir
d’Schinnenubannung vu Belval. Belval an
Esch musse séier an dacks mat dem Zuch
verbonne ginn. Fir d’éischt iwwer Beete-
buerg, duerno an enger zweeter Phas och
direkt.

D’Entwécklungszentre méi no beienee
bréngen, dat heescht awer och, dass
d’Nordstrooss esou séier wéi méiglech fäer-
deg muss ginn. Dat heescht, dass Belval
duerch d’Liaison Micheville un d’Escher Au-
tobunn ugebonne gëtt, an dat heescht,
dass och um Contournement vun der Nord-
stad muss weidergeplangt ginn.

D’Mobilitéit um Territoire vun der Stad Lëtze-
buerg stellt eis viru grouss Erausfuerderun-
gen, Här Buergermeeschter.

Vill nei Aarbechtsplazen entstinn um Kierch-
bierg, um Findel, op der Cloche d’or an am
Raum Stroossen/Bartreng. Déi intern
Stroossennetzer an deenen Entwécklungs-
zentre musse séier fäerdeg gestallt ginn.
Zéngdausende Leit mussen op eng effizient
Manéier an déi opstriewend Randgebidder
vun eiser Stad bruecht ginn. Déi wëllen net
fir d’éischt op d’Gare fueren, mä hätte gären

en direkte Wee op hir Aarbechtsplaz. Duer-
fir mussen nei Garë gebaut ginn: um Hou-
wald, um Kierchbierg an zu Zéisseng. Déi
Garë musse kënnen direkt ugefuer gi vun
de Leit, egal, wou se hierkommen. Also och
vun de Leit vun Diddenuewen, vun Arel, vu
Saarbrécken a vun Tréier. A si musse mat-
eneen an ënnerenee verbonne ginn, duerfir
musse mir och een Zuch tëschent der Gare,
dem Findel an dem Kierchbierg un d’Rulle
kréien.

Dee Mobilitéitspuzzle, dee wier net komplett
ouni den Tram duerch d’Stad. Deen Tram,
deen ass keen Zweck u sech. E soll
d’Schinnen an d’Garen, déi mir hunn an déi
mir nach kréien, verkéiersintelligent ergän-
zen. D’Gares périphériques ouni den Tram
maache kee Sënn. An den Tram ouni
d’Gares périphériques och net.

D’Mobilitéitskonzept „mobil 2020“ besteet
graff gekuckt aus dräi Deeler: D’Verbindun-
gen tëschent eisen Haaptentwécklungs-
zentre musse sech un engem Réckgrat kën-
nen ophänken, an dat Réckgrat kann
näischt anescht si wéi den Zuch. Dat Réck-
grat mécht nëmme Sënn, wa mir mat de
Gares périphériques déi noutwendeg Distri-
butiounskanäl kréien. Den Tram an de Bus
maachen dëst Mobilitéitskonzept dann zu
engem Ganzen.

Ech brauch Iech net ze soen, dass dat
kascht - Milliarde kascht. Et muss ee vläicht
Eenzelne soen, dass een dorunner soll den-
ken, wann ee pausenlos supplementar
Steiererliichterunge reklaméiert.

Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
offensiven Ëmgang mat der Globaliséie-
rung, kompetitiv Steierlandschaft, séier
Stroossen, schéi Brécken, optimal Eise-
bunnsverbindungen, dat alles ass net vill
wäert, wa mir eis Gesellschaft net beienee
behalen.

De gesellschaftlechen Zesummenhalt, déi
sozial Kohesioun si vun essenzieller Zu-
kunftsbedeitung. Wa mer se verléieren, da
verléiere mer eis mat. Wa mer se behalen,
an do, wou se brécheg ginn ass, flécken an
op nei Bunne schéissen, da kënne mer méi
roueg ootmen.

Kohesioun ass méi wéi nëmme Koexistenz.
Et geet net drëm, einfach a reiwungslos
niefteneen ze liewen, jiddfereen a sengem
Eck, jiddfereen esou, dass en deen aneren
net stéiert. Et geet drëm, gutt zesummenze-
liewen. Et geet drëm, openeen zouzegoen,
an zwar esou laang, bis ee mateneen deen
zentrale Punkt erreecht huet, wou d’Diffe-
renzen esou kleng sinn, dass een et zesum-
men an der Mëtt gutt aushält.

Eréischt wann d’Gesellschaft dee Punkt
fonnt huet, wou hir Differenze matenee kom-
patibel ginn, wou si sech ausgläicht,
eréischt da kënnt d’Gesellschaft an d’Géi-
gend vun der kollektiver Maturitéit. Esou
verstan heescht Gesellschaftspolitik net Po-
litik mat der Gesellschaft maachen; Gesell-
schaftspolitik heescht, Politik fir d’Gesell-
schaft ze maachen. A genau esou eng Poli-
tik wëlle mir och maachen.

Ee schéint Beispill fir eng Politik, déi zesum-
meféiert, ee schéint Beispill fir eng Punkt-
landung, déi d’Differenzen ausgläicht, dat
ass d’Gesetz iwwert den Eenheetsstatut.

Dës Reform ass eng sozial an eng gerecht
Gesellschaftsreform, well se no esou villen
Uleef, déi schifgaange sinn, Aarbechter a
Beamten endlech am Aarbechts- an am So-
zialrecht gläichstellt. Dës Reform ass eng,
déi un d’Strukture geet, well se et erméig-
lecht, d’Krankekeesen, d’Beruffschambe-
ren, d’Pensiounskeesen an d’Sozialge-
riichtsbarkeeten zesummenzeleeën. Si
bréngt méi modern Strukturen, méi Effikas-
sitéit, eng besser Gestiounscapacitéit, ee
méi qualitativ héichrangegen Déngscht um
Assuré, a si bréngt och de Betriber - dat
gëtt oft vergiess - administrativ Vereinfa-
chungen.

D’Realiséiere vum Eenheetsstatut ënner-
sträicht de Reformwëllen an d’Reformfäeg-
keet vun dëser Regierung a vun dëser Koa-
litioun. Déi Reform ass méiglech ginn, well
déi zwou Koalitiounsparteien de feste Wël-
len haten, dass se géif méiglech ginn. Si
ass méiglech ginn duerch den onermiddle-
chen Asaz vun engem Minister vun der CSV
- dem Aarbechtsminister - an engem vun
der LSAP - dem Sozialminister -; plus kleng
Niewenhandreecher.

Si ass méiglech ginn, well d’Konsensbereet-
schaft, déi systemimmanent zum Lëtze-
buerger Modell gehéiert, voll gespillt huet.
Ech soen et nach eng Kéier, well dat meng
Iwwerzeegung ass: Nëmmen dës Koalitioun
bréngt et fäerdeg, eng Reform vun där Di-
mensioun unzestoussen.

A mir fuere virun esou, well déi nächst wich-
teg Sozialreform, déi stécht schonn an der
Pipeline. De Regierungsrot huet viru 14
Deeg prinzipiell gréngt Liicht gi fir d’Reform

vun der Unfallversécherung. Kleng Unfall-
schied ginn an Zukunft a Kapital ausbe-
zuelt. D’Unfallrente selwer solle sech op de
Lounausfall konzentréieren. Aner Schied
wéi Schmäerzen, esthetesch Folgen a mo-
ralesch Schied gi kapitaliséiert. D’Reform
gesäit e Bonus/Malus-System vir, dee Betri-
ber mat enger effikasser Sécherheetsstruk-
tur belount an déi pénaliséiert, déi duerch
mangelhaft Sécherheetskultur opfalen.

Och a Saache Rentesplitting maache mer
elo Neel mat Käpp. Zanter 30 Joer siche
mer no der idealer Splittingléisung. An eng
ideal Léisung wier ouni all Zweifel déi, déi
iwwert d’Instrumenter an iwwert d’Mecha-
nisme vun der Sécurité sociale géif of-
gewéckelt ginn.

Et hunn der vill sech un dëser idealer Léi-
sung probéiert a keen huet se fonnt. Ëmmer
erëm scheiteren d’Léisungsusätz un eiser
spezifescher Situatioun, déi sech duerch
ënnerschiddlech Pensiounsregimer an
duerch ee ganz héije Prozentsaz vu
Grenzgänger auszeechent.

Mä mir werfen d’Bengelen duerfir awer net
bei d’Tromm: Mir sichen eng pragmatesch
Léisung. Dës Léisung kann doranner be-
stoen, dass am Fall vun enger Scheedung
de Riichter virun all anerer Deelung fir
d’éischt emol deem enge Partner seng
Schold a puncto Pensiounsrechter vis-à-vis
vun deem anere feststellt. Dës Schold muss
als éischt beglach ginn, sief et duerch direkt
Reconstitutioun vun de Rechter oder duerch
hire progressiven Opbau. Do, wou näischt
do ass, fir ze deelen, muss d’Nationalsoli-
daritéit asprangen op eng Fassong an eng
Manéier, déi mer nach musse festleeën.

Méi allgemeng ass zu eise Renten- a Pen-
siounssystemer ze soen, dass se de Mo-
ment gutt a Form sinn, well d’Reserve leien
haut bei 3,3-mol d’Joresausgaben. Dat ass
vill, mä dat stellt net sécher, dass se déi Ma-
rathonstreck packen, déi virun hinne läit.

D’Suerg ëm déi laangfristeg Viabilitéit vun
eise Renten- a Pensiounssystemer ass eng
ganz reell. Mir musse Pisten, Mëttelen a
Weeër fannen, fir se ofzesécheren. Dee
klenge Rentendësch sicht de Moment
schonn ee Wee laanscht d’Rentemauer.
Kuerzfristeg besteet déi wichtegst Aufgab
doranner, ze suergen, dass manner Leit ze
fréi aus dem Aarbechtsprozess ausschee-
den. Geléngt dat, da réckelt d’Mauer méi no
hannen.

Renten a Pensiounen, déi hunn eppes mat
sozialer Kohesioun ze dinn, well nëmme
wann de Generatiounevertrag funktionéiert,
behält d’Kohesioun hir richteg Faarf. Mä
d’Kohesiounsbereetschaft an d’Gefill fir Ko-
hesiounsflicht, déi kritt een net an d’Wéi ge-
luecht. Et ass an der Schoul, wou déi éischt
Kohesiounsübunge stattfannen. D’Schoul
ass eng regelrecht Kohesiouns- an Integra-
tiounswierkstatt an duerfir muss se am Mët-
telpunkt vun all zukunftsorientéiertem Denke
stoen.

Grad an der Schoulpolitik ass de Re-
formwëlle vun dëser Regierung grouss. Ech
weess, dass vun Zäit zu Zäit an de Milieuë
vun der Schoul a ronderëm d’Schoul Re-
formstress, jo Reformmiddegkeet opkom-
men. Dat ass gutt ze verstoen, well vun ei-
sen Enseignantë gëtt vill verlaangt. Si hunn
eng schwéier Aarbecht a si hunn et net
liicht: Heiansdo huet een den Androck, dass
déi, déi nach ni Schoul gehal hunn, sech
abilden, méi vum Schoulhalen ze verstoen,
wéi déi, déi der all Dag halen. Eis Gesell-
schaft erkennt den Enseignanten hir Aar-
becht net genuch un an eis Gesellschaft
huet Onrecht dobäi.

De Schoulreformwëllen - hunn ech gesot -
vun dëser Regierung ass grouss. De
Schoulreformwëlle vun dëser Regierung ass
och ongebrach. D’Educatiounsministesch
huet eng Reform vun der Beruffsausbildung
virgeluecht, a mir hätte gären, dass dës Re-
form endlech géif gestëmmt ginn. D’Educa-
tiounsministesch huet och véier Reformpro-
jeten zum préscolairen a primairen Unter-
recht virgeluecht, a mir hätte gären, dass
dës Reformgesetzer iwwert de Grondunter-
recht esou séier wéi méiglech gestëmmt
ginn.

Ech wëll hei ganz däitlech am Numm vun
der Regierung - an ech weess, dass déi
zwou Majoritéitsfraktiounen dat och esou
gesinn - soen: Déi ganz Koalitioun steet
hannert de Pläng vun der Educatiounsmi-
nistesch, an zwar wéi ee Mann. A mir hätte
gären, dass all déi Pläng nach dëst Joer
géife realiséiert ginn. Mir hu laang genuch
diskutéiert an debattéiert. Mir waarden nach
op déi Avisen, déi ausstinn, an da ginn
d’Reforme gestëmmt.

Besonnesch d’Reform vum Grondunterrecht
ass wichteg. Mir wëssen, dass 27% vun de
Kanner am 5. Schouljoer méi al si wéi deen
Alter, dee se am 5. Schouljoer dierften hunn.
Si hunn also redoubléiert. Dat sinn der vill;

27%. Dat sinn der ze vill. Et sinn der och
nach ze vill, wann een der Tatsaach Rech-
nung dréit, dass 16% vun de Kanner net am
Préscolaire waren, well se ze spéit an
d’Land komm sinn an also och Ulafschwie-
regkeeten haten.

Ëm dës an aner Kanner muss sech bekëm-
mert ginn, muss sech intensiv bekëmmert
ginn. Et gëtt ee Plang opgestallt iwwert
d’Détectioun an d’Prise en charge vun
deene Kanner, déi spezifesch éducativ Be-
soinen hunn, sief et Sproochschwieregkee-
ten, motoresch Schwieregkeeten oder ein-
fach grouss Léierschwieregkeeten. Déi
Kanner, déi opgrond vun deene Schwiereg-
keetsmusteren opfalen oder déi notabel Dé-
ficiencen hunn, déi musse fréi identifizéiert
ginn, soss kann ee sech net intensiv genuch
ëm se bekëmmeren.

Mir hunn haut an eise Primärschoulen 4.700
Leçons d’appui d’Woch. Fir dësen Aktiouns-
programm, vun deem ech geschwat hunn,
kënnen duerchzeféieren, muss déi Stonnen-
zuel praktesch doubléiert ginn. Maache mer
dat, da geléngt et eis vläicht, souguer
héchstwahrscheinlech, d’Zuel vun de Re-
doublementer erofzesetzen. Dat ass gutt fir
d’Kanner. Dat ass gutt fir d’Schoul. Dat ass
gutt fir d’Kohesioun an hirem éischte Sta-
dium.

Wann déi Jonk aus de Schoule kommen, da
stousse se op den Aarbechtsmaart. Et ass
um Aarbechtsmaart, wou deen éischte
grousse Kohesiounstest stattfënnt.

Dee Kohesiounstest gëtt vu ville Jonken de
Moment net gepackt an e geet fir vill Jonker
de Moment schif. Am Mäerz 2007 waren
19,9% vun alle Leit, déi am Chômage age-
schriwwe waren, manner wéi 25 Joer al. Am
Mäerz 2008 ass dëse Prozentsaz Gott sei
Dank op 16,6% zréckgaang. Dat sinn der
nach ëmmer ze vill. Mä de Réckgank ass
bemierkenswäert, well déi absolut Zuel vun
de Leit am Chômage, déi ass och zréck-
gaang. Et sinn also relativ an absolut be-
truecht manner Jonker am Chômage, wéi
virun engem oder virun zwee Joer ëm déi-
selwecht Zäit.

Och d’Zuel vun den indemniséierte Chô-
meuren ass vu Mäerz 2007 op Mäerz 2008
ëm 6,2% zréckgaangen, esou dass mer elo
en Aarbechtslosentaux vu 4,2% hunn. Dat
ass manner wéi an de Jore virdrun.

ëse relative Redressement vun eiser Aar-
bechtsmaartsituatioun huet selbstverständ-
lech mat dem Impakt vun der zolitter Kon-
junktur ze dinn.

De Réckgank erkläert sech awer och
duerch déi aktiv Beschäftegungspolitik, déi
deen ëmstriddene Gesetzesprojet 5611 er-
méiglecht huet. Déi passiv Moossname vum
Arbeitsamt sinn zréckgaang. Si hunn am
Joer 2006 135 Milliounen Euro kascht; si
hunn 2007 nëmme méi 128 Millioune
kascht. D’Depensë fir déi aktiv Beschäfte-
gungsmoossname si vun 114 Milliounen
Euro am Joer 2006 op 129 Milliounen Euro
am Joer 2008 geklommen. Zur Erënnerung:
Am Joer 2004 waren dat nëmmen 80 Mil-
liounen.

Fazit: D’Aarbechtsmaartpolitik ass wesent-
lech méi aktiv ginn. D’Tripartitedécisioune
vun 2006 an déi Gesetzer, déi d’Chamber
doropshi gestëmmt huet, déi hunn eppes
bruecht.

Mä vill Leit ouni Aarbecht hu vun der gud-
der Konjunktur a vun der Aktivéierung vun
der Aarbechtsmaartpolitik manner profi-
téiert. Den Undeel vun deenen iwwer 50-
Jähregen am Chômage ass vun 2007 op
2008 ëm knapp 2 op 20,6% geklomm.
D’Leit tëschent 40 a 60 Joer maache 46,8%
vun alle Chômeuren aus. Zwou Saache
mussen also elo geschéien.

D’Adem, d’Arbeitsamt - wéi déi méi Al vun
eis heibannen nach ëmmer soen -, déi muss
reforméiert ginn. D’Adem gëtt reforméiert, si
kritt méi Autonomie, och beim Rekrutéieren
a beim Forméiere vun de Placeuren. Si kritt
och d’nächst Joer nach eng Kéier supple-
mentar Placeuren derbäi. Méi a besser for-
méiert Placeuren hunn domat ze dinn, dass
se musse vill Leit placéieren, déi extrem
schwiereg ze vermëttele sinn an déi een in-
dividualiséierte Suivi brauchen.

Ech gleewe jo, Här President, dass et Een-
zelner géif arrangéieren, wann ech d’Stëmm
géif verléieren, mä ech verhënneren dat elo
doduerch, dass ech eppes drénken.
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(Interruption)

Mat Ausnahm vum Här Bettel selbst-
verständlech.

❱❱❱ M. Xavier Bettel (DP).- Wëllt Der eng
Kamell?

❱❱❱ M. Jean-Claude Juncker, Premier
Ministre, Ministre d’État.- Gelift? Nee Merci.
Ech si geréiert, Här Bettel.

1.500 vun deenen 9.500 ageschriwwenen
Demandeurs d’emploi schwätzen, duerfir si
se esou schwéier ze placéieren, weder Lët-
zebuergesch nach Däitsch nach Franséisch
nach Englesch. Si si schonn eleng aus dëse
sproochleche Grënn immens schwéier ze
placéieren. Vun deenen ageschriwwene
Chômeure befanne sech der 1.546 an dem
sougenannte Reclassement externe. 80%
vun deene sinn iwwer 40 Joer al, 60% vun
hinnen hu just, esou just, eng Grondschoul-
ausbildung a 60% vun hinne si Laangzäit-
chômeuren. Och déi sinn extrem schwéier
op den Aarbechtsmaart ze bréngen.

All dës Chômeure riskéieren en fait an der
struktureller Aarbechtslosegkeet ze versa-
cken. Si brauchen ouni Zweifel eng méi op
hir Persoun zougeschnidde Betreiung.
Hinne feele ganz einfach déi Basisfäegkee-
ten, déi ee brauch, fir Trëtt um Aarbechts-
maart ze faassen. Duerfir wiere mir och frou,
wann de Gesetzesprojet 5144 iwwert d’Be-
schäftegungsinitiativen nach am Joer 2008
kënnt gestëmmt ginn. De Statsrot invitéiere
mir, parlamentaresch Amendementer zu
deem Projet séier ze aviséieren.

Den Aarbechts- a Beschäftegungsminister
lancéiert elo geschwënn de Projet INDURA,
deen et den Interimsfirme soll erlaben, déi
Leit, déi net einfach ze vermëttele sinn, defi-
nitiv an Aarbecht ze bréngen. Leiharbeit ass
keng Parkplaz, mä soll eng Schleis op den
Aarbechtsmaart sinn.

Fir déi eenzel transversal Tëschewierkun-
gen tëschent Aarbechtsmaart, Wirtschaft,
Immigratioun, Bildung a Sozialpolitik ver-
netzt kënnen ze diskutéieren, wäert d’Re-
gierung, dat heescht déi zoustänneg Minis-
teren, vum 4. bis de 6. Juli déi éischt Jour-
nées nationales de l’emploi organiséieren.
Alles an allem, d’Aarbechtsmaartpolitik gëtt
nach méi aktiv, d’Aarbechtsmaartpolitik gëtt
méi innovativ, a si huet den Optrag - an un
deen huet si sech all Dag ze erënneren -, fir
keen hänken ze loossen.

Här President, d’sozial Kohesioun ass net
nëmmen eng Erausfuerderung, där een um
breeden Aarbechtsmaart muss begéinen.
D’Sich no sozialer Kohesioun fänkt am een-
zelne Betrib un.

D’sozial Kohesioun kann een un der Quali-
téit vum innerbetribleche Sozialdialog
moossen. De Sozialdialog an de Betriber
gëtt vu Gesetzer aus de 70er Jore regléiert,
vu Gesetzer aus dem sougenannten Indus-
triezäitalter. Mä net méi un déi Gesetzes-
méiglechkeeten ass sech unzepassen, mä
un déi, déi mer haut virfannen, an dat maa-
chen d’Texter iwwert de Sozialdialog net
méi. D’Regierung wëllt awer, dass de So-
zialdialog erhale bleift, an duerfir menge
mir, dass e muss méi intensiv ginn, an duer-
fir menge mir, dass e muss moderniséiert
ginn. Mä mir wëllen net an d’Blannt era légi-
féréieren, an duerfir befaasse mir de Wirt-
schafts- a Sozialrot mat engem Avis zu en-
ger Reform vun der innerbetriblecher So-
zialdialogstruktur.

Do, wou e besteet, de Sozialdialog, do, wou
en eng laang Traditioun huet, do soll e viru-
gefouert ginn. Duerfir menge mir, dass an
deenen nächste Méint d’Stoltripartite eng
weider Kéier zesumme sollt trieden, fir de
Point ze maachen a fir ze kucken, wéi et an
der Stolindustrie weidergeet.

D’Integratioun vun eisen auslännesche Mat-
aarbechter, déi Auslänner, déi hei am Land
schaffen, déi geet och iwwert d’Aarbechts-
plaz. Duerfir déposéiert den Aarbechtsmi-
nister deen d’lescht Joer ugekënnegte Pro-
jet de loi iwwert d’Aféierung vun engem
Sproochecongé. De Stat bedeelegt sech fi-
nanziell un de Käschten, déi esou ee Congé
mat sech bréngt. Deeselwechte Minister
mécht och eng Virlag, an den nächste Wo-
chen, iwwer Liewensaarbechtszäitkonten.

Déi meescht Lëtzebuerger, dat weisen Ëm-
froen, déi sinn op hirer Aarbechtsplaz ei-
gentlech zefridden. Mä net alles, wat blénkt,

ass ëmmer och Gold. Obschonn et net vill
Kloen op der Gewerbeinspektioun wéinst
Mobbing op der Aarbechtsplaz gëtt, wësse
mer awer, dass vill Leit op hirer Aarbechts-
plaz ënner Mobbing leiden. D’Sozialpartner
sinn domat beschäftegt, den europäesche
sozialpartnerschaftlechen Accord iwwert de
moraleschen Harcèlement an d’Gewalt op
der Aarbechtsplaz duerch een interprofes-
sionellen Accord hei zu Lëtzebuerg an
d’Nationalrecht ëmzesetzen, een Accord,
deen och géif allgemeng verbindlech
erkläert ginn. D’Regierung wier frou, wann
deen Accord esou séier wéi méiglech géif
zustan kommen. Kënnt en net zustan,
maache mir e Gesetz. Kënnt en zustan,
ergänze mir en, falls dat noutwendeg sollt
sinn, duerch e Gesetz, fir dee repressive Vo-
let vum Kampf géint de Mobbing kënnen ze
regelen.

D’Regierung suivéiert mat gréisster Op-
mierksamkeet, an heiansdo mat enger ech-
ter Besuergnis, déi sozial Rechtspriechung
vum Europäesche Geriichtshaff. Mir bleiwen
derbäi: Déi sozial Iwwerleeunge mussen de
Bannemaartiwwerleeungen iwwergeuerdnet
sinn. Dass Zweifelen un der Hierarchie vun
deene Wäerter - dat Soziaalt fir d’éischt, dat
Bannemaart- an dat Wirtschaftlecht fir
zweet -, dass Zweifelen un der Hierarchie
vun deene Wäerter konnten opkommen,
huet manner mat enger Rechtspriechung ze
dinn, déi sech veriert hätt, wéi mat der Tat-
saach, dass et net genuch kloer sozial Dis-
positiounen an Europa gëtt, déi dësen Hie-
rarchieprinzip géifen abëtonéieren.

D’Lëtzebuerger Regierung setzt sech zan-
ter Jore fir eng besser Miwweléierung vun
der sozialer Dimensioun vun der Europä-
escher Unioun an, a mir wäerten och mat
deem Asaz virufueren.

Europa geet dee falsche Wee, wann et net
de soziale Wee geet. De Bannemaart ass
eréischt komplett, wa mir an der Europä-
escher Unioun iwwer ee Mindestsockel vun
Arbeitnehmerrechter verfügen. Ech ginn net
midd, fir dat ze soen, an ech fueren och
virun, dat ze verlaangen.

Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
d’sozial Kohesioun, déi verdréit keng ze
grouss Akommesënnerscheeder an der Ge-
sellschaft. D’sozial Kohesioun verdréit keen
héije Prozentsaz vu Leit, déi an Aarmut lie-
wen oder déi musse fäerten an Aarmut ze
geroden.

Et gëtt schlëmm Aarmut, et gëtt richteg bru-
tal Aarmut, an et gëtt statistesch Aarmut.
Déi statistesch Aarmut, déi muss een am A
behalen, déi richteg Aarmut, déi muss ee
bekämpfen.

Et gëtt gesot, zu Lëtzebuerg géife 14% vun
de Leit an Aarmut liewen oder géife riskéie-
ren an d’Aarmut ofzerëtschen. Dëse Pro-
zentsaz, deen opgrond vun enger europä-
escher Aarmuts- an Aarmutsrisikoermëtt-
lungsmethod errechent gëtt, ass dat, wat
ech d’statistesch Aarmut nennen. Si läit mat
14% ganz héich, well déi europäesch Be-
rechnungsmethod zwéngend zur Konse-
quenz huet, dass an engem Land mat héi-
jem Duerchschnëttsakommes d’Aarmut och
relativ héich ass. Sou ass eng Koppel mat
engem Kand, déi 2.761 Euro de Mount ver-
déngt, zu Lëtzebuerg als aarm agestuuft.
Mir wëssen awer, dass dës Koppel zu Tréier,
zu Thionville an zu Arel net als aarm gëllt.

Ech wëll hei net iwwer Zuele streiden, mech
iwwer europäesch Berechnungsmethoden
zerklappen. Ech wëll just soen: Loosse mer
keng Zäit mam Kampf géint d’statistesch
Aarmut verléieren. Dee Kampf féiert zu
näischt an e bréngt och näischt. Loosse
mer eis einfach mat der Tatsaach beschäf-
tegen, dass mir hei zu Lëtzebuerg méi aarm
Leit hunn, wéi mir mengen, an dass méi Leit
een Aarmutsrisiko lafen, wéi mer eigentlech
ëmmer ugeholl hunn.

Den Aarmutsrisiko ass fir Famillje mat Kan-
ner méi grouss, wéi fir Familljen ouni Kan-
ner, en ass méi ausgeprägt fir Elengerzéier
wéi fir Koppele mat Kanner. Duerfir solle
mer den Aarmutsrisiko évitéieren do, wou e
sech stellt, d’Aarmut bekämpfen do, wou se
ass, a virun allem eis mat der Kanneraarmut
auserneesetzen.

Genau dat wëllt d’Regierung och maachen.
Duerfir erhéije mir och den 1. Januar 2009
de Mindestloun. E gëtt der allgemenger
Lounentwécklung ugepasst. Mir hunn an
der Tripartite am Dram net dru geduecht,
déi regulär Mindestlounerhéijungen ausze-
setzen, well mir der Meenung sinn, dass
een a Saache Mindestloun keen Zickzack-
kurs fueren däerf, mä dass een zu enger
kontinuéierlecher Politik muss bereet sinn.

De Mindestloun erhéije mir op den 1. Januar
2009 zousätzlech, also iwwert déi normal
Mindestlounupassung eraus, doduerch,
dass mir den Arbeitnehmerfreibetrag vun
aktuell 600 Euro, deen hei am Land all Sala-
rié zegutt huet, an e Steierkredit verwande-
len.

De maximale Steiergewënn, deen e Salarié
duerch den Arbeitnehmerfreibetrag ka reali-
séieren - an deen en nëmme ka realiséieren,
wann en de Spëtzesteiersaz bezilt -, bedréit
233,70 Euro. Mir hätten awer gären, dass
dee Gewënn fir all Arbeitnehmer op 300
Euro netto eropgeet. Duerfir ersetze mer
den Arbeitnehmerfreibetrag duerch ee
Steierbonus vun 300 Euro netto, deen all Sa-
larié onofhängeg vun der Héicht vu senger
Pai kritt.

De Spëtzeverdénger kritt 300 Euro, mä de
Mindestlounbezéier och. Fir d’Mindestloun-
bezéier bedeit dat eng strukturell Erhéijung
vum Mindestloun, déi se wéinst der Deie-
recht och dréngend brauchen. „Ëmverdee-
lung vun uewen no ënnen“, hu mer dat fréier
emol genannt, wéi mer nach jonk waren.

Den 1. Januar 2009 kënnt et och zu dem re-
guläre Renten- a Pensiounsajustement. Och
d’Renten an d’Pensioune ginn der allge-
menger Lounentwécklung ugepasst. An
och de Rentnerfräibetrag gëtt an e Steier-
bonus ëmgewandelt. Besonnesch déi Leit
mat méi klenge Rente profitéieren duerch
dësen Nettoplus, deen iwwert den norma-
len Ajustement erausgeet.

Mir hunn zu Lëtzebuerg - well ech bei de
Renten a Pensioune sinn - am Géigesaz zu
eisen Nopeschlänner keng ausgeprägten
Altersaarmut. Mä mir hunn - ech hunn et ge-
sot - eng Kanneraarmut an e Kanneraar-
mutsrisiko, déi däitlech iwwert der allge-
menger Aarmut an dem allgemengen Aar-
mutsrisiko leien. D’Aféierung vum Kanner-
bonus war déi éischt konkret Aktioun zur
Bekämpfung vun der Kanneraarmut a vum
Kanneraarmutsrisiko.

Esou huet de Kannerbonus zur Folleg, dass
dat verfügbaart Akommes vun engem
Elengerzéier, deen de Mindestloun ver-
déngt an zwee Kanner huet, sech ëm 7,24%
no uewe beweegt huet. Esou huet d’Aféie-
rung vum Kannerbonus och zur Folleg, dass
eng Koppel, an där déi zwee Partner all
Kéiers de Mindestloun verdéngen an déi
zwee Kanner hunn, eng Steigerung vun hi-
rem verfügbaren Akommes vu 4,49% fir
d’Joer 2008 kritt huet.

Mir ginn elo, Här President, dräi Schrëtt méi
wäit:

Éischtens, de Steierabattement fir Elenger-
zéier gëtt, zu Konditiounen, déi mer nach
musse festleeën - well et ass eng technesch
komplizéiert Affär -, an e Steierkredit ëmge-
wandelt; ähnlech wéi d’lescht Joer d’Steier-
moderatioun fir d’Kanner an e Kannerbonus
ëmfonctionnéiert ginn ass. Doduerch wäer-
ten d’Elengerzéier, déi méi wéi anerer vun
Aarmut a vum Aarmutsrisiko betraff sinn,
d’nächst Joer netto méi zur Verfügung hunn.

Zweetens, anstatt d’Kannergeld pauschal fir
all Kand ze erhéijen, féiere mer vum nächste
Joer un Déngschtleeschtungschèquen,
sougenannten „Chèques services“ fir
Famillje mat Kanner an. Watfir Leeschtunge
genau mat esou engem Déngschtleesch-
tungschèque kënnen akaaft ginn, gëtt am
Laf vun den nächste Méint festgeluecht.

Fest steet awer schonn haut: Mat deenen
Déngschtleeschtungschèquë kann ee sech
eng bestëmmte Stonnenzuel an de Kanner-
crèchen, an de Garderien an an de Maisons
relais kafen. Esou gëtt d’Kannerbetreiung
méi bëlleg. À terme ass et fir mech souwi-
sou kloer, dass d’Kannerbetreiung zu Lëtze-
buerg muss gratis ginn.

D’Festleeung vun der Héicht vun de Chè-
quen, d’Lëscht vun de Leeschtungen, déi
ee mat deene Chèquë ka kafen, déi gi vun
der Familljeministesch, déi voll gudder Id-
dië stécht, an deenen nächste Méint fixéiert.
Déi graduell Aféierung vun der gratis Kan-
nerbetreiung geschitt am Kader vu laang-
gestreckte budgetäre Méiglechkeete vum
Stat; fir Är Berouegung direkt e bëssi an de
Grëff ze kréien.

D’Kannerbetreiung, déi muss selbst-
verständlech weider ausgebaut ginn. Mir
hunn am Joer 2005 8.000 Kannerbetrei-
ungsplazen zur Verfügung gehat, am Joer
2006 10.250 an am Joer 2007 12.800. Dës
Entwécklung gëtt accéléréiert, well mir
brauche méi Betreiungsplazen.

Dat drëtt Element: Den „Pacte Logement“
gëtt ergänzt duerch d’Aféiere vun engem
Steierkredit fir d’Scholdzënsen um Eegen-
heem; ee Steierbonus, deen déi bishereg
steierlech Déductibilitéit vun de Scholdzën-
sen ersetzt. Esou hëlleft de Stat jiddfengem
am gläiche Mooss an onofhängeg vum
Akommes, mat de Konsequenze vun de
geklommene Baupräisser a vun den Zëns-
erhéijungen eens ze ginn.

Fir mech ass eppes kloer: Joer fir Joer kënnt
et zu méi Steierkreditter. Joer fir Joer gi
Steierabattementer a Steierkreditter ëmge-
wandelt; well net Abattementer kënnen
d’Aarmut zu Lëtzebuerg verklengeren,
nëmme Steierkreditter a Steierboni bréngen
dat fäerdeg.

Ech hunn, Här President, elo éinescht e
bëssi séier d’Inflatiounsproblematik ge-
sträift. Ech wëll nach eng Kéier hei op se
zréckkommen, well ënnert där héijer Infla-
tioun leide besonnesch déi kleng Akommes,
besonnesch déi Leit, déi net wëssen, wéi se
um Enn vum Mount sollen eens ginn; an där
gëtt et méi wéi mer mengen.

D’Pëtrolspräisser bleiwen héich; mir sollen
eis doriwwer keng Illusioune maachen.
D’Liewensmëttelpräisser entwéckele sech
och net séier op den Niveau vu virun zwee
Joer zréck; si bleiwen héich. Déi zwee ze-
summe geholl - Pëtrolspräisser a Lie-
wensmëttelpräisser - stelle vill Famillje viru
kaum léisbar Aufgaben. Duerfir verwandele
mer den Heizkostenzuschuss, dee mer
hunn, an eng Deierechtzoulag a mir verdue-
belen de Montant, deen duerfir zur Verfü-
gung gestallt gëtt. Esou ginn déi Leit, déi
sech der Decken no musse strecken, bes-
ser mat de Käschten eens, déi duerch d’Lie-
wensdeierecht ëmmer méi zouhuelen.

Ee Stot vun zwou Persounen, dee manner
wéi 2.356 Euro de Mount verdéngt, kritt haut
en Heizkostenzuschuss vun 825 Euro. E kritt
d’nächst Joer eng Deierechtzoulag vun
1.650 Euro.

Een Dräi-Persounen-Haushalt, dee manner
wéi 2.804 Euro de Mount verdéngt, kritt haut
een Heizkostenzuschuss vun 990 Euro;
d’nächst Joer eng Deierechtzoulag vun
netto 1.980 Euro.

Aarmut ass keng Fatalitéit. Et kann een
eppes géint se maachen. A mir wëllen
eppes géint se maachen.

Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
„Haaptsaach mir bleiwe gesond“, esou gëtt
dacks gesot. „Dat Wichtegst ass d’Gesond-
heet“, esou soe mer. Wann dat stëmmt - an
dat stëmmt -, dann ass d’Gesondheetspoli-
tik ee vun deene wichtegste Politikberäicher
an dann ass de Gesondheetsministère ee
vun deenen nobelsten, déi et an der Regie-
rung gëtt.

D’sozial Kohesioun an engem Land erreecht
een nëmmen, wann een de fräien Zougang
zu qualitativ héichwäertege gesondheetle-
chen Déngschtleeschtungen ouni Ënner-
scheed vum Revenu séchert a wann ee fir e
solidaresche Finanzement vum Gesond-
heetssystem suergt. Ouni e gutt fonction-
néierende Gesondheetssystem gëtt et keng
sozial Kohesioun. D’Regierung an in specie
de Gesondheetsminister si sech desse be-
wosst.

D’Fleegeversécherung ass een zolidd Stéck
sozial Kohesioun. Sozial Kohesioun heescht
fir d’éischt ëmmer Solidaritéit mat an Hëllef
fir déi, déi gesondheetlech schlecht dru
sinn, déi net méi esou séier lafe kënne wéi
déi aner, déi net méi un alle gesellschaftle-
chen Aktivitéite kënnen deelhuelen, déi
ganz einfach méi lues mussen trëppelen.

D’Leeschtunge vun eiser Fleegeverséche-
rung, déi sinn impressionnant. D’Fleegever-
sécherung huet fir déi Leit, déi doheem ge-
fleegt ginn, am Joer 2005 am Duerch-
schnëtt 22.500 Euro ausginn. Däitschland -
dat och eng Fleegeversécherung huet; déi
meeschte Länner hunn iwwregens keng -
huet am Schnëtt nëmme 6.300 Euro op-
bruecht. Fir Fleegefäll, déi an den Institu-
tioune gefleegt ginn, hu mer am Schnëtt
45.000 Euro d’Joer opbruecht. Däitschland:
13.600. Lëtzebuerg: 45.000, Däitschland:
13.600!

9.500 Leit hunn am Joer 2005 vun de Flee-
geleeschtungen doheem oder an enger Ins-
titutioun profitéiert. D’Zuel vun de Beschäf-
tegten an de Fleegeréseauë beleeft sech
entre-temps op 5.000. Et war virun zwee
Joer eréischt 3.000.

D’Fleegeversécherung huet och Aarbechts-
plaze geschaf: Mir hunn ëmmer gesot, dass
aus der informeller Fleegeaarbecht, déi et
ëmmer ginn ass, ee formelle Secteur vun ei-
sem Aarbechtsmaart misst gemaach ginn.
Dat ass eis gelongen.

Wéi et drëm gaang ass, d’Fleegeverséche-
rung anzeféieren, du waren d’Widderstänn
ganz grouss. Kee wëllt haut bei deene ge-
wiescht sinn, déi géint d’Fleegeverséche-
rung waren. Ech weess nach, wien net der-
fir war.

Wann een d’Fleegeversécherung wëllt elo
konsolidéieren, da muss een awer zu enger
kritescher Iwwerpréiwung vun der Qualitéit
vun de Leeschtunge kommen. Dat wäert
geschéie souwuel fir d’Fleeg doheem wéi fir
d’Fleeg an den Institutiounen, wou d’Pen-
siounskäschten dauernd klammen, jo eis re-
gelrecht dervulafen. Hei brauche mer méi
Transparenz am Intérêt vun enger Saach,
déi grouss bleift.

D’Verhënneren an d’Fréierkennung vu
Krankheete gëtt een ëmmer méi wichtegen
Deel vun der Gesondheetspolitik. Ron-
derëm d’Verhënnerung an d’Fréierkennung
dréine sech déi wichtegst Initiative vun ei-550022 www.chd. lu
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sem emsege Gesondheetsminister. Ee Pro-
gramm jot deen aneren: Mir hunn e Pro-
gramm „Gesond iessen - méi bewegen“; mir
hunn e Programm „Schoulen ouni Tubak“;
mir hunn e Programm „Ophale mat fëm-
men“; mir hunn en Aktiounsplang „Keen Al-
kohol ënner 16“; mir hunn e Programm „Na-
tional Réckeschoul“ an en „Impfprogramm
géint de Gebärmutterhalskriibs“.

Et kommen an deenen nächste Méint wei-
der Programmer derbäi: ee Programm fir de
Remboursement beziehungsweis d’Be-
reetstellung vu Verhiddungsmëttele fir Jon-
ker a fir sozial Schwaacher; ee Programm fir
systematesch Gesondheetschecke vun
Häerz- a Kreeslafkrankheeten, an iwwer-
haapt kënnt et zu enger méi grousser Mobi-
liséierung géint de Kriibs a géint d’Häerz- a
Kreeslafkrankheeten. Initiativen, déi an en-
gem „Plan cancer“ an an engem Aktiouns-
plang „cardio-cérébro“ zesummelafe wäer-
ten.

Ech brauch Iech dat hei net am Detail ze
erklären, well Dir wësst jo, dass de Mars Di
Bartolomeo periodesch de Frank Goetz
oder d’Caroline Maart a seng Owessen-
dung invitéiert, da kann hien dat selwer
maachen. Hie kann dat vill besser maache
wéi ech. Mä hei sinn emol déi Saachen, mat
deenen d’ganz Regierung averstanen ass.

An Exekutioun, fir nach ëmmer beim Minis-
ter Di Bartolomeo ze bleiwen, vum Spidols-
gesetz gëtt am Juni deen neie Spidolsplang
virgestallt. Hie wäert de praktesche Fonc-
tionnement vun eise Spideeler verbesseren,
den Akzent op d’Moderniséierung an den
Ausbau vun der bestehender Infrastruktur
leeën an och Akzenter a Richtung optimal
Qualitéitssécherung setzen. Deen ale Spi-
dolsplang huet an de leschten zéng Joer
700 Milliounen Euro kascht. Deen neie wäert
eng hallef Milliard Euro kaschten. D’Spidols-
landschaft ass iwwerhaapt amgaang kom-
plett nei gezeechent ze ginn. D’Fusioun të-
schent dräi vun deene véier Südspideeler
ass perfekt. D’Fusioun tëschent de Klinike
vun Ettelbréck a Wolz gëtt duerch e Geset-
zesprojet, deen am Juni abruecht gëtt, zur
neier Nordrealitéit.

De Bereetschaftsdéngscht vun de Genera-
listen, deen de Kolleeg Carlo Wagner age-
fouert huet, dee gëtt vum Hierscht u besser.
De Bereetschaftsdéngscht de Weekend an
op de Feierdeeg gëtt besser, well e gëtt op
déi Deeg ausgedehnt. D’Ugebuet nuets
gëtt optiméiert, de Bereetschaftsdéngscht
réckelt och méi no un d’Besoinë vun de Leit
erun. Dat erlaabt iwwregens och d’Ur-
genceservicer vun eise Kliniken däitlech ze
entlaaschten.

Bereetschaftsdéngscht, dat liwwert mer,
Här President, d’Stéchwuert fir eng aner Iw-
werleeung. An déi Iwwerleeung, déi betrëfft
d’Sondesaarbecht. Et gëtt Leit, déi sonndes
musse schaffen, well d’Beschafenheet vun
hirer Aarbechtsplaz se dozou zwéngt. Deen
Déngscht, dee si un der Gesellschaft Sonn-
deg fir Sonndeg leeschten, dee sollte mer
méi respektéieren. Mä et gëtt an eiser Wirt-
schaft ëmmer méi Stëmmen, déi wëllen
d’Leit och an e maximale kommerzielle Be-
reetschaftsdéngscht vum Sonndeg dré-
cken.

Et gëtt, dat war de Wëlle vum Gesetzgeber,
d’Interdictioun fir um Sonndeg ze schaffen.
Dës Interdictioun mécht Sënn, well et ass
gutt, wann op engem Dag an der Woch Rou
ass. Et ass gutt, wann déi gesetzlech Roue-
paus vun de Leit ka genotzt ginn, fir dat ze
maachen, wouzou se Loscht hunn a firwat
se Fräizäit brauchen, gemeinsam Fräizäit
brauchen. Zäit fir mat hire Kanner oder hi-
rem Partner ze verbréngen, Zäit fir spad-
séieren ze goen, Zäit fir Sport a Kultur, bref,
fir een Dag an der Woch esou ze liewen, wéi
se Loscht hunn ze liewen a wéi se Loscht hu
wëllen ze liewen.

Déi Interdictioun vun der Sonndesaarbecht,
déi kann opgehuewe ginn. Si kann opge-
huewe ginn an deene Fäll, déi d’Gesetz vir-
gesäit. Mir wenden dat Gesetz jo - de Ver-
buet vun der Sonndesaarbecht - flexibel un,
an dat ass gutt esou. Schlecht wier et, wa
mer nach méi Sonndesaarbecht géifen zou-
loossen, wéi déi, déi haut autoriséiert ass.
Ech wëll dat hei ganz däitlech soen: Et gëtt
keng weider Extensioun vun der Sonndes-
aarbecht iwwert dat eraus, wat mer haut un
Ausnahmebestëmmungen an un Ausnah-
meregelungen zur Sonndesaarbecht hunn.
Et wäert net geschéien, op jidde Fall net,
soulaang wéi ech hei am Land eppes ze
soen hunn, dass ëmmer méi Leit musse
sonndes untrieden, fir dass aner Leit hire
Sonndesconfort op deenen hir Käschten or-
ganiséiere kënnen.

Zur sozialer Kohesioun gehéiert et och,
dass een op deen anere Rücksicht hëlt. A
mir solle Rücksicht huelen op déi Salariéen,
déi Famill a Kanner hunn, op déi Leit, déi an
de Veräiner aktiv sinn, op déi Leit, déi de
Sonndeg brauche fir duerchzeootmen. Ech

weess, dass dat alles ganz almoudesch
kléngt. Mä ech sinn almoudesch. Ënnert dë-
sem Punkt wëll ech et décidéiert och nach
eng ganz laang Zäit bleiwen. Ech wëll keng
Gesellschaft, wou déi eng mat hiren Enkele
sonndes akafe ginn, an d’Kanner vun dee-
nen Elteren, déi schaffe mussen, eleng do-
heem sëtzen. Ech wëll dat net. An et kënnt
zu kenger weiderer Ausweidung vun der
Sonndesaarbecht. Bal hätt ech gesot
„basta“, mä vu dass een aneren dat gesot
huet an dass dat him net vill Gléck bréngt,
wollt ech Iech just soen, dass ech am léifste
„basta“ gesot hätt.

Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
déi sozial an déi national Kohesioun ass
nëmme méiglech, wann d’Leit am Land Ver-
trauen an d’Institutiounen hunn. Ech hunn
net den Androck, wéi wann dat an der
leschter Zäit terribel zougeholl hätt. Mir
brauchen awer Vertrauen an eis Institutiou-
nen. Mir brauche Vertrauen an d’Justiz an
och an d’Polizei. D’Justiz ass onofhängeg.
Weder d’Regierung nach d’Parlament nach
d’Politik hu sech an hiert reguläert Fonction-
néieren anzemëschen. Keen däerf hir
onofhängeg Ausübung behënneren. Duerfir
wäert de Justizminister e Gesetzesprojet
presentéieren, deen d’Behënnerung vun
der Justiz strofbar mécht.

Eise Polizeikorps muss verstäerkt ginn an e
wäert verstäerkt ginn. Bis an d’Joer 2015
komme weider 500 Polizisten derbäi. D’Poli-
zei gëtt esou méi biergerno, d’Polizei gëtt
esou méi effikass. An iwwregens, loosse
mer ophalen hei am Land all eenzelne Poli-
zist responsabel ze maache fir Dysfonction-
nementer, déi et op eenzelnen Etage vun
der Polizeihierarchie viru Jorzéngte ka ginn
hunn. D’Polizisten um Terrain maachen eng
gutt Aarbecht, mir sollte se dobäi ënnerstët-
zen.

Am Beräich vun der Justiz stinn nach aner
Reformen un. Mir wëllen e Gesetz iwwert
den Divorce, dat d’Scheedungsprozedure
méi mënschlech mécht. Dat Gesetz ass
scho laang déposéiert. Mir wëllen e Gesetz
iwwert den Afferschutz. Et läit eng Proposi-
tion de loi vun eisem Kolleeg Alex Bodry an
e Projet vun der leschter Regierung, deen
am Joer 2003 déposéiert ginn ass, vir. Mir
hätten endlech gären en Avis vum Conseil
d’État.

Mir géife gäre besonnesch d’Informatiouns-
recht vun den Affere stäerken, well déi lei-
den zolidd drënner, dass se net gewuer
ginn, wou hir Affär drun ass. Rezent Fäll
hunn dat iwwregens dramatesch ënner-
strach. Dat ass eng Noutwendegkeet, den
Afferschutz, an ech hätt wierklech gär, wa
mer deen Avis elo endlech géife kréien. Vun
2003 bis 2008 ware fënnef Joer, fir nozeden-
ken a fir ze schreiwen. Mir hätten elo gären
deen Avis, well dat ass e wichtegt Stéck vu
méi no beienee wuessen a vu Solidaritéit
mat deenen, déi haut ëmmer an all deenen
Affären den zweete Präis kréien.

Mir géife gären - een anere Projet - d’„Auto-
rité parentale“ qualitativ a Richtung „Res-
ponsabilité parentale“ veränneren. Mir hätte
gären, dass déi zwee Elterendeeler hirer el-
terlecher Verantwortung gemeinsam ge-
recht ginn, ob se bestuet sinn oder net, ob
se am Partenariat liewen, getrennt oder ge-
scheet sinn. Nach just an Ausnahmefäll soll
de Riichter d’elterlech Responsabilitéit en-
gem eenzegen Elterendeel kënnen zou-
spriechen. Autoritéit, individuell Autoritéit
duerch Responsabilitéit, gemeinsam Res-
ponsabilitéit ersetzen, ass ee Schrëtt, dee
mer musse maachen.

De Justizminister wäert och e Gesetzespro-
jet iwwert d’Gefällegkeetsbestietnis an iw-
wert d’Zwangsbestietnis virleeën. Pheno-
meener, déi de Justiz- an de Gemengenau-
toritéiten heiansdo grouss Problemer stel-
len. Deeselwechte Minister wäert och e Ge-
setzesprojet zur Repressioun vum Stalking
ausschaffen, fir dass dës Form, wann ech
kann esou soen, vu moderner Belästegung
- déi de Leit, déi d’Affer dovu sinn, d’Liewen
zur Häll mécht - sech net méi breet ka maa-
chen.

Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
sozial Kohesioun, dat reimt sech mat Inte-
gratioun. Ee Land, dat esou een héijen
Auslännerundeel huet wéi Lëtzebuerg,
kënnt net derlaanscht, d’Integratioun vun
den Netlëtzebuerger, dat heescht dat ge-
wollte Matenee vu Lëtzebuerger an Netlët-
zebuerger, geziilt unzestriewen. Duerfir ass
et vun eminenter Bedeitung, d’Gesetzes-
projeten iwwer Immigratioun an Integratioun
séier an de Mémorial ze kréien. Dës Geset-
zer bedeiten eng Verdéiwung vun der Inte-
gratioun vun den Netlëtzebuerger a gesi
Rechter a Flichte fir déi eng a fir déi aner vir.

Gradesou wichteg ass et, fir de Gesetzes-
projet, deen d’Aschreiwungsfriste vun den
EU-Bierger a vun aneren Auslänner fir d’Eu-
ropa- an d’Kommunalwahle verkierzt, séier
gestëmmt ze kréien. D’Aschreiwungsfrist

gëtt vu 14 respektiv 18 op dräi Méint erofge-
sat a garantéiert esou e breet Matmaache
vun de Bierger, den auslännesche Bierger,
bei eisen demokratesche Wahlen. Ech wier
frou, wann dee Projet séier kéint vum Parla-
ment verabschit ginn.

Ech hu mech, Här President, an der Ver-
gaangenheet an zënter Joren ëmmer nees
fir déi duebel Nationalitéit agesat. Och wann
elo sech ëmmer méi Stëmme Gehéier ver-
schafen, déi géint de Prinzip vun der due-
beler Nationalitéit sinn, géint de Prinzip vum
duebele Pass optrieden, bleiwen ech bei
menger Meenung a bleift d’Regierung bei
hirer Meenung, dass déi duebel Nationali-
téit eng Integratiounsschubwierkung an ee
Méi un Integratioun a sozialer Kohesioun
bedeit. Dat Gesetz muss kommen. Et muss
den 1. Januar vum nächste Joer kënnen a
Kraaft trieden.

Ech wëll de Géigner vun der duebeler Na-
tionalitéit - an Dir wäert gesinn, dass déi
sech an den nächste Méint nach massiv
wäerten äusseren - soen, dass déi duebel
Nationalitéit keng Optioun géint Lëtzebuerg
ass, mä eng Optioun fir Lëtzebuerg.

Duerch d’duebel Nationalitéit kréien
d’Auslänner, wa si aus Länner kommen, déi
och d’duebel Nationalitéit kennen, net méi
Rechter wéi d’Lëtzebuerger, mä si kréien
hire Wëllen, fir mat eis gläichberechtegt ze-
summenzeliewen, dokumentéiert.

Mir ginn eis Nationalitéit net op, mä mir
maache se op. A fir se kënnen opzemaa-
chen, ass et absolut noutwendeg, dass déi
Leit, fir déi se opgeet, sech a lëtzebuer-
gesche Saachen auskennen an an der lët-
zebuergescher Sprooch kënnen ausdré-
cken.

Si mussen net Lëtzebuergesch kënne
schwätze wéi en Affekot. Déi schwätze jo
souwisou meeschtens Franséisch hei zu
Lëtzebuerg.

(Interruption)
Mä si musse kënne mat eis esou schwät-
zen, dass mer si verstinn, a si mussen esou
vill Lëtzebuergesch verstoen, dass si eis
verstinn.

D’Sprooch ass e wichtegt Element vun der
Integratioun. Déi, déi dat net wëllen zur
Kenntnis huelen, verstinn net alles vun de
Lëtzebuerger. Déi, déi d’Sprooch zu enger
regelrechter Integratiounsbarrière wëlle
maachen, déi d’Sprooch zum exklusiv selig
machenden Element vun der Nationalitéits-
acquisitioun wëllen ëmfonctionnéieren,
verstinn net alles vun der nationaler-
Kohesioun.

Passt ganz gutt op! D’duebel Nationalitéit
fënnt ouni all Zweifel eng Majoritéit heiban-
nen. D’duebel Nationalitéit muss awer och
eng breet Akzeptanz dobausse fannen. Wa
si keng Akzeptanz dobausse fënnt, wa si
laanscht den nationale Konsens segelt,
dann dréit se méi zur Desintegratioun wéi
zur Integratioun bäi.

D’lëtzebuergesch Sprooch erlaabt et,
d’Saachen op deem Punkt beieneen ze
bréngen. Ech sinn iwwerzeegt dovun, dass
déi Sproocheregelung, déi um Dësch läit,
der Sproocheproblematik gerecht gëtt.

Loosse mer keng Fanatiker sinn, loosse mer
Pragmatiker bleiwen!

Wie Lëtzebuerg a Lëtzebuergesch seet,
dee mengt ëmmer och d’Kultur. Eis Kultur
schwätzt awer net nëmme Lëtzebuergesch.
Mir hunn, fir et mat de Wierder vum Ben
Fayot ze soen, e Sproochesystem zu Lëtze-
buerg: Lëtzebuergesch, Däitsch, Fran-
séisch.

An esou ass och eis Kultur. Kultur ass e we-
sentlecht Sprangbriet vun der Integratioun,
an domat e Baustee vun der sozialer Kohe-
sioun.

No deem groussen Erfolleg vum Kulturjoer
2007 - an zu deem Erfolleg huet d’Statsse-
kretärin Oktavie Modert wesentlech bäige-
droen - muss de budgetären an inhaltleche
Kultureffort op héijem Niveau bleiwen.

Et wäert net geschéien, dass de Kulturbud-
get ugeknabbert gëtt. Deen, deen de Kul-
turbudget méi schmuel mécht, dee geet ei-
ser kultureller Ambitioun u Muerch a
Schank. Duerfir däerf dat net geschéien.

Et géif kee Kulturliewe ginn ouni den Enga-
gement vum Stat. Méi Kulturliewe géif och
dann net stattfannen, wann net vill Fräiwël-
leger - a Fräiwëlleger sinn ëmmer Be-
geeschterter - eng Hand géife mat uleeën.
Dat ass net nëmme wouer fir d’Kultur, dat
ass och wouer am Beräich vum Sport, dat
ass virun allem och wouer fir d’Protection ci-
vile, fir d’Pompjeeën, fir aner Hëllefsdéng-
schter.

D’sozial Kohesioun ass net nëmmen d’Re-
sultat vu staatlechen Efforten, si ergëtt sech
aus dem Matenee vum staatlechen a vum
privaten, dat heescht fräiwëllegen Effort. Et
gëtt dausende Leit hei am Land, déi hir

Fräizäit huelen, iwwerhaapt sech Zäit hue-
len, fir hire Matmënsche kënnen ze déngen.
Géif et dës Leit net ginn - d’Protection civile,
d’Pompjeeën, Hëllefsdéngschter, Leit, déi
déi sportlech Aktivitéite vu Jugendlechen
encadréieren, Leit, déi iwwerhaapt d’Aktivi-
téite vun de Jugendveräiner méiglech maa-
chen -, da misst de Stat dës Aufgabe selwer
iwwerhuelen. Mä da misst e kleng bäiginn,
well e kéint d’Iwwerhuele vun dësen Aufga-
ben iwwerhaapt net finanzéieren!

Well mer wëssen, wat mer dem Bénévolat
verdanken, well mer wëssen, wat fir eng ex-
zeptionell Kohesiounsroll déi Fräiwëlleg
spillen, leeë mer virun Enn vum Joer en inte-
grale Programm zur Ënnerstëtzung vun der
Fräiwëllegenaarbecht vir.

Ech wëll haut just soen, dass mer den Asaz
vun deene Fräiwëllege schätzen; de Rescht
kënnt virum Enn vum Joer no.

Bénévolat, Här President, dat reimt sech
mat Mäzenat an e bëssen och mat Philan-
thropie. Wann et drëm geet, d’Zesummelie-
wen ze réusséieren, da brauch een och déi
privat Initiativ, d’Zivilgesellschaft, deen Een-
zelnen, dee sech am allgemengen Interessi
abréngt, da brauch ee Mäzenat an de phi-
lanthropeschen Engagement.

Wann et drëm geet, d’sozial Kohesioun zur
integraler Réussite ze maachen, da muss
de Stat wëssen, dass en net alles selwer
kann. Hie kann - an dat ass seng Flicht - déi
kollektiv Besoinë vun der Gesellschaft en
charge huelen. Mä hien deet sech schwéier
- an e weess dat -, nei Besoinen an der Ge-
sellschaft schnell ze identifizéieren an och
spezifesch Situatiounen - besonnesch, wa
se nëmmen e klengen Deel vun de Leit be-
treffen - geziilt unzegoen.

Duerfir ass d’Regierung décidéiert, de pri-
vaten Engagement am allgemengen Inte-
ressi méi staark ze förderen. Mir mussen
d’Barrièren aus dem Wee raumen, déi sech
deenen an de Wee stellen, déi bereet sinn,
en Deel vun hirer Energie a vun hirem Ver-
méige fir d’Allgemengheet ze mobiliséieren.

Duerfir schafe mer eng privat, onofhängeg
Fondatioun, déi d’Promotioun vun der Phi-
lanthropie a vum Mäzenat zum Zil huet. Dës
Fondatioun däerf deenen, déi um Terrain
schaffen, keng aktiv Konkurrenz maachen.
Si däerf keng Struktur ginn, déi hinne virun
d’Nues gesat gëtt. Dës Fondatioun soll zu
engem Intermédiaire tëschent den Destina-
tairë vun den Donen an deene Leit an Entre-
prisen, déi bereet sinn, sech finanziell am
allgemengen Interessi ze engagéieren,
ginn.

Dës Fondatioun soll déi Informatiounen iw-
wer al an nei philanthropesch Tätegkeets-
felder sammelen a se un déi Leit viruginn,
déi Berodung brauchen. Si soll onofhängeg
vun der Regierung a vum Stat fonctionnéie-
ren, an duerfir hu mer d’Oeuvre Grande-Du-
chesse Charlotte gebieden, de Stat an där
Fondatioun ze vertrieden.

Am Hierscht wäert de Justizminister Vir-
schléi zur Philanthropie maachen, Virschléi,
déi e méi favorabele Kader fir d’philanthro-
pescht Wierken hei zu Lëtzebuerg virgesinn
- philanthropescht Wierken heiheem, philan-
thropescht Wierken an aneren Deeler vun
der Welt.

D’Philanthropie - fir dat ganz kloer ze soen -
ass keen Ersatz fir de staatlechen Engage-
ment. De Stat däerf sech aus kengem
Beräich op Käschte vun der Philanthropie a
wéinst der Philanthropie zréckzéien. D’Phi-
lanthropie däerf eben net zum staatlechen
Désengagement féieren, si muss e Plus fir
d’Mënsche sinn. D’Philanthropie ass et
schonn ëmmer ginn, mä et gëtt der nach
méi a si gëtt nach besser, wann de Stat se
steierlech besser ënnerstëtzt.

Haut kann een Donen an der Héicht vu
maximal 10% vum Akommes an e maximale
Montant vu 500.000 Euro d’Joer vun der
Steier ofsetzen. Dës Plaffonge gi verdue-
belt. Donë sollen och iwwer e puer Joer
gestreckt an ofgesat kënne ginn. D’Enregis-
trementstaxe bei Ierfschaften an Donen u
Fondatiounen, déi beim Notaire gemaach
ginn, ginn ëm en Drëttel erofgesat. Gréisser
Donë wäerten och keng extra Autorisatioun
méi brauchen, wa se iwwer Virementë ge-
maach ginn.

Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
ech hunn elo vill iwwer Kohesioun geschwat
an Iech d’Etappe vun der Kohesiounsaus-
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weidung gewisen. Mä d’Kohesioun gëtt och
do gepréift, wou et ëm dat Essenziellt, ëm
dat Letztendlecht geet. Ech schwätze vu
Stierfbegleedung a vun Euthanasie.

D’Gesetzer iwwert d’Palliativmedezin an iw-
wert d’Euthanasie sinn, wat hir Form an hir
Ausriichtung ubelaangt, an den Hänn vum
Parlament. An do gehéiere se och hin. Well
am Parlament lafen d’Meenungen, d’Stréi-
mungen an d’Iwwerzeegungen a staark Ge-
danken zesummen.

D’Regierung huet kee Gesetz iwwert d’Eu-
thanasie virgeluecht, mä nëmmen eent iw-
wert d’Palliativmedezin. D’Parlament ass
awer och mat enger Gesetzespropositioun
vun de Kolleegen Err an Huss iwwert d’Eu-
thanasie befaasst. D’Chamber huet am Fe-
bruar eng éischt Ofstëmmung virgeholl. Déi
verdéngt Respekt.

D’Regierung huet sech an der Debatt iw-
wert d’Gesetzespropositioun ronderëm
d’Euthanasie neutral verhalen. Et gëtt keng
Regierungsdécisioun zur Euthanasie. Also
kann ech och keng Regierungsdeklaratioun
zur Euthanasie virdroen.

Mä ech wëll meng Meenung dozou soen.
Ech sinn hei am Land keng moralesch Auto-
ritéit an erhiewen och net den Usproch, fir
dat jeemools eng Kéier ze ginn. Ech hunn -
wéi jiddfereen - meng Zweifel, vill Froen,
kohärent Convictiounen, Nuancen awer
och.

Ech hu virun e puer Woche gesot - ob-
schonn all Observateure schreiwen, soen a
maachen, wéi wann ech mech zu dëser Fro
nach ni geäussert hätt -, dass ech déi Pro-
position de loi Err/Huss net géif stëmmen,
wann ech Deputéierte wier. An ech hu
gläichzäiteg gesot - dat schéngt awer nu
wierklech jiddfereen iwwerhéiert ze hunn -,
dass ech net der Meenung wier, dass mat
engem Gesetz iwwert d’Palliativmedezin
d’Problematik integral ofgedeckt wier. A
Saache Stierfbegleedung ass d’Palliativme-
dezin den Nec, mä net an alle Fäll den ulti-
mativen Ultra. Et gëtt Fäll, wou d’Palliativme-
dezin net all Äntwerten huet. Déi Fäll solle
mer regelen. Et gëtt Fäll, wou d’Palliativme-
dezin net eng Äntwert bis un de Schluss
vum Liewe bréngt. Jiddferee seet mer, dat
wieren Ausnahmefäll. Jiddferee seet, et géif
sech dobäi ëm Ausnahmefäll handelen. Da
kommt, mir regelen déi Ausnahmefäll!

Ech hunn Iech op enger anerer Plaz vu
menger Ried gesot, d’Konscht vun der Poli-
tik géif doranner bestoen, d’Differenzen ën-
nerenee kompatibel ze maachen. Dat zielt
och fir dës Fro. Mir mussen an dëser Fro zu
enger Eenegung an der Mëtt kommen. Et
ass an der Mëtt, wou d’sozial Kohesioun an
déi national Kohesioun stattfannen. Déi, déi
einfach mat hirer Iddi duerchmarschéiere
wëllen, déi ire sech. Déi, déi einfach deenen
aneren hir Iddien, déi mat hiren Iddien
duerchmarschéiere wëllen, blockéieren, déi
ire sech gradesou vill. Et geet hei net ëm
d’Parteien. Et geet hei ëm d’Mënschen. Et
geet hei ëm eis Gesellschaft. Et geet hei ëm
den ethesche Fridden am Land. Kommt, mir
sichen deen! Et ass derwäert, den ethesche
Fridden am Land ze sichen.

Här President, ech hunn elo laang ge-
schwat; laang geschwat heescht net onbe-
déngt villes gesot, mä ech hunn an dëser
Ried - entgéint menger Gewunnecht - nach
net vill Zuele genannt. D’Erklärung duerfir
ass einfach: Ech hunn iwwert de Budget an
iwwert d’Statsfinanzen nach näischt gesot.
Normalerweis maachen ech dat am Ufank
vun der Ried zur Lag vum Land. Ech maa-
chen et dës Kéier zum Schluss. Mä ech
nennen och zum Schluss net vill Zuelen. An
ech soen Iech och firwat:

No all Ried zur Lag, déi ech hei gehalen
hunn - dat hei ass déi 14. -, ass mer hei-
banne gesot ginn, ech géif d’Leit an den
Zuelen ersaufen. No all Ried zur Lag vum
Land ass geschriwwe ginn, ech hätt vill
Zuele genannt an net genuch iwwert d’Lie-
wensbedéngungen an iwwert d’Liewensëm-
stänn zu Lëtzebuerg geschwat. Dat war
selbstverständlech ëmmer falsch an ëmmer
eng Feelinterpretatioun. D’Realitéit léisst
sech duerchaus mat Zuele beschreiwen an
d’Zuele soen duerchaus iwwert d’Realitéit
villes aus, si soen och eppes aus iwwert
d’Liewe vun de Mënschen. Mä well ech net
berodungsresistent sinn, mä extrem
lernfäeg, nennen ech och bei der Behand-
lung vum Thema Statsfinanze wéineg Zue-

len, mä ech schwätzen dann ebe Kloertext.
D’Zuelen, déi de Finanzministère mer fir dës
Debatt virbereet huet, leien op Ärem Pult,
Här President, an Dir verspriecht mer, dass
Der se mat am Chambersbericht publizéiert
(Le document «Évolution des recettes de
l’administration publique, 1995-2007» peut
être consulté sur http://www.gouverne-
ment.lu/gouvernement/etat-nation/index.
html).

A wat fir engem wirtschaftlechen Ëmfeld -
dat ass d’Fro - bewege mer eis eigentlech?
Dat ass, léif Kolleegen, schwéier ze soen.

D’Weltwirtschaft dréint an de Joren 2008 an
2009 méi lues, wéi an de Joren 2006 an
2007. Dass se iwwerhaapt nach op héijem
Niveau dréint, ass virun allem, ech hunn et
d’éinescht schonns gesot, de wirtschaft-
leche Leeschtunge vun de Schwellelänner
op anere Kontinenter ze verdanken. D’Ver-
eenegt State vun Amerika kucken an d’Re-
zessiounslach, an och wa se net drafalen,
wäerte se wesentlech méi lues wuessen,
wéi dat an de leschte Joren de Fall war.

D’Wirtschaft vun der Eurozon wiisst méi
séier wéi déi vun de Vereenegte Staten, mä
awer ënnert dem Niveau vun hirem Wuess-
tumspotenzial an däitlech manner staark
wéi an de Joren 2006 an 2007. D’wirtschaft-
lecht Ëmfeld ass manner gutt wéi et war. An
d’Wuesstumsperspektive fir d’Joer 2009
sinn däitlech méi niddreg, wéi d’Wuess-
tumsperspektive fir d’Joren 2007 an 2008
dat waren.

D’Europäesch Kommissioun geet dovun
aus, dass d’Wirtschaft vun der Eurozon am
Joer 2008 ëm héchstens 1,7 an am Joer
2009 ëm héchstens 1,5% wiisst. Den Inter-
nationale Währungsfong prognostizéiert
Zuelen, déi souguer nach däitlech drënner
leien. Mä: Déi éischt Zuelen iwwert d’wirt-
schaftlech Entwécklung am éischte Quartal
vum Joer 2008 loossen eis gleewen, dass
Wuesstumspessimismus fir d’Eurozon net
ubruecht ass. Et kënnt an Europa mat Sé-
cherheet zu kenger Rezessioun.

Et kann een elo laang driwwer streiden, ob
mer dat Schlëmmst vun der Finanzkris han-
nert eis hunn. Ech mengen net, dass mer
dat Schlëmmst hannert eis hunn. Ech men-
gen, dass mer ënnert de Répercussioune
vun der amerikanescher Finanzkris, vun der
amerikanescher Subprime-Kris leide wäer-
ten an dass mer nach zwee bis dräi Trimes-
tere musse waarden, ier mer déi effektiv
Auswierkunge vun der amerikanescher Fi-
nanzkris op d’europäesch Realekonomie
exakt moosse kënnen. Mir wëssen och net -
mir wëssen et wierklech net -, wéi déi Kris
sech am Endeffekt an am Detail zu Lëtze-
buerg wäert auswierken. Et ass ganz ein-
fach nach ze fréi fir dat ofschléissend kën-
nen ze beuerteelen.

Wat de Wirtschaftswuesstum zu Lëtzebuerg
ubelaangt, esou musse mer dovun aus-
goen, dass e sech däitlech no ënne wäert
ofsenken. Mir haten am Joer 2006 een aus-
sergewéinlech héije Wirtschaftswuesstum
vu 6,1%. D’Europäesch Kommissioun
mengt, mir hätten am Joer 2007 ee Wuess-
tum vu 5% gehat; eise Statec mengt, et wie-
ren nëmme 4,6% gewiescht. Mir ginn der-
vun aus, dass mer an de Joren 2008 an
2009 zu Lëtzebuerg e Wirtschaftswuesstum
tëschent 3 a 4% wäerten hunn.

An anere Wierder an nach ëmmer ouni Zue-
len: D’Weltwirtschaft wiisst méi lues, d’ame-
rikanesch Wirtschaft leeft Gefor rezessiv ze
ginn, d’Eurowirtschaft wiisst ënnert hirem
Wuesstumspotenzial, d’Lëtzebuerger Wirt-
schaft leet manner zou wéi an deene
leschte Joren. D’Konklusioun aus all deem:
Am Joer 2009 geet et de Statsfinanzen,
virun allem dem Budget vum Zentralstat, ei-
ser Ekonomie an eis selwer manner gutt,
wéi an de Joren 2006, 2007 an héchstwahr-
scheinlech och nach 2008.

Deem ass bei der Opstellung vum Budget
fir d’Joer 2009 Rechnung ze droen. Am Ok-
tober, wa mer en opstellen, wësse mer méi
iwwert d’wirtschaftlech Entwécklung a wäer-
ten och all Konsequenzen aus där Entwéck-
lung ze zéie verstoen. Aus all deem ergëtt
sech awer och, dass un den Tripartitebe-
schlëss, fir dat nach eng Kéier ze soen, aus
dem Joer 2006 bis un d’Enn vum Joer 2009
muss festgehale ginn. Ouni d’Tripartitedéci-
sioune vum Abrëll 2006 an ouni déi Geset-
zer, déi doropshi vum Parlament gestëmmt
gi sinn, wier de Budget vum Zentralstat am
Joer 2007 negativ gewiescht. Dank deenen
Décisiounen an dank deene Gesetzer war e
positiv.

Déi bishereg Exekutioun vum Budget fir
d’Joer 2008, déi Der am Detail kënnt nolie-
sen an enger Note, déi um Büro vum Presi-
dent vun Ärer Chamber scho läit, iwwert
d’Exekutioun vum Budget 2008, ergëtt bis
elo folgend Bild: Par rapport zum Joer 2007
klëmmt d’Lounsteier staark - dat ass virun
allem op déi expansiv Entwécklung op ei-
sem Aarbechtsmaart zréckzeféieren -, d’Ac-

cisë stagnéieren, d’Quellesteier entwéckelt
sech normal, d’Taxe d’abonnement fält par
rapport zum selwechten Zäitraum vum
leschte Joer ëm 10,5%, d’Kierperschafts-
steier fält staark. Ergo ass Virsiicht ugesot,
ergo muss de Budget fir d’Joer 2009 strikt
opgestallt ginn an de Budget vum Joer
2008 streng ausgefouert ginn, ergo wäert
am Budget vum Joer 2009 keng Plaz fir all
méiglech Wahlgeschenker sinn. Déi selektiv
steierlech, akommes- a familljepolitesch
Moossnamen - déi jo och allerguer eppes
wäerte kaschten, an net wéineg - loossen
dat net zou.

An anere Wierder: Déi, déi nach manner
Steieren an nach méi Dépensë froen, droen
der Realitéit vun dësem a vum nächste Joer
keng Rechnung. D’Regierung muss där
Realitéit awer Rechnung droen.

An nach anere Wierder: Et gi just déi Steier-
ajustementer gemaach, déi noutwendeg
sinn. Et ginn déi Moossname getraff, déi
d’Inflatiounsbekämpfung verlaangt. Et ginn
déi Sozialausgaben erhéicht, déi d’Folge
vun der Deierecht ausgläiche sollen. Et
kënnt zu kenger allgemenger Gehälterrevi-
sioun am öffentlechen Déngscht. D’Regie-
rung fiert awer virun an den nächste Méint,
d’Evolutioun vun den Diplomer, d’Respon-
sabilitéiten an d’Missioune vun deenen een-
zelne Statscarrièrë genauestens ze analy-
séieren.

De Budget fir d’Joer 2009 kann een nëm-
men am Liicht vu rezente wirtschaftlechen
Entwécklungen, déi net ouni Auswierkung
op eis Finanzplaz bleiwen, an am Liicht vun
de probabele wirtschaftleche Wuesstums-
posche vum Joer 2009 opstellen. Mir hunn
eis gesamt Statsfinanzen an de leschte Jore
konsolidéiert, well mer d’Dépensë manner
séier wuesse gelooss hunn, wéi d’Recetten
eis dat erlaabt hätten, a well mer ausseruer-
dentlech staark an onerwaart héich konjunk-
turbedéngte Steiereinnahme realiséiert
hunn. Et gesäit esou aus, dass dee waarme
Konjunkturreen d’nächst Joer net um Ren-
dez-vous ass.

Sou, Här President, ech ginn an déi leschte
Kéier vun dëser Ried.

Ech weess net genau, wat d’Joer 2009 eis
brénge wäert. Wéi dës Regierung ugetrue-
den ass, hate mer en Euro-Dollar-Cours vun
1,22. Wéi dës Regierung ugetrueden ass,
huet de Pëtrolspräis 39 Dollar de Barrel
kascht. Haut flirt den Euro-Dollar-Cours mat
1,60. Haut de Moien zu Tokio huet ee Barrel
Pëtrol 135 Dollar kascht. Mir ginn dervun
aus, dass d’Pëtrolspräisser héich bleiwen,
déi meescht ginn dervun aus, dass d’Pë-
trolspräisser nach weider uklammen. Mir
ginn dovun aus, dass och d’Liewensmëttel-
präisser héich bleiwen, a mir ginn dervun
aus, dass de Wiesselcours tëschent Euro an
Dollar sech net extrem favorabel fir den
Euro an deenen nächste Méint wäert
entwéckelen.

Mir mengen, dass d’Inflatioun  - dat ass och
d’Schätzung vum Statec - géif d’nächst Joer
erëm an d’Géigend vun 2,7% falen. Mä wéi
soss dat wirtschaftlecht Ëmfeld am Joer
2009 genau wäert ausgesinn, kann ech
Iech mat deem beschte Wëllen haut nach
net soen. Ech hoffen, mir gesi seng Ëmrës-
ser besser am Oktober, wa mer de Budget
fir d’Joer 2009 opstellen.

Eppes, wat ech besser gesinn, méi genau
gesinn, dat ass den Aarbechtsprogramm vu
Parlament a Regierung vun haut bis un
d’Enn vun der Legislaturperiod.

Mir wëllen, Här President, där nächster Re-
gierung e Land iwwerginn, deem seng so-
zial Kohesioun méi zolidd ginn ass. Duerfir
musse Gesetzer gestëmmt ginn, déi d’So-
zialpolitik an d’Familljepolitik méi selektiv a
méi gerecht maachen. Duerfir mussen och
sämtlech Gesetzer, déi vun der Educa-
tiounsministesch abruecht gi sinn an déi
d’Reform vun der Grondschoul - dat eleng
si véier Gesetzer - a vun der Beruffsausbil-
dung betreffen, votéiert ginn. Duerfir ginn
d’Gesetzer iwwert d’duebel Nationalitéit, iw-
wert d’Integratioun an d’Immigratioun an iw-
wert d’Verkierzung vun den Aschreiwungs-
friste fir d’Androe vun den Auslänner bei Eu-
ropa- a Gemengewahle gestëmmt. Duerfir
mussen d’Gesetzer iwwert den Afferschutz,
d’Responsabilité parentale, den Divorce,
d’Sécherheet am öffentlechen Transport an
d’Augmentatioun vun de Polizeieffektiver
kommen.

D’Gesetzesprojeten iwwert d’Aide sociale,
iwwert d’Aide à l’enfance, iwwert d’Jugend
an iwwert d’Besserstellung vun de Behën-
nerte musse gestëmmt ginn. Gradesou wéi
och d’Gesetzesprojeten iwwert d’Beschäf-
tegungsinitiativen an de Sproochecongé.

Des Weideren ass et de Wonsch vun der
Regierung, dass folgend Gesetzesinitiati-
ven d’parlamentaresch Hürd nach virun de
Wahlen huelen: de Gesetzesprojet iwwert
d’Reorganisatioun vum Héichschoulwiesen;

iwwert de Beruff vum Auditeur; iwwert de
Beruff vum Affekot; de Gesetzesprojet iw-
wert d’Hospitaliséierung vu geeschteg ge-
stéierte Leit; de Gesetzesprojet iwwert
d’Konstruktioun vun der Liaison Micheville;
de Gesetzesprojet iwwert d’Verbesserung
vum legislative Kader vun eiser Finanzplaz;
d’Reformprojeten iwwert d’Konkurrenzrecht;
e Gesetzesprojet iwwer eng verbessert Ze-
summenaarbecht tëschent der Steier- an
der Enregistrementsverwaltung; e Geset-
zesprojet iwwer besser Hëllefe fir d’Re-
cherche; e Gesetzesprojet iwwert den
„Pacte Logement“ - dee selbstverständlech
vun essenzieller Bedeitung ass -; de Geset-
zesprojet iwwert d’Waasser.

En neit Gesetz brauche mer iwwert d’öffent-
lech Ausschreiwungen. De Gesetzesprojet
iwwert déi biomedezinesch Fuerschung soll
gestëmmt ginn, grad wéi och d’Reform vun
der Onfallversécherung an dat neit Gesetz
iwwert d’Juegd souwéi dat iwwert d’Scha-
fung vum nationale Sproocheninstitut.

Dat sinn, Här President, eis Prioritéiten. Aner
Gesetzer, déi déposéiert sinn, déi aviséiert
sinn oder net, géifen et och verdéngen, vum
Parlament examinéiert a votéiert ze ginn.

Dir gesitt also, Här President, dass dës Re-
gierung an dass mir nach villes virhunn. Ech
liesen heiansdo an héieren dacks, der Re-
gierung géif lues a lues d’Puste ausgoen, si
géif an Otemnout geroden, si wéisst eigent-
lech net méi richteg, woufir se nach do wier.

Déi programmatesch Erklärung vun haut an
den Hiwäis op eis legislativ Prioritéite vun
deenen nächste Méint hunn Iech gewisen:
Dëser Regierung geet net d’Puste aus, dës
Regierung ass am Géigendeel voll gelue-
den. D’Regierung geet dat lescht Joer vun
der Legislaturperiod mat vollem Asaz un.
Kee soll sech Hoffnunge maachen, dass
d’Wahle virgezu ginn.

Nodeems mer dëst Joer d’Steiermodera-
tioun fir d’Kanner an e Kannerbonus ëmge-
wandelt hunn, transforméiere mer d’nächst
Joer den Arbeitnehmerfreibetrag, de Rent-
nerfreibetrag, den Abattement monoparen-
tal an den Abattement fir Scholdzënsen an
en Nettosteierkredit, ersetze mer den Heiz-
kostenzuschuss duerch eng Deierechtzou-
lag an duebeler Héicht, erhéije mer d’Min-
destléin, d’Renten an d’Pensiounen, féiere
mer „Chèques services“ an, berengege mer
de Steiertarif an hiewen eenzel steierlech
Abattementer.

Fir d’éischt gëtt dat gemaach. An dann
eréischt maache mer Wahlkampf. Wien am
Wahlkampf ze fréi fortleeft, dee kënnt nawell
gären ze spéit un.

(Hilarité)

Mir komme gären am richtege Moment un.

Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Ech soen dem
Statsminister Merci fir seng Deklaratioun.
Eng Deklaratioun, déi, wéi gesot, mer den
nächsten Dënschdeg a Mëttwoch hei an der
Chamber diskutéiere wäerten.

Domadder si mer um Enn vun dëser Sitzung
ukomm.

D’Sitzung ass opgehuewen.

(Fin de la séance publique à 16.48
heures)
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❱❱❱ M. le Président.- Dir Dammen an Dir
Hären, d’Sitzung ass op.

Ech géif d’Madame Marie-Josée Jacobs
bieden oder och den Här Mars Di Bartolo-
meo, Gesondheetsminister, eis ze soen, ob
d’Regierung der Chamber iergendeppes
Wichteges matzedeelen huet?

❱❱❱ Mme Marie-Josée Jacobs, Minis-
tre de la Famille et de l’Intégration.- Neen,
Här President.

❱❱❱ M. Mars Di Bartolomeo, Ministre de
la Santé et de la Sécurité sociale.- Awer
deemnächst.

1. Communications

❱❱❱ M. le Président.- Wann dat net de
Fall ass, da géif ech soen, dass ech der
Chamber wëllt folgend Matdeelunge maa-
chen.

(Interruption)

Här Goerens?

(Interruption)

Dorop verzichte mer de Moment a mir kom-
men zu eisem normalen Ordre du jour.

1) La liste des questions au Gouvernement
ainsi que des réponses à des questions est
déposée sur le bureau.

Les questions et les réponses sont publiées
au compte rendu.

2) Les projets de loi et le projet de règle-
ment grand-ducal suivants ont été déposés
au Greffe de la Chambre des Députés: 

5878 - Projet de loi portant approbation de
l’Accord de coopération concernant un sys-
tème mondial de navigation par satellite
(GNSS) à usage civil entre la Communauté
européenne ainsi que ses États membres,
et le Royaume du Maroc, signé à Bruxelles,
le 12 décembre 2006

Dépôt: Monsieur Jean Asselborn, Ministre
des Affaires étrangères et de l’Immigration,
le 29.04.2008

5879 - Projet de règlement grand-ducal re-
latif à la participation du Luxembourg à la
mission d’observation de l’Organisation
pour la Sécurité et la Coopération en Europe
des élections parlementaires en Géorgie

Dépôt, à la demande de Monsieur Jean As-
selborn, Ministre des Affaires étrangères et
de l’Immigration, le 02.05.2008

5880 - Projet de loi relative au financement
d’une solution informatique permettant la
création d’un environnement sans support
papier pour la douane et le commerce

Dépôt: Monsieur Jean-Claude Juncker, Mi-
nistre des Finances, le 09.05.2008

5881 - Projet de loi portant introduction d’un
Code de la consommation

Dépôt: Monsieur Jeannot Krecké, Ministre
de l’Économie et du Commerce extérieur, le
20.05.2008

5882 - Projet de loi portant création de la
Commission consultative des droits de
l’Homme du Grand-Duché de Luxembourg

Dépôt: Monsieur Jean-Claude Juncker, Pre-
mier Ministre, Ministre d’État, le 22.05.2008

5883 - Projet de loi modifiant et complétant
a) la loi du 25 juillet 2005 portant création
d’un lycée pilote; b) la loi du 12 janvier 2004
portant création d’un établissement d’ensei-
gnement secondaire technique à Redange-
sur-Attert, dénommé par la suite «Atert-Ly-
cée»

Dépôt: Madame Mady Delvaux-Stehres, Mi-
nistre de l’Éducation nationale et de la For-
mation professionnelle, le 23.05.2008

5884 - Projet de loi portant création d’un Ins-
titut national des langues et portant modifi-
cation a) de la loi du 19 juillet 1991 portant
création d’un Service de la formation des
adultes et donnant un statut légal au Centre
de langues; b) de la loi modifiée du 16 avril
1979 fixant le statut général des fonction-
naires de l’État; c) de la loi modifiée du 22
juin 1963 fixant le régime des traitements
des fonctionnaires de l’État

Dépôt: Madame Mady Delvaux-Stehres, Mi-
nistre de l’Éducation nationale et de la For-
mation professionnelle, le 23.05.2008

3) Au cours de sa période de session du 21
au 24 avril 2008 le Parlement européen a
adopté les documents suivants:

- résolution sur les actions politiques au ni-
veau de l’Union européenne concernant le
don et la transplantation d’organes,

- résolution sur la contribution du bénévolat
à la cohésion économique et sociale,

- résolution sur le rapport annuel 2006 de la
Banque européenne d’investissement,

- position sur la proposition de décision du
Conseil et de la Commission relative à la
conclusion du protocole à l’accord de stabi-
lisation et d’association entre les Commu-
nautés européennes et leurs États
membres, d’une part, et l’ancienne Répu-
blique yougoslave de Macédoine, d’autre
part, visant à tenir compte de l’adhésion de
la République de Bulgarie et de la Rouma-
nie à l’Union européenne,

- résolution sur le Livre vert sur le rôle de la
société civile dans la politique en matière de
drogue dans l’Union européenne,

- résolution sur le rapport de suivi 2007
concernant l’ancienne République yougo-
slave de Macédoine,

- résolution sur la politique de la Chine et
ses effets sur l’Afrique,

- résolution sur la stratégie politique an-
nuelle de la Commission pour 2009,

- résolution sur le naufrage du New Flame et
ses conséquences dans la baie d’Algésiras,

- résolution sur le cinquième sommet Amé-
rique latine et Caraïbes - Union européenne
de Lima,

- résolution sur la situation en Birmanie,

- résolution sur la voie d’une réforme de l’Or-
ganisation mondiale du commerce,

- résolution sur l’accord de libre-échange
entre la CE et le Conseil de coopération du
Golfe,
- résolution sur le Livre vert sur les instru-
ments fondés sur le marché en faveur de
l’environnement et des objectifs politiques
connexes,
- résolution sur le Zimbabwe,
- résolution sur l’Iran.
Au cours de sa période de session du 7 au
8 mai 2008, le Parlement européen a adopté
les documents suivants:
- position sur la proposition de règlement du
Conseil relatif à la conclusion de l’accord
sous forme d’échange de lettres relatif aux
amendements modifiant le protocole fixant
les possibilités de pêche et la contrepartie
financière prévues dans l’accord entre la
Communauté européenne et la République
des Seychelles, pour la période allant du 18
janvier 2005 au 17 janvier 2011,
- décision sur la conclusion d’un accord in-
terinstitutionnel entre le Parlement européen
et la Commission relatif aux modalités d’ap-
plication de la décision 1999/468/CE du
Conseil fixant les modalités de l’exercice
des compétences d’exécution conférées à
la Commission, telle que modifiée par la dé-
cision 2006/512/CE,
- résolution sur le Conseil économique
transatlantique,
- résolution sur le rapport annuel 2007 sur
les droits de l’Homme dans le monde et la
politique de l’Union européenne en matière
de droits de l’Homme,
- résolution sur les missions d’observation
d’élections de l’UE: objectifs, pratiques et
défis futurs,
- résolution sur les relations commerciales
et économiques avec l’Association des na-
tions de l’Asie du Sud-Est (ANASE),
- résolution sur la gestion des stocks de
poissons d’eau profonde,
- résolution sur le Livre blanc sur le sport.

2. 5803 - Proposition de loi
portant modification de la loi
électorale modifiée du 18 fé-
vrier 2003

Prise en considération
An hirer Réunioun vum 22. Mee huet d’Pre-
sidentekonferenz d’Proposition de loi 5803,
eng Ofännerung vum Wahlgesetz, op den
Ordre du jour gesat. Ech wëll d’Chamber
froen, ob si sech fir d’Prise en considération
vun dëser Propositioun ausschwätzt. Et
handelt sech heibäi ëm eng Décisioun, déi
noutwendeg ass opgrond vun enger Dispo-
sitioun vum Chambersreglement.
(Assentiment)
D’Chamber ass do averstanen. Et ass also
esou décidéiert.

3. Composition des commis-
sions parlementaires

Zousätzlech wär nach en Ännerungsvir-
schlag ze signaléieren, wat d’Zesummeset-
zung vun der Commission de la Famille, de
l’Égalité des chances et de la Jeunesse be-
trëfft. Hei soll den Här Claude Adam ersat
ginn duerch d’Madame Viviane Loschetter.
Ass d’Chamber mat dëser Personaldisposi-
tioun d’accord?
(Assentiment)
Dann ass et esou décidéiert.

4. Ordre du jour

Wat den Ordre du jour vun dëser Woch ube-
laangt, Dir Dammen an Dir Hären, huet
d’Presidentekonferenz Folgendes virge-
schloen:

Haut de Mëtteg a muer de Moien disku-
téiere mer den État de la Nation. Déi De-
batte gi muer de Mëtteg weidergefouert bis
mer um Enn vun deenen Debatten ukomm
sinn. Um Enn vun den Debatte kënnt d’Pro-
position de loi 5803, wat eng Ofännerung
vum Wahlgesetz ass, an dann de Projet de
loi 5685 iwwert d’Jugend. Iwwermuer disku-
téiere mer de Projet de loi 5833, nämlech
den Traité vu Lissabon.

Ass d’Chamber mat deem Ordre du jour
averstanen?

(Assentiment)

Ier et zur Décisioun vum Ordre du jour
kënnt, huet den Här Gibéryen d’Wuert zum
Ordre du jour vun der Chamber gefrot. Här
Gibéryen, wann ech gelift.

❱❱❱ M. Gast Gibéryen (ADR).- Merci, Här
President. Den 19. Februar dëst Joer huet
dës Chamber eestëmmeg mat 60 Jo-Stëm-
men d’Gesetz iwwert d’Palliativmedezin
gestëmmt. De 4. Mäerz dëst Joer huet de
Statsrot den zweete Vote constitutionnel re-
fuséiert, iwwert déi zwee Texter, souwuel iw-
wert dee vun der Palliativmedezin wéi iw-
wert d’Proposition de loi iwwert d’Euthana-
sie.

Dat wëllt heeschen, datt d’Chamber muss
dräi Méint waarden, ier se ka frësch iwwert
dat Gesetz ofstëmmen, a vu datt déi dräi
Méint elo eriwwer sinn, maache mir d’Pro-
positioun, fir datt mer dës Woch d’Ofstëm-
mung iwwert d’Gesetz vun der Palliativme-
dezin op den Ordre du jour huelen, fir datt
d’Chamber dat Gesetz dës Woch kéint
stëmmen.

Et sinn elo schonn dräi Méint verluer gaan-
gen a mir sinn der Meenung, datt d’Gesetz
iwwert d’Palliativmedezin awer misst kën-
nen esou séier wéi méiglech a Kraaft trie-
den. Duerfir géife mer gär bieden, datt dat
op den Ordre du jour kënnt, d’autant plus,
datt dat Gesetz och den 19. Februar
eestëmmeg an der Chamber gestëmmt
ginn ass.

D’Santéskommissioun huet wuel e puer
Amendementer zu deem Text gemaach, déi
awer méi en Toilettage vum Text sinn. Dovun
ass een Amendement, wat den Délai, wou
d’Gesetz soll a Kraaft trieden, soll verkier-
zen. Mir haten deemools an der Kommis-
sioun gefrot, datt een déi Amendementer
sollt direkt un de Conseil d’État weiderginn.
D’Kommissioun hat décidéiert, datt d’Amen-
dementer vun deenen zwee Gesetzer géi-
fen zesummen un de Conseil d’État fort-
goen, esou datt se bis haut nach net un de
Conseil d’État weidergaange sinn.

Dat hënnert eis awer net drun, datt mer
d’Gesetz iwwert d’Palliativmedezin elo géi-
fen am zweete Vote hei stëmmen. A wann
dann d’Kommissioun déi Amendementer
vum Statsrot aviséiert kritt huet, ka se déi
nach ëmmer an d’Gesetz vun der Euthana-
sie abauen, wa se dat fir richteg fënnt. Mir
halen also drop, fir datt d’Gesetz vun der
Palliativmedezin dës Woch sollt op den
Ordre du jour kommen, fir datt dat kann eng
zweete Kéier gestëmmt ginn.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Gibé-
ryen. Vu dass déi zoustänneg Kommissioun
Amendementer formuléiert huet, déi beim
Conseil d’État sinn, respektiv um Wee bei
de Conseil d’État sinn, stellen ech mer
d’Fro, ob d’Chamber an dësem Moment
d’accord ass, fir Är Propositioun vun der
Modifikatioun vum Ordre du jour unzehue-
len. Au vote!

Den Här Bausch freet d’Wuert.

❱❱❱ M. François Bausch (DÉI GRÉNG).-
Här President, mir fannen, datt déi zwee
Themen esou wichteg sinn, datt se sech
schlecht eegene fir parteipolitesch Calculen
oder Polemiken. Mir fannen, et soll ee bei
där roueger Aarbecht bleiwen, déi mer an
der Kommissioun gemaach hunn.

❱❱❱ Une voix.- Do kritt Der awer nach eng
drop!

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Da stëmme mer fir
d’éischt of iwwert d’Propositioun vum Här
Gibéryen.

Vote

Ass d’Chamber mat deem Ordre du jour
d’accord, esou wéi d’Presidentekonferenz e
virgeluecht huet, dat heescht, fir net d’Pro-
positioun vum Här Gibéryen a Betruecht ze
zéien? Ass d’Chamber d’accord fir den
Ordre du jour vun der Presidentekonferenz
ze endosséieren?

(Assentiment)
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Ech gesinn, et ass praktesch Eestëmmeg-
keet. Domat ass den Ordre du jour esou
ugeholl, wéi d’Presidentekonferenz e propo-
séiert huet, ouni d’Modifikatioun vum Här
Gibéryen.
Dir Dammen an Dir Hären, d’lescht Woch
huet de Statsminister hei d’Deklaratioun iw-
wert den État de la nation gemaach. Haut
ass et un der Chamber, fir iwwert dës Dekla-
ratioun vum État de la nation ze debattéie-
ren. Et si bis elo ageschriwwen: déi Häre
Wolter, Meisch, Fayot, Bausch, Gibéryen,
Jaerling, Thiel, Goerens, Berger, Etgen, Bet-
tel a Krieps an d’Madame Flesch. D’Wuert
huet elo den éischten ageschriwwene Ried-
ner, den honorabelen Här Michel Wolter. Här
Wolter, Dir hutt d’Wuert.
(Brouhaha)

❱❱❱ Une voix.- Dir sidd just neidesch.

❱❱❱ Une autre voix.- Qualitéit, net Quan-
titéit.

❱❱❱ Une voix.- Bis Der zu 27 stëmmt.

❱❱❱ Une autre voix.- An engem Joer ass
dat net oft hei.

❱❱❱ Une autre voix.- Net hei, mä...

(Hilarité)

5. Débat sur l’état de la na-
tion

❱❱❱ M. Michel Wolter (CSV).- Här Presi-
dent, Dir Dammen an Dir Hären, dem Stats-
minister seng Deklaratioun de leschten
Donneschdeg hei an der Chamber iwwert
d’Lag vum Land war an den Ae vun der CSV
eng ëmfaassend Betruechtung vum Zou-
stand, an deem d’Land sech befënnt. Dës
Ried war beschreiwend a perspektivesch
zugläich. Aus der Realitéit vun haut huet de
Regierungschef d’Aktioune vu muer ofge-
leet. D’politesch Aktiounen, mat deenen de
gesellschaftlechen Zesummenhang ver-
stäerkt, déi wirtschaftlech Leeschtungs-
fäegkeet vu Lëtzebuerg ofgeséchert, déi
sozial Dynamik verdéift solle ginn.
Et war, Dir Dammen an Dir Hären, eng De-
klaratioun aus der Mëtt vum Vollek eraus,
well de Statsminister nämlech genau do
ass. Et huet guer net no Testament geklon-
gen, wéi eng Escher Zeitung dat wollt aus-
gemaach hunn - mä vläicht war deen Titel
scho fäerdeg virun der Ried -, mä éischter
no konkreter politescher Aktioun, an dëst iw-
wert de Wahltermin vum nächste Joer eraus
an déi mëttelfristeg Zukunft vun eisem Land,
déi et ze gestalte gëllt.
D’Ried vum Statsminister huet sech ëm dräi
Achse gedréint. Ech wëll mech och am
Numm vun der CSV-Fraktioun ëm déi dräi
Achsen artikuléieren - et sinn nämlech déi,
déi an eisen Aen d’Erausfuerderunge vun
haut a vu muer beschreiwen - an hinnen e
Kader ginn. Et geet ëm: 1. déi gesellschaft-
lech Kohärenz an Integratiounsfäegkeet; 2.
d’Leeschtungsfäegkeet an d’Kompetitivitéit
vun eiser Ekonomie, an 3. d’Dynamik vum
Lëtzebuerger Sozialmodell, mat all deem,
wat en un Hëllefstellunge vun der Politik un
d’Leit an d’Betriber beinhalt.
D’Thematik vun der gesellschaftlecher Ko-
hesioun an der Integratioun ass ouni Zweifel
déi wichtegst iwwerhaapt fir d’Zukunft vun
deem, wat eist Land ausmécht. Mir sinn eng
Gesellschaft, wéi et se soss net op ville
Plaze gëtt. Eng mat enger knapper hallwer
Millioun Awunner, vun deene ronn 40%
Netlëtzebuerger sinn. Mat engem vergläich-
bar héije Mindestloun an iwwerhaapt Léin,
déi an eisen Nopeschlänner mat Gloscht
gekuckt ginn, well se do am Allgemengen
net erreecht ginn. Eng mat ville Leit, deenen
et richteg gutt geet. Mä och mat solchen,
déi haart un der Grenz zur Aarmut liewen
oder leider a gewëssene Fäll och drënner.
Dëst Thema wäert ech am Kontext vun der
sozialer Dynamik behandelen, also eppes
méi spéit.
Déi gesellschaftlech, déi sozial Kohesioun
huet eng ganz Partie Dimensiounen. Déi
vum soziale Fridden, déi vun engem gutt or-
ganiséierte Matenee vu Leit vun allen Hori-
zonten aus alle soziale Schichten, huet zu
Lëtzebuerg eng besonnesch Traditioun, als
prioritäert Uleies vun der Politik. Enger Poli-
tik, déi vun der CSV ëmmer héichgehalen a
weiderentwéckelt gouf. Déi lescht Jore sinn

do keng Ausnahm, déi nächst wäerten och
keng sinn. Mir hunn, no intensiivsten Detail-
gespréicher - et soll een dat net ëmmer Ve-
rhandlungen nennen - tëschent Regierung,
Patronat a Gewerkschaften, elo en eenheet-
leche Statut vum Arbeitnehmer zu Lëtze-
buerg.
Niewebäi wëll ech bemierken, dass dozou
och d’Chamber an an engem ganz beschei-
dene Mooss och d’CSV-Fraktioun hiren Deel
bäigedroen huet, andeems se an der Konti-
nuitéit vun der ganzer Eenheetsstatutsdyna-
mik hir Gespréicher gefouert an hir Recom-
mandatioune formuléiert huet. Mir waren
drun interesséiert, dass et zu engem Een-
heetsstatut koum, a mir hunn do ugepaakt,
wou et zäitweis e bësse geklemmt huet.
Elo hu mer de Statut unique. Déi al an total
onzäitgemäß Trennung vun de Leit, déi an
zwou Kategorië schaffen, ass domadder
opgehuewen. Et gëtt keng Aarbechter a
keng Privatbeamte méi, mat verschidden-
aartege Sozialversécherungstarifer, mä
virun allem mat ganz verschiddene gesell-
schaftleche Considératiounen.
Déi Zäit, wou engem seng aarbechtsrecht-
lech Bezeechnung am Kontrakt stoung, ass
eriwwer. Dat ass fir meng Fraktioun a fir
mech selwer ee Grond zur Freed. Den Een-
heetsstatut ass eng grouss Reform. Et ass
ee wichtegt Stéck Gesellschaftspolitik, et
stäerkt d’Kohesioun an eiser Gesellschaft.
Weider Elementer vun där bewährter Kohe-
siounspolitik am Land sinn ugekënnegt. Si
wäerten de Wee an déi legislativ Prozedur
oder schonn aus hir eraus an nächster Zu-
kunft fannen. Dozou gehéiere méi indivi-
duell Rechter am Beräich vun der sozialer
Versécherung. Op Dauer ass et net vertriet-
bar, dass Leit, déi sech doheem ëm d’Kan-
ner këmmeren an dowéinst während e puer
Joer oder méi dauerhaft hire beruffleche
Wee ënnerbriechen, bei hirem Usproch op
sozial Leeschtungen total vun hirem Partner
ofhänken.
Dat soll an Zukunft anescht ginn. De Wee a
Richtung Individualiséierung vun der Sozial-
versécherung gëtt beschridden. Dat ass
besonnesch wichteg an enger Gesellschaft,
an där mëttlerweil iwwert d’Halschent vun
den Hochzäite gescheet ginn.
À propos Scheedung: Do duerchleeft am
Moment ee Gesetzesprojet déi parlamenta-
resch Prozedur. Dëse Projet ass inspiréiert
vum Wonsch, déi ëmmer méi heefeg Schee-
dunge méi verträglech ze maachen, op alle
Pläng. Fir déi betraffe Koppel selwer, well et
soll manner knaschteg Wäsch gewäsch an
eben den Échec festgestallt ginn, deem
seng Konsequenzen et ze géréiere gëtt. Mä
virun allem fir d’Kanner, déi do sinn, an-
deem se an Zukunft manner vu ruckelzeche
Scheedunge sollen traumatiséiert ginn a
béid Elteren e prinzipiellt Suergerecht fir si
kréien.
Duerfir ass eng speziell Gesetzesproposi-
tioun um Wee, an där d’Autorité parentale
gläichméisseg tëschent béiden Elteren op-
gedeelt gëtt. Dat muss de Prinzip sinn a
ginn, ugeräichert duerch d’Notioun vun der
gemeinsamer Eltereverantwortung fir hir
Kanner. Et ass onsënneg, dass der zwar
ëmmer zwee mussen do si fir Kanner ze
maachen, mä no Scheedung op eemol just
nach ee vun den Elteren, am Regelfall
d’Mamm, de Gros vun der Suerg fir d’Kan-
ner soll iwwerhuelen.
Dat soll ophéieren, dat muss och ophéieren,
well et eng Fro vu Responsabilitéit ass. Kan-
ner op d’Welt komme loossen a sech dann
aus dem Stëbs maachen, dat geet net. Mat
engem bestëmmte Mann oder enger
bestëmmter Fra Kanner wëllen, a wann
d’Partnerschaft an d’Bréch geet, dann awer
fannen, deen oder déi dierft mat de Kanner
näischt méi ze dinn hunn, dat geet och net.
Wann ee Kanner wëllt, da mussen déi zwee
Intervenanten och bereet sinn, dauerhaft fir
si ze suergen an zouzeloossen, dass dee
jeeweils anere Partner dat och mécht, egal
ob déi zwee Elteren da beienee bleiwen
oder net.
Op Dauer musse mer au vu vun eise Schee-
dungszuele souwisou iwwerleeën, wéi mer
et hikréien, dass eng Koppel, déi sech wëllt
bestueden, vu vireran och regelt, wéi et da
soll goen, wa se sech eng Kéier géif tren-
nen. Den zivile Mariage ass e Kontrakt, en
ass also par définiton opléisbar an e gëtt
haut an der Realitéit an engem Fall vun
zwee och opgeléist. E Kontrakt beinhalt-
lecht gemengerhand Dispositiounen doriw-
wer, déi d’Relatioun tëschent de Parteien
dann ze regelen hunn, wann en opgeléist
gëtt. Esou eppes muss och beim Mariage
an Zukunft méiglech ginn.
Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
d’Kanner gi fréier oder spéider an d’Schoul.
Déi Schoul ass e permanente Chantier vun
eiser Gesellschaft. Néierens lafen esou
dicht an esou konsequent verschidde Lie-
wenssituatioune beieneen, wéi an der
Schoul. Néierens sammele sech op déisel-

wecht Manéier all déi Schwieregkeeten a
Problemer un, déi eng Gemeinschaft vu Leit
aus all den Altersklassen a Schichte mat
sech bréngt, wéi an der Schoul.
D’Schoul huet zënter éiweg den Optrag,
Wëssen a Bildung ze vermëttelen. Hiren
Optrag haut, an nach vill méi an Zukunft,
geet an eisen Aen doriwwer eraus.
Mir brauchen zu Lëtzebuerg eng Schoul,
déi et fäerdeg bréngt ze integréieren, ze so-
zialiséieren, ze orientéieren a gläichzäiteg
dat ze maachen, wat se nach ëmmer ge-
maach huet, nämlech hire Schützlinge Wës-
sen a Bildung ugedeien ze loossen.
Dëst ass keng Schouldebatt, an et wier
schrecklech vill zum schoulesche Schoul-
komplex ze soen. Well et keng Schouldebatt
ass, wëll ech just am Numm vun der CSV-
Fraktioun nach eng Kéier betounen, wéi
wichteg fir eis d’Reforme sinn, déi vun dë-
ser Majoritéit haaptsächlech am Primär-
schoulberäich um Instanzewee sinn. Et ass
e schoulesche Reformprozess amgaangen,
dee sech elo nach op d’Primärschoul fokali-
séiert, mä dee relativ séier och am Secon-
daire seng Verlängerung a seng Verdéi-
wung muss fannen.
Fir all deenen Défien, déi d’Schoul viru sech
huet, kënnen ze begéinen, musse mir deen
Encadrement, dee mer de Schüler wëlle
ginn, vum Antrëtt an d’Primärschoul bis zum
Verloosse vum Secondaire zéien.
D’Schoul muss nei Inhalter genausou inte-
gréiere wéi nei Methoden. Si muss dat Wës-
sen, wat et ze vermëttele gëllt, an Aklang
brénge mat Betreiung, déi se ze assuréie-
ren huet. An Zukunft wäerten et an der
Schoul net nëmme Schoulmeeschtere res-
pektiv Proffen engersäits a Schüler ane-
rersäits ginn, mä ganz Equipë vu Professio-
nellen, déi sech ëm d’Erfëllung vum schou-
leschen Optrag këmmeren, an och méi In-
terventioun vun den Elteren, déi méi enk an
d’schoulesch Entwécklung vun hire Kanner
agebonne solle ginn.
Alles an allem gëtt de Phenomeen Schoul
méi breet a méi ëmfaassend. Duerfir brauch
net nëmme si en neien Optrag; och déi, déi
d’Schoul halen, kréien en neien, en aneren,
e méi ëmfaassenden Optrag. Ech hoffen, an
d’CSV-Fraktioun mat mir, dass d’Politik et
fäerdeg bréngt, deen Optrag zesumme mat
den Enseignanten esou ze definéieren,
dass d’Schoul vun der Zukunft Realitéit ka
ginn.
Et kann an däerf net un enger Debatt, un en-
gem Sträit iwwert de Statut vun Enseignan-
ten an hirer Positioun op der staatlecher
Lounskala scheiteren. Duerfir ass den Chal-
lenge, ëm deen et hei geet, ze grouss.
D’Schoul an hiren Integratiounsoptrag hunn
och eppes domadder ze dinn, wéi mer an
Zukunft mat eiser Sprooch ëmginn. Ze vill
Schoulkanner kënnen haut kee Lëtzebuer-
gesch, wa se an d’Schoul erakommen, an
nach ëmmer net richteg gutt Lëtzebuer-
gesch, wa se nees, an deene Fäll dacks
ouni Diplom, aus der Schoul erauskommen.
Deen Zoustand ass op Dauer onhaltbar, ge-
nausou wéi et onhaltbar ass, dass mer an
eisem Land keng Sprooch hunn, déi eis all,
Lëtzebuerger an déi aner, matenee ka ver-
bannen. Mir kënnen eis dréien a kéiere wéi
mer wëllen, net all Mënsch zu Lëtzebuerg
schwätzt Franséisch. Unzehuelen, wéi et an
der Vergaangenheet war, de permanenten
a strukturelle Recours op Franséisch fir bal
alles géif bal all Verstännegungsproblemer
léisen, leet an der Welt vun haut zu engem
totalen Trugschluss.
Also läit et dach no emol ze versichen, eng
anstänneg Offensiv zu Gonschte vun der
Lëtzebuerger Sprooch als Mëttel vun der
Kommunikatioun an eiser Gesellschaft ze
starten. Net jiddferee wëllt, net jiddferee
kann an net jiddferee brauch op Lëtzebuer-
gesch oder och op all aner Sprooch kënne
Bicher ze schreiwen, mä et wier gutt, wa
jiddfereen amstand wier op Lëtzebuer-
gesch mat engem aneren ze schwätzen a
seng Äntwerten och ze verstoen.
Dat ass besonnesch wouer fir déi Leit, déi
gär eis Nationalitéit hätten. D’Reform vum
Nationalitéitegesetz ass an den Ae vun der
CSV e grousse Worf, wann et geléngt, den
Zougang zu eiser Statsbiergerschaft vum
Ofleeë vun enger anerer Nationalitéit lass-
zekoppelen. Et kann een am Liewe méi wéi
eng Loyalitéit hunn. Dat ass och wouer par
rapport zur Nationalitéit. Et kann ee séier
wuel an engem Land gebuer sinn an duerno
och nach en anert besonnesch gär hunn,
well een do schafft a laang do lieft.
Duerfir mengt d’CSV, dass de Verzicht op
engem seng éischt Nationalitéit vun der Er-
laangung vun eiser soll lassgekoppelt ginn.
Allerdéngs, wann ee Lëtzebuerger gëtt, da
gëtt ee Lëtzebuerger - och oder nëmmen,
mä et gëtt ee Lëtzebuerger. An déi schwät-
zen nun emol Lëtzebuergesch. Duerfir soll
een dat och kënnen, wann ee wëllt Lëtze-
buerger ginn. Iwwerall soss op der Welt ass
dat normal.

Et kéim kengem an d’Iddi, e Russ wëllen ze
ginn, ouni Russesch ze kënnen, oder Italie-
ner, wann een net emol versteet, wat d’RAI
engem esou verzielt. Et dréckt kee Mënsch
op der Welt sech an engem Sproochesys-
tem aus. Et dréckt ee sech an enger
Sprooch aus. A mir hunn eng Mamme-
sprooch, an där mer dat besonnesch gutt
kënnen. Dat ass fir Lëtzebuerger d’Lëtze-
buergescht, och wa mer aner Sprooche
léieren, well mer se brauchen. Déi Méi-
sproochegkeet an d’Noutwendegkeet vun
där stellt kee Mënsch an Zweifel.

Iwwert d’Nationalitéit eraus musse mer ver-
sichen, eiser Sprooch e gréissert Gewiicht
am öffentleche Liewen ze ginn. Et kann een
eppes net anstänneg vermëttelen, wann
een et net selwer eescht hëlt. Mir mussen
eis Sprooch eescht huelen, wa mer wëllen
op frëndlech an oppe Manéier se all deenen
ubidden, déi bei eis kommen a se nach net
kënnen oder kennen. Duerfir solle mer
queesch duerch eis Schoul Lëtzebuer-
gesch léieren. An zwar mëndlech a schrëft-
lech. Mir sollen och um akademeschen Ni-
veau versichen, hir lexikalesch Basis ze ver-
breederen. Nëmme wa mer un eiser
Sprooch schaffen, gewënnt se u Gewiicht.
An nëmme wa se am Liewe vum Land méi
Gewiicht kritt, gëtt se och e wesentleche
Facteur vun der Integratioun, och vun
deene Leit, déi eis Nationalitéit net wëllen,
mä déi hei berufflech a gesellschaftlech
zousätzlech Chancë kréien, wa se sech
kënnen op Lëtzebuergesch verständlech
maachen. Dat soll keen Zwang sinn, mä
eng Offer. Eng Offer, déi doduerch wichteg
an unhuelbar gëtt, well mer selwer weisen,
dass Lëtzebuergesch fir eis vill méi ass, wéi
et bis elo offiziell war.

An deem Sënn ass et fir d’CSV-Fraktioun
selbstverständlech, dass mer de Projet de
loi vun der Regierung, fir e Sproochecongé
anzeféieren, an deem ee Lëtzebuergesch
léiere kann, och wäerten ënnerstëtzen.

Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
Kohesioun an Integratioun hunn och eng
territorial Dimensioun. Déi hu mer zwar méi
spéit entdeckt, duerfir ass se net manner re-
levant. Eisen Territoire ass begrenzt, an
d’Land zitt ëmmer méi Leit un. Mir hunn elo
bal eng hallef Millioun Awunner an iwwer
140.000 Frontalieren. Déi maachen iwwer
40% vun de Beschäftegten am Privatsec-
teur aus, wou ronn 320.000 Leit schaffen.

D’Zounahm vun der Zuel vu Frontalieren iw-
werbitt konsequent déi héchste Prognosen,
déi am IVL-Konzept 2004 presentéiert gou-
fen. Dat stellt eis viru Mobilitéitserausfuer-
derungen, wéi mer se nach ni kannt hunn,
well mer musse wëssen, dass dës Evolu-
tioun net ophält. A wa mer eis och an zéng
an an zwanzeg Joer zu Lëtzebuerg nach
wëlle beweegt kréien, am Land, an d’Land
eran, an och nees eraus, da brauche mer
eng konsequent Opwäertung vum öffentle-
chen Transport op der Schinn, an eng Lan-
desplanung, déi méi Leit no bei hirer Aar-
bechtsplaz wunne léisst an Aarbechtsplaze
virun allem do usidelt, wou d’Schinn och
hikënnt.

D’CSV-Fraktioun freet sech doriwwer, dass
der Landesplanung an der Ëmsetzung vum
IVL-Konzept an der Ried vum Statsminister
dëst Joer eng grouss Roll zougeschriwwe
gouf. D’Erausfuerderunge vun der Ëmset-
zung vum IVL an all sengen Deeler ass en
Travail de longue haleine, deen eis bis wäit
an d’20er Jore vun dësem Jorhonnert wäert
beschäftegen. Elo scho freeë mir eis driw-
wer, dass an deenen nächste Méint déi di-
vers sektoriell Pläng vum Landesplanungs-
minister wäerte virgeluecht an op den Ins-
tanzewee geschéckt ginn.

D’Denkschemen am Kapp an d’Décisiouns-
prozeduren an der Verwaltung ze änneren,
Gemengenautonomie anescht ze faassen,
d’Noutwendegkeet, fir d’Zesummenaar-
becht op allen Niveauen ze organiséieren,
sinn nëmmen e puer vun deenen Erausfuer-
derungen, déi mer op dësem Wee konse-
quent musse beschreiden. Ouni ze vergies-
sen, dass enorm vill Finanzmoyenë mussen
zur Verfügung gestallt ginn, fir an d’Géigend
vun engem „modal split“ vu 25% ze kom-
men, woubäi déi zur Verfügung stehend Fi-
nanzmoyenë prioritär do anzesetze sinn, op
der Zäitschinn, wou e méiglechst grousse
Benefiss fir den „modal split“ erausspréngt.

Duerfir begréisst d’CSV-Fraktioun, dass de
Statsminister den Tram duerch d’Stad an
dee Kontext gesat huet, deen him zousteet,
awer net als Allheelmëttel zur Léisung vun
alle Verkéiersproblemer an eisem Land.

Här President, déi Zeenarien, mat deene
sech den IVL beschäftegt, ginn dovun aus,
dass eist Land dauerhaft wirtschaftlech ex-
pandéiert. Dat muss et iwwregens och, fir
säin eegene Sozialversécherungsniveau
kënnen ze halen, wéi ee jo ëmmer nees an
Erënnerung ruffe muss.550066 www.chd. lu
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Wa mer 2008 elo just nach 3% Wuesstum
erwaarden, dann ass dat schonn e Punkt
manner wéi dat, wat mer an der Moyenne
brauchen, fir laangfristeg de Finanzement
vun eise Pensiounen ze garantéieren. Mir
sinn zum Wuesstum verdaamt, well mer net
anescht liewe wëllen, wéi mer dat nun emol
maachen.

De Statsminister huet eng Rei vu steierleche
Moossnamen an Aussiicht gestallt, déi d’At-
traktivitéit vum Standuert Lëtzebuerg solle
konsolidéieren. Dës Initiative betreffen d’Be-
triber an d’Gesellschaften, déi sech zu Lët-
zebuerg nidderloossen.

D’Ofschafe vum Droit d’apport fënnt elo
statt. Dat ass eng gutt Noriicht. Net esou
séier, well dës Tax d’Gesellschafte beson-
nesch hefteg belaascht hätt oder dem Stat
entspriechend vill bruecht. Et ass vill méi
eng psychologesch Affär, déi an der Duer-
stellung an an der Promotioun vum Stand-
uert Lëtzebuerg eng Roll spillt. Mir sinn ee
vun deene leschte Memberstate vun der Eu-
ropäescher Unioun, déi nach eng spezi-
fesch Tax op der Zomm vum Gesellschafts-
kapital bei der Grënnung erhiewen. Dat huet
sech zwar nëmmen a Promille ausgedréckt,
net emol a Prozenter, mä et war nach do. Elo
verschwënnt et. E Geste, deen de Budget
verkraaft a vun deem sech Kompetitiouns-
zouwuess fir eise Standuert erwaart gëtt.

D’Kollektivitéitssteier selwer soll vu ronn
30% op 25,5% erofgefuer ginn an enger
kontinuéierlecher Bewegung iwwer länger
Zäit. De Message vum Statsminister ass en
duebelen. Engersäits soe mer den Investo-
ren, mir passen eis dem betribssteierlechen
Ëmfeld un, wat permanent no ënne rëtscht,
a mir belaaschten d’Entreprisen net méi wéi
anerer och.

Anerersäits artikuléiere mer awer och, dass
den totale Steierdumping am Beräich vun
de Betriber zu Lëtzebuerg net stattfënnt.
Dee Message, wëll ech soen, kënne mer eis
nëmme leeschten, well eis Lounniewe-
käschten an eng Partie aner Steieren, déi
d’Betriber treffen, wéi zum Beispill d’TVA,
déif sinn. Soss wier et deenen, un déi dee
Message adresséiert ass, nämlech häerz-
lech egal, dass mir kee Kollektivitéitssteier-
dumping wëllen. Esou nobel Usätz interes-
séieren d’Kapital am Regelfall net. Mä eist
gesamt Steier- a Belaaschtungsëmfeld fir
Betriber ass esou attraktiv, dass mer net
carrément mussen d’Kollektivitéitssteier bis
an d’Dimensioune vun der Lächerlechkeet
erofféieren. Och dat ass e Resultat vun en-
ger Politik, an zwar eiser Politik.

D’Kollektivitéitssteier fuere mer net am loft-
eidele Raum erof. Si ergëtt sech ënner ane-
rem aus dem Usaz zu enger Verbreederung
vun der Assiette, also der Zomm vun deem,
wat vun hir besteierbar ass. Am eu-
ropäesche Raum si Bestriewungen am-
gaangen, fir d’Assiette vun der Betribsbe-
steierung ze harmoniséieren. Dëst stellt e
Kontext duer, an deem d’Senkung vum
Steiertaux u sech ka graduell realiséiert
ginn, ouni dass et zu engem spierbare rea-
len Ausfall vu Recetten an dëser Steier
kënnt. Deen ass iwwregens am Moment
souwisou um Stattfannen, onofhängeg vun
all Adaptatioun vum Taux. Dat muss eis
soen, dass Virsiicht gebueden ass, wann
een un d’Schrauf vun der betriblecher
Steierbelaaschtung dréine geet.

Et bezuelen net schrecklech vill Betriber déi
Steier. Si kënnt virun allem aus dem Finanz-
secteur. Dee Secteur ass no wéi vir d’Réck-
grat vun eiser Wirtschaft. An dorunner wäert
sech an nächster Zukunft näischt änneren.
En ass ganz sensibel op Entwécklungen op
de Bourssen an op auslännesche Mäert,
wat dozou féiert, dass Recetten aus der Lët-
zebuerger Finanzwelt net kënne mat lesch-
ter Sécherheet diagnostizéiert ginn. Mä et
ass noutwendeg, dësem Beräich vun eiser
Ekonomie ëmmer nees duerch politesch Ak-
tioun ze weisen, dass seng Uleies a seng
Suergen eescht geholl ginn.

D’Adaptatioun vun der Betribssteier ass
esou en Zeechen. Wéi mer eis och ëmmer
steierlech uleeën, et wäert iergendwann
eng Zäit kommen, wou d’Bankgeheimnis
net méi wäert déiselwecht Roll spille wéi
haut. Och déi Zäit musse mer esou virbe-
reeden, dass d’Produktpalette vun de Fi-
nanzdéngschtleeschtungen zu Lëtzebuerg
stänneg erweidert gëtt.

Et gëtt eng konsolidéiert Expertise a ville
Beräicher, wou mer d’Konkurrenz net brau-
chen ze fäerten. D’Fongegeschäft ass esou
eent.

Och am Domän vun der Assurance an der
Réassurance huet eist Land net nëmmen
eng zolidd Renommée, mä och nach Sputt
fir Produkter an déi, déi se ubannen. Mir
kommen net laanscht esou eng Diversifi-
zéierung vun eiser Finanzplaz am wäite
Sënn, well d’Diversifizéierung op allen anere
Pläng net onbegrenzt méiglech ass.

Et kann een an engem Land, dat déi Léin
huet, déi mir kennen, keng T-Shirte bitze
loossen. Et kann ee keng Turnschlappe pro-
duzéieren. Industriell Produktioun iwwer-
haapt ass zu Lëtzebuerg eppes, wat sech
op engem ëmmer méi héijen Niveau vu
Mehrwäert muss bewegen, well mer doran-
ner net méi konkurrenzfäeg sinn.

Dat ass zum gudden Deel eng Konsequenz
aus der Globaliséierung, déi zu enger
weltwäiter Aarbechtsdeelung féiert. Bël-
leges do, wou ka bëlleg geschafft ginn;
Deieres do, wou déi Qualitéit ka produzéiert
ginn, déi déi Leit a Betriber sichen, déi sech
Qualitéitsgidder kënne leeschten.

D’Auswierkung vun dëse Verlagerungsbe-
wegungen op d’Industrie a ganz Europa
sinn enorm. Och Lëtzebuerg bleift vun hin-
nen net verschount. Duerfir ass et noutwen-
deg a richteg, dass mer eng wirtschaftlech
Promotioun a Prospektioun maachen, déi
dëser Realitéit Rechnung dréit.

Zwar kënne mer kloen - a mir maachen et jo
och geleeëntlech - iwwert dee monoli-
thesche Charakter vun eiser Wirtschaft, déi
largement vun der Lëtzebuerger Finanzwelt
dominéiert gëtt, mä Industrieromantik wier
eng Illusioun. Wa mer wëllen eis Ekonomie
op méi breet Bee stellen, da geet dat just
iwwer innovativ Usätz bei Servicer a Produk-
ter, déi virun allem vu méi klenge Betriber
kënnen ausgoen.

D’Ënnerstëtzung vum Mëttelstand bleift
duerfir eng politesch Prioritéit. Hie schafft
Aarbechtsplazen; hien innovéiert; hien er-
schléisst nei Aktivitéitsgebidder duerch den
Entrepreneursgeescht vun deenen, déi en
ausmaachen.

Dëse Geescht muss nach méi - och an der
Schoul - gefördert ginn. All diploméierte
Schoulofgänger, dee Loscht huet eppes
Neies, eppes Spannendes an der beruffle-
cher Onofhängegkeet ze probéieren, ass e
Gewënn net nëmme fir d’Wirtschaft, mä och
fir eis Gesellschaft. Grad de Mëttelstand leit
awer ënnert der Inflatioun, déi mer am Mo-
ment kennen.

D’CSV-Fraktioun begréisst d’Determinatioun
vun der Regierung, fir der Deierecht konse-
quent entgéintzewierken do, wou mer kën-
nen. Besonnesch freet eis, dass de Statsmi-
nister all weiderer Erhéijung vun den admi-
nistrativen an ökologeschen Taxen eng Ofso
erdeelt huet. Si sinn nu wierklech héich ge-
nuch; besonnesch am Réckbléck drop, wou
se virun enger Handvoll Joren nach waren.

Et gëtt Grenze vun der Belaaschtbarkeet
vun den Haushalter an de Betriber. Déi
Grenze sinn erreecht. All weider vermeidbar
Steier- an Taxenerhéijung géif riskéieren eis
Betriber virun eeschthaft, deelweis existen-
ziell Schwieregkeeten ze stellen. A si géif
och riskéieren den Aarmutsrisiko an déi reell
Aarmut an der Populatioun ze vergréisse-
ren.

Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
domat kéim ech un déi drëtt Achs vu men-
ger Iwwerleeung, nämlech déi vun der so-
zialer Dynamik. Doduerch, dass bal alles
méi deier gëtt, steigt de Risiko, och zu Lët-
zebuerg an d’Aarmut ze falen, weider un.
Dat ass eng Mëllechmeederchersrechnung,
iwwert déi een allerdéngs net soll laachen.

Vill méi Leit, wéi et eis léif ass oder wéi mer
et wëlle gesinn, befanne sech zu Lëtze-
buerg an engem Zoustand vun Aarmut,
oder just derbäi. Dozou gehéieren och Leit,
déi schaffen. Et ass net esou wéi wann
d’Aarbecht par définition an ëmmer géif
derzou féieren, dass een Aarmut ka verhën-
neren.

Et kann een net, wéi eenzel Potentaten op
anere Kontinenter dat an der Vergaangen-
heet virgemaach hunn, per Gesetz d’Aar-
mut an den Aarmutsrisiko verbidden. Aar-
mut an d’Gefor, aarm ze ginn, kann d’Politik
nëmmen dann endiguéieren, wa se konse-
quent a geziilt déi Schwächsten an der Ge-
sellschaft ënnerstëtzt, an zwar iwwert dat
eraus, wat hir Pai en erlaabt, déi nun emol a
ville Fäll net derzou gëeegent ass, mat de Fi-
nanzéierungsnoutwendegkeete vum deeg-
leche Liewe fäerdeg ze ginn, besonnesch
wann déi stänneg an hefteg klammen.

Am Statsminister senger Ried fanne sech
eng Rëtsch vu Moossnamen, déi derzou
sollen déngen, der Aarmut entgéintzewier-
ken. Hien huet geschwat vu Mindestlouner-
héijung, vu Steierkreditter a vu spezifeschen
Zoulagen. Well all dëst CSV-Politik ass a
well et eisen Iwwerzeegungen entsprécht,
kommen ech net am Detail drop zréck. Ech
wëll just soen, d’Erhéijung vum Mindestloun
gëtt vun eis gradesou begréisst wéi d’Tat-
saach, dass d’Basis, op där eng Heizkäsch-
tenzoulag bezuelt gëtt, eng Ausdehnung
kritt.

Mir all hunn dat spektakuläert Klamme vum
Präis vum Heizungsmazout an deene
leschte Méint materlieft. Eis hei am Haus

mécht dat net esou alles aus, geneesou wéi
mir och weider normal tanke kënnen. En-
gem Mënsch oder enger Koppel, déi op en-
gem oder op zwee Mindestléin liewen, kann
déi Evolutioun awer net esou gläichmiddeg
si wéi eis.

En Tank Mazout frësst schonn emol eng Pai
an de Stéit mat klengem Revenu. Dat ass
net näischt, besonnesch wann där Paien
aus evidente Grënn net vill kënnen an d’Re-
serv geluecht ginn. Probéiert emol e Min-
destloun ze verdéngen, Är Liewenshaltung
ze bestreiden an dobäi nach Suen ze spue-
ren! Et ass richteg, dass mer de Leit, déi an
där Situatioun sinn, ënnert d’Äerm gräifen,
an dat och nach e gutt Stéck iwwert de Min-
destloun eraus.

À propos Mindestloun. Wann een esou ee
verdéngt an et ass ee bestuet, da bleift en-
gem säi Partner kaum doheem, fir Kanner
ze versuergen. Dat ass reng materiell net
leeschtbar. Och nach e gutt Stéck iwwert de
Mindestloun eraus ass et net leeschtbar. De
Choix, vun deem mer an dësem Zesum-
menhang ëmmer schwätzen, ass faktesch
net fir all Mënsch an eiser Gesellschaft reali-
séierbar.

Duerfir wëll ech hei ënnersträichen, wat de
Statsminister gesot huet zum Thema Kan-
nerbetreiung. Déi muss à terme gratis sinn,
fir dass Kannerkréien a Kannerwëlle keng
Fro vun der finanzieller Machbarkeet gëtt.
D’Käschtebefreiung vun der Betreiung kann
awer keng isoléiert Operatioun sinn. Spéits-
tens zu deem Zäitpunkt ass ze iwwerleeën,
wat mer fir e Geste zu Gonschte vun dee-
nen Eltere maachen, déi sech nawell do-
heem ëm hiren Nowuess këmmeren an do-
mat der Allgemengheet Käschte spueren.

Maache mer eis keng Illusiounen! All een-
zelt Kand, dat zu Lëtzebuerg op d’Welt
kënnt, kann net an enger Betreiungsstruktur
ënnerdaach kommen. Dat packe mer net,
genausou wéineg wéi mer et packen, dass
mer all eeler Mënschen an eng Institutioun
kënne kréien. Duerfir musse mer driwwer
nodenken, wéi d’Betreiung doheem ka be-
lount ginn, an zwar déi vun all Mënsch,
deen als Personne à charge ka bezeechent
ginn.

Dës Betreiung muss net e ganzt Beruffs-
liewe laang daueren. Si wäert et an Zukunft
och net sinn. Mä déi Zäit, déi se dauert,
während där se gemaach gëtt, ouni dass se
de Steierzueler eppes kascht, muss dee
Mënsch, dee se iwwerhëlt, eng Sozialversé-
cherungscarrière fortgeschriwwe kréien. E
Mann oder eng Fra, deen oder déi sech do-
heem ëm Kanner oder eeler Leit këmmert,
däerf net och nach doduerch bestrooft ginn,
dass déi Zäit, déi an esou eng Begleedung
investéiert gëtt, him herno a senger Versé-
cherungscarrière feelt.

D’CSV begréisst och d’Ëmwandlung vun
Abattementen a Steierkreditter, wéi se vum
Statsminister gezeechent gouf. Dëst ass
eng Politik, déi et geziilt erlaabt, Leit mat
klengem Akommes iwwert de Wee vun en-
gem Ausgläich e Plus un Nettorevenu ze or-
ganiséieren. Et huet och eppes domadder
ze dinn; et ass den Astieg an esou eng Dé-
marche, dass mer vun enger steierlecher
Verlängerung vu sozialer Géisskanepolitik
ewechkommen.

Et ass an eiser Welt an an eiser Zäit keng
Plaz méi fir Politik mat der Stränz. D’Lie-
wensëmstänn mussen individuell bewäert
ginn, wa mer se wëlle geziilt verbesseren.
Dat ass wouer an der Steierpolitik an et ass
wouer an der Sozialpolitik. Dës Politike
musse mateneen esou agencéiert bleiwen,
dass et ëmmer méi attraktiv ass, fir ze
schaffen, wéi dat net ze maachen.

Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
zur sozialer Dynamik gehéiert och - an net u
leschter Stell - d’Gesondheet. Mam Statut
unique gëtt eng eenheetlech Keess ge-
schafen, déi elo soll „Gesondheetskeess“
heeschen an déi d’Krankekeess soll erset-
zen. Et geet mer hei net ëm de Begrëff, well,
och wann deen neien Numm gutt gemengt
ass: Dës Keess finanzéiert och an Zukunft
Leeschtungen am Krankheetsfall.

Wat awer spannend ass, dat ass, dass mer
eis mat de Sozialpartner jo net nëmmen
drop verstännegt hunn, dass „krankfeieren“,
wéi dat heescht, muss méi staark kontrol-
léiert an och eventuell sanktionéiert ginn,
mä dass mer während den Debatten zum
Statut unique am Fong emol d’Wichtegkeet
dovun entdeckt hunn, d’Krankheeten iwwer-
haapt ze vermeiden.

D’Krankheete vermeiden, dat nenne mer op
Lëtzebuergesch Preventioun. Dat geet net
par rapport zu allem, mä et geet par rapport
zu villem, wat eis u Boboe vun aller Zort
befält. Schonns eng éierbar Ernährung ka
villes hëllefen. D’Fréierkennung vun eeschte
Krankheeten, zu engem Moment, wou se
nach net esou schwéier sinn, ass beson-
nesch wichteg.

Et lafe schonn zënter geraumer Zäit Cam-
pagnë fir d’Preventioun. Ech erënneren un
de Broscht-, Gebärmutterhals- an Daarm-
kriibs, an et wäerten nach weiderer kom-
men. Mir musse wëssen, dass d’Krankheet,
egal wien d’Cotisatioun an d’Gesondheets-
keess an d’Weiderfléisse vum Loun bezilt,
kascht. Eescht Krankheete kaschten och
besonnesch vill Geld an der medezinescher
Versuergung.

Eis Versécherungsprimë sinn awer be-
grenzt. Dat, wat mer all Mount u Kranken-
respektiv Gesondheetskeess vun eiser Pai
offéieren, geet bäi Wäitem net duer, fir en in-
tensiven Traitement vun enger schroer
Kränkt ze bezuelen. Duerfir musse mer wës-
sen, dass hei Responsabilitéit gefrot ass, vu
jiddferengem vun eis. An zwar fir bei der
Preventioun matzemaachen engersäits, an
net fir vum Versécherungssystem ze abu-
séieren, anerersäits.

Wa mer all verstänneg mam System ëm-
ginn, da packt en eis Leeschtungen alle-
guer. Wa mer mat deene klenge Saachen
iwwerdreiwen, lafe mer Gefor, dass iergend-
eng Kéier déi richteg grouss net méi kënne
fir jiddfereen, deen am Fall ass, finanzéiert
ginn.

Dohin däerfe mer net kommen, well eng op-
timal medezinesch Betreiung eent an eisen
Ae vun de wesentlechen Attributer vun en-
gem Sozialstat ass. Besonnesch mussen
déi Leit sech kënnen drop verloossen, dass
se vun der öffentlecher Gesondheetsversé-
cherung gutt versuergt ginn, déi sech et net
kënne leeschten, privat Zousazbetreiung ze
kafen.

Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
Gesondheet wënscht ee sech, mä och mat
där beschter Preventioun kritt ee se net ëm-
mer an et behält ee se och net ëmmer. Et
kann am Liewe vun eis all de Moment kom-
men, wou eis Gesondheet verseet, richteg
verseet, a wou d’Medezin op de Punkt kënnt
wou se net méi kann heelen, mä just nach
versuergen.

Duerfir kréie mer an deenen nächste Wo-
chen endlech e Gesetz iwwert d’palliativ
Betreiung, mat deem jiddfereen e Recht op
eng komplett palliativ Versuergung kritt, wa
säi Liewen op en Enn geet an déi aktiv, ku-
rativ Medezin em keng Heelungs- a Verbes-
serungsperspektiv méi ka ginn.

Dëst Gesetz ass e wesentlecht Stéck Aar-
becht vun dëser Koalitioun. Parallell zum
Vote vun deem Gesetz huet sech eng Majo-
ritéit hei am Haus derfir ausgeschwat, dass
déi aktiv Stierfhëllef an Zukunft soll stroffräi
ginn. De Statsminister huet gesot, e géif
sech wënschen, dass den Dossier Stierfhël-
lef zu engem méi konsensuellen Ofschloss
kéint kommen. En huet sech gewënscht,
dass mer d’Ausnahmefäll, vun deenen ëm-
mer geschwat gouf, op alle Säiten, géifen
als sollech zesumme regelen.

Abee, dat wëlle mir och, am Respekt vun
der Décisioun vum 19. Februar. D’CSV wëllt
genee dat a si berifft sech dobäi op de Frak-
tiounspresident vun der LSAP. De Ben Fayot
huet an engem Zeitungsartikel, an deem e
fir d’Exception d’euthanasie plädéiert, Enn
Mäerz dozou opgeruff, dass eng breet par-
lamentaresch Majoritéit am Respekt vun der
Substanz vum Vote vum 19. Februar sech
géif fir eng Léisung vun de Froe ronderëm
d’Stierfhëllef am Kader vun der Regelung
vun Ausnahmefäll fannen.

Deem Opruff ass meng Fraktioun nokomm,
andeems mer Amendementer zur Proposi-
tion de loi Err/Huss deponéiert hunn, déi dë-
sen Text géife preziséieren, klären, insge-
samt verbesseren. Mir hunn dobäi gekuckt,
wéi dann notamment de Begrëff vun der Ex-
ception d’euthanasie a Frankräich definéiert
gëtt.

Mä domat hat et sech schonn. Déi wesent-
lech Elementer vun eisen Amendementer
goufen an der zoustänneger Chambers-
kommissioun scho verworf. Ech froe mech,
ob se de Wee an déi eenzel Fraktiounen iw-
werhaapt fonnt haten; mir zweifelen entre-
temps dorunner. Wéi mer och zweifelen um
Wëlle vun Eenzelnen, fir zu enger konsen-
sueller Léisung vun Ausnahmefäll ze kom-
men.

Mir hu Grond unzehuelen, dass et Verschid-
denen net ëm d’Regelung vun Ausnah-
mefäll geet. Mir hu Grond ze mengen, dass
et vill méi sollt drëm goen, en absolut Recht
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op Stierfhëllef vum Moment vun enger elle-
ner Diagnos un ze schafen. Doriwwer
wäerte mer nach ze schwätzen hunn.

Ech wëll hei däitlech soen, d’CSV ass be-
reet zu engem Konsens, mä ech soe grad-
esou däitlech, dee Konsens muss dee sinn,
wéi e vum Ben Fayot beschriwwe gouf. De
Konsens fir Hëllef beim Stierwen an Ausnah-
mefäll, wou d’Medezin, déi kurativ an déi
palliativ, net anescht kann hëllefen. All anere
Konsens ass mat eiser Partei net dran.

Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
alles, wat ech virdru beschriwwen hunn u
politesche Grondlagen an Zukunftsleesch-
tung, ass nëmme méiglech, wann déi bud-
getär Grondlage vun enger voluntaris-
tescher Politik, wéi mir se wëllen, gi sinn.

Dat si se, mä dat geet net vum selwen. Si
sinn d’Resultat vun enger jorelaang CSV-be-
driwwener Budgetspolitik, déi konsequent a
gudde Jore Suen op d’Säit geluecht huet, fir
se dann a manner gudde Jore kënnen ze in-
vestéieren.

2009 kënnt nach emol, esou wéi dat dëst
Joer scho gemaach gouf, eng Inflatiounsu-
passung vum Steiertarif ëm 6%. 2008 an
2009 zesumme kënnt et domat fir all déi
Leit, déi Steiere bezuelen, zu enger steierle-
cher Mannerbelaaschtung, déi dozou féiert,
dass se just nach esou vill Steiere bezuelen,
wéi wa se 12% manner géife verdéngen.

Dat ass machbar. Vill méi, besonnesch um
Niveau vu méi sektoriellen Demanden, kann
net erfëllt ginn. Mat deem wéinege Sputt,
deen dann nach bleift, wëlle mer weider so-
zial cibléiert Moossname finanzéieren, déi
déi Leit brauchen, déi um ënneschten Enn
vun der Lounskala stinn an op déi ech vir-
drun agaange sinn.

D’Finanzpolitik, déi ënnert der Verantwor-
tung vu Ministere vun der CSV zënter Jor-
zéngte gemaach gouf, war ëmmer eng vun
der Rou a vun der Responsabilitéit. Natier-
lech wier et mat Momenter a grad an elekto-
ralen oder préelektorale Momenter méi
agréabel, well mat esou eppes kënnt ee jo
gutt un, d’Populatioun mat Kadoen ze be-
glécken.

Dat maache mir net, an de Statsminister
huet gesot woufir. Et geet net, mir hunn eng
vill ze vill fragil Akommesstruktur vun eisem
Budget, fir dass mer an deene gudde Mo-
menter kéinten all Virsiicht iwwer Bord wer-
fen an zur Verdeelung schreiden. Dat gëtt
net ëmmer vu jiddferengem verstanen.

Mir sinn awer der Iwwerzeegung, dass et
am Ensembel vun de Lëtzebuerger gutt
verstane gëtt. D’Leit wëssen, dass mer an
dësem Land nach ganz vill um Leescht
hunn, woufir Geld gebraucht gëtt. A si wës-
sen och, dass mer nëmmen dat Geld kën-
nen an eis Zukunft investéieren, a Schoulen,
Spideeler, Schinnen, Stroossen an esou
weider, wa mer et virdrun net ausginn hunn.

D’Budgetssituatioun vum Land wäert sech
och an deenen nächste Joren an eisen Ae
manner positiv entwéckelen, wéi dat 2006,
2007 de Fall war. Dass se dat an deene Jore
gemaach huet, ass op e puer Phenomeener
zréckzeféieren, déi mer genau kennen - och
wa verschidde Leit där Deeg een anert Bild
zeechnen - an déi net beliebeg kënne wid-
derholl ginn.

Do ass d’Aspuere vu 400 Milliounen Ausga-
ben d’Joer opgrond vun den Tripartitebe-
schlëss. Do sinn déi steierlech Retombéeë
vun der ArcelorMittals-Operatioun. Do ass
eng immens dynamesch Entwécklung op
der Bankeplaz; haaptsächlech am Kommis-
siounsgeschäft, déi vun der Konjunktur
ofhänkt. Do si massiv Méirecetten an de so-
ziale Versécherungskeesen, well dausen-
den nei Aarbechtsplaze geschaf goufen.

Am Géigesaz zu aneren, kloe mir net iwwert
déi Méirecetten, mä mir huele se dankbar
un a féiere se do, wou dat geet a wou mer
den Domm drop hunn, deenen Investi-
tiounszwecker zou, déi mer mëttelfristeg
musse bedéngen.

Mir si frou doriwwer, dass de Budgetsminis-
ter an deeneselwechte Jore fir eng strikt a
rigouréis Anhalung vun den Ausgabe-
grenze gesuergt huet, fir dass de Budget
haut nees am Equiliber kann dostoen. Dat
hätt en net gepackt ouni d’Tripartitebe-
schlëss, well ouni déi wier de Budget haut
nach strukturell am Désequiliber.

Fir 2009 musse mer allerdéngs domat rech-
nen, dass et tatsächlech zu Feelbeträg bei
de Steierrecettë kennt, déi mer an der Bud-
getsplanung fir d’nächst Joer musse
berücksichtegen.

De Statsminister huet gesot, d’Taxe d’abon-
nement fält par rapport zum Virjoer ëm méi
wéi 10%. D’Kierperschaftssteier fält staark.
Dat si Steieren, déi virun allem aus dem Fi-
nanzsecteur kommen. Also deem Secteur,
dee bis op Weideres d’Zuchpäerd vun eiser
nationaler Ekonomie duerstellt. Mir kommen
net laanscht d’Feststellung, dass wirtschaft-
lech Virgäng op anere Kontinenter, esou
zum Beispill déi amerikanesch „subprime“-
Kris, eisen eegene finanzielle Spillraum vill
méi beaflossen, wéi dat eis léif ass.

Déi Virgäng kënne mer net kontrolléieren. Si
entzéie sech total dem Afloss vun der Lët-
zebuerger Politik. Mat där Tatsaach am
Hannerkapp musse mer also zu Lëtzebuerg
eng Budgetspolitik bestreiden, déi ëmmer
nach e bësse Sputt léisst, wann et éierens
ufänkt ze klemmen. Iwwerhaapt hu mer mat
wirtschaftsbeaflossenden Elementer ze
dinn, déi sech eis opdrängen, ouni dass
mer kënnen op si awierken.

E Pëtrolspräis vun 130 Dollar de Barrel ass
esou en Element. Wéi d’Tripartite am Fréi-
joer 2006, dat sinn eréischt just zwee Joer
hier, hir Konklusioune gezunn huet, hunn déi
sech ronderëm e Barrelspräis vun 63 Dollar
artikuléiert. Zwar ass an der Tëschenzäit
den Euro par rapport zum Dollar kräfteg
geklommen, wat den Effekt vun där Präise-
volutioun offiedert, mä et bleift, dass, an
Dollar ausgedréckt, de Pëtrolspräis sech an
deene leschten zwee Joer verduebelt huet.
Dat kréie mer all mat, wa mer tanken. Dat
kréien awer och déi Betriber mat, déi Pë-
trolsproduitë musse kafen a verschaffen.

De Wirtschaftswuesstum gëtt global vun der
Pëtrolspräisentwécklung gebremst. Dat
muss een net gutt fannen, dat ass awer
esou. Parallell dozou erhéicht dës Entwéck-
lung d’Inflatioun. Dat spiere mer all. Wann
een an héich inflationären Zäiten ënnerwee
ass, mat iwwer 3% Deierecht dëst Joer, da
muss ee gutt oppassen, fir déi Dynamik net
nach mat hauseegene Mëttelen unzereizen.
Mir haten esou Situatioune schonn. Fir
d’lescht am Joer 2000. Mir hu se deemools
gemeeschtert. Och wa Verschiddener, déi
haut an der Majoritéit sinn, deemools an der
Oppositioun eppes aneschters gemengt
hunn. Mir regele se och haut, och wann déi,
déi deemools an der Majoritéit an haut an
der Oppositioun sinn, mengen, mir géife se
net gemeeschtert kréien.

Här President, mäin Tour ass eriwwer an ech
stelle fest, esou wéi Dir wahrscheinlech och,
dass ech iwwer eng ganz Rei Saachen net
geschwat hunn. Dem Statsminister seng
Erklärung vum Land war iwweraus komplett.
Dat erlaabt mer, op Elementer net weider
anzegoen, déi de Jean-Claude Juncker ëm-
faassend beliicht huet. Ech kann am Numm
vu menger Fraktioun och soen, dass dee
komplette Charakter vun där Deklaratioun
eis wierklech beandrockt huet.

Ech hunn näischt gesot iwwer europäesch
an international Politik. Dat läit och dorun-
ner, dass mer hei am Haus iwwermuer eng
Debatt iwwert d’Ratifizéierung vum Reform-
traité vu Lissabon féieren, déi eis erlaabt,
d’Aktualitéit vun eisem europäeschen Enga-
gement ënnert d’Lupp ze huelen.

Ech hunn näischt gesot iwwer Ëmwelt, No-
haltegkeet a Klimaschutz. Den detailléierten
Ausféierunge vum Statsminister ass an
deem Beräich - aus eiser Siicht - net méi vill
bäizeflécken. Eis Fraktioun ënnerstëtzt déi
Usätz, déi hei formuléiert gi sinn, voll ëmfän-
glech, wéi dat op Lëtzebuerger Däitsch
heescht.

Mir hunn eis net iwwert deen noutwendege
Matenee vu Jonk an Al an eiser Gesellschaft
ausgeschwat. Mir stëmmen hei am Haus
muer de Mëtteg iwwer en neit Jugendge-
setz of, wat eis Geleeënheet gëtt, iwwert
d’Befindlechkeete vun der Jugend zu Lët-
zebuerg ze diskutéieren.

Politik fir déi eeler Leit ass allze dacks zu
Lëtzebuerg virun allem eng Versuergungs-
politik. Mir wiere frou, wann d’Element vun
der gesellschaftlecher Participatioun vun de
Senioren an Zukunft géif verstäerkt Berück-
sichtigung fannen. Dat geet besonnesch
gutt, wa mer e Generatiounskonsens fan-
nen, deen iwwert d’Erwaardung u staatlech
Leeschtungen erausgeet a sech virun allem
dorop fokaliséiert, wat d’Senioren der Ge-
sellschaft kënne bréngen, idealerweis am
Zesummespill mat deene Jonken. Well
wann déi eng déi aner verstinn, da gëtt
d’Solidaritéit tëschent de Generatioune ver-
déift.

Ech hunn net am Detail iwwer Héichschoul-
wiesen, Fuerschung a Kultur geschwat, wat
wesentlech Zukunftssecteure fir Lëtzebuerg
sinn. Déi eng, well se den Intellekt zu Lëtze-

buerg bannen a mobiliséieren an och der
Wirtschaft nei Perspektiven erschléissen.
Déi aner, well se den Ausdrock vun eiser
Kreativitéit ass, a keng mënschlech Gesell-
schaft komplett ass, wann d’Kreativitéit vun
de Leit sech net ka fräi a villsäiteg ausdré-
cken. Déi Politik, déi an deene leschte Jo-
ren an de genannte Beräicher gemaach
gouf, ass eng richteg Politik. Eng Politik mat
innovativen Akzenter an ëmfangräichem
budgetärem Input. D’Lag vum Land, dat ass
net nëmme Wirtschaft, net nëmme Finanzen
a Sozialpolitik. D’Situatioun vun enger Na-
tioun gëtt och doduerch charakteriséiert,
dass déi net esou materiell Aspekter vun
deem, wat de Mënsch kann, politesch Ën-
nerstëtzung fannen.

Här President, Dir Dammen an Dir Hären, et
kann een an enger Ried zur Lag vun der Na-
tioun net iwwer alles schwätzen, et soll een
dat a mengen Aen och net. Ech hunn eis
Prioritéiten um Dag vun haut skizzéiert an
elo nach op e puer Beräicher verwisen, déi
am Moment manner am aktuelle Bléckpunkt
stinn, mä duerfir u Relevanz net hannert
deenen anere Facettë vun der Befindlech-
keet vum Land zréckstinn. Et geet dem
Land an der Natioun, trotz allem Drock,
deen op eis wéi och op anere laascht, och
am Mee 2008 gutt.

Dass dat esou ass, féiere mer net zulescht
dorobber zréck, dass an deene leschte Jo-
ren an diverse Regierungskoalitiounen
d’CSV déi richteg Akzenter an Impulser
matgesat huet. Dat maache mer virun esou.
De Statsminister huet keen Zweifel dru ge-
looss, dass hien no wéi vir den éischten Im-
pulsgeber an der Lëtzebuerger Politik ass.
Fir dat weiderhin ze maachen, huet hie mat
senger ganzer Regierung dat vollt Vertraue
vun der CSV-Fraktioun.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Wolter.
Nächste Riedner ass den honorabelen Här
Claude Meisch. Här Meisch, Dir hutt
d’Wuert.

❱❱❱ M. Claude Meisch (DP).- Här Presi-
dent, Dir Dammen an Dir Hären, ech wëll fir
d’éischt op eng Rei vun Aspekter agoen aus
der Ried vum Statsminister Jean-Claude
Juncker vum leschten Donneschdeg, déi
mer deelen, déi mer d’selwecht gesinn, wou
mer zesummen - meng Fraktioun, an ech
mengen, déi allermeeschten heibannen am
Haus - kënnen ënnerschreiwen.

En Deel vun där Analys, déi gemaach ginn
ass, betrëfft eis international Bezéiungen,
betrëfft d’Zesummenhäng an der internatio-
naler Ekonomie, betrëfft d’Globaliséierung,
d’Auswierkunge vun där Globaliséierung op
Lëtzebuerg, betrëfft eng Rei vun negativen
Entwécklungen, déi sech an der grousser
weltwäiter Ekonomie bekannt a bemierkbar
maachen, wéi zum Beispill d’Manager-
gehälter, betrëfft och d’Gläichgewiicht të-
schent Politik an Ekonomie, esou wéi mir et
hei gesinn, wéi mer et an Europa gesinn,
wéi mer et op anere Plazen an der Welt oft
aneschters gesinn. Dat, wat do gesot ginn
ass, ass am Numm vun eis alleguerten, op
jidde Fall vu ville vun eis heibannen, gesot
ginn.

Trotzdeem ass et wichteg och dat ze soen
an och dat ze ënnersträichen, wat eis eent,
an net nëmmen op dat anzegoen, wat eis
ënnerscheet. Et ass och wichteg no baus-
sen ze kucken, grad an engem klenge Land
wéi Lëtzebuerg, an engem Land, dat wéi
keen anert ofhängeg ass vun deem, wat
ronderëm et geschitt. E Land, dat eng op-
pen Ekonomie huet, dat also direkt ofhänkt
vun den Ekonomië vu sengen Haapthan-
delspartner, an dat sinn der ganz vill. E
Land, dat awer net nëmme wirtschaftlech,
mä och politesch fest integréiert ass an in-
ternational Strukturen.

Et ass och nach emol ënnerstrach ginn, datt
Lëtzebuerg vun der Globaliséierung profi-
téiert, well d’Kapital doduerjer konnt op Lët-
zebuerg kommen, Entreprisen doduerjer
konnten hei investéieren, a well och ganz oft
Savoir-faire, nämlech Mënschen heihinner
komm sinn, déi hei Aarbecht gesicht hunn,
hei Aarbecht fonnt hunn a mat hiren Erfah-
rungen, hirem Kënnen, hirem Wëssen hei
aktiv gi sinn, fir och finalement Lëtzebuerg e
Stéck weiderzebréngen.

Lëtzebuerg profitéiert och vun Europa.
Duerfir musse mer weider attraktiv bleiwen.
Duerfir musse mer kucken, wéi mer dosti
par rapport zu de Konditiounen an den No-
peschlänner an an anere westlechen,
entwéckelten Industrienatiounen. Duerfir
begréisse mer déi Propositiounen, déi ge-
maach gi sinn, fir dat steierlecht Ëmfeld fir
d’Betriber hei zu Lëtzebuerg unzepassen.
Den Droit d’apport ofzeschafen ass eng vun
deene Fuerderungen, déi mer als Demokra-
tesch Partei scho laang gestallt hunn. Datt

et dann elo endlech esou wäit ass, kënne
mer och nëmme matdroen a matbegréis-
sen; och dat soll hei gesot ginn.

D’Adaptatioun no ënne vun der Betribsbe-
steierung, vun 29 an eppes op 25 an eppes
Prozent, ass selbstverständlech an deem-
selwechte Kontext ze gesinn. Et ass an en-
gem Kontext ze gesinn, wou mer musse ku-
cken, op där enger Säit: Wat ass machbar
hei am Land, wat verdréit eise Budget? An
op där anerer Säit: Wat musse mer maa-
chen, fir kompetitiv ze bleiwen, fir attraktiv
ze bleiwen, fir datt déi Betriber, déi hei sinn,
heibleiwen, fir datt och déi Gewënner, déi
hei erwirtschaft ginn an Zukunft, hei wei-
derhi kënne versteiert ginn an an eis Stats-
keese fléissen?
Den Detail dovunner bleift selbstverständ-
lech nach ze diskutéieren. De Premierminis-
ter huet selwer ugekënnegt, datt dat géif
kombinéiert gi mat enger Revisioun vun der
Base d’assiette, wou natierlech ganz vill De-
tailfroen dorunner ze koppele sinn, déi mer
nach fir d’alleréischt mussen erkläert kréien
an diskutéiere mussen, ier mir och als Partei
do definitiv eis Meenung kënne soen.
Fir attraktiv ze bleiwen, fir weider Entrepri-
sen op Lëtzebuerg kënnen unzezéien, fir
weider och Leit, Mënschen op Lëtzebuerg
kënnen unzezéien, musse mer awer ku-
cken, wat ronderëm nach noutwendeg ass.
Do geet et eben dann och ëm d’Besteie-
rung vun de Privatpersounen. Et geet och
drëm, wéi fiabel eis sozial Systemer fonc-
tionnéiere fir d’Zukunft, fir déi nächst Gene-
ratiounen. Jo, an et geet och iergend-
zwousch ëm d’Participatioun vun den
Netlëtzebuerger hei an der Lëtzebuerger
Gesellschaft.
Duerfir menge mir, datt et nach besser Ar-
gumenter gëtt, fir Europa ze erklären. Et gëtt
nach besser Argumenter, fir d’duebel Natio-
nalitéit ze erklären, wéi mer dat d’lescht
Woch hei presentéiert kritt hunn.
D’lescht Woch ass ënnerstrach ginn, Eu-
ropa ass e Friddensprojet. Selbstverständ-
lech ass Europa e Friddensprojet. Europa
huet dësem Kontinent no laange Jorzéngte
vu Misär a Leed a Massakeren elo 60 Joer
Fridde bruecht. Mä dat eleng geet haut net
méi duer, fir jonk Leit, Leit aus menger Ge-
neratioun, Leit aus deenen nokommende
Generatiounen ze iwwerzeege vun Europa,
vun der Noutwendegkeet vun Europa. Duer-
fir menge mer, datt et nach ganz vill Argu-
menter gëtt, déi och jonk Leit kënnen iwwer-
zeege vun engem gemeinsamen Europa.
Et geet hei och dorëms, fir d’Roll vun Eu-
ropa an der Welt ze definéieren. Wat kann
Europa gemeinsam maachen? Wou kënne
mer eis abréngen? Wat ass de Poids, dee
mer an der grousser, ganz grousser Politik
als gemeinsam Europäesch Unioun kënne
geltend maachen?
Et geet hei och ëm dat europäescht Ver-
steesdemech vum Zesummespill tëschent
der fräier Maartwirtschaft op där enger Säit
an der sozialer Ofsécherung op där anerer
Säit, wat jo en anert ass wéi dat op villen
anere Plazen an der Welt. Egal ob mer elo
wäit no Westen oder wäit no Oste kucken,
mierke mer aner Approchen an deem doten
Domän. Wa mer eis hei an Europa eens ginn
iwwer eist Versteesdemech, da kënne mer
weltwäit éischter déi aner vun eisem Modell
iwwerzeegen, wéi dat jiddferee fir sech ka
maachen.
Et geet ëm de grousse Bannemaart, deen
natierlech enorm Chancë fir Produzenten,
europäesch Produzente bitt. Et geet och do
eventuell dorëms, fir ze kucken, wéi mer
dee Bannemaart nach méi grouss kënne
maachen, fir nach méi Partner ze kréien, fir
och do erëm eng Kéier Alliéierter ze fannen
an net onbedéngt ënnert den Drock ze ge-
rode vun deenen, deenen hir Maartwirt-
schaft op alles aneschters wéi op Demokra-
tie a Mënscherechter reimt.
Et geet och dorëms, fir ebe gemeinsam
ekologesch Erausfuerderungen unzegoen.
Denkt drun, datt d’Europäesch Unioun déi
war, déi den CO2-Emissiounshandel als
Éischt instauréiert huet, wat mat Sécherheet
e grousst Potenzial ass an e richtegt Instru-
ment ass, fir och an deem doten Domän
kënnen aktiv ze ginn, fir Ekonomie an Ekolo-
gie gemeinsam kënnen ze verbannen.
Et geet ëm déi Fräiheet, déi Europa bitt, net
nëmmen d’Reesefräiheet, mä och déi beruf-
flech Fräiheet. Europa bitt jonke Leit haut
eng Chance, a 27 Länner kënne berufflech
hir Zukunft ze sichen an ze fannen, sech an-
zebréngen an och privat doduerjer Succès
ze hunn.

Wat géife mer maachen ouni Europa, wa
mer gäre méi Sécherheet hunn, wa mer den
Terrorismus wëlle bekämpfen, wa mer legal
Integratioun wëlle méiglech maachen an
illegal Awanderung wëllen évitéieren?

Europa ass méi wéi e Friddensprojet. Eu-
ropa ass en Zukunftsprojet, an deem mer al-
lerdéngs alleguerten eppes mussen inves-550088 www.chd. lu

SÉANCE 

40 Mardi,
27 mai 200840



téieren, an dat ass jo virun allem oft, datt
mer op déi Gewunnechten, déi mer dach
esou gären a léif gewonnen hunn, musse
verzichten, fir herno gemeinsam méi ze er-
reechen, wéi eventuell eleng ze erreeche
wär.

Ech hu gesot, et gëtt och besser Grënn, fir
d’duebel Nationalitéit esou unzegoen, wéi
se elo anscheinend ugaange gëtt, wéi déi
Grënn, déi d’lescht Woch hei genannt gi
sinn.

Ech wëll de Luc Frieden zitéieren, de Justiz-
minister vun dëser Regierung, dee gesot
huet, d’duebel Nationalitéit wär déi gréisste
gesellschaftspolitesch Reform an dëser Le-
gislaturperiod.

Jo, et ass eng grouss gesellschaftspoli-
tesch Reform, an duerfir verstinn ech ei-
gentlech net, datt se laut de Wierder vum
Premierminister esou ugaange gëtt, datt op
där enger Säit elo een déi Reform wëllt maa-
chen, e gesellschaftspolitesche Fortschrëtt
wëllt maachen, an op där anerer Säit an-
scheinend zéckt, fir de Lëtzebuerger dat
richteg ze erklären, an dann d’Lat esou
héich muss leeën iwwert d’Durée de rési-
dence, iwwert d’Sproochekenntnis, datt fi-
nalement kaum nach een dovunner wäert
kënne profitéieren, fir et - wéi ech héieren
hunn - de Lëtzebuerger ze erklären an ak-
zeptabel ze maachen.

Dat, Här President, fannen ech dach e
staarkt Stéck. Ech weess net, a wiem sen-
gem Numm de Premier hei geschwat huet,
mä ech menge sécherlech net am Numm
vun all de Lëtzebuerger, well ech kennen
der vill, déi denken aneschters iwwert
d’duebel Nationalitéit.

Wann eng Regierung also eng duebel Na-
tionalitéit wëllt aféieren, da muss een de
Mënschen och déi gutt Argumenter, déi der-
fir schwätzen, presentéieren, da muss ee
sech argumentativ domat auserneesetzen.
Et muss een d’Mënschen iwwerzeegen an
net dobäi probéieren, a Scheindebatte wéi
d’Durée de résidence respektiv d’Kenntnis
vun der Lëtzebuerger Sprooch auszewäi-
chen.

Et gëtt, Här President, gutt Argumenter, fir
d’duebel Nationalitéit zu Lëtzebuerg anze-
féieren. Mir kenne selwer alleguerte ganz vill
Leit, déi bei eis komm sinn, Leit, déi scho
laang am Land liewen, Leit, déi bis ewell de
Schratt net gemaach hunn, fir Lëtzebuerger
ze ginn, obscho se sech integréiert hunn,
obscho se hei eng Aarbecht hunn, obscho
se participéieren do, wou et méiglech ass.
Mä oft wollte se d’Nuebelschnouer zu hirem
Mammeland, zu hirer Kultur, zu hirer Natio-
nalitéit net duerchschneiden, an duerfir
bréngt d’duebel Nationalitéit eben e Plus,
well se Integratioun méiglech mécht an
eben och d’Méiglechkeet gläichzäiteg gëtt,
fir dee Lien, deen ee mat sengem Hee-
mechtsland huet, awer ze halen.

D’duebel Nationalitéit bréngt och méi poli-
tesch Participatioun, wat jo eng vun den
Erausfuerderungen ass. Wéi brénge mer et
fäerdeg, déi 40% vun Netlëtzebuerger, déi
hei an dësem Land liewen, och participéie-
ren ze loossen, matschwätzen ze loossen a
punktuell och matdécidéieren ze loossen?
Och dat ass eent vun den Haaptargumen-
ter, firwat mer sollen d’duebel Nationalitéit
hei zu Lëtzebuerg aféieren.

Auslänner kommen. Si kommen op Lëtze-
buerg. Ob se elo Lëtzebuergesch schwät-
zen, Lëtzebuergesch léieren oder net, mä si
kommen heihinner, fir ze schaffen, a ganz
oft si mer jo och frou, wa se kommen, well
vill Entreprisë gi wäit uechtert d’Welt sichen,
fir se ze fannen. Auslänner droen domat och
zum Wuelstand vu Lëtzebuerg bäi. Mir
brauchen also d’Immigratioun. Mir brau-
chen d’Integratioun. Mir brauchen och Ele-
menter vu Participatioun.

D’duebel Nationalitéit ass e Moyen, fir esou
eng Integratioun ze favoriséieren. Deen,
dee Lëtzebuerger wëllt ginn, deen ass jo in-
tegratiounswëlleg, soss wéilt hien dee
Schratt do net maachen. Duerfir si mir der
Meenung, datt een hien och dobäi soll ën-
nerstëtzen.

Vill Lëtzebuerger gesinn dat och esou a
mussen net mat enger Sproochendebatt
oder enger méi laanger Residenzdauer
dowéinst berouegt ginn.

Déi Sproochendebatt, déi momentan ge-
fouert gëtt, ass jo och op d’mannst an een-
zel Deelelementer dovunner eng Scheinde-
batt. Déi zweet Generatioun, déi zu Lëtze-
buerg opwiisst, ass jo eng Generatioun vu
Leit, déi Lëtzebuergesch schwätzen, well se
duerch eise Schoulsystem gaange sinn,
well se do Lëtzebuergesch geléiert hunn,
well Lëtzebuergesch zum ganz, ganz
groussen Deel hir Alldagssprooch ginn ass.

Trotzdeem ass et wichteg, datt mer 2001
d’Kenntnis vum Lëtzebuergeschen als Be-
déngung an d’Gesetz geschriwwen hunn, fir

Lëtzebuerger kënnen ze ginn. Dat war dee-
mools richteg. Dat ass och nach haut rich-
teg. Da kommt, mir loossen et och bei
deene Kritären, déi mer deemools déci-
déiert hunn! Jiddfereen, mengen ech, ass
d’accord hei am Land, ob Lëtzebuerger
oder Netlëtzebuerger, datt d’Lëtzebuerger
Sprooch e wichtegt Element ass, e wichte-
gen Integratiounsfacteur ass, an datt mer
net sollen dorobber verzichten. Et ass ee
Stéck vun eiser Kultur.

Duerfir akzeptéieren ech och net, wann elo
par rapport zu eiser Partei a par rapport zu
anere gesot gëtt, well een elo d’Applikatioun
vun deem Sproochekritär kritiséiert, datt mir
eis Sprooch géifen am Stach loossen.

Neen, et ass wierklech net dat! Mir sti fir In-
tegratioun, an dat kann och mat der lëtze-
buergescher Sprooch geschéien. Mä et
muss een awer gesinn, datt et spezifesch
Situatioune ka ginn, wou en Auslänner, deen
zu Lëtzebuerg schafft, en Auslänner, deen
zu Lëtzebuerg lieft, dee wëllt Lëtzebuerger
ginn, vläicht méi Schwieregkeeten huet, fir
Lëtzebuergesch ze léieren, wéi een aneren.
Mir mussen och do déi individuell Situa-
tioune kucken. Mir mussen d’Liewensëm-
stänn kucken, mir mussen d’Aarbechtsëm-
stänn kucke vu ganz villen Netlëtzebuerger,
déi hei am Land liewen.

Wat d’Durée de résidence ubelaangt, do
kënne mer eis jo och nëmme wonneren, datt
d’CSV 2001 bereet war, bei der Durée de ré-
sidence op fënnef Joer erofzegoe mat der
Demokratescher Partei, an datt dat anschei-
nend elo net méi soll gëllen.

Mir kënnen eis och nëmme wonneren iwwert
d’LSAP, déi deemools gesot huet, et hätt ee
méi wäit missen erofgoen an déi dräi Joer
Durée de résidence proposéiert hat. Et kann
een dat dann elo gesinn, wéi wann déi fën-
nef Joer vun der CSV an déi dräi Joer vun
der LSAP géifen zesummegerechent ginn,
an da gëtt Rabatt vun engem Joer dorop
gemaach, an duerfir kéim ee finalement bei
siwe Joer eraus.

Et soll emol ee mir, Dir Dammen an Dir Hä-
ren, e gudde Grond nennen, firwat en
Netlëtzebuerger, dee wëllt Lëtzebuerger
ginn, deen also integratiounswëlleg ass, an
Zukunft zwee Joer méi laang muss waar-
den, fir Lëtzebuerger däerfen ze ginn, wéi
dat haut de Fall ass. Mir konnt nach keen
esou ee Grond nennen a mir ass dobäi och
nach keen agefall.

Ech maachen och do en Appel un d’LSAP:
Wa si fir gesellschaftspolitesch Reforme
sinn, wa se fir eng fortschrëttlech Integra-
tiounspolitik sinn, wa se och eng Grim-
melche Glafwierdegkeet wëlle behalen an
dësem an an aneren Dossieren, dann
dierfte si jo eigentlech dat doten net mat-
maachen.

E wichtegt Kapitel - an zu Recht e wichtegt
Kapitel - an der Deklaratioun vum Statsmi-
nister war d’Cohésion sociale. Am Prinzip
kënne mer och do mat villem d’accord sinn,
wat d’Analys betrëfft an och wat d’Proposi-
tioune betrëfft. Well effektiv d’Fro: Wéi lie-
wen a wéi iwwerliewe vill Famillje mat en-
gem klengen Akommes hei zu Lëtzebuerg?
ass dach méi wéi berechtegt.

Ech wëll awer do soen, datt d’Regierung déi
Fro do offensichtlech nei entdeckt huet. Mir
als Demokratesch Partei hunn déi lescht Jo-
ren op d’Suitë vun der Regierungspolitik hi-
gewisen. Ech ka mech erënneren, bei de
Budgetsdiskussioune fir d’Joer 2007 - dat
ass elo ongeféier annerhalleft Joer hier -, do
hunn ech hei erkläert, wat fir eng prozentual
Augmentatioun vun der Steierlaascht d’Net-
upassung vun der Steiertabell och fir kleng
Revenuë géif mat sech bréngen.

De Statsminister huet mech deemools ge-
frot: Wéi vill Euro sinn dat doten dann? Hie
wollt wahrscheinlech soen, et wäre jo ei-
gentlech nëmme Peanuts. Nëmmen, ech si
frou, datt d’Regierung mëttlerweil agesinn
huet, datt et do net ëm Peanuts geet an datt
ee muss agéieren.

D’Aarmutsdiskussioun ass eng villschichteg
Diskussioun, an ech wéilt se emol hei an
zwee gréisser Kapitelen andeelen. Et geet
drëms, deene Leit ze hëllefen, déi vun Aar-
mut betraff sinn; an et geet awer och drëms,
deene Leit ze hëllefen, déi riskéieren an
d’Aarmut ofzerutschen, well och där gëtt et
der hei am Land, an et gëtt der ëmmer méi.

Et gëtt der eben och ëmmer méi, well mer
am Laf vun deene leschte Joren hei am
Land eng Politik gemaach hunn, déi eben
net de Mëttelschichte méi Kafkraaft ginn
huet, mä déi hinne Kafkraaft geholl huet.
D’Politik ass zum Deel duerfir responsabel.
Aner Entwécklungen, wéi d’Inflatioun, wéi
d’Zënsen, wéi d’Energiepräisser, hunn Hiert
dozou bäigedroen.

❱❱❱ Une voix.- Bravo!

❱❱❱ M. Claude Meisch (DP).- Kommt, mir
kucken emol eng Kéier: Wéi lieft a wéi iw-
werlieft dann haut eng Famill aus der Mët-
telschicht?, an do huele mer genau dee Sa-
laire, deen d’Moyenne vun de Stéit hei am
Land duerstellt. Et ass eng Famill, mir hue-
len un, si ginn zu zwee schaffen. Da verdén-
gen déi e Semi-net vu 4.683 Euro.

Wa mer dann alles ofrechne vun de Steie-
ren; dat, wat muss rembourséiert gi fir
d’Haus, mat den aktuelle Präisser vun nei
gebautenen Haiser, mat den Zënsen, wéi se
momentan haut applizéiert ginn; wann ee
kuckt, datt déi Kanner musse betreit ginn, a
wat dann do an enger staatlech konventio-
néierter Crèche fir een oder zwee Kanner
gefrot gëtt; mir kucke wat d’Kannergeld an
de Kannerbonus dann nach eng Kéier
derbäileet, dann erféiert een, wann een
d’Zomm gemaach huet.

Nämlech bleift da fir eng Famill - zwee Er-
wuessener mat engem Kand - grad emol
nach 890 Euro de Mount, fir ze liewen! 890
Euro, déi net fest ageplangt sinn, den 1.
vum Mount fir ze iessen, fir Kleeder ze kafen
a fir sech och emol dat eent an dat anert
nach kënnen un Extra ze gënnen. A wann
déi Famill do zwee Kanner huet an déisel-
wecht Revenusverhältnisser huet, da bleiwe
grad emol nach eng Kéier 660 Euro de
Mount, fir ze liewen. Zwee Kanner, zwee Er-
wuessener, dat mécht dann net emol 170
Euro de Mount fir ze liewen op de Kapp aus.

❱❱❱ M. Norbert Haupert (CSV).- Op de
Kapp?

❱❱❱ M. Claude Meisch (DP).- 170 Euro
de Mount op de Kapp, Här Haupert. Ech
kann Iech déi Rechnung gäre weisen a gä-
ren novollzéien. Ech verstinn awer, datt Der
erféiert sidd, well mir waren och erféiert, wéi
mer déi dote Rechnung gemaach hunn. An
dat sinn net déi Äermst vun deenen Aar-
men, dat doten. Dat ass déi ganz normal
Lëtzebuerger Mëttelschicht. Leit, déi exac-
tement d’Moyenne vun de Léin a vun de Sa-
lairen hei am Land hunn.

D’Mëttelschicht gëtt gequëtscht tëschent
der Präisdeierecht, tëschent der Zënsaug-
mentatioun, tëschent der Deierecht um
Wunnengsmaart, tëschent der Augmenta-
tioun och nach vun de Betreiungskäschten
an awer och vun deene sëlleche Steier-
erhéijungen an Taxenerhéijungen, déi déi
lescht Joren, och duerch Regierungsbe-
schloss a Parlamentsbeschloss, op d’Leit
duerkomm sinn.

Wat huet dat dote fir déi Leit ausgemaach?
Ech huele just zwou Kategorië vun Augmen-
tatiounen dobäi eraus: Déi net komplett
Upassung vun der Steiertabell mécht fir déi
dote Famill eng Differenz, eng Méibelaasch-
tung un Akommessteier vu ronn 1.000 Euro
d’Joer aus.

D’Upassung no uewe vun der Participatioun
vun den Elteren an de Betreiungsstrukturen,
an der Crèche, an der Maison relais, déi jo
ronn 6,7% ausgemaach huet, mécht fir eng
Famill mat zwee Kanner mat deem dote Re-
venu nach emol 800 Euro zousätzlech pro
Joer aus.

Do si mir nëmme bei zwou Augmentatiou-
nen, wa mer elo d’Autosteier ewechloossen,
mir kéinten och nach d’Cotisatioun fir
d’Fleegeversécherung arechnen, mir kéin-
ten de Kyoto-Cent arechnen an, an, an. Mä
nëmmen déi doten zwou Augmentatioune
maachen 1.800 Euro aus. Dat ass da bal
dräimol hir Kafkraaft, déi se fir de Mount
hunn, déi se doduerjer geholl kritt hunn.

Also, déi 500 Milliounen Euro Méibelaasch-
tung, déi mer 2008 jo duerch déi Décisiou-
nen do op d’Bierger vun dësem Land of-
gewälzt hunn, maache sech och bei der
Mëttelschicht bemierkbar, a grad ganz däit-
lech bei der Mëttelschicht.

D’CSV an d’LSAP priedege jo déi lescht Jo-
ren, datt d’Leit am Land de Rimm missten
däitlech méi enk schnallen. Nun, si hunn e
méi enk geschnallt, vill méi enk kënne se en
net schnallen. Mä si waarden awer och
nach ëmmer drop, datt de Stat selwer Säint
soll maachen, fir bei sech emol de Rimm
eng Kéier e Stéckelche méi zouzezéien.

D’Mëttelschicht ass dee grousse Perdant
vun der Politik vun deene leschte Joren. An
och dat huet jo erëm eng Kéier Répercus-
siounen. Et ass net fir näischt, datt mer haut
kënne schätzen, datt 7.000 Lëtzebuergerin-
nen a Lëtzebuerger sech mëttlerweil déi
aner Säit vun der Grenz implantéiert hunn.
An et ginn der all Dag méi, well regelméis-
seg begéint een een, dee gesot huet: Och
ech sinn elo dohinner oder dohinner wunne
gaangen.

❱❱❱ M. Jean-Claude Juncker, Premier
Ministre, Ministre d’État.- Wou bezuele se
dann hir Steieren?

❱❱❱ M. Claude Meisch (DP).- Wa se hei
schaffen, bezuele se hei hir Steieren.

❱❱❱ M. Jean-Claude Juncker, Premier
Ministre, Ministre d’État.- Ah, Merci.

❱❱❱ M. Claude Meisch (DP).- Ech fannen
awer, Här Premierminister, datt et net de
Sënn vun der Politik ka sinn, datt et zu Lët-
zebuerg egal ass, datt eng Rei vu Leit hei
zu Lëtzebuerg net méi kënne wunne blei-
wen an net méi hei kënnen integréiert blei-
wen, an datt déi eenzeg Solutioun, déi déi
gesinn, fir sech an hir Famill ze organiséie-
ren, ass, datt se d’Wallis paken an déi aner
Säit vum Land ginn.

❱❱❱ M. Jean-Claude Juncker, Premier
Ministre, Ministre d’État.- Do hutt Der ouni
Zweifel Recht. Dat mag sinn zënter 1999.
Dat ass vläicht en Datum, deen Iech nach
eppes seet. Mä si gi jiddefalls net an
Däitschland, Frankräich oder d’Belsch wun-
nen, well se do manner Steiere bezuele wéi
hei. Si bezuelen der nämlech, géife se se do
bezuelen, wesentlech méi.

❱❱❱ Une voix.- Si gi well d’Haiser méi bël-
leg sinn.

❱❱❱ M. Claude Meisch (DP).- Jo, si ginn
dohinner, well aner Eckdaten hinnen et
eben erlaben, sech do besser kënnen ze or-
ganiséieren. Mir mengen, datt mer eng Poli-
tik sollte maachen, fir déi Leit hei am Land
ze halen. Alles aneschters, egal ob se Steie-
ren hei bezuelen oder net, wär keng Politik
am Interessi vum Lëtzebuerger Land.

Elo sinn d’lescht Woch eng Rei vu Mesurë
vum Premierminister proposéiert ginn. A wa
mer elo emol kucken, wéi déi Mesuren där
doter Famill - där lëtzebuergescher duerch-
schnëttlecher Famill - dann hëllefen, da
mierkt een och do, datt net alles hinnen dat
bréngt, wat se eigentlech brauchen.

D’Ëmwandlung vun enger Rei vun Abatte-
menten a Steierkreditter hëlleft där doter Fa-
mill séier wéineg, well si hu jo bis ewell
Steiere bezuelt. A wann dann de Steierkre-
dit net méi grouss ass wéi dat, wat se vir-
drun als Steiergewënn konnte geltend maa-
chen, da gehéiere se ënnert dem Stréch net
zu de grousse Gagnanten.

Et ass och net déi Famill, déi bei der Heiz-
kostenzoulag elo wäert profitéieren. Et ass
eng Famill vun deenen, déi e bësse wäerte
profitéiere bei der Adaptatioun vun der
Steiertabell; dat ass wouer. Wann déi
d’nächst Joer nach emol ëm 6% ugepasst
gëtt, da bréngt dat där doter Famill eppes.
Mir mussen awer gläichzäiteg soen, eng In-
flatiounsupassung vu 6% am Steierbarème
bei enger Inflatioun dëst Joer - 2008 - ier-
gendzwousch tëschent 3,5 a 4%, da wësse
mer, datt e gudden Deel vun deem, wat dat
där doter Famill bréngt, duerch d’Inflatioun
an duerch déi schläichend Augmentatioun
vun der Steierlaascht och dëst Joer erëm
opgefriess ginn ass.

Also, och do musse mer eng seriö Diskus-
sioun féieren, well wa mer alles hätte wëllen
upassen, wéi d’Steiertabell mat der Infla-
tioun zënter 2002 an d’Luucht gedréckt ginn
ass, da wär et bal eng Adaptatioun vu 14%,
déi nach noutwendeg gewiescht wär. Par
rapport zu där doter gesäit déi Adaptatioun
vu 6% dach zimlech bescheiden aus. Mä
ech weess, Här Statsminister, mir hunn eng
Upassungsavance. Erspuert eis dat, wann
ech gelift, nach emol.

❱❱❱ M. Jean-Claude Juncker, Premier
Ministre, Ministre d’État.- Da sot mer emol,
ob 2003 an 2004 ugepasst ginn ass.

❱❱❱ M. Claude Meisch (DP).- Ech men-
gen net, Här Statsminister,...

❱❱❱ M. Jean-Claude Juncker, Premier
Ministre, Ministre d’État.- Ah jo, ech mengen
och.

❱❱❱ M. Claude Meisch (DP).- ...datt
d’Mëttelschicht an deene Joren do esou ge-
lidden huet, wéi se haut leit. An ech mengen
net, datt mer…

❱❱❱ M. Jean-Claude Juncker, Premier
Ministre, Ministre d’État.- 2003 oder 2004
oder net? Dir hat 2003/2004 eppes domat
ze dinn, jo oder neen?
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❱❱❱ M. Claude Meisch (DP).- An ech
mengen net, Här Statsminister, datt dee Mo-
ment d’Mëttelschichten dee Besoin gehat
hätten, wéi se en haut hunn, fir eng steier-
lech Entlaaschtung ze kréien.

❱❱❱ M. Jean-Claude Juncker, Premier
Ministre, Ministre d’État.- Dat ass richteg,
well d’Inflatioun war 3,7% am Joer 2000.

❱❱❱ M. Claude Meisch (DP).- Ech wëll
mat mengem Gedankespill, wann Der er-
laabt, weiderfueren.

(Interruption)

Ech wëll mat mengem Gedankespill weider-
fueren, nämlech de Chèque service ass
proposéiert ginn. Och do sinn ech der Mee-
nung, datt dat dëser Famill eppes kann hël-
lefen. Allerdéngs wëll ech drop hiweisen,
datt mer wéineg Kenntnisser hunn, wéi dat
soll fonctionnéieren, ab wéini datt esou e
Chèque service agefouert gëtt, fir wat fir
eng Akommeskategorien datt deen da gëllt
oder ob dat fir jiddfereen a fir all Eltere soll
sinn. Mir sinn also do gespaant op den De-
tail a mir wäerten dann och, wa mer déi De-
tailer hunn, dat gebührend analyséieren a
Positioun dozou bezéien.

Dann ass och vum Statsminister proposéiert
ginn, en huet gesot, et wier eigentlech seng
Intentioun oder säi Wonsch, fir d’Kannerbe-
treiung à moyen terme gratis ze maachen.
Nun, och dat ass an dësem Gedankespill
kee groussen Trouscht fir déi Famill do, well
d’Kanner riskéieren herno op der Uni ze
sinn, wann d’Betreiung dann eng Kéier gra-
tis ginn ass.

Ech wëll do op d’Iwwerleeunge vun der De-
mokratescher Partei am Zesummenhang
mat der Familljepolitik verweisen, wou mir
eis och mat där doter Fro beschäftegt hunn.
Mat der Fro: Ass et normal, datt mer dach
relativ vill vun den Elteren an de Betreiungs-
strukture verlaangen? Virun allem vun Elte-
ren, déi e mëttlert an en héicht Akommes
hunn. Mir mierken dach - ech selwer si jo a
menger Fonctioun als Buergermeeschter
Gestionnaire och vun esou Betreiungsstruk-
turen -, datt Elteren, déi e gewëssene Re-
venu hunn, hir Kanner ofmellen, well se
sech iergendzwousch aneschters eng aner
Solutioun organiséiert hunn an dat derzou
féiert, datt de soziale Mix an deene Struktu-
ren net ëmmer dee gënschtegsten ass.

Och mengen ech soll ee considéréieren,
datt, wa mer d’Betreiung abordabel maa-
chen, d’Elteren d’Chance kréien, zu zwee
schaffen ze goen, sech selwer zwee Reve-
nuen ze verschafen, herno och méi kënne
Steiere bezuelen a cotiséieren an duerfir
och en Deel op d’mannst vun der Betreiung
selwer kënnen doduerjer finanzéieren, wéi
jo récemment vun enger Schwäizer Etüd
beluecht ginn ass.

Fir déi doten Diskussioun emol eng Kéier
am Fong ze féieren, do wëll ech d’Proposi-
tioun vum Premier gären opgräife fir ze
soen: Kommt mir kucken, ob mer net a Rich-
tung vu gratis Betreiung kënne goen.
Kommt mir kucken emol, wéi mer eis Be-
treiungsstrukturen, finanziell gesinn, organi-
séieren. Mä duerfir bräichte mer - och mir
als Parlament - awer eng Rei vun Don-
néeën, an déi wéilte mer kréien. Duerfir, Här
President, hu mer proposéiert, eng Motioun
hei zum Vote ze stellen, fir dann eng Diskus-
sioun ze lancéieren, déi sech opgrond vun
enger ganzer Rei vun objektiven Donnéeën
hei am Haus kann organiséieren.

Motion 1

La Chambre des Députés,

- consciente que la conciliation entre la vie
familiale et la vie professionnelle demeure
aujourd’hui une des premières préoccupa-
tions des jeunes familles;

- considérant que le financement de la
garde d’enfants constitue pour les foyers à
revenus modérés un réel casse-tête finan-
cier;

- relevant le programme gouvernemental
stipulant que «dans le cadre d’une
meilleure harmonisation entre la vie familiale
et la vie professionnelle, [les deux parte-
naires] entendent considérablement accen-
tuer les efforts en matière d’extension de
l‘offre de structures d’accueil pour enfants»;

- notant l’annonce faite par Monsieur le Pre-
mier Ministre à l’occasion de la déclaration

sur la situation économique, sociale et fi-
nancière du pays dans laquelle il s’est ex-
primé pour l’instauration d’un régime gratuit
en faveur de la garde d’enfants;

invite le Gouvernement à

- mettre à la disposition de la Chambre des
Députés des données chiffrées permettant
de clarifier, si une réforme du régime finan-
cier en faveur de la garde d’enfants s’avère
être financièrement réalisable.

(s.) Claude Meisch, Gast Gibéryen, Charles
Goerens, Viviane Loschetter, Carlo Wagner.

Wat fir déi Musterfamill do natierlech eng
vun deene gréisste Belaaschtunge momen-
tan ass, dat ass d’Wunnen an de Rembour-
sement vum Prêt. Do proposéiert dës Re-
gierung jo den „Pacte Logement“. En „Pacte
Logement“, wou Der wësst, datt mir als De-
mokratesch Partei méi wéi skeptesch sinn.
Eppes ass op jidde Fall kloer: Wann
d’Chamber den „Pacte Logement“ wäert
gestëmmt hunn, dann dauert et jo nach, mir
haten eng Kéier ausgerechent, aacht Joer,
bis déi éischt Koppel de Schlëssel wäert an
de Grapp kréien a wäert kënnen aplënneren
an eent vun deenen Haiser, dat dann
duerch den „Pacte Logement“ entstanen
ass. Also och do nees ass fir déi dote Famill
séier wéineg gemaach ginn.

Nun, Dir kennt och eis Positioun dozou. Mir
mengen, datt mer méi a méi schnell musse
bauen. Mir mengen, datt mer d’Prozedure
musse straffen, datt mer eng ganz Rei vun
deenen och wierklech groussen Immobilie-
projeten, déi um Instanzewee sinn, mussen
duerch déi Prozeduren do kréien. Mir men-
gen och, datt den Intérieur endlech muss à
même sinn, seng eegen Délaien, déi en a
sengem eegene Gesetz definéiert huet, an-
zehale fir seng Avisen ze ginn. A mir men-
gen och, wann de Logement eng Prioritéit
ass an der Regierung, datt mer mussen eng
concertéiert Politik maachen, amplaz e
Kompetenzgerangel tëschent eenzel De-
partementer a Ministèren, déi mat Immobi-
lieprojeten de près ou de loin eppes ze dinn
hunn. Dat géif eis vill méi bréngen. Dat géif
eis méi schnell eppes bréngen, wéi den
„Pacte Logement“ jee kéint bréngen.

Da geet et awer och ëm den Energiever-
brauch. Mir sinn d’accord domat fir d’Heiz-
kostenzoulag auszeweiten. Mir mengen
awer, datt dat eleng net duergeet als Politik.
Mir musse kucken, datt d’Leit mat deene
gestiegenen Energiepräisser och ier-
gendwéi zu Wee kënne kommen, an dat
geet eben nëmmen, wann ee manner ver-
braucht.

Wann ech och do erëm eng Kéier d’Propo-
sitioune vun der Regierung analyséieren,
wat se mécht fir Leit ze encouragéieren, an
d’Renovatioun vun hiren Haiser ze inves-
téieren, wat se mécht fir Leit ze encoura-
géieren, an erneierbar Energien ze inves-
téieren, da fannen ech och do séier wéineg
eppes, wat där doter Famill kéint gerecht
ginn. Firwat? Et gëtt natierlech Subsiden,
mä et gëtt och ëmmer en Deel, deen ee sel-
wer muss finanzéieren, a mat deem, wat dë-
ser Famill bleift, gëtt näischt selwer finan-
zéiert. Do gëtt d’Haus net renovéiert, do gëtt
keng Solaranlag op den Daach gestallt an
och keng aner innovativ Technologie gëtt
sech ugeschaaft.

Duerfir menge mer, datt mer eis mussen
d’Fro stellen: Wéi kréie mer Systemer hin,
wou de Stat oder wou eng Gemeng kann
hëllefen, wou mer de Bankesecteur vläicht
mat eranhuelen, fir och déi doten Investi-
tiounen an erneierbar Energien, an Haiser-
renovatioun oder an aner Energiespuer-
moossname kënne virzefinanzéieren, datt
och eng Famill mat klengem a mëttlerem
Akommes sech déi ka finalement leesch-
ten? Well dann hu mer dauerhaft eppes ge-
maach, da kann déi Famill mat hirem Re-
venu iwwerliewen, an dat trotz de steigen-
den Energiepräisser.

Ënnert dem Stréch muss ee soen, datt
duerch déi Mesuren, déi proposéiert gi sinn,
d’Situatioun vun der Mëttelschicht - also vun
deenen, déi méi e groussen Aarmutsrisiko
awer déi lescht Zäit erfueren - eigentlech
net däitlech verbessert ginn ass. An et ass
jo grad d’Mëttelschicht, déi de Motor vun ei-
ser Gesellschaft ass. Et sinn déi Leit, déi
Verantwortung droen. Et sinn déi Leit, déi all
Dag schaffe ginn. Et sinn déi Leit, déi fir
sech suergen, déi fir hir Kanner suergen, fir
hir Famill suergen, déi zum Deel och zum Fi-
nanzement vum Allgemengwiese bäidroen.

Wa mer ze vill Laaschten op déi Schëlleren
do vun der Mëttelschicht hei am Land dré-
cken, da packe si et iergendwann och eng
Kéier net méi, an et sinn awer schlussend-
lech si, déi dëst Land mussen droen.

Duerfir brauche mer en Entlaaschtungspro-
gramm fir d’Mëttelschicht. Duerfir brauche
mer méi en offensiivt Virgoe bei der Upas-
sung vun der Steiertabell. Duerfir musse
mer kucken, wéi mer Wunne wierklech erëm

bezuelbar maachen, andeems mer méi a
méi schnell hei zu Lëtzebuerg gebaut
kréien. Duerfir begréisse mer allerdéngs
och, datt d’Scholdzënse méi wäit kënnen of-
gesat ginn, wéi dat bis ewell de Fall war. Dat
ass eng richteg Mesure.

Mir mengen och, datt d’Betreiung muss fi-
nanzéierbar bleiwe fir elengerzéiend a fir
beruffstäteg Elteren. Deen, dee schafft,
muss och doduerjer kënnen iwwerhaapt
emol erméiglecht kréien, datt en enger be-
rufflecher Aktivitéit kann nogoen. A mir
brauchen nei Finanzéierungsmodeller fir
Energiespuermoossnamen. Doduerjer kréie
mer méi Kafkraaft. Mir kréie méi Konsum, an
och dat bréngt finalement erëm eng Kéier
dem Stat méi Steieren an d’Keess.

Wann dat doten eng Famill ass, déi wierk-
lech d’Mëttelklassfamill ass hei am Land, da
wëlle mer jo net wëssen, wéi et bei deenen
ass, déi manner hunn. An et gëtt der vill, déi
manner hunn. Iwwert d’Halschent vun de
Familljen hu manner Akommes wéi déi Fa-
mill, déi ech elo genannt hunn. Déi kënne
bis ewell vun enger Rei vu méi Hëllefe profi-
téieren, mä trotzdeem gëtt Liewen an Iwwer-
liewen hei zu Lëtzebuerg nach méi
schwéier. An duerfir, hunn ech gesot, kënne
mer déi Mesurë matdroen, déi vun der Re-
gierung proposéiert gi sinn. Déi Mesure fir
de Mindestloun ze erhéijen, fir Abattemen-
ten a Steierkreditter ëmzewandelen, fir e
Chèque service fir d’Kannerbetreiung anze-
féieren, fir d’Allocation de chauffage ausze-
weiten.

Mir hätten allerdéngs nach gären, well villes
ass hei an de Raum gehäit ginn, emol kloer
Chifferen op den Dësch. Mir wëlle wëssen:
„Wie betrëfft et? Wéiwäit ass dat? Wat
kascht et de Stat a wéi gëtt et organi-
séiert?“, éier ee sech definitiv kann dozou
äusseren. Mä mir mengen, datt mer an esou
enger akuter Situatioun sinn, datt mer déi
Mesuren do deene Leit schëlleg sinn an datt
mer se duerfir och wäerte matdroen.

Mir däerfen eis allerdéngs net dorobber be-
schränken. Well wa mer dat géife maachen,
da géife mer eng Aarmutsbekämpfungspo-
litik maachen, déi d’Leit eigentlech an der
Aarmut léisst, amplaz datt se d’Leit aus der
Aarmut eraushëlt.

Mir mussen also kucken, datt mer ewech-
kommen dovunner, datt mer ëmmer méi Fa-
milljen hei am Land an enger Situatioun
hunn, déi net méi duerch hir eegen Aar-
becht sech kënnen ernähren an eens ginn,
mä déi duerch sozial Transferten dach iw-
wer Waasser gehale ginn. Och dat ass keng
gesond Situatioun.

Et wäert een ëmmer där Leit hunn, mä déi
Politik, déi hei gemaach gëtt, dréit dozou
bäi, datt d’Zuel vun deene Stéit nach emol
méi héich wäert ginn, an duerfir däerf déi
Politik net eleng gemaach ginn. Duerfir
musse mer se begleeden, a begleeden, an-
deems mer probéieren d’Leit ze aktivéieren.
Aktivéieren, fir aus der Aarmut erauszekom-
men.

Eng wierklech Aarmutsbekämpfungspolitik
setzt do un, wou ee fir d’alleréischt emol
Aarbecht huet, wou d’Leit kënne schaffe
goen, wou d’Leit kënnen een oder zwee Re-
venuen am Stot sech selwer beschafen, an
och do ass et méi schwiereg ginn déi lescht
Joren. De Premierminister huet eng Rei vu
Chifferen hei genannt, a wann een d’Statis-
tike vun der Adem esou kuckt, da wonnert
et een och net, datt hie just exactement déi
Chifferen do erausgeholl huet.

Ech liesen e puer aner Chifferen an deene
Statistiken: De Chômage ass zënter 2004
ëm 15,2% an d’Luucht gaangen. De Wirt-
schaftsminister Jeannot Krecké huet eis jo
och nach op der Ouverture vun der Foire de
leschte Samschdeg eigentlech schonn
drop preparéiert, datt de Chômage déi
nächst Zäit weider wäert wuessen, well mer
méi e gerénge Wirtschaftswuesstum hei am
Land hunn.

Fir Aarbechtskraaft, fir Kafkraaft ze kréien
hei am Land, brauche mer fir d’alleréischt e
gudden Deel vun de Leit an Aarbecht. Nun,
et sinn der méi, déi keng Aarbecht fonnt
hunn, wéi dat nach virun e puer Joer de Fall
war.

Duerfir proposéiere mer - a mer bleiwen
dobäi - eng grondleeënd Reform vun der
Administration de l’emploi. An do wëll ech
soen, datt ech e bëssen enttäuscht si vun
deem, wat ech d’lescht Woch héieren hunn,
well do war op jidde Fall an deene Méint an
an deenen zwee Joer virdru schonn e bësse
méi Courage do, wat d’Reform vun der
Adem ubelaangt. Do war jo emol ugeduecht
ginn, och op Regierungssäit, op der Säit
vum Minister Fränz Biltgen, fir d’Adem an en
Établissement public ëmzewandelen. Dat
hunn ech net méi héieren déi lescht Woch.
Et ass geschwat ginn, datt e puer Placeurë
solle bäikommen, datt déi och besser for-
méiert sollte ginn. Dat ass mat Sécherheet
net falsch, mä dat geet bäi Wäitem net duer.

Dir wësst, datt eiser Meenung no d’Adminis-
tration de l’emploi ewech muss komme vun
der Aufgab, fir den Aarbechtsmaartproblem
ze verwalten, an eng Agence muss ginn,
déi virun allem Weiderbildung offréiert.

An enger Zäit, wou mer hei zu Lëtzebuerg
dausende vun Aarbechtsplazen d’Joer
schafen an awer gläichzäiteg de Chômage
wiisst, musse mer et ronnkréien, datt mer
deene Leit, déi op der Sich sinn no enger
Aarbecht, esou vill Bagage mat op de Wee
ginn, datt se iergendzwousch à même sinn,
dann och eng Aarbecht unzehuelen. Dat
muss déi primär Aufgab gi vun esou enger
Weiderbildungsagence.

Mir mengen och, datt déi Leit, déi op der
Sich sinn no enger Aarbecht, déi gehollef
kréien, déi vum Stat a vun der Allgemeng-
heet d’Hand gereecht kréien, datt déi déi
Hand och selwer mussen ausstrecken, fir
déi Hëllef ze akzeptéieren, an datt duerfir
een, deen eng gewëssen Zäit keng Aar-
becht fonnt huet, entweder eng Aarbecht
am öffentlechen Interesse muss unhuelen
oder obligatoresch bei esou Weiderbil-
dunge muss matmaachen. Aneschters geet
et net. Aneschters ass och dat, wat jidd-
feree mëttlerweil als Konzept presentéiert -
„Fordern und fördern“ - net méiglech. Mir
brauchen och déi dote Politik hei zu Lëtze-
buerg.

Mir hunn och scho säit Laangem propo-
séiert, fir d’Privatvermëttlung hei zouzeloos-
sen. D’Privatvermëttlung ass an deem Sënn
ëmmer hëllefräich, well jiddfereen, dee
vermëttelt ass, ass emol gutt vermëttelt a
brauch net méi vun enger öffentlecher Ins-
tanz gehollef ze kréien.

Eigentlech begréisse mer och, datt en Ele-
ment vu privater Vermëttlung dann awer an
d’Politik erakomm ass an datt, nodeems dat
virun zwee, dräi Joer schonn ugekënnegt
ginn ass, iwwert de Wee vun den Interims-
firme gekuckt soll ginn, datt och déi Leit, déi
hei zu Lëtzebuerg op der Sich sinn no en-
ger Aarbecht, iwwert d’Interimsfirmen dann
an den Aarbechtsmaart kënnen erëm era-
kommen. Dovunner erwaarde mir eis och
eng Verbesserung vun der Situatioun an
duerfir ass dat en Element, wat mer ën-
nerstëtzen.

Wa mer méi Aarbecht wëllen hunn, da
musse mer d’Leit och da schaffe loossen,
wann Aarbecht do ass. An dat kann nun
eben emol och um Weekend sinn, dat kann
nun och emol de Sonndeg sinn. Wann d’Leit
da wierklech wéilte sonndes akafe goen, fir-
wat verbidde mer dat dann? Firwat wëlle
mer dann herno, datt déi Leit iwwert d’Lan-
desgrenzen eraus akafe ginn?

Wa mer gären Aarbecht schafen hei am
Land, wa mer de Leit wëllen ënnert d’Äerm
gräifen, wa mer och deenen ënnert d’Äerm
wëlle gräifen, déi net d’Chance haten, eng
ganz héich Qualifikatioun ze maachen, da
mengen ech, da musse mer kucken, datt
mer eise Commerce och esou kënnen op-
stellen, datt en da ka verkafen, wann d’Leit
wëllen akafe goen.

Méi Betreiung brauche mer, well wa mer Be-
treiung ubidden a Betreiung och esou orga-
niséieren, datt se fir d’Famillje wierklech eng
Léisung duerstellt, da kënnen d’Leit schaffe
goen, da kënnen d’Leit och an engem Stot
zu zwee schaffe goen, wat soss oft net
méiglech ass, a si kënne sech och do zwee
Revenuë selwer erwirtschaften.

An do sinn ech frou, datt de Premierminister
gesot huet, jo et geet weider mam Ausbau
vun de Betreiungsstrukturen, well ech hat
d’Impressioun an deenen Debatten, déi mer
iwwert d’Familljepolitik haten, wou mer och
doriwwer diskutéiert hunn, datt deen Enga-
gement net méi géif gëllen. Duerfir sinn ech
frou, datt d’Regierung awer op hir ursprün-
glech Positioun zréckkomm ass, fir ze soen,
mir brauche méi Betreiungsstrukturen hei
am Land, an datt se mat deem Ausbau do
weiderfuere wëllt.

Mä da muss eben och d’Betreiung bezuel-
bar sinn. Si muss eben esou bezuelbar sinn,
datt deen, dee schaffe geet, wann e kuckt,
wat en u Steiere bezilt, wann e kuckt, wat en
u Betreiung bezilt, finalement nach ëmmer
méi huet wéi deen, deen net schaffe geet. A
méi Flexibilitéit bei deene Betreiungsstruk-
turen ass och noutwendeg, well et gëtt eben
eng Rei vu Beruffer, déi net zu deenen nor-
malen Aarbechtszäiten ausgeübt ginn. Wa
mer d’Betreiungsstrukture just dann op
hunn, wa mir mengen, datt d’Leit géifen a
misste schaffen, dann ass zum groussen
Deel enger Rei vu Leit domadder am Land
net gehollef.

Mir proposéieren och méi eng concertéiert
Politik, wat d’Inflatiounsbekämpfung ube-
laangt. Mir hätten eis munches eigentlech
scho virun zwee, dräi Joer gewënscht, well
en Deel vun deem, wat elo nach emol riets a
lénks ugekënnegt gëtt, war deemools
schonn op der politescher Agenda. Et ass551100 www.chd. lu
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diskutéiert ginn an der Tripartite an duerno,
fir zum Beispill déi staatlech Kontrakter, déi
Kontrakter, déi de Stat mat privaten Entre-
prisen huet, ze desindexéieren. Nun, wann
et zwee Joer gedauert huet, bis dat doten
dann elo wierklech nach emol an Ugrëff ge-
holl ginn ass, dann hu mer do wäertvoll Zäit
verluer.

Et ass och deemools gesot ginn, datt d’Ap-
provisionnementsweeër vum Lëtzebuerger
Handel missten opgebrach ginn, datt den
Handel méi Méiglechkeet misst kréien, fir ze
importéieren, datt en dohinner soll impor-
téiere goen, wou d’Wueren och am bëllegs-
te kënnen importéiert ginn, wat jo oft net de
Fall ass, well mer iwwer ee speziellt Import-
land mussen importéieren.

Mir mussen eis dann och bewosst sinn,
datt, wa mer d’Inflatioun wëlle bekämpfen,
dat och geet, andeems mer méi Konkurrenz
am Eenzelhandel zouloossen. Och dat
muss eng Kéier haart gesot ginn, well
d’Margë sech nëmmen dann op dat, wat
ekonomesch noutwendeg ass, beschrän-
ken, wann e Marché genuch Konkurrenz
huet.

An dann, Dir Dammen an Dir Hären, Här
President, dee Richtungswiessel, deen
d’Politik virgeholl huet, wat déi öffentlech
Präisser ubelaangt. Déi lescht Joren hu mer
vun der Regierung a virun allem och vum
CSV-Innenminister ëmmer nees héieren, mir
mussen öffentlech Déngschtleeschtunge
käschtendeckend ubidden.

De jëtzegen Innenminister ass uechtert
d’Land gezunn an huet gesot, mir sinn ier-
gendwann deemnächst derbäi, datt mer e
Waasserpräis vu 4,5 Euro d’Fudder hunn.
An elo soll dat alles net méi gëllen. No-
deems déi Politik do jorelaang encoura-
géiert ginn ass vun dëser Regierung a vum
CSV-Innenminister, gëtt elo gemaach, wéi
wann dat der Däiwel wär a wéi wa mer dat
direkt misste si loossen.

Mir wären da frou gewiescht, wann déi Iw-
werleeung do éischter gefouert gi wär, wann
een net Gemengen encouragéiert hätt, an
déi dote Richtung ze goen.

Datselwecht, Här President, stellen ech fest,
wann et ëm d’Betreiungsstrukture geet. Elo
gëtt gesot, mir mussen d’Betreiung méi bël-
leg maachen. Elo gëtt gesot, d’Präisser an
der Crèche sinn och administréiert Präisser,
also däerfen déi net no uewen ugepasst
ginn.

Wat huet awer de Familljeministère ge-
maach vun 2007 op 2008? Eng Augmenta-
tioun vun de Betreiungskäschte vu 6,5%, an
ech hu jo virdru gesot, zu wat fir enger reel-
ler Belaaschtung dat fir déi lëtzebuergesch
Duerchschnëttsfamill réellement gefouert
huet.

Nun, do hätte mer eis gewënscht, datt mer
éischter emol déi dote Politik hannerfrot hät-
ten, amplaz datt een elo eréischt domadder
géif kommen.

A wa mer et méiglech maachen, datt Leit
Energie kënne spueren, och duerch intelli-
gent Modeller an duerch intelligent Virfinan-
zéierungssystemer, dann hëlleft och dat net
onbedéngt, fir d’Inflatioun ze drécken, mä
datt d’Leit éischter mat der Inflatioun a mat
héijen Energiepräisser kënnen eens ginn.

Dann ass och vill iwwer selektiv Sozialpolitik
Rieds gaangen. A selektiv Sozialpolitik steet
an de Programmer vun der Demokratescher
Partei, esou wäit ech mech op jidde Fall
kann dorunner zréckerënneren. Nu sinn ech
jo nach net dee ganzen Historique vun der
Partei do aktiv mat derbäi, mä op jidde Fall
déi Joren, wou ech mat aktiv derbäi war, hu
mer gesot, mir wëllen eng selektiv Sozialpo-
litik, déi esou ausgesäit, datt deen, dee méi
Hëllef brauch, och méi gehollef kritt. Ech si
frou, datt elo riets a lénks heibanne lues a
lues d’Leit dann awer och emol dat Wuert
vun der Selektivitéit an de Mond huelen.

(Interruption)

Wat versti mir, Här President, ënner selekti-
ver Sozialpolitik?

(Interruption)

Mir hunn eppes proposéiert, dat ass e
Wunngeld, e Wunngeld integréiert an eis
Virstellungen zur Familljepolitik, dat soll be-
zuelt ginn, wa Leit e klengt Akommes hunn
a wa Leit Kanner zu hirer Laascht hunn. Et
soll ee méi kréien, wann een e klengt
Akommes huet, an et soll ee méi kréien,
wann ee méi Kanner zu senger Laascht
huet. Domadder géife mer wierklech d’Kan-
neraarmut verhënnert kréien hei am Land,
an domat géife mer wierklech évitéiert
kréien, datt Leit mat Kanner iwwert d’Gren-
zen ewech musse wunne goen. Et wär se-
lektiv, well et kéint een et esou organiséie-
ren, datt dann och wierklech dat, wat een un
Hëllef géif ginn, dem Präis vum Wunnen, do
wou ee wunnt, ugepasst kéint sinn. An dat

ass eben emol hei am Land däitlech méi wéi
am Ausland.

Wann elo gesot gëtt, datt d’Aféierung vun
deene Steierkreditter - dat heescht d’Of-
schafung vun engem Abattement an dann e
Bonus, dee bezuelt gëtt - selektiv wär, da
fannen ech allerdéngs, datt eise Modell vum
Wunngeld nach e bësse méi selektiv ass.
Well eise Modell vum Wunngeld hätt derzou
gefouert, datt mer deene Leit, déi virun al-
lem hei am Land wunnen, méi ënnert
d’Äerm hätte kënne gräifen iwwer e Wunn-
geld, wéi nees deenen, déi déi aner Säit vun
de Grenze vum Land wunnen. Ma neen!

❱❱❱ M. Jean-Claude Juncker, Premier
Ministre, Ministre d’État.- Ech sinn d’accord,
dass hei alles däerf gesot ginn - ech wäert
jo nach dorop äntwerten -, mä dat doten ass
strikt falsch,...

❱❱❱ M. Claude Meisch (DP).- Wat ass da
falsch dorunner?

❱❱❱ M. Jean-Claude Juncker, Premier
Ministre, Ministre d’État.- ...well ee Wunn-
geld net kann op den nationalen Territoire
beschränkt sinn. Dat ass en evidente
Rechtsprinzip.

❱❱❱ M. Claude Meisch (DP).- Här Stats-
minister, mir hu jo awer elo schonn eng Rei
vu Wunnengsbauhëllefen, ginn déi dann an
d’Ausland exportéiert?

❱❱❱ M. Jean-Claude Juncker, Premier
Ministre, Ministre d’État.- Jo, well nach keen
e Prozess gefouert huet. An all Kéiers do,
wou et ëm steierlech Hëllefe gaangen ass,
hu mer all Prozesser verluer. A bei alle
Leeschtungen, och bei de Chèque-servi-
cen, wäert Der erliewen, dass dat muss ex-
portabel gemaach ginn.

❱❱❱ M. Claude Meisch (DP).- Do sinn
ech jo ganz mat Iech d’accord. D’EU-Regel-
wierk gesäit jo och vir, datt alles wat So-
zialhëllef ass, wat eng Steierhëllef ass a wat
eng familljepolitesch Hëllef ass, exportabel
ass. Et gesäit et awer eben net vir, wat
d’Wunnhëllef ubelaangt.

❱❱❱ M. Jean-Claude Juncker, Premier
Ministre, Ministre d’État.- Firwat musse mer
dann de Frontalieren och d’Scholdzënse bei
de Steieren accordéieren?

❱❱❱ M. Claude Meisch (DP).- Mä well dat
Steiere sinn, Här Juncker.

❱❱❱ M. Jean-Claude Juncker, Premier
Ministre, Ministre d’État.- Mä et geet awer
net duer, dass Dir dat Wunngeld nennt, fir
dass d’ganz Rechtsgemeinschaft internatio-
nal a kontinental seet: Dat doten ass Wunn-
geld.

❱❱❱ M. Claude Meisch (DP).- Da kann
een awer net soen, datt déi Léisung, déi Der
elo proposéiert, besonnesch selektiv ass,
well domadder gitt Der deem, deen hei an
der Stad wunnt, ganz genau datselwecht,
wat Der herno engem musst ginn, deen zu
Tréier, zu Diddenuewen oder zu Arel wunnt.
Mir wëssen awer, datt do de Loyer net ier-
gendzwousch tëschent 15 an 20 Euro de
Metercarré ass, mä datt en do vläicht 8 oder
9 Euro de Metercarré ass.

❱❱❱ Une voix.- Et geet jo guer net ëm de
Loyer.

❱❱❱ M. Jean-Claude Juncker, Premier
Ministre, Ministre d’État.- Et geet och net ëm
de Loyer.

❱❱❱ M. Claude Meisch (DP).- Duerfir plä-
déiere mir ebe fir méi selektiv Systemer, déi
den Ënnerscheeder...

❱❱❱ M. Jean-Claude Juncker, Premier
Ministre, Ministre d’État.- Entschëllegt, wann
ech do ënnerbriechen. De Stat huet eng
ähnlech Regelung agefouert. An de fran-
séische Stat - ech hunn Droit studéiert a
Frankräich, wéi aner Kolleegen hei och - ass
jo besonnesch rechtsorientéiert, wat säi
Rechtsverständnis ubelaangt, an dee gëtt
de Frontalieren dat net. Da kucke mer emol,
wéi mer - wéi géift Der soen? - dat Spill do
dréinen.

❱❱❱ M. Claude Meisch (DP).- Ech blei-
wen derbäi, datt mer eis do méi intelligent
kéinten uleeën, fir méi selektiv ze sinn, a fir
deen...

❱❱❱ Une voix.- D’Fransouse sinn net ëm-
mer dat richtegt Beispill, Här Statsminister.

❱❱❱ M. Jean-Claude Juncker, Premier
Ministre, Ministre d’État.- Jo.

(Interruption)

Den Här Bettel an den Här Meisch awer och
net.

❱❱❱ M. Claude Meisch (DP).- Dat sot Dir!

❱❱❱ M. Jean-Claude Juncker, Premier
Ministre, Ministre d’État.- Den Här Bettel net.
Pardon, Här Meisch.

❱❱❱ M. Claude Meisch (DP).- Ech wëll
just drop opmierksam maachen, datt mer
Selektivitéit net bis an déi lescht Instanz bei
deem dote Modell, dee mer matdroen, Här
Juncker, kënnen erëmfannen an datt ee
sech do nach méi Gedanke kéint maachen,
fir datt een engem, deen hei zu Lëtzebuerg
muss wunnen, mat héije Loyeren an héije
Kafpräisser, méi kéint hëllefen, wéi iergend-
engem, dee ronderëm wunne geet oder
d’office do gewunnt huet. Dat ass an eisen
Aen och selektiv Sozialpolitik.

❱❱❱ M. Jean-Claude Juncker, Premier
Ministre, Ministre d’État.- Ech hat gemengt,
ech hätt elo grad eng Äntwert dorop ginn.

❱❱❱ M. Claude Meisch (DP).- Fir de
Rescht, Dir Dammen an Dir Hären, hu mer
vill al Bekanntes an där Deklaratioun erëm-
héieren. Do ware Punkten derbäi, déi hate
mer an der Regierungserklärung 2004 héie-
ren; Punkten derbäi, déi bei all Budget op-
gezielt gi sinn; Punkten derbäi, déi bei all
Deklaratioun zur Lag vun der Natioun opge-
zielt gi sinn. Ganz villes schéngt nach net
erleedegt ze sinn, vun deem, wat d’Regie-
rung sech virgeholl huet, well villes steet jo
nach um Ordre du jour fir dat lescht Joer
vun dëser Legislaturperiod.

Ech wëll do awer och warnen a vläicht eis
selwer warnen, datt, wa mir eis elo dat
lescht Joer vun der Legislaturperiod ze vill
virhuelen, mer awer musse Suerg droen,
datt mer hei am Haus och eng seriö parla-
mentaresch Aarbecht gemaach kréien. Et
däerf net gehaselt ginn. D’Parlament muss
seng Aufgab seriö erfëllen. Et kann net esou
sinn, datt dräi Méint virum Oflaf vun der Le-
gislaturperiod dann d’Regierung nach mat
Wënsch kënnt, fir dat Eent an dat Anert
ganz schnell gestëmmt ze kréien.

Déi proposéiert Mesuren, wat d’Aarmuts-
bekämpfung ubelaangt, kënne mer mat-
droen. Mir stellen awer fest, datt et eigent-
lech der Regierung hir Politik elo ass, fir do-
runner ze dokteren, fir d’Auswierkunge vun
hirer Politik vun deene leschte véier Joer
eenegermoossen ofzefiederen. Mir brau-
chen - dat wëll ech nach eng Kéier résu-
méierend festhalen - och eng aner Sozial-
politik nieft där doter, eng aktivéierend So-
zialpolitik, fir Leit an Aarbecht ze kréien, fir
Leit selwer d’Méiglechkeet ze ginn, aus hi-
rer Situatioun kënnen erauszeklammen. A
mir däerfen net higoen, datt mer d’Mëtt vun
dëser Gesellschaft weider iwwer Gebühr
strapazéieren.

Mir wëllen awer dëst Joer net nëmmen not-
zen, fir dat hei am Parlament ze diskutéie-
ren, wat d’Regierung nach dem Parlament
alles heihinner gëtt. Neen, mir mussen och
kucken, datt mer inhaltlech diskutéieren. An
do huet d’Demokratesch Partei awer ganz
kloer eng Propositiounsavance - wann ech
dat emol esou däerf nennen -, wann ech ku-
cken, wat mer déi lescht Jore proposéiert
hunn.

Vun deenen 33 Reformproposen - wat den
Aarbechtsmaart, de Statsbudget, d’Steier-
landschaft an d’Kompetitivitéit vun eisen En-
treprisen ubelaangt - ugefaangen. Mir hunn
eng ganz Rei vu Propositiounen ënnerbreet,
wéi och d’Statsausgabe kënne gebremst
ginn, wéi se méi lues kéinten uwuessen.
Dorënner ebe genau déi vun der selektiver
Sozialpolitik.

Mir mussen eis iergendwa jo eng Kéier dee
Subventiounsdschungel, dee mer hunn,
ukucken. Brauche mer deen? Brauche mer
en an där Form? Wat muss haut nach subsi-
diéiert ginn? Wat kënne mer a Fro stellen?

Mir hunn eng ganz Rei vu Propositioune ge-
maach, fir Betreiung och aneschters kënnen
ze organiséieren, fir de Leit am Land ze er-
laben, ebe Beruff a Famill kënnen ënner een
Hutt ze bréngen. Mir hu proposéiert, de
Congé parental ze reforméieren, fir datt och
do vill méi Pappe kënnen dovunner profi-
téieren, datt och do Famillje mat mëttlerem
an héijem Akommes méi staark dovunner
kënne profitéieren.

Generell bei der Familljepolitik soe mer, datt
mer déi Modeller, déi gutt waren am Laf vun
deene leschte Jorzéngten, déi awer vläicht
haut fir d’21. Jorhonnert net méi dat brén-
gen, wat se an der Zäit bruecht hunn, sollen
a Fro stellen an an nei Modeller sollen iw-
wergoen.

Mir hu proposéiert, fir Schrëtt fir Schrëtt vun
der Familljepolitik, déi geldleeschtungso-
rientéiert ass, eriwwerzegoen an eng Famill-
jepolitik, déi sachleeschtungsorientéiert
ass.

Mir hunn eng ganz Rei vu Reformvirschléi
gemaach, fir den Aarbechtsmaart anesch-

ters ze organiséieren, méi dynamesch ze
organiséieren. Ech wëll Iech net do all eis
Propositiounen aus dem gesellschaftspoli-
tesche Beräich opzielen. Ech kann Iech
awer elo schonn drop preparéieren, datt
mer deemnächst och wäerten eis nei Iwwer-
leeungen zur Ëmweltpolitik an zur Bildungs-
politik hei proposéieren. An och zu all deem
doten - doru wëll ech erënneren - hu mer
wéineg héieren an der Deklaratioun zur Lag
vun der Natioun. Dat dote schénge keng
Chantieren ze si vun dëser Regierung.

Wa mer näischt driwwer héieren hunn, da
kann dat och domadder zesummenhänken,
datt dës Regierung awer eng Politik mécht,
déi a wichtegen, an essenziellen Zukunfts-
froen hannert zouenen Diere gemaach gëtt.
Ech denken un - wéi de Premierminister et
genannt huet - dee klenge Rentendësch,
deen d’Parlament an d’Öffentlechkeet net
associéiert. Et geet awer do ëm eng vun
deenen zentralen Zukunftsfroe vun eisem
Land: Wéi organiséiere mer eise Rentesys-
tem esou, datt deen, deen haut fir d’éischt
schaffe geet, dee fir d’éischt säi Bäitrag be-
zilt, d’Garantie huet, datt no 40 Joer Cotisa-
tioun och nach eppes Sënnvolles derbäi
erauskënnt.

❱❱❱ M. Jean-Claude Juncker, Premier
Ministre, Ministre d’État.- Dir wäert dach net
op eemol hei ufänken, d’LSAP och nach wi-
der Erwarten ze kritiséieren!

❱❱❱ M. Claude Meisch (DP).- Wann dat
Iech erstaunt, mech erstaunt et net, well dat
doten ass eng Propositioun, déi maache
mer zënter dräi Joer.

❱❱❱ M. Jean-Claude Juncker, Premier
Ministre, Ministre d’État.- Et ass gutt, dass
Der an der Woch méi équilibréiert gitt, wéi
iwwert de Weekend.

(Hilarité)

❱❱❱ M. Claude Meisch (DP).- Dee Ren-
tendësch do solle mer an der Öffentlech-
keet féieren, well mer der Meenung sinn,
Här Premierminister, datt mer eng aner Dis-
kussiounskultur hei am Land brauchen. Mir
brauchen eng aner Sträitkultur. Net eng
Sträitkultur, wou mir eis hei vläicht heiansdo
an den Hoer hunn, mä eng Sträitkultur, wou
no baussen däitlech gëtt, ëm wat et geet,
wat d’Erausfuerderunge sinn, a wou mer
d’Mënschen och op déi noutwendeg Refor-
men an dësem Land kënne virbereeden,
wou d’Mënschen an dësem Land verstinn,
wat fir eng Reformen datt musse gemaach
ginn.

Well et gëtt ganz vill Leit an dësem Land,
déi wëlle matschwätzen. Et gëtt ganz vill
Leit, déi verstinn an déi wëssen, datt mer
Reforme brauchen. Mä wa mer hei maache
wéi wann et keng Problemer géif ginn an et
kéim just ee Modell a Fro, an déi wichteg
Diskussioune fannen hannert zouenen Diere
statt, da brauche mer eis herno net ze won-
neren, Dir Dammen an Dir Hären, datt d’Leit
am Lëtzebuerger Land net richteg verstinn,
ëm wat et da geet.

Mir sollen och nach eng Kéier drun erënne-
ren - an dat ass en Opruff un eis alleguer-
ten, wa mer elo Wahlprogrammer fir dat
nächst Joer schreiwen -, datt mer et net
nach emol däerfen esou mat de Leit maa-
chen, wéi dës Regierung et gemaach huet,
déi jo déi allerméiglechste Saachen an hir
Wahlprogrammer geschriwwen huet. Wann
et ëm d’Kafkraaft gaangen ass; wann et ëm
den Index gaangen ass; wann et ëm Steiere
gaangen ass; wann et ëm Chômage a
Wunne gaangen ass, dann ass all Méig-
leches versprach ginn an alles aneschters
ass finalement agetratt.

Och vun do, Dir Dammen an Dir Hären,
kënnt de Vertrauensverloscht an d’Politik
hier an och deem musse mer entgéintwier-
ken. Duerfir brauche mer eng oppen Dis-
kussioun, eng participativ Diskussioun. Mir
brauche méi eng participativ politesch Dis-
kussioun hei am Land, an dovunner war
wéineg Ambitioun an der Ried vum Statsmi-
nister ze héieren, fir hei Projeten ausze-
schaffen. Iwwerhaapt ass dat Wuert „Zu-
kunft“ ganz seele virkomm, well villes vun
deem, wat proposéiert war, ass finalement
just bis op de Stéchdatum vum 7. Juni 2009
gaangen.

Mä dat Land hei, dat lieft och duerno, an et
däerf net esou sinn, datt mer just d’Land ad-
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ministréiere bis dohinner, datt nach eng Rei
vu Bonbonë verdeelt ginn an datt vill Ver-
sprieche gemaach ginn, déi finalement vill
Leit wäerten enttäuschen. Duerfir sti mir fir
eng grouss Zukunftsdebatt an duerfir solle
mer och dat Joer hei notzen, nieft där viller
parlamentarescher Aarbecht.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Meisch.
D’Wuert huet elo de Fraktiounschef vun der
LSAP, den honorabelen Här Fayot.

❱❱❱ M. Ben Fayot (LSAP).- Här President,
de 7. Juni ass net wäit ewech. Dat ass deen
Dag, wou dat lescht Joer vun der Legislatur
ugeet. Mä et geet selbstverständlech haut
net ëm e Bilan, et geet och net ëm e Wahl-
programm, et geet ëm den Ofschloss vum
Aarbechtsprogramm vun enger Legislatur.

Dës CSV-LSAP-Regierung ass eng Regie-
rung vun de Reformen. Si huet sech virge-
holl, a wichtegen Aspekter vun onsem Land
Neies ze schafen, an der Aarbechtswelt, an
der Ëmwelt, an der Klimapolitik, am Trans-
port, an der sozialer Wirtschaftspolitik, an
der Immigratioun an an der Gesellschafts-
politik.

D’Ried vum Statsminister stellt duerfir fir
d’éischt e staarken an noutwendegen Appel
un d’Ministeren, un d’Parlament, och un de
Statsrot an all déi berodend Gremien duer,
déi wichteg Reformprojeten ouni Verzuch ze
behandelen, déi dës Koalitioun sech virge-
holl huet. Déi Projete sinn oft komplex a po-
litesch brisant.

(M. Jos Scheuer prend la Présidence)

Dës Majoritéit huet gewisen, a weist all Dag,
dass se d’politesch Kraaft an d’Duerchset-
zungsfäegkeet huet, fir esou Projeten zum
Enn ze féieren an doraus gutt Gesetzer ze
maachen. E gutt Beispill dofir ass den Een-
heetsstatut vum Salariat - et ass schonn e
puermol hei gesot ginn, ech wëll dat och ën-
nersträichen -, eng Zesummenaarbecht vun
CSV- an LSAP-Ministeren.

Dëst ass eng Koalitioun, déi bis zum
Schluss vun der Legislatur wierksam a gutt
duerchduechte Reformgesetzer ofschléis-
sen an ëmsetze wëllt. D’Chamber ass mat
doran engagéiert. Besonnesch d’Kolleege
vun der Koalitioun wëssen, wéi vill Aarbecht
doranner stécht. Dat fir ze soen, dass mer
elo net u bëlleger Virwahl- oder Parteipole-
mik interesséiert sinn.

Mir wëllen ons Aarbecht zu Enn féieren. Als
Majoritéit hoffe mer dobäi selbstverständ-
lech op d’Zesummenaarbecht vun alle Frak-
tiounen. D’Liewen, mengen ech, ass be-
kanntlech kuerz a wat mer haut net maa-
chen, ass muer iwwerholl.

Ech soen och, Här President, dass net on-
bedéngt alles perfekt ass, wat mer maa-
chen. An duerfir lauschtere mer no, wat u
Kritik vun anere Parteien an aus der Gesell-
schaft kënnt.

Ech hu vun der Oppositiounssäit dräi Zorte
Kritiken héieren, just fir déi ervirzehiewen.
Déi eng seet, d’Regierung hätt selwer
d’Präisser an d’Luucht gedriwwen an dunn
den Index moduléiert. Mir wäerten herno
d’ADR mat hirer bekannter Litanei, déi mer
schonn e puermol héieren hunn, dozou
héieren. Si reprochéiert der Regierung, So-
zialofbau bedriwwen ze hunn, besonnesch
well den Index zum Deel ausser Kraaft ge-
sat gouf.

Nun huet d’Indexmoduléierung vun 2006,
mat verstännegen a responsabele Sozial-
partner ausgehandelt, gehollef, d’öffentlech
Finanzen erëm an d’Gläichgewiicht ze brén-
gen. Dëst war an ass eng absolut Noutwen-
degkeet, déi vu kengem heibanne be-
stridde gëtt. Ech hu kee gehéiert, deen dat
refuséiert huet.

Bis 2007 war den eigentleche Statsbudget
am Defizit. D’Spuermoossname vun der Tri-
partite 2006 hunn dozou bäigedroen, deen
Defizit an e Boni ëmzekéieren, wat elo er-
laabt, d’öffentlech Präisser anzefréieren an
d’Inflatioun ze bekämpfen.

Och den Index stellt keen a Fro. Dem Stats-
minister seng Ried, wëll ech hei ënnersträi-
chen, enthält e kloert Bekenntnis zur inte-
graler Indexupassung erëm vum 1. Januar
2010 un, wann d’Tripartitegesetz ausgelaf
ass. Dat entsprécht deem och, wat d’LSAP

wëllt a wat ons Partei op hirem Kongress zu
Wolz am Mäerz 2008 verlaangt huet.

Déi zweet Zort Kritik - an der Haaptsaach
vun der DP - klot, dass iwwert d’Finanzéie-
rung vun den ugekënnegte Moossname
wéineg bekannt ass, näischt bekannt ass.
Sécher hu mir d’Suerg vun der Finanzéie-
rung, a besonnesch am Kader vu gesonden
öffentleche Finanzen. Et geet net duer ze
mengen, de Stat géif am Geld schwammen,
wéi dat oft dobausse gesot gëtt, wann en
haut - 2007 - onerwaarterweis Boni mécht.

De Conseil économique et social huet a
sengem Avis fir 2008 seng Rechnung fir
d’Recettë vum Stat gemaach an op d’Fragi-
litéit dovunner higewisen. Et stelle sech
munch Froen op der Recettësäit. De Wirt-
schaftsstanduert Lëtzebuerg, deen un der
Basis jo vun onsen Einnahmen ass, ass an
der Steierkonkurrenz mat anere Länner vun
der Europäescher Unioun. D’Regierung
wëllt duerfir d’Kierperschaftssteier graduell
op 25% erofsetzen an den Droit d’apport of-
schafen, also wëllentlech op Recettë ver-
zichten. Hei wëll ech soen, dass d’Absicht,
fir no der Assiette ze kucken an déi even-
tuell ze vergréisseren, och ze begréissen
ass.

D’Recetten aus den Accisë maachen ons
grouss Suergen. Si wäerten 2008 an an de
Joren duerno méi oder wéineger stagnéie-
ren. Bis 2012 musse mer jo bekanntlech
d’Accisen op den Diesel opgrond vun euro-
päeschen Décisioune weider unhiewen. Et
ass schonn eng Direktiv ugekënnegt, fir den
Différentiel bei den Accisë bis 2016 ganz
verschwannen ze doen. Dat géif à terme, no
de Berechnunge vum Conseil économique
et social, Abousse vu 750 Milliounen a méi
ausmaachen.

Wéi mer den Tanktourismus ofbauen, an-
deem mer e lues an net brutal auslafe loos-
sen, ass nach net erausfonnt ginn. Hei an-
noncéiert sech e risegt Lach an onsen Ein-
nahmen. A wéi d’Recetten an der Kierper-
schaftssteier sech entwéckelen, hänkt sé-
cher vill vun de Finanzmäert of, déi jo be-
kanntlech liicht labil sinn.

Dat alles verlaangt sécher eng wäitsiichteg
a virsiichteg Finanzplanung an dat ver-
laangt virun allem Selektivitéit bei den Aus-
gaben, anescht gesot prezis Prioritéiten an
der Ëmverdeelung an an den Investisse-
menter. Béides verlaangt politesch Kloer-
siicht, a fir d’LSAP stinn dobäi sozial Solida-
ritéit an nohalteg Moderniséierung vun den
Infrastrukture ganz uewen.

Dass elo d’Finanzéierung an d’Schätzung
vum soziale Steierpak vun dëser Deklara-
tioun net virläit, ass ze verstoen. Dës Ried
gëtt am Mee gehalen. D’Mesurë gi fir 2009
annoncéiert. Villes, wat an de Budget vun
2009 kënnt, hänkt vum reellen an erwaarte
Wirtschaftswuesstum am Laf vun dësem an
dem nächste Joer of.

De Statsminister mécht am Mee 2008 e
kloert Bekenntnis fir d’Prioritéite vun der Re-
gierung. Dat ass dat politescht Signal, de
politeschen Engagement am Abléck wou
ugefaange gëtt, de Budget opzestellen, an
et ass dat wat elo zielt.

Eng drëtt Zort Kritik hunn ech vun deene
Gréngen héieren. Déi Steierkreditter, wéi
zum Beispill d’Zoulag fir d’Deierecht, déi
heiteg Allocation de chômage, dat wär eng
Drëps op e waarme Steen, net laangfristeg
genuch. Besser wär et, soe se, sech nohal-
teg ëm Alternativen zum Uelech ze bekëm-
meren, amplaz elo iwwer eng Zoulag d’Ue-
lechmultien nach weider ze fidderen.

Esou Aussoe sinn erstaunlech vun enger
Partei, déi emol eng Kéier e Bensinspräis
vun 100 Lëtzebuerger Frang propagéiert
huet. Keng Regierung a besonnesch keng,
déi sozial denkt, ka vun hirer Verflichtung
entbonne ginn, direkt a geziilt ze hëllefen,
wann et de Leit un d’Liewegt geet, an zu-
gläich den Equiliber mat dem Klima an Ëm-
weltschutz ze sichen.

Dës Regierung denkt op ville Pläng an an
der Haaptsaach nohalteg a laangfristeg.
Dat ass de Fall fir d’Klimaschutzbausteng
vum Ëmweltminister grad wéi fir d’Be-
méiunge vum Energieminister alternativ
Energie an Energieeffizienz ze förderen. Vun
deenen zéng Kyotobausteng sinn der néng
op de Schinnen. Den Ëmweltminister huet
dat kloer an der zoustänneger Kommissioun
duergeluecht. Dat ass de Fall bei der vir-
siichteger Haltung vun der Regierung zum
Biosprit, bei der Ökologiséierung vum Wun-
nengsbau, bei der Kyotokompatibilitéit vun
öffentlechen Ausschreiwungen. Also kuerz-
a laangfristeg zugläich handelen, déi kloer
Zilsetzungen net aus den Ae verléieren,
awer och Kollateralschied net vergiessen,
an dann direkt handelen, dat ass, wat dës
Regierung mécht.

Här President, d’Politik, déi de Statsminister
a senger Ried duergeluecht huet, dréit
d’Handschrëft vun den zwou Majoritéitspar-

teien, déi sech der sozialer Solidaritéit an
der Moderniséierung vum Land verschriw-
wen hunn. Ech wëll sécher net den Opposi-
tiounsparteie weder de Wëllen zur Reform
nach d’Fäegkeet sozial ze handelen ofsprie-
chen. Ech sinn awer der Meenung, dass déi
villschichteg a komplex Politik vu sozialer
Solidaritéit, gesellschaftspolitescher Moder-
niséierung an Erneierung vun den Infra-
strukturen haut nëmme vun dëser staarker
Koalitioun vun CSV an LSAP gemaach ka
ginn. Si beméit sech, keen um Wee stoen ze
loossen, pragmatesch Léisunge fir déi reell
Problemer vun de Leit unzebidden an zu-
gläich d’Zukunft virzebereeden.

Wann de Statsminister als roude Fuedem
duerch seng Ried d’Kohesioun vun der Ge-
sellschaft zitt, dann heescht dat fir ons,
dass d’Solidaritéit ënnert de Mënschen an
dësem Land e wesentleche Prinzip vun der
politescher Aktioun ass. Déi Solidaritéit spillt
op verschiddenen Niveauen an dréckt sech
op verschidde Manéieren aus. Et ass d’Soli-
daritéit mat deene Jonken an der Schoul an
um Aarbechtsmaart. Et ass d’Solidaritéit
mat de Loun- a Gehaltsempfänger, deenen
hir Kafkraaft erhalen a verbessert muss
ginn, d’Solidaritéit fir der Inflatioun, der
Deierecht um Wunnengsmaart, der Deie-
recht vu Bensin an Hëtzes Meeschter ze
ginn. Et ass d’Solidaritéit mat deene Leit, ob
Elengerzéier oder Mindestlounempfänger
mat Kanner, déi un der Grenz vum Wuel-
stand liewen.

D’Aussoe vum Statsminister sinn e Bekennt-
nis zu engem wäitgehenden Agrëff vun der
öffentlecher Hand, fir sozial Solidaritéit, fir
sozial Gerechtegkeet ze garantéieren. De
Stat soll staark sinn, e soll seng sozial Ver-
antwortung iwwerhuelen.

Här President, vill geet Rieds vun de Gefore
fir d’Kafkraaft. Keng Regierung däerf dës
Entwécklung verkennen. Duerfir gëtt
d’Steiertabell 2009 ëm weider 6% un d’Infla-
tiounsentwécklung ugepasst. Dobäi kënnt
d’Erhéijung vum Abattement vun den Assu-
rancen. Dëst ass gutt an nëtzlech fir jiddfer-
een, deen - dat Wuert ass schonn oft ge-
braucht ginn de Mëtteg - zur Mëttelschicht
zu Lëtzebuerg gehéiert an dee wéinst der
Inflatioun, a besonnesch den héije Pëtrols-
präisser, ënnert der Erosioun vu senger Kaf-
kraaft leit.

Wat d’Inflatioun selwer ugeet, huet d’Regie-
rung d’Afréiere vun den öffentleche Präisser
an Taxe verhaangen an hofft, dass d’Ge-
mengen nozéien. D’Inflatiounsbekämpfung
ass an enger Optik vu sozialer Solidaritéit
gradesou wichteg, wéi d’Ëmverdeelung iw-
wert d’Steieren oder d’Steierkreditter. Mir
wëllen net verheemlechen, dass dat fir
d’Gemengeservicer an och staatlech
Déngschter net einfach gëtt. D’Regierung
an d’Gemengen, zum Deel op de Wonsch
vun der Regierung hin, hu säit Joren d’öf-
fentlech Déngschtleeschtunge méi käsch-
tendeckend gemaach. Duerfir ass zum Bei-
spill d’Annonce, d’Kannerbetreiung à terme
gratis ze maachen, eng Ëmkéier an där Ap-
proche.

Ech wëll hei net am Detail op de Kuerf vun
de ville selektive Moossnamen agoen, déi
an der Ried vum Statsminister beschriwwe
ginn. Si sinn an hirer Ausriichtung an Zilset-
zung sozial richteg. Si si gemënzt fir Leit
mat klengem Akommes, fir Elengerzéier, fir
Famillje mat Kanner. Wichteg ass d’Method.

D’Politik iwwert de Steierkredit ass en
Duerchbroch fir eng méi sozial Ëmverdee-
lung. Et ass eng Politik, déi d’LSAP säit
Laangem gefuerdert huet, nämlech fir net
nëmmen iwwert d’Steieren d’Akommes fir
d’Leit alleguer ze erhéijen, dat heescht, fir
déi, déi Steiere bezuelen, mä och fir déi en
Ausgläich ze schafen, déi keng Steiere be-
zuelen, well hiert Akommes ze kleng ass.
Dat si 40% vun de Leit. Dëst ass d’Aléisen
och vun Engagementer bei der Tripartite
vun 2006, d’Géigeleeschtung fir déi Sacrifi-
cer, déi duerch d’Indexmoduléierung vun
de Sozialpartner akzeptéiert goufen. An där
Hisiicht kann een och soen, dass déi Tripar-
tite vun 2006 och do en Duerchbroch mat
sech bruecht huet.

Laang Joren, Här President, hu mer ons
schwéier domat gedoen, aus politeschen
Ursaachen an aus techneschen Ursaachen.
Politesch, well et méi einfach ass, mat der
Stränz, amplaz selektiv virzegoen. Steierer-
liichterunge komme besonnesch der Mëttel-
schicht an den décke Revenuen zegutt.
Technesch, well et net einfach ass, en onbü-
rokratesche Wee ze fannen, fir Steierkredit-
ter ze definéieren an auszebezuelen.

Mam Kannerbonus ass den Duerchbroch
ugaangen. Et war fir d’éischt de Kannerbo-
nus dëst Joer, mat gläichzäiteger Ofscha-
fung vun der Steiererliichterung fir d’Kanner.
Dës Mesure huet all Famill mat Kanner be-
traff. Et ass eng selektiv geziilte Mesure fir
d’Famillje mat Kanner, onofhängeg vum Re-
venu, also fir jiddfereen d’selwecht.

Et geet elo weider mat dem Arbeitnehmer-
freibetrag, deen als Steierkredit vun 300
Euro pro Joer fir all Salarié, egal wéi héich
de Loun ass, ausbezuelt gëtt. Och de Ren-
tefräibetrag gëtt als Steierkredit u jiddfereen
ausbezuelt.

Déi Moossname schreiwe sech och an
d’Virschléi vum Conseil économique et so-
cial an, also vun der Vertriedung vun de So-
zialpartner. Och d’Caritas mécht ähnlech
Virschléi. A sengem Avis zur Lag vu Lëtze-
buerg am Joer 2008 freet de Conseil écono-
mique et social d’Regierung insgesamt, an
hirer Politik fir d’Familljen an d’Kanner méi
geziilt virzegoen. Esou sollen d’Leesch-
tunge fir d’Familljen duerch Naturalleesch-
tungen, wéi zum Beispill Chèque garderie,
Kantin an esou weider, ergänzt ginn. Och
schléit e vir, den Abattement monoparental
zum Steierkredit ze maachen, wat jo vum
Statsminister ugekënnegt gouf. Dobäi soll
dee Bonus monatlech ausbezuelt ginn als
Sozialleeschtung, net als Steierleeschtung
considéréiert ginn.

D’Gesetz iwwert den „Pacte Logement“ gëtt
elo geschwë gestëmmt. D’LSAP erwaart
sech vill dovunner. Besonnesch och duerch
den Engagement vun de Gemengen am
Wunnengsbau. Dozou soll e Steierkredit fir
d’Scholdzënsen um Eegenheem kommen.
Och hei gëtt eng steierlech Mesure, déi bis
elo nëmmen deene profitéiert huet, déi
Steiere bezuelen, duerch e Steierkredit er-
sat, dee jiddferengem zeguttkënnt.

Mir begréissen och, dass d’Regierung an
der Kannerbetreiung nei Weeër goe wëllt. E
massiven Ausbau vu schouleschen a sozia-
len Ariichtunge fir d’Kanner ass amgaan-
gen. D’LSAP gesäit an enger héich qualifi-
zéierter Betreiung e wesentlecht Instrument
vu Chancëgläichheet fir d’Kanner alleguer
an en noutwendegen Zousaz vun enger Re-
formpolitik an der Schoul. Et geet net nëm-
men drëm, d’Kanner iergendwéi ze versuer-
gen, et geet drëm, hinnen an der Fräizäit
wéi och no der Schoul eng héichwäerteg
Hëllefstellung ze offréieren. De Statsminister
setzt als laangfristegt Zil d’Gratuitéit vun der
Kannerbetreiung. Déi Lat läit héich. Mir ën-
nerstëtzen dëst Zil.

Villes bleift allerdéngs nach ze klären, zum
Beispill wat d’Finanzéierung ugeet. Et ass
virdru scho gesot ginn. Dobäi geet et natier-
lech net ëm de Stat eleng, mä och d’Ge-
menge spillen dobäi eng wichteg Roll. Bis
mer esou wäit sinn, mussen Tëschenetappe
kommen, fir dass mer eis fir all Kanner eng
gutt Kannerbetreiung leeschte kënnen. Den
„Chèque services“ fir Famillje mat Kanner
kann e Mëttel sinn, fir den Zougang an
d’Crèche an an d’Maison relais ze erméigle-
chen. De Syvicol - gëtt ons gesot - wëllt
esou e Chèque proposéieren, mat deem all
Kand siwe Stonne pro Woch an enger Mai-
son relais zegutt hätt. Och bei der Auto-
steier gëtt en Abattement fir kannerräich Fa-
millje vum 1. Januar 2009 un agefouert. Also
e ganze Pak och fir d’Familljen.

Dann nach, Här President, e Wuert zu de
Schoulreformen. Dobäi spillt d’Personal na-
tierlech eng besonnesch Roll, a ganz be-
sonnesch och d’Enseignanten. De Statsmi-
nister huet keng Ausso iwwert d’Fro vun der
Aklasséierung vun den Enseignanten aus
dem Préscolaire an dem Primaire gemaach.
Hien huet just gesot, dass keng allgemeng
Gehälterrevisioun stattfanne wäert, mä dass
d’Regierung, ech zitéieren, „d’Evolutioun
vun den Diplomer, d’Responsabilitéiten an
d’Missioune“ wäert an den eenzelne Stats-
carrièren analyséieren. Et ass verständlech,
dass am Abléck wou eng Conciliatiounspro-
zedur leeft, d’Politik sech zréckhält. Et bleift,
dass et kruzial fir d’Schoulreformen ass,
dass d’Enseignantë mat u Bord bleiwen, fir
déi Reformen ëmzesetzen.

Et freet ons och, dass de Regierungschef
mat grousser Däitlechkeet kloergemaach
huet, dass d’ganz Koalitioun hannert de Re-
formpläng vun der Educatiounsministesch
steet. D’Schoulreforme mussen am Interessi
vun der Kohesioun vun onsem Land kom-
men. Kohesioun heescht, dass d’Kanner net
nëmmen zesummen an d’Schoul ginn, mä
dass se och zesumme réusséieren. Mir
hätte gären, dass d’öffentlech Schoul zu
Lëtzebuerg onst Vollek vu klengem un ze-
summebréngt. Duerfir muss déi Schoul
sech un dat Vollek upassen a jiddferengem
seng Chance ginn.

Wann op eemol portugisesch oder aner pri-
vat Schoulen opginn, kann dës Kohesioun a
Fro gestallt ginn. Dat wëlle mer net, mä et
geet net duer, dat net ze wëllen. Et muss po-
sitiv op esou Erausfuerderunge reagéiert
ginn.

Chancëgläichheet an der Schoul heescht,
dass jiddfer Kand déi Ausbildung kritt, déi
senge Fäegkeeten entsprécht. Net jiddferee
ka Kontabel oder Affekot sinn, mä jiddfer-
een huet e Recht drop, maximal a positiv
gefördert ze ginn, fir dat Bescht aus deem551122 www.chd. lu
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ze maachen, wat an him stécht, an net
duerch e permanenten Échec schonn als
Kand op en Ofstellgleis gestallt ze ginn.
Duerfir ass d’öffentlech Schoul virun allem
och eng solidaresch Schoul, en Instrument
vu sozialer Kohesioun.
Mir begréissen och den héije Stellewäert,
deen de Statsminister der Gesondheetspo-
litik gëtt. Mir begréissen dat, well den
zoustännege Minister vun Ufank un eng
proaktiv Politik mécht, déi jiddferengem eng
qualitativ héich Fleeg garantéiert.
Un der Schnëttstell vu Gesondheetspolitik a
sozialer Sécherheet steet d’Fleegeversé-
cherung, déi net méi aus dem Sozialsystem
ewechzedenken ass. Niewent der quantita-
tiver Explosioun vu Personal a Patiente geet
et ëm eng qualitativ héich stehend Fleeg.
Hei soll eng kritesch Iwwerpréiwung vun der
Qualitéit vun de Leeschtunge geschéien.
D’Mënschlechkeet, de Versteesdemech fir
déi eeler Leit ass dobäi gradesou wichteg
wéi kompetent Servicer.
Här President, bei der Aarbecht gëtt d’Re-
gierung aller Dereguléierungslogik eng
kloer Ofso. De Kënnegungsschutz ass ze
erhalen, den Akzent op onbefrist Aarbechts-
verträg ze leeën, d’Leiaarbecht ass an hirer
Roll als Aglidderungsinstrument an den Aar-
bechtsmaart ze gesinn.
Mir deelen dëse Plädoyer an och de Plä-
doyer an der Deklaratioun vum Statsminis-
ter géint d’Sonndesaarbecht.
Et bleift, dass de Chômage vun den Awun-
ner a besonnesch de Jonken trotz deene vil-
len neien Aarbechtsplazen och weider e
Problem ass. Et ass e Problem, well mer et
net fäerdeg bréngen, ons Chômeuren op
déi nei Aarbechtsplazen ze setzen. Mir
däerfen ons net vu Konjunkturlach zu Kon-
junkturlach mat enger méi héijer Sockelaar-
bechtslosegkeet offannen. D’Léisung läit an
enger méiglechst perséinlecher Betreiung
vu jiddfer Eenzelnem an der Adem, wéi se
am Gesetz 5611 virgezeechent ass.
Här President, den 3. an de 4. Juli dëst Joer
fënnt déi national Beschäftegungskonferenz
statt. Dëst geet op eng Initiativ vum LSAP-
Deputéierte John Castegnaro zréck. Mir si
frou, dass d’Regierung dee Wee mat
aschléit.
(Interruption)
Mir erwaarden ons dovunner wichteg Impul-
ser…
(Interruptions)
…a wa méiglech en Aktiounsplang, fir
d’Aarbechtslosegkeet nach méi wierksam
ze bekämpfen. D’Beschäftegungsinitiativen
hunn eng eminent wichteg Roll, fir Mën-
schen erëm zréck an den normalen Aar-
bechtsprozess ze bréngen. Dat soll de Pro-
jet 5144 regelen, dee jo scho jorelaang am
Gespréich ass. Dëse Projet heescht elo
„…portant rétablissement du plein emploi“,
nodeem dass en als Projet iwwert de Chô-
mage social an d’Welt geschéckt gouf.
Wat schwéier vermëttelbar Langzäitchô-
meuren ugeet, kann eng gesetzlech Rege-
lung och iwwert d’Économie solidaire Kloer-
heet schafen, an et wier interessant ze wës-
sen, ob mer op dësem Plang aktiv wëlle
ginn.
Weider Mesurë si fir d’Aarbechtswelt
ugekënnegt ginn. Den innerbetribleche So-
zialdialog soll reforméiert ginn. D’Stoltripar-
tite soll zesummentrieden. E Sprooche-
congé fir d’Arbeitnehmer soll an engem Ge-
setz geregelt ginn. Mobbing soll sanktio-
néiert ginn doduerch, dass den Accord të-
schent den europäesche Sozialpartner iw-
wert den Harcèlement moral an d’Violence
op der Aarbechtsplaz transposéiert muss
ginn. En anere wichtegen Aspekt ass de
Stress op der Aarbechtsplaz, wou d’Regie-
rung aktiv soll ginn. D’Unfallversécherung
soll reforméiert ginn.
Et gesäit een also, dass och um Plang vun
der Aarbecht an den Aarbechtskonditioune
moderniséiert a reforméiert gëtt. A mir sinn
och dovunner iwwerzeegt, dass dee staarke
Sozialdialog, deen Traditioun zu Lëtzebuerg
ass, mat de Gewerkschafte vill dozou ka
bäidroen, déi richteg Léisungen ze fannen.

Wichteg bleift, mengen ech och, dass an
deene Solutiounen e Gläichgewiicht të-
schent deem, wat gesetzlech festgeluecht
gëtt, an deem, wat kollektivvertraglech ge-
regelt gëtt, erhale bleift. Mir hu bis elo d’De-
regulatioun duerch eng sozial verantwort-
lech Politik zu Lëtzebuerg wäit gehend ver-
hënnert.

Déi dräi rezent Arrêtë vum Europäesche
Geriichtshaff hu fir grouss Opreegung ge-
suergt, selbstverständlech och nach de Re-
cours vun der Kommissioun géint d’Ëm-
setze vun der Direktiv iwwert den Détache-
ment vu Lëtzebuerg. Et gëtt gefaart, dass
doduerch de Prinzip vum Ursprongsland,
dee jo duerch déi sougenannt Bolkestein-
Direktiv agefouert sollt ginn, duerch d’Han-
nerdier erëmkënnt. D’Entsenderichtlinn huet

probéiert, de sozialen Dumping ze verhën-
neren. Nu bezitt déi Direktiv sech jo nëm-
men op de sougenannten Noyau dur vu Ge-
bidder, an alles wat doriwwer erausgeet,
ass europawäit net geregelt. Ech wëll dorop
méi prezis en Donneschdeg bei dem Lissa-
bon-Vertrag zréckkommen.

(Interruption)

Här President, den Transport ass ee vun de
relevante Problemer vun onser Zäit, déi op
Mobilitéit schwiert. Déi Problematik hänkt
enk mat der Organisatioun vum Land, mat
der Landesplanung grad wéi mat dem Op-
an Ausbau vun Aktivitéitszonen zesummen.

Ech wollt, wat den Transport ugeet, net
nëmmen den Asaz vun der Regierung fir de
Schinneverkéier begréissen, deen definitiv
d’Réckgrat vun dem öffentlechen Transport
hei am Land soll ginn. Dat ass och ee vun
deene berühmte Paradigmewiessel zu Lët-
zebuerg, nodeem dass mer an de 60er Jore
systematesch d’Schinnen erausgerappt
hunn an dem Bus an dem Individualverkéier
d’Virfahrt ginn hunn.

Ech wollt als Stater eng Lanz fir den Tram an
der Stad briechen. Sécher ass den Tram an
der Haaptsaach eng nationalpolitesch Auf-
gab, mä e wäert wichteg Konsequenze fir
d’Stad hunn.

Säit Laangem hunn ech a meng Partei an
der Stad all d’Initiative fir den Tram an der
Stad ënnerstëtzt. Ech hu bedauert, wéi de
BTB duerch d’Koalitioun vun der DP an der
CSV an der Stad zu Fall bruecht ginn ass.

Ech halen och der ADR hire Projet Schum-
mer fir net akzeptabel, well ech gären en
Tram duerch an net ënnert der Stad hätt.
Esou en Tram gëtt enger Stad eng nei Nues.

(Interruption)

Gitt emol op Bordeaux, op Stroossbuerg, op
Paräis souguer: Egal wou ass den Tram e
Motor fir d’Moderniséierung an d’Verschéi-
nerung vu groussen Deeler vun de Stied an
och vu Vermënschlechung vum Verkéier an
de Stied. Mir hunn elo endlech en Accord
vu véier Parteien an der Stad an am Stat, fir
den Tram fir d’éischt vun der Gare op de
Kierchbierg an duerno bis Zéisseng an - wie
weess - bis an de Südweste vun der Stater
Agglomeratioun ze bauen.

Mir begréisse ganz ausdrécklech den En-
gagement vum Transportminister zesumme
mam Bauten- a Landesplanungsminister fir
déi Viraarbecht, déi do gemaach gouf. Mir
hoffen, dass et elo zügeg weidergeet. Mir
kënnen ons hei keen neien Échec oder Re-
tard leeschten a géifen ons lächerlech
maache mat enger „never ending story“,
wann et erëm eng Kéier e Flop géif ginn.

Här President, als Lescht wëll ech eng Par-
tie Gesellschaftsreformen uschwätzen.
Während am Sozialen Accorden ënnert de
Koalitiounspartner ze fanne sinn, ass dat op
dësem Gebitt méi problematesch. Bei
munche Reformen ass d’CSV méi retizent
wéi d’LSAP, woubäi et och an deenen zwou
Parteien intern nach Ënnerscheeder gëtt.

Fir d’éischt wëll ech begréissen, dass sech
lues a lues d’Iwwerzeegung breetmécht,
dass et an engem Land vu 480.000 a muer
enger hallwer Millioun Awunner op d’laang
Weil net méiglech ass, nëmmen d’Hal-
schent vun de Leit um politeschen Déci-
siounsprozess deelhuelen ze loossen. Déi
europäesch Biergerschaft huet ons e bës-
sen dobäi gehollef, fir zu där Iwwerzeegung
ze kommen. Doduerch kënnen Netlëtze-
buerger ënner verschiddene Konditiounen
un de Gemengerotswahlen an net Lëtze-
buerger Uniounsbierger un den Europa-
wahlen deelhuelen.

Op deem Wee wëlle mer mat engem neie
Gesetz e puer Schrëtt méi wäit goen, fir
d’Openthaltskonditiounen op zwee Joer
erofzesetzen an den Délai fir d’Aschreiwen
an d’Wielerlëschte bis dräi Méint virun de
Wahlen ze verkierzen. Mä nach si mer net
am europäeschen Droit commun - dat
musse mer wëssen.

De Gesetzesprojet elo iwwert d’Nationalitéit,
also déi sougenannt duebel Nationalitéit,
huet als Zil, méi Netlëtzebuerger, déi laang
hei wunnen a schaffen, oft hiert ganzt Liewe
laang, dozou ze bréngen, d’Lëtzebuerger
Nationalitéit unzehuelen an doduerch zu
volle Bierger mat alle Rechten a Flichten ze
ginn, also och mat wielen ze goen, also och
politesch matzebestëmmen.

Dëst huet d’LSAP scho gefrot, wéi vill ane-
rer nach gezéckt hunn. Et bestinn, wéi sen-
gerzäit bei der Bedeelegung vun den
Auslänner un de Gemengewahlen, vill
Ängschten, déi een net iwwerdreiwe soll.

Mä Ängschte si schwéier ze räsonnéieren.
Ech erënnere mech wéi 1992 den Däiwel un
d’Wand gemoolt gouf, elo géifen d’Portugi-
sen - fir se net ze nennen - do, wou se 40,
50% vun der Bevölkerung an enger Ge-
meng ausmaachen, de Pouvoir iwwerhue-

len an d’Lëtzebuerger hätten näischt méi ze
soen. Näischt vun all deem ass geschitt. 16
Joer duerno beméie mer ons nach ëmmer
fir déi europäesch Biergerschaft ëmzeset-
zen, mat méi oder wéineger Succès.

Et wäert net anescht mat der sougenannter
duebeler Nationalitéit goen. Mat de Kondi-
tiounen, déi méi strikt si wéi am viregten Na-
tionalitéitsgesetz, wäerte mer déi éischt
Jore mat zimlecher Sécherheet ënnert der
haut schonn niddreger Zuel vun Naturalisa-
tioune leien. Awer: „Der Weg ist das Ziel“ an
deem Sënn, dass mer mat deem Gesetz
weisen, dass mer en oppent Land sinn, wat
sech weiderentwéckelt.

De Premier sot zur Globaliséierung an zu
den Ängschten, déi se ervirrifft - ech zitéie-
ren hien -: Mir däerfen elo net ufänken, radi-
kal lokal ze ginn. Dat ass genee dat, wat
ech och mengen. E Land, wat fir säi Wuel-
stand, fir méi wéi d’Halschent vu senger
Main-d’œuvre, fir seng Bildung, seng Kultur,
bal säi ganze materielle Bedarf vum Aus-
land ofhänkt, muss an der Kommunikatioun
mat de Leit heiheem a mat deenen do-
bausse flexibel a pragmatesch bleiwen.

De Premier huet sech dozou mat deem him
eegene rhetoresche Balancement tëschent
den zwee Extremen ausgedréckt oder posi-
tionéiert: weder kee Lëtzebuergesch nach
ze vill Lëtzebuergesch, fir Lëtzebuerger ze
ginn. Ganz genee weess wuel nach keen,
wou hien drun ass. Muss dann elo en
zukünftege Lëtzebuerger héichgescheit po-
litesch Artikelen op Lëtzebuergesch ver-
stoen a kommentéiere kënnen? Oder geet
et duer, wéi d’Direktesch vum Centre de
Langues zum Beispill an engem Interview
gemengt huet, en einfacht Gespréich féie-
ren ze kënnen?

Hei muss ee pragmatesch sinn, éischter no
de Leit an der Kommunikatioun ze kucken,
wéi no der Ideologie. D’Sprooch - all
Sprooch - ass fir d’éischt e Mëttel, fir sech
ze verstännegen an erëmzefannen, e Kom-
munikatiounsinstrument. Wann dat fonction-
néiert, da fonctionnéiert och d’Mateneen.
Duerfir ass fir ons de Gesetzesprojet iwwert
de Sproocheninstitut, deen de Centre de
Langues ersetze soll, esou wichteg, well
endlech méi Mëttelen, besonnesch fir méi
Enseignanten am Lëtzebuergeschen, zur
Verfügung gestallt ginn. Et huet nämlech
kee Sënn, Här President, Aktivismus duerch
Gesetzer a Verfassungsartikele virzetäu-
schen, wann et dobäi bleift.

(M. Lucien Weiler reprend la Présidence)

Fir d’Zesummeliewen an d’Integratioun ass
dat heiten, wat ech elo wëll soen, méi wich-
teg, wéi vill intellektuell Ausenanersetzun-
gen iwwer Sproochen. Et ass d’Veräinslie-
wen, am Sport, an der Kultur, an der Protec-
tion civile, bei de Pompjeeën, bei den Hël-
lefsdéngschter, bei der Jugend: Dat ass ge-
lieftent Zesummesi vun de Bierger vum
Land.

Jiddfereen, deen an engem Quartier oder
an enger Uertschaft wunnt, an där vill
Auslänner wunnen, weess, dass de Kontakt
an de Veräiner geschitt, dass d’Kanner an
der öffentlecher Schoul zesummekommen.
Iwwerall gëtt awer säit e puer Joer d’Nout-
brems gezunn, well ganz einfach de Béné-
volat ofhëlt a bal keng Fräiwëlleg sech fir
d’Veräinsliewe fannen.

Dat huet sécher och mam moderne Liewen
ze dinn, mat der Manéier wéi d’Uertschaf-
ten evoluéieren, mat der Aarbecht vun
deem Eenzelnen. D’Hëllefsdéngschter hunn
och schonn Alarm geschloen. De Stat kann
natierlech hei net alles maachen, awer dach
vläicht heiansdo e Coup de pousse ginn;
hei e Subsid fir en Animateur, do eng Kon-
ventioun fir eng Partie Déngschtleeschtun-
gen zur Verfügung stellen, fir d’Veräinslie-
wen op héijem Niveau ze halen an duerch
déi Vie associative och den Tissu social zu
Lëtzebuerg ze erhalen an auszebauen.

Gesellschaftspolitesch relevant ass och
d’Gesetz iwwert d’Integratioun, dat d’Ge-
setz vun 1993 ersetze soll. Wéi de Statsrot a
sengem interessanten Avis zu deem Projet
seet, hate mer zu Lëtzebuerg ëmmer eng
Approche, fir déi individuell Integratioun ze
förderen, am Géigesaz zur Integratioun vu
Communautéiten, wéi se an England oder
an Holland besteet.

De Statsrot ënnersträicht, dass d’Integra-
tioun e globale Prozess mat villen Elementer
ass. Dozou gehéiert sécher eng sprooch-
lech Kenntnis, eng Kenntnis vum Land, eng
Participatioun um Liewe vum Land. Integra-
tioun ass e Recht, mä keng Obligatioun an
engem fräie Land, wou jiddferee liewe kann,
wéi hie wëllt, wann hien dann d’Gesetzer
respektéiert.

Gradesou relevant ass och d’Gesetz iwwert
d’Immigratioun, dat fir d’EU-Auslänner wéi
och d’Leit aus den Drëttlänner nei eu-
ropäesch Regelen ëmsetzt. Europa wëllt a
brauch legal Immigratioun, muss sech awer

och géint illegal Immigratioun, déi oft
duerch kriminell Machenschaften erbäige-
fouert gëtt, wieren.

Mir hunn och an dëser Legislatur en neit
Asylgesetz gestëmmt, wat op dësem
schwéiere Gebitt méi Uerdnung a méi
Mënschlechkeet geschaaft huet. Bekannt-
lech ass och e Gesetzesprojet iwwert de
Centre de rétention ënnerwee, deen nout-
wendeg ass, fir onse Prisong zu Schraas-
seg seriö ze entlaaschten.

Här President, och nach e Wuert zu anere
Reformen. Fir d’LSAP bleift d’Reform vun
der Scheedung dréngend.

❱❱❱ Une voix.- Ech hunn och nach en
anert Wuert.

❱❱❱ Une autre voix.- Mir gläichen eis
awer.

❱❱❱ M. Ben Fayot (LSAP).- Dozou ge-
héiert de Rentesplitting, fir deen déi ideal
Léisung net fonnt gouf. Elo schléit d’Regie-
rung eng pragmatesch Léisung a Form vun
engem Riichtersproch bei jiddfer individuel-
lem Fall vir. De Riichter soll am Fall vun der
Scheedung fir d’éischt d’Pensiounsrechter
feststellen an d’Schold an där Hisiicht vis-à-
vis vun deem anere Partner festleeën. Also,
keng gesetzlech an allgemeng gülteg Re-
gelung, mä eng pragmatesch Regelung au
cas par cas. Wann dat d’Scheedungsreform
endlech weiderbréngt, hu mir kee Problem
domat. Mä op jidde Fall misst déi Reform
bis Enn dës Joers duerch d’Chamber goen.

Ech wëll och am Numm vun der LSAP drop
hiweisen, dass eng propper a kohärent Léi-
sung fir esou Problemer déi ass oder op
jidde Fall déi kéint sinn, d’Pensiounsrechter
insgesamt ze individualiséieren an domat all
d’Partner fir hir Altersofsécherung ze res-
ponsabiliséieren. Duerfir soll dee Partner,
dee wéinst der Kannererzéiung seng pro-
fessionell Aktivitéit ënnerbrécht, encoura-
géiert ginn, weiderzecotiséieren an dobäi
och vum Stat ënnerstëtzt ginn.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. Ben Fayot (LSAP).- Och de Projet
iwwert d’Responsabilité parentale fir d’Kan-
ner, d’Responsabilitéit fir déi zwee Partner,
déi sech scheeden, ze regelen, ass e wich-
tege Schrëtt an enger Zäit, wou d’Schee-
dunge méi heefeg ginn an et meeschtens
d’Kanner sinn, déi drënner leiden.

Spéitstens schlussendlech nom Uerteel
vum Europäesche Geriichtshaff, also vun
der Cour européenne des droits de
l’Homme, besteet am Adoptiounsrecht
Handlungsbedarf. Dat gëtt eng schwiereg
Diskussioun, besonnesch och am Hibléck
op d’méiglech Adoptioun fir gläichge-
schlechtlech Koppelen.

Här President, sécher wären nach vill aner
Aspekter ze behandelen. Ech denken un
d’Kulturpolitik, un d’Entwécklung vun der
Fuerschung an un d’Uni. Ech denken och
un d’Orientatioun vun der Wirtschaftspolitik,
un den Opbau vun neien Entreprisen am
Zesummenhang mat der Fuerschung an un
d’Diversifizéierung vun der Ekonomie. Mä
d’Orientatioun vun den Aussoe vum Stats-
minister war dës Kéier fundamental eng so-
zial.

Et geet drëm ze rassuréieren, de Mënschen
ze soen, dass de Stat hir Suerge versteet an
dass e wëllt eppes maachen, fir dass se iw-
wert d’Ronne kommen. D’LSAP ass bereet,
mat aller Kraaft dozou bäizedroen, all déi
Mesuren a Gesetzer esou schnell wéi méig-
lech ze beschléissen an ëmzesetzen. Dass
dovun d’Leit alleguer, a besonnesch déi, déi
vill struewele mussen, fir iwwert d’Ronnen
ze kommen, wäerte profitéieren, dovunner
si mer iwwerzeegt. An duerfir hu mer Ver-
trauen an dës Regierung an an hir intern Ko-
hesioun a Kraaft am leschte Joer vun der
Koalitioun.

Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Fayot.
Den nächste Riedner ass den honorabelen
Här Bausch. Här Bausch, Dir hutt d’Wuert.

❱❱❱ M. François Bausch (DÉI GRÉNG).-
Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
den dësjähregen État de la nation steet ën-
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ner engem ganz anere Virzeechen, wéi déi
vun de leschte Joren. Net, well et dee lesch-
ten ass vun der Legislaturperiod, och net,
well et eventuell dee leschten ass vun der
schwaarz-rouder Koalitioun, an och net, well
et eventuell dee leschten ass vum Jean-
Claude Juncker, mä well mer um Ufank vun
enger neier wirtschafts-, sozial- an ëmwelt-
politescher Ära stinn.

An deenen nächste Jorzéngte wäerten
d’Konsequenzen an d’Auswierkunge vun
der Energiekris déi sozioekonomesch
Entwécklung dominéieren. Dës Kris wäert
bewierken, datt mer fir d’Industrie an d’Ver-
braucher bannent kierzester Zäit an op
breeder Front mussen Alternativen zum Pë-
trol an doriwwer eraus zu de fossilen Ener-
gieträger am Allgemenge fannen.

D’Weltwirtschaft steet virun engem déiwe
Strukturwandel, seet den onofhängegen
Energy Watch Group an engem rezente Be-
richt. Dat, wat déi Gréng säit den 90er Jore
gebetsmühlenhaft opweisen, ass elo am-
gaang an déi konkret Phas anzetrieden, an
dat souguer vill méi schnell, wéi mer dat ge-
duecht haten. Duerch déi kolossal wirt-
schaftlech Entwécklung vu China, Indien an
och Russland, ass den Honger no Energie
dramatesch geklomm an huet domadder all
Zeenarië vun der Energiekris verschäerft.

Dobäi stinn Europa, Amerika a Japan an en-
gem terribelen Dilemma. Eigentlech, wa
mer gären hätten oder wéilten, datt déi Kris
sech net esou schnell géif entwéckelen, datt
mer méi Zäit hätte fir se ze meeschteren,
misste mer versichen, de rasante wirtschaft-
leche Wuesstum vun deene Länner, also
China, Indien a Russland, liicht mindestens
ofzebremsen. Dat heescht, datt en net esou
schnell weidergeet. Mä wa mer dat maa-
chen, zerstéiere mer awer och d’Basis fir ei-
sen eegene wirtschaftleche Wuesstum. Well
et ass grad an déi Länner, wou ëmmer méi
exportéiert gëtt, an et si grad och déi Mäert,
déi maachen, datt mer am Moment méi ge-
looss wéi fréier op déi amerikanesch Rezes-
sioun kënne kucken.

D’Lag ass komplizéiert, mä net ouni Chan-
cen a Méiglechkeeten. Ënnert der Bedén-
gung awer, datt mer éierlech, ouni Tabu a
mat Fantasie un d’Problematik eruginn.
Nëmmen déi Länner, déi dat fäerdeg
brénge wäerten, wäerten d’Kris iwwerstoen,
an net nëmmen iwwerstoen, mä si wäerte
souguer dann zu de Gewënner ginn an dë-
ser Kris. Déijéineg awer, déi de Kapp an de
Sand stiechen a sech virmaachen, et kéint
een einfach wéi gehabt weidermaachen,
déi beléien net nëmmen op eng sträflech
Aart a Weis hir Bevölkerung, mä déi wäerte
bei deem weltwäite Strukturwandel zolidd
ënnert d’Rieder geroden.

Mä fir d’éischt emol zréck op déi virun en-
ger Woch virgestallte Studië vum Energy
Watch Group: Dësen onofhängege Grupp
setzt sech aus héichkarätegen Experten
aus Wirtschaft, Wëssenschaft a Politik ze-
summen, dorënner zum Beispill Vertrieder
vun der „Deutsche Bank“ oder souguer vun
der däitscher Tankstellebranche. Et dréit
sech also bei deem Grupp hei gréissten-
deels net ëm Leit, déi elo direkt - géif ech
emol soen - dem grénge politesche Milieu
nostinn, mä wierklech ëm Leit, déi wëssen,
vu wat se schwätzen, well et geet zum Deel
ëm hir eegen Existenz.

Dëse Grupp stellt regelméisseg Fuer-
schungsaarbechten zum internationalen
Uelechmaart zesummen. E vergläicht och
all national, regional an international er-
stallte Strukturdaten zur Uelechförderung.

Dës Leit hunn elo an hirer rezenter Studië
d’Verfügbarkeet vum Äerduelech bis 2030
ënnersicht, an d’Resultat ass méi wéi be-
suergniserregend. Si ginn dovun aus, datt
de weltwäite Fördermaximum fir de Pëtrol
schonn am Joer 2006 mat 81 Millioune Bar-
rel pro Dag erreecht ginn ass. Säitdeem
geet d’Produktioun zréck, an am Joer 2020,
menge se, kéinten nëmmen nach 58 Mil-
lioune Barrel den Dag gefördert ginn, dat
heescht, bal en Drëttel manner wéi dat, wat
mer 2006 gefördert hunn.

De Josef Auer, den Energieexpert vun der
„Deutsche Bank Research“, seet - ech zi-
téieren: „Was Erdöl betrifft, liegt die Zukunft
schon hinter uns.“

Duerfir ass et och net esou, datt beim Pë-
trol, esou wéi vill Bourssenhändler eis dat
elo wëlle wäismaachen a leider, muss ee

feststellen, och ze vill séier vu Politiker an hi-
rer Kuerzsichtegkeet nawell gären ophue-
len, déi massiv Präishaussë virun allem der
Spekulatioun zouzeschreiwe wären.

Neen, et ass dee weltwäit kolossal gestei-
gerten Energiehonger, kombinéiert mam
Enn vun der Steigerung vun de Fördercapa-
citéiten, deen d’Präisser dreift an och wei-
der wäert dreiwen.

Uelech-Futuren, dat heescht also Finanzde-
rivater am Zesummenhang mam Pëtrol, fir
Liwwerunge vu Pëtrol, déi eréischt a fënnef
Joer wäerte sinn, kaschten elo schonn 140
Dollar de Barrel, dat heescht, méi wéi den
eigentleche Pëtrolspräis. An ech brauch jo
heibanne kengem ze soen, datt déi Borsch-
ten, déi déi Futuren do haut kafe fir dee
Präis, net dervun ausginn, datt d’Valeur do-
vunner a fënnef Joer méi niddreg wär wéi
140 Dollar de Barrel. Dat heescht, eleng un
deene Finanzprodukter do gesäit een, wou
mer histeieren.

An och wa mer gewësse Spekulatiounsele-
menter an de Präisser hunn - dat ass iwwre-
gens näischt Neits, well ëmmer wann et op
de Mäert Verknappunge gëtt bei Produkter,
da kënnt och en Element Spekulatioun dran
-, esou soll kee sech Hoffnung maachen,
datt iergendwann eng sougenannten déck
Spekulatiounsblos géif platzen ass datt
dann d’Präisser vum Pëtrol, mä doriwwer
eraus vun de fossilen Energieträger insge-
samt massiv géife falen.

Mir musse souwisou wëssen, datt, och wa
mer bei anere fossilen Energieträger nach
méi Capacitéiten hu wéi beim Pëtrol selwer,
déi souwisou haut schonn zimlech enk un
d’Präisser dovu geknäppt sinn.

Duerfir, laut dem Energy Watch Group léisst
sech den héijen Uelechpräis absolut real-
wirtschaftlech erklären, ebe mat der Ver-
knappung vun de Ressourcen. An hei gesi
mer duerfir och, wéi enk déi ekologesch
Problematik mat der energetescher an do-
madder mat der wirtschaftlecher a sozialer
vun den nächste Jorzéngte verknäppt ass.

Fiwat maachen ech haut am Kader vum État
de la nation esou ee laangen Ausfluch an
d’Beschreiwung vun der Energieproblema-
tik? Mä ganz einfach well all wirtschaftlech,
finanziell an och sozial Entwécklung an dee-
nen nächste Joren a Jorzéngte komplett vun
den Alternativen an Ausweeër aus dëser
Problematik ofhänkt an domadder zesum-
menhänkt.

Huele mer nëmmen d’Problematik vun der
Inflatioun, déi jo zolidd Auswierkungen op
déi am Moment vill diskutéiert Kafkraaft
huet. Mir kënnen hei am Land nach esou vill
„good will“-Aktioune starten an adminis-
tréiert Präisser afréieren oder Ofkommes
mam Handel iwwert d’Präisdeierecht of-
schléissen, den iwwergroussen Undeel vun
der Inflatioun kënnt duerch d’Energiekris,
sougutt direkt wéi och indirekt.

Direkt natierlech duerch déi rasant Präis-
entwécklung vum Pëtrol an indirekt, well de
Gros vun der Wuereproduktioun iwwert déi-
selwecht Energieform ofgewéckelt gëtt an
donc d’Präissteigerunge bei de Produkter
nëmmen ee Weiderreeche vun der Produk-
tiounsverdeierung duerch steigend Energie-
präisser un de Konsument ass.

Mir wësse jo awer, a wat fir enger Gesell-
schaft an a wat fir enger Ekonomie mer
entre-temps liewen. Quasi keng Stocke méi,
„just in time“-Liwwerung, Produkter, déi mer
vu ganz wäit hierhuelen. Wann ech nëmmen
d’Stéchwuert vum Transport huelen, dat
heescht de Gros vun de Wueren, déi mer vu
wäiten Distanzen transportéieren, an
d’Käschten, déi domat ze dinn hunn, da
muss ee jo wëssen oder dann ass et evi-
dent, datt eleng d’Transportkäschten, déi
massiv steigen duerch déi verdeiert Pëtrols-
präisser, sech op dem Präis nidderschloen.

Mä et ass net nëmme beim Transport, och
all aner Produktiounskäschte steige virun al-
lem de Moment duerch d’Energiekäschten,
déi domadder verbonne sinn. An et ass evi-
dent, datt déi weidergereecht ginn un de
Consommateur.

Duerfir ass et och gradesou kloer, datt zu
där extremer Verdeierung, déi mer de Mo-
ment hu bei de Liewensmëttel, sécherlech
och en Element Spekulatioun gehéiert an
datt et, wéi de Premier richteg gesot huet,
extrem verwerflech ass, wann do rück-
sichtslos a mat Drock spekuléiert gëtt, well
mer jo do direkt d’Leit an den Hongerdoud
dreiwen.

Mä trotzdeem, de Gros vun der Präisdeie-
recht - och do - kënnt duerch déi héich
Energiepräisser.

An da kënne mer am Moment jo nach nëm-
men iwwerglécklech sinn, datt de Pëtrol an
Dollar gehandelt gëtt an datt den Euro esou
gënschteg am Verhältnis zum Dollar gehan-
delt gëtt.

Deen Dag, wou dat sech erëm korrigéiert -
an dat wäert geschéien - an den Dollar
erëm op en normaalt Mooss par rapport
zum Euro zréckkënnt, kréie mer bei dësen
Energiepräisser Inflatiounsspréng, déi et
wäerten a sech hunn. An ech wënschen där
nächster Regierung, egal wéi se zesumme-
gesat ass, vill Freed fir dat mussen ze gé-
réieren!

D’Inflatioun ass dat gréisstent Gëft fir d’Kaf-
kraaft. Si zerstéiert am Nu all real Lounerhéi-
jungen, zumools wa se sech op deem héi-
jen Niveau befënnt, wou mer haut sinn, a
scho guer net ze schwätzen, wa se sech
nach weider wäert steigeren.

Duerfir, Här Fayot, wann ech déi gutt ge-
mengte Verduebelung vun der Heizkosten-
zoulag an och elo d’Ëmwandlung dovunner
an eng Deierungszoulag an deem heite
Kontext opwerfen, dann ass et net, well mir
der Meenung sinn, datt een dat net soll
maachen, an da wäerte mir och kee Pro-
blem hunn, dat kënne matzestëmmen, mä
ech mengen awer - a mir si jo awer ee Joer
virun de Wahlen, an déi Entwécklung hei
war viraussehbar an de leschte Joren -, datt
mir dat hei besonnesch kritiséieren, well
mer soen, déi Aart a Weis, wéi dat disku-
téiert gëtt, an déi Vernoléissegung, déi Der
op anere Gebidder gemaach hutt, domad-
der dréckt Der d’Leit, mä Dir maacht hei ei-
gentlech, wéi, wann ee mat esou Hëllefe wéi
déi do géif kommen, wann dat d’Léisung
wär vum Problem.

Dobäi wësse mer alleguerten, datt dat do-
ten effektiv, wéi ech och schonn d’lescht
Woch gesot hunn, nëmmen eng Drëps op
ee waarme Steen ass an net driwwer
ewechtäusche kann, datt och dës Regie-
rung beim Fong vum Problem eigentlech
versot huet an et net fäerdeg bruecht huet,
nei Jalonen ze setzen.

Ech brauch Iech jo nëmmen drun ze erën-
neren, wéi laang Der gebraucht hutt bei
deenen neien Instrumenter an Aidë fir d’al-
ternativ Energien, ier Der déi ëmgesat hutt.
Wéi laang Der gedoktert hutt an e ganze
Marché am Onkloere gelooss hutt, ier Der
dat hikritt hutt.

Duerfir si mer och der fester Iwwerzeegung,
datt dat do vläicht kuerzfristeg eng gutt
Saach ass, mä et vill méi wichteg ass, datt
mer de Leit hëllefen, datt se Haiser hunn,
wou manner Energie verbraucht gëtt, déi
besser isoléiert sinn. Dat heescht, datt mer
méi energieeffizient ginn, well nëmmen dat
ass herno d’Léisung vum Problem, fir datt
d’Leit net mussen ëmmer méi vun hirem Re-
venu an d’Energiekäschte stiechen.

De Kampf géint d’Inflatioun ass duerfir an
deene kommende Joren enk verbonne mam
Kampf géint d’Energiekris. A fir dëse Kampf
ze gewannen, gëtt et nëmmen zwou Méig-
lechkeeten, déi wierklech effikass sinn:
éischtens, Energie spueren, an zweetens,
déi massiv Entwécklung vun Energieeffi-
zienztechniken, den alternativen an erneier-
baren Energien.

Nëmmen eng nei industriell Revolutioun an
deem Sënn wäert eis aus der Pëtrolsfal
erausféieren a wäert eis enorm schwiereg a
grouss wirtschaftlech a sozial Konflikter an
deenen nächste Joren a Joerzéngten er-
spueren.

Mir Gréng ginn duerfir och net midd drop
hinzeweisen, datt mer riskéieren dës indus-
triell Revolutioun, déi elo uleeft, ze verpas-
sen, wa mer eis a Selbstgefällegkeet üben a
mengen, zu Lëtzebuerg kéinte mer weider
all Problemer mam Scheckheft léisen.

Wa mer elo de Courage hunn, de Courage
opbréngen, eis hei endlech kreativ a coura-
géiert anzebréngen, da si mer zouversiicht-
lech, datt grad eist klengt Land mat sengen
iwwerschaubare Strukture sech mobiliséiere
léisst fir dee Strukturwandel.

Mir bedaueren, datt d’Regierung elo - ee
Joer virun de Wahlen - eréischt een Ak-
tiounsplang fir Ecotechnologien ukënnegt.
Woubäi mer nach net emol wëssen, wat
dann den Inhalt dovunner soll sinn oder ass
a wéi en an a wat fir enger Form dëse soll
ëmgesat ginn.

Egal wéi, den Aktiounsplang als solches ass
de richtege Wee, mä mir musse kucken,
datt mer eppes doraus maachen, a wa mer
eppes doraus maachen, kënne mer zwou
Mécken op ee Schlag schloen: éischtens,
de fënnefte Gank aleeën, fir géint d’Energie-
kris virzegoen, an zweetens, nei Betriber an
d’Land ze kréien an nei Secteuren opze-
bauen, mat enger héijer Plus-value fir eist
Land, an domadder och mat neien, héich
qualifizéierten Aarbechtsplazen.

Fir datt dëst Ganzt geléngt, kéinte mer sou-
guer op eise Kärwirtschaftssecteur zréck-
gräifen, de Finanzsecteur. Grad well déi
dote wirtschaftlech Aktivitéiten an de kom-
mende Joerzéngte wäerte boomen, kéint
eis Finanzfongenindustrie mathëllefen, Lët-

zebuerg an deene Beräicher zum Duerch-
broch ze verhëllefen.

Deementspriechend Iwwerleeunge gi jo,
Gott sei Dank, och am Finanzsecteur selwer
gefouert, wéi meng Gespréicher mat Res-
ponsabelen an deene leschte Méint mer ge-
wisen hunn.

Datt mer frou sinn, datt mer de Finanzsec-
teur hunn, dat deelt all Mënsch heibannen.
Mä gradesou däitlech misst et eis ginn,
oder jiddferengem heibanne ginn oder sinn,
datt mer einfach ze vill ofhängeg vun dësem
Secteur sinn an datt mer mussen aner
Standbeener schafen.

Wéi mer an deene leschten aacht Joer mat
ëmmerhin zwou zolitten internationale Fi-
nanzkrise konnte gesinn, mécht déi extrem
Ofhängegkeet eenzeg an eleng vun dësem
Secteur eist Land besonnesch vulnérabel.
Keen anert Land ass nëmme vun engem
Secteur ofhängeg, an zumools nach vun en-
gem, deen esou volatil ass, wéi de Finanz-
secteur. An zumools nach keen anert klengt
Land, wat a sengem interne Marché iwwer-
haapt keng Méiglechkeeten huet, fir ekono-
mesch ze handelen.

Dëst ass iwwregens och eng vun den zen-
tralen Erklärungen, firwat et fir d’Politik ëm-
mer méi schwiereg gëtt, fir finanziell Previ-
siounen zu Lëtzebuerg ze maachen. Dëst
erkläert och déi politesch Achterbahnfahrt
vun dëser Regierung am Finanzberäich.
Dat, wat dëst Joer richteg ass, kann dat
nächst oder iwwernächst Joer schonn erëm
total falsch sinn.

Nëmmen zur Erënnerung e puer Zuelen:
2000 hate mer hei am Land ee Wirtschafts-
wuesstum vu bal 9% a 40 Milliarden aler
Frang budgetär Plus-valuen. 2001 hu mer
en Ofstuerz op ënner 2% Wirtschaftswuess-
tum kritt, a well den Abroch vum Wirt-
schaftswuesstum, aus steiertechnesche
Grënn, ëmmer mat zwee Joer Verspéidung
antrëtt, ass déi nei schwaarz-rout Regierung
duerch hiren neien, ale Premier- a Finanzmi-
nister am Oktober 2005 gezwonge ginn,
eng Schweess- an Tréineried mat massiven
Austeritéitsappeller ze halen.

Mä scho während den Tripartiteverhandlun-
gen huet sech ëmmer méi erausgeschielt,
datt de Finanzsecteur sech géif zolidd
erhuelen - d’Bourssen hunn erëm geboomt
-, an datt deementspriechend déi finanziell
Einnahmequelle vum Stat erëm géife sprud-
delen. Resultat: D’Budgetsprevisioune bei
de Recettë fir d’Joer 2000 louche voll der-
nieft.

Jee nodeem awer wéi déi nächste Méint
sech elo wäerte weiderentwéckelen, kéint
dës Achterbahn och gläich erëm weider-
goen, mä dës Kéier no ënnen, an déi aner
Richtung. Genausou schnell, wéi se ufanks
oder Mëtt vun dësem Joerzéngt erëm no
uewe gewisen huet.

Duerfir bleiwe mer bei der Ried vum Premier
och finanzpolitesch total um Dréchnen. Och
wann hei eng ganz Rei, och interessant, Pis-
ten - ech kommen nach op déi ze schwät-
zen, zum Beispill an der Sozialpolitik - op-
gezielt ginn, sou feelt et eis bei deem ge-
waltegen Ausgabeprogramm total un Zue-
len.

Mir hunn a kengem Saz gesot kritt, wéi déi
Steierreduktiounen, Sozialausgaben, héich
öffentlech Investitiounsprogrammer da solle
géigefinanzéiert ginn. A wann ee sech d’In-
vestmentfongen, also eis eege Fongen am
Pluriannuellë bis 2009, bis 2010 ukuckt, da
gesäit ee jo, datt mer haut do scho Finan-
zéierungsschwieregkeete kréie bei deene
Projeten, déi mer an der Vergaangenheet
décidéiert hunn. Guer net ze schwätze vun
deenen, déi hei elo ugekënnegt gi sinn, wat
der jo lauter sinn, déi op d’Zukunft opge-
baut sinn. Duerfir wéisste mer gär, wéi
d’Géigefinanzéierungen do sinn.

Déi gesamt Wonschlëscht, déi mer d’lescht
Woch hei opgezielt kritt hunn, ass also net
mat Zuele beluecht. Ech huelen duerfir dem
Premier och net of, datt dat just nëmme war,
well en d’Öffentlechkeet net wollt mat Zue-
len erschloen, wéi hien eis dat hei d’lescht
Woch wollt erklären, mä ech behaapten,
datt déi ganz Mesuren nach iwwerhaapt net
duerchgerechent sinn.

Déi Gréng verlaangen dat awer dréngend,
a mir hätte gären, datt mer - am Sënn vun
enger uerdentlecher parlamentarescher
Aarbecht zur Opstellung vum Budget fir
d’Joer 2009 - dës Berechnungen nach bis
de Summer kréien. Ech hoffe jo net, datt
mer eréischt am Oktober hei mat Zuele be-
liwwert ginn.

Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
ech wëll am Numm vu menger Fraktioun elo
nach sechs Chantierë beschreiwen, déi ei-
ser Meenung no fir eist Land an de kom-
mende Jore vun zentraler Bedeitung sinn.

Éischtens, de Kampf géint d’Klima- an
d’Energiekris. Den Ament huet een d’Im-551144 www.chd. lu
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pressioun, datt dës Regierung ugesiichts
vun dëser Erausfuerderung e bësschen er-
starrt, wéi d’Kanéngche virun der Schlaang,
dosëtzt. Déi elo ugekënnegt Mesurë si
beschtefalls wéi wann ee géif versichen,
d’Haus, wat total a Brand steet, mam Gaar-
deschlauch ze läschen.

Mir verlaangen, datt dréngend een natio-
nale ronnen Dësch agesat gëtt, wou nie-
went de politesche Kräften all wirtschaftlech
a sozial relevant Kräfte vertruede sinn. Dëse
ronnen Dësch soll d’Méiglechkeet kréien, fir
sech mat nationalen an internationalen Ex-
perten ze ëmginn, an e soll zum Zil hunn,
bannent kuerzer Zäit dee vun der Regierung
ugekënnegten Aktiounsplang fir Ecotechno-
logië mat Liewen ze fëllen.

De Kampf géint d’Klima- an d’Energiekris
brauch eng national, kollektiv Ustrengung.
Mä si ass derwäert, well si mécht eis dann
zu Gewënner, an net zu de Verléierer vun
där Kris.

Mir brauchen och eng verdéiften Analys an
Diskussioun iwwert eise Steiersystem.
D’Steiere sinn do, fir dem Stat, der Kollekti-
vitéit finanziell Mëttelen ze verschafen, fir
am Interessi vun därselwechter öffentlech
Infrastrukturen an Déngschtleeschtungen
ze schafen. D’Steiere sinn och do, fir mat-
zehëllefen, datt de gesellschaftlechen a
wirtschaftleche Räichtum méi gerecht ver-
deelt gëtt. De Steiersystem ass eent vun de
beschte maartwirtschaftlechen Instrumen-
ter, fir lenkend par rapport zu de Produzen-
ten a Verbraucher ze wierken.

Grad déi leschte Funktioun vum Steiersys-
tem muss an hirer voller Bedeitung beim
wirtschaftleche Strukturwandel zur Geltung
kommen. Mir wëssen nach net genau, wat
d’Regierung bei der Betribsbesteierung fir
déi nächste Jore wëlles huet, ausser datt
ugekënnegt ginn ass, datt mer ëm ronn 4%
wëlle bei der Belaaschtung erofgoen. Mä
grad do kéint ee jo emol beispillsweis uset-
zen, andeem een, amplaz einfach ëmmer
nëmmen d’Steierbarèmen no ënnen ze
schrauwen, Iwwerleeungen a Richtung vun
engem wirtschaftleche Strukturwandel era-
bréngt. E Beispill wär, datt mer géifen och
emol do iwwer Crédits d’impôt nodenken,
amplaz iwwer Erofsetze vu Steierbarèmen.
Zum Beispill e Crédit d’impôt zugonschte
vun Ecotechnologien - fir déi nëmmen
erauszesträichen.

Mir sinn och iwwerrascht, datt d’Regierung -
ech weess net, wie se bewoen huet, dat ze
maachen - eis eng Etüd hannerluecht huet,
iwwert déi mer jo dann nach vill Gespréich
kréien an deenen nächste Méint, iwwert déi
sougenannten „flat tax“, awer par contre
beispillsweis iwwert déi ekologesch Steier-
reform, déi scho laang an der Diskussioun
ass, keng Etüd gemaach ginn ass.

Mir hätten et méi sënnvoll fonnt, wann do-
riwwer hei eng Etüd hannerluecht gi wär wéi
iwwert déi berühmten „flat tax“. Mä mir kréie

jo dann nach an deenen nächste Méint, ech
hoffen net nëmmen an der Finanzkommis-
sioun, mä och eng Kéier an der Plénière hei
eng Debatt doriwwer, a wann dat net esou
sollt sinn, da wäerte mir derfir suergen, datt
se stattfënnt, well et geet jo och dorëms,
datt emol jiddferee sech eng Kéier bekennt,
och en vue vun 2009, wat en da wierklech
wëlles huet an déi Richtung.

Zweete Punkt, Här President, Dir Dammen
an Dir Hären: eng nei Mobilitéit erreechen.
Am Moment bewege mer eis voll an d’Rich-
tung vun der Immobilitéit, wa mer näischt
vun de Feeler oder un de Feeler vun de ver-
gaangenen 20 Joer änneren.

Mir hate jo gemengt, zwar net mir als Gréng,
mä vill heibannen, mir kéinten duerch ëm-
mer méi kostspilleg an nei Stroossen eleng
all eis Mobilitéitsproblemer léisen. Wat ee
fatalen Iertum!

Elo musse mer eng finanziell a gesellschaft-
lech Kraaftustrengung maachen, fir dësen
Iertum ze korrigéieren, wat awer net wäert
esou einfach ginn. Brénge mer dat net fäer-
deg, dann hu mer en duebele Problem:
Éischtens spillen d’Fortbewegungsmëttelen
eng zentral Roll beim Auswee aus der Ener-
gie- a Klimakris, an zweetens riskéiert Lët-
zebuerg duerch seng ganz spezifesch eko-
nomesch an Aarbechtsmaartsituatioun, déi
kolossal Steigerungsraten, déi domadder
verbonne si beim Individualverkéier, net méi
ze packen.

Just nëmmen ee Beispill. An der Konven-
tioun, déi de Landesplanungsministère mat
der Stad Lëtzebuerg a mat de Randgemen-
gen am Südweste vun der Stad gemaach
huet, ass eng Verkéiersstudië vun engem
Büro erstallt ginn, déi virausseet, datt, wa
mer un der Mobilitéit an an der Mobilitéit
näischt änneren, ugesiichts dem Wuess-
tumspotenzial an der Regioun de Verkéier
vun haut 450.000 op 650.000 Autosbewe-
gunge bis 2020 wäert klammen. Dat
heescht bannent deenen nächsten zwielef
Joer. Dat ass e kuerzen Zäitraum.

Stellt Iech emol nëmmen eng Steigerung vir
vu 50% vun den Autosbewegungen op eise
Stroosse bannent deenen nächsten zwielef
Joer! Rechent Iech dat emol aus, wéi vill
datt dat op d’Joer, souguer op de Mount
entre-temps ass, da verstitt Der a kënnt Der
Iech vläicht erklären, firwat datt vu Mount zu
Mount méi ënnert der Verkéierslaascht do-
bausse gestöhnt gëtt. Ech brauch natier-
lech kengem auszemolen, datt bei deenen
Zuelen den definitiven Zoustand vun der Im-
mobilitéit erreecht wär.

Am Rescht vum Land gesäit et awer net vill
besser aus. Wann Der d’Zuele kuckt, a mir
kréie jo elo muer - oder ass et iwwermuer? -
an der Chamberskommissioun vum Lan-
desplanungsministère déi nei adaptéiert
Zuele vum IVL virgeluecht, an déi Zuelen,
déi ech aus anere Studien hu par rapport
zum Rescht vum Land, déi soe mer, datt

ech mer scho kann denken, wat en Don-
neschdeg wäert der Chamber matgedeelt
ginn, nämlech datt all déi Strukturdaten, déi
mer als Viraussetzung beim IVL haten, fir
zum Beispill de Verkéier ze berechnen, lan-
deswäit largement dépasséiert sinn.

Duerfir geet et och net nëmmen dorëms, ze
diskutéieren natierlech iwwert d’Verkéiers-
problematik am Zentrum vum Land, och wa
se do am gravéierendsten de Moment effek-
tiv ass. Mä och de Rescht vum Land, de Sü-
den zum Beispill, d’Broochen, ass betraff.

Mä ech hoffe jo, datt mer am Süde par rap-
port zu de Broochen net déi nämlecht Fee-
ler maachen, wéi se am Zentrum effektiv ge-
maach gi sinn, nämlech andeem mer fir
d’éischt déi Brooche wirtschaftlech entwé-
ckelen - wat mer jo all wëllen -, alles lafe
loossen, haaptsächlech och do virrangeg
dann awer op den Individualverkéier setzen
an eis an déi nämlecht Impasse erasteieren,
wéi mer se am Zentrum hunn. Do hu mer elo
nach d’Chance an d’Zäit, fir vun Ufank un
aner Weeër ze goen. Da kommt, mir baue
se vun Ufank u mat an.

Mir hunn och duerfir mat engem gudden
Deel vun de Mesuren, déi am „mobil 2020“
drastinn, wéineg Problemer. Déi meescht si
jo och souwisou keng nei Propositiounen,
déi do gemaach ginn. D’Gares périphé-
riques, nei Zuchstrecken - zum Beispill
d’Verduebelung vun der Beetebuerger
Streck -, den Tram an der Stad an doriwwer
eraus an esou weider, alles dat si Saachen,
déi scho laang an der Diskussioun sinn.

Dat eenzegt neit Element, wou endlech elo
emol e Konsens effektiv besteet, dat ass am
Fong den Tram am Zentrum vum Land. Déi
aner Mesuren, déi si jo scho laang déci-
déiert ginn. Mä bei der Ëmsetzung dovun-
ner hapert et awer ganz staark. Déi geet eis
einfach vill ze lues.

Mir mengen och, datt bei der Ëmsetzung
vun esou gigantesche Projeten, sief dat déi
Gares périphériques wéi och aner Saachen,
mer nei Weeër musse goen, fir déi Saachen
ze bauen, fir net ze soen, bauen ze loossen.
Wa mer weider do nëmmen de Stat, déi ak-
tuell staatlech schwéierfälleg Weeër gesinn,
da komme mer deem Ganzen net no an da
kréie mer déi Infrastrukturen do net séier ge-
nuch gebaut.

Et geet och net duer, bei engem Wuess-
tumspotenzial, wéi mer en haut hunn, fir eis
zefridden ze gi mat deem, wat mer haut ge-
maach hunn. Ech wëll nëmme just nach eng
Kéier drun erënneren, et sinn elo scho bal
zéng Joer hier, do hate mer eis en Zil fixéiert
vun engem „modal split“ vu 75/25. Mir sinn
nach wäit dovunner ewech!

Fir deen ze erreechen, musse mer zum Bei-
spill am Zentrum op en „modal split“ komme
vu 60/40. Also, et muss ee sech emol am
Kapp an och um Pabeier ukucken, wat dat
bedeit. Mir sinn awer nach net vill do wei-
derkomm.

Wann ech awer d’Entwécklung kucke vun
eiser Ekonomie an d’Schafung vun den Aar-
bechtsplaze pro Joer, dat heescht, dee
Wuesstumspotenzial, dee reell do ass, an
dat weiderdenke bis iwwer 2020 eraus, bis
2030, wann dat an deem nämlechte Rhyth-
mus soll virugoen, an dat ass jo anschei-
nend de Wonsch vun der Politik - well wann
ech liesen, wat mer, sief et an der Lissabon-
Strategie zum Beschte ginn oder an anere
Pabeieren, dann ass dat jo eisen erkläerte
Wonsch -, da soen ech Iech, da geet weder
„mobil 2020“ nach dat, wat mer elo schonn
do dropgetässelt hunn, duer. Da musse mer
nach vill méi e grousse Kraaftakt maachen.
Mir mussen dann d’Capacitéite virun allem
vum schinnegebonnene Verkéier, sougutt
Zuch wéi Tram, weider zolidd erhéijen, wäit
iwwert déi Projeten eraus, déi mer haut
schonn décidéiert hunn.

Duerfir musse mer schnell an effikass han-
delen. An all déi grouss Infrastrukturproje-
ten am Beräich vum öffentlechen Transport
musse rapid ëmgesat ginn. Hei bleift keng
Zäit méi fir Gespills oder parteipolitesch Ge-
plänkels.

D’Mobilitéit, Här President, Dir Dammen an
Dir Hären, dovu si mir Gréng fest iwwer-
zeegt, a virun allem den Ausbau vun den öf-
fentleche Verkéiersmëttelen hei am Land,
gëtt en zentraalt Element fir de Wirtschafts-
standuert Lëtzebuerg. Wa mer dee Kraaft-
akt do net packen an deenen nächsten 20
Joer, da wäerte mer déi wirtschaftlech Aus-
baufäegkeet vun dësem Land a Fro stellen.

Drëtte Punkt, Här President, Dir Dammen an
Dir Hären: Mir brauchen eng Fuerschungs-
a Bildungsoffensiv. Eise Schoulsystem huet
e grousse Problem. Net well et géif um En-
gagement beim Léierpersonal feelen, mä
well de System als solchen net méi un
d’Realitéit an eiser Gesellschaft ugepasst
ass.

Wann op eemol déi gréissten auslännesch
Communautéit am Land ufänkt, sech selwer
ze organiséieren, well se net weider wëllt
nokucken, wéi hir Kanner zu de Verléierer
an eisem System ginn, wann esou e Projet
wéi „Eis Schoul“ iwwer 700 Demandë fir 90
Plaze kritt, ouni datt dëse Mënschen iwwer-
haapt am Detail kloer ass, wat de Projet da
genau duerstellt, dann deit dat op e grousse
Vertrauensverloscht par rapport zu eiser öf-
fentlecher Schoul hin.

Dat gefält eis awer guer net. Well déi Gréng
sinn der Meenung, datt grad déi öffentlech
Schoul d’Réckgrat muss si vun der gesell-
schaftlecher Erzéiung an datt grad déi öf-
fentlech Schoul muss de Garant si fir Quali-
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téit a fir Erfollegswäerter an eiser Gesell-
schaft.

Eis kosmopolitesch Lëtzebuerger Gesell-
schaft brauch duerfir eng öffentlech Schoul,
déi dem Wandel an der Gesellschaft, neie
pedagogesche Formen a Méiglechkeete
Rechnung dréit. Mir mussen eis och Froe
stellen iwwert den Trilinguismus an eiser
Schoul. Wann ee wëllt, datt mer eng Schoul
vun der Réussite an net vum Échec kréien,
da musse mer endlech dem Fait Rechnung
droen, datt mer an eisem Land déi ënner-
schiddlechst sproochlech a kulturell Viraus-
setzunge virfannen. Virun allem an eisem
Schoulsystem.

Eng Rei Reformusätz vun dëser Regierung
ginn an déi richteg Richtung, mä si sinn eis
nach ze onkomplett an ze zögerlech. Mir
wäerten an deenen nächste Wochen a
Méint verstäerkt eis Virschléi op den Dësch
leeën.

D’Fuerschungsustrengunge vun der Regie-
rung fannen eis voll Ënnerstëtzung. Mir be-
daueren awer och hei, datt nach ëmmer kee
prezise Fahrplang virläit, op wéi enge Ge-
bidder eis Prioritéite leien, wou mer eis
Schwéierpunkte gesinn a wéi mer déi an
der Praxis wëllen erreechen.

Mir haten eng Interpellatioun an dësem Par-
lament, dat ass schonn erëm laang hier,
wou mer doriwwer diskutéiert hunn, wou
mer versprach kritt hu vun der Regierung.
Bis haut ass dat net de Fall. Mir bedaueren
dat.

Véierte Punkt, Här President, d’Jugendaar-
bechtslosegkeet bekämpfen. Dee banale
Saz: All Chômeur ass een ze vill!, mat deem
si mer all d’accord an deen ënnerschreiwe
mer och gären esou vill wéi méiglech. Mä,
Här President, grad bei de jonken Aar-
bechtslosen ënner 25 Joer deet de Fait,
keng Aarbecht ze hunn oder ze fannen, be-
sonnesch wéi. Iwwer 16% vun eise Chô-
meure si Jonker ënner 25 Joer. Dat ass an
däerf och ni akzeptabel ginn. Grad dës jonk
Leit ginn als Verléierer vun eiser Gesell-
schaft duerno ganz schnell zum grousse
Problem fir déiselwecht.

Sécher, Jugendaarbechtslosegkeet huet vill
mat Échec am Schoulsystem ze dinn. Mä si
huet och vill ze di mat schlechter Beruffso-
rientéierung. A si huet vill ze di mat schlech-
ter Virbereedung op den Aarbechtsmaart.
Vill ze vill verloossen der am Moment eis
Schoul zwar mat vill Wëssen, wat se age-
bläut kritt hunn, mä si kënnen hiert Wëssen
net herno an der Praxis uwenden.

Dann huet dëse Jugendchômage och mat
schlechter Aarbechtsvermëttlung ze dinn.
Dat heescht mam Fait, datt déi berühmte
Reform vun der Adem hin zu engem moder-
nen Aarbechtsmaartvermëttler nach ëmmer
net vollzunn ass. Wéi vill Jorzéngte wëlle
mer nach doriwwer diskutéieren?!

Här President, Dir Dammen an Dir Hären, no
dem Mea Culpa vum Statsminister iwwert
d’Nidderlag am Beräich Logement d’lescht
Joer, ass d’Scheitere bei der Bekämpfung
vun der Jugendaarbechtslosegkeet ee wei-
deren zentrale Politikberäich, wou esou ee
Mea Culpa misst ustoen.

Fënnefte Punkt: Mir musse Beruffswelt a Fa-
mill zesummebréngen. Mir hunn nach ëm-
mer eng vun deene schlechteste Fraener-
werbsquoten an der Europäescher Unioun.
Mir leeschten eis de Luxus, fir dee gréissten
einheimesche Potenzial vu Beschäftegten
einfach broochleien ze loossen. Aus viller-
lee Hisiicht ass dat katastrophal. Aus Grënn
vu Landesplanung, well wa mer och nëm-
men unnähernd den IVL-Awunnerzeenario
erreeche wëllen, dee jo soll de Grenzpend-
ler um Aarbechtsmaart entgéintwierken,
dann ass do dat gréissten an direkt verfüg-
barste Potenzial, ier mer op zousätzlech Im-
migratioun setzen.

Jo?

❱❱❱ Mme Marie-Josée Jacobs, Minis-
tre de la Famille et de l’Intégration.- Däerf
ech just eng Remarque dozou maachen,
Här Bausch? Mir sinn, bei de Fraen të-
schent 25 a 64 Joer, besser wéi déi meescht
europäesch Länner, mä et ass viru 25 an no
64 Joer, wou mer méi schlecht sinn. An dat
bréngt déi gesamten Zuel no ënnen. Bei de
Leit ënner 25 Joer hätte mer jo eigentlech
gären, datt se méiglechst laang géife léie-
ren, a mir hunn natierlech e Problem, datt

d’Leit, Fraen a Männer, bei eis ze fréi vum
Aarbechtsmaart fortginn. Mä ech sinn emol
frou, datt mer wéinstens déi Tranche të-
schent 25 a 64 Joer an d’Luucht, an iwwert
den europäeschen Niveau, kritt hunn.

❱❱❱ M. François Bausch (DÉI GRÉNG).-
Dat ännert näischt drun, Madame Minis-
tesch, datt et, éischtens, duerfir Erklärunge
gëtt, fiwat dat bei deenen Éischten a Lesch-
ten esou ass, an datt, zweetens, wann een
d’Gesamtliewensdauer kuckt, mer am euro-
päeschen Duerchschnëtt awer nach ëmmer
schlecht dostinn.

Mir mengen och duerfir, datt et bedéngt,
datt mer eis Familljepolitik zolidd mussen
iwwerdenken, fir datt Beruff a Famill besser
kënne matenee vereinbart ginn. D’Schafe
vun erschwéngleche Kannerbetreiungs-
strukture muss och zur Top-Prioritéit an dee-
nen nächste Jore ginn. Fir datt dat awer ka
geschéien, brauche mer e Paradigmewies-
sel an der Familljepolitik. Manner allgemeng
Geldleeschtungen, an duerfir awer méi Ser-
viceleeschtungen. Virun allem déi, déi et
wierklech brauchen an eiser Gesellschaft,
sollen zousätzlech vu Geldleeschtunge pro-
fitéieren.

An deem Sënn...

Gelift?

(Interruption)

Neen, mir hu jo zwou verschidde Katego-
rien. Et gëtt Leit, do geet et net duer, wa mer
familljepolitesch soen, mir ginn deene
Chèques services, fir datt se sech zum Bei-
spill Kannerbetreiungsstrukture leeschte
kënnen, well déi hu jo awer nach e generelle
Problem an hirem Stot, wa se vill Kanner
hunn. An ech mengen, datt et fir eis kloer
ass, datt mer och do mussen - aus soziale
Grënn - ëmmer u Geldleeschtunge festha-
len. Mä déi solle wierklech op déi Kategorië
cibléiert ginn.

An deem Sënn fënnt d’Iddi, fir amplaz vu
massiven, breede Kannergelderhéijungen e
Chèque service fir Kannerbetreiung anze-
féieren, eis Zoustëmmung. Mä och hei
musse mer der Regierung de Virworf maa-
chen, datt se elo, ee Joer virun de Wahlen,
mat esou engem Element usetzt. Och hei
vermësse mer säit Joren eng Gesamtstrate-
gie vun der Regierung, déi eis géif opwei-
sen, wéi een dann elo zu där op eemol ent-
deckte laangfristeger a gratis Kannerbe-
treiung fir jiddferee soll kommen.

Ech wëll awer hei drun erënneren - an ech
weess jo, datt mer um Niveau vun de Ge-
mengen nach virun engem Joer aner Saa-
chen diskutéiert hunn, datt nach virun net
esou laanger Zäit mat de Gemenge verhan-
delt an diskutéiert ginn ass, datt d’Präisser
fir d’Maisons relais sollen eropgesat gi fir
d’Betreiung. Wann dat elo net méi richteg
ass, da begréisse mir dat.

Mä mir stelle fest, datt dat ee Joer virun de
Wahlen entdeckt gëtt, an dat gëtt deem
Ganzen e bëssen e komeschen Arrière-
goût, wou mer eis Froe stellen. Mir hätte léi-
wer gehat, dës Regierung hätt dat éischter
ugefaangen, well se jo iwwregens och mat
deem Usproch ugetratt ass. Wann een hire
Koalitiounsaccord liest, war eigentlech dat,
wat elo um Schluss décidéiert gëtt, zu en-
gem groussen Deel och schonn an den Am-
bitioune vun dëser Koalitioun.

Sechste Punkt, Här President, eng positiv
Integratiounspolitik maachen. Mir sinn net
méi wäit vun der 50/50-Logik ewech, wat
d’Verhältnis vu Lëtzebuerger an Netlëtze-
buerger ubelaangt. An där Gemeng, wou
ech an der Responsabilitéit sinn, sinn
d’Netlëtzebuerger schonn an der Majoritéit.
Mir wëssen och alleguer heibannen, datt
dat eng Situatioun ass, déi mer all wollten.

(Interruption)

Déi mer all wollten, Här Jaerling.

Mir wëssen, datt dat eng Situatioun ass, déi
mer all wollten, all heibannen, well et déi
eenzeg Méiglechkeet war an och wäert blei-
wen, fir datt eisen ekonomeschen a soziale
Modell och kann dréinen. Duerfir solle mer
net liichtfankeg ufänken, mat der Integra-
tiouns- an Immigratiounspolitik aus kuerz-
siichtege politeschen Iwwerleeungen eraus
ze spillen.

Jo, zënter Enn den 80er Joren hunn déi res-
pektiv Regierungen an der Integratiounspo-
litik versot. Jo, et ass sech ze wéineg Ge-
danke gemaach ginn iwwert d’Lëtzebuerger
Sprooch als Bindeglied a Kommunika-
tiounsmëttel hei am Land. Jo, de Congé lin-
guistique ass iwwerfälleg. Jo, mir hätte scho
laang misse sougutt finanziell wéi och orga-
nisationell derfir suergen, datt déi Leit, déi
mer bei eis ruffen, well mer se jo brauchen
hei am Land, och eng Chance kréien, fir eis
Sprooch ze léieren.

Déi Gréng hu schonn Enn den 90er Joren
hei parlamentaresch Initiative geholl an och551166 www.chd. lu

SÉANCE 

40 Mardi,
27 mai 200840 Sommaire des séances publiques Nos 38, 39 et 40

Communication page 481

Question avec débat N°30 de M. Jacques-Yves Henckes - Création d’un 
Laboratoire National de Médecine Légale et de Police Scientifique pages 481-482

5595 - Proposition de révision de l'article 10 de la Constitution
et
5672 - Proposition de révision de l'article 9, alinéa 1er de la Constitution

pages 482-489

5731 - Projet de loi relatif à l'évaluation des incidences de certains plans et pro-
grammes sur l'environnement
et
5735 - Projet de loi portant approbation du Protocole à la Convention sur l'éva-
luation de l'impact sur l'environnement dans un contexte transfrontière, relatif à
l'évaluation stratégique environnementale, fait à Kiev (Ukraine), le 21 mai 2003

pages 489-492

5826 - Projet de loi autorisant le Gouvernement à participer au financement des tra-
vaux de renouvellement des infrastructures d'élimination des déchets ménagers et
assimilés du SIDOR pages 492-494

5822 - Projet de loi relative au financement du système de perception tarifaire élec-
tronique dans les transports publics pages 495-499

Déclaration de politique générale sur l’état de la nation de M. Jean-Claude Juncker,
Premier Ministre, Ministre d’État pages 499-504

Communications page 505

5803 - Proposition de loi portant modification de la loi électorale modifiée du 18
février 2003 (Prise en considération) page 505

Composition des commissions parlementaires page 505

Ordre du jour page 505

Débat sur l'état de la nation pages 506-516

Chambre des Députés
Compte rendu officiel

Supplément commun aux quotidiens:
Luxemburger Wort, Tageblatt, Lëtzebuerger Journal, 

Zeitung vum Lëtzebuerger Vollek

Contenu rédactionnel:
Service du compte rendu de la Chambre des Députés

Service des relations publiques de la Chambre des Députés
Tél. 466 966-1

Conception, saisie de texte et mise en page:
Polygraphic Communication SA, Differdange

Concept et coordination générale:
BRAIN & MORE, agence en communication, Luxembourg

bei der Reform vun dem Nationalitéitsge-
setz Virschléi abruecht, fir datt dëst soll
méiglech ginn. Mir brauchen eis och duerfir
op kee Fall vun deenen, déi dat deemools
nach ofgelehnt hunn, Lektiounen erdeelen
ze loossen.

Wann een eppes ze spéit erkannt huet, Här
President, Dir Dammen an Dir Hären, dann
huet ee besser, et trëppelt een net esou
groussspureg op an et trëppelt een e
bëssche méi lues. Mä an deemselwechte
Kontext musse mer dann awer och gesinn,
datt d’Integratioun iwwert d’Kultur an
d’Sprooch am beschte ka fonctionnéieren,
wann ee se verbënnt mat dem Erreeche
vun demokratesche Rechter am Land. Wa
mir derfir antrieden, datt zum Beispill bei
der Fro vun der duebeler Nationalitéit, wéi
och iwwerhaapt beim Iwwerreeche vun der
Nationalitéit, d’Lat net ze vill héich soll ge-
luecht ginn, dann huet dat genau déi
Grënn, fir net ze soe gutt Grënn.
Fir eis ass et evident, datt, wann een déi de-
mokratesch Defiziter an eiser Gesellschaft
reduzéiert, donc nei respektiv méi demo-
kratesch Rechter fir Netlëtzebuerger
schaaft, dat och déi beschte Viraussetzung
ass fir den Interessi fir déi heemech
Sprooch a Kultur ze vergréisseren. Integra-
tioun duerch méi Participatioun, dat ass eis
Approche. A mir sinn houfreg driwwer, datt
mer eis do wäitgehend ënnerscheede vun
engem ganze Koup Leit heibannen.
Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
de wirtschaftlechen a gesellschaftleche
Strukturwandel, dee virun der Dier steet,
dee spieren d’Mënschen an dësem Land
och. Si hunn en och längst erkannt. All Ëm-
froen, déi de Moment gemaach ginn, erginn

dat. Si hunn eng Rei Suergen, fir net ze soe
verschiddentlech hu se souguer Ängscht
par rapport zu deem Strukturwandel. A si
erwaarde sech duerfir méi wéi jee, datt
d’Politik an de kommende Jore fäeg ass,
positiv Äntwerten ze ginn, fir dëse Struktur-
wandel ze packen.

Déi Gréng soen: „Jo, en ass ze packen“,
ënnert der Konditioun, datt mer de Kapp
net an de Sand stiechen an de Leit kloer
soen, wou d’Chancen an d’Risiken an deem
Strukturwandel leien a wéi mer virun allem
d’Chancë kënnen notzen. Net kuerzsiichteg
a kuerzfristeg Politikiwwerleeungen, keng
Navigation à vue, keng banal Gestion des
affaires courantes wäert derfir suergen, datt
mer dës Chancë wäerten notze kënnen.

Leider, Här President, hate mer dëses an
däers bei dëser Regierung awer vill ze vill.
Dat ass enttäuschend. Mä et ka sech jo op
eemol änneren, vläicht dann um Enn, no
dem politesche Marathon, dee mer elo lass-
leeë bis de Juni 2009.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Bausch.
Ech denken, Dir Dammen an Dir Hären,
dass mer elo mat eisen Aarbechten ophale
fir haut den Owend. Muer de Moien um
néng Auer fuere mer weider mat den Inter-
ventioune vum Här Gibéryen a vum Här
Jaerling.

D’Sitzung ass opgehuewen.

(Fin de la séance publique à 18.12
heures)



Question 2059 (22.10.2007) de
M. Roland Schreiner (LSAP)
concernant le transport des
élèves handicapés phy-
siques et polyhandicapés,
de l’intégration scolaire, de
l’éducation différenciée et
des travailleurs handicapés
- les conclusions des pour-
parlers:

Le Ministère des Transports orga-
nise entre autres les transports ef-
fectués dans l’intérêt des élèves
handicapés physiques et polyhan-
dicapés, de l’intégration scolaire,
de l’éducation différenciée, ainsi
que des travailleurs handicapés.

Selon les informations fournies par
Monsieur le Ministre dans sa ré-
ponse à la question parlementaire
N°1104 du 31 mai 2006 (cf.
compte rendu N°2/2006-2007),
des situations précaires surgissent
parfois lors du transport d’enfants
à besoins spéciaux qui semblent
imposer la présence d’une per-
sonne d’accompagnement. 

Monsieur le Ministre avait expliqué
que des pourparlers à ce sujet au-
raient lieu entre les représentants
respectifs du Ministère des Trans-
ports et du Ministère de l’Éducation
nationale et de la Formation profes-
sionnelle. 

Dans ce contexte j’aimerais poser
les questions suivantes:
- Quelles sont les conclusions ti-
rées suite aux pourparlers qui ont
eu lieu en 2006, respectivement en
2007?

- Est-ce que Monsieur le Ministre
estime que les enfants à besoins
spéciaux doivent être accompa-
gnés lors du transport? Dans l’affir-
mative, Monsieur le Ministre peut-il
me dire qui sera responsable de
l’encadrement de ces élèves pen-
dant les transports?

- Quand est-ce que de nouvelles
dispositions concernant l’accom-
pagnement d’élèves à besoins

spéciaux lors des transports pour-
ront entrer en vigueur?

Réponse (28.5.2008) de M. Lu-
cien Lux, Ministre des Trans-
ports:

Compte tenu de la complexité du
sujet, des conclusions relatives à
l’organisation d’un accompagne-
ment dans les transports pour
l’éducation différenciée, n’ont pu
être dégagées jusqu’à présent.

Il y a lieu toutefois de relever la né-
cessité d’agir, sachant que mon
département est actuellement en
charge d’un dépouillement des dif-
férents statuts de services de

transports prestés par une même
organisation du Ministère des
Transports et qui sont en faveur
d’une intégration scolaire, d’une in-
tégration professionnelle, du fonc-
tionnement des ateliers protégés,
du fonctionnement de l’éducation
différenciée ou des besoins spéci-
fiques en matière de traitements
médicaux.

Je tiendrai Monsieur le Député au
courant des suites du prédit dos-
sier.
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Question 2353 (3.3.2008) de M.
Marc Spautz (CSV) concernant
les enfants dyslexiques:

La dyslexie est une difficulté spéci-
fique d’apprentissage de la lecture
courante chez un enfant qui ne
présente pas par ailleurs de déficit
intellectuel ou sensoriel. Ce trouble
peut provoquer des retards sco-
laires importants chez les enfants
concernés qui éprouvent d’énor-
mes difficultés à manipuler la lec-
ture et l’écriture. Ils inversent et
confondent en particulier les lettres
ou les syllabes des mots. 

Voilà pourquoi il est important de
dépister ces troubles aussi tôt que
possible pour essayer d’y remédier
par l’orthophonie. 

Dans ce contexte j’aimerais poser
les questions suivantes à Madame
la Ministre: 

- Combien d’enfants sont touchés
par cette maladie au Luxembourg? 

- Existe-t-il des programmes, du
personnel ainsi que des locaux
spécifiques pour la prise en
charge de ces enfants dans nos
écoles primaires, comme c’est le
cas à l’étranger? 

- Comment la scolarité de ces en-
fants est-elle organisée? 

Réponse (28.5.2008) de Mme
Mady Delvaux-Stehres, Mi-
nistre de l’Éducation nationale et
de la Formation professionnelle:

- La difficulté à dénombrer exacte-
ment les enfants atteints de
troubles d’apprentissage de la lec-
ture est manifestement liée à l’ab-
sence d’une définition claire et uni-
voque du terme de «dyslexie». En
effet, au plan mondial, il n’existe
pas d’unanimité scientifique sur le
phénomène en question. Certains
chercheurs vont jusqu’à mettre en
doute l’existence même de la dys-
lexie. En effet, ceux-ci estiment que
la dyslexie n’est qu’un symptôme
d’un trouble général du langage lié
à un défaut structurel dans l’appa-
rition et l’installation d’un ou de plu-
sieurs éléments constitutifs du lan-
gage. En effet, le langage en tant
que tel est une unité complexe qui
s’appuie sur la mobilisation et la
combinaison de différentes com-
pétences élémentaires telle l’ouïe,
la vision, la parole, la compréhen-
sion orale, auxquelles s’ajoutent
plus tard la lecture et l’écriture. Il
s’ensuit que les enfants atteints
d’une dysphasie d’expression ou
de réception dès les premiers
stades du développement,
éprouvent d’énormes difficultés
lors de l’acquisition du code écrit.
En effet, les troubles spécifiques
du développement de la parole et
du langage s’accompagnent sou-
vent de problèmes associés tels
des difficultés de lecture et d’ortho-
graphe, une perturbation des rela-
tions interpersonnelles, des
troubles émotionnels et des
troubles du comportement.

L’Organisation Mondiale de la
Santé classe dans la section des
troubles du langage oral et/ou écrit
les troubles spécifiques du déve-
loppement des acquisitions sco-
laires. Ils sont considérés comme
«des troubles dans lesquels les
modalités habituelles d’apprentis-
sage sont altérées dès les pre-
miers stades du développement.
L’altération n’est pas seulement la
conséquence d’un manque d’oc-
casion d’apprentissage ou d’un re-
tard mental et elle n’est pas due à
un traumatisme cérébral ou à une
atteinte cérébrale acquise». Ces
troubles comprennent les difficul-
tés associées à l’apprentissage de
la lecture, de l’acquisition de l’or-
thographe, de l’acquisition de
l’arithmétique et le trouble mixte
des acquisitions scolaires dans le-
quel il existe à la fois une altération

significative du calcul et de la lec-
ture ou de l’orthographe, non impu-
table exclusivement à un retard
mental global ou à une scolarisa-
tion inadéquate. Il convient cepen-
dant de relever qu’aucun système
de classification à l’échelle mon-
diale n’emploie les termes de «en-
fant dyslexique» et de «dyslexie».
Ils sont abandonnés principale-
ment au profit de «enfant présen-
tant une déficience du langage
écrit» et de «trouble spécifique du
langage écrit».

Comme nous ne disposons pas de
chiffres exacts quant à l’ampleur
du phénomène au Luxembourg
faute de données statistiques spé-
cifiques, nous pouvons néanmoins
émettre des hypothèses en nous
référant à des données prélevées
par l’OCDE au niveau mondial, de
l’Observatoire National de la Lec-
ture en France et de l’étude PIRLS
effectuée au Luxembourg.

L’OCDE, quant à elle, se base sur
des comparaisons internationales
effectuées sur 21 pays en 1995 qui
montrent que la prévalence de ces
troubles va de valeurs très faibles
de 1% en Irlande et aux Pays-Bas
à des valeurs très élevées, autour
de 25% aux États-Unis et en Fin-
lande, la plupart se situant entre 3
et 5%.

L’Observatoire National de la Lec-
ture en France estime à 14,9% le
taux de faibles lecteurs, dont ce-
pendant uniquement 4 à 5%
peuvent être qualifiés d’élèves en
grande difficulté, présentant des
erreurs équivalentes dans leur na-
ture à celles des enfants présen-
tant une dyslexie, soit phonolo-
gique (difficultés dans les conver-
sions graphophonémiques) ou de
surface (difficultés liées à la com-
préhension des mots).

Au Luxembourg, l’étude PIRLS ef-
fectuée en 2006 dans la totalité
des classes de la 5e année
d’études révèle que 99% des
élèves de la population soumise
aux tests atteignent le premier ni-
veau de compétence, ce qui veut
dire que la quasi-totalité de la po-
pulation évaluée a acquis un ni-
veau minimal acceptable en lec-
ture.

Étant donné que l’étude PIRLS a
exclu des tests les élèves fréquen-
tant des classes de l’enseignement
spécial et de l’éducation différen-
ciée et comme le pourcentage de
ces enfants s’élève à 3,9%, nous
pouvons admettre que le taux
d’élèves atteints de troubles d’ap-
prentissage de la lecture s’élève,
sur l’exemple des statistiques pré-
levées à l’échelle mondiale, à 4 à
5% de la population scolaire totale,
soit à un élève sur 20.

- Tout d’abord, il faut souligner que
les troubles de l’apprentissage du
code écrit peuvent être qualifiés de
multidimensionnels c’est-à-dire
que l’on peut évoquer une multi-
tude de facteurs à l’origine du pro-
blème. Ces facteurs peuvent être
regroupés en trois catégories: on
peut notamment considérer des
origines d’ordre physiologique
et/ou neurologique (surdité,
troubles de la vision, troubles
amnésiques, retards développe-
mentaux...), d’ordre psychologique
et/ou affectif (manque de stimula-
tion et/ou de motivation, phobies...)
et finalement d’ordre didactique
et/ou pédagogique (méthodes peu
adaptées, méconnaissance des
étapes du développement cognitif
liées à l’acquisition du code écrit,
absence de différenciation péda-
gogique, climat de classe...).

Dans cet ordre d’idées, il faut insis-
ter sur le fait qu’un diagnostic pré-
cipité et précoce d’un trouble peut
entraîner une attitude négative et
déficitaire face aux troubles identi-
fiés, induisant souvent une stigma-
tisation sociale, scolaire et médi-
cale pour l’enfant, qui selon l’effet
Pygmalion bien connu et bien do-
cumenté, peut aggraver sa situa-
tion. D’autre part, il convient de
souligner que ces déficiences,
pour être avérées, requièrent une
confrontation éprouvée de l’enfant

avec la langue orale et écrite. Dans
le respect des différences natu-
relles liées au développement des
compétences du langage, il paraît
évident d’éviter de parler de
trouble spécifique du langage oral
avant cinq ans, et de trouble spéci-
fique du langage écrit avant huit
ans.

Cela dit, il faut reconnaître que
nous nous retrouvons devant une
problématique extrêmement com-
plexe qui ne peut être résolue ni
par un programme spécifique, ni
par du seul personnel spécialisé,
ni par une exclusion temporaire ou
permanente des élèves, mais par
la collaboration de tous les acteurs
concernés, parents, enseignants,
inspecteurs, éducateurs, person-
nel de l’Éducation différenciée et
du Centre de logopédie avec l’ob-
jectif de maintenir l’enfant
concerné, dans la mesure du pos-
sible, dans son groupe d’appren-
tissage d’origine.

À partir des années 1980, le Minis-
tère de l’Éducation nationale, bien
conscient de la problématique et
de la souffrance que vivent les en-
fants concernés et leurs familles, a
créé au niveau de l’enseignement
primaire une multitude de disposi-
tifs pouvant répondre notamment
aux difficultés d’apprentissage de
la lecture et de l’écriture parmi les-
quels il convient de citer les com-
missions médico-psychopédago-
giques (CMPP) régionales et lo-
cales, les Services de Guidance
de l’Enfance (y compris les ser-
vices de même vocation des villes
d’Esch/Alzette et de Luxembourg),
les groupes du Service rééducatif
ambulatoire (SREA), les classes
nationales et régionales du Centre
de logopédie ainsi que le nouvel
abécédaire MILA qui met l’accent
sur le développement de la
conscience phonologique et la
construction de stratégies de lec-
ture et d’écriture. Il va sans dire
que le SCRIPT offre à l’intention du
personnel enseignant et éducatif
chaque année plus qu’une ving-
taine de cours spécialisés de for-
mation continue dans le domaine
des troubles de l’apprentissage de
la lecture et de l’écriture. En ce qui
concerne la formation initiale des
enseignants du préscolaire et du
primaire, le Ministère a précisé
dans le document «Les orienta-
tions pour la formation des institu-
teurs et institutrices» qu’il attend
des futurs fonctionnaires des com-
pétences solides dans les do-
maines de l’enseignement spécia-
lisé et de la différenciation des ap-
prentissages et dans les domaines
du dépistage et de la prise en
charge d’éventuels besoins éduca-
tifs spécifiques.

Sur le terrain se sont constitués
plus récemment, sur initiative de
plusieurs acteurs du domaine de
l’Éducation nationale, des struc-
tures de support et des projets
spécifiques, parmi lesquels il
convient de mentionner le projet pi-
lote conjoint des Villes de Differ-
dange et de Pétange «dyslexie-
dysphasie», le projet-pilote de la
Ville de Luxembourg réalisé avec
l’appui du SCRIPT «consultation
des enseignants en cas d’échec
scolaire», les ateliers de lecture et
d’écriture organisés par le SREA
ainsi que la «Legasthenie-Thera-
pie» au CPOS.

Bien entendu, une prise en charge
équitable et cohérente des enfants
atteints de troubles d’apprentis-
sage de la lecture et de l’écriture
ne peut être assurée au niveau na-
tional que par une harmonisation
des différentes approches et struc-
tures ainsi qu’à travers la collabo-
ration de tous les acteurs concer-
nés. Actuellement, un groupe de
travail du Ministère de l’Éducation
nationale et de la Formation profes-
sionnelle est en train d’élaborer un
tel concept, qui se base sur les ex-
périences prometteuses réalisées
sur le terrain et sur les nouvelles
dispositions prévues par le projet
de loi portant organisation de l’en-
seignement fondamental.

Ce concept comprendra notam-
ment les phases suivantes:

- la détection des troubles d’ap-
prentissage par le titulaire de
classe et/ou l’équipe pédago-
gique;

- l’entretien avec les parents de
l’élève;

- le diagnostic (anamnèse, dia-
gnostic cognitif et affectif, diagnos-
tic pédagogique, …) établi sur ini-
tiative de la CMPP régionale ou lo-
cale;

- l’élaboration d’un plan de prise en
charge engageant la responsabi-
lité des différents acteurs et dont la
mise en œuvre sera coordonnée
par une personne de référence dé-
signée pour chaque enfant bénéfi-
ciant d’un suivi particulier;

- la prise en charge rééducative
par une équipe multiprofession-
nelle regroupant des enseignants
spécialisés ainsi que les experts
des différents services de l’Éduca-
tion nationale;

- les conseils pédagogiques pour
les parents et les titulaires de
classe;

- l’orientation éventuelle vers
d’autres services.

Au niveau des programmes, l’im-
plantation de l’approche par com-
pétences dans les différents ordres
d’enseignement peut constituer
une avancée majeure dans la prise
en charge des troubles d’appren-
tissage liés à l’acquisition du code
écrit. En effet, dans une approche
basée sur le développement de
compétences, on admet que le
langage se compose d’au moins
quatre domaines de compétences
majeurs, à savoir la compréhen-
sion orale et écrite ainsi que l’ex-
pression orale et écrite. On admet
également que le développement
de ces quatre compétences ne se
produit pas de façon parallèle et
qu’il se poursuit pendant toute la
durée scolaire (et bien au-delà!).
Les enfants disposent donc d’une
certaine marge de manœuvre en
ce qui concerne le développement
de leur langage et, à des moments
donnés, ils peuvent compenser
des déficits constatés dans un do-
maine par des forces dans un
autre, à condition d’y revenir par
après pour accéder à un niveau de
formation qui correspond à leur ca-
pacités. De plus, une approche par
compétence ne se base pas sur
des évaluations ponctuelles sans
aucun impact sur les méthodes
d’enseignement. Bien au contraire:
l’évaluation est continue et perma-
nente et devrait permettre d’identi-
fier les difficultés d’apprentissage
dès qu’elles apparaissent et d’y ré-
agir rapidement en offrant à l’en-
fant l’aide dont il a besoin pour pro-
gresser.

Question 2377 (11.3.2008) de
M. Carlo Wagner (DP) concer-
nant les stratégies logistiques
dans le secteur de la Santé:

En date du 27 juin 2007 une confé-
rence sur les stratégies logistiques
dans le secteur de la Santé (Logis-
tikstrategien im Gesundheitswe-
sen) s’est tenue à Mondorf. Le but
de cette conférence qui a été pro-
mue par les Ministères de la Santé
et de la Sécurité sociale, était de
dégager des stratégies afin d’opti-
miser la logistique dans le secteur
hospitalier, notamment en ce qui
concerne l’achat de matériel et
d’équipement hospitalier. 

Dans ce contexte j’aimerais poser
les questions suivantes à Mes-
sieurs les Ministres: 

- Quelles conclusions ont été tirées
à l’issue de cette conférence? 

- Les discussions sur les stratégies
logistiques dans le secteur de la
Santé ont-elles été approfondies
par la suite? À quel stade se
trouvent ces discussions? 

- Est-ce que l’achat de matériel et
d’équipement hospitalier directe-
ment à l’étranger constitue une op-
tion permettant de réduire les
coûts pour le secteur hospitalier?
Dans l’affirmative, quels seront les
effets escomptés? 

- Quels seront les effets sur les ac-
teurs nationaux dans le domaine
de la fourniture de matériel et
d’équipement hospitalier en termes
financiers et d’emploi? Les minis-
tères se sont-il déjà concertés
avec ces acteurs nationaux?

Réponse (27.5.2008) de M.
Mars Di Bartolomeo, Ministre
de la Santé et de la Sécurité so-
ciale:

L’objectif principal de la confé-
rence du 27 juin 2007 à Mondorf a
été l’échange sur les bonnes pra-
tiques en matière d’achats en com-
mun et de logistique hospitalière
de nos experts nationaux avec des
experts internationaux. 

À l’issue de la conférence, il a été
retenu, que stratégiquement et
économiquement parlant, la cen-
tralisation de certaines activités
hospitalières peut en effet se révé-
ler très intéressante, sous réserve
que certaines conditions spéci-
fiques soient remplies dès le dé-
part. 

Ainsi, le débat a été poursuivi à
l’échelle nationale entre septembre
et décembre 2007 afin d’identifier
les besoins en matière de centrali-
sation de nos établissements hos-
pitaliers. Ce débat a révélé que les
attitudes que les établissements
hospitaliers adoptent face à la pos-
sibilité de recourir à des structures
communes, comme par exemple la
stérilisation, la pharmacie, le labo-
ratoire ou l’informatique, diffèrent
fortement selon leurs besoins de
modernisation et leurs capacités. 

Toutefois, il va sans dire que le Mi-
nistère de la Santé soutient aussi,
bien au-delà des fusions et syner-
gies entre établissements, toutes
les initiatives, de quelque origine
qu’elles soient, qui peuvent aider à
une meilleure maîtrise des coûts et
partant, améliorer l’efficience hos-
pitalière. Dès lors, sans en prendre
l’initiative dans ce domaine où les
caisses de maladie peuvent peser
bien d’avantage sur les orienta-
tions en la matière, il collabore
dans la mesure voulue à une orga-
nisation plus efficace, également
dans le domaine de la logistique
des achats de matériel et des équi-
pements. 

À ce titre, on rappellera que l’ar-
ticle 21 de la loi du 28 août 1998
sur les établissements hospitaliers
prévoit la faculté pour les établis-
sements hospitaliers de créer des
groupements d’intérêt écono-
mique. 

Récemment, la demande com-
mune du CHEM et de la Clinique
Sainte Thérèse pour une étude de
faisabilité et d’avant projet som-
maire d’une infrastructure de
centre logistique suprarégional
dans la région hospitalière du Sud
a été avisée favorablement 

La logistique d’achat de matériels
et d’équipements hospitaliers
relève de la convention cadre
UCM-EHL. Le groupement d’achat
de l’EHL a élaboré, exécuté et
amélioré un concept d’achat com-
mun des établissements hospita-
liers. Guidé par l’objectif de déga-
ger une meilleure économie de
moyens et notamment de coûts
d’exploitation, l’EHL a prévu à cet
effet deux postes d’universitaires. 

Quant à la question des effets sur
les acteurs nationaux dans le do-
maine de la fourniture de matériel
et d’équipement hospitalier en
termes financiers et d’emploi, je
me permets de renvoyer l’hono-
rable Député à l’expertise de l’EHL,
qui de par ses activités dans ce
domaine connaît bien le marché en
question.
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Question 2401 (19.3.2008) de
Mme Françoise Hetto-
Gaasch (CSV) concernant les
mesurages d’emprises sur le
réseau routier communal:

Il me revient que des mesures
d’emprises pour le réseau routier
communal affichent des retards im-
portants. Ces retards posent de sé-
rieux problèmes aux anciens pro-
priétaires qui n’ont, jusqu’à l’heure
actuelle, touché aucune indemni-
sation pour leurs terrains cédés au
profit des administrations commu-
nales dans l’intérêt de projets rou-
tiers communaux. En consé-
quence, de plus en plus de pro-
priétaires refusent de céder de
nouvelles emprises parce que l’Ad-
ministration du Cadastre et de la
Topographie n’a pas encore me-
suré les emprises cédées lors d’un
investissement antérieur.

La loi modifiée du 25 juillet 2002
habilite des géomètres officiels
établis dans le secteur privé à
dresser des mensurations offi-
cielles. 

Dans ce contexte j’aimerais poser
la question suivante à Monsieur le
Ministre du Trésor et du Budget:

- Étant donné qu’une administra-
tion communale peut charger un
géomètre officiel établi dans le
secteur privé à dresser des em-
prises, l’État entend-il subvention-
ner de telles initiatives commu-
nales pour remédier aux pro-
blèmes susmentionnés?

Réponse (22.5.2008) de M. Luc
Frieden, Ministre du Trésor et du
Budget:

La question concernant les em-
prises sur le réseau routier commu-
nal ne doit pas seulement être vue
sous l’angle des mesurages, mais
aussi sous l’angle de la régularisa-
tion des situations, à la suite du
mesurage, par voie d’acte.

En ce qui concerne le volet des
mesurages, il y a lieu de constater
que la loi modifiée du 25 juillet
2002 a élargi les possibilités s’of-
frant aux communes pour faire réa-
liser ces travaux par des géo-
mètres officiels du secteur privé
au-delà de ceux de l’Administration
du Cadastre et de la Topographie.
Il faut encore noter que les villes de
Luxembourg et d’Esch/Alzette ont
parmi leurs services un ou plu-
sieurs fonctionnaires remplissant
ces qualifications.

Il appartient aux autorités commu-
nales, dans le contexte de leur au-
tonomie, de décider de la manière
dont elles veulent réaliser ces pres-
tations. L’État n’entend pas interve-
nir financièrement dans ce choix.

En ce qui concerne le volet de la
régularisation finale par acte et le
paiement subséquent de l’indem-
nisation des anciens propriétaires,
il faut regretter que plus de 70%
des plans d’emprises réalisés par
l’Administration du Cadastre et de
la Topographie de 2005 à 2008
concernant les chemins repris et
vicinaux n’ont pas été actés, enre-
gistrés et transcrits.

Dès lors, il appartient aux autorités
communales de dresser sans délai
les actes des mensurations réali-
sées soit par leurs propres ser-
vices (le secrétaire communal), soit
en chargeant un notaire.

Question 2406 (20.3.2008) de
M. Lucien Clement (CSV)
concernant les plaques d’imma-
triculation rouges:

L’article 4 paragraphe 2 du règle-
ment grand-ducal du 17 juin 2003
relatif à l’identification des véhi-
cules routiers, à leurs plaques
d’Immatriculation et aux modalités
d’attribution de leurs numéros d’im-
matriculation stipule que «Les
plaques rouges peuvent être utili-
sées pour la mise en circulation

d’un véhicule sur le trajet le plus
court de l’usine, de l’entrepôt, du
point de vente ou de l’atelier de ré-
paration à son lieu de destination.» 

En plus, le paragraphe 4 du même
article prévoit qu’«à condition de
respecter les règles d’utilisation de
la décision du Comité de Ministres
Benelux M(92)13 du 2 décembre
1992, les plaques marchandes
belges et les plaques d’immatricu-
lation commerciales néerlandaises
sont assimilées aux plaques
rouges». 

Les plaques rouges luxembour-
geoises sont ainsi reconnues en
Belgique et au Pays-Bas mais in-
terdites dans tous les autres pays. 

Cet état de chose pose une certain
nombre de problèmes aux per-
sonnes physiques et/ou morales
luxembourgeoises qui doivent ef-
fectuer des trajets en Allemagne
ou en France en vue de l’importa-
tion de véhicules. 

Au vu du fait que Ies véhicules
équipés d’une plaque rouge sont
couverts par l’assurance auto dans
tous les pays de l’Union euro-
péenne, j’aimerais avoir les préci-
sions suivantes de Monsieur le Mi-
nistre des Transports. 

- Pour quelles raisons les plaques
rouges luxembourgeoises sont in-
terdites en Allemagne et en
France? 

- Quelles mesures Monsieur le Mi-
nistre entend-il prendre afin de re-
médier à cette situation? 

- Monsieur le Ministre entend-il in-
tervenir auprès de ses homologues
allemands et français afin de clari-
fier la situation et le cas échéant
fixer des règles d’utilisation à l’ins-
tar de la décision du Comité de Mi-
nistres Benelux M(92)13 du 2 dé-
cembre 1992? 

Réponse (5.5.2008) de M. Lu-
cien Lux, Ministre des Trans-
ports:

Tant le principe d’existence même
de plaques rouges au Luxembourg
respectivement de plaques spé-
ciales similaires dans les autres
pays que les conditions d’apposi-
tion et d’utilisation de ces plaques
sur des véhicules routiers relèvent,
dans tous les pays, exclusivement
du droit national. Il résulte de cet
état de fait que dans les différents
pays ces plaques spéciales dif-
fèrent tant par leur désignation que
par leur couleur, mais également
quant aux conditions dans les-
quelles elles peuvent être utilisées,
comme notamment:

- utilisation non restreinte sur tous
les types de véhicules ou utilisation
exclusive sur des véhicules dont la
masse maximale autorisée ne dé-
passe pas 3.500 kg;

- utilisation exclusive sur des véhi-
cules ayant passé avec un succès
un contrôle technique;

- durée de validité et/ou d’utilisa-
tion limitée ou illimitée;

- droit d’utilisation limité ou non aux
professionnels du secteur automo-
bile;

- utilisation soumise ou non au
paiement de la taxe automobile,
etc.

Eu égard aux conditions fortement
divergentes d’un pays à l’autre en
matière du régime et de l’utilisation
de plaques spéciales du type
«plaques rouges», la très grande
majorité des pays n’autorisent ac-
tuellement pas sur leur territoire la
mise en circulation de véhicules
routiers sous le couvert de plaques
spéciales d’un autre pays, sauf si
une telle mise en circulation est au-
torisée sur base d’un accord bi- ou
multilatéral entre pays, tel que c’est
le cas notamment pour l’accord
Benelux de 1992.

Dans les années 1990, une initia-
tive avait été prise par le Luxem-
bourg aux fins de conclure un ac-
cord avec la République fédérale
Allemagne, aux fins de la recon-
naissance mutuelle par les deux
pays des plaques spéciales pour
véhicules routiers. Après que le

dossier avait pratiquement été fina-
lisé au plan technique et adminis-
tratif par les experts du Ministère
des Transports et de la Société Na-
tionale de Contrôle Technique, l’ac-
cord visé n’a toutefois pas été si-
gné, alors que l’Allemagne avait fi-
nalement changé d’avis en avan-
çant qu’un Traité entre États était
requis à la fin visée. Une initiative
semblable envers la France n’était
envisagée qu’une fois l’accord
avec l’Allemagne signé. 

En 2004, la Commission euro-
péenne a pris une initiative aux fins
d’harmoniser les régimes de ges-
tion et les conditions d’utilisation
des plaques spéciales pour véhi-
cules routiers dans les États
membres et d’en arriver par là à
une reconnaissance mutuelle de
ces régimes et plaques au plan
communautaire; hormis deux ré-
unions d’experts en octobre 2004
et en juin 2005, aucun suivi n’a de-
puis lors été donné par la Commis-
sion à sa propre initiative, ceci très
probablement du fait d’une cer-
taine résignation au vu de la diffi-
culté d’harmoniser les régimes
spéciaux fortement divergents ap-
plicables dans les différents États
membres.

Je suis prêt à intervenir auprès de
la Commission européenne afin de
relancer ce dossier, et, à défaut
d’une suite favorable, de contacter
mes homologues allemands et
français afin de trouver une solu-
tion appropriée.

Je saisis l’occasion pour signaler
que l’acheminement de véhicules
routiers achetés à l’étranger vers le
Luxembourg peut, à défaut de re-
connaissance des plaques rouges
luxembourgeoises par les autorités
des autres pays et dans l’attente, le
cas échéant, d’une telle reconnais-
sance, également se faire:

- soit moyennant le transport du vé-
hicule sur une remorque ou semi-
remorque;

- soit sous le couvert de plaques
spéciales étrangères équivalentes
aux plaques rouges luxembour-
geoises entre le lieu d’achat et/ou
de dépôt du véhicule à l’étranger
jusqu’à la frontière du Grand-Du-
ché de Luxembourg, et ensuite
sous le couvert de plaques rouges
nationales de la frontière luxem-
bourgeoise jusqu’à une station de
contrôle technique afin d’y faire im-
matriculer le véhicule;

- soit sous le couvert d’une imma-
triculation temporaire du véhicule
dans le pays étranger d’acquisi-
tion, un tel régime existant aujour-
d’hui dans pratiquement tous les
États membres de l’Espace Écono-
mique Européen.

Question 2407 (20.3.2008) de
M. Gilles Roth (CSV) concer-
nant la section B classique
dans les lycées secondaires
classiques:

Selon mes informations de moins
en moins d’élèves de l’enseigne-
ment secondaire classique optent
à la fin de la classe de 4e pour la
section B à dominante mathéma-
tiques et informatique. 

Dans ce contexte j’aimerais poser
les questions suivantes à Madame
la Ministre de l’Éducation nationale
et de la Formation professionnelle: 

- Le Gouvernement confirme-t-il
ces informations? 

- Dans l’affirmative, quelles sont les
causes de ce recul des inscriptions
et y a-t-il possibilité d’y remédier? 

- De manière générale est-il pos-
sible de donner de plus amples in-
formations sur l’évolution des ins-
criptions à cette section? 

Réponse (23.5.2008) de Mme
Mady Delvaux-Stehres, Mi-
nistre de l’Éducation nationale et
de la Formation professionnelle:

Le pourcentage des élèves inscrits
en section B est le suivant pour
l’année scolaire 2007/2008:

Classes de troisième B:
147 élèves soit 9,4%

Classes de deuxième B:
142 élèves soit 9,6%

Classes de première B:
109 élèves soit 7,4%

L’évolution du nombre des élèves
des classes de première B a été la
suivante durant les 12 dernières
années:

1996/97: 126 élèves soit 12,0%

1997/98: 167 élèves soit 13,8%

1998/99: 125 élèves soit 11,2%

1999/00: 130 élèves soit 11,7%

2000/01: 127 élèves soit 10,4%

2001/02: 122 élèves soit 10,0%

2002/03: 108 élèves soit 9,0%

2003/04: 134 élèves soit 10,5%

2004/05: 117 élèves soit 9,5%

2005/06: 104 élèves soit 8,2%

2006/07: 127 élèves soit 9,3%

2007/08: 109 élèves soit 7,4%

Même si les variations en chiffres
absolus ne montrent pas de ten-
dance claire, on constate néan-
moins une dégression concernant
le pourcentage d’élèves inscrits en
section B.

Une étude concernant l’intérêt des
élèves pour la section B n’ayant
pas encore été faite, il est difficile
de déceler les causes exactes
concernant cette dégression. 

La modification envisagée de la
grille horaire de la division infé-
rieure de l’enseignement secon-
daire, mettant davantage l’accent
sur les sciences et les mathéma-
tiques devrait être de nature à sus-
citer un intérêt accru des élèves
pour ces disciplines et, partant,
pour les sections B et C.

Question 2411 (21.3.2008) de
M. Marco Schank (CSV)
concernant les cours de forma-
tion en vue de l’obtention
d’un permis de pêche et les
permis touristiques de
pêche:

À l’occasion du congrès de la Fé-
dération Luxembourgeoise des Pê-
cheurs Sportifs (FLPS) début fé-
vrier 2008, les responsables ont
proposé l’organisation de cours de
formation pour les personnes ayant
introduit une demande en obten-
tion d’un permis de pêche. 

Au vu de ce qui précède, j’aimerais
poser les questions suivantes à
Monsieur le Ministre de l’Intérieur et
de l’Aménagement du Territoire:

- Monsieur le Ministre partage-t-il
l’avis des responsables de la FLPS
et envisage-t-il l’introduction de tels
cours de formation?

- Dans l’affirmative, sachant que
dans les régions Nord et Est du
Grand-Duché beaucoup de permis
de pêche touristique sont délivrés
par les autorités compétentes,
Monsieur le Ministre envisage-t-il
une dérogation aux cours de for-
mation pour les permis pour tou-
ristes?

- Dans un souci de simplification
administrative, Monsieur le Ministre
pourrait-il envisager une procédure
selon laquelle les campings et hô-
tels pourraient aussi délivrer les
permis pour touristes?

Réponse (23.4.2008) de M.
Jean-Marie Halsdorf, Ministre
de l’Intérieur et de l’Aménagement
du Territoire:

Le Ministre de l’Intérieur et de
l’Aménagement du Territoire envi-
sage effectivement l’introduction
de cours de formation en matière
de pêche et d’écologie des cours
d’eau en vue de l’obtention du per-
mis de pêche pour les eaux inté-
rieures.

Pour l’organisation et le finance-
ment de tels cours, la modification
suivante de l’article 7 de la loi du
28 juin 1976 portant réglementa-

tion de la pêche dans les eaux in-
térieures est prévue dans le projet
de loi-cadre sur l’eau (N°5695):
«Les montants de la taxe piscicole
sont versés sur un fonds spécial
qui sert à la sensibilisation, à la for-
mation et à l’information des pê-
cheurs et du public en matière de
pêche et de protection du milieu
aquatique.»

Concernant la délivrance des per-
mis touristiques, une dérogation
aux cours de formation est effecti-
vement prévue.

«Le permis de pêche touristique
est actuellement délivré par les
commissaires de district ou les
bourgmestres de leur district qu’ils
délégueront à ces fins» (règlement
grand-ducal du 21 juillet 1976 por-
tant introduction d’un permis de
pêche touristique pour les eaux in-
térieures). Lors de leur délivrance,
les permis sont enregistrés par les
agents compétents.

Question 2416 (25.3.2008) de
M. Fernand Etgen (DP) concer-
nant la révision de la struc-
ture des traitements dans la
fonction publique:

Concernant la révision de la struc-
ture des traitements des fonction-
naires, le programme gouverne-
mental de 2004 dispose que «le
Gouvernement oeuvrera en vue
d’une révision de la structure des
traitements». Ainsi, une commis-
sion, déjà mise en place sous le
gouvernement précédent, serait
appelée à présenter ses conclu-
sions et à faire des propositions,
notamment en ce qui concerne
des corrections à apporter aux ba-
rèmes.

Il me revient que la commission
mentionnée dans le programme
gouvernemental a entre-temps fi-
nalisé ses travaux.

Dans ce contexte je souhaiterais
poser les questions suivantes à
Monsieur le Ministre de la Fonction
publique et de la Réforme adminis-
trative:

- Monsieur le Ministre peut-il me
confirmer ces informations?

- Dans l’affirmative, Monsieur le Mi-
nistre entend-il présenter les
conclusions dudit rapport devant
la Commission de la Fonction pu-
blique et de la Réforme administra-
tive, des Media et des Communi-
cations?

Réponse (2.6.2008) de M.
Claude Wiseler, Ministre de la
Fonction publique et de la Réforme
administrative:

Dans sa question parlementaire vi-
sée sous rubrique, l’honorable Dé-
puté Monsieur Fernand Etgen se
réfère au programme gouverne-
mental de 2004 qui dispose que
«le Gouvernement oeuvrera en vue
d’une révision de la structure des
traitements» et qu’à cet égard une
commission, déjà mise en place
sous le Gouvernement précédent,
serait appelée à présenter ses
conclusions et à faire des proposi-
tions, notamment en ce qui
concerne des corrections à appor-
ter aux barèmes. À cet effet, Mon-
sieur Etgen estime être informé de
ce que cette commission aurait
entre-temps finalisé ses travaux, et
désire par conséquent savoir d’une
part si le Gouvernement peut
confirmer ces informations, et
d’autre part si le Ministre de la
Fonction publique et de la Réforme
administrative entend présenter les
conclusions dudit rapport devant
la Commission de la Fonction pu-
blique et de la Réforme administra-
tive, des Media et des Communi-
cations.

En réponse, je me permets de
rendre attentif d’abord au fait
qu’une première analyse des rela-
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tions entre les différentes carrières
par rapport à l’évolution des piliers
fondant leur classement (études,
responsabilités, attributions, sujé-
tions particulières) avait déjà été
faite au cours de la période législa-
tive 1999-2004. Elle était essentiel-
lement basée sur les mémoires de
revendications introduits au début
de cette période par les différentes
associations du personnel. 

Le Gouvernement actuel a réactivé
les travaux en la matière dans le
cadre de ses discussions relatives
à l’adaptation des conditions de re-
crutement au processus de Bo-
logne pour l’accès à la fonction pu-
blique et aux professions régle-
mentées. Il a entre autres invité la
commission spéciale d’experts de
continuer ses travaux dans ce dos-
sier par la prise en compte des
nouvelles données en matière de
recrutement à générer par la trans-
position des nouveaux diplômes, et
à finaliser ses travaux. Le Conseil a
retenu en particulier qu’il fallait or-
ganiser l’accès à la carrière supé-
rieure auprès de l’État par rapport
à des masters spécialisés et mener
une réflexion avec les milieux
concernés sur la place à réserver
aux diplômés de bachelor au sein
de la fonction publique.

Par voie de conséquence, les tra-
vaux de la commission ont eu
comme objectif dans un premier
temps l’analyse de tous les as-
pects engendrés en matière de
nouveaux diplômes et d’évolution
dans les études de base requises
à l’accès par la transposition du
processus de Bologne, en déve-
loppant donc une approche
consistant à analyser surtout l’évo-
lution des diplômes sur base du
processus de Bologne.  

Un deuxième critère traditionnel de
classification des différentes car-
rières fixé par le législateur de
1963, à savoir celui relatif à l’évolu-
tion des responsabilités, des attri-
butions et des sujétions de l’agent
n’a cependant pas été analysé jus-
qu’à présent dans la mesure où il
présuppose une enquête préalable
détaillée dans toutes les adminis-
trations de l’État. Or, des conclu-
sions complètes et cohérentes ne
pourront être formulées une fois
que toutes les informations néces-
saires surtout en ce qui concerne
ce deuxième critère auront été
analysées. Lors de sa déclaration
sur la situation économique, so-
ciale et financière du pays, Mon-
sieur le Premier Ministre a précisé
qu’au cours des prochains mois le
Gouvernement continuera cette
analyse.

Je tiens par ailleurs à rappeler à
l’honorable Député qu’en date du
14 janvier 2008, j’ai déjà convenu
avec la Commission de la Fonction
publique et de la Réforme adminis-
trative de faire figurer à l’ordre du
jour de l’une de ses prochaines
séances un échange de vues rela-
tif aux modifications rendues né-
cessaires par l’introduction du pro-
cessus de Bologne et aux conclu-
sions tirées des entrevues avec les
différentes associations concer-
nées.

Question 2418 (25.3.2008) de
M. Eugène Berger (DP) concer-
nant les projets CDM (Clean
Development Mechanism) et
JI (Joint Implementation):

Lors du débat d’orientation sur le
changement climatique du 11 mars
2008, j’avais demandé à Monsieur
le Ministre de l’Environnement de
bien vouloir me fournir des informa-
tions quant aux projets CDM
(Clean Development Mechanism)
et JI (Joint Implementation) actuel-
lement mis en œuvre par le Gou-
vernement. N’ayant pas reçu de ré-
ponse concrète de la part du Mi-

nistre de l’Environnement, je me
permets de rééditer mes ques-
tions:

- Monsieur le Ministre pourrait-il
m’informer sur l’état d’avancement
des projets CDM initiés par le
Luxembourg? 

- Monsieur le Ministre pourrait-il
particulièrement m’informer sur les
projets de biogaz et biomasse en
Inde ainsi que sur les projets éo-
liens en Chine?

- Monsieur le Ministre pourrait-il
m’informer sur le volume des unités
de réduction certifiée des émis-
sions (URCE) que le Luxembourg
se fera attribuer par les projets
CDM?

- Monsieur le Ministre pourrait-il
m’informer sur les projets JI initiés
par le Luxembourg?

- Monsieur le Ministre pourrait-il
m’informer sur le volume des unités
de réduction d’émissions (URE)
que le Luxembourg se fera attri-
buer par les projets JI?

- Monsieur le Ministre pourrait-il
m’informer si l’état luxembourgeois
aurait pu profiter de l’installation
d’une centrale turbine gaz vapeur
à Eisenhüttenstadt par les sociétés
Soteg et Gazprom pour se faire at-
tribuer des unités de réduction
d’émissions (URE)?

- Dans l’affirmative, Monsieur le Mi-
nistre pourrait-il m’informer pour-
quoi cette possibilité n’a pas été
envisagée?

Réponse (19.5.2008) de M. Lu-
cien Lux, Ministre de l’Environne-
ment:

En réponse aux questions de l’ho-
norable Député au sujet de l’état
d’avancement des projets CDM
«initiés» par le Luxembourg, j’ai
l’honneur de fournir les informa-
tions suivantes:

À ce stade, le seul projet CDM où
le Luxembourg est participant au
projet au niveau bilatéral est le pro-
jet 0167 «Landfill Gas to Energy
Facility at Nejapa Landfill Site in El
Salvador», approuvé par le CDM
Executive Board. L’État luxembour-
geois pourra acquérir 325 000
RECs (réductions d’émission certi-
fiés).

Le Luxembourg n’a pas initié au ni-
veau bilatéral, en tant que «partici-
pant au projet», des projets de bio-
gaz et biomasse en Inde ni des
projets éoliens en Chine.

Par contre, l’État luxembourgeois a
conclu avec «Swiss Re Global
Markets Limited» un accord pré-
voyant le transfert d’un volume to-
tal de 1.642.000 RECs, dont 30%
de crédits d’émission garantis.
Swiss Re s’engage à ce que ces
crédits proviennent de projets éo-
liens réalisés en Chine. Il s’agit
plus particulièrement des projets
«Liaoning Changtu Windfarm», où
seront installées 66 turbines de 750
kW chacune, et «Guohua Inner
Mongolia», avec 39 turbines de
1.250 kW chacune.

Par ailleurs, le Luxembourg, avec
d’autres pays et firmes, participe fi-
nancièrement à des fonds carbone
de différents instituts financiers in-
ternationaux, à savoir:

- «Biocarbon Fund» de la Banque
Mondiale avec une mise de cinq
millions de dollars US;

- «Community Development Car-
bon Fund» de la Banque Mondiale,
avec une mise de dix millions de
dollars US;

- «Multilalteral Carbon Credit
Fund» de la Banque Européenne
pour la Reconstruction et le Déve-
loppement avec une mise de dix
millions EUR;

- «European Carbon Fund» de la
Banque Européenne d’Investisse-
ment/Banque Mondiale, avec une
mise de dix millions EUR;

- «Asian Pacific Carbon Fund» de
la Banque Asiatique pour le Déve-
loppement, avec une mise de 15
millions de dollars US.

Selon le 2e plan national d’alloca-
tion le Luxembourg devra acquérir
quelques 23,5 millions de crédits
d’émission pendant la période
2008-2012. Selon ce plan, environ
50% seront des RECs (réductions
d’émission certifiées) provenant de
projets CDM, 20-25% des UREs
(unités de réduction d’émission)
provenant de projets JI et 20-25%
des AAUs (assigned amount units)
provenant de l’échange de droits
d’émission entre pays.

Cette distribution est indicative et
peut changer selon les conditions
du marché, les projets proposés et
les pays concernés.

L’honorable Député me demande
si l’État luxembourgeois aurait pu
profiter de l’installation à Eisenhüt-
tenstadt qui sera construite par les
sociétés Soteg et Gazprom.
D’abord, il faut noter que le projet
est réalisé en Allemagne par deux
sociétés de droit privé, et l’État
luxembourgeois n’est pas investis-
seur. Il appartient dès lors à ces
deux sociétés de décider si un pro-
jet de mise en œuvre conjointe (JI)
sera réalisé dans ce contexte. En-
suite, la directive 2004/101/CE du
Parlement européen et du Conseil
du 27 octobre 2004 («linking direc-
tive») modifiant la directive
2003/87/CE établissant un système
d’échange de quotas d’émission
de CO2, transposée en droit natio-
nal  par la loi du 27 mars 2006 rela-
tive aux mécanismes de projet du
protocole de Kyoto, interdit le
«double comptage». Ceci signifie
que l’utilisation des UREs ou RECs,
résultant d’activités de projets
CDM ou JI, qui réduisent ou limi-
tent directement les émissions
d’une installation tombant dans le
champ d’application de ladite di-
rective, ne peut se faire que si un
nombre égal de quotas d’émission
est annulé par l’exploitant de l’ins-
tallation en question, et par consé-
quent annulé également dans le re-
gistre national de l’État membre
d’origine des UREs ou RECs.

Toutes les installations de combus-
tion d’une puissance supérieure à
20 MW, et par conséquent l’instal-
lation qui sera construite à
Eisenhüttenstadt, sont soumises 
au système communautaire
d’échange de quotas d’émission.
Inutile de mentionner que l’Alle-
magne interdit la délivrance de
UREs provenant de ses installa-
tions concernées par le système.

Question 2425 (27.3.2008) de
M. Félix Braz (DÉI GRÉNG)
concernant l’autoroute ferro-
viaire Bettembourg-Perpi-
gnan:

Suivant des informations parues
dans la presse l’autoroute ferro-
viaire Bettembourg-Perpignan
mise en service officiellement le 29
mars 2007 ne connaît pas encore
le succès souhaité par les exploi-
tants.

Ce sont notamment des problèmes
d’ordre technique (hauteur trop
restrictive des transports respecti-
vement du gabarit autorisé), des
problèmes logistiques auprès des
transporteurs (frais d’adaptation) et
des problèmes d’autorisations
pour des transports spéciaux de la
part du Gouvernement français qui
tous ensemble font que cette auto-
route n’est exploitée qu’à un taux
de 35% au lieu des 60% prévus
lors de la mise en service.

Le Luxembourg via la CFL est par-
tenaire du projet à raison de 12,5%
des parts dans la société Lorry-Rail
qui est l’exploitant de l’autoroute
ferroviaire. Partant, le Luxembourg
a un intérêt certain du point de vue
économique mais également éco-
logique afin d’aider à la réussite du
projet.

Dans ce contexte j’aimerais poser,
conformément à notre règlement
interne, les questions suivantes à
Monsieur Lucien Lux, Ministre des
Transports:

- Quelles démarches votre Minis-
tère respectivement la société CFL
peut entamer respectivement a
déjà entamées afin d’aider à ré-
soudre les problèmes dans les do-
maines susmentionnés?

- Est-ce que le Gouvernement
luxembourgeois ne devrait pas -
éventuellement via des pro-
grammes de l’UE - aider les trans-
porteur à résoudre les problèmes
d’ordre logistique mentionnés dans
les articles de presse?

Réponse (19.5.2008) de M. Lu-
cien Lux, Ministre des Trans-
ports:

Le degré de remplissage des
rames assurant la desserte de
l’axe Bettembourg-Le Boulou se si-
tue actuellement autour de 35%.
Le conseil d’administration de
Lorry-Rail S.A. s’est réuni ces der-
niers temps à plusieurs reprises
pour définir et arrêter les mesures
susceptibles d’augmenter ce taux.
Parmi les pistes discutées suscep-
tibles de relever le taux d’occupa-
tion des trains desservant cette re-
lation, figurent notamment la vérifi-
cation par réseau ferré de France
de l’assouplissement en ce qui
concerne la hauteur limite à res-
pecter; l’acceptation de semi-re-
morques transportant des matières
dangereuses; l’acceptation de
semi-remorques frigorifiques et la
mise en place d’une offre appelée
«Traction Finale» mettant à dispo-
sition des transporteurs routiers un
service de traction de leurs semi-
remorques des terminaux à la des-
tination finale et vice-versa.

Je me permets de relever égale-
ment les efforts accomplis par les
deux opérateurs ferroviaires CFL et
SNCF en vue de garantir une
bonne régularité du trafic entre
Bettembourg et Le Boulou en
termes de respect du temps de
parcours; régularité s’exprimant
par une ponctualité moyenne avoi-
sinant les 95%.

Pour ce qui est plus particulière-
ment du 2e tiret de la question par-
lementaire, il y a lieu de préciser
que Lorry-Rail a bénéficié de sub-
ventions de la part de l’Union euro-
péenne en guise d’aides au dé-
marrage dans le cadre du pro-
gramme Marco Polo. Actuellement,
les CFL ont lancé une étude por-
tant sur les opportunités s’offrant
au transport multimodal pour béné-
ficier d’une aide d’exploitation. Le
périmètre de cette étude intègre
également les activités de Lorry-
Rail S.A..

Finalement, je suis persuadé que
l’ensemble des mesures engagées
permettra à la société Lorry-Rail de
progresser dans la commercialisa-
tion des services de l’autoroute fer-
roviaire et d’apporter la preuve de
la pertinence technique et écono-
mique du nouveau mode de trans-
port que la France et le Luxem-
bourg sont attachés à promouvoir
dans l’intérêt économique et dans
l’intérêt du développement du-
rable.

Question 2430 (28.3.2008) de
Mme Colette Flesch (DP)
concernant le marché des télé-
communications luxembour-
geois:

Il ressort d’un récent article de
presse d’un quotidien proche d’un
des partis de la majorité qu’au
Luxembourg les prix des commu-
nications téléphoniques sont parmi
les plus élevés de l’Union euro-
péenne. Cette situation s’explique-
rait, selon l’auteur, malgré les ef-
forts de libéralisation entrepris par
l’Union européenne au cours des
dernières années, par la position
quasi-monopoliste persistante
d’une seule entreprise.

Partant, je souhaiterais poser les
questions suivantes à Monsieur le
Ministre des Communications:

- Le Ministre peut-il confirmer ces
affirmations?

- Le Ministre partage-t-il l’avis de
l’auteur de l’article en question que
cette situation sur le marché des
télécommunications luxembour-
geois risque d’entraîner une inter-
vention de la Commission euro-
péenne?

- Le Ministre estime-t-il que cette
situation est saine et souhaitable?
Si tel ne devait pas être le cas,
quelles mesures entend-il prendre
pour y remédier?

Réponse (9.5.2008) de M.
Jean-Louis Schiltz, Ministre
des Communications:

La question de l’honorable Député
traite des prix des communications
téléphoniques. 

Il s’agit d’une question de sur-
veillance du marché des communi-
cations électroniques qui incombe
depuis 1997, année de sa création,
à l’Institut Luxembourgeois de Ré-
gulation («ILR»), de concert avec
l’Autorité de Concurrence en
place. Dans le cadre du 2e paquet
«Télécom», transposé en droit
luxembourgeois par la loi du 30
mai 2005 sur les réseaux et les ser-
vices de communications électro-
niques, l’Institut a procédé à une
analyse des marchés identifiés par
la Commission européenne dans
sa Recommandation C(2003) 497.
Parmi ces marchés, il y en a six qui
concernent la téléphonie.  

Sur ces bases, je me suis permis
de solliciter les détails nécessaires
auprès de l’ILR qui me fournit les
éléments suivants:

1. Informations relatives aux prix
des communications télépho-
niques
Actuellement, compte tenu du dé-
veloppement du marché des télé-
communications en Europe, il est
de plus en plus difficile de parler
d’un prix unique pour les services
de communications téléphoniques.
En effet, suite à une intensification
de la concurrence, les opérateurs
développent des paquets de ser-
vices différents en fonction des be-
soins des consommateurs. La poli-
tique des prix est un des outils
marketing utilisé en parallèle à
d’autres outils comme le produit et
la publicité. Ainsi même au Luxem-
bourg de nouvelles offres sont
constamment proposées aux
clients.
Afin d’illustrer la situation des dé-
penses pour des services de com-
munications téléphoniques au
Luxembourg, l’Institut reproduit ci-
dessous des indications chiffrées
provenant de récents documents
du travail du 13e rapport annuel re-
latif à l’état du marché des commu-
nications de la Commission euro-
péenne. L’ensemble des chiffres et
des graphiques proviennent du do-
cument qui porte la référence SEC
(2008) 356 volume 2. Ce document
est disponible sous l’adresse sui-
vante:
http://ec.europa.eu/information_
society/policy/ecomm/library/
communications_reports/
annualreports/13th/index_en.htm

Communications téléphoniques
à partir du réseau mobile
Afin de pouvoir comparer les prix
des opérateurs des différents États
membres, il y a lieu de se référer
aux profils d’utilisation définis par
l’OECD. Trois profils différents sont
prévus:
usage faible
usage moyen
usage intensif

2007-2008QUESTIONS AU GOUVERNEMENTQUESTIONS AU GOUVERNEMENT
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Le tableau reprend les coûts men-
suels moyens pour 2007 pour les
trois types de profils d’utilisation
définis par l’OECD. Pour le Luxem-
bourg, le tableau reprend les don-
nées de l’opérateur historique res-
pectivement de ses filiales. Les
deux autres colonnes reprennent

les chiffres d’opérateurs d’autres
pays membres.

Communications téléphoniques
du réseau fixe

Les chiffres fournis se basent tou-
jours sur le dernier rapport de la
Commission européenne.

2007-2008 QUESTIONS AU GOUVERNEMENTQUESTIONS AU GOUVERNEMENT
Minimum Luxembourg Maximum

Faible

Moyen

Intensif

4,97 €

6,80 €

11,98 €

9,82 €

18,95 €

25,85 €

29,44 €

45,90 €

68,33 €

Minimum Luxembourg Maximum

Appel local

Appel international
0,015 €

0,005 €

0,031 €

0,137 €

0,124 €

0,310 €

Le tableau reprend le coût minimal
pour un appel local et international
à partir du réseau fixe de l’opéra-
teur historique. Les colonnes «mi-
nimum» respectivement «maxi-
mum» reprennent les indications
d’opérateurs historiques d’autres
États membres.

Pour illustrer la situation de l’opéra-
teur historique par rapport à
d’autres opérateurs en Europe, les
tableaux ci-dessous reprennent les
données chiffrées des coûts men-
suels moyens selon un panier d’uti-
lisation défini par l’OECD.

Les graphiques ci-dessous, qui sont repris également du rapport de la Commission, illustrent que le Luxembourg
se situe souvent en dessous de la moyenne pondérée des 27 membres de l’Union européenne en ce qui
concerne les prix pratiqués par l’opérateur historique.

Client résidentiel Minimum Luxembourg Maximum

Type d’utilisation

- Faible

- Moyenne

- Intensive

4,03 €

7,16 €

15,70 €
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19,67 €

29,67 €

80,74 €
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Ces chiffres indiquent que le
Luxembourg ne se situe pas né-
cessairement dans le groupe des
pays les plus chers en Europe.

2. Possibilité d’une intervention de
la Commission

En ce qui concerne la question du
risque d’intervention de la part de
la Commission européenne, l’Insti-
tut présente sa position comme
suit.

Le cadre réglementaire européen
de 2002 prévoit que les autorités
de régulation nationales doivent
procéder à des analyses des mar-
chés afin de déterminer si une ou
plusieurs entreprises sont puis-
santes sur différents segments des
marchés de communications élec-
troniques. Si à l’issue de ces ana-
lyses l’autorité de régulation natio-
nale constate qu’une ou plusieurs
entreprises détiennent une position
dominante, elle doit, conformément
à la législation, imposer des obli-
gations réglementaires à ces enti-
tés.

Les obligations réglementaires qui
ont été imposées par l’Institut à l’is-
sue de l’analyse des marchés de la
téléphonie sont les suivantes:

- Non-discrimination: L’obligation
consiste à imposer à l’opérateur
identifié comme puissant sur le
marché, de fournir ses services de
manière non discriminatoire aux
utilisateurs finals.

- Transparence: Dans le cadre de
cette obligation, un opérateur puis-
sant sur le marché devra publier
ses contrats qui devront spécifier
les termes et conditions consentis
pour chaque service vendu et pré-
ciser, notamment, à quel service en
particulier se rapportent les éven-
tuels rabais de quantité ou autres.

- Séparation comptable: Cette obli-
gation impose aux opérateurs puis-
sants sur le marché de tenir une
comptabilité séparée pour les acti-
vités liées à la fourniture de ré-
seaux ou de services de communi-
cations électroniques, de la même
façon que si ces activités étaient
exercées par des sociétés juridi-
quement indépendantes.

- Contrôle des prix et obligations
relatives au système de comptabi-
lisation des coûts: L’opérateur
puissant sur la marché devra res-
pecter des prix raisonnables pour
la fourniture de services télépho-
niques. Il devra en outre disposer
d’un système de comptabilisation
des coûts et fournir des informa-
tions complètes et précises per-
mettant à l’Institut de vérifier que
les prix appliqués sont abordables
et qu‘ils n’impliquent pas une dis-
torsion de la concurrence.

L’institut a achevé ces analyses et
a imposé les mesures correctives
listées ci-dessus à l’opérateur his-
torique. Dans un courrier du 6 dé-
cembre 2006, la Commission euro-
péenne a confirmé ne pas avoir de
commentaires par rapport aux ana-
lyses effectuées par l’Institut et ses
conclusions.

Question 2431 (28.3.2008) de
Mme Colette Flesch (DP)
concernant l’itinéraire Vauban:

Dans un article publié récemment
dans les pages d’un hebdoma-
daire, un état des lieux peu relui-
sant est dressé de l’«Itinéraire Vau-
ban». Il s’avère en effet que ce cir-
cuit inauguré dès 1999 n’est tou-
jours pas achevé, situation due no-
tamment à l’envergure de la tâche
et au fait que de nouvelles fouilles
archéologiques ont été entamées
au cours des dernières années.
Plus surprenant est cependant le
fait que le circuit longtemps vanté
comme attraction touristique n’est
depuis un certain temps plus vrai-

ment praticable puisqu’à partir du
«Siechentor» les randonneurs
doivent accomplir un parcours du
combattant non dépourvu de
risques. Le pont pour piétons de-
vant conduire au Fort Niedergrüne-
wald n’a toujours pas été construit
et l’escalier provisoire en bois n’est
plus guère praticable vu l’état de
délabrement dans lequel il se
trouve.

Dans ce contexte j’aimerais poser
les questions suivantes à Madame
la Secrétaire d’État à la Culture, à
l’Enseignement supérieur et à la
Recherche:

- Pour quelles raisons le pont pour
piétons devant conduire le randon-
neur au Fort Niedergrünewald n’a-
t-il toujours pas été construit?
Quelles sont les dates prévues
pour le début et la fin de la
construction?

- L’escalier en bois ne devrait-il pas
être remis en état en attendant la
construction du pont pour piétons?

- Quand peut-on envisager le par-
achèvement de l’«Itinéraire Vau-
ban»? 

- Quand peut-on envisager la réou-
verture de l’«Itinéraire Vauban»?

Réponse (29.5.2008) de Mme
Octavie Modert, Secrétaire
d’État à la Culture, à l’Enseigne-
ment supérieur et à la Recherche:

En guise d’introduction, je voudrais
préciser que, s’il est vrai qu’une
partie de l’itinéraire Vauban a été
mise à l’essai dès 1999 pour les
parties où la réfection d’ouvrages
n’était pas nécessaire, l’itinéraire
Vauban n’a jamais été inauguré. En
effet, son aménagement fait partie
de la loi du 25 avril 2003, «relative
à la restauration et à la mise en va-
leur de certaines parties de la for-
teresse de Luxembourg». Cette loi
prévoit dans son article premier,
entre autres, l’aménagement de
l’ouvrage historique de la Porte des
Bons Malades vers la montée du
Fort Niedergrünewald, l’aménage-
ment des hauteurs du Pfaffenthal et
du Fort Niedergrünewald ainsi que
des fouilles et l’aménagement par-
tiel de la courtine de la vallée de la
«Hiel» jusqu’au Fort Obergrüne-
wald. Ces travaux étaient suppo-
sés s’étaler sur une durée de cinq
ans, pour se terminer au courant
de 2008.

Pour parer aux problèmes évoqués
dans la question parlementaire, le
Service des Sites et Monuments
nationaux avait envoyé, dès août
2006, une lettre au directeur du
Luxembourg City Tourist Office, lui
demandant d’informer les touristes
intéressés que le circuit n’était ac-
cessible que jusqu’au Pfaffenthal
(spectacle audio-visuel dans la
Tour de la Porte des Bons Ma-
lades) aussi longtemps que les tra-
vaux n’étaient pas terminés.

Si les travaux ne sont pas terminés
à l’heure actuelle, il échet néan-
moins de constater que beaucoup
de travaux ont été réalisés par les
entreprises mandatées et par les
agents du Service des Sites et Mo-
numents nationaux en collabora-
tion avec un collaborateur du Mu-
sée National d’Histoire et d’Art. Il
faut rappeler ici que, comme je l’ai
précisé dans ma réponse au rap-
port spécial de la Cour des
Comptes concernant le Musée de
la Forteresse, j’ai dû prendre un
certain nombre de mesures
conservatoires dans ce dossier.

Sans vouloir entrer dans le détail,
je voudrais rappeler que depuis
2005, le Ministère a pris des me-
sures concrètes en faveur du Ser-
vice des Sites et Monuments natio-
naux entre autres pour l’aider à
mieux encadrer le projet du Musée
de la Forteresse qui fait partie de la
loi précitée. Tout le projet relatif à la
mise en place du Musée et du cir-
cuit Vauban a ainsi été mis à plat
en attendant les résultats de l’audi-
teur externe concernant les états fi-
nanciers du Musée.

Question 2434 (31.3.2008) de
M. Roland Schreiner (LSAP)
concernant le chantier de la
Banque Européenne d’Inves-
tissement (BEI):
Selon un article de presse paru au
«Tageblatt» en date du 29/30 mars
2008, des «irrégularités massives»
concernant le droit de travail, ainsi
que la santé et la sécurité au travail
auraient été constatées sur le
chantier de la Banque Européenne
d’Investissement (BEI) au Kirch-
berg. L’article en question se base
sur un communiqué de l’Inspection
du Travail et des Mines (ITM) qui
fait état de «violations gravis-
simes» du droit de travail. Dans un
autre article paru dans «L’essen-
tiel» du 31 mars 2008, la BEI
«s’étonne» du fait que l’ITM ait pu-
blié son communiqué de presse
avant-mur de lui faire parvenir le
rapport des contrôles effectués. 

En considérant que l’objectif pre-
mier des contrôles opérés par l’ITM
sur les chantiers est de rétablir au
plus vite une situation conforme
aux normes en vigueur, je me per-
mets de poser les questions sui-
vantes à Monsieur le Ministre du
Travail et de l’Emploi:

- Monsieur le Ministre a-t-il
connaissance des faits relatés ci-
dessus? Dans l’affirmative, quels
sont les reproches formulés à l’en-
contre des responsables du chan-
tier en question? 

- Est-ce que l’ITM a effectué des
contrôles antérieurs sur ce même
chantier? Si oui, quel a été le résul-
tat de ces contrôles? Est-ce que
les responsables du chantier se
sont montrés coopératifs pour re-
dresser d’éventuels manque-
ments? 

- Monsieur le Ministre peut-il confir-
mer que l’ITM n’ait pas remis de
rapport à la BEI avant de publier
des reproches sévères dans la
presse? Quelles sont les procé-
dures usuelles prévues dans des
cas pareils? Est-ce que la BEI a
entre-temps pu prendre note des
reproches formulés par l’ITM de fa-
çon officielle? Quelles sont les me-
sures entreprises à ce jour pour at-
teindre une situation conforme aux
normes de santé et de sécurité au
travail?

Réponse (26.5.2008) de M.
François Biltgen, Ministre du
Travail et de l’Emploi:
En tant que remarque introductive,
j’aimerais signaler à l’honorable
Député que l’Inspection du Travail
et des Mines, conformément à la
Convention internationale du travail
N°81, bénéficie de l’autonomie la
plus complète dans la mise en
œuvre quotidienne de son activité
lui dévolue par la loi. Les faits rela-
tés par Monsieur le Député se si-
tuent dans le cadre des activités
journalières de l’Inspection. Le Mi-
nistre n’en a donc pas à connaître
et la seule responsabilité de l’Ins-
pection du Travail et des Mines y
est engagée. Le destinataire des
questions de détail de Monsieur le
Député ne saurait donc être le mi-
nistre. Aussi, ce dernier n’a-t-il au-
cun pouvoir de divulguer des infor-
mations détaillées concernant le
contrôle effectué par l’Inspection
du Travail et des Mines, qui relève
des relations individuelles entre
l’Inspection et les administrations.
Pareillement, la politique de com-
munication suivie en l’espèce est à
assumer par la Direction de l’Ins-
pection du Travail et des Mines. Je
n’y porterai pas de jugement.

Quelques brefs commentaires
donc seulement sur les questions
de Monsieur le Député:

- La copie du communiqué de
presse a été transmise au Ministre
le 2 avril 2008, soit quatre jours
après sa publication. Les re-
proches formulés à l’encontre du
maître d’ouvrage et des respon-
sables du chantier s’inscrivent ex-
clusivement dans les relations
entre l’Inspection du Travail et des
Mines et administrés.

- Selon les informations dont je dis-
pose, des contrôles antérieurs du
chantier auraient été effectués les
5 juillet 2007 et 17 mars 2008.

- Je me suis entre-temps fait confir-
mer qu’une entrevue exhaustive a
eu lieu entre l’Inspection du Travail
et des Mines et les responsables,
qui se seraient montrés extrême-
ment coopératifs, et que l’Inspec-
tion du Travail et des Mines consi-
dère que le chantier a été promp-
tement mis en conformité.

Question 2435 (1.4.2008) de M.
Fernand Diederich (LSAP)
concernant les critères de sub-
vention de matériel pour les
services de secours:

Selon un article de presse paru le
28 mars 2008 au «Tageblatt», deux
communes viennent d’équiper
leurs services de secours de maté-
riel nouveau, notamment de
casques. Bien qu’il s’agisse de
matériel indispensable à la sécurité
pour les sapeurs pompiers, ces
communes n’auraient pas reçu la
subvention usuelle de 50%
puisque la commission qui décide
de ce type de subvention doute
que l’acquisition de nouveaux
casques tous les vingt ans soit jus-
tifiée. Dans ce contexte j’aimerais
poser les questions suivantes à
Monsieur le Ministre:

- Monsieur le Ministre peut-il confir-
mer les faits relatés ci-dessus?
Dans l’affirmative, est-ce que des
critères bien définis pour la sub-
vention de matériel pour les ser-
vices de secours existent? 

- Étant donné que la vie des secou-
ristes et, selon le type de matériel,
la vie des victimes d’un sinistre
peut dépendre de la qualité du ma-
tériel disponible, ne serait-il pas
opportun de reconsidérer les cri-
tères donnant droit à des subven-
tions?

Réponse (6.5.2008) de M.
Jean-Marie Halsdorf, Ministre
de l’Intérieur et de l’Aménagement
du Territoire:

En premier lieu, il y a lieu de souli-
gner que, conformément à la loi du
22 avril 1905 concernant l’établis-
sement d’un impôt spécial dans
l’intérêt du service incendie et de
son règlement d’exécution du 31
janvier 1907, le produit de cet im-
pôt est destiné d’abord à l’assu-
rance des sapeurs-pompiers, à
l’inspection du matériel d’incendie,
à l’instruction des pompiers, à des
subventions aux caisses de se-
cours, à des primes d’encourage-
ment et à des indemnités pour des
actes de dévouement. Cette même
législation stipule que le surplus
sera réparti entre les communes, à
titre de subsides, pour l’achat et
l’entretien du matériel et l’organisa-
tion d’un service régulier de se-
cours en cas d’incendie. L’impôt
spécial est donc destiné en pre-
mier lieu à garantir le bien-être des
sapeurs-pompiers et non au sub-
ventionnement à l’acquisition de
nouveau matériel.

En ce qui concerne l’emploi du sur-
plus de cet impôt spécial, le Mi-
nistre de l’Intérieur avait adressé le
13 décembre 1982 une lettre circu-
laire aux administrations commu-
nales pour les informer des formali-
tés à observer en cas de demande
de subventionnement de matériel
d’incendie. La demande d’alloca-
tion d’un subside d’une commune
pour l’acquisition de matériel d’in-
cendie, décidée sur base d’une
délibération du conseil communal,
doit être avisée par l’inspecteur
cantonal compétent et une com-
mission technique est chargée de
veiller à la conformité des prescrip-
tions du cahier des charges et du
bordereau de soumission. Cette
commission est également en
charge de la réception de certains
équipements.

En ce qui concerne plus particuliè-
rement les casques des sapeurs-
pompiers, le Ministre de l’Intérieur

avait informé le 4 juillet 1986 par
lettre circulaire les administrations
communales, que la Fédération na-
tionale des Corps de Sapeurs-
pompiers a homologué un casque
spécifique, un casque français mo-
dèle F.1, aux normes de sécurité
très poussées, comme casque offi-
ciel des sapeurs-pompiers du
Grand-Duché de Luxembourg. 

Il est inexact d’affirmer que le Mi-
nistère de l’Intérieur ou la commis-
sion technique douteraient que
l’acquisition de nouveaux casques
tous les vingt ans soit justifiée. La
société qui fabrique et commercia-
lise les casques F.1 a affirmé à plu-
sieurs reprises au Ministère de l’In-
térieur que les casques en ques-
tion n’ont pas de durée de vie spé-
cifique, puisque leur usure ne dé-
pend que des conditions d’utilisa-
tion et d’entretien. Ainsi, il est évi-
dent qu’un casque très fortement
exposé à des chocs, à des exposi-
tions directes à des sources de
chaleur ou à des utilisations prolon-
gées dans une zone à température
très élevée, devra parfois être
changé au bout de six mois, alors
qu’un casque moins exposé et par-
faitement entretenu pourra être uti-
lisé pendant plus de vingt ans
dans des conditions tout à fait sa-
tisfaisantes de confort et de sécu-
rité. Ces informations ont d’ailleurs
été transmises aux corps des sa-
peurs-pompiers par l’intermédiaire
des inspecteurs cantonaux.

Il appartient donc au chef de corps
de veiller à ce que des casques ar-
rivés à leur fin de vie soient rempla-
cés en temps utile, ceci indépen-
damment d’une date de péremp-
tion quelconque. De nombreux
chefs de corps se conforment
d’ailleurs à cette obligation, sans
que cela ne fasse l’objet d’une in-
formation de presse. 

Depuis 1986, le Ministère de l’Inté-
rieur a acquis 6.620 casques de ce
modèle, qui ont été distribués aux
corps de sapeurs-pompiers. En-
core en 2005, suite à un sondage
effectué par les inspecteurs canto-
naux pour déterminer les besoins
en remplacement de casques, le
Ministère de l’Intérieur et de l’Amé-
nagement du Territoire a été amené
à acquérir 570 casques.

En 2008, la Fédération nationale
des Corps de Sapeurs-pompiers
procédera à la création d’un stock
de 1000 casques supplémentaires,
destinés au remplacement de
casques existants. Ces casques
seront à charges des autorités
communales et subventionnés à
50% par le Ministère de l’Intérieur
et de l’Aménagement du Territoire.
Par ailleurs, je viens de décider
que pour accélérer l’uniformisation
et en guise de reconnaissance
pour les services rendus, un
casque de couleur blanche sera
mis à disposition à chaque chef de
corps et pris en charge intégrale-
ment par le Ministère de l’Intérieur
et de l’Aménagement du Territoire.
Il va de soi que les casques qui ne
sont pas homologués par la Fédé-
ration Nationale des Corps de Sa-
peurs-pompiers, en accord avec la
Division d’Incendie et de Sauve-
tage de l’Administration des Ser-
vices de Secours, ne sont pas sub-
ventionnés par le Ministère de l’In-
térieur et de l’Aménagement du
Territoire.

Question 2437 (2.4.2008) de M.
Xavier Bettel (DP) concernant
l’inscription de ressortis-
sants luxembourgeois en
sections kinésithérapie,
éducation spécialisée, ergo-
thérapie, logopédie et méde-
cine vétérinaire dans une
Haute école ou Université
belges:
La procédure d’inscription dans
une Haute École ou Université
belges pour les étudiants non rési-
dents désirant s’inscrire en sec-
tions kinésithérapie, éducation
spécialisée, ergothérapie, logopé-
die et médecine vétérinaire prévoit
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toujours un tirage au sort. Il s’ensuit
que l’accès pour les étudiants
luxembourgeois qui ne peuvent
poursuivre ce type d’études au
Grand-Duché s’avère particulière-
ment difficile. Le Ministère de l’En-
seignement supérieur avait dans le
passé assuré vouloir tout mettre en
œuvre afin de remédier à cette si-
tuation.

Dans ce contexte j’aimerais poser
les questions suivantes à Monsieur
le Ministre de la Culture, de l’Ensei-
gnement supérieur et de la Re-
cherche:

- Quelles mesures concrètes ont
été prises afin de faciliter l’accès
des ressortissants luxembourgeois
désirant s’inscrire en sections kiné-
sithérapie, éducation spécialisée,
ergothérapie, logopédie et méde-
cine vétérinaire dans une Haute
École ou Université belges?

- Le Ministère a-t-il entrepris des
démarches auprès des autorités
belges dans ce contexte? Les-
quelles?

J’aimerais en outre poser la ques-
tion suivante à Monsieur le Ministre
de la Santé:

- Quelle est son appréciation quant
au parcours de combattant que les
ressortissants luxembourgeois dé-
sirant s’inscrire en sections kinési-
thérapie, éducation spécialisée, er-
gothérapie, logopédie et médecine
vétérinaire dans une Haute École
ou Université belges doivent par-
courir?

Réponse commune (9.5.2008)
de M. François Biltgen, Mi-
nistre de la Culture, de l’Enseigne-
ment supérieur et de la Recherche,
Mme Octavie Modert, Secré-
taire d’État à la Culture, à l’Ensei-
gnement supérieur et à la Re-
cherche et M. Mars Di Bartolo-
meo, Ministre de la Santé et de la
Sécurité sociale:

Depuis l’entrée en vigueur du dé-
cret dont question, les étudiants
luxembourgeois, tout comme les
autres étudiants non résidents en
Communauté française de Bel-
gique, doivent se soumettre à un ti-
rage au sort pour avoir accès aux
formations visées. Les dates d’ins-
criptions à ce tirage au sort ainsi
que le nombre de places ouvertes
aux non résidents dans l’ensemble
des filières concernées dans les
différentes institutions d’enseigne-
ment sont communiqués tous les
ans par le CEDIES aux élèves des
classes terminales des lycées. Par
ailleurs, lors des journées consa-
crées aux équivalences belges du
diplôme de fin d’études secon-
daires luxembourgeois, organisées
tous les ans en juillet au CEDIES,
les élèves sont une nouvelle fois
rendus attentifs à cette procédure
d’inscription. Enfin, une liste de for-
mations aux métiers visés dans
d’autres pays que la Belgique est à
disposition des lycéens et leur a
été transmise par le CEDIES.

En date du 7 avril 2007, le Ministre
de la Culture, de l’Enseignements
supérieur et de la Recherche et la
Secrétaire d’État à la Culture, à
l’Enseignement supérieur et à la
Recherche ont rencontré à
Bruxelles Madame Marie-Domi-
nique Simonet, Ministre de l’Ensei-
gnement supérieur de la Commu-
nauté française de Belgique. Les
ministres luxembourgeois ont évo-
qué l’accord existant avec l’Au-
triche, accord qui prévoit un accès
des étudiants luxembourgeois aux
études de médecine dans le cadre
du quota de 75% réservé aux étu-
diants autrichiens. Ils ont proposé
à Madame Simonet d’envisager
une dérogation permettant aux étu-
diants détenteurs d’un diplôme de
fin d’études secondaires d’un pays
qui ne peut mettre en œuvre une
formation donnée, faute de masse
critique, d’avoir accès à ces forma-
tions dans un autre pays. Une telle
formulation permettrait aux étu-
diants résidents au Luxembourg
d’accéder aux formations visées
en Communauté française de Bel-
gique. Il a été convenu qu’une telle
possibilité serait étudiée, et ce
aussi à la lumière du droit commu-
nautaire.

Une prochaine réunion entre les
ministres aura lieu en juin 2008 au
Luxembourg.

Question 2440 (2.4.2008) de
Mme Anne Brasseur (DP)
concernant l’augmentation de
la tâche hebdomadaire des
enseignants:

D’après un article paru dans l’édi-
tion du «Lëtzebuerger Land» du 28
mars concernant le temps de tra-
vail des enseignants, Madame la
Ministre aurait déclaré que la pro-
position d’augmenter la tâche heb-
domadaire de six heures (quatre
heures de plus de présence à
l’école plus heures de contact di-
rect avec les enfants) n’émanait
pas du Ministère de l’Éducation na-
tionale.

- Dans ce contexte j’aimerais
connaître la proposition concrète
de Madame la Ministre et savoir
pour quels motifs cette idée n’a
pas été retenue par le Gouverne-
ment.

- Aussi voudrais-je savoir qui est
l’auteur de la proposition 4 + 2 et
pourquoi Madame la Ministre s’est
ralliée à cette approche.

Réponse (23.5.2008) de Mme
Mady Delvaux-Stehres, Mi-
nistre de l’Éducation nationale et
de la Formation professionnelle:

En réponse à la question parle-
mentaire N°2440, j’ai l’honneur
d’informer Madame la Députée
que la proposition qu’elle évoque
dans sa question parlementaire

n’est pas la proposition initiale faite
par le Gouvernement aux ensei-
gnants, mais une proposition qui
est le résultat de plusieurs réunions
de négociation au cours des-
quelles il a été tenté de trouver une
solution de compromis.

Le Gouvernement avait initialement
fait un certain nombre de proposi-
tions qui avaient toutes pour point
commun d’augmenter le nombre
de leçons de présence des ensei-
gnants devant les élèves, de façon
à ce que cette présence de l’ensei-
gnant soit assurée pendant tout le
temps de présence des élèves,
hormis les deux leçons d’éduca-
tion morale et sociale ou d’instruc-
tion religieuse et les éventuelles
décharges pour l’ancienneté. S’y
ajoutait un certain temps de pré-
sence à l’école pour des travaux
de concertation, des travaux admi-
nistratifs et la consultation des pa-
rents.

Ces modèles proposés et préférés
par le Gouvernement s’articulaient
soit autour de la conversion de
l’horaire actuel de l’enseignement
primaire basé sur des leçons de 50
à 55 minutes en un horaire se fon-
dant sur des leçons de 60 minutes,
soit autour d’une solution du type
«Eis Schoul», où la présence des
membres d’une équipe pédago-
gique est fixée à un minimum de 30
heures de présence par semaine.

Question 2442 (3.4.2008) de M.
Marcel Oberweis (CSV)
concernant l’hébergement de
l’exposition «Migration» au
Musée de la Forteresse:

Dans le cadre de l’année culturelle
2007, a été créée l’exposition «Mi-
gration», qui a connu un grand
succès partout, aussi bien à
Trèves, qu’à Arlon ou encore au
Luxembourg. Actuellement l’expo-
sition se trouve au centre touris-
tique «Relais Europe Direct» à
Schengen et selon mes informa-
tions elle prendra fin le 17 avril
2008.

En août 2007, les responsables mi-
nistériels ont présenté le concept
du futur Musée de la Forteresse.
Un des grands thèmes du musée
sera la question du développement
de la société luxembourgeoise, en
particulier du 19e siècle à nos jours.

Au vu de ce qui précède, je vou-
drais poser le question suivante à
Madame la Secrétaire d’État à la
Culture, à l’Enseignement supé-
rieur et à la Recherche:

- Le Gouvernement pourrait-il envi-
sager d’héberger l’exposition «Mi-
gration» au Musée de la Forteresse
au lieu de la dissoudre?

Réponse (9.5.2008) de Mme
Octavie Modert, Secrétaire
d’État à la Culture, à l’Enseigne-
ment supérieur et à la Recherche:

En réponse à la question parle-
mentaire N°2442 de l’honorable
Député Monsieur Marcel Ober-
weis, j’ai l’honneur de vous faire sa-
voir qu’il n’est pas envisagé d’im-
planter l’exposition «Migrations»
au Musée Dräi Eechelen.

Pour «Luxembourg et Grande Ré-
gion, Capitale européenne de la
Culture 2007», le Service des Sites
et Monuments nationaux avait crée
une exposition itinérante traitant
des «Migrations» dans et à partir
du Luxembourg, du Moyen-Âge à
l’époque contemporaine. 

Or, de par sa nature et sa finalité,
l’exposition en question est diffé-
rente des principes de présenta-
tion du Musée Dräi Eechelen et ne
pourra par conséquent pas être
montée telle quelle dans cet en-
droit. 

Les thèmes traités par l’exposition
en question trouveront cependant
un développement circonstancié
au Musée Dräi Eechelen, qui pour
certains de ses choix iconogra-
phiques ira recourir aux objets ori-
ginaux reproduits par l’exposition
en question.

Toutefois, si les organisateurs de
l’exposition en question ne trouvent
pas de dépôt adéquat pour l’entre-
poser après dissolution, le Musée
Dräi Eechelen pourra s’occuper de
la conservation des supports en
tant que documents historiques.

Question 2443 (4.4.2008) de
Mme Françoise Hetto-
Gaasch et M. Marc Spautz
(CSV) concernant la dyslexie:

La dyslexie est un trouble spéci-
fique et durable affectant l’identifi-
cation des mots écrits. Un dysfonc-
tionnement auditif est l’une des
premières pistes à explorer. La
dyslexie entraîne des troubles de
l’écriture qui provoquent très sou-
vent des retards scolaires impor-
tants.

La dyslexie de l’enfant reste un su-
jet fort débattu. Dans un grand
nombre de pays, notamment aux
États-Unis et aux pays scandi-
naves, la dyslexie est considérée
comme constitutionnelle, avec une
forte composante génétique, les
facteurs sociopédagogiques réali-
sant seulement des conditions po-
tentiellement aggravantes. Au total,
on estime qu’un adulte sur dix est
ou a été dyslexique.

Au Luxembourg, la dyslexie n’est
pas reconnue comme maladie et
par conséquent les enfants
concernés ainsi que leurs familles
ne profitent d’aucun soutien de la
part des caisses de maladie.

Selon l’article 24 de la Convention
internationale des droits de l’enfant
de l’ONU de novembre 1989 et ra-
tifiée par le Luxembourg en date
du 7 mars 1994, «Les États parties
reconnaissent le droit de l’enfant
de jouir du meilleur état de santé
possible et de bénéficier de ser-
vices médicaux et de rééducation.
Ils s’efforcent de garantir qu’aucun
enfant ne soit privé du droit d’avoir
accès à ces services.»
Vu les développements antérieurs,
nous aimerions poser la question
suivante à Monsieur le Ministre de
la Santé et de la Sécurité sociale:
- Monsieur le Ministre estime-t-il
que la situation au Luxembourg
soit conforme à la Convention inter-
nationale des droits de l’enfant?
- De quelle manière le Gouverne-
ment luxembourgeois soutient-il les
familles concernées?
Réponse (9.5.2008) de M. Mars
Di Bartolomeo, Ministre de la
Santé et de la Sécurité sociale:
Suivant renseignements obtenus
de la part du Ministère de l’Éduca-
tion nationale et de la Formation
professionnelle les services de ce
Ministère concentrent leurs efforts
sur une prise en charge adéquate
des troubles de l’apprentissage de
la lecture et de l’écriture, voire de
la dyslexie:
Le service de l’Éducation différen-
ciée a instauré des «Lies- a
Schreifatelieren» aux principaux
axes du pays, dirigés par des pé-
dagogues diplômés pouvant se
prévaloir d’une formation supplé-
mentaire dans le domaine de la
dyslexie.
Des «Projets Dyslexie», intégrant
des professionnels de l’enseigne-
ment primaire et de l’Éducation dif-
férenciée, ont été mis en place en
collaboration avec les autorités
communales. Au vu des résultats
encourageants de ces initiatives, il
est prévu d’en créer un réseau co-
hérent couvrant toutes les régions
du pays.
Le Centre de Consultation et
d’Orientation psychologiques as-
sure l’encadrement  d’élèves dys-
lexiques de l’enseignement post-
primaire.
Toutes les mesures susmention-
nées sont offertes gratuitement.
En plus, un accent particulier est
mis sur la formation continue des
enseignants, afin de les sensibili-
ser à une détection précoce des
problèmes en question et de les
initier à une approche pédago-
gique répondant plus spécifique-
ment aux besoins des enfants dys-
lexiques.
Un groupe de travail composé de
représentants de mon Ministère et
du Ministère de l’Éducation natio-
nale est chargé d’étudier les possi-
bilités d’améliorer la prise en
charge des enfants présentant une
dyslexie ou une dyscalculie, et
cela tant à l’école qu’en dehors du
milieu scolaire.
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Quant aux montants des diffé-
rentes catégories de recettes et de
dépenses, ils résultent du tableau
détaillé joint en annexe et intitulé
«Bilan de la gestion financière des
forêts soumises au régime forestier
2005-2007».

Les montants figurant au tableau
ci-dessus et au tableau joint en an-
nexe appellent les remarques sui-
vantes (tableau à consulter au
Greffe de la Chambre des Dépu-
tés).

Tout d’abord, il est un fait que le ré-
sultat financier de la gestion fores-
tière des forêts soumises est forte-
ment influencé par deux facteurs
sur lesquels l’administration pu-
blique n’a guère d’influence, à sa-
voir les frais de personnel et les
prix de vente du bois qui, après les
tempêtes de 1990 et de 1999, ont
fortement chuté pour remonter de-
puis deux ans. Cette remontée des
prix explique, d’ailleurs, la diminu-
tion sensible du déficit d’exploita-
tion au cours des deux dernières
années.

De plus, le déficit d’exploitation
élevé des forêts domaniales s’ex-
plique par le fait que de nom-
breuses acquisitions de l’État ont
été opérées dans la région du Lac
de la Haute-Sûre, région dans la-
quelle les forêts exercent avant tout
un rôle de protection. En règle gé-
nérale, le bilan financier est défici-

Question 2444 (7.4.2008) de M.
Robert Mehlen (ADR) concer-
nant l’achat par l’État d’une
surface boisée de 385 ha à
la famille grand-ducale:

Am Zesummenhang mat dem Kaf
vun 385 Hektar Bësch duerch de
Stat aus dem Privatbesëtz vun ei-
ser groussherzoglecher Famill
stelle sech eng Parti Froen. Ënner
anerem déi vun de Folgekäschte
vun dëser Acquisitioun. Duerfir géif
ech gären dës Froen un Iech riich-
ten:

1. Wéi héich ass den Defizit, dee
sech an deene leschte fënnef Joer
(Donnéeë pro Joer) aus der Exploi-
tatioun vun den öffentleche Bë-
scher erginn huet?

2. Kënnt Dir mer dës Zuelen no
Kategorië vu Recetten an Dépensë
vun der Gestioun vun den öffent-
leche Bëscher opschlësselen?

3. Wéi schätzen Är Servicer den
Zoustand vun deene Bëscher an,
déi de Stat elo aus dem groussher-
zogleche Besëtztum ofkaaft huet? 

4. Wouranner gesidd Dir den
Avantage vun dësem Ukaf, wann
een dervun ausgeet, datt och d’Pri-
vatbëscher am Kader vun de
Bestëmmunge vum Naturschutz-
gesetz mussen exploitéiert ginn?

Réponse (6.5.2008) de M. Fer-
nand Boden, Ministre de l’Agri-
culture, de la Viticulture et du Dé-
veloppement rural:

Ad 1 et 2

Étant donné qu’un outil informa-
tique complet relatif à la gestion fi-
nancière des forêts soumises au
régime forestier n’est disponible
qu’à partir de l’année 2005, je me
dois de limiter ma réponse aux ré-
sultats financiers des exercices
2005 à 2006.

Le tableau figurant ci-après ren-
seigne le déficit d’exploitation des
forêts soumises au régime forestier.
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taire pour des forêts situées en
pente forte portant essentiellement
des peuplements de jeunes rési-
neux ou du taillis de chêne.

Ceci dit et vu que le résultat pure-
ment financier ne comprend pas
les fonctions de protection (érosion
des sols, nappes phréatiques,
épuration de l’air, structuration du
paysage, aire de survie pour des
espèces animales et végétales,
etc.) et de récréation des forêts,
l’administration a complété le bilan
de la gestion forestière par une es-
timation des revenus non facturés
engendrés par ces deux fonctions.

Ad 3

L’Administration des Biens de SAR
le Grand-Duc a assuré la gestion
des forêts récemment acquises
par l’État à l’aide de personnel fo-
restier qualifié de sorte que l’état
de ces forêts est comparable aux
forêts gérées par l’Administration
des Eaux et Forêts suivant les
règles de la gestion durable des
forêts.

Ad 4

Pour des raisons tant économiques
qu’écologiques l’Administration
des Eaux et Forêts a réorienté sa
politique en matière d’acquisition
de forêts de sorte que l’acquisition
de massifs forestiers privés pré-
sentant des surfaces importantes
est devenue une priorité. En effet,
ces massifs importants font partie
de notre patrimoine naturel et il im-
porte de garantir une gestion fores-
tière durable et d’éviter une surex-
ploitation suivant des critères pure-
ment économiques.

Question 2445 (7.4.2008) de M.
Jean-Paul Schaaf (CSV)
concernant le concept de mobi-
lité intégré «Nordstad»:
Dans sa réponse à ma question
parlementaire N°2325 concernant
le concept de mobilité intégré

«Nordstad» (cf. compte rendu
N°12/2007-2008), Monsieur le Mi-
nistre des Transports ne répond
que partiellement à mes questions
et exprime son incompréhension
quant à mes propos. 

Voilà pourquoi je voudrais préciser
mon souci et je me permets ainsi
d’introduire une nouvelle question
parlementaire à ce sujet. 

La consultation rémunérée faite
pour planifier le futur espace Ettel-
bruck-Diekirch prévoit un réamé-
nagement complet de l’axe routier
et ferroviaire entre les gares d’Ettel-
bruck et de Diekirch. 

En plus, une option avec double
couloir bus et tram est retenue par
les communes, les experts et les
Ministères en lieu et place de l’axe
ferroviaire actuelle. 

Les communes concernées
doivent prévoir maintenant les
classifications des terrains en vue
du renouvellement des PAG et
Monsieur le Ministre a déclaré que
d’ici les élections législatives au-
cune décision sur le devenir du ré-
seau ferroviaire ne sera prise. 

En plus, Monsieur le Ministre se
sert dans sa réponse à ma ques-
tion parlementaire d’un article de
presse qui reprend infidèlement et
de manière incomplète mes pro-
pos et qu’il n’y pas lieu de le
prendre comme repère. 

Il y a lieu de s’orienter, pour la posi-
tion des comités politiques et tech-
niques Nordstad, à la documenta-
tion officielle très étoffée et argu-
mentée qui reprend une vision inté-

grée à long terme pour le troisième
CDA national. 

Dans ce contexte j’aurais aimé
avoir les précisions suivantes de
Monsieur le Ministre des Trans-
ports: 

1. Dans le cadre des travaux d’éla-
boration de leurs PAG, les com-
munes envisagent de reclasser en
boulevard urbain (couloirs bus,
trams et routiers) les terrains de
l’actuel axe ferroviaire Ettelbruck-
Diekirch. Ce faisant, les communes
sont-elles en opposition avec la
politique à long terme du Ministre
des Transports et doivent-elles en
conséquence renoncer à ces pro-
jets? 

2. Monsieur le Ministre peut-il par-
tager l’idée des communes de
créer un double couloir bus avec
un tram sur l’axe Ettelbruck-Die-
kirch? La perspective d’un tram,
seul moyen de transport sur rail
compatible avec le milieu urbain,
trouve-t-elle l’accord du Ministre? 

Réponse (19.5.2008) de M. Lu-
cien Lux, Ministre des Trans-
ports:

En réponse à la question parle-
mentaire N°2445 du 7 avril 2008 de
l’honorable Député Jean-Paul
Schaaf, je tiens à lui rappeler notre
démarche commune arrêtée en
septembre 2007 et reconfirmée
lors de notre entrevue du 30 avril
2008 qui consiste à élaborer dès à
présent un concept de mobilité dé-
taillé «Nordstad», entre autres pour
garantir à long terme une bonne
offre des transports publics sur
l’axe entre Ettelbruck et Diekirch.

Par ailleurs, étant donné qu’aucune
décision formelle de suppression
de la ligne ferroviaire entre Ettel-
bruck et Diekirch n’a été prise, il
m’appert judicieux de s’en tenir
dans le processus décisionnel
d’aménagement du territoire à la si-
tuation existante en matière d’infra-
structures de transport collectif.

Question 2446 (7.4.2008) de M.
Marco Schank (CSV) concer-
nant les critères de relâche-
ment des eaux de la retenue
principale et des barrages
accessoires à Esch/Sûre:

L’exploitation de la centrale hydro-
électrique d’Esch/Sûre est réglée
par une convention entre l’État et la
société d’exploitation Soler. Le bar-
rage d’Esch/Sûre sert de réserve
en eau potable en même temps
que de bassin d’accumulation pour
la centrale électrique. Pendant la
période hivernale, de novembre à
mars, la retenue est également uti-
lisée à des fins d’écrêtement des
crues. 

La convention précitée règle les
critères de relâchement des eaux
de la retenue principale et des bar-
rages accessoires. 

Ce déversement instantané pro-
voque des crues importantes qui
entraînent l’inondation de plusieurs
campings situés aux abords de la
Sûre supérieure, situation qui em-
pêche dès lors l’exploitation des-
dits campings, entre autres pen-
dant la période de Pâques. 

Au vu de ce qui précède, j’aimerais
poser les questions suivantes à
Monsieur le Ministre des Classes
moyennes, du Tourisme et du Lo-
gement et à Monsieur le Ministre
de l’Économie et du Commerce ex-
térieur: 

- Le Gouvernement ne pourrait-il
pas intervenir afin de procéder à
un relâchement moins brutal et in-
opiné de l’eau afin d’éviter des
inondations? 

- Le Gouvernement n’estime-t-il
pas que l’on devrait revoir la
convention réglant les critères de
relâchement dans une optique de
revalorisation du tourisme dans la
région nord du pays? 

Déficit en €/ha

2005 2006 2007

Communes 131 77 43

État 237 186 182

Établ. publics 109 81 14

Déficit moyen 157 105 77

«Chamber aktuell»
Chamber  TV vous  propose

tous  les  vendredis  ent re  20.00 heures  e t
22.00 heures  un résumé de l ’ac t iv i té  

par lementa i re  de la  semaine.

L’émiss ion es t  redi f fusée du lundi  au jeudi  
de 20.00 à  22.00 heures ,  

à  l ’except ion des  jours  de séance.

Réponse (22.5.2008) de M.
Jeannot Krecké, Ministre de
l’Économie et du Commerce exté-
rieur:

L’exploitation de la centrale
d’Esch/Sûre est réglée par une
convention entre l’État du Grand-
Duché de Luxembourg et la so-
ciété d’exploitation Soler S.A.. Le
mode d’exploitation de l’usine prin-
cipale et des groupes des bar-
rages secondaires ainsi que du
groupe de barrage de compensa-
tion est réglé dans les conditions
techniques annexées à cette
convention. Il en est de même pour
les consignes d’exploitation de la
retenue d’Esch/Sûre.

La retenue d’Esch/Sûre sert non
seulement de bassin d’accumula-
tion pour la centrale hydroélec-
trique, mais aussi, et cela en pre-
mier lieu, de réserve d’eau potable
de Sebes. En plus, pendant la pé-
riode hivernale, la retenue est éga-
lement utilisée à des fins d’écrête-
ment des crues. Des aspects tou-
ristiques jouent aussi un rôle im-
portant en ce qui concerne le ni-
veau d’eau à assurer dans la rete-
nue.

Les plans d’eau normal de retenue
et les limites dans lesquelles l’ex-
ploitation de la retenue peut se
faire sont minutieusement réglés
dans les conditions techniques de
la convention. Celles-ci exigent
qu’en période d’été (1er avril au 31
octobre) le plan d’eau normal se si-
tue à la cote 320,00 m et ne doit
pas descendre sensiblement en
dessous de la cote 315,00 m. Pour
garantir l’alimentation du pays en
eau potable dans cette période, la
production hydroélectrique doit
être limitée au minimum si le niveau
de la retenue descend en dessous
de la cote 315,00 m.

Par contre, en période hivernale
(1er novembre au 31 mars) le ni-
veau du plan d’eau est maintenu
principalement à la cote 317,00 m.
Ainsi, jusqu’au moment où le ni-
veau du plan d’eau atteint la cote
de 320,00 m, un stockage de 9 mio
m3 est possible.

L’usine électrique principale
d’Esch/Sûre sert en premier lieu de
production d’énergie de pointe.
Elle est exploitée suivant les be-
soins de Cegedel afin d’optimiser
sa contribution au réglage du ré-
seau électrique luxembourgeois et
peut provoquer de fortes variations
du débit de la Sûre à la sortie de
l’usine principale qui se propagent
à travers les trois bassins auxi-
liaires. Le bassin de compensation
sert à amortir ces variations de dé-
bit. Le barrage de compensation
est exploité, selon les consignes
fixées dans la convention entre
l’État et Soler, de façon à assurer
un débit d’écoulement plus régulier
en aval du barrage.

Comme déjà exposé ci-dessus, la
consigne de garantir une réserve
d’eau potable suffisant présup-

pose un niveau de la retenue bien
défini. Dans une telle constellation
une crue peut aboutir à une situa-
tion dans laquelle le bassin de
compensation, avec sa capacité
réduite de seulement 352.000 m3,
ne permet pas une compensation
totale des variations de débit.

En résumé il faut souligner que la
convention entre l’État et Soler
règle en détail les obligations de
l’exploitant en ce qui concerne le
relâchement du débit des bar-
rages. La centrale hydroélectrique
n’est pas exploitée exclusivement
suivant des critères purement éco-
nomiques. L’approvisionnement du
pays en eau potable et la protec-
tion contre la crue ont priorité sur
l’intérêt de l’exploitant de la cen-
trale. Soler se tient strictement aux
obligations contractuelles. Le
mode d’exploitation de la centrale
hydroélectrique par Soler ne diffère
pas à celui-ci pratiqué par l’État
jusqu’à 2003.

Afin de réduire le risque de dégâts
quelconques en aval du barrage
d’Esch/Sûre, un système de pré-
alerte et d’échange d’informations
entre la centrale d’Esch/Sûre et les
riverains concernés ainsi que l’ad-
ministration communale d’Esch/
Sûre a été mis en place.

Question 2447 (8.4.2008) de M.
Marcel Oberweis (CSV)
concernant la formation eBac:

Le Ministère de l’Éducation natio-
nale et de la Formation profession-
nelle a résolument choisi d’em-
prunter une voie novatrice en pro-
posant à partir de la rentrée 2006
la formation eBac, une formation à
distance sous forme de «blended-
learning» qui mène au baccalau-
réat.

Le concept eBac s’adresse aux
adultes qui ont arrêté leurs études
secondaires avant la classe de 1ère

et qui désirent reprendre celles-ci.
75% des cours eBac se déroule-
ront à distance via Internet, et seuls
25% des cours seront dispensés
en présenciel. 

La formule «blended learning»
permettra ainsi d’offrir un plus
grand confort aux adultes qui pour-
ront mieux concilier emploi, vie de
famille et études.

Au vu de ce qui précède, j’aimerais
poser les questions suivantes à
Madame la Ministre de l’Éducation
nationale et de la Formation profes-
sionnelle:

- Le Gouvernement peut-il déjà
dresser un premier bilan du
concept eBac?

- Quelle en a été la résonance au-
près des personnes concernées?

- Pourrait-on reprendre certaines
modalités du concept eBac dans
l’enseignement secondaire?



Question 2453 (9.4.2008) de M.
Jean Huss (DÉI GRÉNG) concer-
nant les médicaments géné-
riques:

Des données statistiques récentes
de l’IMS Health situent le Luxem-
bourg parmi les plus mauvais
élèves de l’Union européenne en
ce qui concerne la prescription de
médicaments génériques. En
2007, la part de marché des géné-
riques se chiffrait à 2,7%, cette pro-
portion étant de 11% en Autriche,
10,7% en Suisse ou encore 8,5%
en Belgique.

Le montant économisé aux assurés
par cette part de marché modeste
est chiffré pour l’an 2007 autour de
8,5 millions euros. Parmi les ac-
teurs du monde médical qui ne
prescrivent pas ou peu de géné-
riques au Luxembourg se trouve-
raient certains médecins spécia-
listes ainsi que différents services
hospitaliers.

Dans ce contexte je voudrais poser
les questions suivantes à Monsieur
le Ministre:

- Monsieur le Ministre a-t-il
connaissance de ces données sta-
tistiques récentes?

- Quelles sont les raisons pour les-
quelles les génériques sont si peu
prescrits par les services hospita-
liers?

- Monsieur le Ministre envisage-t-il
des mesures d’information sur les
avantages des génériques à
l’adresse des médecins spécia-
listes et des hôpitaux?

- Quel est le montant que l’UCM
pourrait économiser annuellement
au profit des assurés si les hôpi-
taux et les médecins spécialistes
avaient systématiquement recours
à des génériques? Ne serait-il pas
envisageable de doubler le mon-
tant des économies cité plus haut
à courte échéance ce qui serait
bénéfique pour l’équilibre budgé-
taire des caisses de maladie?

Réponse (27.5.2008) de M.
Mars Di Bartolomeo, Ministre
de la Santé et de la Sécurité so-
ciale:

Dans sa question parlementaire
sous rubrique, l’honorable Député
s’enquiert sur les données statis-
tiques concernant l’utilisation et la
prescription ainsi que la promotion
des médicaments génériques. 

Voici les réponses aux différents
volets de la question parlemen-
taire: 

1) En 2007 les génériques et assi-
milés représentent 2,77% des dé-
penses de médicaments pris en
charge par l’assurance maladie
dans le secteur ambulatoire. Des
données relatives aux prescrip-
tions dans les établissements hos-
pitaliers ne sont pas disponibles. 

2) De nombreux traitements sont
effectivement initialisés par les mé-
decins spécialistes exerçant dans
les établissements hospitaliers et
continués dans le secteur ambula-
toire par les médecins généra-
listes. En milieu hospitalier, l’indus-
trie pharmaceutique pratique pour
les médicaments originaux dont le
brevet est tombé, des prix d’achat
souvent compétitifs aux géné-
riques. II s’en suit que la pénétra-
tion de ce marché reste faible,
puisqu’une inscription des géné-
riques au formulaire thérapeutique
de l’hôpital doit se justifier écono-
miquement. 

3) Afin de promouvoir la transpa-
rence des coûts dans ce domaine,
l’Union des Caisses de Maladie
publie une liste des groupes géné-
riques sur son site Internet
www.ucm.lu. 

4) La concurrence créée par la
commercialisation des génériques
entraîne que le prix public des ori-

Réponse (28.5.2008) de Mme
Mady Delvaux-Stehres, Mi-
nistre de l’Éducation nationale et
de la Formation professionnelle:

1. Premier bilan

Taux de réussite par session

2007-2008 QUESTIONS AU GOUVERNEMENTQUESTIONS AU GOUVERNEMENT

www.chd.lu QQ116699

Il convient de relever que grâce au
système modulaire, un eLearner a
pu accomplir les niveaux d’études
de 3e et de 2e en une seule année.
Le taux de réussite global (par mo-
dule et par session) de l’eBac est
de 67% comme le montre le ta-
bleau ci-dessus.

2. Le degré de satisfaction auprès
des eLearners

S’il est vrai qu’il y a toujours un cer-
tain nombre d’abandons après les
deux mois (= une session) qui
suivent leur inscription, il faut ce-
pendant dire que les eLearners qui
ont achevé la première session et
qui commencent la deuxième ses-
sion ont tendance à ne plus aban-
donner. Ces derniers se félicitent
avant tout de deux avantages inhé-
rents aux structures de l’eBac.
D’une part ils sont très contents
que tous les cours soient dispo-
nibles en ligne et puissent être
consultés à partir de n’importe quel
ordinateur connecté à Internet.
Ceci leur permet d’acccorder sans
trop de problèmes leur vie profes-
sionnelle, familiale et leur ensei-
gnement à distance. D’autre part
ils apprécient également le fait que
75% des cours se déroulent à dis-
tance et que seuls 25% des cours
soient en présenciel... ce qui limite
considérablement leurs déplace-
ments. Nombreux sont les eLear-
ners qui ajoutent cependant à ces
facteurs purement organisation-
nels le fait qu’ils n’ont jamais béné-
ficié dans l’école traditionnelle d’un
suivi aussi engagé que dans
l’eBac. Il n’est pas exclu que les
bons résultats qui se dégagent du
tableau ci-dessus soient justement
le fruit de cet accompagnement de
qualité.

Le haut degré de satisfaction des
eLearners a également été retenu
lors de l’audit de l’eBac qui a été
mené par Monsieur Donatus Berlin-
ger de l’Akademie für Erwachse-
nenbildung (www.aeb.ch). Suite
aux interviews menées aussi bien
avec les eLearners, les eTeachers
et le groupe de pilotage du portail
eLearning, Monsieur Berlinger a
rédigé un rapport très détaillé.
Après l’analyse dudit rapport, le

De nombreux partenaires scolaires
sont d’avis que les écoles tradition-
nelles devraient absolument pou-
voir bénéficier des avantages
structurels et pédagogiques du
système modulaire tel que déve-
loppé par l’eBac qui peut, dans ce
cas, servir d’exemple de bonne
pratique. C’est dans ce contexte
qu’un groupe de travail composé
de collaborateurs du Ministère et
de directeurs et directeurs adjoints
du Lycée Michel Rodange, du Neie
Lycée, du Lycée classique de Die-
kirch et de l’eBac travaille à l’élabo-
ration de lignes directrices pour la
mise en oeuvre d’un enseignement
par modules dans la division supé-
rieure de l’enseignement supé-
rieure. Ces travaux se font en
étroite collaboration avec des en-
seignants des mêmes lycées qui
analysent les programmes en vi-
gueur afin d’identifier thématique-
ment les modules.

Question 2450 (9.4.2008) de M.
Marc Spautz (CSV) concernant
le non-respect de la légalisa-
tion sociale européenne
dans le domaine du trans-
port routier:

Le 3 avril 2008, la Commission eu-
ropéenne a engagé des procé-
dures contre le Luxembourg pour
non-respect de la législation so-
ciale européenne relative aux acti-
vités de transport routier. Notre
pays n’a pas communiqué ses me-
sures nationales de transposition
de la directive de la Commission
sur la mise en œuvre de la législa-
tion sociale européenne relative
aux activités de transport routier.
Or, la législation nationale aurait du
être adaptée avant le 1er avril 2007. 

Dans ce contexte j’aurais aimé
avoir les précisions suivantes de
Monsieur le Ministre des Trans-
ports: 

- Pourquoi le Luxembourg n’a pas
communiqué ses mesures natio-
nales de transposition de la direc-
tive 2006/22/CE du 15 mars 2006

groupe de pilotage a procédé à un
certain nombre d’ajustements de
sa démarche eLearning qui ont été
perçus très positivement par tous
les partenaires.
3. Possibilités de transfert
Ces possibilités sont déjà à l’étude.

établissant les conditions mini-
males à respecter pour la mise en
œuvre des règlements du Conseil
(CEE) N°3820/85 et (CEE)
N°3821/85 concernant la législa-
tion sociale relative aux activités de
transport routier et abrogeant la di-
rective 88/599/CEE du Conseil? 

- Monsieur le Ministre entend-il
prendre rapidement les mesures
qui s’imposent et le cas échéant
quelles sont ces mesures? 

Réponse (18.4.2008) de M. Lu-
cien Lux, Ministre des Trans-
ports:
Dans sa question, l’honorable Dé-
puté souhaite connaître les raisons
du retard dans la transposition de
la directive 2006/22/CE du 15 mars
2006 établissant les conditions mi-
nimales à respecter pour la mise
en œuvre des règlements du
Conseil (CEE) N°3820/85 et (CEE)
N°3821/85 concernant la législa-
tion sociale relative aux activités de
transport routier et abrogeant la di-
rective 88/599/CEE du Conseil.

Le retard dans la transposition est
notamment dû à la complexité de
la matière.

En effet, la nouveauté principale de
la directive 2006/22/CE consiste
dans l’introduction d’un système
de classification des entreprises
par niveau de risque.

Un tel système n’existe cependant
pas encore au Luxembourg et seu-
lement de façon rudimentaire à
l’étranger. Or, l’extrême complexité
d’un tel système fait que même les
experts d’Euro Contrôle Route
n’ont pas encore réussi à mettre au
point un système prenant en
compte tous les facteurs de ma-
nière satisfaisante.

Le Ministère des Transports suit
ces travaux au sein d’un comité
instauré récemment par la Com-
mission européenne dans le cadre
de la comitologie.

Afin de ne pas retarder encore plus
la transposition de la directive
2006/22/CE, le Ministère des Trans-
ports a élaboré au deuxième se-
mestre 2007 un projet de règle-
ment grand-ducal qui délègue
l’élaboration de ce système à une
commission de coordination, à
l’instar de la Belgique. Cette ma-
nière de procéder permettra égale-
ment de réagir de façon plus
flexible aux décisions de comitolo-
gie.

Toutes les autres dispositions se-
ront transposées directement par
le projet de règlement grand-du-
cal.

Ce projet a été accepté par le
Conseil de Gouvernement lors de
sa séance du 21 décembre 2007
et se trouve actuellement pour avis
au Conseil d’État, à la Conférence
des Présidents de la Chambre des
Députés et aux Chambres profes-
sionnelles, conformément aux dis-
positions de la loi du 9 août 1971.

Dès la disponibilité de ces avis, la
directive 2006/22/CE sera transpo-
sée.

Je tiens à souligner que le Luxem-
bourg satisfait déjà aujourd’hui aux
obligations prévues par la directive
pour la coopération et la coordina-
tion d’actions communes avec
d’autres États membres, l’organisa-
tion de formations communes et
l’équipement des organes de
contrôles.

De plus, le Luxembourg dépasse
depuis 2003 le seuil des 2% (appli-
cable à partir de l’année 2008) du
total des jours travaillés pour le
contrôle de la conformité avec les
règles sociales sur le temps de
conduite et les périodes de repos.

Il lui reste donc à mettre en place
le système de classification des
entreprises par niveau de risque.

Question 2452 (9.4.2008) de M.
Fernand Diederich (LSAP)
concernant les places dans les
centres intégrés:

Le Gouvernement a entamé au
cours des dernières années de
nombreuses nouvelles construc-
tions, transformations et rénova-
tions de Centres Intégrés pour Per-
sonnes Âgées, de maisons de
soins, de centres psychogéria-
triques et de logements encadrés
pour personnes âgées pour ré-
pondre à une demande toujours
croissante.

Pourtant, la pénurie en lits de soins
et les délais d’attente parfois dé-
mesurés persistent, ce qui amène
de nombreuses familles à placer
leurs proches dans des établisse-
ments de soins et de retraite dans
les régions limitrophes du Grand-
Duché. 

Dans ce contexte j’aimerais poser
les questions suivantes à Madame
la Ministre:

- Est-ce que Madame la Ministre
peut me renseigner sur le nombre
de lits dans des maisons de soins
et de retraite de la région fronta-
lière actuellement occupés par des
personnes âgées en provenance
du Luxembourg?

- Quels sont les moyens que le
gouvernement entend mettre en
œuvre, respectivement renforcer
pour permettre à davantage de
personnes de trouver une place
dans un centre intégré au Luxem-
bourg?

- Par ailleurs, quelle est l’évolution
envisageable du nombre de ces
personnes placées à l’étranger
compte tenu des lits actuels et fu-
turs au Luxembourg?

Réponse 19.5.2008) de Mme
Marie-Josée Jacobs, Ministre
de la Famille et de l’Intégration:

Depuis des années, le Gouverne-
ment mène une politique d’investis-
sement très dynamique dans le
secteur des structures du long sé-
jour pour personnes âgées. 

Au stade actuel, le Luxembourg
dispose de 4.630 lits, dont 1.383
en maisons de soins et 3.247 en
Centres Intégrés pour Personnes
Âgées.

13 projets concernant des
constructions nouvelles ou l’exten-
sion de structures existantes sont
actuellement en cours de sorte
que, dans les prochaines années,
le nombre de lits va augmenter de
650 unités.

Par ailleurs neuf autres projets, re-
présentant 600 lits supplémen-
taires, sont en phase de planifica-
tion.  

D’ici la période 2012-2015, ces
projets feront augmenter le nombre
de lits disponibles à 5.880 unités.
Ceci revient à une augmentation
nette de 1.250 unités ou de plus de
25%.

À titre d’information, il y a lieu de
mettre en lien ces informations
avec celles disponibles pour l’Alle-
magne. Le pays voisin dispose
d’environ 677.000 lits pour le
groupe des personnes de 65 ans
et plus, ce qui revient à une capa-
cité d’accueil de 4,27%. De son
côté le Luxembourg dispose de
4.630 lits pour le même groupe
d’âge (+/- 63.140 personnes),
donc d’une capacité d’accueil de
7,33%. 

Il n’existe pas de répertoire centra-
lisé des personnes âgées séjour-
nant dans une institution dans un
des pays limitrophes. Les informa-
tions disponibles auprès de l’Union
des Caisses de Maladie con-
cernent les assurés ou co-assurés
qui continuent à avoir leur rési-
dence légale au Luxembourg tout
en séjournant dans un établisse-
ment pour personnes âgées dans
un de nos pays voisins (formulaires
E121L et E112DEP).

À ce jour, 176 formulaires ont été
émis à des personnes, assurés ou
co-assurés, qui séjournent actuel-
lement dans une maison de re-
traite/de soins en Allemagne et 20
à des personnes accueillies dans
une institution pour personnes
âgées en Belgique.

Session Nombre d’inscrits Nombre d’échecs Pourcentage
d’échecs (%)

Session 1_0607 70 31 44

Session 2_0607 42 11 26

Session 3_0607 39 8 20

Session 4_0607 81 29 35

Session 5_0607 43 10 23

Session 6_0607 63 12 19

Session 1_0708 93 41 44

Classe de troisième

Conclusion: 35% d’échecs soit 65% de réussites en troisième.

Classe de deuxième

Session Nombre d’inscrits Nombre d’échecs Pourcentage
d’échecs (%)

Session 4_0607 42 12 28

Session 5_0607 29 1 3

Session 6_0607 31 2 6

Session 1_0708 39 22 56

Conclusion: 26% d’échecs soit 74% de réussites en deuxième.

Classe de première

Session Nombre d’inscrits Nombre d’échecs Pourcentage
d’échecs (%)

Session 1_0708 44 18 40

Conclusion: 40% d’échecs soit 60% de réussites en première.



ginaux diminue constamment ce
qui empêche une évaluation chif-
frée des gains ainsi réalisés, d’au-
tant plus que les prescriptions
peuvent se reporter sur des médi-
caments me-too plus coûteux. 

5) II est relevé que, dans certains
groupes de molécules, les diffé-
rences de prix entre originaux et
génériques sont négligeables.
L’alignement des prix noté dans les
groupes qui ne comprennent plus
de médicaments sous brevet,
amène à considérer tous les médi-
caments inclus, que ce soient des
originaux ou des génériques,
comme étant «bon marché» com-
parés aux médicaments me-too qui
n’ont pas encore vu leur prix dimi-
nué par l’arrivée des génériques.
L’assurance maladie compte pro-
mouvoir les prescriptions dans ces
groupes dits «bon marché».

Question 2454 (9.4.2008) de M.
Fernand Etgen (DP) concernant
le service d’hiver assuré par
l’Administration des Ponts
et Chaussées dans la région
de Clervaux:

En date du 7 avril 2008, des chutes
de neige subites ont provoqué di-
verses complications sur notre ré-
seau routier, notamment dans le
Nord du pays. Il me revient toute-
fois que dans la région de Clervaux
le service d’hiver n’a pas pu être
assuré par l’Administration des
Ponts et Chaussées.

Partant, j’aimerais poser les ques-
tions suivantes à Monsieur le Mi-
nistre des Travaux publics:

- Monsieur le Ministre peut-il confir-
mer les faits relatés ci-dessus?

- Si oui, quelles sont les raisons
pour lesquelles l’Administration
des Ponts et Chaussées n’a pas pu
assurer le service d’hiver dans la
région de Clervaux?

Réponse (27.5.2008) de M.
Claude Wiseler, Ministre des
Travaux publics:

En date du 7 avril 2008 une sorte
de blizzard a touché de bonne
heure quelques régions locales si-
tuées sur le territoire des services
régionaux de Wiltz et de Clervaux.
Ce phénomène aussi rare qu’im-
prévisible dans nos régions a ap-
porté de la neige abondante sur
son passage - 20 cm en une heure,
tandis qu’il pleuvait partout aux
alentours. 

Surpris par ce phénomène, les
conducteurs des camions du ser-
vice d’hiver du service régional en
question, durent se frayer leur che-
min entre les poids lourds en diffi-
culté pour atteindre la N7 et plus
précisément la sortie de Hosingen
en direction de Marnach. 

Deux poids lourds de longueur ex-
ceptionnelle y avaient dérapé, ce
qui avait eu pour effet un blocage
total de la chaussée à cet endroit.
Or, il s’agit ici de l’axe principal
entre Diekirch et Wemperhardt, liai-
son très fréquentée et pour ainsi
dire incontournable. 

Les agents du service régional pro-
cédaient d’abord à l’enlèvement
manuel de la neige et ensuite à un
saupoudrage local de la chaussée.
Grâce au soutien des agents de la
Police grand-ducale, la situation se
trouva normalisée au bout d’une
heure. 

Il est évident que pendant ce laps
de temps, des files de voitures et
de camions se formèrent en amont
et en aval du lieu d’intervention. 

Il est tout aussi évident que pen-
dant cette heure-là, les services ré-
gionaux ne pouvaient pas être pré-
sents ailleurs. 

Ils reprirent cependant immédiate-
ment leur service normal après
avoir résolu le problème décrit ci-

dessus. De ce fait, l’on ne saurait
guère leur reprocher de n’avoir pas
assuré le service d’hiver dans la ré-
gion de Clervaux.

Question 2455 (9.4.2008) de M.
Marcel Oberweis (CSV)
concernant les projets en rela-
tion avec le programme eu-
ropéen Marco Polo:

Le transport routier de marchan-
dises est complètement dépen-
dant des énergies fossiles contri-
buant fortement à la production de
CO2. Dans ce contexte un recours
plus fort à l’intermodalité est né-
cessaire afin de contribuer à une
meilleure utilisation des infrastruc-
tures existantes et des ressources
de service grâce à l’intégration du
chemin de fer dans la chaîne logis-
tique. Le programme a pour but de
redistribuer le volume de marchan-
dises transportées vers d’autres
moyens de transport qui sont à
l’heure actuelle sous-exploités en
raison principalement du fait qu’il
ne peuvent livrer les marchandises
en porte à porte, qu’il y a un
manque de standardisation au ni-
veau de ces moyens de transport,
et que les points de rencontre di-
recte entre ces moyens subsi-
diaires ne sont pas assez dévelop-
pés. Le développement de l’inter-
modalité, l’amélioration logistique
et les échanges d’information élec-
tronique en sont d’autres éléments
clés.

Le programme Marco Polo II est un
programme de financement de
l’Union européenne visant à soute-
nir des actions innovantes permet-
tant un transfert modal durable et à
développer le transport de mar-
chandises entre autres par le mode
ferroviaire. L’objectif est de propo-
ser des solutions innovantes pour
transférer certains trafics routiers
de marchandises vers les autres
modes de transport. 

Dans ce contexte j’aimerais poser
les questions suivantes à Monsieur
le Ministre des Transports:

- Est-ce que le Luxembourg a sou-
mis des projets dans le cadre du
programme Marco Polo I (2003-
2006)?

- En ce qui concerne le nouveau
programme Marco Polo II (2007-
2013) ne devrait-on pas songer à
soumettre des projets en vue de
transférer du fret notamment vers
le chemin de fer?

Réponse (9.5.2008) de M. Lu-
cien Lux, Ministre des Trans-
ports:

Bien avant la création du pro-
gramme Marco Polo, une filiale des
CFL, en l’occurrence la société
Container Logistique Bettembourg
(CLB), avait participé en 2000 au
programme «Pilot Actions for Com-
bined Transport (PACT)» en repré-
sentant avec ses partenaires CFL,
ICF et la ville de Trêves un dossier
de candidature intitulé: «Améliora-
tion de l’accessibilité intermodale
de la Grande Région (Luxem-
bourg, Allemagne, France et Bel-
gique) aux principaux axes ferro-
viaires européens» et le projet y
présenté avait été retenu par la
Commission PACT.

En 2006, les CFL ont été inscrits
comme partenaire au projet for-
mulé par Lorry-Rail pour les aides
à la création d’une autoroute ferro-
viaire Bettembourg-Le Boulou.

En 2007, CLB a été partenaire
dans un projet présenté par le
«Belgium to Bosphorus (B-2-B)
Consortium» constitué par TRW,
ICA et son agence en Turquie, ICA-
R et CLB. Ce projet a été présenté
en vue de la création d’un maillage
en transport combiné entre diffé-
rents terminaux belges et Bettem-
bourg via Genk à Halkali en Tur-
quie.

En ce qui concerne l’inscription de
nouveaux projets dans le pro-
gramme Marco Polo, je peux
confirmer que les CFL viennent

d’entamer, de concert avec les
partenaires allemands, des études
relatives à la création d’une
connexion entre Bettembourg et la
Mer Baltique en vue de joindre les
ferries vers la Scandinavie, la Rus-
sie et les Pays baltes par train com-
biné à Bettembourg pour s’y
connecter à l’autoroute ferroviaire
vers l’Espagne. Cette étude inclut
également la desserte des mul-
tiples destinations de la Grande
Région se trouvant dans un péri-
mètre de 150 km autour de Bettem-
bourg.

Dès que la viabilité de ce projet est
confirmée et la décision de le dé-
marrer est prise, la demande de
son inscription au Projet Marco
Polo sera posée.

Question 2456 (9.4.2008) de M.
Marc Spautz (CSV) concernant
la ligne RGTR 240 Cemency-
Luxembourg:

Du lundi au samedi, les autobus de
la ligne RGTR 240 «Clemency-
Luxembourg» circulent de 06h00 à
23h00 à concurrence d’un bus par
heure. Or, les dimanches et jours
fériés, les habitants de Clemency,
Fingig, Hivange, Dahlem, Garnich
et Holzem sont exclus de toute
offre de transports publics. 

Dans ce contexte j’aimerais poser
les questions suivantes à Monsieur
le Ministre des Transports.

- Pour quelles raisons les localités
submentionnées ne sont par des-
servies par les transports publics
pendant les dimanches et jours fé-
riés?

- Pour satisfaire la demande de ces
habitants ne serait-il pas envisa-
geable de faire circuler la ligne
RGTR 240 les dimanches et jours
fériés?

- Dans la négative, quelles sont les
mesures envisagées par Monsieur
le Ministre des Transports afin d’of-
frir un meilleur service aux usagers
concernés?

Réponse (23.5.2008) de M. Lu-
cien Lux, Ministre des Trans-
ports:

Compte tenu des demandes des
autorités locales ces derniers
temps et suite à un examen des
conditions d’exploitation de la ligne
RGTR 240, dont l’offre était
concentrée aux besoins des voya-
geurs réguliers (travailleurs,
élèves…), un service de di-
manches et jours fériés sera intro-
duit sur la prédite ligne à partir du
1er septembre 2008, à raison d’une
course toutes les deux heures
entre 10h00 et 18h00.

Cette nouvelle offre fonctionnera à
titre d’essai et sera susceptible
d’adaptations en cas de besoin.

Question 2457 (9.4.2008) de M.
Xavier Bettel (DP) concernant
les procédures budgétaires
dans le cadre de l’acquisi-
tion de terres du Grand-Duc
aux alentours du Château de
Berg:

Suite à la réunion de la Commis-
sion du Contrôle de l’exécution
budgétaire du lundi 7 avril 2008
lors de laquelle le Ministre du Tré-
sor et du Budget a informé les
membres de ladite commission sur
les modalités d’acquisition des
terres de SAR le Grand-Duc aux
alentours du Château de Berg par
l’État, je souhaiterais poser les
questions suivantes à Monsieur le
Ministre du Trésor et du Budget:

- Le Ministre peut-il me dire de quel
article budgétaire du Budget de
l’État pour l’exercice 2007 relève
l’acquisition de la forêt de Colmar-
Berg. S’agit-il d’un crédit non limi-
tatif et sans distinction d’exercice?

- Le Ministre peut-il m’informer sur
la date exacte à laquelle il a pris

l’engagement budgétaire relatif à
l’acquisition précitée.

- Le Ministre peut-il me dire si dans
le cas présent les procédures bud-
gétaires de rigueur ont été respec-
tées. Ont-elles fait l’objet d’une ré-
action de la part du contrôleur fi-
nancier et/ou de l’Inspection géné-
rale des Finances?

Réponse (19.5.2008) de M. Luc
Frieden, Ministre du Trésor et du
Budget:

En raison du fait qu’un certain
nombre de procédures comp-
tables et d’enregistrement ont pris
plus de temps que prévu, l’opéra-
tion susvisée n’a pas pu être impu-
tée à l’exercice budgétaire 2007
comme initialement envisagé, mais
sera imputée à l’exercice budgé-
taire 2008.

L’article budgétaire concerné est le
crédit non limitatif 

35.0.71.050 Acquisition auprès de
secteurs autres que le secteur des
administrations publiques d’im-
meubles à incorporer dans le do-
maine de l’État.

L’opération sera évidemment exé-
cutée conformément aux règles re-
latives à la comptabilité de l’État.

Question 2459 (9.4.2008) de M.
Romain Schneider (LSAP)
concernant les dépenses irré-
gulières effectuées dans le
cadre de la politique agri-
cole commune:

Dans son communiqué de presse
du 8 avril 2008, la Commission eu-
ropéenne signale que «les États
membres vont devoir rembourser
un montant total de 83 millions
d’euros correspondant à des dé-
penses irrégulières effectuées
dans le cadre de la politique agri-
cole commune (PAC)». Suivant un
tableau dans l’annexe du commu-
niqué, le Luxembourg devrait s’ac-
quitter de 2,08 millions d’euros au
total, dont 1,11 millions pour dé-
passement des plafonds financiers
et 0,97 millions pour insuffisances
au niveau des contrôles-clés et
des contrôles secondaires. 

Dans ce contexte j’aimerais poser
les questions suivantes à Monsieur
le Ministre de l’Agriculture, de la Vi-
ticulture et du Développement ru-
ral:

- Monsieur le Ministre peut-il me
détailler les raisons exactes pour
lesquelles des remboursements
ont été demandés au Luxem-
bourg?

- Quelles mesures Monsieur le Mi-
nistre entend-il prendre afin de re-
médier à cette situation dans le fu-
tur?

Réponse (2.5.2008) de M. Fer-
nand Boden, Ministre de l’Agri-
culture, de la Viticulture et du Dé-
veloppement rural:

L’honorable Député se réfère à un
communiqué de presse de la Com-
mission européenne en date du 8
avril 2008 relatif à une décision
qu’elle a prise à l’égard d’un cer-
tain nombre d’États membres dans
le cadre de la procédure d’apure-
ment des comptes. Cette décision
a été publiée au Journal officiel de
l’Union européenne L 109 du 19
avril 2008. 

Concernant le Grand-Duché de
Luxembourg, cette décision fait
état de deux montants qui ne se-
raient pas pris en charge par la
Commission européenne dans le
cadre du financement de la poli-
tique agricole commune.

Le premier montant de 1,11 mil-
lions d’euros a trait à un dépasse-
ment momentané, au courant de
l’année 2006, de certains plafonds
financiers particuliers dans le
cadre de l’enveloppe financière
globale attribuée au Luxembourg,
dans le cadre de l’application du
plan de développement rural. Le
dépassement en question était dû
à une interprétation divergente des

dispositions réglementaires com-
munautaires par les services
luxembourgeois. Lors du constat
de ces dépassements la Commis-
sion européenne a refusé la prise
en compte de ce montant. 

À la suite de cette décision, les au-
torités luxembourgeoises ont pré-
senté un tableau financier révisé
qui a été accepté par la Commis-
sion européenne et qui a permis
aux autorités luxembourgeoises de
récupérer jusqu’à la fin de la pé-
riode de programmation les mon-
tants initialement alloués dans le
cadre du plan de développement
rural.

Il s’ensuit que l’incidence finan-
cière de cette décision est neutre
pour le Luxembourg et qu’aucun
montant ne devra être reversé au
budget communautaire, contraire-
ment à ce qui fait admettre le com-
muniqué de presse précité. En ef-
fet, les règles communautaires en
vigueur exigent que la décision
prise par la Commission euro-
péenne en 2006 dans le cadre du
régime des avances mensuelles,
soit entérinée par une décision for-
melle dans le cadre de la procé-
dure de l’apurement des comptes,
indépendamment de la régularisa-
tion déjà intervenue. Je tiens éga-
lement à signaler que suite à
l’adoption, sous présidence luxem-
bourgeoise, de la réforme du finan-
cement de la politique agricole
commune, les règles de finance-
ment pour les mesures du dévelop-
pement rural sont devenues plus
transparentes et plus simples, de
sorte qu’une pareille situation ne
devrait plus se reproduire.

Le recouvrement du deuxième
montant de 0,97 million d’euros est
appliqué au motif que les services
de la Commission, lors d’un audit
sur place effectué en septembre
2005, auraient constaté des insuffi-
sances dans le domaine de l’exé-
cution et du suivi des contrôles sur
place effectués par les services
luxembourgeois dans le cadre de
l’application des mesures «Indem-
nité compensatoire» et «Mesures
agroenvironnementales». En fait,
ce montant représente 5% de la
contribution communautaire aux
aides allouées par le Luxembourg
au courant des années 2004 et
2005 au titre des mesures préci-
tées. 

À cet égard, il y a lieu de noter que,
tout au long de la procédure d’apu-
rement des comptes qui a précédé
la décision de la Commission euro-
péenne, les autorités luxembour-
geoises ont signalé leur désaccord
avec les conclusions soumises par
les services communautaires.

Bien plus, les autorités luxembour-
geoises ont saisi l’Organe de
Conciliation, organe indépendant
institué dans le cadre de la procé-
dure de l’apurement des comptes.
Dans son avis, cet organe a invité
les services de la Commission eu-
ropéenne à réexaminer avec atten-
tion l’évidence et la vraie nature de
chacune des conclusions de l’au-
dit et de reconsidérer le niveau de
la correction financière. 

Nonobstant l’avis de l’Organe de
Conciliation, la Commission euro-
péenne a confirmé sa position
dans la décision précitée. Le Mi-
nistère de l’Agriculture, de la Viti-
culture et du Développement rural
reste cependant convaincu que les
conclusions de la Commission eu-
ropéenne ne reflètent pas la réalité
des procédures appliquées et  se
propose de saisir la Cour de justice
des Communautés européennes
d’un recours en annulation de cette
décision.

Question 2461 (10.4.2008) de
M. Laurent Mosar (CSV)
concernant le car-sharing:

Dans un certain nombre de pays le
système du «car-sharing» est pra-
tiqué avec un grand succès. On
peut cependant observer que ce
système ne connaît malheureuse-
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ment pas le même succès dans
notre pays. Une des raisons de ce
non-succès réside dans le fait que
les voitures circulant avec plu-
sieurs passagers ne bénéficient
d’aucun avantage par rapport à
celles avec une seule personne à
bord.

Dans ce contexte une des solu-
tions pourrait consister à autoriser,
sous certaines conditions, les voi-
tures en «car-sharing» à emprunter
les voies de bus.

Dans ce contexte j’aimerais poser
les questions suivantes à Monsieur
le Ministre des Transports.

- Quelles sont les mesures
concrètes qui ont été prises par le
Ministère des Transports afin de
promouvoir le «car-sharing»?

- Quelles sont les raisons du non-
succès de ce système au Luxem-
bourg?

- Est-ce qu’on ne pourrait pas don-
ner aux voitures en «car-sharing»,
sous certaines conditions, un ac-
cès aux voies de bus?

Réponse (19.5.2008) de M. Lu-
cien Lux, Ministre des Trans-
ports:

En réponse à la question parle-
mentaire de l’honorable Député
Laurent Mosar, il convient de rap-
peler que le Verkéiersverbond, éta-
blissement public sous la tutelle du
Ministère des Transports, a déjà
entamé différentes mesures afin de
promouvoir le «car-sharing» au ni-
veau national et transfrontalier. Il
vient notamment de signer une
convention avec une société spé-
cialisée dans la gestion de covoitu-
rage (similaire au site Internet alle-
mand existant www.pendlerpor-
tal.de).

Dans le même ordre d’idées le Ver-
kéiersverbond participe au groupe
de travail «Projet d’amélioration de
la mobilité transfrontalière» initié
par le conseil général de Meurthe-
et-Moselle qui a comme objectif de
développer une plate-forme Inter-
net commune de covoiturage
transfrontalier avec la Belgique et
la France et d’aménager des
points relais et des parkings de co-
voiturage afin de structurer l’offre
du car-sharing à destination du
Luxembourg. 

En ce qui concerne l’aspect d’utili-
sation des voies bus par le co-voi-
turage, il y a lieu de noter que cette
idée a été écartée, vu qu’un
nombre élevé de voitures particu-
lières sur les voies bus engendre-
rait des retards importants au ni-
veau des transports publics par
bus.

Question 2462 (10.4.2008) de
Mme Anne Brasseur (DP)
concernant le manque de béné-
voles et de personnes d’en-
cadrement qualifiées dans le
domaine du sport:

Dans l’édition du magazine «Flam-
beau» du Comité Olympique et
Sportif Luxembourgeois du mois
de mars, les auteurs d’un article in-
titulé «Le cri d’alarme du monde
sportif» relatif au manque de béné-
voles et de personnes d’encadre-
ment qualifiées rappellent qu’il fau-
dra mettre d’urgence «autour
d’une table toutes les instances
décisionnelles concernées».

- Dans ce contexte je voudrais sa-
voir ce que Monsieur le Ministre
des Sports envisage de faire
concrètement pour apporter des
réponses au problème soulevé et
s’il entend prendre l’initiative pour
réunir toutes les instances concer-
nées et si oui, dans quels délais.

Réponse (9.5.2008) de M.
Jeannot Krecké, Ministre des
Sports:

J’ai bien enregistré le «cri d’alarme
du monde sportif» et j’ai l’intention
de contribuer par les moyens dont
dispose mon département ministé-
riel à la solution du problème. J’ai
demandé à mes services d’élabo-

rer des pistes de réflexion, de les
soumettre pour discussion aux ins-
tances compétentes et intéressées
du sport organisé. Une première
rencontre a déjà eu lieu et donne
espoir de pouvoir définir ensemble
une stratégie efficace.

D’autres consultations doivent se
faire au niveau d’instances pu-
bliques, le problème n’étant pas
cantonné au seul secteur du sport
et les solutions à appliquer pou-
vant également appeler le
concours d’autres décideurs.

S’il ne faut pas s’attendre à des so-
lutions instantanées, je ferai cepen-
dant avancer les travaux de ré-
flexion d’abord, la mise en place
de solutions concrètes ensuite. J’ai
d’ailleurs décidé de requérir une
tranche initiale de crédits budgé-
taires pour l’exercice 2009.

Question 2464 (11.4.2008) de
M. Gilles Roth (CSV) concer-
nant la desserte de la localité
de Roodt/Eisch par les bus
de ligne RGTR en direction
de Luxembourg:

Selon mes informations, la localité
de Roodt/Eisch située dans la
commune de Septfontaines n’est
desservie que par deux bus de
ligne RGTR par jour en direction de
Luxembourg-ville. 

Dans ce contexte j’aimerais poser
les questions suivantes à Monsieur
le Ministre des Transports:

- Est-ce que le Gouvernement peut
confirmer cet état des choses?

- Est-ce que des mesures sont en-
visagées pour améliorer l’offre de
transport public au niveau des lo-
calités susmentionnées?

- Quel est l’état d’avancement du
projet pilote «Rufbus Kanton Ca-
pellen» que le Ministre des Trans-
ports a présenté aux autorités
communales du canton de Capel-
len fin de l’année 2007 et dont le
lancement avait été projeté pour
juillet 2008?

Réponse (28.5.2008) de M. Lu-
cien Lux, Ministre des Trans-
ports:

Monsieur le Député s’enquiert sur
les moyens de communication par
les transports publics de la localité
de Roodt/Septfontaines.

Vu sa situation géographique, la lo-
calité de Roodt n’est que difficile-
ment à desservir par un service
d’autobus régulier.

Actuellement la ville de Luxem-
bourg peut y être atteinte grâce à
quatre courses d’autobus par jour
via Bour, cinq courses par jour as-
surent un retour de Luxembourg
vers Roodt en passant également
par Bour.

Le nombre de passagers par jour à
l’arrêt Roodt/pont est en moyenne
inférieur à dix.

Afin donc de mieux répondre aux
demandes des habitants des loca-
lités à faible densité, situées à une
certaine distance des grandes
axes de circulation, j’envisage l’in-
troduction d’un système de mini-
bus sur commande (Rufbus) qui
sera mis à l’essai pendant un an à
partir du 1er juillet 2008 à l’intérieur
du Canton de Capellen.

Les modalités d’exploitation y rela-
tives sont en voie de préparation
auprès de la Communauté des
Transports. Le projet détaillé sera
présenté fin mai aux autorités lo-
cales.

Question 2465 (11.4.2008) de
M. Gilles Roth (CSV) concer-
nant l’interdiction de conduire
obligatoire en cas d’ivresse
au volant:

Il s’avère que par suite de l’entrée
en vigueur de la loi du 18 sep-
tembre 2007 modifiant certaines

dispositions en matière de circula-
tion routière, un tribunal n’a plus la
faculté d’excepter les trajets pro-
fessionnels de l’interdiction de
conduire obligatoire prononcée en
cas d’ivresse au volant avec un
taux d’alcoolémie supérieur ou
égal à 1,2 g d’alcool par litre de
sang.

Dans les cas où le salarié, notam-
ment dans l’exercice de son travail,
dépend de son permis de
conduire, une interdiction de
conduire englobant sans restriction
les trajets professionnels peut ainsi
constituer un motif de licenciement
dans la mesure où le travailleur ne
sera plus capable d’exercer ses
fonctions.

Dans ce contexte j’aimerais poser
la question suivante à Monsieur le
Ministre des Transports:

- Est-ce que le Gouvernement en-
tend modifier les dispositions intro-
duites par la loi du 18 septembre
2007 en matière de circulation rou-
tière dans le sens de ne plus ôter à
un juge la faculté d’excepter les
trajets dits professionnels dans le
cas d’une interdiction de conduire
obligatoire prononcée en cas
d’ivresse au volant égale ou supé-
rieure à 1,2 g d’alcool par litre de
sang?

Réponse (30.4.2008) de M. Lu-
cien Lux, Ministre des Trans-
ports:

Dans sa question parlementaire,
l’honorable Député souhaite savoir
si le Gouvernement entend modi-
fier les dispositions introduites par
la loi du 18 septembre 2007 modi-
fiant la loi modifiée du 14 février
1955 concernant la réglementation
de la circulation sur toutes les
voies publiques.

En effet, je peux vous confirmer
que je prévois de saisir prochaine-
ment le Conseil de Gouvernement
d’un avant-projet de loi visant,
entre autres, d’abroger le
deuxième alinéa du point 1ter de
l’article 13 de la loi modifiée du 14
février 1955 précitée et partant de
redonner aux juges la faculté d’ex-
cepter les trajets dits profession-
nels dans le cas d’une interdiction
de conduire prononcée en cas
d’ivresse au volant égale ou supé-
rieure à 1,2 g d’alcool par litre de
sang.

Question 2466 (14.4.2008) de
M. Claude Adam (DÉI GRÉNG)
concernant l’achat éventuel de
la bibliothèque du Comte
d’Ansembourg:

Le Comte d’Ansembourg, qui vient
de décéder, était en possession
d’une collection de livres anciens,
composée de «quelque 6.000 vo-
lumes, dont 1.000 livres présentent
une valeur particulièrement impor-
tante du point de vue historique et
artistique». D’après mes informa-
tions, cette bibliothèque d’Ansem-
bourg serait actuellement mise en
vente.  

Dans ce contexte j’aimerais poser
les questions suivantes:

- L’État a-t-il été contacté par les
héritiers du Comte d’Ansembourg
en ce qui concerne un éventuel
achat de la bibliothèque? L’État en-
visage-t-il d’acquérir cette collec-
tion et si oui, où en sont les négo-
ciations?

- Selon des informations de Mme la
Secrétaire d’État un spécialiste au-
rait été chargé d’établir une esti-
mation de la valeur de la biblio-
thèque. Ce projet d’évaluation est-
il achevé et quels sont les résul-
tats?

Réponse (24.4.2008) de Mme
Octavie Modert, Secrétaire
d’État à la Culture, à l’Enseigne-
ment supérieur et à la Recherche:

En réponse à la question de l’hono-
rable Député concernant la biblio-
thèque du Comte d’Ansembourg,
j’ai l’honneur de préciser qu’un
contact s’est noué entre mon Minis-

tère et les héritiers du Comte. Ce
contact s’est soldé tout récemment
dans la saisine commune d’un ex-
pert chargé d’évaluer la biblio-
thèque d’Ansembourg, ceci en vue
d’une éventuelle acquisition de la
bibliothèque par l’État. Je tiens à
souligner que la saisine définitive
d’un premier expert n’a pu se faire
en raison du décès inopiné du
Comte d’Ansembourg. 

Question 2467 (14.4.2008) de
M. Marco Schank (CSV)
concernant le centre de radio-
diffusion à Marnach:

Des mesurages effectués par un
organisme indépendant entre dé-
cembre 2003 et novembre 2006
ont démontré que les émissions
électromagnétiques ont dépassé à
certains endroits le seuil maximal
autorisé par l’Organisation Mon-
diale de la Santé, et ceci jusqu’à
269%.

Dans les alentours du centre
d’émission se trouvent cinq mai-
sons dont plusieurs habitants ont
été atteints de maladies graves au
cours des dernières années. Dans
une lettre adressée à la Direction
de la Santé, l’a.s.b.l. «Fir méi Liä-
wensqualitéit» évoque un lien de
cause à effet entre les ondes élec-
tromagnétiques et la santé des ha-
bitants vivant aux alentours de la
station d’émission.   

Au vu de ce qui précède, je vou-
drais poser les questions suivantes
à Monsieur le Ministre de la Santé
et de la Sécurité sociale:

- Les taux d’émission sont-ils véri-
fiés régulièrement par le Ministère
de la Santé?

- Le Ministère de la Santé, peut-il
confirmer ce taux élevé d’émis-
sions?

- Dans l’affirmative, quelles sont les
conséquences que le Ministère en-
tend en tirer?

Réponse (22.5.2008) de M.
Mars Di Bartolomeo, Ministre
de la Santé et de la Sécurité so-
ciale:

Les rayonnements électromagné-
tiques sont des rayonnements non
ionisants. Le Service de la Radio-
protection de la Direction de la
Santé est chargé de la surveillance
des rayonnements ionisants.

D’après mes informations les me-
surages sur lesquels se base l’ho-
norable Parlementaire ont été ef-
fectués dans le cadre de la sur-
veillance faite par l’ITM en vue de
la protection des travailleurs occu-
pés sur le site. Les résultats dont
fait état la question parlementaire
ne sont pas le résultat d’un mesu-
rage proprement dit, mais sont la
résultante d’une extrapolation faite
à partir du résultat effectivement
obtenu pour l’hypothèse d’une ins-
tallation travaillant à la puissance
maximale autorisée de 1.200 kW.
Or la puissance maximale émise
en routine ne serait que de 600 kW.

Dès lors, même pour les tra-
vailleurs sur le site, l’hypothèse
d’un dépassement effectif de
269% du seuil maximal autorisé
par l’OMS ne se vérifie pas. Cette
hypothèse se vérifie encore moins
pour les personnes ne travaillant
pas sur le site, mais vivant aux
alentours, surtout que l’intensité
des émissions diminue très nette-
ment à l’intérieur des habitations.

Question 2469 (16.4.2008) de
M. Laurent Mosar (CSV)
concernant l’allégations faites
par l’ex-procureur du Tribu-
nal pénal international sur
des trafics d’organes perpé-
trés par l’Armée de libéra-
tion du Kosovo (UCK) à la fin
des années 90:

En effet, des rumeurs sur des tra-
fics d’organes viennent d’être lan-
cées avec la publication en italien
des mémoires de Carla Del Ponte,
l’ex-procureur du Tribunal pénal in-
ternational pour l’ex-Yougoslavie.
Dans ce copieux volume de 408
pages, la magistrate helvète
évoque, en quelques lignes, ce
présumé trafic organisé par l’Ar-
mée de libération du Kosovo
(UCK) avec des organes prélevés
sur des otages serbes, enlevés
pendant l’été 1999, c’est-à-dire
après l’instauration d’un protecto-
rat international au Kosovo. Selon
les affirmations de l’ex-procureur,
environ 300 prisonniers, dont des
femmes, des Serbes et d’autres
ressortissants slaves, auraient été
transportés au courant de l’été
1999 depuis le Kosovo jusqu’en Al-
banie où ils auraient été enfermés
dans une sorte de prison et où des
chirurgiens auraient prélevé leurs
organes. Des leaders des Albanais
du Kosovo, dont l’actuel Premier
Ministre Hashim Thaçi, sont accu-
sés d’être impliqués dans ce trafic. 

Dans ce contexte j’aimerais poser
les questions suivantes à Monsieur
le Ministre Asselborn: 

- Le Gouvernement est-il au cou-
rant de ces allégations? Si ces allé-
gations se confirmaient, comment
le Gouvernement luxembourgeois
réagirait-il à ces faits? 

- Quelles pourraient en être les
conséquences pour le Kosovo
ainsi que pour les membres se son
Gouvernement éventuellement im-
pliqués dans l’affaire? 

Réponse (2.6.2008) de M. Jean
Asselborn, Ministre des Affaires
étrangères et de l’Immigration:
À l’instar de l’honorable Député, on
a appris les allégations mention-
nées par voie de presse. Il importe
toutefois de noter à ce sujet que
Madame Carla Del Ponte, ancien
procureur du Tribunal Pénal Inter-
national pour l’ex-Yougoslavie
(TPIY) n’a pas indiqué les sources
de ces allégations et a dit ne pas
disposer de preuves pour celles-ci.
Dans son livre intitulé «La Chasse,
moi et les criminels de guerre»
(«La Caccia»), Madame Del Ponte
explique avoir enquêté en 2003 sur
ces allégations, mais que faute de
preuves, l’enquête a été classée. 
Le 16 avril 2008, le bureau du Pro-
cureur du TPIY a déclaré que le Tri-
bunal a enquêté en 2002 et 2003
sur des allégations de trafic d’or-
ganes au Kosovo sans découvrir
de preuves. La porte-parole du
Procureur Serge Brammertz s’est
exprimée en ces termes: «En 2002,
2003, informé par la MINUK (Mis-
sion d’administration intérimaire
des Nations Unies au Kosovo) d’al-
légations d’enlèvement de per-
sonnes au Kosovo vers l’Albanie,
où on prélevait leurs organes, le
Procureur a lancé une enquête
préliminaire avec la MINUK et l’Al-
banie. Malgré les efforts, le bureau
du Procureur n’a rien découvert de
substantiel à propos de ces alléga-
tions, et n’a pas pu renvoyer cette
affaire devant le Tribunal.» Le
même jour, la porte-parole du Tri-
bunal pénal international pour l’ex-
Yougoslavie a déclaré qu’«aucune
preuve de ces allégations n’a ja-
mais été apportée aux juges».
En l’absence de preuves pour les-
dites allégations qui ont déjà fait
l’objet d’une enquête judiciaire en
bonne et due forme par le TPIY, il
n’y a pas lieu pour le Gouverne-
ment d’y réagir.

Question 2470 (16.4.2008) de
M. Carlo Wagner (DP) concer-
nant la publicité pour les éta-
blissements hospitaliers
étrangers:

La pratique de la publicité de la
part des médecins et des établis-
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sements hospitaliers contrevient
selon le collège médical aux ar-
ticles 17, 18 et 19 du Code de dé-
ontologie des professions de mé-
decin et de médecin dentiste ainsi
qu’aux articles B2, 5 et 6 du recueil
des principes d’éthique médicale
européenne.  

Le collège médical se réserve le
droit d’engager des poursuites dis-
ciplinaires suivies d’éventuelles
sanctions à l’encontre des contre-
venants.

Or, il s’avère que de plus en plus
souvent des établissements hospi-
taliers étrangers vantent dans la
presse nationale la qualité des
soins prodigués par eux.

Dans ce contexte j’aimerais poser
les questions suivantes à Monsieur
le Ministre de la Santé:

- Monsieur le Ministre n’estime-t-il
pas qu’il s’agit-là d’une concur-
rence déloyale ou du moins d’une
inégalité de traitement?

- Comment entend-il y remédier?

Réponse (19.5.2008) de M.
Mars Di Bartolomeo, Ministre
de la Santé et de la Sécurité so-
ciale:

Il est un fait que des établisse-
ments hospitaliers étrangers, sur-
tout allemands, commencent à of-
frir leurs services dans la presse
luxembourgeoise.

Il est encore vrai que, si le Code de
déontologie interdit toute publicité
aux médecins, il n’existe pas de
disposition correspondante pour
les hôpitaux dans la loi hospita-
lière. La politique du Ministère a
toutefois toujours consisté à dis-
suader les hôpitaux nationaux de
toute action de promotion de leurs
services à l’égard du public.

Étant donné que de la sorte les hô-
pitaux nationaux pourraient se re-
trouver désavantagés par rapport
aux hôpitaux établis à proximité de
nos frontières, je me propose
d’examiner la question d’une inter-
diction de toute publicité par les
hôpitaux lors d’une prochaine révi-
sion de la loi hospitalière. Dans ce
contexte une interdiction de publi-
cité intervenant au niveau commu-
nautaire, ne serait-ce qu’à titre de
recommandation aux États
membres, serait évidemment la
bienvenue.

Question 2473 (16.4.2008) de
M. Robert Mehlen (ADR)
concernant le brevet de maî-
trise agricole:

Zanter Jorzéngte gëtt vu verschid-
dene landwirtschaftlechen Organi-
satioune verlaangt, datt an der
landwirtschaftlecher Beruffsausbil-
dung (Bauer, Wënzer, Gäertner
asw.) an eisem Land sollt d’Méig-
lechkeet geschafe ginn, fir e Brevet
de Maîtrise (BRD: Landwirtschafts-
meister) ze maachen. Trotzdeem
huet sech an all där Zäit näischt an
dëser Bezéiung beweegt. Dëst gëtt
besonnesch vu jonke Baueren, déi
sech eng Opwäertung vun hirem
Beruffsbild wënschen, bedauert,
woubäi de Brevet de Maîtrise net
als Viraussetzung gesi gëtt, fir e
Betrib ze iwwerhuele respektiv wei-
derzeféieren. Duerfir géif ech gä-
ren dës Froen un Iech riichten:

1. Wéi gesidd Dir dës Problematik
am allgemenge Kader vun der Be-
ruffsausbildung zu Lëtzebuerg?

2. Sidd Dir prinzipiell bereet, de
Brevet de Maîtrise an der Landwirt-
schaft zu Lëtzebuerg anzeféieren
an ze reglementéieren?

3. Wann neen, wat ass d’Begrën-
nung fir dës Attitüd? 

4. Wa jo, fir wéini ass mat konkrete
Schrëtt ze rechnen, a wéi gesäit
den Zäitplang respektiv wéi gesinn
déi wichtegst Modalitéiten aus?

5. Sidd Dir gegebenenfalls bereet,
fir esou en zousätzlechen Effort an
der Beruffsausbildung ze honoréie-
ren (zum Beispill duerch eng méi
favorabel Gestaltung vu verschid-
dene Bäihëllefen)?

Réponse commune (23.5.
2008) de Mme Mady Delvaux-
Stehres, Ministre de l’Éducation
nationale et de la Formation profes-
sionnelle et de M. Fernand Bo-
den, Ministre de l’Agriculture, de
la Viticulture et du Développement
rural:

Et si prinzipiell d’Métieren aus dem
Domän vum Artisanat, deenen hir
Formatioun ka mat engem Brevet
de Maîtrise ofgeschloss ginn. Dee
Brevet ass dann och d’Konditioun,
fir den Droit d’établissement a fir
den Droit de formation ze kréien.

D’Formatioune fir de Brevet de
Maîtrise sinn duerch legislativ Tex-
ter gereegelt. Et ass d’Chambre
des Métiers, déi zoustänneg ass fir
d’Brevets de Maîtrise.

Am Beräich vun der Landwirtschaft
ginn et och dräi Brevets de Maî-
trise, fir de Pépiniériste-paysagiste,
den Horticulteur-fleuriste an den
Horticulteur-maraîcher. D’Forma-
tioun dofir ass gereegelt iwwer eng
Konventioun tëscht der Chambre
d’Agriculture an der Chambre des
Métiers. Mä déi Brevets de Maîtrise
sinn net néideg fir den Droit d’éta-
blissement an den Droit de forma-
tion.

Ganz dacks gëtt och de «Mécani-
cien de machines et de matériel
agricoles et viticoles» bei déi For-
matiounen aus dem Secteur agri-
cole gezielt, mä dat ass awer eng
Formatioun am Beräich vun der
Chambre des Métiers.

Fir Bauere gëtt et kee Brevet de
Maîtrise, deen d’Formatioun vum
Agriculteur géif ofschléissen. Et
ass och net virgesinn, datt en Droit
d’établissement fir Bauere géif un
esou e Brevet gebonne ginn. Mä
mir hunn elo schonns Bestëmmun-
gen, datt fir verschidde Subven-
tiounen de Bauer muss eng
gewësse Formatioun hunn, zum
Beispill den Techniker am Beräich
Agriculture. An deem Sënn kéint ee
sech virstellen, datt den Agriculteur
mat engem CATP kéint eng méi
héich Formatioun kréien.

Ob dat soll geschéien, an ob et soll
e Brevet de Maîtrise sinn oder en
Diplom mat engem aneren Numm,
dat muss vun der Chambre d’Agri-
culture diskutéiert ginn an, wann et
sollt e Brevet de Maîtrise ginn, mat
der Chambre des Métiers ofge-
schwat sinn. D’Initiativ läit kloer bei
der Chambre d’Agriculture.

Wa vun do aus esou eng Initiativ
kéim, da wire mir gäre bereet, dat
ze ënnerstëtzen, sou wäit et an de
Kompetenze vun eise respektive
Ministèrë läit.

Question 2476 (17.4.2008) de
M. Camille Gira (DÉI GRÉNG)
concernant le bilan des émis-
sions à effet de serre des
secteurs soumis au système
d’échange de quotas pour
les années 2005 à 2007:
En relation avec les émissions à ef-
fet de serre (CO2 ou équivalents)
des secteurs soumis au système
d’échange de quotas (entreprises
industrielles et production d’éner-
gie), j’aimerais savoir de la part du
Ministre:
- Quelles sont les quantités de CO2

réellement émises par les diffé-
rentes installations au Luxembourg
soumises au système d’échange
de quotas pour les années de 2005
à 2007 en comparaison avec leurs
quantités d’émissions prévues au
premier plan d’allocation (Nationa-
ler Allokationsplan für Luxemburg
vom 6. April 2004, Tab. 6 Seite 27)?

Réponse (2.5.2008) de M. Lu-
cien Lux, Ministre de l’Environne-
ment:

En réponse à la question parle-
mentaire de l’honorable Député,

Monsieur Camille Gira, je joins en
annexe un tableau qui renseigne
d’un côté sur les quotas d’émis-
sions de gaz à effet de serre al-
loués aux 15 installations concer-
nées par le système communau-
taire d’échange de quotas d’émis-
sion de gaz à effet de serre (pé-
riode 2005-2007), et d’un autre
côté sur les quantités de CO2 réel-
lement émises par ces mêmes ins-
tallations.

Ces mêmes informations peuvent
également être consultées sur le
site Internet du registre commu-
nautaire, sous http://ec.europa.eu/
environment/ets/

(tableau à consulter au Greffe de la
Chambre des Députés).

Question 2477 (17.4.2008) de
Mme Claudia Dall’Agnol
(LSAP) concernant la taxe spé-
cifique pour les fabriques
d’églises:

Le projet de loi promouvant l’habi-
tat et créant un «pacte logement»
avec les communes entend créer
une base légale pour l’introduction
de deux nouvelles taxes commu-
nales, à savoir une taxe annuelle
spécifique sur les immeubles (ar-
ticles 15 et suivants du projet de loi
amendé), ainsi qu’une taxe an-
nuelle de non-affectation à la
construction (article 31 du projet
de loi modifiant l’article 104 de la
loi modifiée du 19 juillet 2004
concernant l’aménagement com-
munal et le développement ur-
bain).

D’autre part, l’article 92 du décret
du 30 décembre 1809 concernant
les fabriques d’églises prévoit que
les communes doivent suppléer à
l’insuffisance de certains revenus
de ces fabriques.

Partant, j’aimerais poser les ques-
tions suivantes à Messieurs les Mi-
nistres:

– Messieurs les Ministres peuvent-
ils me confirmer qu’une fois la loi
susmentionnée en vigueur, les fa-
briques d’églises seront également
redevables des taxes communales
y prévues, au même titre que les
autres propriétaires d’immeubles
visés?

– Dans l’affirmative, est-il correct
d’assumer que le paiement de ces
taxes va se répandre au niveau
des comptes des fabriques
d’églises? Est-il également correct
d’assumer que lorsque le paiement
de ces taxes contribue à l’accrois-
sement du déficit des fabriques
d’églises, ces déficits supplémen-
taires seront alors subis par le bud-
get communal, en principe bénéfi-
ciaire du produit de ces taxes?

– Toujours dans cette même hypo-
thèse, Messieurs les Ministres dis-
posent-ils d’un relevé cadastral
renseignant sur les propriétés ec-
clésiastiques potentiellement
concernées par l’introduction des
taxes prévues par la loi en projet?
Dans l’affirmative, est-il possible
d’estimer sur base d’un tel relevé le
manque à gagner pour les bud-
gets communaux? Le cas échéant,
ce relevé est-il accessible au pu-
blic?

– Monsieur le Ministre du Loge-
ment n’estime-t-il pas que l’effet
d’incitation voire de sanction des
taxes en question ne risque d’être
anéanti dès lors que les budgets
communaux subissent les consé-
quences financières en lieu et en
place des propriétaires des im-
meubles concernés?

Réponse (2.6.2008) de M.
Jean-Marie Halsdorf, Ministre
de l’Intérieur et de l’Aménagement
du Territoire:

En principe, il y a lieu de signaler
que le Gouvernement n’a pas dans
ses habitudes de répondre à des
questions parlementaires se rap-
portant à des projets de loi en
cours de procédure, alors que
toutes les questions y relatives sont
normalement posées dans les

commissions parlementaires aux-
quelles le ou les ministres concer-
nés sont régulièrement invités à as-
sister.

À toutes fins utiles, je me permets
toutefois de préciser que les fu-
tures taxes visées par la question
parlementaire s’appliqueront à tout
propriétaire d’une des catégories
d’immeubles concernées, donc
aussi aux fabriques d’églises qui
sont propriétaires de tels im-
meubles. Il ne faut dans ce
contexte pas perdre de vue que la
finalité de la nouvelle loi consiste à
élargir l’offre de logements dans
notre pays. Les taxes dont ques-
tion toucheront uniquement les
propriétaires qui n’utilisent pas
leurs immeubles en conformité
avec leur destination et qui privent
ainsi la collectivité de logements
disponibles. Une fabrique d’église
qui ne donne pas à un terrain ou à
un immeuble lui appartenant l’af-
fectation répondant à sa destina-
tion peut être considérée comme
ne gérant pas en bon père de fa-
mille son patrimoine, et donc le pa-
trimoine de la collectivité qu’elle re-
présente. En effet, elle renonce
ainsi volontairement aux revenus
qu’elle pourrait en tirer et elle omet
en même temps de mettre à la dis-
position de la collectivité des loge-
ments, ceci à une époque où l’offre
en logements ne suit pas la de-
mande. 

Il est évident qu’au cas où, malgré
les nouvelles dispositions légales,
une fabrique d’église continuera à
se mettre volontairement dans une
des situations engendrant le paie-
ment d’une des taxes visées, elle
devra payer cette taxe. Si les reve-
nus de la fabrique d’église sont in-
suffisants pour faire face à cette
dépense, l’article 92 du décret du
30 décembre 1809 sera d’applica-
tion.

Finalement, il y a lieu de noter que
le Ministère de l’Intérieur et de
l’Aménagement du Territoire ne
tient pas de répertoire sur les pro-
priétés des fabriques d’églises.

Question 2480 (17.4.2008) de
M. Ben Fayot (LSAP) concernant
le calcul de l’indice des prix
à la consommation et taxes
et impôts communaux:
Le Ministre de l’Économie et du
Commerce extérieur et le Ministre
des Classes moyennes, du Tou-
risme et du Logement viennent de
dresser un état des lieux des ac-
tions engagées par le Gouverne-
ment dans le cadre du «Plan d’ac-
tion contre une inflation excessive»
qui a été élaboré suite à l’avis du
Comité de coordination tripartite.
Selon le communiqué officiel,
maintes réunions ont eu lieu avec
des organisations patronales, sala-
riales et de protection des consom-
mateurs en vue de responsabiliser
les différents acteurs. Des accords
volontaires de prix ont été signés.
Dans ce même contexte il a été re-
tenu que l’un des domaines à tra-
vers lesquels le Gouvernement
peut contrôler l’évolution des prix
est la mise en place d’une politique
prudente en matière d’adaptation
des prix administrés. En conclu-
sion, le Gouvernement a décidé
d’établir une procédure d’examen
préalable de l’incidence d’une
hausse des tarifs publics sur le
taux d’inflation. 
Il serait souhaitable que les com-
munes prennent en compte la vo-
lonté politique du Gouvernement
de combattre l’inflation lors de la
fixation des taxes et impôts com-
munaux. 
De ce qui précède, je me permets
de demander les informations sui-
vantes à Monsieur le Ministre de
l’Intérieur et de l’Aménagement du
Territoire:
- Quels sont les impôts et taxes du
ressort des communes qui sont
pris en compte pour le calcul de
l’indice des prix à la consomma-
tion?

- Monsieur le Ministre peut-il me
fournir une liste des communes qui
ont procédé à une augmentation
de taxes ou d’impôts depuis le 1er

janvier 2005, ainsi qu’une liste des
impôts et taxes qui ont subi une ou
des augmentations pendant la
période en question, en mettant
l’accent sur les communes qui
comptent plus de 3000 habitants?

- Quels sont les taxes ou impôts
communaux qui ne sont pas pris
en compte pour le calcul de l’in-
dice des prix à la consommation?

Réponse (26.5.2008) de M.
Jean-Marie Halsdorf, Ministre
de l’Intérieur et de l’Aménagement
du Territoire:

Par le passé, le Ministère de l’Inté-
rieur et de l’Aménagement du Terri-
toire, seul ou en concertation avec
le Ministère de l’Économie, a lancé
régulièrement des circulaires et
communications aux communes
afin qu’elles contribuent elles aussi
à juguler les phénomènes inflation-
nistes par des actions ou des re-
commandations bien ciblées. À
titre d’exemple il est renvoyé à ma
circulaire N°2702 du 21 avril 2008
ayant pour objet la désindexation
des contrats conclus par les autori-
tés communales. 

En ce qui concerne les questions
plus précises relatives aux impôts
et taxes pris en compte respective-
ment non considérés pour le calcul
de l’indice des prix à la consom-
mation, je me permets de signaler
que ces choix ne relèvent pas de la
compétence du Ministère de l’Inté-
rieur et de l’Aménagement du Terri-
toire, mais exclusivement de celle
du Ministère de l’Économie (Sta-
tec). 

Le Ministère de l’Intérieur et de
l’Aménagement du Territoire quant
à lui dispose pour ses besoins uni-
quement des relevés annuels sur
les taxes et impôts suivants: 

- les taxes d’hygiène et de salu-
brité publiques concernant les prix
relatifs à la consommation de l’eau,
l’utilisation de la canalisation, l’éva-
cuation et l’épuration des eaux
usées ainsi que l’enlèvement des
déchets. (relevés au 1er juillet des
années 2005, 2006 et 2007)
(source: circulaires aux com-
munes),

- les taux des impôts communaux
à savoir l’impôt commercial à la
base d’assiette d’après le bénéfice
d’exploitation et l’impôt foncier des
années 2005 à 2008 inclus
(source: Mémorial).

Est également jointe une liste des
communes ayant procédé soit à la
création soit à des adaptations de
redevances, taxes et impôts de
tout genre depuis 2005 à la date
actuelle. Il s’agit, à côté de ceux
déjà susmentionnés plus haut et
pour lesquels des relevés compa-
ratifs sont disponibles, de taxes et
impôts les plus divers dans tous
les domaines où les communes se
sont engagées, dûment approuvés
par l’autorité supérieure et publiés
dans la commune conformément à
l’article 82 de la loi communale mo-
difiée du 13 décembre 1988 et
dont mention a été faite au Mémo-
rial. 

Des relevés par taille des com-
munes ne sont pas disponibles. 

Question 2482 (18.4.2008) de
M. Marcel Oberweis (CSV)
concernant les énergies renou-
velables:

Lors du sommet européen des 8 et
9 mars 2007, les chefs d’État et de
Gouvernement ont approuvé un
plan d’action en vue de porter à
20% l’utilisation des énergies re-
nouvelables d’ici 2020. Pour le
Luxembourg, la part de l’énergie
produite à partir de sources renou-
velables doit au moins être égal à
11% dans la consommation finale
d’énergie.

Sachant qu’en 2005 la part de
l’énergie produite à partir de
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sources renouvelables atteignait à
peine 0,9% et qu’une étude a mon-
tré que le potentiel maximal réali-
sable au Luxembourg est de 8,2%,
le taux de réduction avancée par la
Commission européenne ne peut
être réalisé sur notre territoire.

Afin d’atteindre notre quote-part
d’énergies renouvelables d’ici
2020, il faut investir dans des pro-
jets à l’étranger.

Dans ce contexte j’aimerais poser
les questions suivantes à Monsieur
le Ministre de l’Économie et du
Commerce extérieur:

- Quelles sont jusqu’à présent les
démarches pris par le Ministère
afin d’accomplir l’objectif de 11%
d’énergies renouvelables dans la
consommation finale d’énergie?

- Est-ce que le Gouvernement à
déjà investi dans des projets à
l’étranger et le cas échant les-
quels?

Réponse (22.5.2008) de M.
Jeannot Krecké, Ministre de
l’Économie et du Commerce exté-
rieur:

En janvier 2008, la Commission eu-
ropéenne a présenté son paquet
climat/renouvelables incluant une
proposition de directive relative à
la promotion de l’utilisation de
l’énergie produite à partir des éner-
gies renouvelables, proposition qui
définit pour le Luxembourg un ob-
jectif global de 11% d’énergie pro-
duite à partir de sources renouve-
lables dans sa consommation fi-
nale d’énergie en 2020. Peuvent
être considérées pour la réalisation
de l’objectif global l’électricité,
l’énergie de chauffage et de refroi-
dissement et l’énergie dans le sec-
teur des transports qui sont pro-
duites à partir des sources renou-
velables. 

La même proposition de directive
prévoit la mise en place d’un sys-
tème de garanties d’origine pour
l’électricité et l’énergie de chauf-
fage et de refroidissement pro-
duites à partir de sources renouve-
lables afin de permettre des trans-
ferts transfrontaliers et d’aider les
États membres à atteindre leurs
objectifs globaux. 

Le fonctionnement détaillé de ce
mécanisme d’échange est actuel-
lement en discussion au niveau eu-
ropéen et il existe un large éventail
de positions des différents États
membres concernant ces méca-
nismes de flexibilité pour l’achève-
ment des objectifs globaux en ma-
tière d’énergies renouvelables. 

À l’heure actuelle, il est impossible
d’identifier le sort définitif des mé-
canismes de flexibilité et il est dès
lors difficile à l’état actuel des
choses de boucler des projets
concrets qui mèneront effective-
ment à un transfert de garanties
d’origine qui pourraient être comp-
tabilisés pour le Luxembourg.

Cependant, et afin de préparer le
terrain pour des éventuels trans-
ferts futurs de garanties d’origine,
le Luxembourg a pris contact avec
différents États membres et avec
certaines entreprises du secteur
afin de sonder les possibilités po-
tentielles pour la réalisation de pro-
jets concrets avec transfert de ga-
ranties d’origine.

Reste à préciser que des nouvelles
réglementations sont entrées en vi-
gueur au 1er janvier 2008 qui visent
à inciter de façon plus poussée la
production d’énergie à partir de
sources renouvelables en recou-
rant principalement au potentiel
national en matière d’énergies re-
nouvelables. Il s’agit en l’occur-
rence du règlement grand-ducal
du 8 février 2008 relatif à la produc-
tion d’électricité basée sur les
sources d’énergie renouvelables et
du règlement grand-ducal du 21
décembre 2007 instituant un ré-
gime d’aides pour des personnes
physiques en ce qui concerne la
promotion de l’utilisation rationnelle
de l’énergie et la mise en valeur
des énergies renouvelables.

Question 2483 (18.4.2008) de
M. Marcel Oberweis (CSV)
concernant la réaffectation des
ateliers CFL à Luxembourg-
Bonnevoie en vue de la
construction de la nouvelle
gare TGV:

Afin de mieux répondre aux exi-
gences et attentes des voyageurs
du TGV-Est, il a été décidé de pro-
céder à la construction d’une nou-
velle gare de trains TGV. 

Les travaux de réaménagements
des parvis et quais faisant bon
train, il me revient par voie de
presse que les ateliers CFL sis à
Luxembourg-Bonnevoie seraient
démolis dans le cadre du réamé-
nagement total du quartier de la
gare. 

Si on tient compte que la nouvelle
gare de Cessange est prioritai-
rement destinée à accueillir les
trains de l’Eurocap-Rail reliant
Bruxelles, Luxembourg et Stras-
bourg, il me semble opportun d’im-
planter la nouvelle gare aux abords
de la gare centrale des CFL. 

Dans ce contexte j’aimerais poser
la question suivante à Monsieur le
Ministre des Transports:

- Est-ce qu’on ne devrait-on pas
songer à implanter la nouvelle gare
TGV dans les alentours directs de
la gare centrale actuelle suite à la
démolition des ateliers des CFL?

Réponse (23.5.2008) de M. Lu-
cien Lux, Ministre des Trans-
ports:

Par sa question parlementaire 
N° 2483 du 18 avril 2008, l’hono-
rable Député Marcel Oberweis
s’enquiert sur le lieu de la nouvelle
gare TGV en planification.

La gare de Luxembourg est définie
aujourd’hui pour la réception des
trains TGV. Cependant, à la suite
de l’augmentation substantielle du
nombre de voyageurs empruntant
respectivement le service public et
le service transfrontalier, elle né-
cessite des réaménagements im-
portants pour satisfaire aux at-
tentes d’une gare moderne et per-
formante.

Ces travaux comportent entre
autres:

- le réaménagement du parvis de
la gare,

- la réfection des quais et des sou-
terrains,

- l’agrandissement et la transfor-
mation du hall à voyageurs,

- la construction d’un parking à
étages.

L’idée de donner un nouveau vi-
sage au quartier de la gare a été à
la base d’un concours d’idées d’ur-
banisme lancé par la Ville de
Luxembourg, le Ministère des
Transports, l’Administration des
Ponts et Chaussées ainsi que les
CFL. Le projet retenu par le jury in-
ternational a été élaboré par JSWD
Architekten + Planer BDA – Atelier
d’Architecture Chaix & Morel et As-
sociés.

Ce concours d’idées d’urbanisme
est une étape importante dans le
projet de redéfinition du fonction-
nement des transports publics et
des espaces complémentaires à
ceux-ci, points d’échange entre les
transports longue, moyenne et
courte distance. Par conséquent il
constitue la base des réalisations
futures dans le quartier de la gare
et de ses environs, dont également
les aménagements pour la récep-
tion du TGV-Est.

Question 2485 (21.4.2008) de
M. Gilles Roth (CSV) concer-
nant l’indisponibilité des am-
bulances:

Selon mes informations, certains
centres d’intervention régionaux de
la protection civile affichent des

taux d’indisponibilité de la pre-
mière ambulance de l’ordre de
19%. Cela signifie qu’en cas d’ap-
pel d’urgence il échet de faire ap-
pel aux services d’un centre d’in-
tervention avoisinant avec une in-
disponibilité récurrente des ambu-
lances de ce centre.

Dans ce contexte j’aimerais poser
les questions suivantes à Monsieur
le Ministre de l’Intérieur et de
l’Aménagement du Territoire:

- Quel est au niveau national le dé-
lai d’intervention moyen en cas
d’appel d’urgence aux services
d’ambulance de la protection ci-
vile?

- Est-ce que le Gouvernement dis-
pose de statistiques en rapport
avec les écarts d’indisponibilité
des divers centres régionaux de la
protection civile par rapport à la
moyenne nationale?

- Quels sont les moyens que le
Gouvernement entend déployer
pour résorber les indisponibilités
des ambulances au niveau des dif-
férents centres d’intervention régio-
naux de la protection civile?

Réponse (19.5.2008) de M.
Jean-Marie Halsdorf, Ministre
de l’Intérieur et de l’Aménagement
du Territoire:

En ce qui concerne le délai d’inter-
vention moyen en cas d’appel d’ur-
gence aux services d’ambulance
de la protection civile, je me réfère
à ma réponse fournie à la question
parlementaire N°2165 du 11 dé-
cembre 2007 de Madame la Dépu-
tée Claudia Dall’Agnol (cf. compte
rendu N°12/2007-2008).

Au sein de la division de la protec-
tion civile, la disponibilité moyenne
pour la première ambulance sur
l’ensemble des 24 centres de se-
cours est d’environ 87%. Le taux
d’indisponibilité, qui s’élève donc à
13%, est réparti de façon très hété-
rogène. En effet, le taux d’indispo-
nibilité le plus élevé est de 45%
alors que certains centres d’inter-
vention de la protection civile af-
fichent encore une disponibilité de
100%. L’indisponibilité s’accentue
nettement entre 10 et 16 heures
aux cours des jours ouvrables et il
se peut que des régions entières
rencontrent des problèmes de dis-
ponibilité pendant une même
tranche horaire. 

Les mesures et moyens à déployer
pour rencontrer l’indisponibilité des
ambulances ont également fait
l’objet de la question parlementaire
N°1958 du 4 septembre 2007 de
Monsieur le Député Marco Schank
et j’aimerais me référer à ma ré-
ponse fournie à cette question (cf.
compte rendu N°2/2007-2008).

Question 2487 (21.4.2008) de
Mme Lydie Err (LSAP) concer-
nant la résolution de l’Assem-
blée du Conseil de l’Europe
relative à un accès à un
avortement sans risque lé-
gal en Europe:

Le 16 avril dernier, l’Assemblée
parlementaire du Conseil de l’Eu-
rope a adopté une résolution intitu-
lée «Accès à un avortement sans
risque et légal en Europe» qui in-
vite les État membres entre autres
«à dépénaliser l’avortement dans
les délais de gestation raison-
nables si ce n’est déjà fait; à garan-
tir l’exercice effectif du droit des
femmes à l’accès à un avortement
sans risque et légal; à lever les res-
trictions qui entravent, en fait ou en
droit, l’accès à un avortement sans
risque, et notamment à prendre les
mesures nécessaires pour créer
les conditions sanitaires, médi-
cales et psychologiques appro-
priées et assurer une prise en
charge financière adéquate; à as-
surer l’accès des femmes et des
hommes à une contraception - et à
des conseils en matière de contra-
ception - de coût raisonnable,
adaptée et choisie; à instituer une
éducation sexuelle et relationnelle
obligatoire des jeunes, adaptée à

leur âge et à leur sexe (entre
autres, à l’école), afin d’éviter les
grossesses non désirées (et donc
les avortements) (…)».

- Dans ce contexte j’aimerais
connaître l’attitude du Gouverne-
ment luxembourgeois face à cette
matière.

- Quelles sont les mesures que le
Gouvernement entend prendre
dans ce domaine?

- Quelle est la situation actuelle au
Luxembourg en ce qui concerne
les avortements?

- Est-ce que les dispositions de la
proposition de loi 5701 portant mo-
dification de la loi du 15 novembre
1978 relative à l’information
sexuelle, à la prévention de l’avor-
tement clandestin et à la réglemen-
tation de l’interruption de la gros-
sesse seront prises en compte
dans la détermination de la poli-
tique du Gouvernement, sachant
que plusieurs dispositions se re-
trouvent dans le texte de la résolu-
tion susmentionnée?

Réponse (28.5.2008) de M.
Mars Di Bartolomeo, Ministre
de la Santé et de la Sécurité so-
ciale:

L’honorable Parlementaire n’est
sans doute pas sans savoir que le
programme gouvernemental ne
prévoit pas de procéder à une révi-
sion de la loi en vigueur en matière
d’Interruption Volontaire de la
Grossesse (IVG). Il n’y aura donc
pas d’initiative gouvernementale
en la matière d’ici la fin de la légis-
lature en cours.

Il faut cependant se garder d’en
déduire qu’il n’y aurait eu ni initia-
tive ni évolution en matière d’IVG
pendant l’actuelle législature. En
effet de nombreuses initiatives ont
été prises pour épuiser les possibi-
lités offertes par la loi du 15 no-
vembre 1978, qui, et il est utile d’y
rendre attentif dans le présent
contexte, traite de l’information
sexuelle et de la prévention de
l’avortement clandestin, avant de
traiter de l’IVG. 

C’est ainsi que notamment:

- des préservatifs ont été distribués
dans tous les établissements de
l’enseignement postprimaire;

- le budget pour 2008 permet la
prise en charge de contraceptifs
pour les jeunes et les personnes is-
sues de couches sociales moins
aisées;

- la pilule dite du lendemain a été
autorisée;

- des ateliers «promotion de la
santé sexuelle» sont organisés par
des équipes de la médecine sco-
laire dans différentes classes du
secondaire à la demande des ly-
cées;

- que les propositions budgétaires
pour 2009 prévoient la réalisation
d’une étude «contraception et
avortements au Luxembourg», en
collaboration avec le Planning fa-
milial.

Par ailleurs la pilule dite abortive a
été autorisée et son utilisation a été
réglée en étroite conformité avec la
loi.

Quant à la situation actuelle au
Luxembourg en matière d’IVG, il
n’est possible d’avancer des
chiffres approximatifs que pour
l’IVG médicamenteuse, et cela au
moyen des emballages de ce mé-
dicament utilisés dans les hôpitaux
ainsi que des chiffres fournis par
l’importateur du médicament en
question. Compte tenu des indica-
tions ainsi obtenues l’on peut ad-
mettre que les IVG pratiquées à
l’aide du médicament à finalité
abortive tournent autour de 250 à
300 par an. Quant à l’IVG pouvant
être qualifiée de chirurgicale, il n’y
a pas de nomenclature ad hoc, et
les nomenclatures utilisées aux fins
de remboursement sont appli-
cables aussi à d’autres interven-
tions, par exemple à celles prati-
quées en cas de grossesse spon-
tanément arrêtée. Impossible dès
lors de faire une estimation chiffrée
des IVG chirurgicales à partir des

codes de la nomenclature appli-
qués en cas d’évacuation d’un uté-
rus gravide.

Je suis bien conscient du fait qu’un
certain nombre d’IVG sont prati-
quées sur des résidentes à l’étran-
ger. Nous sommes cependant très
loin du chiffre de 1.334 IVG prati-
quées, à en croire l’exposé des
motifs de la proposition de loi dé-
posée en la matière par l’honorable
Députée, aux seuls Pays-Bas en
2001 sur des femmes résidant au
Luxembourg. Ce chiffre de 1.334
IVG figure certes dans un rapport
néerlandais répertoriant les
clientes par pays d’origine, mais il
y est indiqué pour la Belgique et le
Luxembourg confondus.

Pour autant que l’honorable Parle-
mentaire renvoie à sa proposition
de loi, je ne suis pas bien certain
que le texte de cette proposition
soit de nature à atteindre un des
objectifs poursuivis d’après son ex-
posé des motifs, à savoir bannir
l’«indication» de la loi. En effet le
texte de la proposition introduit le
critère de la «détresse» de la
femme concernée, qui peut aussi
être considéré comme une indica-
tion, au même titre que le critère
actuel du danger pour la santé
physique et psychique de la
femme en cas de poursuite de la
grossesse.

Question 2488 (22.4.2008) de
M. Aly Jaerling (Indépendant)
concernant la radiologie et les
tiers payants:

Am Centre Hospitalier Emile May-
risch zu Esch, an ech huelen un
och an anere Spideeler, mussen
d’Patienten d’Rechnunge vun de
Roentgen direkt bezuelen, respek-
tiv gëtt hinnen d’Rechnung heem-
geschéckt.

Dëst si Rechnungen déi variéieren
tëschent 65 an 110 Euro jee no der
Aart vu Roentgen.

Dëst bréngt net nëmmen onsënneg
administrativen Opwand mat sech,
mä verschidde manner bemëttelt
Patienten hunn oft net déi néideg
Moyene fir esou Rechnunge virze-
strécken, besonnesch, wa se ver-
schidden Aarte vu Roentge mus-
sen iwwer sech ergoe loossen.

Kann den Här Minister mer duerfir
dës Fro beäntwerten:

- Wéisou gëtt bei de Roentgen an
den Spideeler net de System vum
tiers payant ugewandt, wat esou-
wuel fir d’Patiente méi favorabel,
wéi och fir d’Spideeler administra-
tiv manner opwendeg wier?

Réponse (27.5.2008) de M.
Mars Di Bartolomeo, Ministre
de la Santé et de la Sécurité so-
ciale:

Vu la complexité de la question
sous rubrique, j’ose espérer que
l’honorable Député accepte une
réponse rédigée en langue fran-
çaise. 

L’article 24 du Code des Assu-
rances sociales spécifie que la
prise en charge de prestations de
soins de santé peut se faire de
deux manières, à savoir celle du
remboursement des frais avancés
par les assurés, ainsi que celle du
tiers payant. 

Le principe est celui du rembour-
sement des frais avancés par les
assurés. Les éventuelles déroga-
tions sont prévues directement
dans la loi ou dans les conven-
tions, conclues par l’Union des
Caisses de Maladie avec les grou-
pements des prestataires concer-
nés en application de l’article 61
du CAS. L’article 24 du CAS prévoit
que le mode de prise en charge di-
recte ne s’applique qu’aux actes,
services et fournitures ci-après, à
moins que les partenaires conven-
tionnels n’en disposent autrement: 
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- les analyses et examens de labo-
ratoire; 

- en cas de séjour de douze heures
au moins en milieu hospitalier, l’en-
semble des frais d’entretien et de
traitement, à l’exception du hono-
raires médicaux; 

- les produits et spécialités phar-
maceutiques, dispensés en dehors
du milieu hospitalier stationnaire
aux personnes protégées;

- la rééducation et la réadaptation
fonctionnelles dans un établisse-
ment spécialisé; 

- la transfusion sanguine. 

Lors d’un examen radiologique,
deux sortes de frais à charge de
l’assurance maladie naissent,
d’une part l’hôpital met en compte
une unité d’œuvre «imagerie médi-
cale» et d’autre part le médecin
met en compte les actes médicaux
afférents figurant dans la nomen-
clature des actes et services des
médecins. 

Les unités d’œuvre sont prises en
charge directement par le biais du
tiers payant, ce en application de
la procédure décrite dans le cadre
de la convention conclue entre
l’Union des Caisses de Maladie et
l’Entente des hôpitaux luxembour-
geois. 

En ce qui concerne les factures in-
voquées par l’honorable Député, il
s’agit probablement des mémoires
d’honoraires émis par les méde-
cins. 

La mise en compte de ces actes
ainsi que les modalités de leur
prise en charge se font suivant les
termes de la convention médicale
qui prévoit à l’article 59 le principe
général de l’avance des frais par
l’assuré. L’article 60 de la même
convention en énonce les déroga-
tions. Il revêt la teneur suivante: 

«Art. 60. Par dérogation à l’article
précédent une procédure de paie-
ment direct par l’assurance mala-
die, dite procédure du tiers payant,
et instituée dans les cas limitative-
ment énumérés ci-après:

1) Pour les actes médicaux et in-
demnités suivants: 

a) les actes médicaux délivrés
dans le cadre de la compétence
de l’association d’assurance
contre les accidents, à concur-
rence du montant pris en charge; 

b) les forfaits médicaux pour suivi
au centre de jour de psychiatrie, 

c) les indemnités horo-kilomé-
triques dans le cadre du service de
nuit en médecine générale;

d) les forfaits médicaux pour les
traitements au Centre national de
Rééducation fonctionnelle et de
Réadaptation. 

2) La même procédure peut être
appliquée pour les actes médicaux
délivrés dans le cadre de la com-
pétence de l’assurance maladie: 

a) pour les traitements station-
naires ou les traitements pour pa-
tients admis en place de sur-
veillance pour patients ambula-
toires en milieu hospitalier, si la du-
rée du traitement dépasse trois
jours ou si le montant par médecin
dépasse cent euros (100 €),

b) pour les traitements ambula-
toires se rapportant à la dialyse, la
radiothérapie, la chimiothérapie. 

Les prestations médicales délivrés
aux patients du Centre Hospitalier
Neuro-Psychiatrique (CHNP) sont
considérées comme étant délivrée
au titre du point 2 ci-dessus même
si ces prestations sont adminis-
trées en ambulatoire hors de l’en-
ceinte du centre hospitalier. 

La restitution des frais visés à l’ar-
ticle 20 se fait d’après les mêmes
conditions et modalités que celles
applicables aux prestations liqui-
dées par la voie du tiers payant.»

En ce qui concerne la possibilité
voire l’opportunité d’introduire un

cas supplémentaire de tiers payant
dans l’article 60, il y a lieu de consi-
dérer que la modification d’une dis-
position conventionnelle constitue
le résultat de négociations bilaté-
rales et ne se fait pas en principe
sur simple demande d’un des deux
partenaires. 

Question 2489 (22.4.2008) de
M. Claude Meisch (DP) concer-
nant l’engagement de l’État
luxembourgeois au sommet
de l’OTAN à Bucarest de fi-
nancer l’acquisition d’héli-
coptères destinés à l’armée
afghane:

Il me revient par la presse fran-
çaise que le Luxembourg se serait
engagé lors du sommet de l’OTAN
qui a eu lieu du 2 au 4 avril 2008 à
Bucarest, de financer l’acquisition
d’hélicoptères russes du type M-17
destinés à l’armée afghane.

Au vu de ce qui précède, je sou-
haiterais poser les questions sui-
vantes à Messieurs les Ministres:

- Messieurs les Ministres pour-
raient-ils me confirmer les faits re-
latés par la presse française? 

- Dans l’affirmative, Messieurs les
Ministres pourraient-ils m’informer
sur les détails de cet engagement
pris par le Luxembourg lors du
sommet de l’OTAN? 

- Dans l’affirmative, Messieurs les
Ministres pourraient-ils me dire, de
quel article budgétaire pour l’exer-
cice 2008 relève l’acquisition des
hélicoptères? 

- Dans l’affirmative, Messieurs les
Ministres pourraient-ils m’expliquer
pourquoi le communiqué de
presse officiel établi par le Gouver-
nement à l’occasion du sommet de
l’OTAN reste muet sur cet engage-
ment pris par le Gouvernement?

Réponse commune (2.6.2008)
de M. Jean Asselborn, Ministre
des Affaires étrangères et de l’Im-
migration et de M. Jean-Louis
Schiltz, Ministre de la Défense:

Les éléments relatés par la presse
française et auxquels se réfère
l’honorable Député ne corres-
pondent pas à la réalité. 

Ceci dit, il est un fait que le
manque d’hélicoptères opération-
nels dans les opérations de main-
tien de la paix tant de l’UE que de
l’OTAN est une préoccupation ré-
currente. Ce manque risque de
coûter très cher en termes de vies
humaines. 

En vue de remédier à ces lacunes,
la Grande-Bretagne et la France
ont proposé en marge du Sommet
de Bucarest la création d’un projet
pour améliorer la disponibilité des
hélicoptères de l’Union euro-
péenne et de l’OTAN en mission.
Ce projet est désormais en cours
d’élaboration. Il part du principe
que certains États membres dis-
posent d’hélicoptères, mais qu’ils
éprouvent des difficultés pour les
mettre à disposition de l’OTAN ou
de l’UE pour des raisons tech-
niques ou financières. D’où le
concept que d’autres États
membres - qui ne disposent pas
d’hélicoptères - effectuent dans un
souci de partage du fardeau, des
contributions en nature (formations
spécifiques des pilotes par
exemple aux vols de nuit ou dans
le désert) ou financières, l’objectif
du projet étant de rendre opéra-
tionnels des hélicoptères UE-OTAN
qui ne le sont pas actuellement. 

Devant ce réel besoin et ne dispo-
sant à l’évidence pas d’hélicop-
tères qu’il pourrait mettre à disposi-
tion, le Luxembourg a pris la déci-
sion de principe de participer à
l’effort en question, la contribution
ne pouvant bien évidemment que
prendre la forme d’une contribution
financière. 

Le Ministre de la Défense a
d’ailleurs dans le passé déjà attiré
l’attention des membres de la
Commission des Affaires étran-
gères et de la Défense de la
Chambre des Députés sur les la-
cunes qui existent en matière de
transport stratégique en général et
en matière d’hélicoptères opéra-
tionnels en particulier. Aussi les
membres de la Commission ont-ils
été mis au courant - en amont du
Sommet de Bucarest - de l’inten-
tion luxembourgeoise d’envisager
une contribution financière en vue
de palier à ce besoin urgent. Il est
proposé d’imputer la contribution à
la ligne budgétaire «Soutien aux
opérations de maintien de la paix
internationales» du budget de la
Direction de la Défense.

Question 2491 (23.4.2008) de
M. Marcel Oberweis (CSV)
concernant la coopération in-
teruniversitaire entre le
Luxembourg et un des pays
cibles de la coopération
luxembourgeoise:

es universités des pays en déve-
loppement ont un rôle essentiel à
jouer dans l’aide au développe-
ment. En effet, par l’enseignement
qu’elles dispensent, les universités
contribuent à l’éducation de leur
population. Par la recherche
qu’elles mènent, elles aident à
identifier le potentiel des res-
sources de leur pays permettant
ainsi aux secteurs politique et éco-
nomique d’exploiter ces richesses
et de renforcer l’essor écono-
mique. Finalement par l’expertise
qu’elles développent dans les dif-
férents secteurs-clés du dévelop-
pement, elles aident à renforcer la
société civile dans ses efforts de
développement et contribuent ainsi
au développement durable.

Dans le contexte global de la poli-
tique luxembourgeoise de coopé-
ration au développement, une co-
opération de l’Université du
Luxembourg avec une ou plusieurs
des universités implantées dans
les pays cibles de la coopération
pourrait soutenir ces pays dans la
réalisation de leurs objectifs de dé-
veloppement. En effet, l’Université
du Luxembourg pourrait mettre son
expertise qu’elle a développée à la
disposition de leurs homologues
dans les pays en développement.

Dans ce contexte j’aimerais poser
la question suivante à Messieurs
les Ministres de la Coopération au
Développement et de l’Enseigne-
ment supérieur et de la Recherche: 

- Quelle est l’appréciation du Gou-
vernement sur une telle coopéra-
tion interuniversitaire entre le
Luxembourg et un des pays cibles
de la coopération luxembour-
geoise?

Réponse commune (27.5.
2008) de M. Jean-Louis
Schiltz, Ministre de la Coopéra-
tion et de l’Action humanitaire et de
M. François Biltgen, Ministre
de la Culture, de l’Enseignement
supérieur et de la Recherche:

La question de l’honorable Député
a trait à la coopération interuniver-
sitaire dans le contexte de la poli-
tique luxembourgeoise de coopé-
ration au développement.

Nous pouvons informer l’honorable
Député qu’avec l’appui de la co-
opération luxembourgeoise, des
contacts informels ont été pris par
un responsable de l’Université du
Luxembourg avec l’Université de
Bamako l’année dernière. Une col-
laboration avec le Cap-Vert dans
ce domaine est également envisa-
geable.

Les relations de l’Université du
Luxembourg avec des universités
de pays partenaires privilégiés de
la coopération luxembourgeoise
s’inscrivent dans le contexte de la
stratégie d’internationalisation de
l’Université.

Question 2492 (23.4.2008) de
M. Marcel Oberweis (CSV)
concernant le développement
de la culture de la plante
«Jatropha» dans certains
pays cibles de la coopéra-
tion au développement du
Luxembourg:

Dans le contexte du phénomène
de la désertification des sols ainsi
que des conditions néfastes de
l’augmentation du prix de pétrole
dans les pays en développement
du continent africain, la plante «Ja-
tropha» pourrait constituer une
aide efficace en termes de sécurité
énergétique et d’environnement.
En effet, cette plante produit une
huile aux propriétés comparables
à celles du diesel et permet de pro-
téger les sols de l’érosion ainsi que
de retenir l’eau. D’aucuns y voient
une réelle perspective de dévelop-
pement pour ces pays économi-
quement fragiles. 

L’atout principal de la plante «Ja-
tropha» est en effet de pousser sur
des terrains semi-arides dévolus à
l’élevage extensif où l’agriculture
traditionnelle dédiée à l’alimenta-
tion est réduite à son strict mini-
mum. La culture de cette plante
n’entre donc pas en concurrence
directe avec celle vitale de pro-
duits alimentaires. De culture fa-
cile, la plante «Jatropha» ne né-
cessite aucun entretien. 

Dans ce contexte j’aimerais poser
les questions suivantes à Monsieur
le Ministre de la Coopération et de
l’Action humanitaire:

- Dans le cadre de la politique de
coopération avec nos pays cibles
en Afrique, le Ministre ne pourrait-il
pas envisager de fournir une assis-
tance technique et logistique aux
pays en question pour les aider à
développer des cultures de la
plante «Jatropha»?

- Dans ce cas, ne pourrait-on pas
promouvoir l’utilisation de l’huile
gagnée à partir de cette plante,
d’une part, en tant que combus-
tible domestique pour la cuisson
des aliments afin de diminuer l’utili-
sation du bois et ainsi réduire le
déboisement des régions rurales
et, d’autre part, comme agrocarbu-
rant?

Réponse (28.5.2008) de M.
Jean-Louis Schiltz, Ministre de
la Coopération et de l’Action huma-
nitaire:

Les questions de l’honorable Dé-
puté ont trait au développement de
la culture de la plante «Jatropha»
dans certains pays partenaires pri-
vilégiés de la coopération luxem-
bourgeoise.

1. En réponse à la première ques-
tion posée par l’honorable Député,
il convient de préciser que la co-
opération luxembourgeoise fournit
d’ores et déjà une assistance tech-
nique au Burkina Faso pour l’aider
à développer des cultures de la
plante «Jatropha».

Dans le Programme Indicatif de
Coopération (PIC) 2008-2012 avec
le Burkina Faso, signé en no-
vembre 2007, un appui d’une en-
veloppe indicative de cinq millions
d’euros est prévu pour aider le
pays à mieux valoriser et dévelop-
per des filières d’espèces li-
gneuses porteuses, telle que la
«Jatropha» curcas L. (communé-
ment appelée pourghère en fran-
çais).

En effet, dans un contexte interna-
tional d’une mauvaise conjoncture
de la filière coton (premier produit
d’exportation du Burkina Faso) qui
a eu pour effet une baisse de la
production cotonnière de 44% en
2007, le Burkina Faso essaie de di-
versifier son économie qui est en-
core très largement basée sur les
productions agro-sylvo-pastorales.

Ainsi la coopération luxembour-
geoise a décidé d’appuyer,
conjointement avec la Coopération
allemande, un projet dont l’objectif
global est de contribuer à la réduc-

tion de la pauvreté à travers le dé-
veloppement de filières d’espèces
démontrant un certain intérêt éco-
nomique, telles que la «Jatropha».
Des exemples d’autres pays (Inde,
Laos, Mali) ont démontré que cette
espèce, qui s’adapte également
aux rudes conditions du Sahel,
peut être utilisée comme biocom-
bustible de substitution au gasoil et
donner accès aux producteurs ru-
raux à des cultures de rente
stables à moyen et long terme, ce
qui contribuera à la réduction de la
pauvreté d’un côté, et permettra
une diversification des revenus
agricoles et une plus grande rési-
lience face à l’évolution conjonctu-
relle des différentes filières de
l’autre côté. 

Plus spécifiquement, le projet vise
à:

- améliorer la connaissance des
différentes variétés de l’espèce à
travers l’étude de leur biologie, leur
sylviculture, des conditions de leur
production, leur gestion et d’étu-
dier la faisabilité du développe-
ment de la filière dans les trois
zones climatiques du Burkina
Faso;

- contribuer à la mise en place de
plusieurs projets-pilote de produc-
tion d’énergie décentralisée à base
de l’huile de «Jatropha» en étroite
coordination avec le Programme
national des plate-formes multi-
fonctionnelles que le Luxembourg
appuie également dans le cadre
du PIC 2008-2012;

- appuyer les autorités burkinabè
dans la mise en place d’un cadre
juridique et réglementaire favo-
rable à un développement durable
de la filière;

- renforcer les capacités des diffé-
rents acteurs en matière de pro-
duction, d’exploitation, d’extrac-
tion, de transformation et de com-
mercialisation de l’huile.

Comme effet bénéfique secondaire
du projet, il est attendu que celui-ci
contribue, à travers la rentabilité de
la filière «Jatropha», à mettre en
défens des terres exposées au
processus de la désertification
voire à récupérer des terres dégra-
dées. La production de la «Jatro-
pha» à plus grande échelle pour-
rait donc aider le pays à lutter de
manière plus efficace contre la dé-
sertification et à mieux s’adapter
aux effets néfastes du changement
climatique.

Comparée à d’autres espèces utili-
sées comme biocarburants (huile
de palme, maïs, etc.), la «Jatro-
pha» a en outre l’avantage de se
conjuguer facilement avec des cul-
tures céréalières ou maraîchères
dans des dispositifs de «haies
vives» ou de «mixed cropping».
Elle ne sera donc pas en concur-
rence directe avec des cultures vi-
vrières et aura au contraire un im-
pact bénéfique sur la conservation
des sols, la productivité agricole et
la sécurité alimentaire.

2. En réponse à la seconde ques-
tion posée par l’honorable Député
concernant l’utilisation de l’huile de
«Jatropha», il faut d’abord noter
que la demande en carburant ira
en s’accroissant dans les années à
venir en raison de la croissance
démographique importante en
Afrique de l’Ouest et du souhait
des populations rurales d’avoir ac-
cès aux services énergétiques.

Les experts nous disent que l’huile
de «Jatropha» pourra être carbu-
rée sans traitement préalable dans
les moteur diesel de type lister mis
en place actuellement au Burkina
Faso dans le cadre du Programme
national des plate-formes multi-
fonctionnelles soutenu par la co-
opération luxembourgeoise. Ce
programme soutient l’installation
de plusieurs milliers d’unités éner-
gétiques décentralisées permet-
tant de faire fonctionner simultané-
ment des moulins, des décorti-
queuses ainsi que des générateurs
électriques, augmentant par là la
productivité, l’accès aux services
énergétiques et la diversification
des métiers, notamment des
femmes, en milieu rural.
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Après estérification (traitement chi-
mique qui pourra se faire dans des
unités spécialisées installées dans
les zones de production), l’huile de
«Jatropha» pourra aussi être utili-
sée dans des véhicules automo-
teurs de type diesel.

L’utilisation de l’huile de «Jatro-
pha» comme substitut au bois pour
la cuisson, telle que suggérée par
l’honorable Député, n’est pas prati-
quée pour l’instant en Afrique de
l’Ouest, mais pourra certainement
être étudiée dans le cadre du pro-
jet soutenu par la coopération
luxembourgeoise au Burkina Faso.

Globalement, il est attendu qu’une
substitution d’une partie des car-
burants importés par l’huile de «Ja-
tropha» produite sur place pourrait
aider le pays à réduire sa facture
pétrolière et avoir un impact béné-
fique sur sa balance des paie-
ments.

Question 2494 (24.4.2008) de
M. Henri Kox (DÉI GRÉNG)
concernant les dépôts pétro-
liers luxembourgeois:

Le Luxembourg est tenu aussi bien
par l’Agence Internationale de
l’Énergie (AIE) que par la législa-
tion européenne (DIR 2006/67/CE)
de maintenir un niveau minimal de
stocks de produits pétroliers dits
«d’urgence», équivalents à 90
jours de consommation. Or, le Rap-
port 2004 de l’AIE sur le Luxem-
bourg accusait le gouvernement
de ne pas remplir ses obligations.
Nos stocks correspondraient plutôt
à près de 80 jours de consomma-
tion. En réaction, le Ministre de
l’Énergie avait annoncé la réalisa-
tion d’une étude détaillée sur les
possibilités de respecter les obli-
gations internationales en matière
de stockage pétrolier.

Dans ce contexte je voudrais poser
les questions suivantes à Monsieur
le Ministre:

- Quelle est la quantité de sto-
ckage obligatoire pour l’année
2008? Est-ce que le Luxembourg
remplit désormais ses obligations
internationales?

- Est-ce que l’étude a entre-temps
été finalisée? Quelles en sont les
conclusions? 

- Dans la négative, quand est-ce
qu’elle sera finalisée? Est-ce que
des résultats intermédiaires sont
déjà disponibles (extension des
dépôts existants, nouveaux sites,
élargissement des capacités natio-
nales ou à l’inverse stockage accru
à l’étranger, etc.)?

- Quelle solution a été retenue pour
le remplacement des dépôts de
Cessange, qui devront faire place
aux nouveaux projets d’urbanisa-
tion et notamment à la nouvelle
gare périphérique? Quand est-ce
qu’ils seront démontés?

- Est-ce qu’une solution intermé-
diaire de stockage des capacités
de Cessange à un autre endroit est
envisagé afin de ne pas retarder la
construction de la gare périphé-
rique de Cessange?

- Quel est l’effet de nos exporta-
tions de carburants («tourisme à la
pompe») sur nos obligations de
stockage? Combien de jours de
stocks possède le Luxembourg sur
bases de notre seule consomma-
tion intérieure?

- Que pense Monsieur le Ministre
du nouveau modèle de gestion pu-
blique des stocks d’urgence en
Belgique (Apetra)?

Réponse (22.5.2008) de M.
Jeannot Krecké, Ministre de
l’Économie et du Commerce exté-
rieur:

Ad 1

La quantité de stockage obligatoire
pour l’année 2008 est de 706.586
tonnes métriques de carburants.
Le Luxembourg remplit ses obliga-
tions de stockage stratégique de
90 jours de consommation ou d’im-

portations nettes conformément
aux directives européennes et au
programme pour l’énergie (AIE).

Ad 2 et 3

Des réflexions sont en cours au
sein de la Direction de l’Énergie
pour mettre en place un concept
de stockage stratégique permet-
tant d’améliorer la situation du
stockage au niveau national et ré-
gional. Ces réflexions n’ont pas en-
core abouti étant donné vu la diffi-
culté d’identifier des sites pour l’im-
plantation de nouvelles capacités
de stockage répondant tant aux
critères de sécurité d’approvision-
nement qu’aux considérations de
nature écologique et logistique.

Ad 4 et 5

En ce qui concerne le dépôt de
Hollerich (Cessange), la Ville de
Luxembourg a élaboré des solu-
tions de rechange qui sont en train
d’être analysées. Comme il s’agit
d’un marché privé entre la Ville de
Luxembourg et la société pétrolière
Delek (Texaco), je ne suis pas en
mesure de préciser les délais pour
la démolition ou la reconstruction
respective sur un nouveau site. Un
stockage intermédiaire des capa-
cités de Cessange à un autre en-
droit n’est actuellement pas prévu.

Ad 6

Si l’on admet que 3/4 des carbu-
rants sont consommés par des
non-résidents et que ceux-ci soient
déduits de la consommation glo-
bale, les quantités devant être
stockées diminueraient de plus de
la moitié. Dans ce cas les capaci-
tés de stockage théoriquement dis-
ponibles sur le territoire national
permettraient de stocker l’équiva-
lent de quelque 45 jours de la
consommation nationale. 

Ad 7

Finalement, après les difficultés
qu’Apetra a connu lors de la phase
de démarrage, nous suivons atten-
tivement l’évolution future de ce
modèle de gestion publique des
stocks d’urgence afin d’analyser
son applicabilité et sa faisabilité
pour le Luxembourg.

Question 2495 (24.4.2008) de
M. Laurent Mosar (CSV)
concernant la construction de
la piste cycliste couverte
sur l’ancienne décharge de
Cessange:

Selon un communiqué de presse
du Ministère de l’Environnement
concernant la construction du vé-
lodrome sur l’ancienne décharge
de Cessange, celle-ci serait tou-
jours active et produirait encore
des gaz qui risqueraient de
s’échapper lors des travaux. Le Mi-
nistère veut analyser en détail un
rapport évoquant ces risques
avant de se prononcer définitive-
ment en faveur du projet du vélo-
drome.

Dans ce contexte j’aimerais poser
les questions suivantes à Monsieur
le Ministre de l’Environnement et à
Monsieur le Ministre des Sports.

- Quel est le degré de contamina-
tion des terrains de l’ancienne dé-
charge de Cessange?

- Messieurs les Ministre peuvent-ils
me fournir des détails quant à un
éventuel assainissement de la dé-
charge? 

- Quel serait le coût d’un éventuel
assainissement et qui le prendra le
cas échéant en charge?

- Quel est alors le calendrier prévu
pour la construction définitive du
vélodrome?

Réponse commune (30.5.
2008) de M. Lucien Lux, Mi-
nistre de l’Environnement et M.
Jeannot Krecké, Ministre des
Sports:

L’honorable Député Laurent Mosar
souhaite recevoir des informations
concernant la contamination et
l’assainissement de l’ancienne dé-
charge de Cessange. Il faut

d’abord préciser que dans la dis-
cussion relative au projet de vélo-
drome, il y a lieu de considérer la
construction de cette infrastructure
et l’assainissement éventuel de
l’ensemble de la décharge comme
deux projets séparés. En ce qui
concerne la décharge proprement
dite les informations suivantes
peuvent être données par rapport
aux questions posées:
- L’ancienne décharge de Ces-
sange a recueilli depuis les années
30 du siècle dernier jusqu’à l’an
1977 des déchets ménagers, en-
combrants et assimilés, mais aussi
des déchets de démolition et des
déchets d’origine industrielle. Se-
lon des témoins de l’époque, des
huiles usagées auraient également
y été déversées. Un listing détaillé
de ce qui a été déposé durant
cette période n’existe cependant
pas. La contamination des terrains
de l’ancienne décharge de Ces-
sange est donc fonction des dé-
chets qui y ont été déposés depuis
presque un demi siècle. Les ana-
lyses effectuées dans le cadre du
projet du vélodrome ont montré
qu’il y a toujours production de gaz
de décharge. Ce gaz n’est cepen-
dant pas sous pression dans le
corps de la décharge et n’a pas
tendance de s’échapper. Il faut
aussi prendre en considération le
fait que la production de gaz n’est
pas homogène sur l’ensemble de
la décharge. En effet, elle est plus
faible dans les parties plus an-
ciennes de la décharge que dans
les parties plus récentes.
- Dans le cadre des discussions re-
latives à la construction du vélo-
drome sur l’ancienne décharge de
Cessange, les services de l’Admi-
nistration de l’Environnement ont
demandé aux responsables de la
Ville de Luxembourg d’étudier en
détail l’impact que peut encore
avoir l’intégralité de la décharge
sur l’environnement. Ce n’est que
sur base de ces données qu’il
pourra être jugé de la nécessité et
de l’envergure d’un concept d’as-
sainissement couvant l’ensemble
de la décharge.
- Tant qu’un concept d’assainisse-
ment de l’ensemble de la dé-
charge n’a pas été défini, des infor-
mations relatives à des coûts affé-
rents ne sont évidemment pas dis-
ponibles. Toujours est-il qu’en ap-
plication des dispositions de la loi
modifiée du 17 juin 1994 relative à
la prévention et à la gestion des
déchets, les frais sont à prendre en
charge par le responsable de la
pollution ce qui est dans le cas
présent la Ville de Luxembourg en
tant qu’ancien exploitant de la dé-
charge.
L’Administration de l’Environne-
ment vient de recevoir en date du
18 avril 2008 l’étude géotechnique
et environnementale concernant
exclusivement la partie de la dé-
charge prévue pour la construction
du vélodrome. Cette étude devrait
permettre de préciser les mesures
de sécurité qui doivent éventuelle-
ment être mises en œuvre lors de
la réalisation de cet ouvrage. Des
conclusions pourront en être pré-
sentées pour la fin mai 2008.

Question 2500 (28.4.2008) de
M. Ali Kaes (CSV) concernant la
communication des pharma-
cies de garde:
En dehors des heures d’ouverture
des cabinets médicaux, des pa-
tients qui se rendent aux urgences
dans un hôpital de garde, ainsi que
ceux qui sont traités à leur domicile
par un médecin de garde, doivent
dans la plupart des cas se dépla-
cer par après vers une pharmacie
de garde afin de se procurer les
médicaments prescrits. 
En règle générale, les gens uti-
lisent l’appel de secours 112 pour
s’informer sur les pharmacies de
garde.
Au vu de garantir un meilleur ser-
vice aux patients et dans un souci
de ne pas surcharger les lignes de

l’appel de secours au détriment
des cas d’urgences véritables,
Monsieur le Ministre de la Santé et
de la Sécurité sociale n’estime-t-il
pas que:
- l’on pourrait faire installer des
écrans dans les entrées et sorties
des hôpitaux indiquant toutes les
pharmacies de garde,
- les médecins de garde devraient
obtenir des listes de toutes les
pharmacies de garde afin de pou-
voir communiquer ces dernières
aux patients.
Réponse (30.5.2008) de M.
Mars Di Bartolomeo, Ministre
de la Santé et de la Sécurité so-
ciale:
Je partage l’appréciation de l’ho-
norable Parlementaire que le re-
cours au numéro d’appel 112 pour
connaître la pharmacie de garde la
plus proche est de nature à sur-
charger les lignes du service des-
tiné à recevoir les appels d’ur-
gence. Il faut cependant savoir
que les citoyens désireux de s’in-
former sur la localisation de la
pharmacie de garde dans leur ville
et région disposent d’ores et déjà
d’autres moyens, ces informations
étant disponibles dans les quoti-
diens, sur Internet et sur le télé-
texte des stations de télévision.
S’agissant de l’affichage de la ou
des pharmacie(s) de garde dans
les hôpitaux, celui-ci est en place
dans la plupart des hôpitaux, il est
vrai suivant des modalités qui
varient d’un hôpital à l’autre. Sui-
vant les hôpitaux les gardes phar-
maceutiques sont affichées soit
pour tout le pays, soit pour la ré-
gion, soit pour la ville dans laquelle
l’hôpital est situé.
Les hôpitaux n’affichant pas les
gardes pharmaceutiques distri-
buent à tout patient en ambulatoire
une liste des pharmacies de garde
ou tiennent ces informations dispo-
nibles pour les patients à leur ré-
ception.
Le Syndicat des pharmaciens se
charge de la diffusion des gardes
mois par mois aux différentes ins-
tances, dont l’Association des Mé-
decins et Médecins Dentistes
(AMMD), qui devrait donc être en
mesure de communiquer le plan
de garde aux médecins en charge
du service de remplacement des
médecins généralistes.
Je compte me concerter avec l’En-
tente des hôpitaux luxembourgeois
et avec l’AMMD pour améliorer en-
core les modalités de communica-
tion au public de la localisation des
pharmacies de garde, afin d’éviter
au numéro d’appel 112 tout déran-
gement inutile.

Question 2501 (29.4.2008) de
M. Gilles Roth (CSV) concer-
nant la fermeture de bureaux
de poste:

Selon certaines informations de la
presse, l’Entreprise des Postes et
Télécommunications envisagerait
de fermer le bureau des Postes si-
tué dans la localité de Bertrange et
de le transférer dans un supermar-
ché.

Il a dans ce contexte été annoncé
que la fermeture des bureaux de
poste à Strassen et à Mamer serait
imminente.

Dans ce contexte je voudrais poser
les questions suivantes à Monsieur
le Ministre de l’Économie et du
Commerce extérieur:

- Est-ce que le Gouvernement
entend confirmer la fermeture des
bureaux des postes à Strassen et à
Mamer?

- Dans l’affirmative, quels en sont
les motifs et les éventuelles solu-
tions de rechange envisagés?

- Quelle est la politique de l’EPT au
niveau de la gestion du réseau des
bureaux des postes en général?

- Quelle est la stratégie de commu-
nication de l’EPT en la matière vis-
à-vis des clients et des autorités lo-
cales concernées?

Question 2504 (30.4.2008) de
M. Roger Negri (LSAP) concer-
nant la fermeture de bureaux
de poste:

À en croire différentes sources de
presse, l’Entreprise des Postes et
Télécommunications (EPT) aurait
décidé de fermer ses guichets à
Bertrange, Mamer et Strassen au
profit de deux nouvelles agences
qui seront implantées dans des
grands centres commerciaux de la
région.

- Dès lors, j’aimerais savoir si Mon-
sieur le Ministre peut me confirmer
cet état des choses et me commu-
niquer les raisons qui expliquent
les fermetures projetées. Dans
quels délais ces fermetures sont-
elles prévues?

- Dans ce contexte j’aimerais éga-
lement savoir à quel stade se
trouvent les planifications de la di-
rection de l’EPT pour faire rempla-
cer les bureaux des postes tradi-
tionnels par des «post shops».

- En effet, en réponse à ma ques-
tion parlementaire N°1395 du 13
novembre 2006 (cf. compte rendu
N°5/2006-2007), Monsieur le Mi-
nistre avait fait état de «réflexions
stratégiques» menées par l’EPT
sur son réseau de vente afin de
l’adapter aux besoins des clients
tout en tenant compte des critères
de rentabilité et d’efficacité. Ces
réflexions devaient aboutir dans
l’élaboration d’une proposition dé-
taillée sur les projets régionaux
d’implantation de bureaux des
postes. 

Ce concept stratégique a-t-il
entre-temps été finalisé? Dans la
négative, quand est-ce que ce
concept sera-t-il finalisé? Dans l’af-
firmative, que prévoit-il en détail?
Monsieur le Ministre estime-t-il que
ce concept répond aux attentes et
aux besoins des clients en matière
de service postal universel?

Réponse (3.6.2008) de M.
Jeannot Krecké, Ministre de
l’Économie et du Commerce exté-
rieur:

Dans le cadre de l’extension d’un
centre commercial à Bertrange-
Helfenterbruck, la possibilité s’offre
à l’Entreprise des Postes et Télé-
communications (EPT) d’y exploi-
ter, en collaboration avec sa filiale
Luxgsm S.A., un point de vente
commun avec à la fois un bureau
de poste de l’EPT (en charge de la
vente des produits et services pos-
taux et financiers) et un télécom-
shop de Luxgsm S.A. (en charge
de la vente des produits et ser-
vices de télécommunications) sui-
vant un modèle existant depuis
2006 dans un autre centre com-
mercial.

En raison de l’important flux de
personnes généré dans ce très im-
portant centre commercial et à
l’instar des expériences très posi-
tives vécues à des sites similaires,
l’EPT est depuis longtemps intéres-
sée à y implanter une activité pos-
tale, inexistante à l’heure actuelle.
Cette démarche fait d’ailleurs par-
tie intégrante des efforts straté-
giques entrepris par le groupe EPT
afin de renforcer continuellement
sa présence régionale dans les
centres commerciaux d’envergure,
lieux de rencontre privilégiés d’une
clientèle potentielle toujours gran-
dissante. 

L’EPT envisage donc l’ouverture
d’un espace de vente et de service
dans ce centre commercial à Ber-
trange-Helfenterbruck où, grâce à
un flux de personnes important et
des heures d’ouverture étendues,
elle peut s’attendre à un nombre
d’opérations important et un excel-
lent service à la clientèle. Un distri-
buteur automatique de billets de
banque y sera également installé.
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Afin de continuer à servir les habi-
tants de Bertrange-centre, le bu-
reau de poste de Bertrange restera
ouvert aux heures d’ouverture ac-
tuelles.

Le projet du nouveau point de
vente à Bertrange-Helfenterbruck
sera mis prochainement à l’ordre
du jour du conseil d’administration
de l’EPT.

En ce qui concerne en particulier
les communes de Mamer et de
Strassen, il est à noter qu’aucun
plan concret n’existe pour le mo-
ment.

Quant au plan général concernant
la réorganisation du réseau de
vente de l’EPT dont question dans
ma réponse à la question parle-
mentaire N°1395 du 13 novembre
2006, il n’a pas encore été à l’ordre
du jour du conseil d’administration
de l’EPT, de sorte qu’aucune déci-
sion n’a été prise.

Question 2503 (29.4.2008) de
M. Xavier Bettel (DP) concer-
nant l’implication d’un agent
de la police judiciaire dans
un incident exhibitionniste:

Selon des informations diffusées,
sur les ondes de RTL, un agent de
la police judiciaire était été impli-
qué dans un incident exhibition-
niste à Hamm. Ces informations
auraient d’ailleurs été confirmées
par Monsieur le Procureur d’État. 

Partant, je souhaiterais poser les
questions suivantes à Monsieur le
Ministre de la Justice: 

- À quand remontent les faits men-
tionnés ci-dessus? 

- Quand ont été informées les auto-
rités policières? Quelle autorité po-
licière a été saisie de l’information?
Quelles ont été les conséquences
administratives suite à cet in-
cident? 

- Quand les autorités judiciaires
ont-elles été informées de ces
faits? Dans le cas où ce délai serait
long, Monsieur le Ministre peut-il
m’informer sur les raisons de ce
délai déraisonnable? 

- Est-ce que des sanctions internes
ont été prises au sein de la Police
grand-ducale? 

- Comment Monsieur le Ministre
entend-il remédier à la situation?

Réponse (30.4.2008) de M. Luc
Frieden, Ministre de la Justice:

Les faits relatés dans la question
parlementaire remontent au 17
juillet 2006. 

Les faits d’exhibitionnisme repro-
chés au policier font l’objet d’une
procédure judiciaire. Par ailleurs, le
directeur général de la police a or-
donné une procédure disciplinaire
contre le policier en question.

L’information sur cet incident avait
été transmise de suite à la police
par une personne. À la suite des
explications fournies par le policier
à son supérieur hiérarchique, ce
dernier avait estimé qu’aucune in-
fraction n’a été commise et aucune
information n’a de ce fait été trans-
mise au parquet. Sur base d’infor-
mations lui transmis, le parquet a
ordonné une enquête sur l’incident
exhibitionniste en 2008. Le direc-
teur général de la police a ordonné
une procédure disciplinaire contre
le directeur de la police judiciaire
pour n’avoir pas transmis le dos-
sier au parquet en 2006.  

Dans la mesure où des procédures
judiciaires et disciplinaires sont en
cours, et dans le respect des droits
de la défense des personnes
mises en cause, il y a lieu d’at-
tendre la fin desdites procédures
et les sanctions qui seront prises
par les tribunaux ainsi que par les
autorités en charge de la discipline
dans la police.

J’exige de l’ensemble du corps po-
licier un comportement exemplaire
et je tiens à ce que tout comporte-
ment illégal ou inapproprié soit
sanctionné selon, le cas échéant,
le droit pénal ou le droit discipli-
naire.

Question 2505 (30.4.2008) de
M. Henri Kox (DÉI GRÉNG)
concernant l’éventuelle publi-
cité trompeuse:
Dans sa publicité, le fournisseur
principal d’électricité s’engage en
relation avec son produit écolo-
gique d’alimenter un fonds d’inves-
tissement en fonction de la
consommation d’énergie de ce
produit. Sur son site Internet le
fournisseur donne les explications
suivantes en relation avec ce
fonds: «(la firme) a pris l’initiative
de constituer un fonds d’investisse-
ment ayant pour objet la promotion
et la mise en valeur de ressources
d’énergies renouvelables au
Luxembourg. (la firme) en tant
qu’initiateur, s’engage à alimenter
ce fonds à raison de 2 cents (€)
par kWh (le produit) consommé
jusqu’à concurrence de 250.000 €
par an».
La Société Nationale des Chemins
de Fer Luxembourgeois a déclaré
alimenter par ce produit son ré-
seau électrique à partir du 1er jan-
vier 2008. Or, rien que par la
consommation d’électricité du ré-
seau des CFL (119 GWh en 2006)
le plafond de 250.000 € du fonds
d’investissement dudit fournisseur
serait atteint et même plusieurs fois
dépassé. Pour les nouveaux clients
- voire pour tous les autres clients
privés ou publics - ledit fournisseur
ne paierait donc rien dans son
fonds d’investissement, mais aug-
menterait son bénéfice de 2
cts/kWh tout en continuant à pro-
mouvoir son produit écologique en
insistant toujours sur cette contri-
bution des clients à son fonds d’in-
vestissement.
Dans ce contexte j’aimerais avoir
les renseignements suivants de la
part de Monsieur le Ministre:
- Est-ce que la consommation des
CFL est effectivement prise en
compte pour l’alimentation de ce
fonds, comme on pourrait le croire
en lisant les articles de presse?
- Dans l’affirmative et en considé-
rant les chiffres avancés, est-ce
qu’on ne devrait pas parler de pu-
blicité trompeuse de la part du
fournisseur d’électricité?
- Sachant que l’État est le principal
actionnaire du fournisseur d’élec-
tricité en question, Monsieur le Mi-
nistre de l’Économie peut-il accep-
ter que les clients soucieux de l’en-
vironnement soient ainsi trompés?
Ne devraient-ils pas bénéficier, le
cas échéant, d’un meilleur prix
pour le produit écologique en
question?
Réponse (3.6.2008) de M.
Jeannot Krecké, Ministre de
l’Économie et du Commerce exté-
rieur:
La question parlementaire de l’ho-
norable Député Henri Kox a trait au
financement du fonds nova naturs-
troum, créé sur initiative du fournis-
seur principal d’électricité Cegedel
dans le cadre de son offre de four-
niture d’électricité sur base d’éner-
gies renouvelables. Suivant les in-
formations fournies par Cegedel
sur ma demande, le concept de ce
fournisseur consiste en deux volets
indépendants:
1. La fourniture d’électricité pro-
duite exclusivement sur base
d’énergies renouvelables à des
consommateurs ayant opté pour
ce choix dans le contexte d’un
marché entre-temps entièrement li-
béralisé. Le surcoût de 0,5 cents
(€) par kWh payé par le consom-
mateur sert exclusivement à
prendre en charge le coût d’achat
supplémentaire engendré par ce
type de fourniture par rapport à
l’énergie électrique produite de
manière classique.
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2. Parallèlement, et indépendam-
ment de la fourniture même, Cege-
del a pris l’initiative bénévole de
constituer un fonds d’investisse-
ment, appelé fonds nova natur-
stroum, ayant pour objet la promo-
tion et la mise en valeur de res-
sources d’énergies renouvelables
au Luxembourg. Ce fonds est géré
de manière transparente par une
a.s.b.l. regroupant la Natura
a.s.b.l., l’Agence de l’Énergie S.A.
et Cegedel S.A..

Il est alimenté par des versements
réguliers de Cegedel, qui dans la
phase initiale de la commercialisa-
tion étaient calculés en fonction de
la fourniture effective d’énergie
verte, avec un plafond annuel de
250.000 euros annoncé dès le dé-
but de la commercialisation en mai
2003. En raison de l’envolée extra-
ordinaire récente de la demande
d’énergie renouvelable, ce plafond
a été atteint au cours de l’année
2007, notamment grâce à la de-
mande accrue d’un grand nombre
de clients communaux et des Che-
mins de Fer Luxembourgeois (pour
les sites CFL raccordés au réseau
haute tension de Cegedel Net,
dont la consommation s’élève à en-
viron 85 GWh).

Toutefois, la contribution financière
au fonds est entièrement à charge
de Cegedel, réduisant ainsi le ré-
sultat bénéficiaire de l’entreprise. Il
ne peut donc être question d’invo-
quer une augmentation du béné-
fice de la société, bien au
contraire. La contribution finan-
cière n’émanant pas de recettes
provenant des clients optant pour
le tarif vert, une intention de publi-
cité trompeuse de la part du four-
nisseur n’est pas à constater.

Par ailleurs, il y a lieu de souligner
que depuis le 1er juillet 2007, le
marché de l’énergie est entière-
ment libéralisé. Il s’ensuit que les
prix de l’énergie, dont notamment
les tarifs pour les produits écolo-
giques, sont librement fixés par les
fournisseurs et que chaque client
est libre de faire son choix de four-
nisseur en fonction de ses affinités
et desiderata propres.

Question 2506 (30.4.2008) de
M. Robert Mehlen (ADR)
concernant les reproches à
l’encontre de la police:

Wéi de Procureur d’État, Robert
Biever, et der Press den 29. Abrëll
bestätegt huet, gëtt et eng Rei nei
Virwërf géint Polizeioffizéier. Des
Affären trieden op nodeems
eréischt Enn Januar de Generaldi-
rekter vun der Police, Pierre Reu-
land, an de Generalsekretär, Guy
Stebens, vun hire Fonctiounen ent-
bonne gi sinn.

1. Kënnt Dir dës Virwërf bestäte-
gen?

2. Zanter wéini wousst Dir vun
dëse Virwërf a wat huet Dir als poli-
tesch Verantwortleche vun de Po-
lice ënnerholl?

3. Firwat ass net d’Chamber iw-
wert des Virwërf informéiert ginn?

4. Sidd Dir net de Meenung, dass
dës néi Virwërf weider d’Vertraue
vun de Bierger an hir Police ënner-
gruewen?

5. Wat fir Aktioune gedenkt Dir ze
ënnerhuele fir d’Vertrauen an d’Po-
lice ze stäerken?

6. Gehéiert zu deenen Aktiounen
och eng Reorganisatioun vun der
Polizeiinspektioun?

Réponse (27.5.2008) de M. Luc
Frieden, Ministre de la Justice:

Je me permets de renvoyer à ma
réponse à la question parlemen-
taire N°2503 sur le même sujet de
l’honorable Député Xavier Bettel
(cf. ci-dessus).

Il n’est pas d’usage d’informer la
Chambre des Députés des procé-
dures judiciaires ou disciplinaires
contre des fonctionnaires.

Tout en étant ouvert à toute propo-
sition constructive qui pourrait
émaner du débat d’orientation
prévu à la Chambre, une modifica-
tion législative fondamentale
concernant l’Inspection générale
de la Police ne me semble pas
s’imposer; les éventuels manque-
ments dont question dans la ques-
tion parlementaire relèvent des au-
torités judiciaires (en ce qui
concerne le volet pénal) et des au-
torités en charge de la discipline
(en ce qui concerne le volet disci-
plinaire).

Question 2527 (7.5.2008) de M.
Carlo Wagner (DP) concernant
la compensation des heures
supplémentaires:

Le nouveau texte législatif portant
introduction du statut unique fixe
les modalités selon lesquelles sont
compensées les heures supplé-
mentaires, soit par du temps de re-
pos rémunéré, soit comptabilisées
sur un compte épargne temps. Si
pour des raisons inhérentes à l’or-
ganisation de l’entreprise, la récu-
pération ne peut pas se faire selon
ces modalités ou si le salarié quitte
l’entreprise pour une raison quel-
conque avant d’avoir récupéré les
heures supplémentaires prestées,
le salarié a droit, pour chaque
heure supplémentaire, au paie-
ment de son salaire horaire normal
majoré de quarante pour cent. Ces
cent quarante pour cent sont
exempts d’impôts et de cotisations
en matière de sécurité sociale, à
l’exception des cotisations pour
prestations en nature sur l’heure
supplémentaire non majorée.

Dans ce contexte j’aimerais poser
les questions suivantes à Monsieur
le Ministre:

- Est-ce que ces modalités s’appli-
quent pour tout type d’heures sup-
plémentaires y compris celles
prestées les samedis, dimanches
et jours fériés?

- Dans la négative, quelles modali-
tés s’appliquent dès lors à ces
heures supplémentaires?

Réponse (2.6.2008) de M. Fran-
çois Biltgen, Ministre du Travail
et de l’Emploi:

Les règles applicables aux heures
supplémentaires conformément à
la loi du 13 mai 2008 portant intro-
duction du statut unique s’appli-
quent uniformément à tout type
d’heures supplémentaires indé-
pendamment du fait qu’elles soient
prestées pendant un jour ouvrable,
un samedi, un dimanche ou un jour
férié.

Il est évident que pour ces deux
dernières catégories les supplé-
ments légaux ou conventionnels y
relatifs s’appliquent en surplus.

Question urgente 2539
(14.5.2008) de M. Robert Meh-
len (ADR) concernant le remem-
brement Stadtbredimus:

Aktuell gëtt et erëm Problemer am
Zesummenhang mat dem Remem-
brement an de Wéngerten op der
Musel, méi genee am Beräich

«Fels» zu Stadtbriedemes. Déi be-
traffe Wënzer bekloe sech, datt
verschidden Aarbechten, déi deel-
weis op Buedemrutschungen am
leschte Wanter zréckzeféiere sinn,
net kënnten duerchgefouert ginn,
well keng Autorisatioun säitens
dem Ëmweltministère géif virleien.
Doduerch kënnten déi dringend
noutwenneg Uplanzunge vu jonke
Riewen op ville Plazen net ge-
schéien an et géif e ganzt Joer
moutwëlles verluer goen, wat mat
grousse Verloschter verbonnen
ass. Duerfir géif ech Iech gären
dës Froe stellen: 

1. Ass dës bedauerlech Situatioun
Iech bekannt, a sidd Dir bereet, um
schnellste Wee fir en Déblocage ze
suergen? 

2. Geet et hei ëm Autorisatiounen,
déi allgemeng d’Realisatioun vun
dësem Remembrement betreffen,
a wa jo, wéisou leien déi bis elo
nach net vir? 

3. Wann et sech nëmmen ëm Bue-
demrutschungen handelt, déi no-
dréiglech geschitt sinn, wéisou ën-
nerleien dës Reparaturaarbechten
un engem Projet, dee genehmegt
ass, enger neier Autorisatioun? 

4. Souguer wann dat gesetzlech
gerechtfertegt wär, wat hënnert
Iech dru fir dës Autorisatioun ouni
Gedeessems an Zäitverloscht aus-
zestellen?

5. Kënnt Dir garantéieren, datt déi
betraffe Wënzer net d’Affer vun on-
néidege Streidereien tëschent
staatleche Verwaltunge ginn, a wéi
steet et ëm déi betreffend Ent-
schiedegungen, wann et mat dem
Nei-Uplanzen net virugeet?

Réponse commune (28.5.
2008) de M. Lucien Lux, Mi-
nistre de l’Environnement et M.
Fernand Boden, Ministre de
l’Agriculture, de la Viticulture et du
Développement rural:

Le projet de remembrement viticole
de Stadtbredimus - secteur «Fels-
Déiffert» a été approuvé par le Mi-
nistre de l’Environnement en date
du 15 décembre 2006.

Des glissements de terrain sont
apparus fin janvier 2008. Pour pa-
rer à ces glissements l’Office Natio-
nal du Remembrement, sur base
d’un avis géologique, est arrivé à la
conclusion que des travaux spéci-
fiques sont devenus nécessaires
tels que l’évacuation de l’eau par
des drainages et l’apport de terre
végétale.

Suite à une lettre adressée au Mi-
nistre de l’Environnement en date
du 22 février 2008 au sujet des
glissements constatés et des tra-
vaux nécessaires pour y remédier,
une concertation avec des visites
sur place a eu lieu entre les ser-
vices concernés.

Sur base de nouveaux plans dé-
taillant les travaux convenus, l’ONR
a soumis, en date du 23 avril 2008,
une demande d’autorisation au Mi-
nistre de l’Environnement, sachant
que les travaux de remblayage né-
cessitent une autorisation formelle
du Ministre de l’Environnement
conformément à l’article 7 de la loi
concernant la protection de la na-
ture et des ressources naturelles. 

En date du 19 mai 2008, le Ministre
de l’Environnement a autorisé ces
travaux.

Les vignerons ne sont aucunement
victime de litiges ou lourdeurs ad-
ministratives mais ont bénéficié
dans ce cas précis d’une réponse
rapide des administrations concer-
nées et peuvent procéder aux
plantations dans les délais requis
de sorte que le problème de la
perte d’une année culturale ne se
pose pas.

d ' C h a m b e r  o n l i n e  o p
w w w. ch d . l u
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